
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.8018
2. Αδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ο. Βουδούρη, Ι. Βα-

λυράκη και Α. Κουράκη, σελ. 7899,7907
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το ∆ηµοτικό Σχολείο Νέου Χωριού Αποκoρώνου
Χανίων Κρήτης, το 5ο ∆ηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου, το 6ο
∆ηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού, το 120ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Αθήνας, το ∆ηµοτικό Σχολείο Κολιβαρίου Κισσάµου Χανίων
Κρήτης, το ∆ηµοτικό Σχολείο Φαρών Αχαΐας, το 1ο ∆ηµοτικό
Σχολείο Σπερχειάδας Φθιώτιδας, το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Πε-
ράµατος Ρεθύµνου Κρήτης, το 12ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κατε-
ρίνης Πιερίας και τα ∆ηµοτικά Σχολεία Ανέζας, Κωστακίων,
Συκιών, Αµµοτόπου και Αµπελίων Αµµοτόπου Αρτας, σελ.
7883,7889,7896,7903,7913,7950,7970,7979

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.7893,7896,7972,7973,
7992

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.7948,7985,7986,7989,
7990,7991,7992,7993,8009

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.7871
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7873 - 7880
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 28 Μαΐου 2010, σελ.7913

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης «Νέα Αρχιτεκτονική της αυτοδιοί-
κησης και της αποκεντρωµένης διοίκησης- Πρόγραµµα
Καλλικράτης», σελ.7881

2. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σελ.7926,7927,7945-7948

3. Επιστολικές ψήφοι επί της αρχής του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, σελ.7927-7932, 7933-7944

4. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του άρθρου 1 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σελ.7991

5. Ονοµαστική ψηφοφορία επί του άρθρου 1 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σελ.7993,8006-8009

6. Επιστολικές ψήφοι επί του άρθρου 1 του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης, σελ.7993-7999, 8000-8005

7. Κατάθεση Εκθέσεως ∆ιαρκούς Επιτροπής:
Η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

της έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας: «Απλοποίηση διαδι-
κασιών σύστασης προσωπικών και κεφαλαιουχικών εταιρειών
και άλλες διατάξεις», σελ.7897

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΛΑΤΗΣ Ι., σελ.7972,7973
∆ΑΒΑΚΗΣ Α., σελ.7896
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ.7972,7973
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ.7896,7992
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι., σελ.7893,7896
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ.7972,7973
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ.7992

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΖΗΣΗ Ρ., σελ.7986
ΖΩΗΣ Χ., σελ.8009
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ., σελ.7948
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ., σελ.7992,7993
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ., σελ.7985,7986
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α., σελ.7948
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ.7948
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ.7992
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ.7948,7989,7990,7991,7992,

8009
ΣΑΜΑΡΑΣ Α., σελ.7991,7992
ΣΤΑΜΑΤΗΣ ∆., σελ.7948
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ.7991
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ.7989,7990,7991

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπ. Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης:

ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ Κ., σελ.7958
ΑΛΕΥΡΑΣ Α., σελ.7955
ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ Ι., σελ.7965
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ Σ., σελ.7987,7988
ΑΝ∆ΡΟΥΛΑΚΗΣ ∆., σελ.7956
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Α., σελ.7913,7914
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ., σελ.7966
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ.7889,7890,7950
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ., σελ.7921,7922
ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ ∆., σελ.7885
ΒΟΡΙ∆ΗΣ Μ., σελ.7986,7987
ΒΟΥ∆ΟΥΡΗΣ Ο., σελ.7919
ΒΡΕΤΤΟΣ Κ., σελ.7925
ΓΑΛΗΝΟΣ Σ., σελ.7980
ΓΕΙΤΟΝΑΣ Κ., σελ.7968
ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ Α., σελ.7967,7968
∆ΑΒΑΚΗΣ Α., σελ.7982
∆ΑΜΙΑΝΑΚΗΣ Ε., σελ.7915
∆ΡΙΤΣΑΣ Θ., σελ.7916,7917
ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ Σ., σελ.7881
ΕΥΘΥΜΙΟΥ Π., σελ.7900,7980
ΖΙΩΓΑΣ Ι., σελ.7884
ΖΟΥΝΗ Π., σελ.7886
ΖΩΗΣ Χ., σελ.7949,7950,8010,8011
ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ Η., σελ.7918,8018
ΙΑΤΡΙ∆Η Τ., σελ.7983
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ.7990,7991
ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ Σ., σελ.7903
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ., σελ.7957
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ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π., σελ.7881,7882
ΚΑΝΕΛΛΗ Λ., σελ.7888
ΚΑΡΤΑΛΗΣ Κ., σελ.7924
ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ Γ., σελ.7984
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β., σελ.7907,7908
ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ Σ. (Ν.∆.), σελ.7909
ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ Χ., σελ.7923
ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ Κ., σελ.7964
ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Γ., σελ.7988
ΚΟΥΒΕΛΗΣ Φ., σελ.7901
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ.7911,7912,7913,7975,7976
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ., σελ.7954,7955
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., σελ.7925
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α., σελ.7974
ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ Χ., σελ.8015
ΜΑΡΚΑΚΗΣ Π., σελ.7951,8012
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ., σελ.7985,7986
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Β., σελ.7982
ΝΑΣΙΩΚΑΣ Ε., σελ.8016
ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ Α., σελ.7904,7905
ΝΤΑΛΑΡΑ Α., σελ.7906
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ., σελ.7953,7959,7969,7970,7972,

7986
ΟΘΩΝΑΣ Ε., σελ.7882,8017,8018
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Π., σελ.7922
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν., σελ.7910
ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ Μ., σελ.7902
ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Ν.,

σελ.7950,8011,8012
ΠΑΠΑΜΑΝΩΛΗΣ Γ., σελ.7888
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙ∆ΗΣ Θ., σελ.7921
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ., σελ.7883
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ.7970,7971,7972
ΠΑΦΙΛΗΣ Α., σελ.7897,7988
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ.7892,7989
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι., σελ.7906,7907
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ.7973
ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ Η., σελ.7981
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι., σελ.7893,7894,7976,7978,7979
ΡΕΝΤΑΡΗ-ΤΕΝΤΕ Ο., σελ.7905
ΡΗΓΑΣ Π., σελ.7948,7949,8009
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α., σελ.7899,7900,7969,7970,7978
ΣΑΜΑΡΑΣ Α., σελ.7890,7891,7892
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ.7916
ΣΤΑΣΙΝΟΣ Π., σελ.7908
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ.7896,7979,7980
ΤΖΑΚΡΗ Θ., σελ.8014
ΤΣΙΡΩΝΗΣ ∆., σελ.7886
ΤΣΟΚΛΗ Μ., σελ.7920
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ.7952,7953,8014
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ., σελ.7887,7888
ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ Σ., σελ.7910
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ., σελ.7917,7918,7988,7989
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Αθήνα, σήµερα στις 27 Μαΐου 2010, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.37’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Εµµανουήλ Όθωνα,
Βουλευτή Ρεθύµνου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής ∆ράµας κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Παλιννοστούντων
Ποντίων Νοµού ∆ράµας ζητεί την αναστολή της εφαρµογής του
Νόµου για την άρση της κυριότητας οικοπέδων στο Νοµό ∆ρά-
µας.

2) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ, Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο
∆ράµας ζητεί την κατασκευή οδικού άξονα για τη διασύνδεση
των περιφερειακών οδών των πόλεων, Σερρών, ∆ράµας και Κα-
βάλας.

3) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Νοµάρχες Ηρακλείου, Λασιθίου, Ρεθύ-
µνου και Χανίων ζητούν τη λήψη µέτρων για την επιτάχυνση της
υλοποίησης των έργων του ΕΣΠΑ.

4) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Νοµάρχες Ηρακλείου, Λασιθίου, Ρεθύ-
µνου και Χανίων ζητούν την τροποποίηση του ισχύοντος νοµικού
πλαισίου για τις αναγκαστικές απαλλοτριώσεις των δηµόσιων
έργων.

5) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας Κρή-
της ζητεί την κάλυψη µε νοσηλευτικό προσωπικό του Σταθµού
Α’ Βοηθειών του Εθνικού ∆ρυµού Σαµαριάς.

6) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ηµιονηγών Θήρας ζητεί την
απαλλαγή του κλάδου των Ηµιονηγών της Σαντορίνης από την
υποχρεωτική ασφάλιση στον ΟΑΕΕ.

7) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝ-
ΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο ανα-
φέρεται στις καταστροφές του οδοστρώµατος σε περιοχές του
Νοµού Μεσσηνίας.

8) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Σωµατείων Πωλητών Λαϊκών Αγορών ζητεί την ισόνοµη
και ισότιµη εφαρµογή των µέτρων, της χρήσης ταµειακής µηχα-
νής στις Λαϊκές Αγορές και των ποσοστών επιστροφής ΦΠΑ.

9) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ιερά Σύνοδος της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος διατυπώνει τις προτάσεις της πάνω στο
σχέδιο Νόµου για την: «Αποκατάσταση της φορολογικής ∆ικαιο-
σύνης κ.λπ.».

10) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Ενώσεων Προστασίας Πολιτών και Καταναλωτών ∆ανειοληπτών
ζητεί τη διερεύνηση υπόθεσης εκδόσεως εικονικών τιµολογίων.

11) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Τυφλών ζητεί να εξαιρεθούν οι τυφλοί και τα άτοµα µε προβλή-
µατα όρασης από τις περικοπές µισθών και επιδοµάτων.

12) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Συνδι-
κάτων Μεταφορών Ελλάδος διατυπώνει τις προτάσεις της πάνω
στο σχέδιο Νόµου: «Αποκατάσταση της φορολογικής δικαιοσύ-
νης και αντιµετώπιση της εισφοροδιαφυγής».

13) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χρηστίδης Α. δια-
µαρτύρεται για το φόρο µεγάλης ακίνητης περιουσίας κ.λπ.

14) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αναπήρων
και Θυµάτων Πολέµου Νοµού Μαγνησίας διαµαρτύρεται για την
κατάργηση των φοροαπαλλαγών των αναπήρων και θυµάτων πο-
λέµου.

15) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Σωµατείων Ιδιωτικής Πρωτοβουλίας Υγείας ζητεί να µην
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επιβληθεί ΦΠΑ στις ιατρικές πράξεις.

16) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Επαγγελµατιών Μικρών Φορτηγών Αυτοκινήτων
διαµαρτύρεται για την αύξηση στα ασφάλιστρα του ΟΑΕΕ κ.λπ..

17) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πτυχιούχων
Περιβαλλοντολόγων Ελλάδος ζητεί τη θέσπιση κανονισµού λει-
τουργίας της Γνωµοδοτικής Επιτροπής Μελετών.

18) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για τις
µεταρρυθµίσεις στους διορισµούς των πολύτεκνων εκπαιδευτι-
κών κ.λπ..

19) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδος ζητεί την εύρυθµη και
νόµιµη λειτουργία των ιδιωτικών σχολείων.

20) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιωτι-
κών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδος ζητεί την αναµόρφωση
του σχεδίου νόµου που αφορά στην ιδιωτική εκπαίδευση κ.λπ..

21) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπον-
δία Ατόµων µε Αναπηρία ζητεί τη συµµετοχή της στο διάλογο για
τα ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά θέµατα.

22) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµέ-
νων στην Υπηρεσία Εκτύπωσης και Αξιών ∆ηµοσίου ζητεί να
αποτραπεί η µεταστέγαση της ΥΕΕΑ∆ του Υπουργείου Οικονο-
µικών.

23) Ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟ-
ΓΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Καπετανάκη Αγγε-
λική, υπάλληλος του ΙΓΜΕ διαµαρτύρεται για τις περοκοπές των
αποδοχών της κ.λπ..

24) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ατόµων µε Αναπη-
ρίες Νοµού Ζακύνθου ζητεί την άµεση καταβολή των προνοιακών
επιδοµάτων αναπηρίας στο Νοµό Ζακύνθου.

25) Ο Βουλευτής Ζακύνθου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κορωνιός ∆ιονύσιος δια-
µαρτύρεται για τα αποτελέσµατα διαγωνισµού της 20ης Εφορίας
Βυζαντινών Αρχαιοτήτων.

26) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Τουριστικών και
Ταξιδιωτικών Γραφείων Κρήτης ζητεί την προσαρµογή της εκµί-
σθωσης του υπαίθριου χώρου του Κρατικού Αερολιµένα Ηρα-
κλείου.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Νέων
Αγροτών ζητεί την επίλυση των ζητηµάτων που απασχολούν τους
νέους αγρότες.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης, Αι-
ρετός ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης ζητεί τη σύσταση οργανικών θέσεων εκ-
παιδευτικών Ειδικής Αγωγής κ.λπ..

29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εκ-
παιδευτικών Γονέων - Κηδεµόνων Παιδιών µε Αναπηρία ζητεί να
δοθεί προτεραιότητα στα µέλη του για το διορισµό τους στην Ει-
δική Αγωγή.

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σω-
µατείων Ηρακλείου ζητούν την καταβολή της επιχορήγησης στα
ερασιτεχνικά ποδοσφαιρικά σωµατεία.

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την κάλυψη των κενών
οργανικών θέσεων στις Πυροσβεστικές Υπηρεσίες του Νοµού
Ηρακλείου Κρήτης.

32) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Συµβασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης ∆ιάσωσης ζητεί να
επανέλθει το καθεστώς της οκτάµηνης απασχόλησής τους.

33) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Λά-
ρισας ζητεί χρηµατοδότηση για την αποκατάσταση του
οδοστρώµατος σε τµήµατα του οδικού δικτύου του νοµού.

34) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Πλοηγών
ζητεί την εξαίρεση του κλάδου αυτού από τις διατάξεις του
νόµου περί µείωσης αποδοχών των δηµοσίων υπαλλήλων.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιωτάκης Λευτέρης κα-
ταγγέλλει τη συµπεριφορά αστυνοµικών οργάνων.

36) Η Βουλευτής Λαρίσης κ. ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Λάρισας ζητεί άµεση
χρηµατοδότηση για την αποκατάσταση των φθορών του ασφαλ-
τικού οδοστρώµατος, σε τµήµατα του οδικού δικτύου του
νοµού.

37) Ο Βουλευτής Ν. Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Κοινότητας Πέρ-
δικας Νοµού Θεσπρωτίας ζητεί τη στελέχωση του Πολυδύναµου
Περιφερειακού Ιατρείου στην περιοχή.

38) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Παγγερµανική ∆ασκάλων και Νηπια-
γωγών ζητεί την αποτροπή της ενδεχόµενης ανάκλησης απο-
σπασµένων εκπαιδευτικών που εργάζονται στο εξωτερικό.

39) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι ∆ήµοι Παµίσου και Σελλάνων
Νοµού Καρδίτσας ζητούν τη συνένωσή τους και τη δηµιουργία
ενός νέου ∆ήµου Σελλάνων µε έδρα το Τοπικό ∆ιαµέρισµα Αγνα-
ντερού Καρδίτσας.

40) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλή-
λων Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού ζητεί την
αξιοποίηση του Ελληνισµού της ∆ιασποράς.

41) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ιερά Μητρόπολις ∆ρυϊνουπόλεως,
Πωγωνιανής και Κονίτσης ζητεί δυναµική πολιτική στο θέµα της
Βορείου Ηπείρου κ.λπ..

42) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ηλεκτροτεχνιτών Ελλάδας
ζητεί την τροποποίηση του άρθρου 53 του ν. 3655/2008.

43) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ

7872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Οικονοµόπουλος Αλέξαν-
δρος διατυπώνει τις απόψεις του για τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8913/19-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καλογιάννη Σταύρου δόθηκε µε το υπ αριθµ. οικ 26060/12-05-
2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7873



2. Στην µε αριθµό 9024/20-4-2010 ερώτηση των Βουλευτών κ.
Αθανασίου Πλεύρη και Άδωνη -Σπυρίδωνα Γεωργιάδη δόθηκε µε
το υπ αριθµ. οικ 26153/12-05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό

Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η
ακόλουθη απάντηση:

7874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 9039/21-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. B/44/12-05-

2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
∆ικτύων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7875



4. Στην µε αριθµό 9096/21-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ρόβλια Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/11106/12-

05-2010 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη
η ακόλουθη απάντηση:

7876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 9110/21-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τσούκαλη Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 892/12-05-2010 έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7877



6. Στην µε αριθµό 9279/26-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 865/309/12-05-

2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η
ακόλουθη απάντηση:

7878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7879



7880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα Αρχιτεκτο-
νική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοίκησης -
Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Σάββας Εµινίδης για έξι λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεγάλες και σηµαντικές αλ-

λαγές που έγιναν τα τελευταία χρόνια, όλες πραγµατοποιήθηκαν
από τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και όλες τις καταψήφισε η Νέα
∆ηµοκρατία. Θυµίζω την αποχώρηση της Νέας ∆ηµοκρατίας από
τη Βουλή, όταν ψηφιζόταν η εκλεγµένη δευτεροβάθµια αυτοδι-
οίκηση και τις προεκλογικές της υποσχέσεις το 2000 για κατάρ-
γηση του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και το 2004 για άρση αδικιών του
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Σήµερα αρνείται να ψηφίσει τη µεγαλύτερη από
όλες τις τοµές που έχουν γίνει ποτέ στη διοίκηση της χώρας, ενώ
ως κυβέρνηση είχε εξαγγείλει από το 2005 διάλογο για την κα-
τάρτιση ενός νέου διοικητικού χάρτη, τον οποίο δεν είδαµε ποτέ.

Αντί για µεγάλες αναπτυξιακές συγχωνεύσεις, το µόνο που κά-
νατε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, για πεντέµισι
χρόνια ήταν διασπάσεις, τις οποίες µάλιστα ψήφισαν και τα κόµ-
µατα της Αριστεράς.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» υπο-
σχεθήκαµε προεκλογικά ότι αποτελεί το βασικό πυλώνα του σχε-
δίου µας για τη ριζική ανατροπή στον τρόπο λειτουργίας του
κράτους σε όφελος πάντα του πολίτη και της χώρας. Ο στόχος
είναι να οικοδοµήσουµε στη θέση του σηµερινού συγκεντρωτι-
κού κράτους ένα επιτελικό, µε αποκεντρωµένα όργανα, δύο βαθ-
µούς αυτοδιοίκησης εφοδιασµένους µε κρίσιµες αρµοδιότητες
για το σχεδιασµό και την υλοποίηση της τοπικής και περιφερει-
ακής ανάπτυξης και την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη.

Με τη δραστική µείωση των επιπέδων διοίκησης, τη συγχώ-
νευση χιλιάδων οργανισµών ΟΤΑ και την αποκέντρωση αρµο-
διοτήτων πετυχαίνουµε τεράστια εξοικονόµηση πόρων. Χίλιοι
τριάντα τέσσερις δήµοι, οι οποίοι πριν τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» ήταν
πάνω από έξι χιλιάδες, συνενώνονται σήµερα σε τριακόσιους εί-
κοσι πέντε ισχυρούς δήµους. Οι πενήντα επτά νοµαρχίες και τα
δεκαεννιά επαρχεία αντικαθίστανται από δεκατρείς αιρετές διοι-
κητικές περιφέρειες. Ιδρύονται επτά αποκεντρωµένες κεντρικές
διοικήσεις. Οι έξι χιλιάδες δηµοτικές επιχειρήσεις και νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου γίνονται δύο χιλιάδες. Οι δηµοτικοί και
νοµαρχιακοί σύµβουλοι µειώνονται κατά 50%. Από τη διεξαγωγή
των εκλογών κάθε πέντε χρόνια µαζί µε τις ευρωεκλογές εξοι-
κονοµούµε άλλα 75.000.000 ευρώ για κάθε εκλογική περίοδο. Το
σηµερινό ανεπαρκές σύστηµα ελέγχου αντικαθίσταται από ένα
αποτελεσµατικό σύστηµα µε τη νέα ειδική ανεξάρτητη Υπηρεσία
Εποπτείας για τον έλεγχο νοµιµότητας των πράξεων των ΟΤΑ και
των αιρετών µε το Ελεγκτικό Συνέδριο για τον προληπτικό έλεγχο
νοµιµότητας των δαπανών και µε την εφαρµογή σε όλους τους
δήµους διπλογραφικού συστήµατος. Μπαίνουν συγκεκριµένες
προϋποθέσεις και περιορισµοί στη δυνατότητα των ΟΤΑ να συ-
νάπτουν δάνεια. Η εξυγίανση των δήµων γίνεται βάσει ειδικού
προγράµµατος µε αυστηρά όρια στο δανεισµό. Οι δήµοι θα µπο-
ρούν να δανειστούν µόνο 20% των ετήσιων τακτικών εσόδων. Η
σηµερινή κατάσταση πολλών δήµων είναι κατώτερη των προσ-
δοκιών των πολιτών, είναι φτωχή σε πόρους και αρµοδιότητες, µε
χρέη και ελλείµµατα εξαιτίας της κακοδιαχείρισης, της διαφθο-
ράς, µε παράδειγµα το ∆ήµο Θεσσαλονίκης.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, µεγαλύτερους δήµους, µε περισσότε-
ρους πόρους και αρµοδιότητες, σύγχρονους, αποτελεσµατικούς,
νοικοκυρεµένους, µε διαφάνεια, µε ποιοτικές υπηρεσίες, χωρίς
γραφειοκρατία, χωρίς ταλαιπωρία και µε λιγότερο κόστος. Η
χρηµατοδότηση και η οικονοµική στήριξη εξασφαλίζεται µέσω
των κεντρικών αυτοτελών πόρων, τη σύνδεση των εσόδων µε το
ΦΠΑ, το φόρο εισοδήµατος φυσικών, νοµικών προσώπων και το
φόρο ακίνητης περιουσίας. Επιπλέον, δηµιουργείται το πρό-

γραµµα «ΕΛΛΑ∆Α», στο οποίο εντάσσεται το Εθνικό Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα Αυτοδιοίκησης, ύψους 4.000.000.000 και άλλα
650.000.000 από το ΕΣΠΑ.

Στο παρόν νοµοσχέδιο συστήνονται νέοι θεσµοί διαβούλευσης
και συµµετοχής του πολίτη, των φορέων και σε τοπικό και σε πε-
ριφερειακό επίπεδο, όπως η Επιτροπή ∆ιαβούλευσης, η Επι-
τροπή Ποιότητας Ζωής, ο Συµπαραστάτης του ∆ηµότη, αλλά και
της Επιχείρησης, η Ηλεκτρονική ∆ιαβούλευση και Συµβούλιο
Ένταξης Μεταναστών.

Προβλέπεται µετατροπή όλων των κοινοτικών καταστηµάτων
σε ΚΕΠ και η λειτουργία του προγράµµατος διοικητική βοήθεια
στο σπίτι, η έξυπνη κάρτα του δηµότη για την έκδοση πιστοποι-
ητικών. Οι αρµοδιότητες µεταφέρονται από τα Υπουργεία σε νο-
µαρχίες και δήµους. Η µεταφορά των αρµοδιοτήτων συνδέεται
µε τους πόρους και υποστηρίζεται από επιστηµονικό προσωπικό
που θα προσληφθεί µέσω ΑΣΕΠ.

Θα διαφωνήσω σε µια αρµοδιότητα. Την ευθύνη, κύριε
Υπουργέ, για τη χορήγηση και τη θεώρηση των αδειών για τις
λαϊκές θα πρέπει να την έχουν οι περιφέρειες και όχι οι δήµοι.

Σε κάποιες περιπτώσεις, επίσης, όπως στην Καβάλα, δεν ακού-
στηκε, κύριε Υπουργέ, η άποψη της πλειοψηφίας των τοπικών
φορέων, των Βουλευτών και της διαβούλευσης που υποστήριζε
µε επιχειρήµατα την ανάγκη δηµιουργίας δύο δήµων στην επαρ-
χία Παγγαίου, όπως και τον ∆ήµο Ελευθερών στο ∆ήµο Καβά-
λας, αλλά και για λόγους ορεινού όγκου αλλά και ιστορικότητας,
την ύπαρξη του αυτόνοµου ∆ήµου Φιλίππων. Όλα αυτά δυστυ-
χώς, δεν ακούστηκαν. Έστω κι αυτήν τη στιγµή όµως, το ελάχι-
στο που µπορεί να γίνει στο ∆ήµο Καβάλας, είναι να υπάρχει
ιστορική έδρα στους Φιλίππους, για να παραµένει το όνοµα «Φι-
λίππων» που είναι ιστορία.

Σε καµµιά περίπτωση, όµως, τέτοια ζητήµατα δεν µπορούν να
λειτουργήσουν ως τροχοπέδη στη µεγάλη δοµική αλλαγή που
έχει ανάγκη η χώρα. Αυτό που προέχει είναι η ανάπτυξη και η
προοπτική του τόπου. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» υπηρετεί αυτό το
σκοπό. Κι αυτό το στηρίζω και οφείλουµε συνάδελφοι όλοι να το
στηρίξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Καµµένος, Βουλευτής της Νέας
∆ηµοκρατίας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω αυτές τις ηµέρες τις συ-

ζητήσεις και τις αγωνίες των συναδέλφων όλων των περιοχών
της Ελλάδος που εκφράζουν τις διαφωνίες τους γι’ αυτό το σχέ-
διο. Όµως, αυτό το σχέδιο δεν είναι απλώς µία τακτοποίηση των
περιφερειακών προβληµάτων ή µείωσης των εξόδων. Αποτελεί
µέρος του ευρύτερου σχεδίου ανατροπής της δηµοκρατίας στη
χώρα µας. Αποτελεί ένα από τα σκέλη, µετά την ένταξη στο ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο και την οικονοµική κατάρρευση της πα-
τρίδος µας, προκειµένου να καθυποταχτεί η φωνή των πολιτών.
Το πρόγραµµα είναι σχεδιασµένο και οργανωµένο και θα οδη-
γήσει –σηµειώστε αυτό που λέω σ’ αυτή τη συζήτηση- στις επό-
µενες δηµοτικές εκλογές οι γόνοι των µεγάλων πολιτικών
οικογενειών να θωρακιστούν πίσω από την ταµπέλα της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης.

Ο δρόµος για την κόλαση είναι στηµένος µε καλές προθέσεις.
Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι εκείνο το σχέδιο νόµου που τακτοποιεί
µεν ορισµένα θέµατα, διαλύει τοπικές κοινωνίες κατά τους τοπι-
κούς παράγοντες και τους ίδιους τους Βουλευτές της Συµπολί-
τευσης, αλλά ετοιµάζει ένα σώµα ψηφοφόρων εθελοντών της
τάξης των 580.000 µεταναστών, οι οποίοι θα κατευθύνονται, προ-
κειµένου να εκλέγουν συγκεκριµένους άρχοντες της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης, οι οποίοι θα είναι οι γόνοι των πολιτικών τζακιών,
που εδώ µέσα πλέον δεν έχουν θέση και δεν τους ανήκει ο ελ-
ληνικός λαός.

Στην προσπάθεια αυτή που γίνεται µέσα από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» και µετά την παράνοµη ψήφιση της συµφωνίας µε το
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, που δεν µπορεί να ψηφιστεί µε λι-
γότερους από εκατόν ογδόντα Βουλευτές, γιατί ανατρέπει το Σύ-
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νταγµα της πατρίδας µας, το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» οδηγεί
στην αλλοίωση του εκλογικού σώµατος. Και επειδή εκείνοι, οι
οποίοι βλέπουν να ανοίγει πλέον ο ασκός του Αιόλου, να αποκα-
λύπτονται ονόµατα, λογαριασµοί των επίορκων και επίορκοι απ’
όλες τις πλευρές, θα δείτε ότι στη συντριπτική τους πλειοψηφία
δεν είναι εκλεγµένοι Βουλευτές από τον ελληνικό λαό, δεν είναι
εκείνοι που ξεκίνησαν κάνοντας µάχη και εκπροσωπώντας σ’
αυτήν εδώ την Αίθουσα τους Έλληνες πολίτες, αλλά είναι εκείνοι
οι οποίοι ζουν µέσα στο «ανθυγιεινό» περιβάλλον των εκάστοτε
πρωθυπουργικών γραφείων. Είναι οι διορισµένοι που παραµέ-
νουν επί Νέας ∆ηµοκρατίας, επί ΠΑΣΟΚ, επί οικουµενικών. Είναι
εκείνοι, οι οποίοι οδηγούν από τα χειραγωγηµένα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, τους πολίτες να λένε «να καεί το Κοινοβούλιο».
Είναι εκείνοι οι οποίοι βγάζουν από τα δελτία των ειδήσεων τα
οικονοµικά των Βουλευτών -και εµείς συµφωνήσαµε µόνοι µας
να τα µειώσουµε και στις εξεταστικές επιτροπές δεν παίρνει κα-
νείς φράγκο- αλλά παράλληλα οι µισθοί τους είναι παχυλοί.

Είναι εκείνοι που έρχονται εδώ και προσβάλλουν το Κοινο-
βούλιο, όπως ο κ. Βουρλούµης, ο διοικητής του ΟΤΕ, ο οποίος
διώκεται για απιστία σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου. Βάζει
τον ΟΤΕ να πληρώνει τον δικηγόρο του, που είναι ο ίδιος µε του
Χριστοφοράκου που έδινε τις µίζες και στον κ. Μαντέλη. Και την
ίδια στιγµή παραµένει προστατευόµενος του κ. Παπανδρέου,
όπως ήταν και προστατευόµενος και του κ. Σουφλιά επί Νέας ∆η-
µοκρατίας. Ο υποδιοικητής του µόνο ο κ. Αϊβάλης που πάνε να
τοποθετήσουν τώρα, έχει µισθό 380.000 ευρώ το χρόνο, 100.000
ευρώ το χρόνο µπόνους, απεριόριστη πιστωτική κάρτα, αυτοκί-
νητο, stock option, αµοιβές του ∆.Σ.

Και η προσπάθεια φίµωσης του ελληνικού λαού δεν γίνεται
µόνο µέσω της δυσφήµισης των αγνών Βουλευτών, εκείνων που
είναι αγνοί, αλλά γίνεται και µέσω της φίµωσης του διαδικτύου.
Μας ανακοίνωσε ο κ. Πεταλωτής –και κύριε Υπουργέ, θέλω να
πάρετε θέση- πριν µια εβδοµάδα για τα Μέσα Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης, τα καινούργια, τα ηλεκτρονικά, τα οποία δυσφηµούν οι
πολίτες. Και µέσα σε µια εβδοµάδα βγαίνει παράνοµη δικαστική
απόφαση –χθες το βράδυ- και κλείνει το µεγαλύτερο µπλοκ το
«troktiko». Απειλούνται µε αγωγές όσοι καταγγέλλουν τα σκάν-
δαλα, όπως ο Μπαριτάκης ο συνδικαλιστής του ΟΤΕ που κατέ-
θεσε στην εξεταστική. ∆ιώκονται από τον ΟΣΕ τα µέλη του
∆ιοικητικού Συµβουλίου. Γίνεται µια προσπάθεια αλλοίωσης ου-
σιαστικά της δηµοκρατίας στη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και εγώ θα µιλήσω ευθέως και καθαρώς. Όταν ο κ. Μαντέλης
–και µιλώ για τον κ. Μαντέλη που αποκαλύφθηκε και οµολόγησε
χθες, γιατί µέχρι το τέλος θα οµολογήσουν και άλλοι- ήταν στο
γραφείο του κ. Σηµίτη προστατευόµενος, από διοικητής του ΟΤΕ
πήγε εν συνεχεία Υφυπουργός και στο γραφείο του πρώην Πρω-
θυπουργού.

Εδώ µέσα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο ο ∆ηµήτρης ο Βουνάτσος,
ο Κώστας ο Μπαντουβάς, αγωνιζόντουσαν µαζί µε Βουλευτές
απ’ όλες τις πτέρυγες, από το ΚΚΕ µέχρι τη Νέα ∆ηµοκρατία
τότε. Αγωνιζόµασταν για την υπόθεση των Κούρδων. Πηγαίναµε
και µας συλλαµβάνανε, στην Ίµβρο και στην Τένεδο. Αγωνιζό-
µασταν για να µην υπάρξει βοµβαρδισµός στη Σερβία. Τους εξα-
φανίσανε. Τους βλέπετε πουθενά; Ποιοι τους εξαφανίσανε; Οι
«Μαντέληδες». Και «Μαντέληδες» υπάρχουν σε όλα τα κόµµατα
εξουσίας.

Αυτούς πρέπει, συνάδελφοι, να κυνηγήσουµε και σ’ αυτούς
δεν πρέπει να επιτρέψουµε να προχωρήσουν µέσω του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», για να γίνουν δηµοτικοί άρχοντες µε κοµµατικά κριτή-
ρια, για να γλιτώσουν.

Γίνεται ένας πόλεµος. Στα ∆ωδεκάνησα θα ζητάνε από τον Κα-
στελλοριζιώτη για να πάει στην έδρα της περιφέρειά του, στη
Σύρο, να κάνει τριάντα δύο ώρες ταξίδι. Πέντε µέρες θέλει ο Κα-
στελλοριζιώτης, για να µπορέσει να τακτοποιήσει µια υπόθεσή
του στην περιφέρεια. Στην Κρήτη γίνεται πόλεµος. Στην Ιτέα και
στο Γαλαξίδι, επίσης. Το ενώνουν, λέει, µε δήµους των βουνών.
Στην Αρναία, σε όλη την Ελλάδα. Στην Ικαρία βάζουν πρωτεύ-
ουσα τον Άγιο Κήρυκο, όπου δεν έχει λιµάνι να δέσει το βαπόρι.
Και δεν βάζουν τον Εύδηλο που είναι στη µέση του νησιού. Ο άν-

θρωπος που µένει στο Καρκινάγρι, για να πάει στον Άγιο Κήρυκο
θέλει τρεισήµισι ώρες µε το αυτοκίνητο, αν έχει αυτοκίνητο. Οι
Ικαριώτες δεν έχουν αυτοκίνητα. Οι Ικαριώτες έχουν χωµατό-
δροµους ακόµη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Εάν, λοιπόν, µπει η πρωτεύουσα εκεί µε αυτά τα «ιστορικά»

που κάνετε, που τακτοποιείτε ρουσφετολογικά το ένα ή το άλλο
θέµα, το νησί θα πάψει να έχει επικοινωνία. Γιατί το επιδοτού-
µενο δροµολόγιο είναι από το λιµάνι της πρωτεύουσας του
δήµου µέχρι το περιφερειακό κέντρο. Θα πιάσει το χειµώνα µε
εννιά µποφόρ τον Άγιο Κήρυκο βαπόρι, όταν υπάρχει καινούρ-
γιο λιµάνι στον Εύδηλο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά τα λέω, γιατί αυτά είναι τα µικρά σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.
Όµως, για τις τοπικές κοινωνίες είναι τεράστια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Εδώ να πάρετε χαµπάρι και η Κυ-
βέρνηση και ορισµένοι άλλοι κύκλοι που ψηφίζουν µαζί τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. Ο χρό-
νος σας τελείωσε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …ότι η Βουλή εδώ από κόµµατα
εκτός από κάθετα, χωρίζεται και οριζόντια. Εάν χρειαστεί θα το
κάνουµε µε τα εννιά εκατοµµύρια Έλληνες και τη συνείδησή µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Εµµανουήλ Όθωνας.
Παρακαλώ να τηρείται –γιατί θα τηρείται- ο χρόνος. Μην ξε-

χνάµε ότι ο κατάλογος είναι µε εκατόν εβδοµήντα τέσσερις οµι-
λητές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και,
όµως, σε πείσµα όσων προέβλεπαν ότι η διαχείριση του αναπό-
φευκτου πολιτικού κόστους, σε όσους προέβαλαν ότι το εφιαλ-
τικό δηµοσιονοµικό περιβάλλον πάνω στο οποίο και µέσα στο
οποίο η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ υποχρεώθηκε εκ των πραγµά-
των να αναπτύξει το κυβερνητικό της σχέδιο και τις νοµοθετικές
της πρωτοβουλίες, σε πείσµα όσων για δικούς τους λόγους εξέ-
φραζαν ευσεβείς πόθους ότι αυτή η αναγκαία για τη χώρα µε-
ταρρυθµιστική προσπάθεια θα παραπεµφθεί στις καλένδες του
χρόνου, σε λίγες µόλις ώρες µία νέα µεγάλη µεταρρύθµιση που
αφορά το ενιαίο διοικητικό σύστηµα της χώρας, µέρος του
οποίου για µας είναι η αυτοδιοίκηση, θα είναι νόµος του κράτους.

Και, όµως, πάλι σε πείσµα όσων ισχυρίζονται ότι µε το πέρα-
σµα του χρόνου όχι µόνο οι κοινωνίες, αλλά όπως θα έπρεπε οι
πολιτικές δυνάµεις, τα κόµµατα ωριµάζουν, συναισθάνονται, συ-
νειδητοποιούν ότι υπάρχουν ανάγκες που υπερβαίνουν τους δια-
χωρισµούς των θεµιτών ιδεολογικών και πολιτικών διαφωνιών,
πάλι εµείς το ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνησή του, η Κοινοβουλευτική του
Οµάδα παίρνουµε το βάρος µίας µεταρρύθµισης που δεν πάει
απλώς τα πράγµατα λίγο παραπέρα, αλλά ανοίγει διάπλατα νέες
λεωφόρους στον τρόπο λειτουργίας και οργάνωσης της αυτοδι-
οίκησης σε αυτήν τη χώρα. Και πάλι µόνο εµείς, καµµία πολιτική
δύναµη από όσες σήµερα εκπροσωπούνται στο Κοινοβούλιο δεν
µπόρεσε να σηκώσει µαζί µε µας όπως θα θέλαµε το µέρος της
ευθύνης, αλλά θα έλεγα και της περηφάνιας που συνεπάγεται
µία τέτοια επιλογή.

Αξίζει να θυµηθούµε ότι από τότε που σε αυτήν τη χώρα υπήρ-
χαν πάνω από έξι χιλιάδες κοινότητες µε κοινοτάρχες µε µια
σφραγίδα στην τσέπη που έκαναν βόλτες στα χωριά και σφρά-
γιζαν πιστοποιητικά γεννήσεως και θανάτου και κυρίως του θα-
νάτου των ίδιων των χωριών και της ελληνικής περιφέρειας, µέχρι
σήµερα που πάµε σε τριακόσιους είκοσι πέντε ισχυρούς και βιώ-
σιµους δήµους δεν έχουν περάσει ούτε αιώνες ούτε δεκάδες
ετών. Έχουν περάσει µόνο δώδεκα χρόνια και σε αυτά τα δώ-
δεκα χρόνια µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες συγκεκριµένης πο-
λιτικής παράταξης, µε µπροστάρηδες σε αυτές τις θεσµικές
µεταβολές συγκεκριµένους ανθρώπους σε κάθε περιοχή της
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χώρας τα πράγµατα εξελίχθηκαν µε τον τρόπο που το σχέδιο
νόµου που συζητάµε προβλέπει.

Εµείς, λοιπόν, και πάλι, όχι όµως µόνο επαναπαυµένοι στις
δάφνες που η ραγδαία µεταβολή του θεσµικού τοπίου της χώρας
δικαιολογηµένα µας νοµιµοποιεί να διεκδικούµε, αλλά και µε την
ωριµότητα και την εµπειρία που οι προηγούµενες µεταρρυθµί-
σεις, οι οποίες, επίσης, είχαν τη δική µας σφραγίδα µας πλούτι-
σαν -και ξέρουµε σήµερα πολύ καλά ότι καµµία µεταρρύθµιση
δεν ολοκληρώνεται µε την ψήφιση ενός νόµου, καµµία µεταρ-
ρύθµιση δεν συντελείται µε σχέδιο επί χάρτου- ξέρουµε ότι η µε-
ταρρύθµιση και το εγχείρηµα και η προσπάθεια ξεκινά µετά την
ψήφιση του νόµου επί της ουσίας, µε την υποστήριξη µε συνέ-
πεια και προσήλωση ενός ολοκληρωµένου επιχειρησιακού σχε-
δίου όπως προβλέπεται στον ίδιο το νόµο για την εφαρµογή της
µεταρρύθµισης. Με τη συγκρότηση του κοινωνικού και πολιτι-
κού εκείνου µετώπου, το οποίο θα σπρώξει τα πράγµατα προς τα
εµπρός, θα εγγυηθεί την αταλάντευτη και αδιαπραγµάτευτη δια-
δικασία αποκέντρωσης, η οποία για µας είναι µία αέναη, δια-
χρονική αναµέτρηση ιδεών, αντιλήψεων και πρακτικών ανάµεσα
σε όσους πιστεύουν ότι αυτή η χώρα µπορεί να παραµένει και η
κοινωνία της και οι πολίτες της έρµαιο ενός κράτους συγκε-
ντρωτικού στη δοµή του, πελατειακού στη λογική του, αναποτε-
λεσµατικού στη δράση του, αδιαφανούς και σπάταλου στη
λειτουργία του. Και αυτή η διαχρονική πάλη έχει ακόµα δρόµο
µπροστά της, ένα δρόµο που θα τον κάνουµε µαζί µε τους πολί-
τες, τις ζωντανές δηµιουργικές δυνάµεις όλων των κοινωνιών σε
όλη τη χώρα ανεξάρτητα από πολιτικές ή κοµµατικές προκατα-
λήψεις.

Σε αυτήν τη νέα προσπάθεια που σηµατοδοτεί η συγκεκριµένη
µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που ανοίγει µία
διάπλατη φωτισµένη λεωφόρο για τους θεσµούς του σήµερα και
του αύριο σε αυτήν τη χώρα προφανώς υπάρχουν και σκιές.
Υπάρχουν εκατοντάδες επιµέρους σηµεία, τα οποία όλοι θα θέ-
λαµε λίγο διαφορετικά, λίγο καλύτερα για την περιοχή µας, για
την αντίληψη των πραγµάτων που ο καθένας από εµάς έχει και
δικαιούται να έχει.

Είναι όµως, νοµίζω, µία πολιτική στάση όχι µόνο για τα κόµ-
µατα, αλλά και για τα πολιτικά πρόσωπα, που αντί να βλέπουν τη
λεωφόρο, στήνονται και στέκονται στις σκιές, κουβαλάνε το
κλίµα των θεµιτών, εύλογων πολλές φορές, άλλες φορές καθό-
λου εύλογων αντιδράσεων και τοπικιστικών αντιθέσεων. Υποκρί-
νονται και υποδύονται τους µετά, τους κατόπιν εορτής
προφήτες, για να αξιοποιήσουν µικροκοµµατικά ή προσωπικά τέ-
τοιου είδους πολλές φορές θεµιτά, αλλά στην ουσία τους και για
το ύψος των περιστάσεων που καλούµαστε σήµερα να ανταπο-
κριθούµε ταπεινά κίνητρα.

Εµείς σε αυτήν την προσπάθεια θα εξακολουθούµε να αισθα-
νόµαστε µπροστάρηδες, θα θέλαµε να είµαστε πρωταγωνιστές
µεταξύ ίσων και άλλων πολιτικών δυνάµεων που µαζί θα παίρ-
ναµε την ευθύνη και την πρωτοβουλία γι’ αυτήν την προσπάθεια,
µπορούµε, όµως, και µόνοι µας, είµαστε για τα δύσκολα και το
έχουµε αποδείξει.

Θα πω στον κύριο Υπουργό, ο οποίος µπορεί να είναι έκπλη-
κτος, αφού ξέρει ότι έχω αρκετά ζητήµατα στο νοµό µου, ότι
στην κατ’ άρθρον συζήτηση για µία σειρά ζητήµατα τα οποία
έθεσα και στην επιτροπή και περιµένω απαντήσεις, θα επανέλθω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας αφού ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής δεκαοκτώ µαθητές και µα-
θήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί από το ∆ηµοτικό Σχολείο Νέου
Χωριού Αποκαρώνου Χανίων Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Φραγκίσκος Παρασύρης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει το
λόγο για έξι λεπτά.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

θλιβερή διαπίστωση ότι στη ρίζα του κακού που αντιµετωπίζει
σήµερα η χώρα δεν είναι η οικονοµία, αλλά ο τρόπος και το σύ-
στηµα διακυβέρνησης αποτελεί το θεµέλιο λίθο πάνω στον οποίο
στηρίζεται ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Οι δοµικές παθογένειες που εκφράζονται εν είδει νοσηρών χα-
ρακτηριστικών, όπως η αναποτελεσµατική γραφειοκρατία, ο
ασύµµετρος συγκεντρωτισµός, η αναξιοκρατία και οι πελατεια-
κές σχέσεις δεν είναι µόνο τα αίτια, αλλά τα συµπτώµατα της εγ-
γενούς αδυναµίας του ελληνικού κράτους.

Το συγκεντρωτικό, πελατειακό και αντιπαραγωγικό κράτος
είναι ο πυρήνας µέσα στον οποίο συµπυκνώνεται όχι µόνο το δη-
µοσιονοµικό, αλλά συνολικά το ελληνικό πρόβληµα. Και µόνο,
εποµένως, η κάθε προσπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση και το συ-
γκεκριµένο εγχείρηµα αναδιάρθρωσης των βασικών δοµών του
πολιτικού και διοικητικού συστήµατος της χώρας αποτελεί τη µη-
τέρα των µεταρρυθµίσεων.

Η Κυβέρνηση σε αυτήν την πολυεπίπεδη κρίση δίνει µία δηµι-
ουργική απάντηση µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», έτσι ώστε να ξεκινή-
σει µία τολµηρή και αποφασιστική αλλαγή που θα οδηγήσει την
Ελλάδα πάλι στην πρώτη γραµµή των εξελίξεων.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο επιχειρείται τόσο η κεντρική όσο
και η αποκεντρωµένη διοίκηση να προσαρµοστούν πλέον στις
απαιτήσεις που διαµορφώνει η νέα πραγµατικότητα στην οικο-
νοµία, στην ανάπτυξη, στην κοινωνία και την πολιτική. Είναι η
αφετηρία του λειτουργικού εκσυγχρονισµού του κράτους µε την
εισαγωγή καινοτόµων διοικητικών εργαλείων και µεθόδων διοί-
κησης.

Καινοτοµία πρώτη που έρχεται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι η
εµβάθυνση των δηµοκρατικών θεσµών και οι νέες µορφές δια-
κυβέρνησης. Πέρα από τη θεσµοθέτηση της αιρετής πλέον Πε-
ριφερειακής Αυτοδιοίκησης ξεφεύγουµε για πρώτη φορά και
στον πρώτο και στο δεύτερο βαθµό από την «ενός ανδρός αρχή».

Θεσµοθετούνται όργανα και επιτροπές µε ουσιαστικό ρόλο
στη διαµόρφωση τοπικών πολιτικών επιλογών. Θεσπίζεται για
πρώτη φορά επιτροπή διαβούλευσης µε δυνατότητα ελέγχου και
άποψης ακόµα και για τον προϋπολογισµό. Θεσπίζονται το Συµ-
βούλιο Ένταξης Μεταναστών και ο Συµπαραστάτης του ∆ηµότη
και της Επιχείρησης, ενώ ενισχύεται ο ρόλος των τοπικών και δη-
µοτικών κοινοτήτων που συµβάλλουν καθοριστικά στον συµµε-
τοχικό προγραµµατισµό των νέων σχηµάτων.

Μ’ αυτές τις παρεµβάσεις η δηµοκρατία επιτέλους, βρίσκει το
πραγµατικό της περιεχόµενο και το πραγµατικό της νόηµα στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση. Η δηµοκρατία ενισχύεται αναµφισβήτητα
και στο µέγεθος και στην ποιότητά της δηµιουργώντας πραγµα-
τικούς όρους για την ανάδειξη και την αντιµετώπιση των τοπικών
προβληµάτων.

Η δεύτερη µεγάλη παρέµβαση απαντά στον οικονοµικό έλεγχο
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αντιµετωπίζοντας στο-
χευµένα την κακοδιαχείριση και τη σπατάλη του δηµόσιου χρή-
µατος µέσα από νέους µηχανισµούς εποπτείας. Ενδυναµώνεται
το Ελεγκτικό Συνέδριο, στον έλεγχο του οποίου εισάγονται πλέον
όλοι οι δήµοι και οι δηµοτικές επιχειρήσεις.

Επιπλέον στο πλαίσιο της αποκεντρωµένης διοίκησης θεσπί-
ζεται αυτοτελής υπηρεσία εποπτείας µε τον ελεγκτή νοµιµότη-
τας, ο οποίος ανεπηρέαστος από κάθε κοµµατική και πολιτική
επιρροή πλέον ως ανώτερος κρατικός υπάλληλος διενεργεί τον
έλεγχο νοµιµότητας των πράξεων των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης και µπορεί να επιβάλει και κυρώσεις. Παράλληλα για
πρώτη φορά κάθε όργανο του δήµου ή της περιφέρειας έχει την
υποχρέωση ανάρτησης κάθε απόφασής του στο διαδίκτυο προ-
κειµένου να υπάρξει ίση πρόσβαση στην πληροφορία για κάθε
πολίτη.

Τέλος, επειδή ακούστηκε πολλές φορές µέσα σ’ αυτή την Αί-
θουσα για τα οικονοµικά των δήµων, καλά θα κάνουν όσοι δια-
τυπώνουν αυτές τις απόψεις να ξαναδούν τους πίνακες και τα
ποσοστά χρηµατοδότησης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, καθώς
επίσης και τις προϋποθέσεις που τίθενται µέσα από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» για τη δανειοδότηση των δήµων για πρώτη φορά και για
τα προγράµµατα εξυγίανσης των ΟΤΑ που είναι υπερχρεωµένοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε σήµερα να κατα-
νοήσουµε ότι χρειαζόµαστε ένα ισχυρό θεσµικό πλαίσιο που θα
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κατοχυρώνει τις αρχές του δηµοκρατικού ελέγχου, της διαφά-
νειας, της ποιότητας και της αξιοκρατίας, χωρίς παράλληλα να
«πνίγουµε» την πολιτική πρωτοβουλία της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Είναι, όµως, ανάγκη να επιχειρήσουµε την ηθική επανασύ-
σταση και ανασυγκρότηση των περιφερειακών πολιτικών
οργάνων, για να αποκαταστήσουµε επιτέλους, την εµπιστοσύνη
του πολίτη προς τη δηµόσια διοίκηση και το κράτος. Μέσα από
ένα συνεκτικό ελεγκτικό πλαίσιο, ήλθε η ώρα να αποκεντρώ-
σουµε αρµοδιότητες προς την αυτοδιοίκηση, να δηµιουργή-
σουµε το πρωταρχικό πολιτικό υποκείµενο, το δηµοκρατικό
«κύτταρο» που θα αποτελέσει το όχηµα για την ανάπτυξη.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µόνο η αρχή για το ριζικό µετασχη-
µατισµό του κράτους. Έφτασε η στιγµή για µία διαρκή και δυ-
ναµική µεταφορά πρωτοβουλιών και αρµοδιοτήτων στην
περιφέρεια. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µόνο η «πλατφόρµα», είναι
η νέα φιλοσοφία, είναι η «αρχιτεκτονική» για µία δευτερογενή µε-
ταρρύθµιση σ’ όλους τους τοµείς, στην υγεία, στην παιδεία, στην
αγροτική οικονοµία και στον τουρισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενα γι’ αυτό το νοµο-
σχέδιο, επειδή ακριβώς είναι τόσο προφανείς οι λόγοι και οι ανά-
γκες που το «γεννούν» και που το διαµορφώνουν, να υπάρξει
έστω επί της αρχής η συναίνεση του συνόλου της Ολοµέλειας
του Κοινοβουλίου, να συµβάλλουµε όλοι µαζί, για να κάνει η
χώρα ένα ποιοτικό άλµα προς τα εµπρός. ∆υστυχώς, όµως, στην
Αντιπολίτευση όλοι «οχυρωθήκατε» πίσω από τους τοπικισµούς,
τη χωροταξία και τις επιµέρους περιχαρακώσεις. Η άρνηση αυτή
αναδεικνύει µία ακόµα παθογένεια του πολιτικού συστήµατος,
ότι τα µικροσυµφέροντα, τα φέουδα και ο «κοτζαµπασισµός» δια-
µορφώνουν, δυστυχώς, την κεντρική πολιτική σκηνή, ότι τα κόµ-
µατα του Κοινοβουλίου υποτάσσονται στην επιµέρους
µικροπολιτική. ∆υστυχώς, επιβεβαιώνετε την τύχη που επιφυ-
λάσσετε γι’ αυτήν τη χώρα, την τύχη της «ψωροκώσταινας» και
την πρακτική Μαυρογιαλούρων που κάνουν τα χατίρια στους µε-
ταπράτες της τοπικότητας. Τέλος πια σ’ αυτά, τέλος σ’ αυτήν τη
νοοτροπία, τέλος σ’ αυτήν τη φιλοσοφία. Γυρίζουµε σελίδα σε
µια Ελλάδα προοδευτική, σε µια Ελλάδα δηµιουργική.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα λόγια κάποιου
άλλου: «Εκείνο που χαρακτηρίζει κάθε πολιτική περίοδο είναι το
απόθεµα των µεταρρυθµίσεων που κληροδοτεί στην επόµενη».
Πρακτικά αυτό σηµαίνει ότι µια κυβέρνηση κρίνεται από την ικα-
νότητά της να επιφέρει κατά τη θητεία της αλλαγές που να αντέ-
χουν στο χρόνο, γι’ αυτό και ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο που
δεν αποτελεί µια αρχή, αλλά την αρχή για µια δηµιουργική και
δηµοκρατική επανάσταση στον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Ιωάννης Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι νέες αρµοδιότητες των δήµων

και των περιφερειών στα ζητήµατα εκπαίδευσης και παιδείας,
όπως αποτυπώνονται στο νοµοσχέδιο αναδεικνύουν το ρόλο που
έρχεται να υπηρετήσει η νέα διοικητική µεταρρύθµιση στον ευ-
αίσθητο αυτό τοµέα, δηλαδή τον αντιλαϊκό και αντιδραστικό της
χαρακτήρα. Άλλωστε ο πρόσφατος αντιεκπαιδευτικός νόµος
έστρωσε όλο το νοµικό «χαλί», ώστε να δράσει αποτελεσµατικά
για τα συµφέροντα της άρχουσας τάξης ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».
Μέσω της τοπικής διοίκησης τίθενται οι όροι, ώστε η εκπαίδευση
να προσαρµόζεται πιο σφιχτά στις ανάγκες της αγοράς, εκµη-
δενίζοντας συγχρόνως τον όποιο κοινωνικό χαρακτήρα της έχει
αποµείνει, µεταφέροντας ακόµα περισσότερο το κόστος των επί-
σηµων δοµών της «στους ώµους» της εργατικής οικογένειας,
εµπορευµατοποιώντας στο έπακρο τις λειτουργίες της.

Ως αρχή σ’ αυτήν την πορεία, η Κυβέρνηση επιλέγει την προ-
αναγγελθείσα διά βίου µάθηση. Με το νοµοσχέδιο ανατίθενται
στους δήµους η εκπόνηση και η εκτέλεση εντός διετίας των προ-
γραµµάτων της διά βίου µάθησης και άµεσα από την πρώτη Γε-
νάρη του 2011 ανατίθενται στην περιφέρεια η εξειδίκευση και η
κατάρτιση προγραµµάτων προς στήριξη της διά βίου µάθησης,

όπως και η λειτουργία των δηµόσιων ΙΕΚ και τούτο επειδή αυτά
τα ΙΕΚ δεν εντάσσονται στην εκπαίδευση και εποµένως, δεν
υπάρχει προς το παρόν κανένα συνταγµατικό κώλυµα.

Η αναγκαιότητα κατάκτησης της νέας γνώσης είναι αυτονόητα
απαραίτητη, όµως, ο εύηχος τίτλος αντανακλά µε ειρωνεία την
εργασιακή περιπλάνηση του «απασχολήσιµου», ο οποίος καλείται
να περιπλανηθεί στη βαρβαρότητα της ανεργίας και της ηµιαπα-
σχόλησης. Ο τοµέας της τεχνικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης
και πιο συγκεκριµένα αυτός της κατάρτισης, τίθεται ως προτε-
ραιότητα από την Κυβέρνηση και ο σχεδιασµός της «δένεται» µε
την τοπική κοινωνία και τις προτεραιότητες που τίθενται σε περι-
φερειακό επίπεδο, όπως δήλωσε το αρµόδιο Υπουργείο, όταν ει-
σήγαγε τη διαβούλευση για το λεγόµενο νέο σχολείο. Κοινός
στόχος Ευρωπαϊκής Ένωσης, Κυβέρνησης και Νέας ∆ηµοκρα-
τίας αποτελεί το 30% των µαθητών που πηγαίνει στην επαγγελ-
µατική εκπαίδευση τώρα να φτάσει µελλοντικά στο 70% και αυτό
σηµαίνει βέβαια αρνητικές επιπτώσεις, οδυνηρές επιπτώσεις
στην κατάκτηση της γνώσης των παιδιών της λαϊκής οικογένειας.

Ο σχεδιασµός των προγραµµάτων της διά βίου µάθησης και η
εκτέλεσή τους «δένεται» επίσης µε τα κονδύλια του ΕΣΠΑ και µε
την απορρόφησή τους και φυσικά µε το διαγκωνισµό συµφερό-
ντων αυτών που τα διεκδικούν. Οι δήµοι δεν έχουν ετοιµαστεί γι’
αυτό το «φαγοπότι» και ως αρµοδιότητα σ’ αυτούς θα περάσει
µετά από δύο χρόνια. Η περιφέρεια όµως, µπαίνει από την αρχή
στο παιχνίδι, αναλαµβάνοντας τον προγραµµατισµό στήριξης της
διά βίου µάθησης στη βάση του νέου µοντέλου και της «πράσι-
νης» ανάπτυξης.

Ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης για το νέο σχολείο περιλαµ-
βάνει την τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση, τις ζώνες εκπαι-
δευτικής προτεραιότητας και τα ολοήµερα σχολεία. Με
δεδοµένη την εµπειρία από τη µεταφορά των βρεφονηπιακών
σταθµών στην ευθύνη της τοπικής διοίκησης αντιλαµβανόµαστε
όλοι καλά τους παράλληλους βίους και τις οικονοµικές συνέπειες
στις τσέπες και στις πλάτες των εργαζοµένων, των συνταξιού-
χων και των ανέργων.

Το νοµοσχέδιο παραχωρεί, επίσης, άµεσα τη δυνατότητα διά-
θεσης των διδακτηρίων για άλλες χρήσεις κοινής ωφέλειας,
όπως λέει, άρα και δυνατότητες να εφαρµοστούν κατ’ αρχάς
προγράµµατα διά βίου µάθησης από ιδιώτες ή από άλλους φο-
ρείς µε τη σύµπραξη της τοπικής διοίκησης και της σχολικής κοι-
νότητας. Φυσικά ως άµεση συνέπεια των συνενώσεων και του
Προγράµµατος Σταθερότητας θα έχουµε το κλείσιµο και τη συ-
νένωση σχολικών µονάδων που δηµιουργούν τµήµατα των τριά-
ντα µαθητών, τα οποία συγκροτούνται µε εγκύκλιο, σε
συνδυασµό παράλληλα µε τον περιορισµό προσλήψεων των εκ-
παιδευτικών και µε την αύξηση απολύσεων των ωροµίσθιων και
αναπληρωτών καθηγητών, δηλαδή το άχρηστο, αναλώσιµο υλικό
για την πολιτεία, όπως αποδείχθηκε στο πρόσφατο νοµοθέτηµα
που είναι νόµος πλέον.

Οι προθέσεις και οι αποφάσεις της Κυβέρνησης καταγράφη-
καν στην ψήφιση του νόµου πριν από δύο εβδοµάδες. ∆είγµα
γραφής αποτελεί η σχολική µονάδα του Περάµατος, η οποία, πα-
ρότι χτίστηκε πριν από τρία χρόνια, κλείνει στο άµεσο µέλλον,
γιατί έχει λιγότερους από εκατόν τριάντα µαθητές, κάτι που απο-
τελεί κατάσταση σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύ-
νηθες φαινόµενο και γι’ αυτούς που αποτελεί πρότυπο η
Ευρωπαϊκή Ένωση και οµοίους στο όνοµα και τις αξίες της «λυ-
κοσυµµαχίας».

Στις αρµοδιότητες των δήµων από την 1η Γενάρη του 2011 δί-
νεται η εποπτεία και ο έλεγχος των Συλλόγων Γονέων και Κηδε-
µόνων. Αυτό τι σηµαίνει; Άµεση παρέµβαση στη δοµή και το
περιεχόµενο του συνδικαλιστικού κινήµατος των γονέων, ζήτηµα
που δένεται µε την απρόσκοπτη αξιολόγηση της σχολικής µονά-
δας, που θέτει ως προτεραιότητα η Κυβέρνηση και της απαραί-
τητης συναίνεσης που χρειάζεται για το νέο γύρο των
αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων στο σχολείο.

Πρώτος και βασικός παραµένει ο στόχος της ακόµα πιο βα-
θιάς ταξικής διαφοροποίησης των σχολικών µονάδων µέσω της
χρηµατοδότησης, της κατηγοριοποίησής τους, µε το σπάσιµο
του ενιαίου χαρακτήρα του αναλυτικού προγράµµατος, αφού ο
ενιαίος βασικός κορµός θα αποτελεί το 70% αυτού, ενώ το 30%
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θα είναι επιλογή του προγράµµατος, επιλογή των τοπικών φο-
ρέων.

Σε σχέση µε τις σχολικές επιτροπές: Τις συγκροτεί υποχρεω-
τικά ως δύο νοµικά πρόσωπα για δήµους κάτω των τριακοσίων χι-
λιάδων. Μένει µε ερωτηµατικό, αν τα νοµικά πρόσωπα είναι
δηµοσίου δικαίου, αφού η προηγούµενη παράγραφος του νοµο-
σχεδίου κάνοντας αναφορά για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου που περιέρχονται σε κάθε δήµο, τα προσδιορίζει µέχρι δύο
και σε διαφορετικό αντικείµενο.

Οι αρνητικές για τη λαϊκή οικογένεια επιπτώσεις δεν θα είναι
ένα µονόπρακτο. Οι ανατροπές στην εκπαίδευση θα γίνονται συ-
νεχώς, σε βάθος χρόνου, που θα έχει προχωρήσει ακόµα πιο
πολύ η διασύνδεση των µονοπωλίων µε το περιεχόµενο, τις λει-
τουργίες της, τη δοµή της, ώστε να έρθουν πιο ώριµα και οι ανα-
γκαίες, προς όφελός τους, συνταγµατικές αλλαγές.

ΕΠΑΣ, ΙΕΚ, Σχολεία ∆εύτερης Ευκαιρίας που έχουν στο κέντρο
τους κατά βάση τις µεγάλες ηλικίες, λειτουργούν ήδη ως ξέχω-
ρες δοµές από αυτές της επίσηµης εκπαίδευσης. Αυτές οι δοµές
έχουν όλες τις προϋποθέσεις σήµερα, µε άξονα και την κρίση,
περνώντας στην ευθύνη της Τοπικής ∆ιοίκησης, να δοµηθούν πιο
σφιχτά µε τα επιχειρηµατικά συµφέροντα που θα αναπτυχθούν
σε κάθε περιοχή.

∆υστυχώς, σήµερα αυτές οι δοµές φαντάζουν ως διέξοδος
στην πλανηµένη και τροµοκρατηµένη συνείδηση των εργαζοµέ-
νων και των ανέργων, µέσα από τη βαρβαρότητα που βιώνουν
µε την ανεργία που γιγαντώνεται, προλειαίνοντας έτσι και το έδα-
φος για το µέλλον του συνόλου της εκπαίδευσης.

Η εξέλιξη της επιστήµης και ο πλούτος της γνώσης απαιτεί βα-
θιές αλλαγές στην παιδεία, αλλά και στην κοινωνία. Επιβάλλεται
όλοι οι νέοι να ολοκληρώνουν την εκπαίδευσή τους µέσα από
ένα σχολείο που θα παρέχει ισότιµα γενική µόρφωση σε όλους,
σε όµοιες συνθήκες χωρίς φραγµούς ταξικούς και φυλετικές δια-
κρίσεις.

Σε αυτήν τη γραµµή που αφορά τους εργαζόµενους, τους ήδη
εκλεγµένους, αλλά και αυτούς που πρόκειται να εκλεγούν στην
τοπική και περιφερειακή διοίκηση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας επιδιώκει να οργανώνεται η πάλη, η διεκδίκηση, αλλά και
ο έλεγχος των τοπικών αρχών.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. ∆ηµήτριος Βαρβαρίγος, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο

νοµοσχέδιο αποτελεί µία µείζονα παρέµβαση στη δοµή και λει-
τουργία του κράτους. Και είναι πραγµατικά απογοητευτικό το γε-
γονός ότι η Αντιπολίτευση για µία ακόµη φορά, ειδικά σήµερα, σε
συνθήκες τεράστιας, µείζονος κρίσης, που αντιµετωπίζει η χώρα
-όχι µόνο οικονοµικής κρίσης, αλλά και θεσµικής- δεν στέκεται
στο ύψος που απαιτεί το πολιτικό σύστηµα, να υπάρξει µία συ-
ναίνεση γι’ αυτήν τη µεγάλη παρέµβαση, για να φτιάξουµε ένα
κράτος καλύτερο, αποτελεσµατικότερο, διάφανο, παραγωγικό,
το εργαλείο που ζητάµε όλοι, για να µπορέσει να πάει η χώρα
µπροστά.

Το κράτος αποτελεί το εργαλείο άσκησης οποιασδήποτε πο-
λιτικής. Η µεγαλύτερη αναξιοπιστία της χώρας σήµερα προέρ-
χεται από τη λειτουργία αυτού του κράτους. Οποιαδήποτε κι αν
είναι η πολιτική ηγεσία, όποιες αποφάσεις κι αν πάρει, θα βρουν
αντιµέτωπο αυτό το δυσκίνητο και απαίσιο κράτος. Και κανένας
δεν το εµπιστεύεται. Ό,τι κι αν αποφασίσει η Κυβέρνηση, κανέ-
νας δεν είναι σίγουρος αν θα υλοποιηθεί µε τούτο το κράτος που
έχουµε.

Αποτελεί, λοιπόν, µείζονα προτεραιότητα και µεγάλη ανάγκη
να ξαναφτιάξουµε αυτό το κράτος, να λειτουργήσει σωστά, απο-
τελεσµατικά, διάφανα, δηµοκρατικά, για να εξυπηρετείται ο πο-
λίτης, για να εξυπηρετείται η χώρα.

Παρόµοιες προσπάθειες έχουν ξεκινήσει από πολύ παλαιό-
τερα και ποτέ η Αντιπολίτευση δεν συµπαραστάθηκε. Εγώ θα
αναφέρω µερικές θεσµικές παρεµβάσεις, µεγάλες, προς αυτή
την κατεύθυνση. Είναι ο ν. 1416/1984 µε τους αναπτυξιακούς
συνδέσµους τότε. Ο ν. 1622/1986, ∆ηµοκρατικός Προγραµµατι-

σµός. Ο ν. 1828/1989, Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι. Ο ν.
2218/1994, θέσπιση Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης. Ο «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑΣ» το 1998. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» τώρα. Παντού «όχι». Και,
βέβαια, όταν τα ψήφιζε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και στην πράξη παγιωνό-
ντουσαν, µετά όλοι συµφωνούσαν.

Είναι, λοιπόν, µία ευκαιρία τώρα να ασκηθεί η κριτική, γιατί τί-
ποτα δεν είναι τέλειο, ούτε και τούτο το νοµοθέτηµα, το οποίο
διαχειρίζεται πάρα πολλά ζητήµατα και σίγουρα θα γίνουν και
λάθη.

Θα ήταν χρήσιµη, λοιπόν, η συµµετοχή της Αντιπολίτευσης και
ο λόγος ο δικός της, να διορθωθούν πράγµατα και να πάµε στο
µέγιστο δυνατό βαθµό συναίνεσης, σε ένα κράτος το οποίο θα
είναι αποτελεσµατικότερο και καλύτερο για όλους.

Εν πάση περιπτώσει, ο κάθε ένας παίρνει τις ευθύνες του και
προχωράµε. Ούτως ή άλλως, η δηµοκρατία λειτουργεί µε πλειο-
ψηφίες.

Κύριε Υπουργέ, και στην επιτροπή έκανα κάποιες παρατηρή-
σεις για το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά την Πρωτοβάθµια Αυτοδι-
οίκηση κατ’ αρχάς.

Υπάρχει µία ρύθµιση στο άρθρο 262. Είναι το Πρόγραµµα Εξυ-
γίανσης που αφορά υπερχρεωµένους δήµους. Εµείς στη Ζά-
κυνθο έχουµε µία πληγή τεράστια. Έχουµε έναν δήµο, όπου ο
δήµαρχος λειτούργησε ως γκάγκστερ. Είναι υπόδικος, µαζί µε
άλλους τέσσερις, εδώ και δυόµισι χρόνια. Πλαστογράφησε απο-
φάσεις ∆ηµοτικού Συµβουλίου, έπαιρνε δάνεια εκατοµµυρίων
ευρώ. Χρεοκόπησε ο δήµος. Και αυτή την ώρα οι εργαζόµενοί
του είναι απλήρωτοι. Εκατόν πενήντα υπάλληλοι του δήµου δεν
µπορούν να πληρωθούν. Οι πόροι του δήµου δεσµεύονται για
δάνεια τα οποία έχουν ληφθεί και ο δήµος είναι στην ουσία χρε-
οκοπηµένος.

∆εν µπορεί να συνεχίζει έτσι αυτή η κατάσταση. Ή θα πρέπει
αυτό το άρθρο να τεθεί σε ισχύ άµεσα µε την ψήφιση του νόµου
-γιατί η διάταξη, όπως είναι διατυπωµένη, λέει ότι θα ισχύσει από
την 1/1/2011- για να µπορέσει να καλύψει και το δήµο µας ή αν
δεν µπορεί να γίνει αυτό το πράγµα, βρείτε έναν άλλο τρόπο να
δοθεί λύση. Πάντως, πρέπει και οι εργαζόµενοι να πληρωθούν
και ο δήµος να συνεχίσει τη λειτουργία του.

Ένα άλλο ζήτηµα αφορά τους εργαζόµενους στις ΤΥ∆Κ οι
οποίοι µε το νόµο έχουν τη δυνατότητα να µεταταγούν σε δή-
µους. Οι ίδιοι θέτουν ένα αίτηµα το οποίο θεωρώ πως είναι δί-
καιο. Είναι οι υπάλληλοι των Περιφερειών. Και λένε, δώστε µας
το δικαίωµα να µπορούµε να µεταταγούµε και στις Περιφέρειες,
όχι µόνο στους δήµους. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο αυτό το πράγµα
που λένε.

Κάτι άλλο τώρα που αφορά τις περιφέρειες, την παρέµβαση
στο Β’ βαθµό. Ήταν µία βιαστική κίνηση. Βέβαια, ήταν πολλά τα
ζητήµατα που ανοίξαµε και κάπου τα πηγαίναµε βιαστικά. ∆εν
αγγίχθηκε το θέµα το χωροταξικό των περιφερειών. Παρέµεινε
όπως είναι. Απλώς αλλάζει το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας τους.
Γίνονται αιρετά τα Όργανα που τις διοικούν. Το µέγεθος, όµως,
των περιφερειών νοµίζουµε ότι είναι πολύ µικρό και δηµιουργεί
προβλήµατα. Θα σας αναφέρω µόνο ένα:

Υπάρχουν περιφέρειες, όπου µόνο ο ένας νοµός έχει την πλει-
οψηφία των συµβούλων. Αυτό θα δηµιουργήσει τεράστιο πρό-
βληµα. Περιφέρεια Ιονίων Νήσων, στην οποία ανήκει και η
Ζάκυνθος, την οποία εκπροσωπώ: Σαράντα ένας περιφερειακοί
σύµβουλοι. Οι είκοσι δύο ανήκουν στην Κέρκυρα και οι δεκαεν-
νέα στα υπόλοιπα νησιά. Είναι µία περιφέρεια-φάντασµα. Ζητή-
σαµε να µας απαλλάξετε. Η Κέρκυρα εντάξει, κάνει τη δουλειά
της. Να την κάνουν, όµως, και οι υπόλοιποι. Η Ζάκυνθος σας λέει,
αφήστε µας να πάµε στη ∆υτική Ελλάδα, που είναι απέναντί µας,
που είναι κοντά, που µας εξυπηρετεί. Το ίδιο σας λέει και η Κε-
φαλλονιά. Το ίδιο σας λέει και η Λευκάδα. Λέτε, όχι. Ωραία, βάλτε
την έδρα στη µέση. Εµείς για να πάµε στην Κέρκυρα θέλουµε
µία µέρα για να πάµε, µία µέρα να µείνουµε εκεί και µία µέρα για
να γυρίσουµε. Το αναγνωρίζει και ο νόµος στο σηµείο που προ-
βλέπει άδεια απουσίας για την άσκηση καθηκόντων των περιφε-
ρειακών συµβούλων. ∆ίνει τρεις µέρες σε νησιώτες. Μάλιστα,
δίνει και στους δηµόσιους και ιδιωτικούς υπάλληλους. Ένας
ελεύθερος επαγγελµατίας τι θα κάνει; Θα κλείσει την επιχείρησή
του, για να πάει για τρεις µέρες να συµµετάσχει σε ένα περιφε-
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ρειακό συµβούλιο, το οποίο δεν θα λειτουργήσει µόνο µία φορά
το µήνα; Αν είναι σε µία επιτροπή, τρεις, τέσσερις φορές; Άρα,
οι ελεύθεροι επαγγελµατίες αποκλείονται. ∆εν θα µπορούν να
συµµετάσχουν.

Εποµένως, για ποιους υπάρχει αυτή η περιφέρεια;
Εµείς, στην πραγµατικότητα, δεν θα µπορούµε να συµµετά-

σχουµε –ούτε οι εκπρόσωποί µας- ούτε στη λειτουργία των ορ-
γάνων, όχι µόνο οι πολίτες για να εξυπηρετηθούν και να έρθουν
σε επαφή µε τις υπηρεσίες της περιφέρειας.

Η Κέρκυρα ιστορικά υπήρξε η πρώτη πρωτεύουσα ελληνικού
κράτους, του Ιόνιου Κράτους. Τότε, όµως, η µητρόπολη ήταν στη
∆ύση, ήταν στη Βενετία, ήταν στην Αγγλία. Τώρα η µητρόπολη
είναι ανατολικά. Είναι στην Αθήνα. Εποµένως αφήστε µας να
πάµε στη µητρόπολη στην οποία ανήκουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Τσιρώνης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόε-

δρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, καληµέρα.

Και λέω «καληµέρα», γιατί ξηµερώνει µια καινούρια µέρα για τη
χώρα, ξηµερώνει µια καινούρια µέρα για τους θεσµούς, για τη
δηµοκρατία, για τη θωράκιση και την ενίσχυση των δηµοκρατικών
θεσµών, για την ενίσχυση της αυτοδιοίκησης, για την ενίσχυση
της περιφερειακής ανάπτυξης της χώρας και της περιφερειακής
οργάνωσης του κράτους.

Ξηµερώνει µια καινούρια µέρα και όσες προσπάθειες και αν
έγιναν όλες αυτές τις µέρες από την Αντιπολίτευση, και κυρίως
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, από τη Νέα ∆ηµοκρατία, να
υποβαθµίσει αυτήν τη µεγάλη µεταρρύθµιση που έγινε στη χώρα,
να την απαξιώσει και, αν θέλετε, να την ακυρώσει, έχουν πέσει
στο κενό. Και έχουν πέσει στο κενό, γιατί στο µόνο το οποίο στά-
θηκε, το µόνο στο οποίο επένδυσε όλες αυτές τις µέρες η Αντι-
πολίτευση, ήταν η χωροταξική κατανοµή των δήµων, στο πώς
µοιράστηκαν οι δήµοι, στο χωροταξικό δηλαδή, στις ονοµασίες,
στις έδρες, σε όλες αυτές τις αντιδράσεις των φορέων, που σε
πολλές περιπτώσεις θα λέγαµε ότι ήταν και εύλογες.

Αλλά αυτό ήταν αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση; Αυτό έχουν
αντιληφθεί οι συνάδελφοι όλων των πτερύγων της Βουλής ότι
συζητάµε όλες αυτές τις µέρες εδώ;

Ήταν ή δεν ήταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αίτηµα της
χώρας, της κοινωνίας, όλων των αυτοδιοικητικών φορέων στα
συνέδρια της ΚΕ∆ΚΕ, της ΕΝΑΕ όλα αυτά τα τελευταία χρόνια
οπουδήποτε λάµβανε χώρα συζήτηση σχετική µε τη µεταρρύθ-
µιση του κράτους και της χώρας; Ήταν ή δεν ήταν αίτηµα η µε-
ταρρύθµιση του κράτους, της αυτοδιοίκησης, της περιφερειακής
οργάνωσης του κράτους και της αυτοδιοίκησης; Και φυσικά
ήταν. Ήταν ή δεν ήταν αίτηµα η αιρετή περιφερειακή αυτοδιοί-
κηση και η περιφερειακή οργάνωση της χώρας; Και φυσικά ήταν.
Και αυτό εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο.

Ήταν ή δεν ήταν αίτηµα η συνένωση των δήµων και η δηµι-
ουργία ισχυρών και βιώσιµων δήµων, που θα µπορούσαν να αντε-
πεξέλθουν στις ανάγκες των πολιτών, των δηµοτών και να
παρέχουν καλύτερες και πιο αναβαθµισµένες υπηρεσίες; Ήταν ή
δεν ήταν αίτηµα το νοικοκύρεµα των οικονοµικών των ΟΤΑ; Και
φυσικά ήταν. Όλα αυτά το νοµοσχέδιο έρχεται και τα λύνει και τα
βάζει σε µία σειρά.

Για την οικονοµία του χρόνου -γιατί έχουν ειπωθεί πάρα πολλά-
γιατί θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παραβλέπετε όλα
αυτά τα ζητήµατα; Όλη αυτήν τη µεγάλη µεταρρύθµιση, γιατί
προσπαθείτε να την ακυρώσετε;

Χθες το βράδυ -για να µπω και σε κάποια άλλα ζητήµατα-
άκουσα τον αξιότιµο τέως Πρόεδρο της Βουλής κ. Σιούφα να
αναφέρει ως γενέτειρα του Γεωργίου Καραϊσκάκη το Μαυροµάτι
της Καρδίτσας. Αυτό είναι µια παραχάραξη της ιστορίας. Γενέ-
τειρα του Καραϊσκάκη είναι η Σκουληκαριά της Άρτας. Τον
έχουµε τιµήσει και έχουµε ∆ήµο Γεωργίου Καραϊσκάκη και από
τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» από το 1998, αλλά και στο νέο χωροταξικό
σχεδιασµό, όπου ενώνονται τρεις δήµοι µε την ονοµασία «Γεώρ-
γιος Καραϊσκάκης». Τιµούµε όλους τους αγωνιστές µας, τιµούµε

τα τοπωνύµιά µας, τους αγωνιστές µας, τα Τζουµέρκα, τα Ρα-
δοβύζια, τους αγώνες που έχει δώσει ο ελληνικός λαός. Γι’ αυτό
προτείνω να γίνει ιστορική έδρα η Σκουληκαριά της Άρτας, για να
τιµήσουµε τον Αρχιστράτηγο της Ελληνικής Επανάστασης Γε-
ώργιο Καραϊσκάκη.

Και επειδή τιµούµε τους νεκρούς και τα θύµατα του πολέµου,
είναι κρίµα, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει η λήθη. Έχουµε την πε-
ρίπτωση της µαρτυρικής Κοινότητας του Κοµµένου, που δεν µπό-
ρεσε να αφανίσει η µπότα του κατακτητή. Αυτό το χωριό θα
πρέπει να παραµείνει στον αυτοδιοικητικό χάρτη, να µην αφανι-
στεί από τον αυτοδιοικητικό χάρτη. Θα προτείναµε να έχουµε
διπλή ονοµασία του δήµου που θα υπαχθεί η Κοινότητα του Κοµ-
µένου, έτσι ώστε να τιµήσουµε αυτούς τους νεκρούς, τους τρια-
κόσιους δέκα επτά σφαγιασθέντες, µεταξύ των οποίων ήταν και
ενενήντα επτά παιδιά. ∆εν υπάρχει άλλη τέτοια περίπτωση στη
σύγχρονη και νεώτερη ελληνική ιστορία. ∆εν µιλάµε για εκτελε-
σθέντες, µιλάµε για σφαγιασθέντες και θα πρέπει το Κοµµένο τι-
µηθεί.

Θα πάω και σε µια άλλη περίπτωση σε ό,τι αφορά τη συνολική
µεταρρύθµιση στο Νοµό της Άρτας. Ήταν ή δεν ήταν συνολικό
αίτηµα των φορέων της περιοχής που είχαν υπογράψει δώδεκα
από τους δεκαέξι δηµάρχους και προέδρους κοινοτήτων, η συ-
ντριπτική πλειοψηφία, να γίνουν τέσσερις δήµοι στην Άρτα; Και
φυσικά ήταν και το ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ.

Ήταν ή δεν ήταν αίτηµα των φορέων να γίνει ένας δήµος, ο
οποίος να είναι ανταγωνιστικός να είναι δίπλα στην Άρτα; Και φυ-
σικά ήταν. Τον δηµιουργήσαµε αυτόν το δήµο. Ο παριστάµενος
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από την Άρτα, χθες το βράδυ
κατέθεσε την απόφαση του ∆ηµοτικού Συµβουλίου του Πέτα, µε
την οποία ανέφερε ότι θέλει να πάει στην Άρτα. Ξέχασε, όµως,
επιλεκτικά δεν κατέθεσε και την πρώτη απόφαση του ∆ήµου
Πέτα, η οποία έλεγε ότι θέλει να είναι έδρα ανεξάρτητου δήµου,
αυτήν την οποία είχατε στη διάθεσή σας, κύριε Υφυπουργέ και
κάνατε αυτόν το δήµο και κάνατε έδρα το Πέτα.

Την καταθέτω για τα Πρακτικά, για να υπάρχει για τη συµπλή-
ρωση της υπόθεσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Τσιρώνης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

Φυσικά εκεί υπάρχει ένα πρόβληµα, το οποίο κάποια στιγµή
θα πρέπει να το δούµε. ∆εδοµένου ότι δε γίνονται αλλαγές στο
χωροταξικό, νοµίζω ότι έχει δηµιουργηθεί µια δυναµική σε αυτό
το χωριό και θέλουν να υπαχθούν στο ∆ήµο της Άρτας.

Νοµίζω ότι µε τις δυνατότητες που δίνει ο νέος νόµος µετά
από κάποια χρόνια µε τα δηµοψηφίσµατα και κ.ο.κ., να υπαχθεί
στην Άρτα. Εφόσον το θέλουν οι κάτοικοι, ας ψηφίσουν και ας εκ-
φραστουν πραγµατικά τι θέλουν. Εµείς δεν θα τους εµποδίσουµε
σε καµµία περίπτωση, ας δούµε, όµως, και πώς θα λειτουργήσει
αυτός ο δήµος.

Θα κλείσω εδώ, κυρία Πρόεδρε και κύριε Υφυπουργέ, λέγο-
ντας ότι αυτή η µεταρρύθµιση αποτελεί τοµή και όσοι δεν τη στή-
ριξαν, θα ντρέπονται στο µέλλον, όπως το 1998 η παράταξη που
έκαιγε λάστιχα στους δρόµους και σήµερα ντρέπεται γι’ αυτά
που έκανε, η οποία δεν στήριξε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις τους
αναπτυξιακούς συνδέσµους του ν. 1416, το δηµοκρατικό προ-
γραµµατισµό του ν. 1622, την οικονοµική αυτοτέλεια των ΟΤΑ,
του ν. 1828, όλες τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις για την αυτοδιοί-
κηση.

Γι’ αυτό σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερψη-
φίσουµε όλες οι πτέρυγες της Βουλής αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί
αποτελεί µια πραγµατική τοµή για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαϊδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Πέµη Ζούνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Λίγα χρόνια µετά, οι αντιδράσεις για τη µεταρρύθµιση του «ΚΑ-

ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» µοιάζουν υπερβολικές. Και αν έθεσε µια πρωτοπο-
ριακή για τότε βάση για τη βελτίωση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
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η αποτελεσµατικότητά της δεν άγγιξε το στόχο, ακριβώς γιατί η
οργανωτική, λειτουργική και οικονοµική αναβάθµιση δεν ήταν
επαρκής.

Η παρατήρηση των ελλείψεων, η καταγραφή των αναγκών σε
µια ταχύτατα εξελισσόµενη κοινωνία και οι επιταγές της παγκό-
σµιας πολύπλευρης κρίσης οδήγησαν στο σχεδιασµό και την
υλοποίηση της πιο ριζοσπαστικής πρωτοβουλίας. Το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι η µεγαλύτερη διοικητική αναδιάρθρωση
από καταβολής του ελληνικού κράτους µε τη σηµερινή µορφή.

Ο επανασχεδιασµός των επιπέδων διακυβέρνησης κινείται στα
πλαίσια ενός επιτελικού κράτους, µε όργανα αποκεντρωµένα,
εξοπλισµένα και µε αποφασιστικές αρµοδιότητες. Εγκαταλείπει
τον παραδοσιακό συγκεντρωτισµό, οργανώνει την άσκηση εξου-
σίας µε συµµετοχή του πολίτη, του πολίτη βέβαια που ενδιαφέ-
ρεται, γιατί για τον πολίτη που είναι αδιάφορος κανένα σχέδιο
δεν είναι αρκετό. Γίνεται κλειδί για την ανάπτυξη. Ενσωµατώνει
τις αρχές της ανοικτής διακυβέρνησης, της λογοδοσίας και της
αξιολόγησης.

Μπορεί να υπάρχει διαφωνία και αντίρρηση γι’ αυτούς τους
συγκεκριµένους στόχους; Υπάρχει αντίρρηση για τη συµµετοχή
του πολίτη; Για την πραγµατική αποκέντρωση; Για την εξοικονό-
µηση πόρων;

Το σχέδιο εισάγει την πραγµατική συµµετοχή της νεολαίας,
αφού δίνει το δικαίωµα του εκλέγεσθαι στην ηλικία των δεκαοκτώ
ετών. ∆εν υπάρχει πιο σηµαντική και ελπιδοφόρα πρόταση. Η
συµµετοχή από την ηλικία αυτή δηµιουργεί πολύ γρήγορα ώρι-
µους πολίτες, που θα διαµορφώνουν ενεργά την καθηµερινή
τους ζωή και θα προσδίδουν ζωντάνια σε όλες τις δηµόσιες δρά-
σεις.

Η συµµετοχή όλων των πολιτών διασφαλίζεται µε τις ετήσιες
γενικές συνελεύσεις σε όλες τις βαθµίδες διοίκησης και την
εκτός κόµµατος και παράταξης συµµετοχή στα συµβούλια δια-
βούλευσης, αφού το 1/3 του αριθµού τους επιλέγεται µε δηµό-
σια κλήρωση από το σύνολο των πολιτών. Γενναία πρόταση;
Αναγκαία πρόταση.

Η αποκέντρωση επιτυγχάνεται πλήρως, γιατί όλες οι βαθµίδες
διοίκησης θα έχουν αποφασιστικό και όχι γνωµοδοτικό χαρα-
κτήρα. Η συγκέντρωση αρµοδιοτήτων στην υδροκέφαλη κε-
ντρική διοίκηση παύει να υπάρχει, αφού από την κεντρική
διοίκηση θα ελέγχεται µόνο η νοµιµότητα και όχι η σκοπιµότητα.
Ο εκλεγµένος περιφερειάρχης, αλλά και ο δήµαρχος υπακούν
σε συλλογικά όργανα, όπως η εκτελεστική επιτροπή, η επιτροπή
διαβούλευσης και η γενική συνέλευση των πολιτών.

Η διεύρυνση του χρονικού ορίζοντα από την τετραετία στην
πενταετία µε ένα πενταετές επιχειρησιακό πρόγραµµα συναφές
µε τον ευρωπαϊκό κοινοβουλευτικό κύκλο, είναι δικαιολογηµένη
και αποτελεσµατική. Η µετάβαση είναι οµαλή. Οι νοµαρχιακές
επιτροπές αντικαθίστανται µε τις οικονοµικές επιτροπές εντός
των ορίων του κάθε νοµού.

Η εξοικονόµηση πόρων σε όφελος της χώρας είναι προφανής,
αφού µειώνεται ο αριθµός των αµειβοµένων αιρετών πολιτών στο
σύνολό του και καταργούνται χιλιάδες προβληµατικοί οργανι-
σµοί.

Ο έλεγχος των οικονοµικών κάθε φορέα γίνεται τώρα από το
νέο σώµα των ελεγκτών νοµιµότητας, αλλά, το σπουδαιότερο,
από τον ίδιο τον πολίτη, αφού όλες οι αποφάσεις των κάθε εί-
δους οργάνων µε ποινή ακυρότητας υποχρεωτικά αναρτώνται
στο διαδίκτυο.

Οι ρήτρες που θεσπίζει το πλαίσιο για ποσοστό εξυπηρέτησης
χρέους 5,5% για την περιφέρεια και συνολικό χρέος 100% των
εσόδων και εξυπηρέτηση χρέους 20% για τους δήµους και συ-
νολικό χρέος 100% του συνόλου των εσόδων εξυγιαίνουν οικο-
νοµικά όλες τις βαθµίδες διοίκησης.

Κάθε βαθµίδα διοίκησης, λόγω των συνενώσεων, αποκτά συ-
γκροτηµένη οικονοµική µονάδα. Αποκτά επίσης τεχνική υποστή-
ριξη, που σε συνδυασµό µε την οικονοµική µονάδα της δίνει
επιτέλους αναπτυξιακή και διαχειριστική επάρκεια για την απορ-
ρόφηση των κάθε είδους κοινοτικών κονδυλίων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ποιες είναι οι ανάγκες µας, όλων των
πολιτών; ∆ηµοκρατία και µεγαλύτερη εκπροσώπηση, δυνατότητα
αξιοποίησης κάθε είδους πόρων και διαφάνεια σε κάθε κοινω-

νική και οικονοµική συναλλαγή µεταξύ των πολιτών.
Επιπλέον η τοπική κοινωνία, η γειτονιά αποφασίζει για την ποι-

ότητα της καθηµερινότητάς της, για την άµεση στήριξη του δη-
µότη, για την κοινωνική ένταξη των ευπαθών οµάδων και των
οικονοµικών µεταναστών µε τη δηµιουργία αντίστοιχων συµβου-
λίων και επιτροπών.

Ο ∆ήµος της Αθήνας, παραδείγµατος χάριν, για να αναφερθώ
στην εκλογική µου περιφέρεια, µε τα µεγάλα του προβλήµατα,
θα µπορεί επιτέλους να χαράξει µόνος του την αναπτυξιακή του
πορεία, να λύνει άµεσα θέµατα, όπως η σχολική στέγη ή τα αντι-
πληµµυρικά έργα, έξω από το θέατρο του παραλόγου, που δη-
µιουργεί πολλές φορές η γραφειοκρατία.

Για ένα απλό έργο αποχέτευσης και συλλογής οµβρίων υδά-
των στην περιοχή της Οδού Μαρκόνι στο Βοτανικό έπρεπε να
ανακατευτούν το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων,
η ΕΥ∆ΑΠ, το Υπουργείο Οικονοµικών για τις απαλλοτριώσεις και
ο δήµος, ουραγός, να περιµένει να κατασκευάσει και να συνδέ-
σει τα δίκτυα. Αποτέλεσµα; Μηδέν.

Θα κλείσω µε κάτι που υποδέχοµαι µε ιδιαίτερη χαρά. Ο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» αφήνει τον σχεδιασµό για τον πολιτισµό, δηλαδή πο-
λιτιστικές και αθλητικές δράσεις, στον κάθε δήµο, στην κάθε
γειτονιά. Ναι, ο πολιτισµός είναι κοινωνικό αγαθό και επιτέλους
είναι δικαίωµα του πολίτη να αποφασίζει για το είδος και τον
τρόπο µε τον οποίο θα γευτεί ή θα παράξει την πνευµατική του
τροφή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει µεγάλη ανάγκη για αντικειµε-
νική και ευγενική συζήτηση. Το επιβάλλουν το παραπαίον και
βαλλόµενο από παντού ήθος και η πληγωµένη αισθητική. Κάθε
δηµιουργική παρατήρηση ήταν και είναι ευπρόσδεκτη από κάθε
Υπουργό. Είναι, όµως, πασιφανές ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι η
αναγκαία συνθήκη στις απαιτήσεις του πολίτη του 21ου αιώνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Χαράλαµπο Χαραλάµπους, Βουλευτή

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ ισχυρίζεται ότι µε τη

µεταφορά της ευθύνης για την υγεία και πρόνοια στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση, που επιχειρείται µέσα από το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ», θα υπάρξει θετική εξέλιξη και οφέλη για τους εργαζόµε-
νους.

Η αλήθεια, βέβαια, είναι εντελώς διαφορετική. Η «αποκέ-
ντρωση» των αρµοδιοτήτων για την υγεία και την πρόνοια δεν
εξυπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες, εξυπηρετεί, όµως, άµεσα τις λε-
γόµενες και περίφηµες καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, που επι-
τάσσει η Στρατηγική της Λισαβόνας.

Η αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων υγείας και πρόνοιας στο-
χεύει άµεσα στη δραστική µείωση των κρατικών και εργοδοτικών
δαπανών για την υγεία και την ίδια στιγµή τη µεταφορά των οι-
κονοµικών βαρών στις πλάτες των εργαζόµενων είτε άµεσα είτε
έµµεσα µε δηµοτική φορολογία και τα ασφαλιστικά ταµεία.

Την ίδια ώρα η Κυβέρνηση επιχειρεί να µεταφέρει την ευθύνη
για την ανάπτυξη και λειτουργία της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας στην Τοπική Αυτοδιοίκηση µέσα από τα περίφηµα δίκτυα
στα οποία θα συµµετέχουν δηµοτικά ιατρεία, ιδιωτικά ιατρεία, ια-
τρεία ασφαλιστικών οργανισµών, µη κερδοσκοπικές µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις, η περίφηµη εταιρική κοινωνική ευθύνη κ.λπ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα µέτρα αυτά οδηγούν στην
ακόµα περαιτέρω εµπορευµατοποίηση και κατακερµατισµό των
υπηρεσιών υγείας και πρόνοιας και στην ακόµα µεγαλύτερη
όξυνση της ανισόµετρης ανάπτυξης των υπηρεσιών αυτών,
ακόµα και µέσα στην ίδια περιοχή της χώρας.

∆ηλαδή, η ανάπτυξη και η λειτουργία των υπηρεσιών υγείας-
πρόνοιας θα εξαρτάται κύρια από την επιχειρηµατική ικανότητα
των δήµων και περιφερειών, το µέγεθος και την κοινωνικοοικο-
νοµική σύνθεσή τους. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα να κατηγο-
ριοποιούνται τα νοσοκοµεία και οι υπηρεσίες σε καλές, µέτριες
και υποτυπώδεις ως προς την επάρκεια και το επίπεδο των υπο-
δοµών τους και οι δηµότες, ανάλογα µε την οικονοµική τους επι-
φάνεια θα υποχρεούνται να κατευθύνονται στα αντίστοιχης
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κατηγορίας νοσοκοµεία ή υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας.

Επιπλέον, η Τοπική Αυτοδιοίκηση αναλαµβάνει το ρόλο δια-
χειριστή της ακραίας φτώχειας, των προβληµάτων των πιο εξα-
θλιωµένων στρωµάτων, που τα ονοµάζουν ευπαθείς οµάδες.
Αναλαµβάνει τη διαχείριση των επιπτώσεων από την καπιταλι-
στική οικονοµική κρίση και γενικότερα από την εκµετάλλευση της
εργατικής τάξης και των φτωχών λαϊκών στρωµάτων.

Συµβάλλει στην προσπάθεια να υποβιβαστούν οι λαϊκές ανά-
γκες για υπηρεσίες υγείας και πρόνοιας στο επίπεδο του φτω-
χοκοµείου. Τα συσσίτια, τα κοινωνικά φαρµακεία, τα παντοπωλεία
είναι ένα δείγµα αυτής της φιλανθρωπίας. Και στην Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση έχει ανατεθεί το καθήκον να πείσουν τον κόσµο ότι η
φτώχεια είναι φυσικό φαινόµενο και ότι αυτοί είναι µαζί µε µονο-
πωλιακούς οµίλους οι φιλάνθρωποι και οι γενναιόδωροι που θα τη
λύσουν σε ένα βαθµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει, όµως, ήδη εµπειρία
από τις επιπτώσεις της µεταφοράς κρατικών αρµοδιοτήτων που
αφορούν την υγεία και την πρόνοια στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
και η εµπειρία αυτή είναι αρνητική.

Έτσι, έχουν αναπτύξει οι δήµοι υπηρεσίες, όπως είναι οι βρε-
φονηπιακοί σταθµοί, οι παιδικοί σταθµοί, τα ΚΑΠΗ, η «Βοήθεια
στο σπίτι», όπου κυριαρχούν ουσιαστικά η επιβάρυνση των λαϊ-
κών οικογενειών µε τροφεία στους παιδικούς σταθµούς, ακα-
τάλληλα κτήρια, ελλιπές, απλήρωτο και µε ελαστικές σχέσεις
εργασίας επιστηµονικό και λοιπό προσωπικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε πολλές χώρες της Ευρώπης
έχει προ πολλού επιχειρηθεί αυτή η µεταρρύθµιση και αποκέ-
ντρωση των υπηρεσιών υγείας. Στην Γαλλία, όµως, µαιευτήρια
κλείνουν, όταν δεν κάνουν έναν ορισµένο αριθµό τοκετών το
χρόνο, ενώ στη ∆ανία, που είναι και το όραµα του Πρωθυπουρ-
γού και του ΠΑΣΟΚ, να µας κάνει ∆ανία του Νότου, και όπου έχει
επιχειρηθεί ένας αντίστοιχος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», το 80% του κό-
σµου είναι πολύ δυσαρεστηµένο µε το σύστηµα υγείας της
χώρας, τα δηµόσια νοσοκοµεία κλείνουν ή συγχωνεύονται, ενώ
την ίδια ώρα τα ιδιωτικά νοσοκοµεία ανθούν και ξεφυτρώνουν σα
µανιτάρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολλές δυνάµεις και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας και σε ένα βαθµό του Συνα-
σπισµού αποδέχονται τη δραστική µείωση των κρατικών δαπα-
νών για την υγεία και πρόνοια και την κεντρική κατεύθυνση να
λειτουργεί η Τοπική Αυτοδιοίκηση µε οικονοµική αυτοτέλεια.

Η σύνδεση όµως των υπηρεσιών υγείας που θα πάνε στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση µε τα ταµεία και µε δεδοµένη την αντιασφα-
λιστική επίθεση που επιχειρείται, θα έχει ως αποτέλεσµα την
πρόσβαση των ασφαλισµένων σε ένα βασικό, ενιαίο, στοιχειώ-
δες πακέτο παροχών από όλα τα ταµεία, ενώ η συµπλήρωση των
πραγµατικών αναγκών θα γίνεται µε τα επαγγελµατικά ταµεία και
την ιδιωτική ασφάλιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κάλυψη των ανα-
γκών υγείας ενός πληθυσµού απαιτεί την ενιαία λειτουργία και
των τριών επιπέδων της υγείας –πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας
και τριτοβάθµιας– την ανάπτυξη δηλαδή των υπηρεσιών και υπο-
δοµών ως ένα ενιαίο λειτουργικό σύστηµα, ώστε να εξασφαλίζε-
ται η συνέχεια της φροντίδας – πρόληψη, διάγνωση, θεραπεία
και αποκατάσταση – που θα γίνεται και στα τρία επίπεδα και την
ενιαία ποιότητα και όχι την κατηγοριοποίησή τους ανάλογα µε
τις επιχειρηµατικές, οικονοµικές δυνατότητες των δήµων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Έχει τελειώσει ο χρό-
νος σας, κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε,
λέγοντας ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας δεν µπορεί
βέβαια µε τίποτα να συµφωνήσει µε όσα περιέγραψα προηγου-
µένως. Αγωνίζεται -και το ζυµώνει µέσα στον ελληνικό λαό- για
ένα ενιαίο, καθολικό, δηµόσιο, σύγχρονο δωρεάν σύστηµα
υγείας. Και αυτό, κυρία Πρόεδρε, όπως σας είπα, µέσα από τον
ελληνικό λαό, θα αγωνιστούµε να γίνει στην πράξη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Παπαµα-

νώλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΜΑΝΩΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες µας δίνεται η ευκαιρία εδώ
στο Κοινοβούλιο να συζητήσουµε ένα από τα κορυφαία για το
κράτος µας νοµοσχέδια, ένα νοµοσχέδιο ολιστικό, νοµοσχέδιο
αναδιοργάνωσης του κράτους. Καλούµαστε να αποφασίσουµε
εκ θεµελίων ριζική ανασύνταξη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και όχι
σε ένα επιφανειακό ή επικοινωνιακό επίπεδο, αλλά σε ένα δοµικό
επίπεδο µε δραστικά µέτρα που θα επιφέρουν ουσιαστικές βελ-
τιώσεις. Μάλιστα, δεδοµένων των γνωστών σε όλους µας παθο-
γενειών του κράτους, αυτή η αναδιοργάνωση επιβάλλεται να
είναι ολιστική, σε όλα τα επίπεδα, τόσο στο επίπεδο της κεντρι-
κής εξουσίας όσο και στα επίπεδα της περιφέρειας και των
δήµων.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι το αντίδοτο στις σηµερινές παθογέ-
νειες του κράτους, αυτές που ταυτίζονται µε την ανεπάρκεια, ανι-
κανότητα και την παραβατικότητα, αντίδοτο στα φαινόµενα της
γραφειοκρατίας, της ασάφειας αρµοδιοτήτων, της ανεπαρκούς
στελέχωσης, της αδιαφάνειας, της διάχυσης ευθυνών, της δια-
φθοράς, της διαπλοκής και των πελατειακών σχέσεων, δηλαδή
όλων αυτών που οδηγούν στην αναξιοκρατία και στη διασπάθιση
δηµόσιου χρήµατος. Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» διαχωρίζεται πλή-
ρως το σχέδιο και το όραµα και είναι ευθύνη της πολιτικής εξου-
σίας για τη συνέχεια και συνέπεια στην εύρυθµη λειτουργία της
δηµόσιας διοίκησης.

Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δηµιουργείται µια ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µε
αυτοτελή και διασφαλισµένη λειτουργία, καθοδηγούµενη µεν,
αλλά όχι εξηρτηµένη από τους αιρετούς και ταυτόχρονα επαρ-
κής και ικανή, ώστε να αποτελεί καταλύτη και όχι τροχοπέδη
τόσο για την υλοποίηση του σχεδίου της έκαστης πολιτικής εξου-
σίας όσο και για την υλοποίηση των σχεδίων πολιτών ή οµάδας
αυτών που συνιστούν µέρος της ανάπτυξης της χώρας.

Επιπλέον, µε την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ενισχύουµε
ουσιαστικά τη δηµοκρατία, την ανάπτυξη, την ευηµερία τόσο του
κοινωνικού συνόλου όσο και κάθε πολίτη ξεχωριστά.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ενισχύει την αντιπροσωπευτικότητα και την
εγγύτητα για τη συµµετοχή στη δηµοκρατία, την ανοικτή διακυ-
βέρνηση υπό καθεστώς διαφάνειας. Ορίζει την ευθύνη και τη λο-
γοδοσία µετά τη λήψη αποφάσεων. Αναδεικνύει την
αναγκαιότητα της ανάπτυξης συγκεκριµένων πλεονεκτηµάτων
τόσο στο επίπεδο της περιφέρειας όσο και στο επίπεδο του
δήµου, αναπτύσσοντας τον οικονοµικό ανταγωνισµό προς όφε-
λος της ανάπτυξης.

Τέλος, για πρώτη φορά οι πολίτες θα βλέπουν ότι µέρος της
εισφοράς τους τόσο από το ΦΠΑ όσο και από το φόρο της µε-
γάλης ακίνητης περιουσίας θα µένει στον τόπο τους, όπου σε
συνεργασία µε τους τοπικούς άρχοντες θα συνδιοργανώνουν πο-
λιτικές ανάπτυξης µε γνώµονα το συµφέρον τους.

Για όλα τα παραπάνω και θέλοντας να σεβαστώ τον περιορι-
σµένο χρόνο, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
υπερψηφίσω το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για τη νέα αρχιτε-
κτονική της αυτοδιοίκησης, της αποκεντρωµένης διοίκησης.

Κλείνοντας, καλώ τον αξιότιµο κύριο Υπουργό να αλλάξει το
όνοµα της διπλής ονοµασίας του ∆ήµου της Νήσου Σύρου, που
είναι και η ιδιαιτέρα µου πατρίδα, προκειµένου να ισχύσει ό,τι
ισχύει σε όλα τα νησιά του Αιγαίου και του Ιονίου Πελάγους,
όπου κάθε νησί και δήµος πλέον έχει την ονοµασία του νησιού,
διότι η διαφοροποιηµένη αυτή ονοµασία έχει δηµιουργήσει µε-
γάλο πρόβληµα στη συνοχή των κατοίκων. Σας διαβεβαιώνω ότι
η πλειοψηφία των κατοίκων του νησιού και εγώ προσωπικά επι-
θυµούµε ο δήµος να φέρει το όνοµα του νησιού, δηλαδή «∆ήµος
Σύρου», µε έδρα την Ερµούπολη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Συνεχίζουµε µε την κ. Λιάνα Κανέλλη, Βουλευτή του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος της Ελλάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίως συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ.
που ανεβαίνετε σε αυτό το Βήµα, έχετε συνειδητοποιήσει για τι
πράγµα µιλάµε; Άκουσα συνάδελφο εδώ, καλλιτέχνη, να µας λέει
ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα ανοίξει στο πνεύµα του πολιτισµού µε
τέλος! Θα έχουµε τέλος πολιτισµού και ενδεχοµένως αύριο το
πρωί σε µια περιφέρεια µε προβλήµατα οξυγόνου θα έχουµε και
τέλος οξυγόνου! Για να κάνουµε µια σχολική παράσταση, θα θέ-
λουµε τέλος πολιτισµού. Θα κάνουµε έναν έρανο, θα δίνει 2 µε
3 ευρώ κάθε παιδί και οι συγχωριανοί, για να κάνουµε την επέτειο
της 25ης Μαρτίου, διότι στην τοπική αγορά, ενδεχοµένως εάν
είναι και υποχωρητικοί σε αυτήν την περιφέρεια, δεν θα γίνεται
τίποτα άλλο. Έχετε καταλάβει τι ψηφίζετε και σε ποιο πληθυσµό
απευθύνεστε;

Ψηφίζετε αποκέντρωση; Ψηφίζετε ανάδειξη του κυκλίου τρό-
που της κοινοτικής αντίληψης των Ελλήνων και όλη αυτήν την
ψευδοϊστορική προσέγγιση εν ονόµατι της ανάπτυξης και των
Βρυξελλών; Έχετε πάρει στα χέρια σας τις διακόσιες χιλιάδες
σελίδες περί πραγµατικού πληθυσµού, που είναι σε πλήρη αντί-
φαση µε την απογραφή του 2001, για να µπορούν να µοιραστούν
τα κονδύλια και οι ιδιωτικοποιηµένες επιχειρήσεις ακόµα και στην
κατ’ οίκον βοήθεια, η οποία θα περάσει στα χέρια για να γεφυ-
ρώσει τις αποστάσεις; Έχετε συνειδητοποιήσει ότι ψηφίζετε ένα
πράγµα το οποίο θα εκτελεστεί µε εκατόν δεκαεννέα µελλού-
µενα, άγνωστα στο Κοινοβούλιο και στους πολίτες, προεδρικά
διατάγµατα, από τα οποία τα δεκαεννέα είναι συνυπογραφόµενα
µε το Υπουργείο Οικονοµικών και κοινές υπουργικές αποφάσεις;

∆εν µιλάτε για λιγότερο κράτος, µιλάτε για περισσότερο κρά-
τος που γυρνά τη χώρα πίσω από τη Βεστφαλία. Φτιάχνετε στη
θέση της φεουδαρχίας αγορά. Αγορά! Στη θέση του χώρου που
έπαιρνε κάποιος την εποχή της φεουδαρχίας, µαζί µε τα υπο-
στατικά, τα ζώα, τις λίµνες, τα νερά, τα πουλιά, τους πόρους, τα
πάντα, φτιάχνετε σήµερα αυτήν την καινούργια αναδιάρθρωση
για περισσότερο κράτος.

Θυµηθείτε µόνο το εξής: Ζείτε σε µια περιοχή και σε µία Ευ-
ρώπη, όπου η αγορά έχει θεοποιηθεί σε τέτοιο βαθµό, που και µε
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θεσµοθετείτε πάνω από την πολιτική εξου-
σία. Αυτή είναι η ουσία του πράγµατος. Είναι η αυτοκρατορικο-
ποίηση του κράτους µε τάχα µου δήθεν δηµοκρατικό µανδύα. Το
αποτέλεσµα; Η Ξάνθη, ως ποδοσφαιρική οµάδα, από τότε που
είναι ΠΑΕ την εντοπιότητα της Ξάνθης την έχει υπότιτλο στο
«SKODA». Ο Ολυµπιακός έχει υπότιτλο τον Πειραιά. Αυτό συµ-
βαίνει σε όλες τις ποδοσφαιρικές ανώνυµες εταιρίες, όταν προ-
σπαθούν να διατηρήσουν τάχα µου δήθεν την εντοπιότητα.

Σε λίγο, λοιπόν, θα έχετε και τέλος αναπνοής. Όταν παίρνετε
το σύνολο του Αιγαίου και µεταφέρετε τον έλεγχό του στον Πει-
ραιά, ξέρετε πάρα πολύ καλά ποιος θα διοικεί το Αιγαίο, µε βάση
την ανάπτυξη και το Σύνταγµα που λέγεται «Μνηµόνιο». ∆ιότι δεν
έχουµε Σύνταγµα πια, πρέπει να το παραδεχθείτε. Με τις ευπρε-
πείς ψήφους σας, τις εκατόν εβδοµήντα δύο που µαζέψατε, το
Σύνταγµα επιτάσσει ακώλυτη εκτέλεση του «Μνηµονίου». Το
αντίστοιχο στη Λετονία, που τόσο πολύ θαυµάζετε, έφθασε να
αντικαταστήσει την αντίληψη περί αντίστασης µε τη νοµιµοποί-
ηση της σβάστικας και του ναζισµού και την έχει κάνει και επί-
σηµο άγαλµα!

Με την είσοδο του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στη Λετο-
νία χάθηκε το ένα τέταρτο του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος
και σε χρόνο µηδέν η ανεργία ανέβηκε πάνω από το 20% και έρ-
χεστε τώρα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» να βαφτίσετε πραγµατικό τον
εικονικό πληθυσµό. Και αυτά θα τα βρούµε µπροστά µας, κύριοι
συνάδελφοι. Θέλω να σκεφτείτε µόνο σε επίπεδο οργάνωσης
ενός ασφυκτικού κράτους, το οποίο βαφτίζεται «κράτος», για να
κρύψει ότι είναι απλός εκπρόσωπος των συµφερόντων της αγο-
ράς, ότι θα ιδιωτικοποιηθεί όχι µόνο το Γεφύρι της Άρτας, αλλά
θα πληρωθούν τόκοι και για τον κόκορα που σφάχτηκε στα θε-
µέλια!

Κι αυτό θα είναι αύριο το πρωί πολιτισµικό τέλος. Είναι η θεο-
ποίηση του κράτους ως ιδιωτικοποιηµένου πλήρως και εκφρα-
στού της αγοράς.

Με το πρόσχηµα της ανάπτυξης εµπορευµατοποιούνται πράγ-
µατα. Εµείς σας λέγαµε ότι ήταν προαποφασισµένο. Υπάρχει η
εµπειρία του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Και διαλέγετε τα ωραιότερα ονό-

µατα που έχουν υπάρξει ενδεχοµένως στην ελληνική ιστορία, για
να κρυφτεί από πίσω η ουσία. Ξέρετε τι σηµαίνει µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» τέλος πολιτισµού; Ότι αύριο το πρωί µία περιοχή, όπως
συνέβη στην Πολωνία, εκεί που είχε τα στρατόπεδα συγκέντρω-
σης, για λόγους οικονοµικής αξιοποίησης αποφασίζει να µετα-
τρέψει τον τόπο συγκέντρωσης σε ντισκοτέκ. Αύριο το πρωί δεν
θα σας εµποδίσει κανένας να το κάνετε. Και δεν είναι το πανό
του ΠΑΜΕ που σας εµπόδισε στην Ακρόπολη. Είναι ενδεχοµέ-
νως η ενοικίασή της για χολιγουντιανές ταινίες, αν χρειαστεί και
πορνό επαρκώς. Ούτως ή άλλως το πορνό το έχετε στο ΦΠΑ του
πνευµατικού προϊόντος µε 5% κι έχετε το ψωµί και την πορτοκα-
λάδα 23%. Και θα µιλάτε για δήµους που θα φτιαχτούν µε εκατόν
δεκαεννέα προεδρικά διατάγµατα και κοινές υπουργικές απο-
φάσεις, οι οποίοι δεν θα κάνουν τίποτα άλλο από το να είναι χω-
ροταξική κατανοµή υπερκειµένων, υποκειµένων, ζωντανών τε
ανθρώπων και αντικειµένων και πραγµάτων και ζωών, τα οποία θα
ανάγονται σε περιοχές όπου θα έχετε υπερχορηγό, για να φθη-
ναίνει το τέλος πολιτισµού, το τέλος υγείας, το τέλος της «Βοή-
θειας κατ’ οίκον», το τέλος της αντιµετώπισης της αναπηρίας, το
τέλος της αντιµετώπισης των ΑµΕΑ. Θα έχετε χορηγό, όπως
είχαν πριν από τη Βεσφαλία οι αυτοκράτορες µε τους βασσάλες
τους.

Και να µε θυµηθείτε, όταν θα δοκιµάσετε να µοιράσετε µε
βάση τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τα προεδρικά διατάγµατα τις µη-
τροπόλεις των παλαιών και νεοτέρων χωρών κατά τα οικονοµικά
τους και τον τόµο του ’26, κατά τη διανοµή της γης και την υπα-
γωγή στη νοµαρχία Κωνσταντινούπολης. Θα δείτε λοιπόν, ζητή-
µατα που θα προκύψουν από εδώ, εθνικής υπόστασης και
εκµετάλλευσης της γης και εν αναµονή των εκατόν δεκαεννέα
προεδρικών διαταγµάτων να είστε έτοιµοι να αντιµετωπίσετε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ως αυτοπυρπολούµενο κατασκευαστή της Ακρό-
πολης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ευχαριστούµε την κ.
Κανέλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην Έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα ένας µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 5ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Χαλανδρίου

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελος Αργύρης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µε µία
πρώτη παρατήρηση. Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι αυτό το Κοι-
νοβούλιο, µ’ αυτήν τη σύνθεση καλείται να ψηφίσει ένα νοµο-
σχέδιο που θεωρώ και εκτιµώ ότι µπορεί να πάει την Ελλάδα
µπροστά. Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι όλοι λέµε –και το λέµε
σε όλους τους τόνους- ότι δεν πάει άλλο. Έχουµε ένα κράτος
αναποτελεσµατικό, κοστοβόρο, ένα κράτος που ουσιαστικά δη-
µιουργεί τεράστια προβλήµατα και φαίνεται η αδυναµία του αυτή
τις τελευταίες ηµέρες µε τα γεγονότα που εξελίσσονται και όπως
ανακοινώνονται στην εξεταστική επιτροπή. Θα πω ορισµένα
πράγµατα παρακάτω.

Γιατί ενώ όλοι έχουµε κάνει αυτή τη διαπίστωση –και δεν έχω
καµµία σχέση µε την ιατρική – έχουµε κάνει όλοι την κοινή διά-
γνωση ότι δεν πάει άλλο, ξαφνικά δεν έχουµε την ίδια πρόταση
ή δεν συµµετέχουµε όλοι στην υπερψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου; Εγώ θα ήθελα να πιστέψω ότι ακόµα και όσοι συνάδελφοι
και όσα κόµµατα δεν ψηφίζουν αυτό το νοµοσχέδιο, το κάνουν
πάντα µε γνώµονα ότι η δική τους πρόταση, η δική τους πολιτική
είναι πολύ πιο κοντά στην επίλυση αυτών των προβληµάτων.

Θα ήθελα, όµως, να αναλύσω και να πω µια τρίτη παρατήρηση:
Μήπως τελικά είναι αυτό για το οποίο µας κατηγορούν, ότι όλα
τα κουκουλώνετε, όλα όσα έρχονται στο φως θέλετε να µη βγαί-
νουν στην επιφάνεια γιατί όλους λίγο-πολύ µας βολεύει αυτό το
σύστηµα; Μήπως τελικά είµαστε όλοι µέρος αυτού του προβλή-
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µατος; Εκτιµώ πως ναι. Και είµαστε µέρος αυτού του προβλή-
µατος, γιατί µας φοβίζει το καινούργιο. ∆εν µπορεί από τη µια
µεριά να κατηγορείς αυτό που έχεις ότι δεν κάνει, ότι δεν είναι
εργαλείο που µπορεί να σε οδηγήσει εκεί που θέλεις να πας στο
µέλλον και ξαφνικά να µη συµµετέχεις σ’ αυτό το καινούργιο που
έρχεται.

Αυτό συνέβη µία φορά; Γιατί ξαφνικά όταν γίνονται µεγάλες
ρηξικέλευθες, ριζοσπαστικές ανατροπές, όπως ήταν ο «ΚΑΠΟ-
∆ΙΣΤΡΙΑΣ», κάποια κόµµατα δεν συµµετείχαν σ’ αυτό; ∆ηλαδή τε-
λικά τι είναι αυτό που λέµε πρόοδος και συντήρηση; Πώς
µπορούµε, δηλαδή, να διαχωρίσουµε όπως διαχωρίζουµε τις πτέ-
ρυγες της Βουλής, αριστερά, δεξιά; Κάπως έτσι ξεκινάνε τα
πράγµατα. Από τη µια µεριά υπάρχει πρόοδος που δεν σε φοβί-
ζει για το καινούργιο που έρχεται. Και πιθανά αυτό το καινούργιο
που φτιάχνεις να το κάνεις και µε λάθη που εντοπίζονται και σή-
µερα. Σηµασία έχει να έχεις τη δύναµη του εντοπισµού αυτών
των λαθών, να τα µετατρέπεις σε εργαλεία, τα οποία θα σε εξυ-
πηρετήσουν στη στρατηγική σου και την πολιτική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Μια τέταρτη παρατήρηση που λίγο πολύ ειπώθηκε και λέγεται
ακόµα και από συναδέλφους οι οποίοι θα υπερψηφίσουν τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». «Εγώ θα ψηφίσω τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», είναι καλός
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», αλλά αν άλλαζε λίγο ο δήµος, αν άλλαζε και
λίγο η έδρα, αν υπήρχε κι άλλη ονοµασία…» Ενώ αποφασίζουµε
µε χαρακτηριστικά ενός εθνικού Κοινοβουλίου που ξεπερνά τις
τοπικές αντιδράσεις, εµείς από την άλλη µεριά ερχόµαστε για να
πούµε ακριβώς τι συµβαίνει σε τοπικό επίπεδο.

Έχουµε δίκιο; Η εκτίµησή µου είναι πως ναι. Γιατί έχουµε δίκιο;
Γιατί υπάρχουν αντιδράσεις. Θα τις εκφράσουµε αυτές τις αντι-
δράσεις; Τι είµαστε εµείς εδώ πέρα; Είµαστε εντολοδόχοι αυτών
των τοπικών κοινωνιών για να τις εκφράσουµε όσο γίνεται καλύ-
τερα και να τις λάβουµε υπ’ όψιν.

Και, κύριοι της πολιτικής ηγεσίας, πιθανά όταν σκέφτοµαι να
κάνω κριτική σε εσάς βάζω στο µυαλό µου: Αν ήµουν εγώ στη
θέση τη δική σας θα έκανα ένα σχέδιο που θα προκαλούσε λι-
γότερες ή περισσότερες αντιδράσεις; ∆εν µπορώ να τη δώσω
την απάντηση. Πιθανά αν έκανα ένα σχέδιο που να προκαλούσε
πολύ περισσότερες αντιδράσεις και πολύ περισσότερα προβλή-
µατα. Όµως έχετε τη δυνατότητα, αφού εσείς έχετε τη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία να µην αγνοήσετε αυτές τις αντιδράσεις από
τις τοπικές κοινωνίες. Και η πρότασή µου είναι αν είναι δυνατόν
να µπορέσουν οι τοπικές κοινωνίες, αφού έχουν εντοπιστεί όλα
αυτά τα προβλήµατα, να εκφραστούν κατά τη διαδικασία των
εκλογών. Ξέρουµε λίγο-πολύ ποια είναι αυτά τα προβλήµατα.
Εσείς λέτε ότι κατά το 90%, συµφωνεί η ΚΕ∆ΚΕ και συµφωνούµε
όλοι. Και εδώ βέβαια υπάρχει ένα τεράστιο πρόβληµα. Γι’ αυτό
εκτιµώ ότι θα ήταν το καλύτερο δυνατό.

Να µου επιτρέψετε και µε την ιδιότητα του Προέδρου της Επι-
τροπής Οικονοµικών των Κοµµάτων και του «πόθεν έσχες» να πω
τα εξής. Χθες είχαµε µία δυσάρεστη ανακοίνωση και δήλωση από
έναν πρώην συνάδελφό µας τον κ. Μαντέλη. Νιώθω οργισµένος,
νιώθω ντροπή και ζητάω και συγγνώµη από τους ψηφοφόρους
µου, γιατί στο όνοµα ενός πολιτικού φορέα και ενός πρώην συ-
ναδέλφου πιθανά να ενοχοποιούν και εµάς όλους. Γιατί ο κ. Μα-
ντέλης αυτό έκανε.

Ο κ. Μαντέλης χθες ξέρετε τι είπε; Αυτό που ξέραµε, ότι χρη-
µατίστηκε. Και το ξέραµε αυτό, γιατί το έδειχναν οι λογαριασµοί.
Είπε όµως «Κοιτάξτε να δείτε, εγώ πήρα λίγα. Υπάρχουν κι άλλα,
ψάξτε να τα βρείτε». Κι αυτά τα άλλα είναι µοιρασµένα σε όλο το
πολιτικό σύστηµα. Γι’ αυτό λοιπόν χρειάζεται µια αντίδραση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι σε

όλο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σε µας γιατί είναι µοιρασµένα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αφή-

στε σας παρακαλώ. Εγώ δεν ενοχοποιώ κανέναν. Εγώ ερµηνεύω
τη δήλωση του κ. Μαντέλη και πιθανά αυτή η δήλωση ήδη από
σήµερα το πρωί είναι σε όλα τα κανάλια και εκφράζεται µε την
εξής τακτική. Λίγα είναι αυτά που πήρε ο Μαντέλης. Τα πολλά
δεν τα έχουµε βρει ακόµα και είναι µοιρασµένα στο πολιτικό σύ-

στηµα. Αν εσείς δεν είστε πολιτικό σύστηµα, βγάλτε τον εαυτό
σας απ’ έξω. Εγώ δεν έχω τη δυνατότητα να το κάνω.

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέω το εξής. Ο κ. Μαντέλης µπορεί να τιµω-
ρηθεί µε νόµο που ψηφίσαµε πριν από λίγο. Εγώ δεν είµαι νοµι-
κός. Και επειδή πιστεύω ότι η λύση είναι εδώ, µέσα στο
Κοινοβούλιο, ο προχθεσινός νόµος λέει ότι όποιος αποκρύπτει
από το «πόθεν έσχες» στοιχεία, τότε τιµωρείται τουλάχιστον µε
δύο χρόνια κι αν είναι πάνω από 300.000 ευρώ µε δέκα χρόνια κά-
θειρξη. Ο κ. Μαντέλης απέκρυψε στοχεία. Έδωσα εντολή στις
υπηρεσίες του «πόθεν έσχες» να µου φέρουν τις δηλώσεις και
το «πόθεν έσχες» του κ. Μαντέλη, όλων αυτών που έχει υποβά-
λει στη Βουλή.

Ο κ. Μαντέλης λοιπόν, δεν έχει δηλώσει αυτά τα οποία ο ίδιος
δήλωσε ότι πήρε. Άρα, απέκρυψε στοιχεία στο «πόθεν έσχες».

Αυτό ακριβώς δείχνει ότι η δύναµη είναι εδώ µέσα σε εµάς,
στους εντολοδόχους του ελληνικού λαού. Εµείς µπορούµε να
πάρουµε τις αποφάσεις, για να εξυγιανθούµε, να αυτοκαθαρ-
θούµε, για να µπορούµε να ξαναβγούµε στην κοινωνία. Γιατί
πολύ φοβάµαι ότι σε λίγο δεν θα µπορούµε να βγούµε και να
απευθυνθούµε στους πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ).

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε κι εµείς
τον κ. Ευάγγελο Αργύρη.

Το λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας και Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αντώνης Σαµαράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση γίνεται στη
σκιά των απίστευτων αποκαλύψεων διαφθοράς ενός ακόµα κο-
ρυφαίου στελέχους του ΠΑΣΟΚ. Η χθεσινή κυνική οµολογία
πρώην Υπουργού ότι χρηµατιζόταν από πολυεθνική επιχείρηση,
που πέτυχε να αλώσει το δηµόσιο οικονοµικό χώρο της χώρας,
καταδεικνύει τις εφιαλτικές διαστάσεις µιας διαφθοράς που κα-
τατρώγει τα σωθικά της δηµοκρατίας, απογοητεύει τους πολίτες
και υπονοµεύει την κοινωνική µας συνοχή. Και µπορεί βέβαια το
ΠΑΣΟΚ να εγκαλεί συνεχώς τη Νέα ∆ηµοκρατία για σκάνδαλα, οι
αποδείξεις, όµως, βαραίνουν µόνο το ίδιο. Η χθεσινή οµολογία
του πρώην Υπουργού του ΠΑΣΟΚ θα µείνει στην ιστορία ως το
πλέον αρνητικό ορόσηµο στη σχέση του πολιτικού κόσµου µε τη
διαφάνεια και την αξιοπρέπεια. ∆εν πάει άλλο. Η πολιτεία οφεί-
λει να αντιδράσει σ’ αυτήν τη µάστιγα, που έχει προσλάβει δια-
στάσεις πολιτικού και κοινωνικού λοιµού.

Ζητώ από την Κυβέρνηση για άλλη µια φορά να φέρει στη
Βουλή τα πορίσµατα της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας, που
µε προτροπή άλλωστε του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχηγών
µελετά το φαινόµενο της διαφθοράς και τη λήψη δραστικών µέ-
τρων για την καταπολέµησή της. Άλλωστε, το να εκτονώνεις πρό-
σκαιρα το λαϊκό αίσθηµα είναι πάντοτε πιο εύκολο από το να
ρίχνεις φως παντού –αυτό που ζητάµε εµείς- θωρακίζοντας µε
µέτρα θεσµικά τη δηµόσια ζωή από τη δραστηριότητα επίορκων
πολιτικών και κρατικών λειτουργών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
είναι για µας ένα µοναδικό µνηµείο για το πώς δεν πρέπει να γί-
νεται µια τέτοιου είδους διοικητική µεταρρύθµιση: Πρώτον, γιατί
δεν συνδέεται µε τη συνολική διοικητική µεταρρύθµιση του κρά-
τους, ώστε να υπάρχει µια ενιαία λογική για τη µετάθεση αρµο-
διοτήτων και εξουσιών από το κέντρο στην περιφέρεια.
∆εύτερον, γιατί δεν συνδέεται µε το παλιό και µόνιµο αίτηµα της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης για φορολογική αποκέντρωση. Τρίτον,
γιατί δεν δίνονται οι απαραίτητοι πόροι στους νέους δήµους. Και
δεν θα µπορούσαν να δοθούν πόροι, όταν περνάµε αναγκαστική
περίοδο µεγάλων δηµοσιονοµικών περικοπών. Τέταρτον, γιατί
δεν δίνονται ούτε ουσιαστικές αρµοδιότητες, αφού χωρίς συνο-
λική αναδιάταξη πόρων και εξουσιών ανάµεσα στον κεντρικό
κρατικό µηχανισµό και την αυτοδιοίκηση δεν θα µπορούσε να
υπάρξει ούτε και ουσιαστική αποκέντρωση αρµοδιοτήτων. Πέ-
µπτον, διότι όλα τα προβλήµατα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης γί-
νεται προσπάθεια να λυθούν µε οργανωτικό τρόπο, δηλαδή µέσα
από συνενώσεις, ενώ τα προβλήµατα εδώ είναι πολύ πιο περί-
πλοκα, ειδικά σε µια χώρα µε το ανάγλυφο, την τεράστια ακτο-
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γραµµή και την ιστορία της Ελλάδας. Έκτον, γιατί ακόµα και
αυτές οι συνενώσεις δεν γίνονται µε βάση κάποια αντικειµενικά
κριτήρια λειτουργικότητας. Αντίθετα, σε πλείστες περιπτώσεις
τα κριτήρια αυτά παραβιάζονται µε τρόπο που αποδεικνύει ολο-
φάνερες σκοπιµότητες κοµµατικής κοπτοραπτικής.

Πριν από οτιδήποτε άλλο, οφείλω τρεις διευκρινίσεις:
Πρώτον, η Νέα ∆ηµοκρατία υποστήριξε τη διοικητική µεταρ-

ρύθµιση γενικότερα και τη συνένωση των δήµων πιο συγκεκρι-
µένα. Είχε µάλιστα επεξεργαστεί και ένα σχέδιο τέτοιας
συνολικής µεταρρύθµισης. Όταν, όµως, στα τέλη του 2008 προ-
έκυψε η διεθνής κρίση και αναγκάστηκε σε περικοπές στις αρχές
του 2009 -πολύ λιγότερο δραστικές από τις σηµερινές- ανέστειλε
τότε η Νέα ∆ηµοκρατία την προώθηση αυτού του σχεδίου, ακρι-
βώς γιατί αναγνώριζε ότι χωρίς χρήµατα δεν µπορεί να γίνουν
τέτοιες φιλόδοξες µεταρρυθµίσεις. Το ΠΑΣΟΚ αντίθετα, σε ένα
περιβάλλον πολύ µεγαλύτερων και πολύ πιο δραστικών και οδυ-
νηρών περικοπών προχώρησε σε αυτήν τη µεταρρύθµιση, πολύ
πιο κουτσουρεµένη, πολύ πιο στρεβλή, πολύ πιο µικροκοµµατική
και σίγουρα χωρίς χρήµατα. Έκανε δηλαδή ό, τι µπορούσε για να
οδηγήσει αυτό το εγχείρηµα σε αποτυχία.

∆εύτερον, δεν είναι η πρώτη φορά. Αυτό που καταργείται σή-
µερα, το σχέδιο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ», έχει ηλικία δώδεκα µε δεκα-
τρία χρόνια. Και είναι επίσης δηµιούργηµα του ΠΑΣΟΚ. Μόλις
προχθές ακούσαµε τον κύριο Πρωθυπουργό να το αποδοκιµά-
ζει µε τα πιο σκληρά λόγια. Μεταξύ µας, στα περισσότερα είχε
δίκιο. Αλλά τα ίδια µειονεκτήµατα του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» επανα-
λαµβάνει σήµερα και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»: Και τότε δόθηκαν αρ-
µοδιότητες χωρίς πόρους και τότε δηµιουργήθηκε καθεστώς
αδιαφάνειας και τότε οι συνενώσεις δεν έλυσαν το πρόβληµα.
Αντίθετα, το µεγέθυναν. Το ίδιο επαναλαµβάνεται και τώρα.

Τρίτον, εµείς αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη να γίνουν περικο-
πές στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Γνωρίζουµε ότι υπάρ-
χει και µεγάλη σπατάλη και, αν θέλετε –ευθέως το λέµε- και
φαινόµενα διαφθοράς. Όλα αυτά, όµως, πρέπει να αντιµετωπι-
στούν πολύ γρήγορα και πολύ πιο αποτελεσµατικά. Το φάρµακο,
όµως, στην περίπτωσή µας δεν είναι οι συνενώσεις. Εάν ενώσεις
κάτι προβληµατικό µε κάτι επίσης προβληµατικό, δεν προκύπτει
κάτι το υγιές. Εάν συνενώσεις κάτι µη λειτουργικό µε κάτι επί-
σης µη λειτουργικό, δεν προκύπτει κάτι λειτουργικό. Αυτό το
απλό πράγµα η Κυβέρνηση δεν µπορεί ή δεν θέλει να το κατα-
λάβει.

Είναι αλήθεια ότι υπάρχουν, για παράδειγµα, ζηµιογόνες δη-
µοτικές επιχειρήσεις. Είναι, επίσης, αλήθεια ότι αρκετές από
αυτές µπορούν να πάψουν να είναι ζηµιογόνες, αν συνενωθούν
µεταξύ τους, αν δηλαδή εκµεταλλευτούµε αυτό που ονοµάζεται
«οικονοµίες κλίµακος».

Εκείνο, όµως, που δεν καταλαβαίνουν οι αρχιτέκτονες του
«Καλλικράτη» είναι ότι διαφορετικές δηµοτικές υπηρεσίες έχουν
διαφορετικές οικονοµίες κλίµακος και διαφορετικό βέλτιστο µέ-
γεθος λειτουργίας. Άλλο είναι το βέλτιστο µέγεθος λειτουργίας
για τις υπηρεσίες αποκοµιδής απορριµµάτων, άλλο για τις υπη-
ρεσίες επεξεργασίας απορριµµάτων, άλλο για τις υπηρεσίες
βιολογικής επεξεργασίας υγρών λυµάτων, άλλο για τις πολιτι-
στικές υπηρεσίες και άλλο για τις ενεργειακές. Σε άλλες περι-
πτώσεις χρειάζονται υπηρεσίες σε κλίµακα είκοσι πέντε
χιλιάδων κατοίκων, για να µην βγάλουν ζηµιές, σε άλλες περι-
πτώσεις σε κλίµακα εκατό χιλιάδων κατοίκων. Σε άλλες περι-
πτώσεις πολύ πιο πάνω και σε άλλες πολύ πιο κάτω. Αντί να
ξεκινήσουµε συνενώνοντας υπηρεσίες, ώστε να πετύχουµε σε
κάθε περίπτωση το βέλτιστο µέγεθος µε πλήρη, δηλαδή, αξιο-
ποίηση των οικονοµιών κλίµακος, εδώ κάνουµε απλά συνενώ-
σεις δήµων. Και θα προκύψουν και πάλι δηµοτικές επιχειρήσεις
αρκετά µικρές, ώστε να εµφανίζουν ζηµιές ξανά και δηµοτικές
επιχειρήσεις αρκετά µεγάλες, ώστε να µην προσφέρουν επι-
κουρικότητα, δηλαδή λήψη αποφάσεων όσο γίνεται πιο κοντά
στον πολίτη.

Θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε σε πρώτη φάση στη συ-
νένωση των δηµοτικών επιχειρήσεων, ώστε να υπάρξει άµεση
εξοικονόµηση πόρων και εξάλειψη ζηµιών από ελλειµµατικές επι-
χειρήσεις. Αλλά η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν ήθελε να γίνει τί-
ποτα σε συµφωνία µε την Αντιπολίτευση. Ήθελε να περάσει το

δικό της σχέδιο, που έχει τα ίδια ελαττώµατα -σε µεγαλύτερη κλί-
µακα- µε το προηγούµενο, που σήµερα, όπως είπαµε, κατεδαφί-
ζει και που, επίσης, ήταν δικό της. Το ΠΑΣΟΚ δεν φαίνεται να
µαθαίνει από τα λάθη του. Το µόνο που µαθαίνει είναι να επανα-
λαµβάνει αυτά τα λάθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνο που χρειάζεται η χώρα
είναι µια συνολική µεταρρύθµιση, όπου η κεντρική κυβέρνηση θα
έχει όλο και περισσότερο επιτελικό χαρακτήρα. Και η αποκε-
ντρωµένη διοίκηση θα έχει εξουσίες που θα συµπίπτουν µε αρ-
µοδιότητες και αρµοδιότητες που θα συµπίπτουν µε τους
πόρους της, για να ξέρει ο πολίτης τι να περιµένει από την Τοπική
Αυτοδιοίκηση, να ξέρει ο εκλεγµένος άρχοντας της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης τι να περιµένει από το κράτος και να γνωρίζει η Το-
πική Αυτοδιοίκηση τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατά της, τα
όριά της και τα έσοδά της, για να µπορεί να προγραµµατίσει και
να µπορεί να ελεγχθεί µε διαφάνεια, ώστε να µπορούν να γίνουν
προϋπολογισµοί και να µπορούν να λειτουργήσουν ελεγκτικοί
µηχανισµοί, τοπικοί και κεντρικοί.

Όλα αυτά προϋποθέτουν –και εµείς θα το επαναλαµβάνουµε
συνεχώς- σύµπτωση εξουσιών, πόρων και αρµοδιοτήτων σε όλην
την κλίµακα της διοίκησης, ιδιαίτερα στο επίπεδο της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, όπου αυτή τη στιγµή υπάρχει ανισορροπία ανά-
µεσα σε εξουσίες και αρµοδιότητες, ενώ υπάρχει ακόµα µεγα-
λύτερη ανισορροπία ανάµεσα σε αρµοδιότητες και πόρους. Οι
εξουσίες παραµένουν συγκεντρωµένες σε κεντρικό επίπεδο, οι
αρµοδιότητες είναι κατακερµατισµένες παντού και οι πόροι πα-
ρέχονται κεντρικά, δεν παράγονται τοπικά.

Το αποτέλεσµα είναι να µην υπάρχει έλεγχος ούτε στο τι γίνε-
ται ούτε στο τι ξοδεύεται ούτε στο πώς ξοδεύεται.

Αυτή η παθογένεια διατηρήθηκε στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και ανα-
παράγεται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», κύριε Υπουργέ.

Αυτή η δοµική αδυναµία του συστήµατος δεν διορθώνεται,
ούτε θεραπεύεται µε τις περισσότερες συγχωνεύσεις από µι-
κρότερες µη λειτουργικές µονάδες, σε µεγαλύτερες, επίσης, µη
λειτουργικές µονάδες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπολογίστηκε ότι για τη χρη-
µατοδότηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» απαιτούνται 4.000.000.000 µε
5.000.000.000 ευρώ. Από αυτά δεν προβλέπεται να δοθούν πλέον
ούτε το 1/10.

Άρα η µεταρρύθµιση που σήµερα συζητάµε, απλώς δεν πρό-
κειται να γίνει. Θυµίζουµε έτσι στους µαταιόδοξους της Κυβέρ-
νησης κάποιους άλλους µαταιόδοξους της κοινωνίας που
τσακώνονται ποιο πολυτελές αυτοκίνητο θα αγοράσουν ενώ δεν
έχουν χρήµατα να αγοράσουν ούτε ένα µεταχειρισµένο µοτο-
σακό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η αλήθεια είναι ότι, αν βέβαια γίνει σωστή διοικητική µεταρ-
ρύθµιση, µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα, θα εξοικονοµη-
θούν πολλαπλάσια χρήµατα. Αλλά για να φθάσουµε στο
απώτερο µέλλον, για να επωφεληθούµε των µεγάλων οικονοµιών
και των καλύτερων υπηρεσιών µε µικρότερο κόστος, πρέπει να
γίνει σωστά η µεταρρύθµιση εξ’ αρχής, να µπει από τώρα σε
γερές βάσεις.

∆υστυχώς, η σηµερινή στρεβλή µεταρρύθµιση θα οδηγήσει
στην ανάγκη νέας µελλοντικής µεταρρύθµισης. Όταν θα υπάρ-
χουν, δηλαδή, οι πόροι για να προικοδοτηθεί και όταν θα γίνει
πραγµατική µετάθεση αρµοδιοτήτων σε αντιστοίχιση µε τους πό-
ρους.

Αυτή είναι η δική µας δέσµευση, η δέσµευση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, να κάνει στην πραγµατικότητα και µε υγιείς και βιώσι-
µους πόρους, αυτό που σήµερα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ κάνει
στα χαρτιά και προωθεί µε τον πιο στρεβλό τρόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και το προωθείτε µε τρόπο στρεβλό και εννοώ τη λέξη «στρε-

βλό», γιατί επιπλέον οργίασε και η κοµµατική κοπτοραπτική. Το
ακούσατε -και το ακούσατε σε ήχους δυνατών ντεσιµπέλ- από
τον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κοµµατικός είναι κι αυτός.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Εγώ θα πω ακόµη ορισµένα παραδείγµατα.
Υπάρχει το κριτήριο της διατήρησης των ιστορικών δήµων.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Το αντίθετο απέδειξε.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Είναι περίεργο, αλλά δεν έχετε πάρει χαµπάρι τίποτα, τι συνέβη
χθες. Μου κάνει κατάπληξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Θα αναφέρω µερικά ακόµη παραδείγµατα.
Υπάρχει το κριτήριο της διατήρησης των ιστορικών δήµων,

πράγµα που είναι κόκκινη γραµµή για την ΚΕ∆ΚΕ. Στην περί-
πτωση του Μυστρά, αυτή η αρχή δεν τηρήθηκε, όπως δεν τηρή-
θηκε για την ιστορική Βεργίνα, η οποία ενώθηκε µε το ∆ήµο
Μελίκης και το ∆ήµο Μακεδονίδος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆εν ισχύουν και
τα δύο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
…παρά το γεγονός ότι και οι τρεις δήµοι, όπως και ολόκληρη η
ΤΕ∆Κ Ηµαθίας είχαν προτείνει τη διατήρηση της Βεργίνας ως
δήµου ξεχωριστού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
δεν ισχύουν και για το Μυστρά και για τη Βεργίνα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Εδώ δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσει κανείς,
κύριε Υπουργέ. Αυτονόητοι, γεωγραφικοί, πολιτιστικοί, αναπτυ-
ξιακοί και ιστορικοί λόγοι, αλλά πρωτίστως εθνικοί λόγοι, επέβα-
λαν να διατηρηθεί η Βεργίνα. Όµως, αυτό δεν έγινε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αν δεν τηρήθηκε το κριτήριο της ιστορικότητας στις περιπτώ-

σεις του Μυστρά και της Βεργίνας, είναι προφανές ότι δεν το
πήραν στο σοβαρά ή δεν κατάλαβαν τις επιπτώσεις και τις προ-
εκτάσεις όσων κάνουν.

Αλλά δεν πήραν σοβαρά ούτε και το βασικό κριτήριο της πλη-
θυσµιακής βάσης κι ας πάρουµε πρώτα των είκοσι πέντε χιλιά-
δων κατοίκων. Αλλού το τήρησαν, αλλού όχι. Όπως, για
παράδειγµα, στους Αµπελόκηπους Θεσσαλονίκης, όπου µόλις ο
τοπικός δήµος διαµαρτυρήθηκε για τη συνένωσή του, ενώ τη-
ρούσε το κριτήριο αυτό και επικαλέστηκε το παράδειγµα της γει-
τονικής Νεαπόλεως, προχώρησαν σε περαιτέρω συνένωσή του
και µε τη Νεάπολη. Και έτσι διόρθωσαν ένα λάθος µε ένα δεύ-
τερο µεγαλύτερο λάθος.

Αλλά συνέβη και το αντίθετο. Παρά το γεγονός ότι οι τοπικές
κοινωνίες επιθυµούσαν τη συνένωση των ∆ήµων Ελευθερίου,
Κορδελιού και Μενεµένης, παρά το γεγονός ότι υπήρχε οµόφωνη
απόφαση της ΤΕ∆Κ Θεσσαλονίκης και της ΚΕ∆ΚΕ, αυτό δεν συ-
νέβη.

Πάρτε το Κερατσίνι και τη Νίκαια. Ενώ και τα δυο έχουν πλη-
θυσµό πάνω από πενήντα χιλιάδες κατοίκους, οδηγούνται σε
αναγκαστική συνένωση. Με ποια λογική;

Η Αρναία της Χαλκιδικής, τόπος ιστορικός, έδρα µητρόπολης,
έδρα όλων των δηµοσίων υπηρεσιών του Νοµού και από το 1917
έδρα της Βόρειας Χαλκιδικής, παρά την πρόταση της ΚΕ∆ΚΕ και
της ΤΕ∆Κ, καταργείται από δήµος. Και πάλι, µε ποια λογική;

Αναρωτιόµαστε: τι τη θέλουν τη διαβούλευση, όταν την αγνο-
ούν; Τι τη θέλουν την Τοπική Αυτοδιοίκηση, όταν δεν ακούν τις
προτάσεις της είτε πρόκειται για συνενώσεις είτε πρόκειται για
αποφυγή συνενώσεων;

Ακόµη, υπάρχει επιµονή του Υπουργού για αντιστοίχιση ενός
δήµου σε κάθε νησί, είτε πρόκειται για νησιά µικρά, η Γαύδος, η
Αντίπαρος, είτε πρόκειται για µεγάλα νησιά, Μυτιλήνη, Ρόδος,
Κέρκυρα. Εκεί φτιάχνονται δήµοι-µαµούθ, έξω από κάθε λογική
επικουρικότητας και εγγύτητας. Εκεί ασφαλώς δεν θα έχουµε
ούτε τοπική ούτε αυτοδιοίκηση.

Τέλος, υπάρχει το κριτήριο της ορεινότητας, δηλαδή, της δη-
µιουργίας δήµων σε ορεινές περιοχές για τη διατήρηση του πλη-
θυσµού. Στην περίπτωση, όµως, του ορεινού όγκου Βερτίσκου
Κερδυλλίων, δεν έγινε δήµος µε έδρα το Σοχό. Ο Σοχός έπρεπε
να γίνει δήµος. ∆εν έγινε. Είναι πολλαπλά αυτά τα παραδείγµατα
προχειρότητας είτε κοµµατικών σκοπιµοτήτων είτε δογµατισµού.

Υπάρχουν και πάλι για την Κυβέρνηση, οι τρόποι µε τους οποί-
ους µπορεί να καταργήσει µια µεταρρύθµιση. Πρώτον, µε το να
αρνηθεί να δώσει ουσιώδεις αρµοδιότητες στις νέες διοικητικές
δοµές, στους νέους δήµους. ∆εύτερον, µε το να αρνηθεί να τους

δώσει πόρους. Και τρίτον, κάνοντας συνενώσεις µε τρόπο πρό-
χειρο ή µε εµφανείς τις κοµµατικές σκοπιµότητες. Από τους τρεις
αυτούς δυνατούς τρόπους, για να ακυρώσει τη µεταρρύθµιση, η
Κυβέρνηση φοβάµαι ότι διάλεξε και τους τρεις.

Η Νέα ∆ηµοκρατία καταψηφίζει επί της αρχής αυτήν την πρό-
ταση. ∆εσµεύεται η Νέα ∆ηµοκρατία, µόλις έρθει στην κυβέρ-
νηση, άµεσα να αντιµετωπίσει τα πιο κραυγαλέα προβλήµατα
των συνενώσεων…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
…ενώ θα φέρει νέα πρόταση συνολικής διοικητικής µεταρ-

ρύθµισης, βασισµένη στις αρχές που ήδη έχουµε διακηρύξει
µόλις το επιτρέψει η δηµοσιονοµική κατάσταση της χώρας.
Αυτήν τη φορά ακούγοντας τις τοπικές κοινωνίες και όχι αγνοώ-
ντας της. ∆εν θα είναι δύσκολο άλλωστε. Αύριο θα αναθεµατί-
ζουν όλοι τον καηµένο τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όπως σήµερα
αναθεµατίζουν τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Η µεταρρύθµιση είναι µια
πολύ σοβαρή υπόθεση για να την εγκαταλείψουµε στα χέρια του
ΠΑΣΟΚ, που έχει µπερδέψει την κοµµατική ιδιοτέλεια και την
υστεροβουλία του µε το εθνικό συµφέρον.

Ο επόµενος «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» ή ο επόµενος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»,
δεν ξέρω πώς θα ονοµάζεται –αυτό είναι το λιγότερο άλλωστε-
σας υπόσχοµαι ότι το σχέδιο το δικό µας θα είναι και βιώσιµο και
λειτουργικό και πάνω απ’ όλα αναπτυξιακό και κυρίως σύµφωνο
µε τη θέση των τοπικών κοινωνιών. Θα τονώνει την περιφέρεια.
∆εν θα την αποψιλώνει.

Η Ελλάδα έχει επί αιώνες µια πολύ πλούσια αυτοδιοικητική πα-
ράδοση, που υπήρξε πάντα έπαλξη ελευθερίας, πηγή κοινωνικής
συνοχής και ανάπτυξης. Αυτήν την παράδοση την καταστρέφει
το σχέδιο που σήµερα συζητάµε. Αυτήν την παράδοση θα την
αποκαταστήσουµε και θα την εκσυγχρονίσουµε εµείς µε τη Νέα
∆ηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας χειροκροτούν)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Σαµαρά, κάνατε µια αναφορά, σε σχέση µε αυτά που είπα χθες.
Θα µου επιτρέψετε να ξαναθυµίσω τι είπα χθες.

Πρώτα απ’ όλα δεν ανέπτυξα κανένα επιχείρηµα για «κοµµα-
τική κοπτοραπτική». Αφού βέβαια ανέπτυξα τη µεγάλη σηµασία,
την τεράστια σηµασία, αυτού του εγχειρήµατος του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», το χαρακτήρισα -και στα Πρακτικά έχει καταγραφεί-
ένα άλµα στο µέλλον για την ανάπτυξη κάθε γωνιάς της Ελλά-
δας. Είναι, επίσης, αυτονόητο ότι σε τέτοιες περιπτώσεις ενός
τόσο µεγάλου εγχειρήµατος, υπάρχουν δυσκολίες. ∆ιαβάζω από
τα Πρακτικά: «Είµαι σίγουρος ότι αυτές τις δυσκολίες τις συνά-
ντησαν και τις αντιµετώπισαν και όλοι όσοι από πλευράς του αρ-
µόδιου Υπουργείου ασχολήθηκαν µε το εγχείρηµα αυτό». Και
συνεχίζοντας, τόνισα: «Όπως είπα, είναι δύσκολο το εγχείρηµα
και έγιναν πολλές συζητήσεις. ∆εν αµφιβάλλω καθόλου ότι η ηγε-
σία του Υπουργείου Εσωτερικών συνέλεξε απόψεις». Και πιο
κάτω: «∆εν λέω ότι σε όλες τις περιπτώσεις έχουν απόλυτα δίκιο
όσοι διαµαρτύρονται ή έχουµε απόλυτα δίκιο, όταν καταθέτουµε
τις παρατηρήσεις µας, αλλά η δύναµη στην πολιτική δεν είναι
κατά την άποψή µου η επιβολή της άποψής µου.» Αυτό ισχύει για
τον καθένα.

Η δύναµη στην πολιτική είναι το να ακούµε µε πολλή προσοχή,
µε πολλή σοβαρότητα και να σκύβουµε πάνω σε πολύ λογικά και
αντικειµενικά επιχειρήµατα και να τα αποδεχόµαστε». Και είχα
πει ότι σε έξι, επτά περιπτώσεις -γιατί δεν είναι ίσως περισσότε-
ρες- αν δεν είχε γίνει ο διάλογος από την πλευρά του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, της ηγεσίας, τότε δεν θα υπήρχαν λίγες
διαµαρτυρίες. Θα έλεγα ότι όλη η Ελλάδα θα ήταν ξεσηκωµένη.
Θα καιγόταν η Ελλάδα. Αλλά έγινε διάλογος…

(∆ιαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΜΑΡΙΑ ΤΣΑΡΟΥΧΑ – ΚΟΛΛΙΑ: Με ποιόν έγινε διάλογος;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αφήστε µε να ολοκλη-

ρώσω!
Αλλά το ότι υπάρχουν λίγες έστω περιπτώσεις, σηµαίνει ότι σε

αυτές τις περιπτώσεις υπάρχουν κάποια προβλήµατα. Και είπα
ότι η δύναµη κατά την άποψή µου στην πολιτική είναι να ακού-
σουµε µε σοβαρότητα, να σκύψουµε πάνω σε αυτά και αν υπάρ-
χουν µερικά µικρολάθη να τα διορθώσουµε. Αυτά είπα, αλλά δεν
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µίλησα για «κοµµατική κοπτοραπτική» ή για οτιδήποτε άλλο.
Σας ευχαριστώ πολύ.
Ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής

∆ιακυβέρνησης κ. Ιωάννης Ραγκούσης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και δικό µας θέµα και ειλικρινά µας
ενδιαφέρει, µέσα στο πλαίσιο του θεσµικού µας ρόλου, όλοι οι
πολιτικοί και πολιτειακοί παράγοντες, άρα και ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να µην εκτίθενται.

Είναι για µας πρόβληµα, µεγάλο πρόβληµα, είναι για το Κοι-
νοβούλιο πρόβληµα, µεγάλο πρόβληµα, είναι για τη χώρα πρό-
βληµα, µεγάλο πρόβληµα, να στηρίζει ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µια σειρά από αιτιάσεις όχι σε πληµ-
µελή γνώση, όχι σε επιµέρους ανακρίβειες, αλλά σε αναφορές
που κατά την ταπεινή µου γνώµη τον εκθέτουν ανεπανόρθωτα.

Κύριε Πρόεδρε, θα έχω σε λίγο και θα καταθέσω στα Πρακτικά
της Βουλής τις τοποθετήσεις των συναδέλφων της Νέας ∆ηµο-
κρατίας και συγκεκριµένα του κ. ∆αβάκη στο τέλος της συνε-
δρίασης της ∆ιαρκούς Επιτροπής, όπου ευχαρίστησε το
Υπουργείο, γιατί ο Μιστράς χαρακτηρίστηκε ιστορική έδρα, επί-
σης το ίδιο και για τη Βεργίνα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ξεχωριστός δήµος. Κύριε Υπουργέ, δια-
στρεβλώνετε τον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας. Άλλα λέει ο
Πρόεδρος και άλλα λέτε εσείς.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι! Αφήστε να ολοκληρώσει ο Υπουργός. Με πολλή
προσοχή ακούστηκε ο κ. Σαµαράς, όπως έπρεπε πράγµατι να
ακουστεί. Αφήστε τώρα να ολοκληρώσει ο Υπουργός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Ζώη, δεν
ξέρω ποιος έχει την ευθύνη γι’ αυτές τις κραυγαλέες και εξαιρε-
τικά εύκολα αποδείξιµες ανακρίβειες που περιείχε ο οµιλία του κ.
Σαµαρά, αλλά για µας είναι θέµα αυτές οι ανακρίβειες.

∆εν συνενώθηκε η Νεάπολη µε τους Αµπελόκηπους, ούτε το
Κερατσίνι µε την Νίκαια. Το Κερατσίνι συνενώθηκε µε τη ∆ραπε-
τσώνα και η Νίκαια µε τον Άγιο Γιάννη τον Ρέντη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: ∆εν είπε αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Αυτό ακριβώς
είπε. Ανατρέξτε στην οµιλία του.

Η δε Νεάπολη συνενώθηκε όχι µε τους Αµπελόκηπους, αλλά
µε τις Συκιές.

Ταπεινή µας γνώµη είναι ότι και ο κατήφορος, όταν ειδικά τον
κατεβαίνει κανείς χωρίς φρένα, έχει τα όριά του! Και ναι µεν είναι
αναµενόµενο, γιατί είναι ένα ακόµα «όχι» το οποίο βγαίνει από
το στόµα της Νέας ∆ηµοκρατίας, ένα ακόµα µεγάλο «όχι» σε µία
αλλαγή που επιχειρείται για την αλλαγή αυτού του παλαιοκοµ-
µατικού πελατειακού κράτους, αλλά τουλάχιστον να τηρούνται
τα προσχήµατα µιας προσχηµατικής διαφωνίας. Και αυτό το
«όχι» να µην έχει κανείς αµφιβολία –εµείς τουλάχιστον δεν
έχουµε, αγαπητοί συνάδελφοι- ότι ήταν αναµενόµενο, γιατί είναι
ένα ακόµα «όχι», µετά το «όχι» που υπήρξε για την πλήρη υπα-
γωγή των προσλήψεων στις αξιοκρατικές και αντικειµενικές δια-
δικασίες του ΑΣΕΠ, όπου όχι µόνο εκεί καταψηφίστηκε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το ∆εκέµβριο του 2009. Μάλιστα έχει
γίνει και η πρόσκληση προς όσους τότε διαµαρτύρονταν, γιατί
ήθελαν να διατηρηθούν αυτές οι εξαιρέσεις και αυτά τα παρά-
θυρα, να τους παρασχεθεί και νοµική υποστήριξη του αγώνα
τους εναντίον της Κυβέρνησης που προσπαθούσε να επιβάλει
την αξιοκρατία, όπως επίσης ένα πολύ µεγάλο «όχι» υπήρξε και
στο νοµοσχέδιο και µάλιστα συνοδεύτηκε και µε αποχώρηση από
τη Βουλή, το οποίο θεσµοθέτησε για πρώτη φορά την πλήρη,
αντικειµενική και αδιάβλητη διαδικασία στις προαγωγές των δι-
ευθυντών του δηµοσίου.

Με βάση αυτά, ένα είναι το συµπέρασµα, το οποίο σαφώς και
πρέπει να απασχολήσει όλους µας, πολύ περισσότερο, όµως,
τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και το πρόβληµα
είναι ότι δεν υπάρχει µόνο ένα στραβό, αρνητικό και λαθεµένο
για τον τόπο και το λαό κυβερνητικό παρελθόν, υπάρχει και ένα
σαφώς αρνητικό αντιπολιτευτικό παρόν και αυτό δυστυχώς, όταν

προστίθεται στο κακό κυβερνητικό παρελθόν της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης δηµιουργεί ένα πολύ ζοφερό κλίµα, µία πολύ µε-
γάλη απογοήτευση είµαι βέβαιος, πρώτα και κύρια σε αυτούς
καθ’ αυτούς τους οπαδούς του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης.

Με το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» νοµίζω ότι χάρη και στις
οµιλίες, αλλά και στην παρέµβαση όλων των συναδέλφων της
Πλειοψηφίας επιχειρείται πράγµατι ένα εγχείρηµα πολύ ευρύ-
τερο από όσα τα πολύ σηµαντικά ως και επαναστατικά για την
εποχή τους έχουν επιχειρηθεί στο πρόσφατο παρελθόν, αφού
τώρα καταλαµβάνεται και ο πρώτος και ο δεύτερος βαθµός αυ-
τοδιοίκησης, αλλά ταυτόχρονα, βεβαίως, και η αποκεντρωµένη
διοίκηση και το κράτος.

Είναι ταυτόχρονα ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ένα εγχείρηµα πολύ βα-
θύτερο, αφού συνιστά µία συνολική επαναθεµελίωση της λει-
τουργίας των δήµων µε την εισαγωγή ενός νέου µοντέλου
πολιτικής και οικονοµικής διακυβέρνησης, αλλά στην πραγµατι-
κότητα θεµελιώνει και αυτές καθ’ αυτές για πρώτη φορά τις αι-
ρετές περιφέρειες. Οι τριακόσιοι είκοσι πέντε δήµοι και οι
δεκατρείς περιφέρειες, πέραν του διοικητικού εξορθολογισµού
αλλά και της µεγάλης συµβολής της αλλαγής αυτής στην εξυ-
πηρέτηση του πολίτη και την ανάπτυξη της χώρας σηµαίνουν
στην πραγµατικότητα και µία βαθιά αλλαγή της ισορροπίας του
πολιτικού µας συστήµατος. Τα πράγµατα αλλάζουν. Όταν µε το
καλό του χρόνου τέτοια εποχή θα συνεδριάζει η Ολοµέλεια των
τριακοσίων είκοσι πέντε δηµάρχων, όταν θα συνεδριάζουν οι δε-
κατρείς αιρετοί περιφερειάρχες, τότε αναµφισβήτητα θα πρό-
κειται για ένα σηµαντικό πολιτικό γεγονός.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένα εγχείρηµα συνολικότερο από τις
µέχρι σήµερα παρεµβάσεις του κράτους, αφού στην πραγµατι-
κότητα συνιστά µια ριζική ανατροπή του τρόπου άσκησης της
εξουσίας αυτήν τη φορά µε την ενσωµάτωση αρχών µίας αντί-
ληψης διακυβέρνησης, µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα και
λογοδοσία. Υπό αυτήν την έννοια ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποτελεί
χωρίς αµφιβολία όρο επιβίωσης για την αυτοδιοίκηση, αλλά όχι
µόνο. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένας από τους πυλώνες για τη δη-
µοσιονοµική ανάταξη, αλλά και την αναπτυξιακή επανεκκίνηση
της χώρας. Πάνω από όλα, όµως, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» κάνει ένα
αποφασιστικό βήµα στο µείζον αίτηµα στο δηµόσιο βίο της
χώρας, σε ένα κορυφαίο ζητούµενο που άπτεται τελικά του πυ-
ρήνα του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος και δεν είναι άλλο από
την ανάκτηση της εµπιστοσύνης των πολιτών, ανάκτηση της εµπι-
στοσύνης στο πολιτικό σύστηµα, που πράγµατι δοκιµάζεται µε
έναν πολύ κορυφαίο τρόπο και αυτά τα 24ωρα που διανύουµε.
Είναι αυτός ο λόγος που το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» σχε-
διάστηκε εξ αρχής µε γνώµονα και επίκεντρο τον πολίτη, έβαλε,
όπως όφειλε, πρώτα τον πολίτη και έτσι οικοδόµησε µία νέα αρ-
χιτεκτονική που ενσωµατώνει ένα σύνολο δοµικών αλλαγών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα ο πολίτης στον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» ως φορολογούµενος. Όλος ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» από το
πρώτο ως το τελευταίο άρθρο του έχει την προτεραιότητα αλλά
και την έγνοια να σεβαστεί τα χρήµατα των φορολογουµένων.
∆εν υπάρχει µέτρο διαφάνειας ή ελέγχου που δεν σκεφθήκαµε
και δεν εµπεριέχεται στο πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Είναι απο-
ρίας άξιο πως αυτά δεν εντοπίστηκαν από την Αρχηγό της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. ∆εν υπάρχει εγγύηση χρηστής
διοίκησης και ελέγχου των δαπανών που δεν ενσωµατώθηκε.
Πραγµατικά το πιστεύουµε ότι ό,τι θα µπορούσε να κάνει ένας
νόµος στο µέτωπο αυτό, το κάνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Εισάγεται ένα πρωτοφανές πλαίσιο ελέγχων και θεσµικών εγ-
γυήσεων διαφάνειας και νοµιµότητας. Οι πολίτες πλέον µπορούν
να είναι απολύτως βέβαιοι ότι στους νέους δήµους και στις νέες
περιφέρειες τίποτα, µα τίποτα απολύτως δεν θα θυµίζει το ση-
µερινό καθεστώς. Ούτε ένα ευρώ δεν θα µπορεί να ξοδεύεται
από κανέναν και πουθενά, χωρίς τον προληπτικό έλεγχο της δι-
καιοσύνης, του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Κάθε πράξη θα πρέπει
πρώτα να έχει αναρτηθεί στο διαδίκτυο, για να είναι απολύτως
διαφανής και µόνον έτσι εκτελεστή. Ούτε µία πρόσληψη µε οποι-
οδήποτε καθεστώς δεν θα µπορεί να γίνει έξω από τις αντικειµε-
νικές διαδικασίες του ΑΣΕΠ. Ούτε ένα δάνειο δεν θα µπορεί για
πρώτη φορά να συναφθεί, εάν δεν πληρούνται οι συγκεκριµένες
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προϋποθέσεις που διασφαλίζουν ότι ο δήµος που λαµβάνει τα
δάνεια δεν θα οδηγείται σε υπερχρέωση. Γι’ αυτό ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ» σε τελική ανάλυση οδηγεί σε σηµαντικότατες εξοικονοµή-
σεις. Και αυτό είναι τόσο προφανές, που ειλικρινά είναι να απορεί
κανείς, πώς αποφασίζει η Αντιπολίτευση να δώσει µάχη εναντίον
στην πραγµατικότητα της κοινής λογικής.

Περιορίζουµε τα λειτουργικά έξοδα, τις περιττές δαπάνες, τις
θέσεις των αιρετών της αυτοδιοίκησης κατά περίπου είκοσι πέντε
χιλιάδες από περίπου πενήντα χιλιάδες που είναι σήµερα, δη-
λαδή, τις πάµε στο µισό. Περιορίζουµε δραστικά τα νοµικά πρό-
σωπα και τις επιχειρήσεις από έξι χιλιάδες σε πολύ λιγότερες
από δύο χιλιάδες δηµοτικές επιχειρήσεις και παρακαλώ να µην
αµφισβητείτε το νούµερο το κάτω από δύο χιλιάδες. Είναι απλή
αριθµητική. Τριακόσιοι είκοσι πέντε δήµοι µπορούν να ιδρύουν
µέχρι δύο επιχειρήσεις συν κάποιες επιπλέον που µπορούν να
εξακολουθήσουν να λειτουργούν. Ο συνολικός αριθµός των δη-
µοτικών επιχειρήσεων στη χώρα δεν θα υπερβαίνει πια τον
αριθµό των χιλίων διακοσίων πενήντα ή χιλίων τετρακοσίων δη-
µοτικών επιχειρήσεων.

Ταυτόχρονα περιορίζουµε σηµαντικά και αντίστοιχα τουλάχι-
στον κατά σαράντα χιλιάδες τις θέσεις των µελών διοικητικών
συµβουλίων σ’ αυτές τις επιχειρήσεις λόγω των συγχωνεύσεων,
αλλά αυτά θα προέλθουν και από τον προσυµβατικό έλεγχο του
Ελεγκτικού Συνεδρίου για κάθε σύµβαση των δήµων, δηλαδή τον
προσυµβατικό έλεγχο πριν συναφθεί η σύµβαση για συµβάσεις
άνω των 100.000 ευρώ. Το Γενικό Λογιστήριο κάνοντας, κατά τη
γνώµη µας, εύλογα συντηρητικούς υπολογισµούς υπολόγισε
αυτές τις εξοικονοµήσεις στα τρία επίπεδα αυτοδιοίκησης στο
1.85.000.000 ευρώ εξοικονοµήσεις το χρόνο. Στην πραγµατικό-
τητα εµείς πιστεύουµε ότι αυτές θα είναι πολύ περισσότερες.
Όλα τα παραπάνω τεκµηριώνουν µ’ έναν αδιαµφισβήτητο τρόπο
ότι ωφελείται ο δηµότης ως φορολογούµενος από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» όσο δεν µπορεί άλλο.

Ταυτόχρονα, όµως, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ενδυναµώνει τον πολίτη
στις δυνατότητές του να συµµετέχει, να αποφασίζει, να ελέγχει,
να ασκεί τα δικαιώµατά του από το θεσµό της διαβούλευσης έως
το θεσµό του συµπαραστάτη, αλλά και το Συµβούλιο Ένταξης
Μεταναστών, αλλά γιατί όχι και στα εκλογικά της αυτοδιοίκησης.

Θέλω µόνο να επισηµάνω τρεις αλλαγές που από µόνες τους
µπορούν πράγµατι να αλλάξουν αποφασιστικά τα πράγµατα.
Αµεσότερη εκπροσώπηση µε µικρότερες εκλογικές περιφέρειες.
Ταυτόχρονα µειώνουµε το όριο του εκλέγεσθαι στο δεκαοκτώ.
Η καθιέρωση δε της ταυτόχρονης διεξαγωγής ευρωεκλογών και
δηµοτικών εκλογών µετά το 1974, αλλά στην πραγµατικότητα
µετά το 1981, καθώς και η συνακόλουθη διεύρυνση της θητείας
των αυτοδιοικητικών αρχών σε πέντε χρόνια, είναι µία ακόµη
διαρθρωτική αλλαγή µε πολλαπλές συνέπειες σ’ όλα τα επίπεδα
από το πολιτικό, το θεσµικό έως και το οικονοµικό.

Ο πολίτης ωφελείται πάνω απ’ όλα µε την παροχή ποιοτικών δι-
οικητικών υπηρεσιών πια µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» όσο το δυνατόν
πιο κοντά του, χωρίς το βάρος, την ταλαιπωρία και τις καθυστε-
ρήσεις της γραφειοκρατίας. Αποφασιστικής σηµασίας γι’ αυτό
είναι η συστηµατοποίηση και η κατανοµή των αρµοδιοτήτων που
γίνεται µε γνώµονα τις ανάγκες του πολίτη και ενοποιεί παντού,
όπου αυτό είναι δυνατόν, την άσκηση µιας δηµόσιας πολιτικής σ’
ένα επίπεδο. Γνωρίζετε για παράδειγµα ότι ένας πολίτης που
ήθελε να ανοίξει µία επιχείρηση, που θέλει σήµερα ένα κατά-
στηµα υγειονοµικού ενδιαφέροντος πρέπει να απευθυνθεί και
στο δήµο και στη νοµαρχία. Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ενοποιούνται
αυτές οι αρµοδιότητες σ’ ένα βαθµό, τον πρώτο, και το ίδιο συµ-
βαίνει σε πολλές αντίστοιχες περιπτώσεις.

Ο πολίτης, όµως, επωφελείται και από µία σειρά άλλων πα-
ρεµβάσεων µε τη δηµιουργία των κοινοτήτων, την ίδρυση των
ηλεκτρονικών ΚΕΠ, την εισαγωγή του θεσµού της διοικητικής
βοήθειας στο σπίτι, της κάρτας του δηµότη. Ο πολίτης ως επαγ-
γελµατίας, ως επιχειρηµατίας βρίσκει µε το Συνήγορο του Πολίτη
και της Επιχείρησης ένα θεσµοποιηµένο τρόπο αντιµετώπισης της
κακοδιοίκησης, όπου αυτή υπάρχει, αλλά και της γραφειοκρατίας
που τον επιβαρύνει, αλλά και µέσα από την Επιτροπή ∆ιαβούλευ-
σης που θεσµοθετείται, έχει πλέον ένα συντεταγµένο δρόµο, για
να ληφθούν υπ’ όψιν οι ανάγκες του.

Τέλος, τα ίδια ισχύουν και για τον πολίτη ως λειτουργό της αυ-
τοδιοίκησης, είτε εργαζόµενος, είτε αιρετός είναι αυτός, γιατί και
ο αιρετός και ο εργαζόµενος θα υπάρχουν, θα λειτουργούν, θα
εργάζονται και θα υπηρετούν ένα θεσµό πλέον σε συνθήκες από-
λυτης διαφάνειας µε εγγυηµένο το οικονοµικό καθεστώς της λει-
τουργίας τους και όχι όπως σήµερα συµβαίνει σε πληθώρα
υπερχρεωµένων δήµων όπου, όπως ξέρετε πολύ καλά, οι πρώτοι
που πληρώνουν το βάρος αυτής της υπερχρέωσης είναι οι ερ-
γαζόµενοι οι οποίοι δεν µπορούν να έχουν ούτε καν τις πάγιες
µηνιαίες αµοιβές τους.

Όλες οι προαναφερόµενες τοµές, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, καθιστούν κατά τη γνώµη µας τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µια βαθιά
ανατροπή στο κράτος. Είναι στην πραγµατικότητα αυτές που
αποτελούν την προστιθέµενη αξία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στην προ-
σπάθεια της χώρας να ξεφύγουµε από τον κατήφορο της χρεο-
κοπίας, έναν κατήφορο στον οποίο µας οδήγησαν οι αντιλήψεις
του πελατειακού κράτους και του παλαιοκοµµατισµού. Είναι κατά
τη γνώµη µας αυτή ακριβώς η εξήγηση που απαντά στο εύλογο
ερώτηµα, γιατί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» κέρδισε στη συνείδηση της συ-
ντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτών την αποδοχή και τη στήριξή
τους. Οι πολίτες αντιλήφθηκαν ότι στόχος του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
δεν ήταν απλώς ένα νέο κύµα συνενώσεων που αν έµεναν µόνες
τους θα ήταν απλώς «συγκολλήσεις» αυτή τη φορά, αλλά ότι στό-
χος του «Καλλικράτη» είναι στην πραγµατικότητα να φύγουµε
επιτέλους από ένα πελατειακό κράτος αναποτελεσµατικότητας
και διαφθοράς και να περάσουµε σε µία νέα νοοτροπία νοικοκυ-
ροσύνης και υπεύθυνης διαχείρισης των κοινών. Υπ’ αυτήν την
έννοια και γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο -για όσους ακόµη αναρω-
τιούνται- αποδείχθηκε στη συνείδηση των πολιτών ότι οι συνε-
νώσεις δεν ήταν αυτοσκοπός, αλλά ήταν το µέσο, για να αλλάξει
ριζικά ο τρόπος λειτουργίας, η αντίληψη εξουσίας, η νοοτροπία
της δηµόσιας διαχείρισης.

Αναφέρθηκε ο κύριος Σαµαράς –και καλώς έκανε- αλλά ανα-
φέρθηκαν και πολλοί συνάδελφοι και της Αντιπολίτευσης και της
Συµπολίτευσης στα οικονοµικά της αυτοδιοίκησης, γιατί δεν
υπάρχει καµία αµφιβολία ότι αυτό είναι ένα πάρα πολύ κρίσιµο
θέµα. Ωστόσο είναι κατά τη γνώµη µας ακατανόητη η εµµονή να
αναπτύσσεται µία έωλη –όπως θα αποδείξουµε- κριτική για δήθεν
ελλιπείς πόρους που διαψεύδονται από τα στοιχεία, από τις δια-
τάξεις του ίδιου του νοµοσχεδίου.

Πιστεύουµε ακράδαντα και µπορούµε να αποδείξουµε ότι ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» εξασφαλίζει για πρώτη φορά βιώσιµα οικονο-
µικά στην αυτοδιοίκηση, κατοχυρώνοντας για πρώτη φορά δυ-
ναµικούς πόρους, σύµφωνα µε το δικό της πάγιο αίτηµα. Ο
πρώτος βαθµός θα αντλεί πια τα έσοδά του µε 20% ως ποσοστό
του φόρου εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προσώπων, µε 12%
του φόρου προστιθέµενης αξίας, καθώς και µε το 50% του
φόρου ακίνητης περιουσίας. Τι συνεπάγεται αυτό σε απόλυτους
αριθµούς για το 2010, αν εφαρµοζόταν τώρα; Αυτό το στοιχείο
το δίνουµε για πρώτη φορά. Τέσσερα δισεκατοµµύρια εξακόσια
είκοσι οκτώ εκατοµµύρια. Για το 2011 υπολογίζεται ότι τα έσοδα
αυτά θα υπερβούν τα 5.000.000.000 ευρώ, λόγω της αναντίρρη-
της αύξησης του φόρου προστιθέµενης αξίας. Ξαναλέω ότι αν
τώρα οι διατάξεις του νοµοσχεδίου µεταφράζονταν σε πόρους
προς την αυτοδιοίκηση, αυτοί οι πόροι θα ήταν σήµερα
4.628.000.000 ευρώ. Ποιοι είναι σήµερα οι κεντρικοί αυτοτελείς
πόροι που πηγαίνουν στην αυτοδιοίκηση; Όχι 4.628.000.000
ευρώ που θα πάνε µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά 3.495.000.000
ευρώ. Με την αδιαµφισβήτητη αυτήν αύξηση θα καλυφθεί το σύ-
νολο των νέων αρµοδιοτήτων που έρχονται από το δεύτερο
βαθµό, γιατί αυτά αφορούν τον πρώτο πρωτίστως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγα λεπτά ακόµα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν έχει τελειώσει ο αρ-

χικός χρόνος σας, κύριε Ραγκούση, αλλά έτσι κι αλλιώς θα έχετε
ανοχή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

∆εν περιοριστήκαµε, όµως, σ’ αυτό. ∆ηµιουργήσαµε και το µη-
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χανισµό που εξασφαλίζει τη δυνατότητα περαιτέρω αύξησης για
την περίπτωση, όπου η λεπτοµερής κοστολόγηση που έχει εντα-
χθεί στο επιχειρησιακό πρόγραµµα µε συµµετοχή της αυτοδιοί-
κησης αποδείξει ότι υπάρχει κάτι το οποίο δεν έχει ληφθεί υπ’
όψιν.

Θα επισηµάνουµε και ένα διαρκές σφάλµα που γίνεται σ’ ό,τι
αφορά το µηχανισµό µεταφοράς πόρων και αρµοδιοτήτων που
έφτασε µέχρι το σηµείο να θεωρείται και αντισυνταγµατικός.
Αυτός ο µηχανισµός µεταφοράς πόρων και αρµοδιοτήτων θα έχει
ολοκληρωθεί πριν από την 1η Ιανουαρίου 2011, δηλαδή πριν τη
µεταφορά των αρµοδιοτήτων. Αυτό σηµαίνει ότι είναι τελείως
πρόχειρες και αστήρικτες οι αιτιάσεις περί αντισυνταγµατικότη-
τας, γιατί πόροι και αρµοδιότητες µεταφέρονται ταυτόχρονα από
1/1/2011. Το ίδιο και στις περιφέρειες στο δεύτερο βαθµό, 2,4%
από το φόρο εισοδήµατος και 4% από το ΦΠΑ τα έσοδά τους, οι
πόροι τους. Τι σηµαίνει, τι θα σήµαινε αυτό σήµερα για το 2010;
Εννιακόσια δεκαοκτώ εκατοµµύρια που θα υπερβαίνουν, σύµ-
φωνα µε τις εκτιµήσεις µας, το 1.000.000.000 ευρώ για τους ίδι-
ους λόγους από το 2011. Ποιοι είναι οι υπάρχοντες ΚΑΠ του
δεύτερου βαθµού; Είναι 422.000.000 ευρώ στα οποία προστίθε-
νται 436.000.000 ευρώ για δαπάνες µισθοδοσίας, δηλαδή σή-
µερα 858.000.000. Υπολογίζοντας τις αρµοδιότητες που
µεταφέρονται στον πρώτο βαθµό και τις αρµοδιότητες που απο-
δίδονται στην αιρετή περιφέρεια από το κράτος, δεν υπερβαί-
νουµε σήµερα τα 900.000.000 ευρώ. Και πάλι, λοιπόν, ασφαλής
κάλυψη των αναγκών.

Επιπλέον, εισάγεται εδώ ο ίδιος µηχανισµός µε τον πρώτο
βαθµό, ο διορθωτικός, σε περίπτωση που επισηµανθεί ότι θα
χρειαστούν περισσότεροι πόροι, για να µπορέσουν οι δύο βαθ-
µοί αυτοδιοίκησης να ασκήσουν επαρκώς και προς όφελος του
πολίτη τις αρµοδιότητες που το κράτος τους αναθέτει.

Ποιο είναι, λοιπόν, το κατά τη γνώµη µας αναµφισβήτητο συ-
µπέρασµα; Κανένα περιθώριο αµφισβήτησης ότι οι πόροι δια-
σφαλίζονται, όπως άλλωστε και η ρητή συνταγµατική µας
υποχρέωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο πριν κλείσω -γιατί για τα
θέµατα της χωροταξίας εγώ θα τηρήσω αυτό που οφείλω και θα
τοποθετηθώ όταν γίνει η συζήτηση επί του πρώτου άρθρου, που
είναι και το σχετικό άρθρο- θα θέσω ένα θέµα σχετικά µε τις από-
ψεις µας, σχετικά µε τα ζητήµατα της διαβούλευσης, όπως τέ-
θηκαν. Μάλιστα, τα έθεσε και πριν από λίγο και ο κ. Σαµαράς.

Είναι γνωστό σε όλους όσους παρακολούθησαν την προπα-
ρασκευαστική διαδικασία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» από τον Οκτώβριο
έως σήµερα: Ουδέποτε, κατά τη γνώµη µας, δεν είχε γίνει τόσο
οργανωµένη και συστηµατική διαβούλευση. Στις 16 Οκτωβρίου
παρουσιάστηκε στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης
η δέσµευσή µας για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Στις εκατό µέρες που
µεσολάβησαν έως τις 10 Ιανουαρίου, όταν παρουσιάσαµε το νο-
µοθετικό πλαίσιο αρχών, καµµία πρόταση –αλλά µέχρι εκεί δι-
καιολογηµένα- δεν είχαµε από την πλευρά κανενός κόµµατος της
Αντιπολίτευσης.

Από τις 10 Ιανουαρίου, όταν θέσαµε επίσηµα σε δηµόσια δια-
βούλευση το νοµοθετικό πλαίσιο, καµµία µα καµµία πρόταση,
καµµία µα καµµία συµβολή, έστω κριτική, ούτε µία σελίδα δεν
ήρθε από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Όταν στις 9 Απριλίου αποστείλαµε για παρατηρήσεις το µη
οριστικοποιηµένο προσχέδιο νόµου, το οποίο δηµοσιοποιήθηκε
ευρέως, και πάλι η ίδια σιωπή και απουσία.

Η ίδια στάση όταν παρουσιάσαµε πλέον το πλήρες σχέδιο
νόµου στο Υπουργικό Συµβούλιο στις 28 Απριλίου. Η ίδια, όταν
εισάγαµε, κάνοντας πράξη στο ακέραιο και στο ακραίο όριό του,
τον Κανονισµό της Βουλής, όταν εισάγαµε για διαβούλευση στο
Κοινοβούλιο στις 3 Μαΐου ολοκληρωµένο το προσχέδιο νόµου.
Και τις διατάξεις του νοµοσχεδίου και το χωροταξικό.

Καµµία πρόταση σε κανένα σκέλος του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» από το
πρώτο άρθρο του χωροταξικού έως το τελευταίο.

Η µόνη αντίδραση που ήρθε πριν από τη συνεδρίαση της ∆ιαρ-
κούς Επιτροπής –πέντε στη σειρά- ξέρετε πότε ήρθε και τι πε-
ριεχοµένου ήταν; ∆ηµόσια. ∆εν είναι κάτι που αποκαλύπτουµε
ούτε παραβιάζουµε κλειστές πόρτες. Ήρθε από τη Σύσκεψη των
Πολιτικών Αρχηγών, όταν εκεί εµβρόντητοι όλοι ακούσαµε, µά-

θαµε ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Σαµα-
ράς, που µέχρι εκείνη τη στιγµή που βρίσκονταν σε τελική δια-
βούλευση και ήταν η ώρα για να κατατεθούν προτάσεις –
αντιπροτάσεις επίσηµα, θεσµικά, υπεύθυνα, ζήτησε την από-
συρση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Αυτή είναι µία αναντίλεκτη, καταγε-
γραµµένη στην ιστορία πραγµατικότητα, που κανείς δεν µπορεί
να αµφισβητήσει.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι το να φτάνει κανείς, αγαπητοί συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης, και στο άλλο άκρο, να κατηγορεί την
Κυβέρνηση για έλλειψη διαβούλευσης, νοµίζουµε ότι είναι µία
υπερβολή η οποία σε καµµία περίπτωση δεν αιτιολογείται από
τα γεγονότα.

Αυτό ήταν, άλλωστε, που συνόδευσε και ως καχυποψία από
την πρώτη στιγµή τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Θα παρουσιαστεί στις
εκατό µέρες; ∆εν θα παρουσιαστεί. Θα ψηφιστεί το Μάιο; ∆εν
θα ψηφιστεί. Αυτή ακριβώς ήταν η καχυποψία, αν θέλετε, και η
κινδυνολογία που υπήρχε σε όλα όσα έχουµε κάνει µέχρι τώρα.
Ακόµη και τώρα ηχούν στα αυτιά µας οι κινδυνολογικές αναφο-
ρές. Μην περάσετε το νόµο για την πλήρη υπαγωγή των προ-
σλήψεων στο αντικειµενικό σύστηµα του ΑΣΕΠ, γιατί θα
καταρρεύσουν οι Υπηρεσίες. Στις 30 Απριλίου δεν θα υπάρχει
κράτος. ∆εν θα υπηρετείται ο πολίτης.

Είδατε πουθενά να καταρρεύσει καµµία Υπηρεσία; Είδατε που-
θενά να µην εφαρµόζεται απαρέγκλιτα ο νέος νόµος για τις προ-
σλήψεις µε την πλήρη υπαγωγή του στο ΑΣΕΠ;

Η ίδια κινδυνολογία και τώρα: ∆εν θα ψηφιστεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ». ∆εν θα έρθει στις εκατό µέρες. ∆εν θα ψηφιστεί το Μάιο.
Τώρα, έχουµε περάσει στο επόµενο στάδιο: ∆εν θα είναι έτοιµα
τα πράγµατα το προσεχές διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι και το επιχειρησιακό
σχέδιο, αλλά και όλα όσα περιέχονται µέσα στο νοµοσχέδιο, δεν
αφήνουν σε κανέναν καµµία αµφιβολία ότι η Κυβέρνηση, όπως
µέχρι τώρα πορεύτηκε, µε απόλυτη συνέπεια και εγκυρότητα
όσων είχε πει, έτσι θα πορευτεί και στη συνέχεια. Τα δε προε-
δρικά διατάγµατα, αλλά και οι υπουργικές αποφάσεις είναι ήδη
προετοιµασµένες, ώστε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα να
έχουν και αυτά ψηφιστεί.

Μία τελική παρατήρηση: Αυτή είναι πράγµατι µία µεγάλη δο-
µική αλλαγή, είναι µία ανατροπή για το κράτος. Είναι πράγµατι
µία αλλαγή από αυτές που δεν γίνονται κάθε τόσο. Αργούν,
έχουν πολύ µεγάλο βάθος, έχουν πολύ µεγάλο εύρος.

Και επίσης, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, ότι η Κυβέρνηση
µέσα σε αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο που διέθετε, έκανε ό,τι ήταν
ανθρωπίνως δυνατό, για να φτάσει τη χώρα σε αυτό το σηµείο,
αναλαµβάνοντας το πολιτικό κόστος και µη επιλέγοντας την
ασφαλή οδό για µία ακόµη φορά, της ηρεµίας µας, «µη µου τους
κύκλους τάραττε» είτε τοπικών κοινωνιών, είτε τοπικών συµφε-
ρόντων, αλλά η κοινωνία να παραµένει στάσιµη. Εµείς είπαµε ότι
η Ελλάδα πρέπει να πάει µπροστά.

Μία επισήµανση και κλείνω. Και ευχαριστούµε για τα καλά
λόγια που ακούστηκαν. Είναι, όµως, ιστορική, είναι πολιτική,
ακόµη και προσωπική υποχρέωση να κλείσω αυτή την οµιλία για
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µε µία αναφορά. Τέτοιες µεγάλες δοµικές
ανατροπές στο κράτος, στην κοινωνία, στους θεσµούς δεν γίνο-
νται, όταν υπάρχει µία πολιτική ηγεσία ενός Υπουργείου αποφα-
σισµένη. ∆εν γίνονται ακόµη και όταν αυτή η πολιτική ηγεσία
συνοδεύεται από ένα επαρκέστατο και πάρα πολύ ικανό επιστη-
µονικό δυναµικό. Αυτές οι µεγάλες δοµικές ανατροπές στο κρά-
τος και στην κοινωνία για να γίνουν, θέλουν δύο ακόµη πολύ
κρίσιµους πρωταγωνιστές αυτής της µεγάλης αλλαγής.

Πρώτον, θέλουν µία αποφασισµένη κοινοβουλευτική πλειοψη-
φία αυτήν την αλλαγή να τη στηρίξει, µία κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία που παρά τις στεναχώριες και τις επιµέρους διαφωνίες
της, είναι σε θέση να βάζει το µεγάλο µπροστά από το µικρό,
είναι αποφασισµένη να πάρει το κόστος το προσωρινό προκει-
µένου η χώρα να ωφεληθεί.

Και αυτό, όµως, δεν είναι το µόνο που, επίσης, απαιτείται για
να προχωρήσει µία τέτοια µεγάλη δοµική αλλαγή. Χρειάζεται να
υπάρχει και η πολιτική βούληση του Πρωθυπουργού. Χωρίς την
πολιτική βούληση του Πρωθυπουργού, του Πρωθυπουργού που
παίζει το ρόλο της ατµοµηχανής και τραβάει µπροστά αυτές τις
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δοµικές αλλαγές, τέτοιες δοµικές αλλαγές δεν µπορούν να γί-
νουν.

Άρα, λοιπόν, αν υπάρχει πράγµατι ένα κεκτηµένο πολιτικό, αν
υπάρχει πράγµατι ένα µεγάλο βήµα µπροστά, θεσµικό, που
πράγµατι στη συνείδηση πολλών από εµάς έχει και ιστορικές δια-
στάσεις, αυτό οφείλεται στον Πρωθυπουργό, στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και σε µία παράταξη που φτάνει µέχρι και το
τελευταίο χωριό της χώρας, η οποία εδώ και πολλούς µήνες, εδώ
και πολλά χρόνια είχε εργαστεί και είχε δεσµευτεί, είχε ζητήσει
την ψήφο του ελληνικού λαού για να έρθει στην εξουσία, να
πάρει την πλειοψηφία, όχι για να έχει καρέκλες να κάθεται, αλλά
για να προχωρά τέτοιες µεγάλες δοµικές αλλαγές που έχει ανά-
γκη ο τόπος, που έχει ανάγκη ο λαός και που είµαστε βέβαιοι ότι
θα αναγνωρίσει σε κάθε περίπτωση, αρχής γενοµένης και από
τις ερχόµενες δηµοτικές εκλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Τζα-

βάρα. Έχει ζητήσει το λόγο ο κ. ∆αβάκης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο από το

Προεδρείο για ένα προσωπικό θέµα. Και θα ήθελα να αναλύσω
σε τι συνίσταται.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επί προσωπικού;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Για να είµαι ειλικρινής,

εγώ δεν αντελήφθην ότι υπάρχει θέµα προσωπικού. Εν πάση πε-
ριπτώσει, θα σας δώσω ένα δίλεπτο για να µην υπάρχουν εκ-
κρεµούντα θέµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην έναρξη της οµιλίας του ο κύριος Υπουργός ανεφέρθη σε

εµένα προσωπικά, παρουσία και του Προέδρου της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, µε το νόηµα ότι κύριε Σαµαρά, γιατί τα λέτε αυτά, εφό-
σον και Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας µας ευχαριστούν για
επιλογές τις οποίες έχουµε κάνει;

Πράγµατι, τον κύριο Υπουργό τον ευχαρίστησα, διότι καθό-
ρισε ως ιστορική έδρα του ∆ήµου Σπάρτης τον Μυστρά για λό-
γους και πολιτικού πολιτισµού, όπως είναι, τελευταίως του
συρµού, να λέµε, αλλά και µιας πολιτικής µεγαλοψυχίας µπροστά
στο πέλαγος των διαφωνιών, το οποίο έχουµε ως Βουλευτές της
Νέας ∆ηµοκρατίας.

Πιστεύω –και νοµίζω ότι από όλες τις πτέρυγες είναι δυνατόν
αυτό και πρέπει να λέγεται- ότι όποια ψήγµατα θετικά υπάρχουν
µέσα στον ορυµαγδό των διαφωνιών που έχουµε ως Βουλευτές,
θα πρέπει να τα αναφέρουµε και να τα εντοπίζουµε.

Κύριε Υπουργέ, είµαι έτοιµος να σας ευχαριστήσω και για την
αποδοχή και άλλων που θα προτείνω στη συνέχεια, όπως τον
ιστορικό ∆ήµο του Γερακίου ως ιστορική έδρα του ∆ήµου Ευ-
ρώτα και της Μονεµβασιάς του ∆ήµου Μολάων.

Εν πάση περιπτώσει, τη µεγαλοψυχία, αλλά και τον πολιτικό
πολιτισµό τον οποίο έχουν οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας,
δεν θα πρέπει να τον χρησιµοποιούµε ως εργαλείο το οποίο δη-
µιουργεί εντυπώσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν νοµίζω ότι υπήρχε

θέµα επί προσωπικού.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για µία σύντοµη ανταπάντηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε ∆αβάκη, νο-
µίζω ότι έγινε σαφές ότι η µοναδική µου, αν θέλετε, αφορµή και
αιτία για να κάνω αυτή την αναφορά, δεν ήταν για να χρησιµο-
ποιήσω για λόγους εντυπώσεων την πράγµατι τιµητική από µέ-
ρους σας στάση στη διάρκεια της Επιτροπής, αλλά για να
επισηµάνω ότι αυτό το οποίο εµπεριέχονταν µέσα στην οµιλία
του κ. Σαµαρά -ατυχώς κατά τη γνώµη µου- δεν είναι ακριβές.

Και για του λόγου το αληθές, τελειώνω λέγοντας τα εξής δύο
πράγµατα: Πρότεινε ο κ. ∆αβάκης –και τον τιµά αυτό- στην επι-
τροπή το «∆ήµος Σπάρτης µε ιστορική πρωτεύουσα το Μυστρά».
Στη συνέχεια, αφού εµείς το υιοθετήσαµε, -άρα δεν είναι ακριβές
αυτό που ειπώθηκε προηγουµένως- θα ήθελα να ευχαριστήσω
για τη συναντίληψη, η οποία απέδωσε στο Μυστρά έστω αυτήν
την ιστορική βάση αυτής της περιοχής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: «Έστω», έτσι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Η πρόταση του κ.
∆αβάκη ήταν «∆ήµος Σπάρτης µε ιστορική πρωτεύουσα το Μυ-
στρά ή ∆ήµος Σπάρτης – Μυστράς».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Το «έστω», κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι η έν-
νοια.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μου φαίνεται ότι δικαι-
ώνοµαι, όταν λέω ότι θα πρέπει να αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι η
δύναµή µας, όταν παίρνουµε αποφάσεις, είναι το να πούµε και να
κάνουµε και µικροαλλαγές και µικροδιορθώσεις, διορθώνοντας
λάθη. Εύχοµαι αυτό να συνεχιστεί µέχρι την ολοκλήρωση και την
ψήφιση του νοµοσχεδίου. Ακόµη καλύτερο θα το κάνουµε.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Νοµίζω ότι έγινε
σαφές από την περιγραφή που έκανα όλης αυτής της τιτάνιας
προσπάθειας της Κυβέρνησης, όλους αυτούς τους µήνες, πως
δεν έχουµε κάνει άλλη δουλειά από το να έχουµε εξαντλήσει
κάθε όριο διαβούλευσης και κοινωνικής σε σχέση µε την αυτο-
διοίκηση και θεσµική σε σχέση µε το Κοινοβούλιο, όπως ακριβώς
ορίζεται από τον Κανονισµό του.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τότε τι συζητάµε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Άρα, αυτό το
οποίο λέτε είναι, πράγµατι, κάτι το οποίο έχει ήδη γίνει. Γι’ αυτόν
το λόγο, άλλωστε, έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο πολύ µεγάλης
αποδοχής, ακόµη και από τους φυσικούς αντιδρώντες µιας τέ-
τοιας εξέλιξης συνενώσεων, που είναι η αυτοδιοίκηση, γιατί ξα-
ναλέω ότι η αυτοδιοίκηση έχει φτάσει, όπως καταγεγραµµένα η
ΚΕ∆ΚΕ έχει δώσει στις προτάσεις της, να έχει µια συµφωνία σε
αυτό το κύµα συνενώσεων που υπερβαίνει το 90%.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να κάνω µια ανακοίνωση, γιατί στα θεωρεία είναι εδώ
και αρκετή ώρα πολλά παιδιά. Χαιρόµαστε που είναι εδώ η νέα
γενιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού συµµετείχαν στο εκπαι-
δευτικό Πρόγραµµα «ΕΡΓΑΣΤΗΡΙ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ» που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δώδεκα µαθητές και ένας εκ-
παιδευτικός από το 6ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί
από το 120ο ∆ηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχουν ζητήσει το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τζαβάρας, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Παφίλης, του ΛΑΟΣ κ. Ροντούλης, του ΠΑΣΟΚ κ. Ευ-
θυµίου.

Συµφωνείτε να πάµε µε αυτήν τη σειρά, όπως ανακοίνωσα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, εσείς

έχετε κάνει την πρώτη αναλυτική σας τοποθέτηση, γι’ αυτό θα
σας δώσω έξι λεπτά. Μετά θα προχωρήσουµε στον κατάλογο
των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αποδεχθώ κι

εγώ απολύτως τη σύστασή σας ότι η βάση κάθε σωστής από-
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φασης είναι η ορθή ακρόαση, όπως είπατε προηγουµένως.
«Μηδενί δίκην δικάσης πριν αµφοίν γνώµην ακούσης», κύριε

Υπουργέ. Κι εσείς δυστυχώς, κατά το στάδιο της διαβούλευσης,
προτού ακόµη εισέλθει στην αρµόδια επιτροπή για επεξεργασία
το συζητούµενο νοµοσχέδιο, δεν καλέσατε την άλλη κοινοβου-
λευτική πλευρά, τουλάχιστον εµάς, τους Βουλευτές της Νέας
∆ηµοκρατίας και φροντίσατε να απευθυνθείτε και να διαβουλευ-
θείτε µόνο µε τους Βουλευτές του κόµµατός σας. Άρα, έχετε δια-
πράξει µια πρώτη βασική αστοχία όσον αφορά αυτήν τη βασική
αρχή.

Σήµερα, όµως, διαπράξατε µια ακόµα µεγαλύτερη. Παρά το
θεσµικό σας ρόλο, γίνατε κακής πίστεως ακροατής των λόγων
ενός πολιτειακού παράγοντα, στον οποίο το Σύνταγµα αποδίδει
πολύ µεγάλη αποστολή, την αποστολή του ελέγχου και της κρι-
τικής. Παρερµηνεύσατε τα λόγια του Αρχηγού της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Κι αυτό είναι ένα αρνητικό σηµείο σήµερα της
παρουσίας σας. Και θα σας εξηγήσω αµέσως σε τι συνίσταται
αυτή η κακοπιστία στην ακρόαση των λόγων του Αρχηγού της
Αξιωµατική Αντιπολίτευσης.

∆εν ισχυρίστηκε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι διεκδικούµε να γίνει οποιαδήποτε διατήρηση ιστορικής έδρας
στο Μυστρά ή στις Μυκήνες ή στους άλλους τόπους ιστορικής
σηµασίας. Αυτό που είπε είναι ότι έπρεπε η Κυβέρνηση να ανα-
γνωρίσει ότι εξαιτίας της πολύ µεγάλης ιστορικής σπουδαιότη-
τας, κάποιοι ελληνικοί τόποι έχουν υπερτοπική αξία, έχουν
υπερτοπική ακτινοβολία. Και αυτοί οι τόποι αξίζει να παραµεί-
νουν αυτοτελείς δήµοι. Αυτό ήταν το νόηµα των λόγων του Αρ-
χηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που όπως βεβαίως
αποδείχθηκε από την τελευταία παρέµβασή σας, πολύ ορθά το
είχατε κατανοήσει, όταν όµως ανήλθατε στο Βήµα, άλλα είπατε.

Και όσον αφορά την άλλη παρανόηση που πάλι δείχνει µια
κακής πίστεως διάθεση για ακρόαση, είναι αυτό στο οποίο ανα-
φέρθηκε, σχετικά µε τις διαµαρτυρίες του ∆ηµάρχου του Αµπε-
λοκήπων Θεσσαλονίκης. Μετά τη διαµαρτυρία του ∆ηµάρχου
των Αµπελοκήπων ότι κακώς συνενώνεται ο δήµος του και δεν
συνενώνεται και ο ∆ήµος της Νεάπολης, ο οποίος είχε τα ίδια
χαρακτηριστικά µε το ∆ήµο Αµπελοκήπων, σπεύσατε να συνε-
νώσετε και το ∆ήµο Νεάπολης, αποδεχόµενοι ότι είχατε κάνει
κακή διαχείριση της υποχρέωσής σας για ίση µεταχείριση οµοίων
πραγµάτων ή οµοίων καταστάσεων.

Εδώ, όµως, θα ήθελα επιπλέον, αναφερόµενος στα όσα σή-
µερα είπατε εδώ ενώπιόν µας, να σας πω ότι δεν αναφερθήκατε
µε την επιβαλλόµενη ειλικρίνεια στα θέµατα που έχουν σχέση µε
τους πόρους, γιατί, πράγµατι, προκύπτει από την έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους ότι χορηγείτε επιπλέον
800.000.000 ευρώ. Αλλά αυτά είναι βέβαιο ότι δεν επαρκούν για
να καλύψουν εκτός από τις δαπάνες που απαιτούνται για την
χρηµατοδότηση των πρόσθετων αρµοδιοτήτων και εκείνες τις
δαπάνες που έχουν σχέση µε την πληρωµή των ήδη υφισταµένων
χρεών των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τη µισθοδο-
σία του πρόσθετου υπαλληλικού προσωπικού, το οποίο µετα-
τάσσεται στους δήµους και προέρχεται από άλλες βαθµίδες που
καταργούνται.

Υπό αυτά τα δεδοµένα, ασφαλώς και έχουµε όλοι την υπο-
χρέωση, όταν τουλάχιστον βρισκόµαστε προ της λήψης απόφα-
σης νοµοθετικού χαρακτήρα που διαµορφώνει νέες συνθήκες
στο τοπίο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, να είµαστε ειλικρινείς και,
πράγµατι, όπως συνέστησε από χθες ο Πρόεδρος της Βουλής,
να τείνουµε ευήκοον ους σε αυτούς οι οποίοι προβάλλουν πα-
ράπονα ή ζητούν κάποιες ειδικές µεταχειρίσεις.

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Εξηγείστε παρακαλώ στην Εθνική
Αντιπροσωπεία τι σηµασία και τι λειτουργία έχει η ιστορική πρω-
τεύουσα. Ποιες είναι οι αρµοδιότητες του τόπου που τον ανα-
γνωρίζετε ως ιστορική έδρα των νοµών; Έχει καµµία αξία
πρακτικά; Καµµία αξία! Είναι προφανώς ένα όνοµα, ένας τίτλος
που απονέµεται µόνο και µόνο για να καµφθούν κάποιες δικαιο-
λογηµένες αντιδράσεις και κάποιες δικαιολογηµένες αγανακτή-
σεις.

Με άλλα λόγια, προσπαθείτε στη δύσκολη πραγµατικότητα η
οποία διαµορφώνεται µετά τις αποφάσεις που έχετε πάρει µε τον
τρόπο που τις πήρατε, που είναι πράγµατι αξιόµεµπτος, να κάµ-

ψετε τις αντιδράσεις, παραχωρώντας, δήθεν, κάποια ονόµατα ή
κάποιους τίτλους, οι οποίοι είναι κενοί περιεχοµένου.

Αλλά αυτός δεν είναι υπεύθυνος τρόπος διακυβέρνησης. ∆εν
είναι υπεύθυνος τρόπος διακυβέρνησης η απονοµή τίτλων σε µία
δηµοκρατία η οποία χρειάζεται ουσιαστική διακυβέρνηση, η
οποία χρειάζεται στιβαρή αντιµετώπιση των προβληµάτων και
επίλυση εκείνων των καταστάσεων οι οποίες δηµιουργούν και
αντιρρήσεις δικαιολογηµένες ανθρώπων, οι οποίοι εκφράζουν
την Τοπική Αυτοδιοίκηση και έχουν δικαιολογηµένα την αγωνία
µέσα από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που είναι, πράγµατι, ο µεγαλύτε-
ρος εφιάλτης που έζησε ποτέ ο τόπος στην ιστορία της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Σε αυτήν την περίπτωση έχετε την υποχρέωση
να είστε και πιο ειλικρινής και πιο διαλλακτικός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ).

Θεωρώ ότι µάχεστε για την αποδοχή ισχυρισµών, των οποίων
η αλήθεια ήδη είχε καταρρεύσει, προτού το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο έρθει στη Βουλή προς συζήτηση. Ζητώ, λοιπόν, µε όλη
τη δύναµη της ευαισθησίας της δηµοκρατικής που µου δίνει το
δικαίωµα να είµαι σε αυτό το Βήµα, αυτά τα οποία ακούτε εδώ –
και είναι πάρα πολλά, έχουν να κάνουν µε αιτήµατα για διορθώ-
σεις αδικιών – να τα αντιµετωπίσετε όπως πρέπει να τα αντιµε-
τωπίζει ένας δηµοκρατικά ευαίσθητος Υπουργός, πράγµα που
σας αναγνωρίζω βεβαίως ότι έχετε όλες τις προϋποθέσεις να
είστε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Τζαβάρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας: «Απλοποίηση
διαδικασιών σύστασης προσωπικών και κεφαλαιουχικών εται-
ρειών και άλλες διατάξεις».

Το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χθε-
σινή οµολογία από πρώην Υπουργό της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ,
καθώς επίσης και όλα όσα βρίσκουν το φως της δηµοσιότητας το
τελευταίο διάστηµα σχετικά µε τις µίζες και τη διαφθορά, είναι
ένα µικρό κύµα από τη δυσωδία που αποπνέει ένα κοινωνικοοι-
κονοµικό σύστηµα, ο καπιταλισµός δηλαδή, που σαπίζει.

Και παρά τις όποιες αναφορές και προσπάθειες που γίνονται
για να κρυφτεί αυτό το πράγµα, είναι γεγονός ότι η µίζα και η
διαφθορά είναι συνυφασµένη µε την ίδια του τη λειτουργία. Είναι
ένα γρανάζι, για να υπηρετεί το θεό του κέρδους, που είναι και
ο βασικός νόµος της κίνησής του, είναι το λάδι για να κυλάει η
αγορά και ο ονοµαζόµενος ανταγωνισµός.

Βεβαίως, υπάρχουν λερωµένα πρόσωπα. Και, πράγµατι, υπάρ-
χουν πρόσωπα που έχουν ληστέψει κατά ένα µέρος τον µόχθο
του ελληνικού λαού. Και είµαστε σε αυτό απόλυτοι και κάθετοι:
να τιµωρηθούν, να πάνε φυλακή, να πληρώσουν για όλα αυτά.

Όµως, υπάρχει και η µεγαλύτερη ληστεία, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, που είναι η νόµιµη ληστεία, είναι η ληστεία µέσω της
εκµετάλλευσης των εργαζοµένων που παράγουν τον κοινωνικό
πλούτο. Είναι η νόµιµη ληστεία, αυτή που κάνει κάποιους να ζουν
στη φτώχεια και άλλους να ζουν µέσα στη χλιδή και στον αµύ-
θητο πλούτο. Είναι η νόµιµη ληστεία των απίστευτων δισεκατοµ-
µυρίων, κερδών που έχουν εισπράξει από τις τσέπες του
ελληνικού λαού όλα αυτά τα χρόνια οι µεγάλες επιχειρήσεις και
οι πολυεθνικές.

Εποµένως, εµείς δεν θέλουµε να συµβάλλουµε σε αυτόν τον
προσανατολισµό και λέµε καθαρά: δεν υπάρχει τίµιο καπιταλι-
στικό σύστηµα, γιατί βασίζεται στην ατιµία και η ατιµία είναι η εκ-
µετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο. Βεβαίως, να δικαστούν και
να καταδικαστούν όσοι πήραν µίζες, αλλά ο λαός πρέπει να δι-
κάσει, να καταδικάσει αυτούς που υπηρετούν αυτό το σύστηµα,
για να βάλει πλώρη για την ανατροπή του, για να πάρει ο ίδιος
την εξουσία στα χέρια του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρά τα συνθήµατα που προ-
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βάλλει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ περί επαναστατικών αλλαγών,
αποκέντρωσης, τοπικής διοίκησης για τον πολίτη, πρώτα ο πολί-
της κ.λπ., εµείς να απευθυνθούµε στους εργαζόµενους, στα
λαϊκά στρώµατα, και να τους καλέσουµε να επιστρατεύσουν την
ίδια τους την πείρα. Να κλείσουν τα µάτια και να αναλογιστούν τι
έχουν ακούσει όλα τα προηγούµενα χρόνια για τον «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ» και για άλλες «επαναστατικές» αλλαγές. Να δουν τη ζωή
τους κατάµατα και να κρίνουν ποιες ήταν οι σχέσεις τους και πώς
διαµορφώνονται οι σχέσεις τους µε την τοπική εξουσία τα τε-
λευταία χρόνια και πρώτα απ’ όλα οι οικονοµικές σχέσεις.

Ζητάµε επίσης, από τους εργαζόµενους και πάλι να επιστρα-
τεύσουν τη µνήµη τους και να χρησιµοποιήσουν την πείρα τους
από την κατάσταση που βιώνουν σήµερα. Να γυρίσουν µερικά
χρόνια πίσω και να θυµηθούν ότι το ΠΑΣΟΚ µε τη συµφωνία της
Νέας ∆ηµοκρατίας και µε τις παντιέρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, θεωρούσε επαναστατικές αλλαγές την κατάργηση του
οκταώρου και τις ελαστικές µορφές εργασίες. Θεωρούσε επα-
ναστατικές αλλαγές τις ανατροπές στο ασφαλιστικό σύστηµα.

Να σκεφτεί, λοιπόν, όλες αυτές οι επαναστατικές αλλαγές που
εξαγγέλθηκαν τότε τι αποτελέσµατα είχαν. Και να θυµηθεί τις κα-
τηγορίες που µας εξαπέλυε και µας εξαπολύει και σήµερα και το
κυβερνητικό κόµµα και η Νέα ∆ηµοκρατία, ότι είµαστε συντηρη-
τικοί, γιατί υπερασπιζόµαστε ότι το 2010 πρέπει ο κόσµος να ζει
καλύτερα και να δουλεύει λιγότερο.

Και ένα τρίτο σχόλιο: σε αυτήν την Αίθουσα έχουν περισσέψει
οι καταγγελίες – διεφθαρµένη αυτοδιοίκηση, αντιπαραγωγικό
τέρας συγκεντρωτισµού, σκάνδαλα, κακοδιοίκηση – από τον ένα
µετά τον άλλον, και από τους κυβερνητικούς Βουλευτές και τους
Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ερώτηµα: ποιος το έκανε αυτό το κράτος; Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας το έκανε; Ποιος κυβερνάει τόσα χρόνια; Ποιος
ελέγχει την αυτοδιοίκηση; Γιατί τα λέτε όλα αυτά και από την
άλλη παραπονιόσαστε ότι σας φωνάζουν ότι είστε κλέφτες; Εµείς
δεν υιοθετούµε τέτοια συνθήµατα. Γιατί; Ποιος έκανε αυτό το
κράτος και για ποιον λειτουργεί όλα αυτά τα χρόνια;

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι ριζικά αντίθετο µε το
σχέδιο διοικητικής µεταρρύθµισης µε το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», τους στόχους και τα µέτρα του, γιατί δεν εκφράζει τα
συµφέροντα και τις ανάγκες της εργατικής τάξης και των λαϊκών
στρωµάτων.

Το αντίθετο: έχει στόχο την προσαρµογή του αστικού κράτους
στις σύγχρονες ανάγκες του κεφαλαίου. Επιδιώκει να ισχυρο-
ποιήσει και να προσαρµόσει, κυρίως, τους περιφερειακούς κρί-
κους του ενιαίου µηχανισµού, τα όργανα των µεγάλων αστικών
κέντρων, ώστε να διαχειριστούν µε αποτελεσµατικότητα για λο-
γαριασµό του κεφαλαίου κεντρικές λειτουργίες.

Και ακόµα, επιδιώκει να αποκτήσουν την ικανότητα πιο στενού
και ουσιαστικού συντονισµού και ευελιξίας διασύνδεσης µε τα
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχουν προχωρήσει οι αλλα-
γές τύπου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα πούµε
και τα αποτελέσµατα.

Αυτή είναι η ουσία. Και εδώ είναι η µεγάλη µας διαφωνία. Γιατί
η αντιπαράθεση που κάνει η Νέα ∆ηµοκρατία δεν είναι στην
ουσία, αλλά είναι στη µορφή, είναι επιδερµική, όπως και ο Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός. Το θέµα αυτό το ταξικό, όπως λέµε
εµείς, ποιου συµφέροντα εξυπηρετεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», δεν το
θίγουν. Και γι’ αυτό οι διαφωνίες είναι αν θα πάει ο δήµος εδώ ή
αν θα πάει αλλού ή επιµέρους χειρισµοί.

Η ουσία, λοιπόν, για µας είναι ότι είναι ένας κρίκος στην αλυ-
σίδα των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων. Ό,τι έχει γίνει δηλαδή
πριν, στις εργασιακές σχέσεις, στην παιδεία, στην υγεία, τώρα
γίνεται και στον τοµέα της τοπικής διοίκησης.

Αλλά υπάρχει µια διαφορά. ∆εν είναι µόνο κρίκος, αλλά είναι
και µηχανισµός, για να περάσουν όλα αυτά τα οποία έχουν γίνει.
Γίνεται µια «µεταρρύθµιση», για να εξυπηρετηθούν ακόµα καλύ-
τερα και να εφαρµοστούν οι πιο αντιλαϊκές, οι πιο βάρβαρες πο-
λιτικές που έχουν αποφασιστεί όλα αυτά τα χρόνια, µε όχηµα
τώρα την τοπική διοίκηση, έναν επιπρόσθετο µηχανισµό. Και γι’
αυτό καλούµε το λαό να τον απορρίψει.

Θέλουµε επίσης, να ξεκαθαρίσουµε και κάτι ακόµη, σε σχέση
και µε τα άλλα κόµµατα που λένε «όχι». Εµείς θεωρούµε ότι καµ-

µιά διοικητική δοµή, τέτοια ή διαφορετική, δεν µπορεί να εξυπη-
ρετήσει τα συµφέροντα του λαού. Και επειδή ακούγονται επιχει-
ρήµατα, κύριε Υπουργέ, και λέτε ότι θα ξεπεράσετε την κρίση, η
∆ανία το είχε κάνει πριν από δέκα-δεκαπέντε χρόνια. «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» έχει κάνει. Στην κρίση είναι πάλι.

Καµµιά, λοιπόν, τέτοια αναδιάρθρωση δεν µπορεί να ξεπερά-
σει τις συνέπειες της κρίσης σε όφελος του ελληνικού λαού. Το
αντίθετο: αυτό που γίνεται µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι να προε-
τοιµαστεί το έδαφος για µια νέα κερδοφορία του κεφαλαίου. Και
δεν µπορεί να ξεπεραστεί η κρίση, γιατί οι αιτίες της κρίσης βρί-
σκονται στο ίδιο το σύστηµα.

Μα σοβαρολογείτε; Προσπαθείτε να πείσετε τον κόσµο ότι η
κρίση οφείλεται στη διαφθορά και τις µίζες; Ειλικρινά, δηλαδή!
Ας κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση επιτέλους! Συγκλονίζεται όλος
ο καπιταλιστικός κόσµος από την κρίση και εσείς λέτε ότι το πρό-
βληµα της Ελλάδας είναι οι µίζες και τα λαδώµατα; ∆ηλαδή, δεν
έχει νόηµα καµµιά φορά κανένας να συζητάει. Θα συζητήσουµε
σοβαρά; Για να µας πείτε τα επιχειρήµατά σας, αν είναι ή δεν
είναι στο ίδιο το σύστηµα.

Τι προωθεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»; Προωθεί τη διευκόλυνση και
την ενίσχυση της επιχειρηµατικής δράσης, τη συγκέντρωση και
συγκεντροποίηση του κεφαλαίου.

Και επειδή ορισµένοι λένε ότι δεν τα καταλαβαίνει ο κόσµος
αυτά που λέµε, τι θέλετε να κάνετε πλέον τώρα; Να συγκεντρώ-
σετε µεγάλους δήµους και µεγάλες περιφέρειες, ώστε να µπο-
ρούν οι επιχειρηµατίες, το µεγάλο κεφάλαιο δηλαδή να αναλάβει
µεγάλα έργα, να έχει µεγάλα κέρδη, για να γίνει ένα µεγάλο φα-
γοπότι. Αυτό γίνεται. Βγαίνουν όλα στο σφυρί. Από σκουπίδια
µέχρι δάση και ακτές θα µπουν πλέον στην υπηρεσία του κεφα-
λαίου, µέσα από τις περιφέρειες και την τοπική διοίκηση, ώστε να
µπορέσουν να εξασφαλίζουν ακόµα µεγαλύτερα κέρδη. Γιατί,
όταν είναι µικρότερα, δεν τους συµφέρει πολλές φορές να επεν-
δύσουν.

Προωθεί τις καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις, όπως είπα και
προηγουµένως, αλλαγή των εργασιακών σχέσεων, δηλαδή, σε
παιδεία, υγεία, πρόνοια. Θα βάλετε τώρα τους περιφερειάρχες
και τους δηµάρχους, για να το πω απλά, να επιβάλλουν σε όλους
τους τοµείς, µε όλες τις αλλαγές που κάνετε και σε συνδυασµό
µε τα άλλα νοµοσχέδια που έχετε φέρει, τις νέες καπιταλιστικές
αναδιαρθρώσεις.

∆ιασπάται, παραδείγµατος χάριν, το ενιαίο της εκπαίδευσης.
Εδώ έχουµε ακούσει φοβερά πράγµατα και από τον κύριο Πρω-
θυπουργό, ότι δεν µπορεί να είναι ενιαία η κατεύθυνση της εκ-
παίδευσης και ότι κάθε περιοχή πρέπει να προσαρµόζεται
ανάλογα µε το τι έχει. ∆ηλαδή, τι θα κάνουµε; Στη µια περιοχή θα
βγάλουµε σερβιτόρους που θα µορφώνονται έτσι και στην άλλη
περιοχή θα βγάζουµε κάτι άλλο; Αυτός είναι ο χαρακτήρας της
εκπαίδευσης που θέλουµε;

Βεβαίως, θέλουµε να τονίσουµε ότι θα προωθήσει τη διαχεί-
ριση µερικών ακραίων συνεπειών, φιλανθρωπία δηλαδή για κά-
ποιες οµάδες του πληθυσµού που καταστρέφονται τελείως. Θα
είναι κάποια ελεηµοσύνη, την οποία βέβαια δεν θα πληρώνει το
κράτος, αλλά θα την παίρνει από τη φορολογία του λαού.

Ποια θα είναι τα αποτελέσµατα; Εδώ είµαστε και θα τα πούµε.
Θέλουµε να υπενθυµίσουµε στο λαό τι του είπαµε τα προηγού-
µενα χρόνια και τι του είπαµε προεκλογικά για το ποια θα είναι
τα αποτελέσµατα. Θα είναι περαιτέρω εµπορευµατοποίηση δη-
µόσιων ή δηµοτικών κοινωνικών υπηρεσιών της παιδείας, της
υγείας, της πρόνοιας. Ας σκεφθούν ποια ήταν η εξέλιξη µε τους
βρεφονηπιακούς σταθµούς όλα αυτά τα χρόνια. Ας σκεφτούν τι
πληρώνει κάθε γονιός για το παιδί του για αθλητισµό, για ξένη
γλώσσα, για οτιδήποτε άλλο. Τώρα θα γενικευτούν όλα αυτά.
Το ίδιο θα γίνει και στην υγεία. Τα ανέδειξαν οι οµιλητές του
ΚΚΕ.

Θα έχουµε αποτελεσµατικότερη εφαρµογή της αντιλαϊκής πο-
λιτικής µέσω του νέου αντιδραστικού νοµοθετικού πλαισίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ακόµη δυο-τρία λεπτά από τα επι-
πλέον εννέα συνολικά που δικαιούµαι.

Θα βάλετε, δηλαδή, τώρα µε πιο αυταρχικό τρόπο τους δή-
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µους και τις περιφέρειες να κυνηγούν τον κόσµο περισσότερο
σε όλους τους τοµείς, να επιβάλλουν νέους φόρους κ.λπ.. Θα
εφαρµοστεί αντεργατική και αντιλαϊκή πολιτική. Όταν εσείς, πα-
ραδείγµατος χάριν, καταργείτε διάφορες υπηρεσίες που υπάρ-
χουν και τις φορτώνετε στους δήµους, τι θα γίνει στην πράξη;
Αφού δεν θα έχουν λεφτά, θα προσλαµβάνουν εργαζόµενους µε
ελαστικές µορφές απασχόλησης και θα τους έχουν συνέχεια
«κρεµασµένους», όπως τους έχετε όλα αυτά τα χρόνια. Φυσικά,
µε το γενικό κριτήριο της ανταγωνιστικότητας µετατρέπετε την
τοπική διοίκηση ουσιαστικά σε επιχείρηση. Αυτό το έχετε κάνει
και στα νοσοκοµεία, αλλά και σε άλλους χώρους, όπως στην παι-
δεία.

Επειδή, λοιπόν, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, αλλά και άλλοι λά-
τρεις των βορείων µοντέλων επικαλούνται την ∆ανία, θα σας
πούµε τι έγινε στην ∆ανία. Και όποιος µας αµφισβητήσει τα στοι-
χεία, να σηκωθεί και να τα πει στο Βήµα. Απευθύνοµαι προς
όλους.

Στη ∆ανία έγινε ένας ανάλογος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Χωρίστηκε
σε πέντε περιφέρειες, καταργήθηκαν οι δήµοι και από διακόσι-
ους εβδοµήντα ένας έγιναν ενενήντα οκτώ, για να περιοριστούν
µε το ίδιο ακριβώς σκεπτικό. Σήµερα, σε γκάλοπ που έγινε, το
80% των πολιτών είναι δυσαρεστηµένο, αφού υπάρχει χειροτέ-
ρευση της παροχής των υπηρεσιών, ιδιαίτερα στους τοµείς
υγείας και συγκοινωνιών, όπου οι περιφέρειες που δηµιουργή-
θηκαν από την κατάργηση των νοµαρχιών έχουν την αποκλει-
στική ευθύνη.

Είπε προηγουµένως ο κ. Χαραλάµπους αναλυτικά το τι συµ-
βαίνει στη ∆ανία σήµερα, µια και θέλετε να µας κάνετε και ∆ανία
του Νότου, στον τοµέα της υγείας. ∆εν θέλω να τα επαναλάβω,
για να µη σπαταλώ χρόνο.

Ακούστε τι συµβαίνει στον τοµέα της παιδείας. Με συγχώ-
νευση διάφορων δήµων, χάριν της µεταρρύθµισης, έχουν κλείσει
πάνω από εκατόν πενήντα σχολεία την τελευταία µόνο τετραετία,
λόγω οικονοµικών δυσκολιών. Πολλά σχολικά κτήρια, που στις
δεκαετίες του ’60 και του ’70 ήταν πρότυπο αρχιτεκτονικής και
λειτουργικότητας, σήµερα είναι υπό κατάρρευση. Από είκοσι µα-
θητές ανά τάξη, κύριε Υπουργέ, που ήταν ο µέσος όρος παλαιό-
τερα, σήµερα έχει ανέλθει ο αριθµός στους τριάντα τρεις. Σας
παρακαλώ να τα απαντήσετε αυτά για το µοντέλο της ∆ανίας.

Στους παιδικούς σταθµούς που έχουν όλοι µισοϊδιωτικοποιηθεί
–γιατί παλιά δεν ήταν έτσι- µια οικογένεια µε δυο παιδιά στη
∆ανία πρέπει να πληρώνει 700 ευρώ το µήνα. Έχουν µεγάλες ελ-
λείψεις σε ειδικευµένο προσωπικό, γιατί οι περισσότερες προ-
σλήψεις γίνονται µε βάση το χαµηλό ωροµίσθιο, αυτά που έλεγα
προηγουµένως. Αναγκάζονται να προσλαµβάνονται µε εργασια-
κές σχέσεις κυριολεκτικά γαλέρας. Το 87% των γονέων δηλώνει
δυσαρεστηµένο µε την υπάρχουσα κατάσταση.

Το δίκτυο συγκοινωνίας έχει και αυτό χειροτερεύσει. Έχουν
περιοριστεί τα δροµολόγια, τα εισιτήρια έχουν αυξηθεί κατακό-
ρυφα και φυσικά, υπάρχουν και πάρα πολλά άλλα προβλήµατα.
Αυτά συνέβησαν στη ∆ανία -και αν θέλετε, αµφισβητήστε τα- µε
την εφαρµογή του δανέζικου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Για όλα αυτά προ-
ειδοποιούµε τον ελληνικό λαό.

Εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι. Έχουµε άµεσες προτάσεις
πάλης. Απευθυνόµαστε προς τον λαό και λέµε ευθέως: Στις εκλο-
γές του Νοεµβρίου µε το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», που φαί-
νεται πλέον ότι θα ψηφιστεί από την κυβερνητική Πλειοψηφία,
δεν θα κρίνει ούτε πρόσωπα ούτε συνδυασµούς. Είναι γενικευ-
µένη πολιτική αναµέτρηση. Κριτήριο ψήφου πρέπει να είναι η συ-
νολική πολιτική. Καλούµε τον λαό αποφασιστικά αυτό που νιώθει
καθηµερινά, την αγανάκτηση από την πολιτική που εφαρµόζεται,
να την εκφράσει, διορθώνοντας την ψήφο του, καταδικάζοντας
και το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα ∆ηµοκρατία και όσους υπερασπίζονται
συνολικά αυτό το σύστηµα. Η µάχη θα είναι πολιτική. Με τέτοια
κριτήρια πρέπει να πάει στην κάλπη και να ενισχύσει αποφασι-
στικά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, που σε τελευταία ανά-
λυση ήταν και ιδιαίτερα σήµερα αποδεικνύει ότι είναι το µοναδικό
κόµµα που έχει εναλλακτική πρόταση από τη βαρβαρότητα που
βιώνουν σήµερα οι εργαζόµενοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι οι Βουλευτές, κύριοι Οδυσσέας Βουδού-
ρης και Ιωσήφ Βαλυράκης ζητούν ολιγοήµερη άδεια απουσίας
στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης για έξι λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε από συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ να διατυπώνουν το

επιχείρηµα, σε σχέση µε αυτά που ακούστηκαν χθες στην εξε-
ταστική επιτροπή, ότι όλο το πολιτικό σύστηµα ευθύνεται. Η κα-
ραµέλα αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να σταµατήσει.
Ευθύνονται αυτοί που άσκησαν την κυβερνητική εξουσία στη
χώρα από το 1974 και µετά. Για να γίνω σαφέστερος και επειδή
η συλλογική ευθύνη προϊδεάζει σε άλλα καθεστώτα, ευθύνονται
συγκεκριµένα πρόσωπα µε συγκεκριµένα ονοµατεπώνυµα.

Όλος ο κόσµος έχει αντιληφθεί τι έχει γίνει µε τον κ. Τσουκάτο.
Το οµολόγησε ο ίδιος. Όλος ο κόσµος έχει αντιληφθεί τι έγινε
µε τον κ. Μαντέλη. Αναγκαστικά το οµολόγησε ο ίδιος, αφού
πρώτα το είπε ο κουµπάρος του. Αναγκαστικά, επίσης, πρέπει να
καταλάβουµε τούτο. Αυτοί οι δυο άνθρωποι, Τσουκάτος και Μα-
ντέλης, ήταν οι Ηρακλειδείς µιας συγκεκριµένης αυλής. Και το
ερώτηµα του ελληνικού λαού είναι τούτο: Καλά, για τους Ηρα-
κλειδείς της αυλής θα µιλήσουµε, γι’ αυτόν που φορούσε το
στέµµα δεν θα µιλήσουµε; Άρα, λοιπόν, εκεί να έρθουµε τώρα,
στην ουσία των πραγµάτων και να αφήσουµε την περιρρέουσα
ατµόσφαιρα περί συλλογικής ευθύνης του πολιτικού συστήµα-
τος και τα τοιαύτα.

Έρχοµαι, όµως, και σε αυτά που άκουσα από τον Αρχηγό της
Νέας ∆ηµοκρατίας, τον αξιότιµο κ. Σαµαρά, ο οποίος διετύπωσε
το εξής επιχείρηµα, την εξής προοπτική.

«Ξέρετε, αν οψέποτε γίνει κυβέρνηση η Νέα ∆ηµοκρατία θα
αλλάξει το µεταναστευτικό νόµο του κ. Ραγκούση, θα αλλάξει
τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», θα αλλάξει το ένα, θα αλλάξει το άλλο». Και
το ερώτηµα που διατυπώνει ο απλός πολίτης είναι το εξής, αγα-
πητοί συνάδελφοι: Γιατί να σας πιστέψουµε, κύριε Σαµαρά; Ο
πρώην Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Καραµανλής δεν
ήταν εκείνος που έλεγε για την επανίδρυση του ελληνικού κρά-
τους; Και στο τέλος τι έγινε; Στο τέλος τα πράγµατα αποδείχθη-
καν πολύ χειρότερα. Φανταστείτε να µην είχε κάνει και αυτήν την
επανίδρυση που επαγγελλόταν.

Άρα, λοιπόν, δεν υπάρχουν τα εχέγγυα από την πλευρά της
Νέας ∆ηµοκρατίας για να µας πείσει ότι µπορεί να αλλάξει το
σάπιο, το σαθρό κατεστηµένο που δηµιούργησε µια οικογενειο-
κρατική, πελατειακής αντίληψης και νοοτροπίας καθεστηκυία πο-
λιτική τάξη στην Ελλάδα, ένα φαύλο πολιτικό κατεστηµένο που
τώρα θέλει να διαχύσει παντού την ευθύνη, να δηλητηριάσει συλ-
λήβδην τον πολιτικό κόσµο της χώρας για να µειώσει τη δική του
ευθύνη.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Κύριε
Υπουργέ, άκουγα χθες τον αξιότιµο Υπουργό κ. Ραγκούση, ο
οποίος απαντούσε στο ερώτηµα. Ένα παράδειγµα σας φέρνω,
για να δείτε την ανακολουθία µε την οποία κινείστε και την ασυ-
νέπεια. Ερωτήθη: Γιατί κάνατε την έδρα του ∆ήµου ∆οξάτου στο
∆οξάτο; Θα δείτε στα Πρακτικά την απάντηση του κ. Ραγκούση,
κύριοι συνάδελφοι. «Γιατί έχει µια πολύ ωραία υποδοµή, ένα
πολύ ωραίο και σύγχρονο δηµαρχείο». Να το δεχθούµε; Ναι, λέω
εγώ.

Εδώ θα καταθέσω στα Πρακτικά. Κοιτάξτε, αγαπητοί συνά-
δελφοι, νέο δηµαρχείο. Ξέρετε πόσο στοίχισε αυτό στο ελληνικό
δηµόσιο; Τρία εκατοµµύρια ευρώ. Είναι στο Ευπάλιο στο νέο
∆ήµο ∆ωριέων. Το βλέπετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Το έχω ξαναδεί.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το έχετε ξαναδεί, αλλά άλλα κάνετε.
Και ξέρετε τι κάνετε; Έδρα λέει στο Λιδορίκι. Γιατί; ∆εν έχει τέ-
τοια υποδοµή που έχει το Ευπάλιο. Απάντηση δεν υπάρχει. ∆η-
λαδή, όπου θέλετε. Την απάντηση µπορώ να σας τη δώσω, για τα
κοµµατικά τερτίπια του ΠΑΣΟΚ. Τα αφήνω. Μένω, όµως, στα κρι-
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τήρια. Όπου σας αρέσει εφαρµόζετε το κριτήριο άλφα, όπου δεν
σας αρέσει εφαρµόζετε το κριτήριο βήτα;

Καταθέτω στα Πρακτικά το νέο ∆ηµαρχείο Ευπαλίου για να
µείνει ως µνηµείο ανακολουθίας και ασυνέπειας του κ. Ρα-
γκούση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, θέλω να σας φέρω και ένα άλλο παράδειγµα. Εγώ
δεν θα χρησιµοποιήσω παραδείγµατα τα οποία είναι συγκεκρι-
µένα σε κάποιες συγκεκριµένες περιοχές, αλλά παραδείγµατα
που συγκεκριµενοποιούν ευρύτερες καταστάσεις. ∆ήµος Γρε-
βενών. Έχει γίνει ο µεγαλύτερος δήµος στην Ελλάδα. Εκατό πε-
ρίπου χωριά. Και βγαίνουν οι άνθρωποι εκεί που είναι του ορεινού
όγκου των Γρεβενών, κοινότητες βλαχόφωνων Ελλήνων και λένε
οι άνθρωποι «κοιτάξτε να δείτε, εµείς θέλουµε να δηµιουργηθεί
ένας τρίτος δήµος, ο ∆ήµος Βασιλίτσας». Προβλεπόταν στο αρ-
χικό σχέδιο. Για να φύγουµε από αυτό το τέρας µαµούθ του
∆ήµου Γρεβενών. Όχι, θέλετε δεν θέλετε θα συνενωθείτε µε τα
Γρεβενά. Ένας δήµος που δεν έχει αρχή, µέση και τέλος. Και ο
∆ήµος Βασιλίτσας που εθελοντικά ήθελαν να συνενωθούν, που
όλοι οι ενδιαφερόµενοι τον ήθελαν, δεν έγινε. Και µιλάµε για κοι-
νότητες οι οποίες έχουν ένα ιδιαίτερο και συγκεκριµένο πολιτι-
σµικό στίγµα, µια ιδιαίτερη πολιτιστική ταυτότητα την οποία και
θα πρέπει να διατηρήσουν. Αναφέροµαι στην Αβδέλα, στη Σµίξη,
στη Βασιλίτσα κ.λπ., σε αυτές τις κοινότητες τις οποίες εσείς
έχετε εντελώς παραγνωρίσει.

Και δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν ότι µιλάµε για µετακινούµενες κοι-
νότητες. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Παίρνουν την έδρα και την κα-
τεβάζουν κάτω ή στον Τύρναβο ή στη Λάρισα κ.λπ.. Τώρα, τι θα
συνενώσετε; Τις µετακινούµενες έδρες;

Αλλά τέλος πάντων, κάνετε αυτό που κάνετε εµείς σας κά-
νουµε µια διορθωτική πρόταση που µπορεί να περισώσει ό,τι
είναι δυνατόν να περισωθεί είτε στην Αβδέλα, είτε στην Σαµα-
ρίνα, είτε στη Βασιλίτσα, είτε στην Αετοµηλίτσα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και το τρίλεπτο της τριτο-
λογίας µου.

Συνεπώς, σας κάνουµε την εξής πρόταση. Η διοικητική δοµή
των κοινοτήτων αυτών, τοπικό συµβούλιο, γραµµατεία, ΚΕΠ, να
συνεχίσει να υφίσταται εκεί που τώρα υφίσταται, εκεί που µετα-
κινούνται το χειµώνα ανεξαρτήτως της βουλήσεως του δηµάρ-
χου. ∆ηλαδή, να προβλέψετε στον κώδικα ότι η διοικητική δοµή
διατηρείται, το ΚΕΠ κ.λπ. που έχουν, ανεξαρτήτως της βούλη-
σης του δηµάρχου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Το έχουµε προ-
βλέψει µε διάταξη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Και έρχοµαι τώρα στο Νοµό Λαρί-
σης που µε ενδιαφέρει και προσωπικά. Στο Νοµό Λαρίσης έχετε
κάνει τρία σηµαντικά εγκλήµατα.

Σηµαντικό έγκληµα πρώτο. Χτυπήσατε την καρδιά του κάµπου
της Θεσσαλίας, τη Λάρισα δηµιουργώντας ένα δήµο µαµούθ, ένα
δήµο τέρας µη λειτουργικό, ενώ η ίδια η Κυβέρνηση στον εθνικό
χωροταξικό σχεδιασµό προέβλεπε ότι θα αναπτυχθεί το θεσσα-
λικό δίπολο Λαρίσης-Βόλου. Για να αναπτυχθεί το θεσσαλικό δί-
πολο Λαρίσης-Βόλου στο κέντρο, ως κλείδα του άξονα
Λαρίσης-Βόλου, υπάρχει ο ∆ήµος Πλατυκάµπου, τον οποίο εσείς
αντί να αναπτύξετε, αντί να του δώσετε αναπτυξιακή προοπτική,
τον έχετε αφοµοιώσει σε ένα δήµο έκτρωµα που ονοµάζετε εσείς
αγροτικό δήµο ενώ δεν είναι αγροτικός δήµος, τη στιγµή που η
έδρα του, η Νίκαια, είναι κατά βάση µια αστικοποιηµένη περιοχή
στο κατώφλι της Λάρισας. Αλλά βέβαια επικρατούν τα κοµµατικά
παιχνίδια της παρατάξεώς σας.

∆εύτερο έγκληµα. Έρχοµαι στα ορεινά του νοµού. ∆ηµιουρ-
γήθηκε επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, ένας δήµος µαµούθ µη
λειτουργικός στην περιοχή της Ελασσόνας, ένας τεράστιος
δήµος ο οποίος έχει απορροφήσει επιµέρους δήµους. Για να πας
από την µία άκρη αυτού του δήµου στην άλλη άκρη κατά τους

χειµερινούς µήνες δεν γίνεται γιατί δεν υπάρχει κυκλοφορία. Χιό-
νια, βροχές, ρυάκια κ.λπ. ∆εν υπάρχει κυκλοφορία.

Ξέρετε, όµως, τι άλλο κάνατε; Εκεί υπήρχε ένας δήµος, ο
∆ήµος Ολύµπου. Τρεις ήταν οι δήµοι που έφεραν την επωνυµία
Όλυµπος: Ο ∆ήµος Ολύµπου, ο ∆ήµος Κάτω Ολύµπου και ο
∆ήµος Ανατολικού Ολύµπου. Με το πρόγραµµα «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑΣ» δεν υπάρχει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, το brand name Όλυµπος. Έφυγε από την Τοπική
Αυτοδιοίκηση. ∆ηλαδή, αν κάτι θα µπορούσαµε να προβάλουµε,
τον Όλυµπο δηλαδή για να έχουν οι περιοχές αυτές µια αναπτυ-
ξιακή προοπτική, εµείς το εξαφανίσαµε.

Και το τρίτο έγκληµα που κάνατε, κύριε Υπουργέ, ήταν στον
παραλιακό άξονα του νοµού, όπου εκεί αντί να συνενωθούν οι
δήµοι για παράδειγµα Ευρυµενών, Κάτω Ολύµπου, Μελιβίας, για
να σχηµατίσουν ένα νέο δήµο µε αναπτυξιακές δυνατότητες,
εσείς κατακερµατίσατε το παραλιακό µέτωπο δηµιουργώντας
πλείστα όσα προβλήµατα στην αναπτυξιακή προοπτική του
τόπου.

Εµείς για όλους αυτούς τους λόγους µε σταθερότητα και µε
υπευθυνότητα καταψηφίζουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» γιατί θεω-
ρούµε ότι δεν θα λειτουργήσει επ’ ωφελεία, αλλά προς βλάβη
των τοπικών κοινωνιών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε

για ένα νοµοσχέδιο που κατά κοινή παραδοχή αφορά µια µείζονα
µεταρρύθµιση. Ανεξάρτητα αν αυτή καταγγέλλεται ως ανεπαρ-
κής ή ως αποσκοπούσα στην εξυπηρέτηση του µεγάλου κεφα-
λαίου, η κοινή παραδοχή στην Αίθουσα είναι ότι µιλάµε για µια
µεγάλη µεταρρύθµιση η οποία αφορά και τη νέα αρχιτεκτονική
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και την αποκεντρωµένη δοµή του
κράτους.

Ένας από τους βασικούς στόχους αυτής της µεταρρύθµισης
είναι η αντιµετώπιση του προβλήµατος που από όλες τις πτέρυ-
γες θεωρήθηκε ως πρόβληµα αυτοτελές, ενώ εµείς το θεωρούµε
συναφές. Όλες οι πτέρυγες της Βουλής και σήµερα, αρχίζοντας
από τον κ. Σαµαρά, επισήµαναν ότι µιλάµε σε ένα ιδιαίτερα βαρύ
κλίµα, καθώς η διαφθορά ανακηρύσσεται στην κοινή συνείδηση
ως το πρωτεύον θέµα του πολιτικού συστήµατος, ως το πρω-
τεύον θέµα της δηµοκρατίας.

Αλλά η αντιµετώπιση της διαφθοράς είναι ένα κλειδί της πολι-
τικής. Τι ζήσαµε σήµερα εδώ; Καθώς άκουγα τον κ. Σαµαρά, σκε-
φτόµουν ότι οι αρχαίοι Ρωµαίοι ήταν πολύ υπερήφανοι για το
ιστορικό περιστατικό –το αναφέρει ο Πλούταρχος- ότι τη Ρώµη
την έσωσαν, ξυπνώντας τους φρουρούς, οι χήνες του Καπιτω-
λίου µε τις κλαγγές τους. Οι κλαγγές της χήνας έσωσαν την αρ-
χαία Ρώµη. Αλλά, αρκεί στην πολιτική να κλαγγάζεις, να
σηµαίνεις συναγερµό ότι κάτι φοβερό συµβαίνει; Αν απλώς θεω-
ρείς ότι χτυπώντας το συναγερµό κάνεις το πολιτικό σου χρέος,
η κοινή συνείδηση του ελληνικού λαού θα πει ότι στη Βουλή των
Ελλήνων κάνουν τις πάπιες ή ότι είναι κότες. ∆ηλαδή, ότι απο-
φεύγουν είτε για λόγους συνενοχής είτε για λόγους ενοχής, να
προχωρήσουν στο επόµενο βήµα. Και ποιο είναι το επόµενο
βήµα; Το επόµενο βήµα είναι ότι η Βουλή των Ελλήνων και τα πο-
λιτικά κόµµατα µε τις αποφάσεις τους πρέπει να τελειώσουν µε
τους µηχανισµούς, τις εστίες και τα πρόσωπα της διαφθοράς.

Και ας έρθουµε εδώ, κύριοι συνάδελφοι. Άκουσα επανειληµ-
µένα το όνοµα του κ. Μαντέλη. Αν δεν είχε επιµείνει το ΠΑΣΟΚ να
επανασυσταθούν οι εξεταστικές επιτροπές και να φτάσουµε στη
ρίζα των θεµάτων, πώς σήµερα όλοι θα µιλάγανε για τον κ. Μα-
ντέλη; Είναι η δική µας πεποίθηση, του ΠΑΣΟΚ, επειδή ακριβώς
πιστεύουµε ότι όλα πρέπει να έρθουν στο φώς, επειδή στο
ΠΑΣΟΚ δεν είµαστε αλληλέγγυοι µε κανέναν κλέφτη, µε κανέναν
που έχει απιστήσει στο δηµόσιο συµφέρον, ότι αυτά είναι χρέος
και ευθύνη σίγουρα δική µας, αλλά πιστεύουµε και όλου του πο-
λιτικού συστήµατος. Και επιδιώξαµε µε τις εξεταστικές, τις
οποίες επανασυστήσαµε, να φέρουµε τα πάντα στο φως. Και θα
τα φέρουµε µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο. Γιατί εµείς δεν ζηλώ-
νουµε το ρόλο της χήνας του Καπιτωλίου. Θέλουµε να φτάσουµε
να ξεριζώσουµε τις αιτίες της παθολογίας του ελληνικού πολιτι-
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κού συστήµατος. Γι’ αυτό εδώ στη Βουλή θα κριθούµε πάλι όλοι
στη στάση µας για την αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών, για την αλλαγή του «πόθεν έσχες». Όποιος µπαίνει στην πο-
λιτική, πρέπει να είναι διαυγής από τότε που υπάρχει στη ζωή.
Πώς ήρθε στη ζωή, τι έκανε πριν αναµειχθεί µε την πολιτική, πώς
είναι σήµερα. Και όχι µε ένα συµβατικό «πόθεν έσχες», αλλά ένα
ουσιαστικό. Αυτό σε λίγες ηµέρες θα κληθεί να ψηφίσει η Βουλή
των Ελλήνων, όπως θα κληθεί να ψηφίσει και την αλλαγή του
νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Όπως πιστεύω -και είµαι βέβαιος
ότι θα συµφωνήσουν όλες οι πτέρυγες- ότι πρέπει να αναθεω-
ρηθεί και η σχετική πρόβλεψη του Συντάγµατος, που έγινε σε
άλλες συνθήκες και αποδεικνύεται λανθασµένη.

Αυτή είναι η αντίληψη του ΠΑΣΟΚ, αυτή είναι η αντίληψη που
πιστεύω ότι πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι, ότι πρέπει να τελει-
ώνουµε γιατί ο κόσµος, ο ελληνικός λαός, απαιτεί αυτό που ξέ-
ρουµε ότι είναι το βαθύτερο στοιχείο από την αρχαία ελληνική
κοινωνία: απαιτεί να υπάρξει κάθαρση που µόνο αυτή θα φέρει
µια νέα πορεία της κοινωνίας µας, µια κοινωνία ευνοµίας, µια κοι-
νωνία αλληλεγγύης. Αν δεν ξεκαθαρίσουν τα πράγµατα, η ελλη-
νική κοινωνία δεν θα έχει ανοχή στο πολιτικό σύστηµα.

Ο κ. Γιώργος Παπανδρέου, Πρωθυπουργός της χώρας, σε
αυτά τα θέµατα είχε τοποθετηθεί από το ∆εκέµβριο του 2004 σε
αυτήν την Αίθουσα. Είχε προτείνει τότε στον κ. Καραµανλή από
τη θέση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επτά ση-
µεία να τα ψηφίζαµε µαζί, ώστε να τελειώναµε µε τις εστίες, τα
κενά, τις ρωγµές, από τις οποίες αναδύεται η διαφθορά, η σήψη
που αποτροπιάζει τον ελληνικό λαό και όλους µας. ∆εν τα δέ-
χθηκε τότε ο κ. Καραµανλής. Σήµερα ένα προς ένα τα εφαρµό-
ζουµε. Και θεωρούµε ότι δεν είναι κοµµατική πολιτική του
ΠΑΣΟΚ, αλλά ότι είναι ευθύνη του πολιτικού συστήµατος στο σύ-
νολό του να προχωρήσουµε από κοινού.

Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι παράξενο: Αυτή η πλευρά λείπει από
την πολιτική διαπραγµάτευση, λείπει από την κριτική. Ο κύριος
Υπουργός, ο κ. Ραγκούσης, µε σαφήνεια είπε στις επιτροπές,
είπε εδώ στη Βουλή, συνέδεσε την πορεία της νέας αποκεντρω-
µένης δοµής διοίκησης και την πορεία της νέας αυτοδιοίκησης
µε αυτό που χρειαζόµαστε όλοι: ότι ο τόπος πρέπει να ξαναχτι-
στεί. Πρέπει να τελειώσουµε µε τα µερεµέτια. Πρέπει να τελειώ-
σουµε µε τα by-pass στη διοίκηση. Πρέπει να προχωρήσουµε
αποφασιστικά σε µια νέα δοµή και στη διοίκηση του κράτους του
κεντρικού και στις αποκεντρωµένες δοµές. Και αυτό περιγρά-
φηκε µε επάρκεια ότι είναι το κύριο ζητούµενο. Η εφαρµοστική
λογική του χωροταξικού είναι η όψη που δίνει υπόσταση στην
κατ’ αρχήν αποκεντρωµένη δοµή διοίκησης και περιφερειακά και
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση. Αυτό θα έπρεπε να είναι –εµείς έτσι
αντιλαµβανόµαστε- το κύριο στοιχείο της τοποθέτησης των κοµ-
µάτων.

Υπάρχει κάτι εξαιρετικά ενδιαφέρον: Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
προχώρησε πιο πέρα. Ανέπτυξε µια πιο διευρυµένη πρόταση και
πάνω σ’ αυτή στήριξε τη διαφωνία. Είναι µια πολιτικά νόµιµη
στάση. Το ΚΚΕ ήταν επίσης σαφές. Έχουν µια ριζικά διαφορε-
τική αντίληψη για την κοινωνία, και εντάσσουν τα πάντα στην ορ-
γάνωση διαφορετικών θεσµών. Αλλά είναι δυνατόν η Μείζων
Αντιπολίτευση, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να
προσέρχεται σε αυτήν την Αίθουσα όχι µε µία κριτική επί της ου-
σίας µιας πρότασης αυτοδιοίκησης, αλλά µε συλλογή επιµέρους
διαµαρτυριών τοπικών κοινωνιών και όχι απλώς από τους αγο-
ρητές των νοµών, αλλά στο επίπεδο ακόµα και του ίδιου του Αρ-
χηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Αυτό δείχνει ότι έχει
χαθεί το κέντρο, έχει χαθεί η µπάλα, ότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση αυτοκαταργείται ως κόµµα που προτείνει συνολικά για την
ελληνική κοινωνία, την ελληνική διοίκηση, τον Έλληνα πολίτη και
επιλέγει το ρόλο του εκφραστή των επιµέρους τοπικών κοινω-
νιών, στις οποίες µάλιστα δίνει και µία υπόσχεση ότι θα κάνει δια-
φορετικό σχεδιασµό στο µέλλον, όταν έρθει στην κυβέρνηση.

Θα έπρεπε ο κ. Σαµαράς να προστατεύσει τον εαυτό του από
τη µοίρα όλων των προκατόχων του. Όλοι οι προηγούµενοι Αρ-
χηγοί της Νέας ∆ηµοκρατίας σε όλες τις µεγάλες µεταρρυθµί-
σεις του ΠΑΣΟΚ είχαν υποσχεθεί τα ίδια στον ελληνικό λαό και
φυσικά δεν έκαναν τίποτα, γιατί αυτές οι µεταρρυθµίσεις, εδραι-
ωµένες στην κοινή συνείδηση, δεν επέτρεπαν το παιχνίδι αυτής

της αλιείας της δυσαρέσκειας και την προσπάθεια µετατροπής
της δυσαρέσκειας σε πολιτικό κεφάλαιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει η επίµονη και κατανα-
γκαστική από τον ελληνικό λαό εντολή να αλλάξει η φύση της
πολιτικής διαπραγµάτευσης σε αυτήν την Αίθουσα. Η ελληνική
κοινωνία δοκιµάζεται. Κάθε πολίτης δοκιµάζεται σκληρά από τον
Έβρο ως τη Γαύδο, από την Κέρκυρα ως το Καστελλόριζο. Τα
δέκα εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες Έλληνες, κάθε οικογέ-
νεια, σήµερα είναι στον πιο βαθύ στοχασµό. Ξέρει ότι η χώρα
είναι σε µια πρωτοφανή συνθήκη. ∆εν έχει βρεθεί σε παρόµοια
συνθήκη η Ελλάδα ποτέ στην ιστορία της σε καιρό ειρήνης. Ξέρει
ότι διακυβεύονται τα πιο θεµελιώδη. Το εισόδηµα, η ασφάλεια, η
ανεργία, είναι όλα για κάθε Έλληνα στο κέντρο πια, στον πυρήνα
της ύπαρξής του. Και από την πολιτική, από τη Βουλή, την έκ-
φραση της λαϊκής κυριαρχίας, απαιτεί όλα να κατευθύνονται
στον πυρήνα του δικού του ερωτήµατος: Τι διασφαλίζεις από τα
καίρια αγαθά; Τι διασφαλίζεις από τα δηµόσια αγαθά; Τι δια-
σφαλίζεις στην προσωπική µας µοίρα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Αυτό που συµβαίνει στη Βουλή των Ελλήνων είναι ότι ως τώρα
η Κυβέρνηση φέρνει στα µείζονα θέµατα µείζονες προτάσεις. Η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν κρύβεται πίσω από τα θέµατα. Είτε
τα νοµοσχέδια για την είσοδο στο δηµόσιο, για την ανέλιξη την
αξιοκρατική στο δηµόσιο είτε το φορολογικό νοµοσχέδιο είτε τα
νοµοσχέδια που επέρχονται, είναι προτάσεις ριζικά διαφορετι-
κής αντιµετώπισης υπαρκτών εκκρεµών θεµάτων γύρω από τα
καίρια και ουσιώδη της ζωής του ελληνικού λαού.

Εµείς, ως κυβερνώσα παράταξη, έχουµε αναδεχθεί αυτήν την
ευθύνη και έτσι µόνο θεωρούµε ότι µπορεί να υπάρξουµε απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό. Θεωρούµε ότι αν δεν απαντήσουµε σε
αυτά τα καίρια και ουσιώδη, δεν έχει νόηµα να έρθουµε στον ελ-
ληνικό λαό και να του ζητάµε την ψήφο ή τη συναίνεση. Και είναι
λανθασµένη αντίληψη ότι µπορεί να υπάρξεις απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό αν δεν πάρεις το βάρος των αποφάσεων που τον αφο-
ρούν, αν δεν µιλήσεις καθαρά και αν δεν δράσεις αποφασιστικά.

Και ναι µεν, η Ελάσσων Αντιπολίτευση έχει µείζονες προτά-
σεις, αλλά σηµειώνουµε ότι η Μείζων Αντιπολίτευση ως χθες
κόµµα της διακυβέρνησης, συντηρεί µια µοναδική συνθήκη. Έχει
φέρει την Ελλάδα στις πιο µεγάλες δυσκολίες στην ιστορία, εξαι-
τίας της πολιτικής της, και, σήµερα, επιλέγει να µην υπάρχει πο-
λιτικά, να µην τοποθετείται, δρώντας ως συνδικαλισµός των
επιµέρους «όχι», που νοµίζει ότι, συνθέτοντάς τα, δηµιουργεί πο-
λιτικό µέγεθος, ενώ κατ’ ουσίαν δηµιουργεί το πολιτικό κενό στο
οποίο θα καταπέσει.

Αυτό για µας είναι λυπηρό, αυτό για µας είναι αρνητικό και
όπως ακριβώς καθαρά χαράσσουµε τις γραµµές, αποφασιστικά
πάµε σε όλα και εµείς ξεκαθαρίζουµε τα πάντα εις βάθος, ό,τι
όνοµα κι αν έχουν, όποιον κι αν αφορούν, ζητάµε από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να αναλάβει τουλάχιστον τις ευθύνες του
σήµερα, αφού τις ευθύνες του χθες θέλει ως σήµερα να τις συ-
γκαλύπτει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ευθυµίου.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Φώτης Κουβέλης.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το χθεσινό γεγονός της εµφά-

νισης του τέως Υπουργού Μαντέλη στην αρµόδια εξεταστική επι-
τροπή, αναδεικνύει πέρα από το θράσος και ύβρη έναντι του
ελληνικού λαού. Μια ύβρης που έχει σχέση µε την άνεση που του
παρέχεται από το γεγονός ότι δεν υπήρξαν και δεν υπάρχουν
ούτε θεσµοί διαφάνειας, ούτε θεσµοί ελέγχου, αλλά ούτε και θε-
σµοί τιµωρίας όλων εκείνων που διασπάθισαν το δηµόσιο χρήµα,
διέφθειραν την πολιτική ζωή και κινήθηκαν µέσα στο σκοτάδι της
αδιαφάνειας.

Βεβαίως όλα αυτά δεν εκτρέφονται, κύριε Πρόεδρε, σε πολι-
τικό στεγανό. Είναι το αποτέλεσµα ενός πολιτικού συστήµατος
όχι γενικά και αόριστα, αλλά ενός πολιτικού συστήµατος που δο-
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µήθηκε µε όρους επίσης αδιαφάνειας, µε συγκεντρωτισµούς, οι
οποίοι δεν επέτρεψαν την ύπαρξη των κοινωνικών ελέγχων, έτσι
ώστε δικαιολογηµένα ο ελληνικός λαός όχι µόνο να αγανακτεί,
αλλά να ελέγχει αυτό το πολιτικό σύστηµα και πάλι όχι µόνο για
ανεπάρκεια, αλλά για υπόθαλψη και σε κάποιες φορές και για
οργάνωση της παρανοµίας και της πολιτικής διαφθοράς. Και εδώ
είναι το µεγάλο ζήτηµα. Και όταν αναφέρουν κάποιοι ότι όλοι ίδιοι
είναι ή γενικώς και αορίστως το πολιτικό σύστηµα φταίει, δεν κά-
νουν µόνο λάθος αλλά και αποπροσανατολίζουν. ∆ιότι, πρώτον,
δεν είναι όλοι ίδιοι και δεύτερον, το πολιτικό σύστηµα το δόµη-
σαν, το οργάνωσαν, το οικοδόµησαν τα κόµµατα που άσκησαν
την κυβερνητική εξουσία µε συγκεκριµένες παραδοχές και συ-
γκεκριµένες στοχεύσεις.

Και το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη άνεση, το θάρ-
ρος και το δικαίωµα ότι και προτάσεις υπήρξαν για να διαµορ-
φωθούν θεσµοί διαφάνειας και ελέγχου της διαχείρισης του
δηµοσίου χρήµατος και διεκδικήσεις υπήρξαν, προκειµένου αυτό
το πολιτικό σύστηµα να αποκτήσει εκείνους τους ελεγκτικούς µη-
χανισµούς που, πράγµατι, θα µπορούσαν, στο βαθµό που θα
υπήρχαν να περιορίζουν αν όχι να ακυρώνουν παντελώς τη δυ-
νατότητα της διαφθοράς. Ένα πολιτικό σύστηµα, το οποίο ανέ-
φερα πώς δοµήθηκε και δοµήθηκε ακριβώς για να
εξυπηρετούνται όλοι εκείνοι, για όλες εκείνες τις πολιτικές που
θέλουν, µέσα στο πλαίσιο των πελατειακών σχέσεων, να αδικούν
και να προσβάλλουν το δηµόσιο αγαθό και τον ιδρώτα του ελ-
ληνικού λαού.

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραδοχή ότι έλαβε
µίζα συγκεκριµένος τέως Υπουργός! Και τούτη την ώρα ψάχνει
η ελληνική κοινωνία πώς θα ελεγχθεί αυτή η κυνική οµολογία,
πώς θα ελεγχθεί από τη δικαιοσύνη.

Αυτές οι ανεπάρκειες, κύριε Πρόεδρε, είναι τυχαίο γεγονός;
Αυτές οι θεσµικές ανεπάρκειες προέκυψαν από αβελτηρία; Ή
αυτές οι ανεπάρκειες και οι αδυναµίες του θεσµικού συστήµα-
τος υπήρξαν πολιτική επιλογή είτε ανοχής είτε οργάνωσης των
ανεπαρκειών; Θεωρώ ότι το δεύτερο συνέβη.

Έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναδεικνύεται ότι το πρό-
βληµα της χώρας δεν είναι µόνο θεσµικό. Είναι ταυτόχρονα και
πολιτικό και η αντιµετώπισή του πρέπει να γίνεται και στα δύο
αυτά επίπεδα. Και στο βαθµό που η ελληνική κοινωνία ανακαθο-
ρίζεται, ανακαθορίζονται οι συσχετισµοί της στη βάση και της οι-
κονοµικής πολιτικής και τους πολιτικού συστήµατος που
αποσυντίθεται, πρέπει να προκύψει και ανακαθορισµός των πο-
λιτικών συσχετισµών αν θέλουµε, πράγµατι, να αλλάξει το πε-
ριεχόµενο της πολιτικής και να σταµατήσουν επιτέλους κάποιοι
να οµιλούν γενικώς και αορίστως και ψευδεπίγραφα. ∆ιότι αυτή
η ψευδεπίγραφη αναφορά τι κάνει; Ουσιαστικά αναδεικνύει και
προωθεί δυνατότητα να ανασυντεθεί το πολιτικό σύστηµα µε
όρους οικονοµικών κέντρων και όχι µε όρους και συνθήκες πο-
λιτικής. Και εδώ είναι το µεγάλο ζήτηµα για το οποίο υπάρχουν
ευθύνες, οι οποίες, βεβαίως, και θα πρέπει να καταµερίζονται.
Και σε κάθε περίπτωση, σε αυτόν τον καταµερισµό ουδείς δικαι-
ούται να λέει ότι όλοι ίδιοι είναι και ότι όλες οι πολιτικές είναι
ίδιες. ∆εν είναι έτσι.

Σε σχέση µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου, οι αντιρρήσεις µας
και η καταψήφιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου, έχει σχέση µε
τη µείζονα δική µας διεκδίκηση για την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
Όταν, όµως, κάνουµε επιµέρους παρατηρήσεις - σας είπα, για
παράδειγµα, κύριε Υφυπουργέ και για το Ευπάλιο και για την Αµ-
φίκλεια και για άλλες περιπτώσεις- θέλω να σας βεβαιώσω ότι
εµείς δεν επενδύουµε πολιτικά, δεν ζητούµε ψήφους και σας κά-
νουµε αυτές τις προτάσεις. Σας κάνουµε αυτές τις προτάσεις
ακριβώς γιατί πιστεύουµε ότι στο βαθµό που θα τις υιοθετήσετε
είναι δυνατόν να διορθώσετε κάποια ζητήµατα για τα οποία έχετε
κάνει λάθος, έχετε µεροληπτήσει. Γι’ αυτό και η αναφορά µου
στο Ευπάλιο για άλλη µια φορά, γι’ αυτό και η αναφορά µου για
άλλη µια φορά στο Κοµµένο της Άρτας, γι’ αυτό και η αναφορά
µου στην Αµφίκλεια.

Και σας ζητώ, όπως και χθες, µέχρι το τέλος αυτής της διαδι-
κασίας, αν πιστεύετε ότι αυτό που σας λέω είναι ανιδιοτελές, δεν
έχει σκοπιµότητα, υιοθετήστε το. Καλό θα κάνετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Κουβέλη.
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια έκτακτη

υποχρέωση και αν γίνεται να προηγηθώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε να προηγηθεί ο κ. Παντούλας, λόγω έκτακτης
υποχρέωσής του;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε Πα-

ντούλα, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το θεσµό της Τοπικής Αυτοδιοί-

κησης Α’ και Β’ βαθµού τον υπηρέτησα επί µακρόν από διάφορες
θέσεις ευθύνης: ως Πρόεδρος Κοινότητας, ως Αναπληρωτής Νο-
µάρχης Ιωαννίνων, ως ∆ήµαρχος του «καποδιστριακού» ∆ήµου
Μολοσσών. Έζησα εκ τούτου τον ενθουσιασµό να κάνουµε το
όραµα πράξη, τις συγκρούσεις µε νοοτροπίες, συµπεριφορές και
πρακτικές του παρελθόντος, τις δυνατότητες και τις αδυναµίες
των έως τώρα θεσµικών παρεµβάσεων.

Μαζί µε µένα και πολλά άλλα µέλη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, διαθέτουµε την αναγκαία εµπειρία, που µας διευκολύνει να
αποτιµήσουµε τον απολογισµό της προηγούµενης περιόδου,
αλλά και να εξετάσουµε µε τρόπο αντικειµενικό τη νέα θεσµική
παρέµβαση, που επιχειρεί η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στον αυτο-
διοικητικό χώρο.

Το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα πρέπει να εκληφθεί ως µία
από τις αναγκαίες σαρωτικές αλλαγές, που επιβάλλεται να πραγ-
µατοποιηθούν σε ένα κράτος βαθιά κοµµατικοποιηµένο, απί-
στευτα αναξιοκρατικό και αναποτελεσµατικό, προκλητικά
σπάταλο, αδιαφανές και διεφθαρµένο. Ένα κράτος, που, ενώ κα-
ταπιέζει ανάλγητα τον πολίτη και πνίγει κάθε δηµιουργική του
πρωτοβουλία, την ίδια στιγµή µεταµορφώνεται σε υπηρέτη της
παρασιτικής οικονοµίας, ικανοποιώντας έτσι επιδεικτικά το ιδιο-
τελές αντί του συλλογικού συµφέροντος.

Το χθεσινό περιστατικό µε τον κ. Μαντέλη επιβεβαιώνει όλα τα
παραπάνω. Όµως, η ποινική ευθύνη των Υπουργών µπορεί να
παραγράφεται, δεν παραγράφεται η αστική ευθύνη.

Ζητώ από του Βήµατος της Βουλής ο Υπουργός Οικονοµικών
να προβεί µέσω του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, σε συ-
ντηρητική κατάσχεση της περιουσίας του ταυτοχρόνως και να
κατατεθεί αγωγή εναντίον του. Αυτό πρέπει να γίνει τώρα, χωρίς
καµµία καθυστέρηση. Θα πρέπει να είναι η άµεση απάντηση στην
«ύβρη» του κ. Μαντέλη που εκστόµισε χθες εντός του Κοινοβου-
λίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η αναγκαιότητα της νέας αρχιτεκτονικής στην αυτοδιοίκηση

και στην αποκεντρωµένη διοίκηση ευθυγραµµίζεται πλήρως µε
την προεκλογική δέσµευση του ΠΑΣΟΚ, αλλά και τις απαιτήσεις
των πολιτών και τις ανάγκες της χώρας. Ο στόχος είναι απολύ-
τως ευκρινής: να δοµήσουµε ένα κράτος απολύτως λειτουργικό,
απλό, σύγχρονο, αποτελεσµατικό, επιτελικό και ταυτόχρονα απο-
κεντρωµένο, που θα ανοίγει δρόµους ανάπτυξης παντού. ∆η-
λαδή ένα κράτος νοικοκυρεµένο, που θα σέβεται το χρήµα των
φορολογουµένων, θα ελέγχει και θα τιµωρεί τους ανοµούντες
και διεφθαρµένους λειτουργούς του και θα είναι αρωγό σε όλους
τους Έλληνες πολίτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να
καταθέσω, χωρίς να επαναλαµβάνω απόψεις άλλων συναδέλ-
φων, µερικές µόνο θέσεις, που θεωρώ επιβεβληµένο να ακου-
στούν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Ειπώθηκε εδώ, χθες συγκεκριµένα, και µάλιστα από οµιλητές
που διαθέτουν βαρείς επιστηµονικούς και θεσµικούς τίτλους -ότι
η συγκρότηση του αυτοδιοικητικού χάρτη της χώρας µόνο από
δήµους θα έχει ως συνέπεια την κατάργηση του κοινοτισµού
στην πατρίδα µας. Η δηµόσια κατάθεση αυτής της άποψης φα-
νερώνει, εν πρώτοις, έλλειψη γνώσης γύρω από το σηµαντικό
αυτό θεσµό. Ταυτοχρόνως, υποδηλώνει αδυναµία κατανόησης
και προσδιορισµού των εννοιών «κοινότητα» και «κοινοτισµός».
Η αδυναµία αυτή είναι αυτονόητο να οδηγεί στη σύγχυση µεταξύ
«της βαθµίδας διοικητικής διαίρεσης του κράτους σε επίπεδο αυ-
τοδιοίκησης» που είναι η κοινότητα µε τον κοινοτισµό, που ονο-
µάζουµε «το φαινόµενο κατά το οποίο το άτοµο εκδηλώνει τάσεις
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αφοσίωσης περισσότερο στη δική του εθνική κοινότητα ή οµάδα,
παρά στην κοινωνία ως σύνολο». Είναι, λοιπόν, ακατανόητη η φο-
βική, η ρηχή και επιπόλαιη αναφορά σε ένα τέτοιο θέµα και µά-
λιστα από αγορητές της Νέας ∆ηµοκρατίας, από τους οποίους,
προσωπικά, ανέµενα να αντισταθούν µε τη σοβαρότητα των επι-
χειρηµάτων τους στις σκοπιµότητες της πολιτικής συγκυρίας.
∆εν το έπραξαν και λυπάµαι πολύ γι’ αυτό.

Η δεύτερη αναφορά έχει σχέση µε τη χρήση των όρων «το-
πική» και «δηµοτική» κοινότητα.

Η επαναφορά, κύριε Υφυπουργέ, της κοινότητας στη θέση του
απρόσωπου «δηµοτικού διαµερίσµατος», όπως προβλεπόταν
από το Πρόγραµµα «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» είναι καλοδεχούµενη.
Όµως, ο διαχωρισµός των κοινοτήτων σε «τοπικές» και «δηµοτι-
κές» µε µόνη διαφορά τον αριθµό των κατοίκων τους, είναι απο-
λύτως λανθασµένος. Εξάλλου, η χρήση του επιθέτου «τοπικός»
γίνεται µόνο στις περιπτώσεις, που θέλουµε να προσδιορίσουµε
την τοπική κοινωνία, δήµο ή κοινότητα, κατ’ αντιδιαστολή προς
την ευρύτερη περιφέρεια. Έχει δηλαδή χωρικές διαστάσεις και
µόνο. Αντιθέτως, ο όρος «δηµοτικός» χρησιµοποιείται όταν θέ-
λουµε να προσδιορίσουµε οτιδήποτε σχετίζεται µε το δήµο ως
δηµοτική υποδιαίρεση ή υπάγεται στη δικαιοδοσία του δήµου,
χρησιµοποιείται δηλαδή µε τη διοικητική έννοια του όρου.

Η πρότασή µου, λοιπόν, είναι να αφαιρεθεί από το τελικό κεί-
µενο του νόµου ο εσφαλµένος λεκτικός νεολογισµός «τοπική κοι-
νότητα» και σε κάθε περίπτωση η αναφορά στις παλαιές
κοινότητες, ως µονάδες των νέων δήµων, να γίνεται µε τον τίτλο
«δηµοτική κοινότητα», που είναι και ο σωστός.

Κλείνω την οµιλία µου µε µία µόνο επισήµανση, σχετικά µε την
εφαρµογή του Προγράµµατος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» στο Νοµό Ιωαν-
νίνων θα επιχειρήσω στη συζήτηση επί των άρθρων να πω και
ορισµένες άλλες κουβέντες.

Αφορά αυτή η επισήµανση τον ορισµό των εδρών σε τρεις δή-
µους του νοµού όπου παρατηρήθηκαν έντονες αντιδράσεις. Τις
προσωπικές µου απόψεις τις είχα καταθέσει στο στάδιο της δια-
βούλευσης και επιµένω σε αυτές, όπως επίσης στην πρότασή
µου ότι οι ίδιοι οι ΟΤΑ, που συγκροτούν τους νέους δήµους, θα
έπρεπε να αποφασίσουν από κοινού για το συγκεκριµένο θέµα.
Αυτό δεν έγινε και πιστεύω ότι ήταν λάθος. Οι τοπικές, όµως, κοι-
νωνίες δεν επιτρέπεται να οδηγηθούν στην εφαρµογή του νέου
θεσµού διασπασµένες. Εάν στη φάση αυτή είναι αδύνατη κάθε
αλλαγή, τότε προτείνω µαζί µε την εκλογή των νέων δηµοτικών
οργάνων, οι ίδιοι οι πολίτες να επιλέξουν και την έδρα των δήµων
τους. Η διαδικασία αυτή θα απελευθερώσει και θα ενώσει τις το-
πικές κοινωνίες, που θα συµπορευτούν στο δρόµο της ανάπτυ-
ξης και θα προσδιορίσουν από κοινού το µέλλον των περιοχών
τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
απελευθερώνει τις δυνάµεις της αυτοδιοίκησης και είναι ψήφος
εµπιστοσύνης στις τοπικές κοινωνίες. Νοµοθετήµατα αυτού του
διαµετρήµατος απαιτούν πολιτική συλλογικότητα και υψηλή αί-
σθηση προσωπικής ευθύνης από όλους µας. Υπό την έννοια αυτή
τολµώ να ζητήσω από όλες τις πτέρυγες της Βουλής την υπερ-
ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίαση µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην Έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
από το ∆ηµοτικό Σχολείο Κολιβαρίου Κισσάµου Χανίων Κρήτης
και από το ∆ηµοτικό σχολείο Φαρών Αχαΐας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Σοφία Καλαντίδου από το ΚΚΕ έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το ΚΚΕ δεν αναρωτιέ-

ται ή καλύτερα δεν αναµασά ερωτήσεις, «γιατί τώρα ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», µε τι λεφτά σε περίοδο κρίσης, νοικοκυροσύνη από
την άλλη, ποια νοικοκυροσύνη µε µειωµένους πόρους και τέτοια

κρίση και τέτοια φτώχεια, λιτότητα για τον λαό». Το ΚΚΕ δεν ανα-
ρωτιέται, γιατί δεν υποτιµά τους εργαζόµενους, δεν κοροϊδεύει
το λαό. Λέει ξεκάθαρα, ότι οι διοικητικές µεταρρυθµίσεις σε µία
καπιταλιστική χώρα προκύπτουν πάντοτε από τις ανάγκες τις κα-
πιταλιστικής οικονοµίας και ανάπτυξης, δηλαδή από τα συµφέ-
ροντα του µεγάλου κεφαλαίου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν κάνει τί-
ποτα άλλο από το να προσαρµόζει τις διοικητικές δοµές του κρά-
τους στις εξελίξεις και απαιτήσεις της οικονοµίας της αγοράς,
όπως αυτές καθορίζονται, τόσο από τη συµµετοχή της χώρας
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την ΟΝΕ, όσο και από το πλαί-
σιο της διαχείρισης της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης προς
όφελος του κεφαλαίου. Κοντολογίς και λαϊκά, η αντιλαϊκή πολι-
τική δεν πάει µε φιλολαϊκή δοµή, θέλει αντιλαϊκή δοµή. Όλα όσα
η Κυβέρνηση επικαλείται περί διαφάνειας, εξοικονόµησης πόρων
και αποκέντρωσης αποτελούν το χρυσωµένο χάπι των αντιλαϊ-
κών επιλογών. Με τα ίδια επιχειρήµατα άλλωστε έγιναν οι διοι-
κητικές αναδιαρθρώσεις στο παρελθόν, όπως µε τον
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», αλλά δεν έφεραν θετικά αποτελέσµατα για την
ανάπτυξη προς όφελος του λαού, δεν αναίρεσαν τις οικονοµικές
και περιφερειακές ανισοµετρίες και πολύ περισσότερο δεν αναί-
ρεσαν την αφαίρεση του πλούτου σε βάρος της πλειοψηφίας του
λαού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διοικητική µεταρρύθµιση «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» στρώνει το έδαφος για τις business των µονοπω-
λίων, φορτώνει µε νέα οικονοµικά βάρη τη λαϊκή οικογένεια, βάζει
µπουρλότο στον τοµέα της δηµόσιας υγείας, της πρόνοιας, της
παιδείας και στέλνει στην ανεργίας χιλιάδες εργαζόµενους. Βέ-
βαια, ήταν περίσσια τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα για διασφά-
λιση των εργασιακών σχέσεων, βέλτιστη αξιοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού, κατάργηση της οµηρίας των εργαζόµε-
νων, αξιοκρατία και διαβούλευση. Η αλήθεια βρίσκεται σε µία
πρόταση που ειπώθηκε και από τον Υπουργό: Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
είναι αναπόσπαστο κοµµάτι του προγράµµατος σταθερότητας
και ανάπτυξης, µε συνέπεια ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» να υπηρετεί την
αντιλαϊκή πολιτική που εφαρµόζεται.

Στη συζήτηση που προηγήθηκε αναφέρθηκαν κριτήρια µε
βάση τον πολιτικό χάρτη, τον γεωγραφικό, τον πολιτιστικό χάρτη.
Βέβαια, όλοι αυτοί οι χάρτες είναι κάτω από τη µεγάλη οµπρέλα,
κάτω από τον µεγάλο χάρτη των κριτηρίων για την ανάπτυξη,
αυτήν την ανάπτυξη που έχουµε χρόνια στη χώρα µε το µοντέλο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπηρετώντας τα συµφέροντα των µε-
γάλων.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας βασίζεται κυρίως στο χάρτη
των δικαιωµάτων, στη συγκεκριµένη περίπτωση κατ’ αρχάς των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων στους ΟΤΑ, αλλά και στο χάρτη
των δικαιωµάτων όλων των εργαζοµένων, όλου του λαού.
Xαρακτηρίζει αυτός ο χάρτης το βιοτικό επίπεδο του λαού. Άλ-
λωστε η τοπική διοίκηση έχει ήδη αναδειχθεί σε πεδίο προώθη-
σης των ελαστικών εργασιακών σχέσεων. Αυτό αποδεικνύεται
και σήµερα µε τις αναδιαρθρώσεις που κάνατε πριν και µε την
πολιτική που ακολουθείτε χρόνια τώρα στη χώρα µας και απο-
δεικνύεται σήµερα µε τη µεγάλη ποικιλία συµβάσεων που έχουµε
στο χώρο αυτό. Μόνιµοι, µόνιµοι µε προσωποπαγείς, αορίστου
χρόνου, αορίστου χρόνου µε προσωποπαγείς, διµηνίτες, έκτα-
κτοι, ενδεκαµηνίτες, µερικώς απασχολούµενοι στα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου, ιδιωτικού δικαίου, δεκαοκταµηνίτες µε
σύµβαση έργου, συµβάσεις ειδικού έργου, ειδικών ευρωενωσια-
κών προγραµµάτων, επιδοτούµενοι ΟΑΕ∆, «STAGE». Αυτή η ποι-
κιλία υπάρχει. Οι ΟΤΑ ήταν «όχηµα» για να περάσουν οι
καπιταλιστικές αναδιαρθρώσεις την προηγούµενη δεκαετία µε
αιχµή τις ελαστικές εργασιακές σχέσεις. Σ’ αυτό –και δεν πρέπει
να το ξεχνάµε- συνέβαλαν τα µέγιστα η ΚΕ∆ΚΕ και η ΕΝΑΕ µε
συναίνεση των δυνάµεων του ΠΑΣΟΚ, της Νέας ∆ηµοκρατίας,
του ΛΑΟΣ και του Συνασπισµού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το αµέσως επόµενο χρονικό διά-
στηµα µε την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά και συνολικά
µε την πολιτική της Κυβέρνησης, χιλιάδες εργαζόµενοι θα αντι-
µετωπίσουν το φάσµα της απόλυσης µε τη δραστική µείωση των
νοµικών προσώπων και των επιχειρήσεων των δήµων που θα απο-
µείνουν δύο χιλιάδες από έξι χιλιάδες που είναι σήµερα. Με το
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νοµοσχέδιο φαίνεται ξεκάθαρα ότι για όσους σήµερα εργάζο-
νται σε ΟΤΑ ή σε νοµικά του πρόσωπα µε ελαστική σχέση εργα-
σίας, µε τη λήξη της σύµβασής τους τελειώνει οριστικά η
εργασιακή τους σχέση. Συνέπεια αυτού θα είναι η κατακόρυφη
αύξηση της ανεργίας. Στην αύξηση της ανεργίας θα συµβάλει
όχι µόνο η απόλυση των εργαζοµένων µε «STAGE», αλλά και του
πλεονάζοντος προσωπικού µε τη συγχώνευση των υπηρεσιών.

Στο νοµοσχέδιο πάντως, παρ’ όλα τα περί αξιοκρατίας, έχει
προβλεφθεί η δηµιουργία νέας στρατιάς οµηρίας από συµβασι-
ούχους, αφού σύµφωνα µε το άρθρο 99 οι δήµοι µπορούν µέσα
από διαδηµοτικές συνεργασίες να συστήνουν θέσεις ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου. Ένα είναι σίγουρο: Νέες θέσεις πλή-
ρους και σταθερής εργασίας µε δικαιώµατα δεν πρόκειται να δη-
µιουργηθούν. Πελατεία θα έχετε τα κόµµατα εξουσίας πάλι µέσα
από τους ΟΤΑ.

Εκτός απ’ αυτό το µελανό, το ζοφερό µέλλον, υπάρχει κάτι
άλλο; Το Κοµµουνιστικό Κόµµα λέει «ναι». Και δεν το λέει µόνο το
Κοµµουνιστικό Κόµµα -αυτό ίσως να µην έχει µεγάλη σηµασία- το
λέει και η ιστορία, η εξέλιξη της ανθρωπότητας. ∆εν φτάνει όµως
µόνο µαζικά και οργανωµένα να αντισταθούν στα αντεργατικά
µέτρα οι εργαζόµενοι γι’ αυτό το καλύτερο µέλλον. ∆εν φτάνει τα
λαϊκά στρώµατα να διεκδικήσουν µε βάση τις ανάγκες τους. ∆εν
φτάνει να διεκδικήσουν µε βάση τις ανάγκες τους και δωρεάν και
δηµόσια παιδεία, υγεία, πρόνοια. ∆εν φτάνει να τιµωρήσουν µόνο
αυτούς που τους πρόδωσαν. Πρέπει να σφραγίσουν ταξικά αυτό
το δρόµο της ανάπτυξης της χώρας και αυτή η σφραγίδα µπαί-
νει µε την επιλογή άλλου δρόµου ανάπτυξης, ενός δρόµου που
έχει ως κέντρο του τον άνθρωπο, που έχει ως υποστηρικτή του
µέσα σ’ αυτό το Κοινοβούλιο το ΚΚΕ και που µιλάει για κοινω-
νική περιουσία όλων των βασικών µέσων παραγωγής. Μπορούν
να «χαρτογραφήσουν», λοιπόν, ανάπτυξη οι εργαζόµενοι µε
«µπούσουλα» τις λαϊκές ανάγκες και µε «πυξίδα» την ευηµερία
των παιδιών τους. Μ’ αυτήν τη λογική σε οποιαδήποτε εκλογική
µάχη µπορούν να δίνουν απάντηση και να στρώνουν το δρόµο
για την άλλη ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία κ. Καλαντίδου.
Το λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Νεράντζης για έξι λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε πως ένα από τα πράγµατα

που δεν ανακαλούνται είναι η σφαίρα όταν φύγει από το όπλο.
Εδώ διαπιστώσαµε, φίλε κύριε Οικονόµου, τρεις αστοχίες βολής,
λεκτικές αστοχίες βολής και πρέπει τουλάχιστον να σταθούµε
λίγο σ’ αυτές, γιατί εκθέτουν σε κίνδυνο και την αξιοπιστία αυτών
που πυροβόλησαν, αλλά και την ίδια την ακεραιότητά τους, µια
που µπορεί αυτές οι βολές να επιστρέψουν στους ίδιους, οπότε
θα πρόκειται περί αυτοχειριασµού.

Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Σαµαράς, µίλησε για
τις συνενώσεις των ∆ήµων Νίκαιας και Κερατσινίου. ∆εν είπε για
τις συνενώσεις αυτών των δήµων, µεταξύ τους. Είπε για τις συ-
νενώσεις των ∆ήµων Νίκαιας και Κερατσινίου. Αυθαιρέτως, φο-
βούµαι, και σκοπίµως παρερµηνεύων ο κύριος Υπουργός είπε ότι
δεν γνωρίζει το νοµοσχέδιο ο κ. Σαµαράς. ∆εν ενώνονται η Νίκαια
µε το Κερατσίνι. Σαφώς και δεν ενώνονται µεταξύ τους. Ο Πρό-
εδρός µας απαρίθµησε περιπτώσεις συνενώσεων, όχι µεταξύ
τους, ο δε Υπουργός µίλησε περί κατήφορου, χωρίς φρένα. Καλό
είναι όταν ενεργούµε ερµηνεία, πολύ δε περισσότερο παρερµη-
νεία, να φροντίζουµε να µπούµε στο σαφώς αληθές νόηµα των
όσων λέγονται.

Τα δύο άλλα αστοχήµατα είναι από το φίλο Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Πανηγύρισε ο κ. Ευθυµίου γιατί, χάρη
στην εξεταστική επιτροπή, βγήκαν έξω τα όσα ένας πρώην συ-
νάδελφός µας, ο κ. Μαντέλης, διέπραξε. Μα αυτά έχουν έλθει
στο φως της δηµοσιότητος από επώνυµες δηµοσιογραφικές κα-
ταγγελίες, εδώ και δύο χρόνια. Τώρα πλέον το ΠΑΣΟΚ ασχολεί-
ται µ’ αυτά ποιούµενο την ανάγκη φιλοτιµία. Άρα, λοιπόν, ας µην
πανηγυρίζουµε για πράγµατα για τα οποία πολύ πιο µπροστά θα
έπρεπε να είχε ανταποκριθεί και να είχε αντιδράσει η κοινότητα
των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ.

Ο κ. Ευθυµίου είπε επίσης ότι η Νέα ∆ηµοκρατία πρέπει να

αναλάβει την ευθύνη του σήµερα, γιατί του χθες την έχασε. Το
ερώτηµα δεν είναι ίσως ούτε και το σήµερα, διότι οι «καρποί»
αυτού του νοµοσχεδίου θα έλθουν αύριο. Το ερώτηµα είναι ποιός
αναλαµβάνει την ευθύνη του αύριο, γιατί οπωσδήποτε θα ανα-
ζητηθούν ευθύνες για το αύριο και απ’ αυτήν τη νοµοθετική πρω-
τοβουλία σας.

Προχωρούµε. Η κρυφή γοητεία κάθε διοικητικής µεταρρύθµι-
σης µπορεί να συλληφθεί µε µία συγκεκριµένη έννοια. Είναι ίδια
µε το κρυφό νόηµα αυτής της µεταρρύθµισης. Η διοικητική µε-
ταρρύθµιση είναι, τελικά, µία συνεχής προσπάθεια, αγωνιώδης
θα έλεγα, να επισηµανθούν και να ανευρεθούν αλλαγές, τόσο
στο θεσµικό σύστηµα, όσο και στη διαδικασία, προκειµένου το
µεν κράτος να εκπληρώνει εφεξής καλύτερα την αποστολή του,
οι δε πολίτες (οι οποίοι είναι χρήστες των κρατικών πρωτοβου-
λιών και υπηρεσιών) να µπορούν να απολαµβάνουν αυτές κατά,
τρόπο ανετότερο και διαφανέστερο.

Αυτή, λοιπόν, η διαδικασία της αλλαγής είναι φυσική συµβαί-
νει δηλαδή καθηµερινά ακόµα και χωρίς κείµενο, σε µερικές δε
περιπτώσεις ακόµα και ανεπαισθήτως. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι κάθε
πρωτοβουλία, τιτλοφορούµενη ως διοικητική µεταρρύθµιση, δεν
µπορεί αρχικά να έχει αντιπάλους. Αυτά όµως συµβαίνουν στο
χώρο το φιλοσοφικό. Αυτά συνιστούν µία γενική αρχή, και µάλι-
στα θα έλεγα ένα γενικότατο γένος, για να χρησιµοποιήσω τους
όρους της λογικής. Εδώ, µιλάµε για το ειδικότατο είδος. Εδώ,
προσπαθούµε να βρούµε ποια είναι η αρχή αυτού του νοµοσχε-
δίου, γιατί επ’ αυτής γίνεται η συζήτηση. Την περιγράφει φρα-
στικά µε ενάργεια η ίδια η αιτιολογική έκθεση. Αποτελεί τούτο
µία «νέα πολυεπίπεδη διακυβέρνηση». Αποτελεί µία µεταρρύθ-
µιση αναγκαία και επίκαιρη. Αποτελεί µία «δηµιουργική απάντηση
στην κρίση». Έτσι µας λέει η αιτιολογική έκθεση ότι οριοθετείται
αυτό το σχέδιο νόµου που συζητάµε. Ερωτάται: Επιτυγχάνονται
αυτοί οι υψηλοί σκοποί, δι’ αυτού του νοµοσχεδίου; Αυτό πρέπει
να δούµε.

Το νοµοσχέδιο έχει µία αριθµολαγνεία. Συγκροτείται και κρα-
τείται από µόνους τους αριθµούς. Τόνισα και στην επιτροπή ότι
οι αριθµοί έχουν και την αξία και τη σηµασία τους, αλλά η απο-
λυτότητά τους πρέπει να κάµπτεται, όταν πρόκειται δι’ αυτών να
ρυθµιστούν ανθρώπινες σχέσεις. Εδώ, λοιπόν, δεν κάµπτονται
καθόλου αυτοί οι αριθµοί.

Παράδειγµα: Είναι δυνατό να µου ετεροπροσδιορίζει κάποιος
τα όριά µου, δηλαδή µε ποιούς θα συµβιώσω διοικητικά, πώς θα
µε ονοµάσουν και ποια θα είναι η έδρα της γεωγραφικής και της
διοικητικής οντότητας που θα συµβιώσω; ∆εν λαµβάνεται καθό-
λου, µα καθόλου, υπ’ όψιν η λαϊκή βούλησης, η λαϊκή επιθυµία.
∆εν είναι συνταγµατική επιταγή αυτό. Το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας το έχει εξαιρέσει. Είναι όµως απόρροια της δηµοκρατικής
αρχής. Έτσι, λοιπόν, παραδείγµατος χάρη, το 80% των κατοίκων
της ∆ραπετσώνας και του Ρέντη διαδήλωσαν ότι δεν επιθυµούν
τη συνένωση. Αυτό δεν ελήφθη καθόλου υπ’ όψιν. Στη συνέχεια
συνενώνονται οι µικροί δήµοι. Ωραία. Με ποιους;

Είναι δυνατόν σε ένα δήµο ενενήντα πέντε χιλιάδων κατοίκων,
όπως είναι η Νίκαια, να προσθέτουµε έναν άλλο δήµο δεκατριών
χιλιάδων κατοίκων, όπως είναι ο Ρέντης, για να υπερβούµε τους
εκατό;

Είναι δυνατόν τη ∆ραπετσώνα, που είναι δεκατρείς χιλιάδες,
να τη συνενώνουµε µε ένα δήµο εβδοµήντα οκτώ χιλιάδων όπως
το Κερατσίνι;

Αυτό είναι το πρότυπο της αποκέντρωσης; Η δηµιουργία
δήµων µαµούθ;

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι σε αυτήν την περίπτωση έπρεπε
οι µικροί δήµοι –αν µπορούν- να ενωθούν µεταξύ τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν έχετε την καλοσύνη, ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αν τούτο δεν είναι δυνατόν –όπως και δεν είναι δυνατόν σε

αυτήν την περίπτωση- θα έπρεπε να βάλουµε µερικά κριτήρια.
Να υπερβαίνουν τουλάχιστον τις δέκα χιλιάδες. Να έχουν λει-
τουργία, ως ανεξάρτητοι δήµοι, πάνω από τριάντα χρόνια. Να
είναι οικονοµικά εξυγιασµένοι ή να συντρέχουν είτε λόγοι ιστο-
ρικοί, -όπως είναι η ∆ραπετσώνα-, είτε λόγοι γεωγραφικής ή πλη-
θυσµιακής ιδιοπροσωπείας.
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Τίποτα από αυτά δεν κάνετε. Είναι άνω – κάτω. Μεταφέρετε
έδρες. Η Αµφίκλεια. Το Ευπάλιο. ∆ηµιουργείτε ιστορικά προ-
βλήµατα. Ο ∆ήµαρχος Οινουσσών έθεσε ένα θέµα για το ∆ήµο
Παιωνίου στο Κιλκίς σε σχέση µε τη FYROM.

Όλα αυτά γίνονται διότι δεν έχετε µελετήσει, δεν έχετε ξεκι-
νήσει από µία βασική αρχή. Έχουµε πολλές παρατηρήσεις. ∆εν
είναι µόνο χωροταξικές. Η χωροταξία, όµως, µοιάζει µε το πρό-
σωπο ενός ανθρώπου. Η χωροταξία σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι
το ίδιο το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Συγγνώµη, αλλά δεν
υπάρχει περιθώριο για άλλες παρατηρήσεις.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Μπορείτε, έστω και την τελευταία στιγµή, και τις έδρες και τα

όρια και την συναίνεση να την εξασφαλίσετε. Προς Θεού, µην
ενώνετε µικρούς δήµους µε µεγάλους, γιατί ο σκοπός µιας απο-
κέντρωσης δεν είναι η δηµιουργία αχανών εκτάσεων. Ο σκοπός
µιας αποκέντρωσης είναι η δηµιουργία ευέλικτων τοπικών µονά-
δων που να είναι καλύτερα αυτοδιοικούµενες.

Γι’ αυτούς τους λόγους είµαστε αντίθετοι µε το σχέδιο νόµου
και γι’ αυτούς τους λόγους το καταψηφίζουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Νεράντζη.
Το λόγο τώρα έχει η κ. Όλγα Ρενταρή – Τέντε για έξι λεπτά.
Παρακαλώ, µέµνησθαι του χρόνου, γιατί υπάρχουν πάρα πολ-

λοί ακόµη να µιλήσουν. Είµαστε στον αριθµό εκατόν σαράντα
τρία κι έχουµε εκατόν εβδοµήντα τέσσερις επί της αρχής. Κι έπο-
νται τα άρθρα.

Ευχαριστώ.
ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ – ΤΕΝΤΕ: Κύριε Υπουργέ, αγαπητές συνα-

δέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, στην Ελλάδα της Μεταπο-
λίτευσης η έννοια του κράτους έχει κλονιστεί έντονα στα µάτια
της κοινωνίας. Η κοινωνία βλέπει ένα κράτος χαµηλής αξιοπι-
στίας, αναποτελεσµατικό, µε ισχυρά τα φαινόµενα της διαφθο-
ράς και της καταδυνάστευσης του πολίτη, ένα κεντρικό κράτος
έντονα αυτονοµηµένο σε ό,τι αφορά τη διασφάλιση βασικών πο-
λιτικών επιλογών.

Στην εικόνα αυτή συµβάλλαµε όλοι. Η Αριστερά µε το γενικό
θεώρηµα ότι κάθε αποτυχία της αγοράς την επωµίζεται το κρά-
τος. Όρα κρατικοποιήσεις προβληµατικών επιχειρήσεων. Η
∆εξιά, πάλι, βολεµένη σε µία ανώδυνη απραξία, δεν τόλµησε να
υπερασπιστεί ούτε καν την ιδεολογική της θεώρηση για λιγότερο
κράτος.

Έτσι, όλα τα πολιτικά, θεσµικά και οικονοµικά προβλήµατα
κρύβονταν κάτω από το χαλί της δήθεν δηµοκρατίας.

Έτσι, το κράτος φορτώθηκε µε υπέρογκες δαπάνες για τη
δήθεν απορρόφηση της ανεργίας.

Το ασφαλιστικό µας σύστηµα, µε υιοθετηµένους ασφαλισµέ-
νους οι οποίοι τις πιο πολλές φορές δεν πλήρωναν τις εισφορές
τους κι ένα φορολογικό σύστηµα το οποίο ποτέ δεν τόλµησε να
αγγίξει τη φοροδιαφυγή.

Όλα αυτά, όµως, τα ονοµάζαµε «κοινωνική πολιτική».
Για πολλά χρόνια έδειχναν ότι όλα αυτά τα προβλήµατα είναι

διαχειρίσιµα. Μέχρι που έφτασε η κρίση και τα έβγαλε όλα στην
επιφάνεια.

Σήµερα ορθώνονται όλα αυτά µπροστά µας ως προβλήµατα
αξιοπιστίας και επιβίωσης ή ως οικονοµικά, κοινωνικά και πολιτι-
στικά προβλήµατα. Σήµερα, όµως, τώρα, η διαχείρισή τους δεν
µας αφήνει ούτε την πολυτέλεια του χρόνου ούτε να έχουµε την
επιλογή των ήπιων αλλαγών. Είµαστε υποχρεωµένοι να τα αντι-
µετωπίσουµε δραστικά και µάλιστα σε ελάχιστο χρόνο.

Η απόφαση του ΠΑΣΟΚ είναι δεδοµένη: Εκσυγχρονισµός πα-
ντού, µε οποιοδήποτε κόστος και µοναδικό στόχο την επιβίωση
της χώρας. Αυτή τη φορά δεν πρόκειται να φυγοµαχήσουµε. Η
λύση που δίνεται και στο µετασχηµατισµό του κράτους σφραγί-
ζεται σε ένα ιδεολογικό τρίπτυχο: ισορροπία κράτους – αγοράς,
ισορροπία µεταξύ κεφαλαίου – εργασίας, ισορροπία µεταξύ
ανταγωνισµού και κοινωνικής αλληλεγγύης.

Μέσα σε αυτές τις ισορροπίες προτείνουµε και τη νέα αρχιτε-
κτονική δοµή της χώρας.

Με τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» πρώτα απ’ όλα παρεµβαίνουµε στο κε-
ντρικό κράτος. Αποκεντρώνουµε το υπερτροφικό κράτος. ∆ηµι-
ουργούµε ένα κεντρικό, µε λιγότερα Υπουργεία, ένα κράτος
αποτελεσµατικό, ικανό να αναπαράγει ισχυρά πολιτικά αποτελέ-
σµατα και αλλαγές στην κοινωνία, µε ικανότητες πρόβλεψης και
ρύθµισης, µε συνεχείς επανεκτιµήσεις της πραγµατικότητας και
µε δύναµη εκσυγχρονισµού. ∆εν αναρωτιόµαστε αν η γάτα είναι
άσπρη ή µαύρη. Αυτό που θέλουµε είναι η γάτα να πιάνει ποντί-
κια.

∆ηµιουργούµε µία νέα περιφέρεια. Προσφέρουµε στην ελλα-
δική περιφέρεια ένα νέο αναπτυξιακό και ισχυρό διοικητικό ερ-
γαλείο µε αυτοδιοικητική λειτουργία, µε αιρετό περιφερειάρχη
και περιφερειακό συµβούλιο, µε ουσιαστικές και αποφασιστικές
αρµοδιότητες, κοντά στα προβλήµατα του πολίτη.

Στις τοπικές κοινωνίες δηµιουργούµε νέους δήµους µε προο-
πτική. Επαναθεµελιώνονται οι δήµοι. Γίνονται λιγότεροι σε αριθ-
µοί, αλλά ισχυρότεροι σε αρµοδιότητες.

Μειώνονται τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου
των ΟΤΑ, πολλά από τα οποία ήταν σφραγίδες, αλλά µε δικά
τους διοικητικά και προϋπολογισµό. Χωροθετούνται, µε βάση
αντικειµενικά, γεωγραφικά, δηµογραφικά, αναπτυξιακά κριτήρια,
έτσι ώστε να είναι ικανοί να ανταποκριθούν στις σύγχρονες απαι-
τήσεις και να αξιοποιούν τη σύγχρονη τεχνολογία και µεθόδους
διοίκησης.

Ενισχύεται η εταιρικότητα µεταξύ πόλης και χωριού. ∆ίνεται
µεγαλύτερη δύναµη στο χωριό και στη γειτονιά.

∆εν θα αναφερθώ στις νέες αρµοδιότητες, τις δυνατότητες και
υπηρεσίες που τίθενται στην εξυπηρέτηση του πολίτη, γιατί ο
Υπουργός κ. Ραγκούσης έκανε εκτενή αναφορά σε αυτά.

Θα πω, όµως, κύριοι συνάδελφοι –θα εκφράσω το προσωπικό
µου παράπονο- το εξής: Προέρχοµαι από το χώρο της αυτοδιοί-
κησης και παρακολούθησα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον τόσο το στά-
διο της διαβούλευσης όσο και τις συνεδριάσεις στη Βουλή. Το
αρχικό µου ερώτηµα, κατά πόσον θα καταφέρουµε να δηµιουρ-
γήσουµε έναν λειτουργικό θεσµό που θα ανταποκρίνεται στις
ανάγκες των τοπικών κοινωνιών, δεν έχει ακόµη απαντηθεί. Η αλ-
λαγή στην αυτοδιοίκηση δεν είναι µόνο θέµα νοµοθετηµάτων.
Πρωτίστως είναι θέµα αλλαγής νοοτροπίας και ιδεολογίας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση όλα τα κόµµατα δεν δουλέψαµε
πολιτικά και πολύ φοβάµαι ότι τα αποτελέσµατα δεν θα είναι ικα-
νοποιητικά, γιατί πάµε να αναπαλαιώσουµε ένα οικοδόµηµα µε
παλιά υλικά, µε παλιές νοοτροπίες.

Η Μείζονα Αντιπολίτευση το εκθέτει ως πρόβληµα χρηµάτων
και χωροταξικής κατανοµής και η Ελάσσονα Αντιπολίτευση ως
πρόβληµα µητρικού θηλασµού της αυτοδιοίκησης από το κρά-
τος ή ως σχέση εξάρτησης δηµόσιας οικονοµίας και αυτοδιοι-
κητικής λειτουργίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): ∆εν υπάρχουν περι-

θώρια για λεπτά. Παρακαλώ, περιοριστείτε στο χρόνο.
ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ – ΤΕΝΤΕ: Η αυτοδιοίκηση, όµως, είναι ακόµη

µεγαλύτερο. Είναι η ίδια η τοπική ανάπτυξη, είναι η µελλοντική
επιβίωση της περιφερειακής Ελλάδας.

Θεωρώ ότι είναι πολύ πιο σηµαντικό να γίνει συνείδηση σε
όλους µας ότι η αυτοδιοίκηση είναι κατ’ εξοχήν πολιτικός θεσµός
και όχι κοµµατικός. Η κοµµατική χειραγώγηση την αφυδατώνει
και την παθητικοποιεί. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση έχει τη δική της
ιστορία και ιδεολογία. Έχει έντονο παρόν και ευοίωνο µέλλον.
Είναι η αµεσότητα, η καθηµερινότητα, η µεγάλη οικογένεια, είναι
η πόλη, η κοινότητα, το χωριό και φυσικά η προσδοκία των πολι-
τών που εκπροσωπεί. Είναι φορέας ανάπτυξης κυρίως και όχι
διαχείρισης.

Πρέπει να διακρίνουµε το θεσµό ως πίστη, µε κοινωνικούς στό-
χους, ιδεολογία και όραµα και όχι µόνο ως όρια και έδρα ΟΤΑ.

Έτσι τοποθετήθηκα και στη δική µου Περιφέρεια µε ισχυρές
αντιδράσεις…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε.

ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ – ΤΕΝΤΕ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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…των σηµερινών της εκπροσωπήσεων για τη χωροταξική κα-
τανοµή. Και το γνωρίζει και ο κύριος Υπουργός. ∆ιότι θέλω να
ξεφύγουµε από τα σηµερινά αυτοδιοικητικά σχήµατα που λει-
τουργούν ως γραφεία εισερχοµένων και εξερχοµένων εγγρά-
φων. Πρέπει να δώσουµε στην αυτοδιοίκηση τη δυνατότητα να
µπορεί να δηµιουργεί ιδεολογία και όραµα. Αυτή, άλλωστε, είναι
και η πεµπτουσία της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά και της πο-
λιτικής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Το λόγο έχει η κ. Άννα Νταλάρα για έξι λεπτά.
Θερµή παράκληση να γίνεται σεβαστός ο χρόνος και να µην

αρχίζει αντιδικία Προεδρείου και οµιλητών, γιατί δεν υπάρχουν
χρονικά περιθώρια –αυτό το καταλαβαίνουµε όλοι.

Ορίστε, κυρία Νταλάρα.
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, κύριε Υπουργέ, αυτές τις

δύο ηµέρες ακούω τους εισηγητές και συναδέλφους στην επι-
χειρηµατολογία τους για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» να αναφέρονται κυ-
ρίως στις χωροταξικές ρυθµίσεις. Οι ενστάσεις τους
περιστρέφονται γύρω από αυτό και µένουν ίσως λίγο λιγότερο
στην ουσία αυτής της µεταρρύθµισης, που στοχεύει στο να δια-
µορφώσει αυτόνοµες διοικητικές και βιώσιµες οικονοµικές µο-
νάδες, οι οποίες θα εξασφαλίσουν την επιβίωση της ελληνικής
περιφέρειας και συνολικά στης χώρας.

Με άλλα λόγια, αυτή η µεταρρύθµιση επιχειρεί να φέρει ένα
νέο µοντέλο διακυβέρνησης, µε εγγύτερες προς τον πολίτη µο-
νάδες διοίκησης, µε νέα καινοτόµα διοικητικά εργαλεία, µε µε-
ταβίβαση κρατικών λειτουργιών στις γενικές διοικήσεις, µε
αποτελεσµατικούς µηχανισµούς ελέγχου και κοινωνικής λογο-
δοσίας και µε την κατοχύρωση ενός πραγµατικού επιτελικού
ρόλου κράτους.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ, απαντώντας στους συ-
ναδέλφους που ανησυχούν –και δίκαια ίσως- ότι η νέα αποκε-
ντρωµένη διοίκηση ναρκοθετεί την ίδια την έννοια της κρατικής
ισχύος -ακούστηκε πολλές φορές- και κατ’ επέκταση της εθνικής
κυριαρχίας.

Ισχυρό κράτος, σοβαρή κρατική διοίκηση που διασφαλίζει το
δηµόσιο συµφέρον δεν είναι αυτή που συντηρεί ένα δαιδαλώδες,
συχνά χαοτικό, γραφειοκρατικό λαβύρινθο, όπου κανείς δεν
ξέρει ποιος και πότε και εάν παίρνει τελικά αποφάσεις. ∆εν ξε-
χνάµε τις τελευταίες περιπτώσεις κακοδιαχείρισης σκανδάλων -
και δεν υπαινίσσοµαι καθόλου ότι αφορούν µόνο ένα κόµµα.

Η έλλειψη σαφήνειας και οριοθετηµένου πλαισίου στη διαδι-
κασία λήψης αποφάσεων, οι θεσµικές επικαλύψεις, η διάχυση
ευθυνών και εν τέλει το προσωποπαγές σύστηµα λειτουργίας του
κράτους συνεισέφεραν πολύ σε αυτές τις παθογένειες που διό-
γκωσαν τη διαφθορά, υπονόµευσαν το δηµόσιο συµφέρον και
τελικά ευθύνονται για πολλά από αυτά που βιώνουµε σήµερα.

Θεωρώ ότι αυτή η πολύπλευρη µεταρρύθµιση επιχειρεί, να θε-
ραπεύσει αυτές τις παθογένειες, να οικοδοµήσει ένα σοβαρό επι-
τελικό κράτος µε γρήγορες και ξεκάθαρες λειτουργίες τόσο σε
κεντρικό όσο και σε περιφερειακό επίπεδο.

Πιο συγκεκριµένα, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» χτίζει ισχυρούς δήµους
µε ουσιαστικές αρµοδιότητες για την καλύτερη εξυπηρέτηση του
πολίτη, αιρετές περιφέρειες που σχεδιάζουν την ανάπτυξη, απο-
κεντρωµένη κρατική διοίκηση επιτελικού χαρακτήρα, κεντρική δι-
οίκηση αξιόπιστη που χαράσσει και υλοποιεί στρατηγικούς
σχεδιασµούς.

Είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι αυτό που αντιµετωπίζει σήµερα
η χώρα είναι µία εξαιρετικά δύσκολη δηµοσιονοµική κατάσταση
από τη µία και ένα αναπτυξιακό πρόβληµα από την άλλη. Ταυτό-
χρονα είναι αντιµέτωπη µίας απαξίωσης του κράτους, του πολι-
τικού συστήµατος και γενικότερα µε µία κρίση των θεσµών.

Η απάντηση στην πολύπλευρη κρίση που αντιµετωπίζει η
χώρα, µπορεί να δοθεί µόνο µέσα από δοµικές αλλαγές για τη ρι-
ζική ανασύνταξη του κράτους, αλλά και από τη διαµόρφωση ενός
νέου αξιακού προτύπου, βασισµένου στη συµµετοχή και στη συ-
ναίσθηση της ευθύνης σε όλα τα επίπεδα, από το κεντρικό κρά-

τος µέχρι τον πολίτη,
Γι’ αυτό η νέα αρχιτεκτονική δεν αποτελεί µία αλλαγή που σχε-

διάστηκε µε τη λογική συµβιβαστικών διευθετήσεων ή προσωρι-
νών λύσεων, αλλά έγινε µε το βλέµµα προσηλωµένο στο τι έχει
ανάγκη η χώρα και ο πολίτης. Έτσι, η νέα αρχιτεκτονική θεµε-
λιώνει µία νέα εξορθολογισµένη δοµή. Γίνεται το θεσµικό όχηµα
για την αλλαγή του αναπτυξιακού µοντέλου της χώρας. Απο-
σκοπεί στην εξοικονόµηση πόρων -και αλίµονο εάν δεν το πετύ-
χει- και συγκροτεί τοπικές κυβερνήσεις µε ξεκάθαρα έσοδα και
διαφανή οικονοµικά.

Ακόµη, οργανώνει την άσκηση της εξουσίας µε όρους διεύ-
ρυνσης της συµµετοχής του πολίτη, αλλά και ανάδειξης του
ρόλου της κοινωνίας των πολιτών και του εθελοντισµού.

Επίσης, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» φέρνει τρεις νέους θεσµούς: το
Συµβούλιο ένταξης µεταναστών, ένα συµβουλευτικό όργανο του
δήµου για την ενίσχυση της ένταξης των µεταναστών στην το-
πική κοινωνία και την αποφυγή των γκέτος, την επιτροπή δια-
βούλευσης σε δήµους µε πληθυσµό πάνω από δέκα χιλιάδες,
που προσφέρει δυνατότητα συγκροτηµένης θεσµοποίησης και
ανοιχτής συµµετοχής και ανταλλαγής επιχειρηµάτων, το θεσµό
του συµπαραστάτη του δηµότη και της επιχείρησης, για την κα-
ταπολέµηση της κακοδιοίκησης τόσο σε δήµους όσο και σε πε-
ριφέρειες.

Οι όποιες αντιδράσεις, δικαιολογηµένες ή µη, δεν µπορούν να
αναιρέσουν µία µεγάλη τοµή στα διοικητικά πράγµατα της
χώρας. Σαφώς, βέβαια, σε πολλές περιπτώσεις µπορούµε να
διορθώσουµε λάθη και παραλείψεις. Κανείς δεν διεκδικεί το αλά-
θητο.

Γι’ αυτό καλό είναι –και απευθύνοµαι στον κύριο Υπουργό- να
κρατήσουµε ό,τι καλό µας δίνει το παρελθόν, να σεβαστούµε και
στο νέο σύστηµα περιοχές µε χαµηλούς συντελεστές δόµησης,
όπως ο Υµηττός, µε ήπιες χρήσεις γης, να αξιοποιήσουµε υπο-
δοµές και τεχνογνωσία που έχουν ήδη οι υφιστάµενες διοικητικές
µονάδες ή παλαιές ιστορικές έδρες δήµων, όπως ο Βάµµος στα
Χανιά, η Απείρανθος στη Νάξο, χωρίς να µπούµε σε αδιέξοδους
πειραµατισµούς, που υπαγορεύονται από κοντόφθαλµες προ-
σεγγίσεις.

Μην ξεχνάµε ότι αντίστοιχο κλίµα είχαµε και πριν χρόνια για
το σχέδιο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ». Πετύχαµε, όµως, µε τη δύναµη της
πειθούς, µε την ανοιχτή διαβούλευση και παρά τις όποιες αδυ-
ναµίες, κυρίως στον τρόπο χρηµατοδότησης του εγχειρήµατος,
να αλλάξουµε την εικόνα της χώρας, αφού πατήσαµε σε ό,τι
καλό υπήρχε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγάλο θέµα δεν είναι η χω-
ροταξία. ∆εν είναι αριθµητικό, τέσσερις ή πέντε παραπάνω
δήµοι. Οφείλουµε όλοι να εργαστούµε, ώστε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
να εφαρµοστεί και να πετύχει, να διασφαλίσουµε τη ροή της θε-
σµοθετηµένης χρηµατοδότησης, να συναρθρώσουµε µε σωστό
τρόπο τις διάφορες βαθµίδες της αυτοδιοίκησης (περιφέρεια,
δήµος, γενική διοίκηση), να στελεχωθεί επαρκώς, ώστε να λει-
τουργεί γρήγορα και αποτελεσµατικά η Ειδική Υπηρεσία Ελέγ-
χου στο Υπουργείο Εσωτερικών, να λειτουργήσει γρήγορα από
το νέο νοµοσχέδιο ο προληπτικός έλεγχος δαπανών από το Ελε-
γκτικό Συνέδριο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Νταλάρα, ιδιαίτερα γιατί σεβαστήκατε και το
χρόνο.

Ο κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης έχει το λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι στο µόνο τε-

λικά που µπορούµε να συµφωνήσουµε είναι η ανάγκη για αυτο-
διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας, αναγκαιότητα που σίγουρα
αποτελούσε όραµα της κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
σπουδαιότητα, αλλά και η συνθετότητα του οποίου, όµως, µας
υποχρέωσε να µεταθέσουµε τη συγκεκριµένη µεταρρύθµιση,
λόγω κυρίως της δυσµενούς οικονοµικής συγκυρίας, διότι τα
αίτια των σηµερινών προβληµάτων έγκεινται στο γεγονός ότι η
σηµερινή Κυβέρνηση παρουσίασε ένα σχέδιο νόµου πρόχειρο,
υπονοµεύοντας από την πρώτη στιγµή ουσιαστικά το ενδεχόµενο
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επιτυχίας του.
Θα σταθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίως σε δύο πα-

ράγοντες, πρώτα από όλα στους οικονοµικούς πόρους και κατά
δεύτερον στο χωροταξικό σχεδιασµό.

Κατ’ αρχάς παραµένει άγνωστο µέχρι σήµερα τι χρήµατα θα
εξοικονοµηθούν από το επιχείρηµα της κατάργησης θέσεων
µελών αιρετών συµβουλίων και δηµοτικών επιχειρήσεων. Μόλις
σήµερα ο κύριος Υπουργός µάς µίλησε κατά τους υπολογισµούς
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους για 1,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ ο στόχος είναι για 1.800.000.0000 ευρώ. Τελικά πού
θα κάτσει τελικά η µπίλια;

Μήπως, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν είστε σε θέση να
το υπολογίσετε ακριβώς; ∆ιότι δύο τινά συµβαίνουν: ή ότι δεν ξέ-
ρετε να υπολογίζετε ή το προσαρµόζετε ανάλογα µε τις πολιτι-
κές σας σκοπιµότητες.

Σε κάθε περίπτωση, µας κάνει πραγµατικά να απορούµε εάν το
χρησιµοποιείτε ως διαβατήριο καλής θέλησης προς τα µέλη του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αγνοώντας ουσιαστικά ότι η αυ-
τοδιοικητική αναδιάρθρωση της χώρας χρειάζεται όχι µόνο εξοι-
κονόµηση πόρων, αλλά κυρίως νέους πόρους, που, πραγµατικά,
θα οδηγήσουν σε ανάπτυξη την Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Επίσης, προχωράτε χωρίς σαφή µεταβίβαση των νέων αρµο-
διοτήτων και χωρίς την αντιστοιχία των νέων πόρων, όπως προ-
βλέπεται. Με αυτήν τη λογική, ωστόσο, είναι προφανές ότι εσείς
οι ίδιοι υποσκάπτετε ουσιαστικά τη νέα µεταρρύθµιση.

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έγινε δια-
βούλευση µόνο µε τους κυβερνητικούς Βουλευτές, µόνο µε τα
τοπικά σας στελέχη σε κάθε νοµό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Έγιναν µόνο συσκέψεις σε κλειστά κοµµατικά γραφεία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ: Οι τοπικές ενώσεις δήµων και
κοινοτήτων είναι κοµµατικά όργανα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Σκουλάκη, µη
διακόπτετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Την ίδια ώρα – προσέξτε τη δια-
φορά – την ίδια στιγµή για τον ορισµό ενός διοικητή ή ενός µέ-
λους του διοικητικού συµβουλίου είχαµε διαβούλευση πάνω από
πέντε µήνες. Και εσείς, µόλις πέντε µήνες πριν από τις τοπικές
εκλογές, ουσιαστικά δεν έχετε προχωρήσει σε καµµία συνεν-
νόηση µε τις τοπικές κοινωνίες.

Όσον αφορά τη δηµόσια διαβούλευση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σε αυτή την περίπτωση, τις συνέπειες τις βλέπετε και
τις αντιµετωπίζουµε σήµερα. Είναι ο δικός σας πολιτικός παρα-
λογισµός που οδήγησε σε αυτό το σηµείο.

Έχω δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα. Το ένα αναφέρεται
στο Νοµό Φωκίδας, το οποίο ελέχθη πολλές φορές σήµερα και
αφορά την έδρα του νέου ∆ήµου ∆ωρίδας, η οποία µεταφέρεται
από το Ευπάλιο στο Λιδωρίκι, ενώ το Ευπάλιο είναι ένας ∆ήµος,
ο οποίος έχει το 45% του συνολικού πληθυσµού και πάνω από
το 80% των παραγωγικών επιχειρήσεων.

Και για του λόγου το αληθές, επειδή χρησιµοποιήθηκε από τον
κύριο Υπουργό σαν επιχείρηµα για τη µεταφορά στο ∆οξάτο στο
Νοµό ∆ράµας, θα καταθέσω στα Πρακτικά τη φωτογραφία του
νέου ∆ηµαρχείου του Ευπαλίου, χιλίων διακοσίων τετραγωνικών
µέτρων, προϋπολογισµού πάνω από 3.000.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα άλλο επίσης, χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι στο νοµό
µου, στο Νοµό Λασιθίου, όπου νοτίως του νοµού υπήρχε µέχρι
πρόσφατα ο ∆ήµος του Μακρύ Γιαλού. Ο αρχικός σχεδιασµός
ήταν να συνενωθεί µε το ∆ήµο Σητείας, αλλά τελικά συνενώθηκε
µε το ∆ήµο της Ιεράπετρας. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτήν τη
στιγµή το κλίµα είναι ψυχροπολεµικό και οι δύο περιοχές διεκδι-
κούν το συγκεκριµένο δήµο, µετά βέβαια από την κατά πλειοψη-
φία συνεδρίαση του δηµοτικού συµβουλίου.

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, όποια και αν είναι η απόφασή σας,
δε θα βρούµε τη λύση. ∆ιότι δε ρωτήσατε κανέναν, οι όποιες
αποφάσεις πάρθηκαν στα κρυφά.

Όµως, κύριε Υπουργέ, έχω µια πρόταση που νοµίζω ότι αφορά
και άλλες περιοχές στη χώρα. Επειδή πρέπει να εκφραστεί η

λαϊκή βούληση, πρέπει να ακουστεί η γνώµη των τοπικών κοινω-
νιών, ας προχωρήσετε σε τοπικά δηµοψηφίσµατα, σε κάθε όµως
περίπτωση αυτό να γίνει πριν από τις ερχόµενες δηµοτικές εκλο-
γές.

∆ιότι φανταστείτε ένα παράδειγµα, που είναι βέβαια οριακή
περίπτωση, αλλά µπορεί να συµβεί. Φανταστείτε ένα δήµαρχο να
έχει εκλεγεί οριακά µε εκατό ψήφους, το δηµοτικό διαµέρισµα
το οποίο αποσπάται από το δήµο του να έχει πάρει πλειοψηφία
και τελικά να µείνει ο δήµος χωρίς ουσιαστικά πλειοψηφία. Μπο-
ρεί να είναι µια ακραία περίπτωση, όµως µπορεί να τύχει.

Γι’ αυτό, πραγµατικά, σας ζητάω να ακούσετε τις τοπικές κοι-
νωνίες, να προχωρήσετε σε τοπικά δηµοψηφίσµατα και µε νο-
µοθετική ρύθµιση να προχωρήσετε στις όποιες αλλαγές, γιατί σε
τελική ανάλυση, θα πρέπει να ακουστούν οι τοπικές κοινωνίες.

Άλλωστε είναι ο µόνος τρόπος να σβήσετε τις φωτιές που
εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε. Το ερώτηµα που τίθεται είναι αν
είστε, πραγµατικά, διατεθειµένοι να προχωρήσετε σε τέτοιες αλ-
λαγές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Πλακιωτάκη.

Το λόγο τώρα έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου για έξι λεπτά.
Πριν πάρει το λόγο ο κ. Κεγκέρολγου, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ο συνάδελφος κ. Αναστάσιος Κουράκης ζητεί ολιγοή-
µερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό. Εγκρίνει το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το Σώµα ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, όσο οι δυνάµεις

της συντήρησης, της αδράνειας, της αδιαφάνειας και της δια-
φθοράς αντιστέκονται στις προοδευτικές αλλαγές για τον τόπο,
τόσο είµαστε περισσότερο σίγουροι ότι βαδίζουµε στο σωστό
δρόµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Όσο τα µεγάλα και κατεστηµένα συµφέροντα καλύπτονται

πίσω από δήθεν πολιτικές θέσεις, καλύπτονται πίσω από τοπι-
κούς µικροκοµµατικούς υπολογισµούς και πίσω από πιθανά
λάθη, τόσο επιβεβαιώνεται η ανάγκη για τις αλλαγές αυτές.

Η Νέα ∆ηµοκρατία και οι µέχρι χθες Υπουργοί της Νέας ∆η-
µοκρατίας δεν φαίνεται να έχουν διδαχθεί τίποτα από την ιστο-
ρία και το πρόσφατο παρελθόν που δηµιούργησαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή του αναπτυξιακού
προτύπου που ακολουθήσαµε ως χώρα µέχρι τώρα, που έδωσε
ό,τι θετικό είχε να δώσει, αλλά και η ανατροπή του αποτυχηµέ-
νου συγκεντρωτικού µοντέλου διακυβέρνησης, όπως αυτό εκ-
φυλίστηκε από την κυβέρνηση Καραµανλή, αποτελούν αδήριτη
ανάγκη για τον τόπο. Χωρίς την αντιµετώπιση αυτών των θεµά-
των δεν µπορούµε να προχωρήσουµε.

Πρέπει άµεσα να δούµε την έλλειψη εµπιστοσύνης των πολι-
τών στο πολιτικό σύστηµα, στις δοµές και τους θεσµούς, την
αναποτελεσµατικότητα του κράτους, την αδιαφάνεια και όλα τα
νοσηρά φαινόµενα διαφθοράς και διαπλοκής που αποκαλύπτο-
νται καθηµερινά και που θα αποκαλύψουµε µέχρι τέλους µέσα
από τις εξεταστικές επιτροπές που έχει συστήσει η Βουλή.

Σε αυτό το κλίµα, η δηµοκρατίας µας κουτσουρεύεται. Και όχι
µόνο. Βάλλεται από τα ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα και από
τους δήθεν προστάτες της. Η Ελλάδα πνίγεται και κρατιέται κα-
θηλωµένη στη δίνη του οικονοµικού µαρασµού και της ύφεσης,
ενώ οι πολίτες την ίδια ώρα ασφυκτιούν από τον συγκεντρωτι-
σµό και την αδιαφανή διαχείριση των δηµοσίων υποθέσεων.

Αυτά είναι προβλήµατα για τα οποία δεν θα σταµατήσω να
επαναλαµβάνω ότι σηµαντικό µερίδιο ευθύνης, το κύριο µερίδιο
ευθύνης φέρουν οι αδιέξοδες πολιτικές επιλογές της προηγού-
µενης κυβέρνησης. Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικό σας
κατόρθωµα είναι το οικονοµικό αδιέξοδο και η αναξιόπιστη Ελ-
λάδα, που παρέλαβε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ πριν από επτά
µήνες.

∆ική µας απόφαση είναι να βγάλουµε την Ελλάδα από αυτό το
τέλµα. Η µεγάλη, η τιτάνια προσπάθεια του Πρωθυπουργού
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Γιώργου Παπανδρέου σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, εκτός
από την ουσία της επιτυχίας για τη σωτηρία της πατρίδας, απέ-
δειξε ότι, όταν τίθενται στόχοι και υπάρχει πίστη σε αυτούς τους
στόχους, µπορούµε να πετύχουµε.

Παρακολουθείτε εκ του µακρόθεν και µάλλον σαµποτάρετε µε
κάθε ευκαιρία τη µεγάλη αυτή πατριωτική προσπάθεια. Όµως,
µέσα από την καταχνιά της δανειακής κρίσης και την απογοή-
τευση των πολιτών από τον συνεχή βοµβαρδισµό των οικονοµι-
κών προβληµάτων, έχει προβάλει ξανά µια αχτίδα ελπίδας για
τον τόπο, µια ελπίδα που την έχουν ανάγκη οι πολίτες.

Να αναδείξουµε και να αξιοποιήσουµε τις µεγάλες δυνατότη-
τες που έχει ο τόπος µας και ο λαός µας. Επιτέλους, να µιλή-
σουµε για το µέλλον, να µιλήσουµε γι’ αυτά που µπορούµε. Να
πιστέψουµε ξανά στις δυνάµεις µας και στον εαυτό µας.

Όµως, πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Τίποτα δεν µπορεί να
προχωρήσει, αν δεν γίνουν οι µεγάλες αλλαγές στην πολιτική,
στην οικονοµία και στην κοινωνία, αν δεν βάλουµε µπροστά το
νέο µοντέλο οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης και αν δεν
ανατρέψουµε όλα τα κακώς κείµενα στον τόπο µας µέσα στο
επόµενο διάστηµα των τριών ετών.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε δεν είναι µια απλή αλλαγή. Είναι
η κορυφαία αλλαγή, είναι η βάση πάνω στην οποία θα στηριχθεί
η νέα πορεία. Αποτελεί αίτηµα των καιρών, αλλά και απαίτηση
των πολιτών η αλλαγή στο κράτος, ώστε να υπηρετείται το δη-
µόσιο συµφέρον και ο πολίτης, η ανάπτυξη να µπει µπροστά.
Όλα αυτά είναι παλλαϊκό αίτηµα.

Να πιστέψουµε στην ολική αποκέντρωση του κράτους, αλλά
και η εξουσία αυτή του αθηνοκεντρικού κράτους που θα αποκε-
ντρωθεί, να πάει στις αιρετές περιφέρειες και στους δήµους και
όχι στα οικονοµικά ή άλλα συµφέροντα, όπως επιδιώκουν κά-
ποιοι.

Η αιρετή περιφερειακή αυτοδιοίκηση, που αποτελεί τον βασικό
κορµό της αλλαγής του αναπτυξιακού και διοικητικού συστήµα-
τος, θα ενεργοποιήσει όλες τις δηµιουργικές και παραγωγικές
δυνάµεις στην περιφέρεια και θα αξιοποιήσει όλους τους διαθέ-
σιµους πόρους, µε σεβασµό στον πολίτη, στα πλαίσια του νέου
µοντέλου περιφερειακής ανάπτυξης που έχει ανάγκη ο τόπος.

Όπως η κάθε περιφέρεια, έτσι και η Κρήτη, ο τόπος µου, θα
µπορεί πλέον µε δικό της προϋπολογισµό και εξασφαλισµένους
πόρους να σχεδιάζει και να υλοποιεί την ανάπτυξη όπως την επι-
θυµούν οι πολίτες και την έχει ανάγκη το νησί.

Οι νέοι δήµοι αποκτούν νέες δυνατότητες, νέες αρµοδιότητες
µε τους αντίστοιχους πόρους και το σύνολο σχεδόν των δηµο-
σίων υποθέσεων που αφορούν τους πολίτες. Οι πολίτες πλέον
έχουν περισσότερο ρόλο και λόγο µέσα από τους νέους θε-
σµούς, όπως το συµβούλιο διαβούλευσης, ο συµπαραστάτης του
πολίτη και του επιχειρηµατία.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες απαιτούν να
σταθούµε όλοι υπεύθυνα απέναντι στον τόπο. Οφείλουν, πρώτα
απ’ όλα, τα κόµµατα να σταθούν υπεύθυνα. Και εδώ είναι το µε-
γάλο έλλειµµα πολιτικής της ηγεσίας της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αρ-
κείται σε τακτικισµούς και προσπαθεί να ψαρέψει στα θολά νερά.
Αυτό, όµως, είναι αδιέξοδο και για την ίδια.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να κάνω δυο-τρεις παρατηρήσεις σε
άρθρα.

Θα πρέπει να εξετάσουµε όλες τις απόψεις των εργαζοµένων
και των περιφερειών και των ∆ΥΠΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Κεγκέρογλου,

συγγνώµη, αλλά δεν υπάρχουν περιθώρια για παρατηρήσεις.
Κλείνετε εδώ, σας παρακαλώ.

ΣΙΜΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Στα άρθρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Γιατί θα υπάρξει δυνατότητα να

µιλήσουµε δεύτερη φορά, κύριε συνάδελφε; Μάλλον όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ: Τότε, πείτε τα τώρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Να θεσµοθετηθεί η δυνατότητα

και η υποχρέωση της πολιτείας για ιδιαίτερη αντιµετώπιση των
προβληµάτων στους δήµους της υπαίθρου.

Στο άρθρο 8, όπου αναφέρονται τα συµβούλια των τοπικών ή

δηµοτικών κοινοτήτων, που είναι πρώην έδρες δήµων, θα ήθελα
να πω ότι θα πρέπει όλα αυτά τα συµβούλια να εκλέγουν αριθµό
συµβούλων τον αµέσως επόµενο σε αριθµό απ’ ό,τι προβλέπει η
πληθυσµιακή τους κατάταξη.

Τέλος, θα πρέπει να δούµε µέσα από συντεταγµένη διαδικασία
πώς θα εξελιχθεί η δηµοκρατική απόφαση τοπικών ή δηµοτικών
διαµερισµάτων και κοινοτήτων, προκειµένου να γίνουν διορθώ-
σεις σε σχέση µε τα όρια των οικισµών. Αυτό πρέπει να γίνει συ-
ντεταγµένα και όχι κάθε φορά που συνεδριάζει το δηµοτικό
συµβούλιο, εάν δεν υπάρχει ευνοϊκή απόφαση για ένα δηµοτικό
διαµέρισµα, αυτό να λέει ότι «µετακοµίζω από τον άλφα ή τον
βήτα δήµο».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Τα υπόλοιπα θα τα καταθέσω
γραπτά προς το Υπουργείο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Κεγκέρογλου.
Το λόγο έχει ο κ. Παύλος Στασινός για έξι λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΤΑΣΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα περνά µια πρωτοφανή

κρίση. Θα σταθώ στο κοινωνικό κοµµάτι της πολύπλευρης αυτής
κρίσης. Η εµπιστοσύνη των πολιτών στην οργανωµένη πολιτεία
είναι πλέον κλονισµένη. Το 2010 είναι µία χρονιά-ορόσηµο. Φέτος
τίποτα δεν είναι όπως χθες, όπως πέρυσι και µπαίνει πλέον η
πρόκληση του αύριο. Πρέπει άµεσα να ληφθούν αποφάσεις και
µέτρα, τα οποία θα αποκαταστήσουν τις σχέσεις εµπιστοσύνης
µεταξύ κράτους και πολιτών.

Πρέπει, λοιπόν, να αποκατασταθεί η διαφάνεια στη διακυβέρ-
νηση της χώρας και η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να αλλάξει ριζικά και να
γίνει χρηστή, λειτουργική και παραγωγική. Πρέπει να γίνει ρήξη
µε το παρελθόν, ένα παρελθόν που επισώρευσε δεινά στη χώρα
και µας οδήγησε σε αυτήν την κατάσταση.

Το καθολικό αίτηµα των πολιτών για κάθαρση, απόδοση ευ-
θυνών και τιµωρία όσων µε τη συµπεριφορά τους και τις πράξεις
τους προκάλεσαν το κοινό αίσθηµα και ζηµίωσαν την κοινή υπό-
θεση πρέπει να δικαιωθεί. Η χώρα έχει ανάγκη από εκείνες τις
τοµές που θα δώσουν ώθηση στην παραγωγική διαδικασία και
θα γίνουν η βάση για την ανάπτυξη της χώρας και την έξοδό της
από τη σηµερινή κρίση.

Η Κυβέρνηση προς την κατεύθυνση αυτή έχει κάνει πράξη τις
προεκλογικές της δεσµεύσεις για την ανασυγκρότηση του κρά-
τους, της διοίκησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Έφερε στη
Βουλή και έγιναν νόµοι του κράτους ριζοσπαστικά νοµοσχέδια,
όπως οι προσλήψεις στο δηµόσιο τοµέα, η επιλογή προϊσταµέ-
νων υπηρεσιών και το φορολογικό και σήµερα δίνουµε τη µάχη
της αποκέντρωσης του κράτους για την ανασυγκρότηση της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης. Είναι µία προσπάθεια που θα σπάσει τις
αγκυλώσεις του παρελθόντος, θα καταπολεµήσει τις αδυναµίες
που ταλαιπώρησαν τη χώρα και την οδήγησαν σε αυτήν την πρω-
τοφανή κρίση. Πρέπει το κράτος της αναξιοκρατίας και της δια-
φθοράς, της γραφειοκρατίας και της σπατάλης, της
αναποτελεσµατικότητας να αλλάξει. Η κατεύθυνση πρέπει να
είναι προς ένα κράτος που θα έχει επιτελικό ρόλο και αποκε-
ντρωµένες δοµές, ένα κράτος που θα στέκεται δίπλα στον πο-
λίτη, θα του παρέχει σωστές υπηρεσίες, εκεί όπου τις χρειάζεται
και το βασικότερο, θα ελέγχεται από τον πολίτη.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι µια ανατρεπτική και ρηξικέλευθη αλ-
λαγή. Αλλάζει το κράτος και τον τρόπο άσκησης της εξουσίας.
Περιορίζονται στο µισό οι θέσεις των εκλεγµένων στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Οι δήµοι θα είναι πλέον ισχυρές, αυτοτελείς διοι-
κητικές οντότητες, όπου οι υποθέσεις τοπικού ενδιαφέροντος θα
συζητούνται, θα γίνονται προτάσεις και θα υλοποιούνται. Οι πε-
ριφέρειες θα είναι αυτοδιοικούµενα κέντρα διακυβέρνησης και
αποφάσεων. Ανάλογα µε τις δυνατότητες και τις ανάγκες τους,
θα αναλάβουν τις υπηρεσίες, τις αρµοδιότητες και τους πόρους
των σηµερινών Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων, εκτός από εκεί-
νες που µεταφέρονται στους δήµους.

Επίσης, αναλαµβάνουν τις αρµοδιότητες που ασκούνται από
τις σηµερινές περιφέρειες και άλλες κρατικές υπηρεσίες, άλλες
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άµεσα και άλλες σταδιακά. Το κράτος θα έχει επιτελικό ρόλο.
Στις αποκεντρωµένες περιφέρειες παραµένουν εκείνες οι υπη-
ρεσίες που συµβάλλουν στην ενότητα της κρατικής πολιτικής σε
όλη την επικράτεια, όπως είναι η χωροταξία, η πολεοδοµία, η
προστασία του περιβάλλοντος, η δασική και η µεταναστευτική
πολιτική.

Η χρηµατοδότηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θα γίνει µε δυναµικούς
πόρους, κάτι το οποίο είναι διαχρονικό αίτηµα των φορέων της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µε έσοδα από το φόρο προστιθέµενης
αξίας, το φόρο εισοδήµατος και το φόρο µεγάλης ακίνητης πε-
ριουσίας.

Ο χωροταξικός σχεδιασµός του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» υπήρξε απο-
τέλεσµα µακράς διαβούλευσης όσων εµπλέκονται στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Όσον αφορά την πατρίδα µου, την Άρτα, οι απο-
φάσεις και τα ψηφίσµατα των δηµοτικών συµβουλίων, των κοι-
νωνικών και των τοπικών φορέων µεταφέρθηκαν στην ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών. Αυτό σηµαίνει διαβούλευση, αυτό ση-
µαίνει δηµοκρατία.

Μια τεράστια µεταρρύθµιση, όπως αυτή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
σίγουρα δεν µπορεί να µην αφήσει και κάποιους δυσαρεστηµέ-
νους. Όµως, η εφαρµογή του και οι αναπτυξιακές δυνατότητες
που έχει σίγουρα θα αποκαταστήσουν την εµπιστοσύνη όλων στη
γενναία αυτή διοικητική µεταρρύθµιση. Τυχόν τοπικές δυσπρα-
γίες µπορούν να διορθωθούν µε ένα νέο, δυναµικό σχεδιασµό.

Θα σταθώ ειδικά στις µαρτυρικές κοινότητες, εκεί όπου ακόµα
είναι νωπές οι µνήµες της θηριωδίας του φασισµού και του ναζι-
σµού και όπου οι πρωταγωνιστές αυτών των τραγωδιών είναι
ακόµα στη ζωή. Πρέπει να δοθεί το όνοµα των µαρτυρικών
δήµων σαν συνθετικό, όπου δεν είναι έδρα δήµου και όπου δεν
είναι αποκλειστικό. Θα αναφερθώ ειδικά στη µαρτυρική Κοινό-
τητα του Κοµµένου της Άρτας, προτείνοντας η ονοµασία του
δήµου να είναι «Κοµµένο-Νικόλαος Σκουφάς». Το Κοµµένο, µέσα
από ένα δίκτυο µαρτυρικών δήµων της χώρας µας και της Ευ-
ρώπης, θα είναι ένα σύµβολο και µία υπόσχεση ότι δεν θα επα-
ναληφθούν τέτοιου είδους αγριότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διοικητική µεταρρύθµιση της
χώρας θα αποτελέσει αναπτυξιακό µοχλό για την έξοδο της
χώρας από την κρίση. Είναι µία ειρηνική επανάσταση, είναι η
βάση πάνω στην οποία θα στηριχθεί η απελευθέρωση των υγιών
δυνάµεων του τόπου, η διαφάνεια, η αξιοκρατία και η ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κύριε Στασινέ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σίµος Κε-
δίκογλου για έξι λεπτά.

ΣΙΜΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά λυπάµαι, γιατί µία τόσο

σηµαντική µεταρρύθµιση εισέρχεται µε τέτοιον τρόπο στη ζωή
µας. Ο στόχος είναι σωστός. Η διοικητική µεταρρύθµιση, η αλ-
λαγή των διοικητικών ενοτήτων, οι µεγαλύτερες δυνατές διοικη-
τικές ενότητες για την αποτελεσµατικότερη λειτουργία είναι ένας
στόχος σωστός. Όµως, ο τρόπος που γίνεται είναι λάθος.

Πρώτα απ’ όλα, να ξεκαθαρίσουµε το θέµα του µεγέθους. Μία
αυτοδιοικητική ενότητα πρέπει να είναι τόσο µεγάλη όσο να επι-
τρέπει την αµεσότητα της επαφής του πολίτη µε την αρχή -γι’
αυτό λέγεται και αυτοδιοίκηση, δεν είναι διοίκηση- και τόσο µικρή
ενότητα όσο να είναι λειτουργική.

Εδώ θέλω, κατ’ αρχάς, να επισηµάνω ότι το Πρόγραµµα «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι δοµηµένο στη βάση του άρθρου 102 του Συ-
ντάγµατος, σύµφωνα µε το οποίο η διοίκηση των τοπικών
υποθέσεων ανήκει σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώ-
του και δευτέρου βαθµού και ασφυκτιά να περιλάβει όλες τις
δραστηριότητες µεταξύ δήµου και περιφέρειας σε µία βαθµίδα
και να αποδείξει ότι αυτές είναι τοπικές υποθέσεις, ώστε να κα-
λυφθεί το γράµµα του Συντάγµατος. Οι τοπικές υποθέσεις έχουν
σχέση µε την παράδοση, τον τόπο, µε την αµεσότητα και δεν
υπάρχουν αποφάσεις δικαστικές ή κανονιστικές που να αναγνω-
ρίζουν µία υπόθεση ως τοπική, εάν δεν εξελίσσεται µέσα στα
όρια του νοµού. ∆εν θέλω το ρόλο της Κασσάνδρας, αλλά φο-
βάµαι ότι η έναρξη εφαρµογής αυτών των νέων ρυθµίσεων σε

επίπεδο περιφέρειας και η κατάργηση των νοµαρχιών, έτσι όπως
γίνεται, θα έχουν πολύ αρνητικά αποτελέσµατα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η προετοιµασία είναι ελλι-
πής. Θα σας φέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Ρωτήστε
όποιον Βουλευτή θέλετε οποιουδήποτε κόµµατος από τη Στε-
ρεά Ελλάδα και θα σας πει ότι το µεγάλο µας πρόβληµα στη Στε-
ρεά είναι η ζώνη των Οινοφύτων, γιατί τα Οινόφυτα λόγω του
αυξηµένου εισοδήµατος που έχουν σαν βιοµηχανική περιοχή,
παρ’ ότι δεν ανήκουν στην περιφέρειά µας, ανεβάζουν τεχνητά
το εισόδηµα όλης της περιφέρειας και βγαίνουµε εκτός κοινοτι-
κών χρηµατοδοτήσεων. Ε, λοιπόν, αυτό το προφανές δεν αντι-
µετωπίστηκε! Αντιµετωπίστηκαν άλλα και, δυστυχώς, βλέπουµε
ότι τα κίνητρα είναι αποκλειστικά και µόνο εκλογικά.

Τίθεται ένα ζήτηµα ιεράρχησης προτεραιοτήτων από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Γιατί όταν βλέπουν τέτοια σπουδή για
την ψήφο των αλλοδαπών, για τη χάραξη διοικητικών ενοτήτων
µε καθαρά και µόνο εκλογικές σκοπιµότητες, τι να σκεφτούµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η διεκδίκηση της εξουσίας ως
αυτοσκοπός είναι καταστροφική και είναι διπλό το κακό σε µια
τόσο κρίσιµη περίοδο σαν αυτή που περνάµε. Είναι διπλό το κακό
όταν µπλοκάρεις αναπτυξιακές δυνατότητες ενός τόπου.

Και θέλω να σας αναφέρω ένα χειροπιαστό παράδειγµα, το
παράδειγµα της Κύµης και του Αλιβερίου που βιαίως, χωρίς καµ-
µία από τις δύο περιοχές να το επιθυµεί, συνενώνονται σε ένα
δήµο γίγαντα. ∆εν θα σας µιλήσω για κριτήρια ιστορικά, για τα
τρεις χιλιάδες χρόνια ιστορίας της Κύµης, τις αποικίες που έκανε
στην Μικρά Ασία και στην Κάτω Ιταλία. ∆εν θα σας µιλήσω για
κριτήρια γεωγραφικά, ότι µε τη διανοµή που κάνετε έχετε χωριό
που απέχει εκατό χιλιόµετρα από την έδρα του δήµου µε ένα
τραγικό οδικό δίκτυο. ∆εν θα µιλήσω ούτε καν για τα κριτήρια τα
πληθυσµιακά, γιατί µας δίνετε δύο διαφορετικούς τρόπους
εφαρµογής. Στη βόρεια Εύβοια δηµιουργείτε δήµο ούτε καν δώ-
δεκα χιλιάδων κατοίκων και στη νότια Εύβοια συνενώνετε δύο
ενότητες από δεκαπέντε χιλιάδες κατοίκους η κάθε µία και η
µόνη διαφορά είναι η κοµµατική ταυτότητα των δηµάρχων. Και
είναι, πραγµατικά, καταστροφικό να κάνουµε τόσο βαθιές αλλα-
γές – τοµές µε τέτοια κίνητρα.

∆εν θα σας µιλήσω γι’ αυτά. Θα σας µιλήσω για το πιο σηµα-
ντικό, για το τι διακυβεύεται σε επίπεδο ανάπτυξης. Συνενώνεις
το Αλιβέρι µε την Κύµη, δύο περιοχές που έχουν άλλο προσανα-
τολισµό. Το Αλιβέρι είναι ένα ενεργειακό κέντρο. Έχει σχεδια-
στεί, δροµολογηθεί για να γίνει το σηµαντικότερο ενεργειακό
κέντρο της νότιας Ελλάδας µε τη νέα µονάδα φυσικού αερίου, µε
το υδροηλεκτρικό φράγµα που θα γίνει στα Μανίκια. Είναι µία τε-
λείως διαφορετική πορεία από την Κύµη που έχει ανακηρυχθεί λι-
µάνι εθνικής σηµασίας και µε βάση αυτή την ανακήρυξη έχουµε
ζητήσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση να αναγνωριστεί σαν διευ-
ρωπαϊκή πύλη και βάσει αυτού να χρηµατοδοτηθεί ο νέος δρό-
µος Χαλκίδα – Κύµη από κοινοτικούς πόρους µε την ένταξή της
στα διευρωπαϊκά δίκτυα.

Και όλα αυτά τίθενται εν κινδύνω απ’ αυτήν την αλλαγή που
κάνετε. Σκεφτείτε ότι συνενώνετε δύο περιοχές που ακόµα και
το οδικό δίκτυο αλλάζει και άλλη θα είναι η πρόσβαση από Χαλ-
κίδα για Αλιβέρι, άλλη από Χαλκίδα για Κύµη.

Ακούστε τον κόσµο. ∆εν είναι τρελοί οι χιλιάδες άνθρωποι που
έκαναν εκατοντάδες χιλιόµετρα για να έρθουν έξω από τη Βουλή.
Αγωνιούν για το µέλλον τους. Και για την περίπτωση της Κύµης,
που γνωρίζω προσωπικά, έχουν τεράστιο δίκιο. Ακούστε τον
κόσµο. Μην ακούτε ανθρώπους που βρίσκονται υπό έλεγχο για
τα πεπραγµένα τους. Μην ακούτε ανθρώπους που αρνήθηκαν να
συγκαλέσουν δηµοτικό συµβούλιο των Κονιστρών για να µην
παρθεί απόφαση που θα ήταν ενάντια στις επιταγές της τοπικής
κοµµατικής νοµενκλατούρας.

Καταθέτω στα πρακτικά ανακοινώσεις φορέων της Κύµης και
Κονιστρών που θα ήθελα να παρακαλέσω την Κυβέρνηση να τα
λάβει υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σίµος Κεδίκογλου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στενά κοµµατικά µας κάνατε καλό. Μας χαρίζετε µια περιοχή
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όπου η Νέα ∆ηµοκρατία παραδοσιακά δεν έχει δύναµη. Αλλά δεν
θέλουµε τέτοιο καλό. Θέλουµε το καλό του τόπου και σας καλώ
να ανακαλέσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε κ. Κε-
δίκογλου.

Το λόγο έχει ο κ. Χατζηγάκης για έξι λεπτά.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα αρχίσω την τοποθέτησή µου µε δύο ερωτήµατα που
είναι ερωτήµατα παραδοχές. Ερώτηµα πρώτον: Έχει ανάγκη ο
τόπος από µία διοικητική µεταρρύθµιση; Είναι δηλαδή το timing
κατάλληλο για να γίνει αυτή η αλλαγή την οποία σήµερα καλού-
µεθα να ψηφίσουµε; Αναµφισβήτητα µετά από µία διαδροµή
πάνω από δέκα χρόνων, το παλιό σύστηµα, το παλιό µοντέλο του
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» δείχνει σηµάδια κόπωσης. Είτε οι νέες τεχνολο-
γίες, είτε τα µεγάλα έργα, η συντριπτική πλειοψηφία των οποίων
έγιναν επί Νέας ∆ηµοκρατίας, σµίκρυναν τις γεωγραφικές απο-
στάσεις. ∆ιάφορες οικονοµικές παράµετροι δηµιούργησαν µία
σύγκλιση κοινωνική, έτσι ώστε να υπάρχει και αυτή η οικονοµική
σύγκλιση, αλλά και µια πολιτισµική σύγκλιση. Συνεπώς το timing
για να γίνει µία αλλαγή είναι κατάλληλο.

Ερώτηµα δεύτερο, συνακόλουθο του πρώτου. Το νοµοσχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» που έρχεται σήµερα είναι εκείνο το οποίο θα
καλύψει αυτές τις ανάγκες, αυτά τα κενά, θα θέσει σε κίνηση µία
διαδικασία η οποία θα υποκαταστήσει το παλιό, φθαρµένο από
το χρόνο Πρόγραµµα του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»; Η απάντηση είναι
απόλυτα αρνητική.

Αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο να µου επιτρέψετε κύριοι συνά-
δελφοι να το χαρακτηρίσω εξάµβλωµα, είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο δε λαµβάνει υπ’ όψιν ούτε τη διοικητική συνοχή της χώρας,
ούτε την οργανωτική δοµή των διαφόρων περιφερειών, ούτε τις
γεωγραφικές ιδιαιτερότητες, ούτε τα πολιτιστικά στοιχεία, ούτε
γενικότερα την οικονοµία κάθε περιοχής. Εποµένως, αντί για
ευχή έχουµε κατάρα. Και θα έλεγα κρίµα σε µία περίοδο που ο
τόπος χρειαζόταν µία πραγµατική µεταρρύθµιση, σε µία περίοδο
που η συγκυρία η χρονική ήταν τέτοια ώστε να επέλθει µία πραγ-
µατική µεταβολή, έρχεται η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και µας φέρ-
νει χρόνια πίσω δηµιουργώντας αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο
καλούµαστε να ψηφίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µε ρωτήσετε για ποιον λόγο
έρχεται το νοµοσχέδιο αυτό, όπως έρχεται. Θεωρώ ότι δύο είναι
οι άξονες πάνω στους οποίους στηρίχτηκε, λειτούργησε και οι-
κοδοµήθηκε αυτό το νοµοσχέδιο. Και οι δύο είναι άξονες οι
οποίοι έχουν σχέση µε τη γενικότερη νεοφιλελεύθερη σκληρή
αντιλαϊκή πολιτική που ακολουθεί το ΠΑΣΟΚ και έχουν σχέση
οπωσδήποτε µε το ευρύτερο κλίµα – δεν λέω εντολές- το οποίο
έχει διαµορφωθεί από τις εντολές του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου.

Το νοµοσχέδιο αυτό κινείται σε δύο άξονες. Πρώτον, επιδιώκει
µία οικονοµική αποδοτικότητα. Περιχαρής και κοµπάζων ο κύ-
ριος Υπουργός επανειληµµένως είπε ότι µειώσαµε τους δήµους
στους τριακόσιους είκοσι πέντε. Και ερωτώ εγώ: Αν δεν ήταν
τριακόσιοι είκοσι πέντε και ήταν τετρακόσιοι πενήντα, τι θα γινό-
ταν έξω από την οικονοµική αποδοτικότητα; Αν δηλαδή ελαµβά-
νοντο ορισµένα άλλα δεδοµένα, όπως είναι το πολιτισµικό, το
γεωγραφικό, το ευρύτερο οικονοµικό της περιοχής, η συνοχή
που θα έχουν οι περιφέρειες, τι θα γινόταν σ’ αυτήν την περί-
πτωση; Γιατί, θα χαλούσε ο κόσµος; Απλά, η οικονοµική αποδο-
τικότητα υπαγόρευσε στον Υπουργό και την Κυβέρνηση να
φτιάξει ένα νοµοσχέδιο στο οποίο να κοµπάζει ότι είναι λίγοι οι
δήµοι.

Ο δεύτερος άξονας είναι και πολύ της µόδας τώρα µε τις υπο-
θέσεις του κ. Μαντέλη και τις άλλες. Είναι ο περίφηµος αντικρα-
τισµός. Έχει επικρατήσει -και σ’ ένα σηµείο συµφωνώ µε την
Αριστερά- ότι ό,τι έχει σχέση µε το κράτος είναι κακό, είναι διε-
φθαρµένο, είναι οπισθοδροµικό, είναι εν πάση περιπτώσει ο απο-
διοποµπαίος τράγος. ∆εν µιλάω για το καλό κράτος. Μιλάω για
το κράτος συλλήβδην.

Το νοµοσχέδιο αυτό στην έννοια της αποκέντρωσης έρχεται
και λέει ότι εγώ χτυπάω το κράτος, είµαι αντικρατιστής και άρα

είµαι στη µόδα και εποµένως, δηµιουργώ εστίες αποκέντρωσης
και εποµένως, δίνονται εξουσίες στο λαό. Συµβαίνει όµως αυτό;

Πρώτα απ’’ όλα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η µείωση του
κράτους και η αποδυνάµωση της πολιτικής είναι εκείνα τα αίτια
τα οποία εκτρέφουν τη διαφθορά και δηµιουργούν φαινόµενα τα
οποία αντιµετωπίζουµε σήµερα. Γιατί όταν δεν υπάρχουν οι
ασφαλιστικές δικλίδες, όταν δεν υπάρχουν εκείνοι οι µοχλοί οι
οποίοι θα εµποδίσουν το ιδιωτικό να επικρατήσει στο δηµόσιο,
τότε είναι επόµενο να υπάρχει και διαφθορά, να υπάρχουν και
πολιτικοί οι οποίοι είναι επίορκοι και δεν θα κάνουν το καθήκον
τους. Συνεπώς το νοµοσχέδιο αυτό µε την έννοια ότι δήθεν κάνει
αποκέντρωση, στην ουσία αποδυναµώνει το δηµόσιο για να είναι
και στη µόδα αλλά και συγχρόνως, µε τους τεράστιους δήµους
δεν ενισχύει την περιφέρεια και την αποκέντρωση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική ‘Εδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Επειδή ο χρόνος είναι αµείλικτος, θέλω να τελειώσω κάνοντας
µια συγκεκριµένη αναφορά, σε σχέση µε αυτά που είπα.

Στη λογική αυτή του αντικρατισµού, στη λογική της οικονοµι-
κής αποδοτικότητας, η σηµερινή Κυβέρνηση επιχείρησε να κάνει
διάφορους ακροβατισµούς, µε τους οποίους δυστυχώς ζηµίωσε
µεγάλες περιφέρειες. Μία από αυτές είναι η πατρίδα µου, ο
Nοµός Τρικάλων. Ακούστε:

Έγιναν συσκέψεις, έγιναν διαβουλεύσεις, τοποθετήθηκαν οι
Βουλευτές, τοποθετήθηκε η ΤΕ∆Κ, τοποθετήθηκε η ΚΕ∆ΚΕ, πήρε
πρώτη απόφαση η Κυβέρνηση να είναι έξι oi δήµοι και ξαφνικά,
εν µία νυκτί, οι δήµοι από έξι έγιναν τέσσερις, χωρίς καµµία δι-
καιολογία, χωρίς καµµία αιτιολόγηση. ∆ιεπράχθη ένα έγκληµα
εις βάρος ενός νοµού: Ένας νοµός, ο οποίος διαθέτει το µεγα-
λύτερο ορεινό όγκο σε όλη την περιοχή της Θεσσαλίας, να µην
έχει κανέναν ορεινό δήµο. Να έχει η Καρδίτσα, να έχουν άλλες
περιοχές –και καλώς έχουν και καλώς κάνουν- και ο Νοµός Τρι-
κάλων, ο οποίος είναι κατ’ εξοχήν ορεινός -τα 2/3 του είναι
ορεινά- να µην έχει ούτε έναν ορεινό δήµο. Και αυτό χωρίς να δί-
νεται καµµία εξήγηση, πέρα από την εξήγηση αυτή, την οποία
σας ανέπτυξα προηγουµένως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό εκτός των
άλλων είναι αποτέλεσµα κοµµατισµού. Με βάση αυτόν τον κοµ-
µατισµό έγιναν όλα αυτά τα µαγειρέµατα, από τα οποία προέ-
κυψε αυτό το έκτρωµα, που καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε.
Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία λέµε απερίφραστα
ένα µεγάλο «όχι». Ορθώς ο Πρόεδρός µας, ο κ. Σαµαράς, είπε ότι
µόλις έρθει η Νέα ∆ηµοκρατία θα το αναθεωρήσει. ∆ιότι εγκλή-
µατα αυτού του τύπου, στα οποία και το κράτος διαλύεται και
αποκέντρωση δεν υπάρχει, αλλά υπάρχει µια σοβαρή αδικία εις
βάρος περιοχών, όπως είναι τα Τρίκαλα και άλλες περιοχές, την
οποία εµείς θα διορθώσουµε, είναι πλέον γνωστό ότι ο ελληνι-
κός λαός δεν µπορεί να τα αποδεχθεί.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Χα-
τζηγάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί στις 16.00’.
Μέχρι τότε συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών επί της
αρχής του νοµοσχεδίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, θα συνεχίσουµε
µετά;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Θα συνεχιστεί η συνε-
δρίαση για τη συζήτηση επί των άρθρων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Φαντάζοµαι ότι δεν θα τελειώσουµε σήµερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει τώρα ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-

δρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είναι λίγο πα-

ράξενη, πραγµατικά, η αίσθηση ότι τοποθετούµαι στην Ολοµέ-
λεια, µιλώντας σε ώτα µη ακουόντων.

Ερχόµαστε εδώ εκατόν εβδοµήντα και περισσότεροι Βουλευ-
τές της Εθνικής Αντιπροσωπείας να πούµε ο καθένας τα δικά του
και να συµβάλλουµε σε µια συζήτηση όπου δεν υπάρχει ουσια-

7910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στικά τίποτα για να συζητηθεί. Γιατί όλα στο υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο είναι ήδη δροµολογηµένα. Τα έχετε ήδη αποφασίσει
µεταξύ σας. ∆εν µας ακούτε, δεν ακούτε κανέναν.

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αναγορεύσει τη διαβούλευση
σε κορυφαία έκφανση του κυβερνητικού σας ήθους, αλλά εδώ
δυστυχώς την εξευτελίζετε. Εκτός εάν θεωρείτε ότι την έχετε
υπηρετήσει επαρκώς, διαβουλευόµενοι σε κάθε νοµό µε τους κυ-
βερνητικούς Βουλευτές, µε κάποια στελέχη της νοµαρχιακής
ΠΑΣΟΚ και µε µερικούς -αλλά όχι όλους- προσκείµενους στην
κυβερνητική παράταξη δηµάρχους. Εάν είναι έτσι, έχει καλώς.
Και αυτό το κάνετε, χωρίς να ζητήσετε τη γνώµη ούτε ενός από
τους Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και της Αντι-
πολίτευσης ευρύτερα, των δηµάρχων, των νοµαρχών, της ΤΕ∆Κ,
της ΕΝΑΕ, της ΚΕ∆ΚΕ, της ΠΟΕ-ΟΤΑ, ακόµα και των τοπικών κοι-
νωνιών διά των ψηφισµάτων των δηµοτικών συµβουλίων. ∆εν το
κάνετε αυτό, όχι βέβαια για να υιοθετήσετε στο ακέραιο τις υπο-
δείξεις τους. Προσωπικά δεν θα είχα ποτέ αυτήν την απαίτηση.

Είχα όµως, κύριε Υπουργέ, την απαίτηση να ακούσετε την
άποψή µου, αναφορικά τουλάχιστον µε τη δική µου περιφέρεια
κι ας µε αγνοούσατε παντελώς. Εάν για εσάς αυτό είναι διαβού-
λευση και όχι µικροκοµµατικό µαγειρείο, τότε προσωπικά λυπά-
µαι πολύ, γιατί αυτός ο ευτελισµός της διαδικασίας δεν αξίζει σε
ένα τόσο σηµαντικό για το µέλλον της διοικητικής δοµής της
χώρας νοµοσχέδιο. Λυπάµαι και για πολλούς από τους συνα-
δέλφους της Συµπολίτευσης που έρχονται εδώ µέσα, αναπαρά-
γουν τις µεγαλοστοµίες της εισηγητικής έκθεσης –«βάθεµα και
πλάτεµα της δηµοκρατίας», το ακούσαµε αυτό το νοσταλγικό,
όπως και «το κύτταρο της δηµοκρατίας» κ.λπ.- σας επαινούν,
σας συγχαίρουν, αρθρώνουν από το Βήµα πού και πού κάποια
ένσταση τοπικού, κυρίως, χαρακτήρα για ιστορικούς δήµους, για
χωροταξικό, συµφωνούν και επαυξάνουν γενικά εδώ µέσα και
έξω από την Αίθουσα σπεύδουν στο εντευκτήριο για να στηρί-
ξουν µε λόγο και υπογραφή αιτήµατα δηµάρχων, που πιέζουν.
Εδώ έχει πάει περίπατο το όραµα και βέβαια, προτάσσεται το πο-
λιτικό αισθητήριο της πολιτικής αυτοσυντήρησης.

Οφείλω, λοιπόν, να αναπτύξω, έστω και µε τη µορφή του απω-
θηµένου γι’ αυτά που δεν µε αφήσατε να αναπτύξω, δύο-τρία ση-
µεία σχετικά µε το νοµό µου, την εκλογική περιφέρεια της
Καβάλας.

Εκεί αποφασίσατε τη δηµιουργία τεσσάρων δήµων. Υπάρχει
λογική βέβαια και την αποδέχοµαι, όπως υπήρχε λογική και στο
σενάριο των πέντε δήµων. Το αντιπαρέρχοµαι. Άλλωστε, αυτό
στηρίχθηκε στα ψηφίσµατα τεσσάρων από τα πέντε δηµοτικά
συµβούλια των συγχωνευοµένων δήµων στο νέο ∆ήµο Παγγαίου.
Εντάξει. Υπήρχε όµως και εναλλακτική επιλογή στη χωροταξική
κατανοµή των τεσσάρων νέων δήµων: αυτή που πρότεινε τη συ-
νένωση του ∆ήµου Καβάλας όχι µόνο µε το ∆ήµο Φιλίππων, όπως
έγινε, αλλά και µε τον παρακείµενο και όµορο ∆ήµο Ελευθερών.
Την αγνοήσατε. Παρά την ήδη υφιστάµενη από το 2008 πρόταση
του ∆ήµου Ελευθερών, παρά τη σύµφωνη γνώµη του ∆ήµου Κα-
βάλας, παρά τη συνεννόηση και των δύο δήµων, όπως αποτυ-
πώθηκε σε µία πρόταση που σας κατατέθηκε στο Υπουργείο στις
20 του µήνα, αγνοήσατε το σκεπτικό που εδράζεται στην κοινή
αναπτυξιακή προοπτική και συνάφεια µεταξύ των δύο δήµων, συ-
νεπές άλλωστε και µε τις βασικές αρχές του νοµοσχεδίου.
Αγνοήσατε –κι αυτό είναι το κύριο- την υφιστάµενη κοινωνική,
πολιτισµική και οικονοµική πραγµατικότητα, βάσει της οποίας η
αστική συγκέντρωση στους τρεις, κυρίως, παραθαλάσσιους οι-
κισµούς του ∆ήµου Ελευθερών αποτελεί στην ουσία συνέχεια
του αστικού ιστού του ∆ήµου Καβάλας σε απόσταση µόλις δε-
καπέντε χιλιοµέτρων από το κέντρο της πόλης της Καβάλας.

Αγνοήσατε, λοιπόν, την ανάγκη του ∆ήµου Καβάλας να επεν-
δύσει στην τουριστική και κυρίως στην οικιστική του επέκταση
προς τα δυτικά, στη φυσική του γειτνίαση µε το ∆ήµο Ελευθε-
ρών. Και ενώ επικαλεστήκατε επιχειρήµατα γεωγραφικής φύ-
σεως, επί της ουσίας δεν µπορέσατε να ερµηνεύσετε το χάρτη.
Το είδαµε κι αυτό. ∆ιότι αν το κάνατε, τότε θα µπορούσατε να
εντοπίσετε την ύπαρξη του Συµβόλου Όρους σαν φυσικό όριο
µεταξύ αφ’ ενός του ∆ήµου Ελευθερών και του ∆ήµου Καβάλας
και αφ’ ετέρου της ενδοχώρας του ∆ήµου Παγγαίου. Καταθέτω
στα Πρακτικά τους χάρτες για την οικονοµία της συζήτησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες χάρτες, οι
οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ο λόγος, βέβαια, που οι κάτοικοι του ∆ήµου Ελευθερών
έβλεπαν και βλέπουν προς την Καβάλα ήταν αυτό: ότι υπήρχε
φυσικό εµπόδιο. ∆εν έβλεπαν προς την ενδοχώρα. Έβλεπαν
προς την Καβάλα και εξακολουθούν να βλέπουν. Εσείς δεν το εί-
δατε και κάνατε ανορθολογική κατανοµή, δηµιουργώντας ένα
δήµο-µαµούθ, το ∆ήµο Παγγαίου, έκτασης επτακοσίων χιλιάδων
στρεµµάτων και αφήνοντας το µητροπολιτικό δήµο της πρωτεύ-
ουσας στη µισή ακριβώς έκταση, δηλαδή τριακόσιες πενήντα χι-
λιάδες στρέµµατα. Εάν διορθώνατε αυτή την ανισορροπία, θα
είχαµε στους δύο δήµους -πάλι στη λογική του ίδιου αριθµού των
τεσσάρων συνολικά- περίπου ισοδύναµους σε έκταση δήµους:
το ∆ήµο Καβάλας µε πεντακόσιες µία χιλιάδες στρέµµατα και το
∆ήµο Παγγαίου µε πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες στρέµµατα.
Έτσι θα υπήρχε καλύτερη, ισόρροπη κατανοµή, αλλά και δήµοι
µε κύρια χαρακτηριστικά, κύριους αναπτυξιακούς στόχους και
αναπτυξιακή οµοιογένεια. ∆εν πρόκειται να το κάνετε. Κι όπως
πληροφορούµαι, αφήνετε ανοιχτό το ενδεχόµενο µελλοντικής
απόσπασης από το ∆ήµο Ελευθερών και προσχώρηση στο ∆ήµο
Καβάλας δηµοτικών διαµερισµάτων. Αν το κάνετε αυτό, προφα-
νώς παραδέχεστε το λάθος στον αρχικό σχεδιασµό και τα ελ-
λείµµατα. Θα δούµε.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν καταψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, επειδή είµαστε αντίθετοι
στην αυτοδιοικητική µεταρρύθµιση. ∆εχόµαστε και τα θετικά της
στοιχεία. Εκτιµούµε όµως –και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε- ότι
αυτήν την ώρα, µε αυτήν την κάκιστη δηµοσιονοµική κατάσταση
της χώρας, µε αυτήν τη διαδικασία της διαβούλευσης-µαϊµού, µε
αυτές τις ελλείψεις στην προετοιµασία, δεν έχουµε πειστεί ότι
εξασφαλίζετε στις νέες αυτοδιοικητικές δοµές ουσιαστική λει-
τουργικότητα και οικονοµική βιωσιµότητα.

Και κάτι τελευταίο:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φθινόπωρο δεν είναι µακριά.

Κάτι µου λέει ότι τότε οι αυτοδιοικητικές εκλογές, που θα είναι
στην τελική τους ευθεία, δεν θα είναι κεντρικό πολιτικό ζήτηµα
για τη χώρα. Αν στα ήδη µειωµένα όρια αντοχής του πολίτη προ-
στεθεί η αναπόφευκτη πρόσθετη ταλαιπωρία από την αναπό-
φευκτα προβληµατική περίοδο προσαρµογής στις νέες δοµές,
τότε η λαϊκή δυσαρέσκεια πολύ φοβούµαι ότι θα διογκωθεί, πέρα
από τις αντοχές του συνολικού πολιτικού συστήµατος. Και τότε
αυτά τα ωραία λόγια και οι εκθέσεις ιδεών που ακούσαµε αυτές
τις τρεις ηµέρες δεν θα είναι παρά µια µακρινή, µελαγχολική ανά-
µνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Πα-
ναγιωτόπουλο.

Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Πάρης
Κουκουλόπουλος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν το τελευταίο τριήµερο ένας
Έλληνας του εξωτερικού βρισκόταν γύρω, µέσα, από τη Βουλή,
αλλά και από την τηλεόραση έβλεπε τη συζήτηση εδώ, θα µας
έλεγε πολύ καθαρά ότι συζητάµε ένα και µοναδικό θέµα: χωρο-
ταξία, α’ βαθµό αυτοδιοίκησης των δήµων, ονοµασίες, έδρες.
Παντού υπάρχει αυτή η εικόνα, έξω από τη Βουλή, στους δια-
δρόµους, στο εντευκτήριο, ακόµη και εδώ µέσα.

Οκτώ χρόνια Πρόεδρος της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων και Κοι-
νοτήτων έµαθα να ακούω πολύ καλά τη φωνή των τοπικών κοι-
νωνιών και να διαβάζω και πίσω από τις λέξεις. Και γνωρίζω πολύ
καλά τη λογική των τοπικών κοινωνιών, τι τις συνέχει, τι τις πα-
ρακινεί, τι τις ενώνει.

Είµαι ο τελευταίος, λοιπόν, που θα αδικήσω όλες αυτές τις
φωνές που διαµαρτύρονται έξω ή µέσα από το κτήριο της Βου-
λής, γιατί ίσως οι περισσότερες από αυτές τις φωνές να έχουν
και δίκιο.

Όταν, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η όλη συζήτηση
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εδώ µέσα ανακυκλώνεται στο θέµα περί µοναδικότητας και ιστο-
ρικότητας διαφόρων τόπων, τότε υπάρχει πρόβληµα. Και δεν
υπάρχει απλά πρόβληµα, συζητώντας έτσι βλάπτουµε πολύ σο-
βαρά την εθνική µας υπόθεση σε µια περίοδο που περισσεύουν
τα ερωτήµατα και απουσιάζουν οι απαντήσεις. Λες και αδυνα-
τούµε να περιγράψουµε το πρόβληµα της χώρας και να προτεί-
νουµε λύσεις.

Σε µια διπλανή αίθουσα χθες ένας τέως Υπουργός µε πολύ κυ-
νικό τρόπο οµολόγησε κάτι που όλοι υποψιαζόµασταν. Τρεις
φορές µέχρι τώρα στην παρούσα Σύνοδο της Βουλής, διαδηλω-
τές απαίτησαν να καεί η Βουλή, φωνάζοντας το τροµακτικό και
ισοπεδωτικό «κλέφτες». Η απαίτηση των πολιτών την ίδια ώρα να
µπουν κάποιοι φυλακή, έχει πάρει καθολικό χαρακτήρα. «Κόκ-
κινο έχει χτυπήσει» η αµφισβήτηση των θεσµών, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ζητήµατα από το «πόθεν έσχες» µέχρι την ασυλία
ηµών των Βουλευτών και από το πολιτικό χρήµα και µέχρι τη δια-
δικασία παραγραφής, έχουν εκ των πραγµάτων αποκτήσει κε-
ντρική θέση στην πολιτική ατζέντα.

Αναρωτιέµαι όµως: Αρκεί αυτή η συζήτηση, για να οδηγηθούµε
στην αναγέννηση των θεσµών, στην έξοδο από την κρίση και
στην οικοδόµηση µιας νέας σχέσης εµπιστοσύνης ανάµεσα στην
πολιτική και τους πολίτες; Απαντώ ξεκάθαρα: Όχι, δεν αρκεί.

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι απαι-
τούν να ακούν από µας αλήθειες. Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, απαιτούν ο διάλογός µας πρώτα απ’ όλα σ’ αυτή
την Αίθουσα, να επικεντρώνεται στα δικά τους προβλήµατα και
στα προβλήµατα της χώρας και όχι στα προβλήµατα τα δικά µας,
της πολιτικής τάξης. Οι πολίτες απαιτούν ουσιαστικό διάλογο και
όχι προσχηµατικό.

Και κάτι ακόµη. Ποιο είναι άραγε το περιεχόµενο του πολιτι-
κού εκπροσώπου στην κοινοβουλευτική δηµοκρατία, του εκπρο-
σώπου του λαού; Έντιµος και µε αίσθηµα αποστολής
οπωσδήποτε, χωρίς καµµία αµφιβολία είναι αναγκαία προϋπό-
θεση. Είναι, όµως, και κάτι ακόµα ο πολιτικός στην κοινοβουλευ-
τική δηµοκρατία. Κάτι άλλο πρέπει να τον χαρακτηρίζει. Η
ικανότητά του να πάει τα πράγµατα µπροστά, να συµπυκνώνει
αιτήµατα και να ενώνει τους πολίτες σε στόχους που προωθούν
τα συλλογικά συµφέροντα των κοινωνιών, τοπικών και γενικό-
τερα όλης της ελληνικής κοινωνίας.

Με αυτή την οπτική θέλω ξεκάθαρα να θέσω ένα ζήτηµα. Οι
τοποθετήσεις όλων δυστυχώς των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
τρεις µέρες τώρα δεν αδικούν απλά το νοµοσχέδιο, αλλά βρί-
σκονται πολύ µακριά από τις απαιτήσεις των καιρών. Κι αυτό δυ-
στυχώς, αφορά και τον καθ’ όλα σεβαστό αξιότιµο Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Σαµαρά.

Άκουσα µε πολύ προσοχή, µε επιµέλεια µαθητή κυριολεκτικά
και σηµείωσα όλα τα σηµεία στα οποία έκανε κριτική ο κ. Σαµα-
ράς.

Σηµείο πρώτο. ∆εν έχει συνολικό, λέει, χαρακτήρα το νοµο-
σχέδιο. ∆εν θα πω το απαξιωτικό ότι δεν διάβασε το νοµοσχέδιο.
Πιστεύω ότι είναι ένας τύπος διαλόγου και αντιπαράθεσης που
απωθεί τους πολίτες. Μας γυρίζουν την πλάτη, όταν µιλάµε έτσι.
∆εν θα το πω πραγµατικά, γιατί δεν το πιστεύω. Θα πως, όµως,
κάτι άλλο.

Όλοι όσοι έχουµε µια εµπλοκή χρόνια ολόκληρα µε τους θε-
σµούς αυτοδιοίκησης και κράτους, έναν προβληµατισµό και µια
αγωνία έχουµε: Μήπως ακριβώς ο συνολικός, ο καθολικός χα-
ρακτήρας της αλλαγής είναι από µόνος του ένα πρόβληµα, γιατί
πραγµατικά βάζει πάρα πολλά πράγµατα ταυτόχρονα µπροστά.
Και όχι, βέβαια, αυτό που είπε ο κ. Σαµαράς.

∆εύτερο ζήτηµα. Είπε ο κ. Σαµαράς «γιατί απουσιάζει από το
νοµοθέτηµα η φορολογική αποκέντρωση;». Η απάντηση είναι
απλή: Γιατί χρειάζεται πρώτα απ’ όλα συνταγµατική ρύθµιση.
Όµως, ο κ. Σαµαράς δεν µπορούσε να ρωτήσει τον παριστάµενο
κ. Παυλόπουλο, Υπουργό τότε Εσωτερικών -γιατί ήταν Βουλευ-
τής στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο- αν ο ίδιος δεν
θυµάται, για να του πει ότι η Κεντρική Ένωση ∆ήµων και Κοινο-
τήτων Ελλάδας µε Πρόεδρο τον οµιλούντα όταν κατέθεσε δυνα-
µικά άρθρο για να ανοίξει ο δρόµος για τη φορολογική
αποκέντρωση, απερρίφθη τότε από την κυβερνητική πλειοψηφία,
ανεξάρτητα από την περιπέτεια µετά της συνταγµατικής αναθε-

ώρησης;
Ποιου κόµµατος εκπρόσωπος είναι ο κ. Σαµαράς;
Ζήτηµα τρίτο. Έθεσε ζήτηµα πόρων. Είµαι ο τελευταίος που

θα αµφισβητήσει το ζήτηµα των πόρων, γιατί ηγήθηκα επί Κυ-
βερνήσεων ΠΑΣΟΚ στα αποκαλυπτήρια των παρακρατηθέντων,
που ο κ. Καραµανλής ονόµασε τότε υπεξαιρεθέντα, στους πό-
ρους που δεν έπαιρνε η αυτοδιοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, παραπέµπω πρώτα στην έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους και θέλω µε θάρρος και σαφήνεια απέναντι
στους µέχρι χθες συναδέλφους µου να πω τούτο: ∆εν µπορεί η
αυτοδιοίκηση να µείνει έξω από την εθνική προσπάθεια δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής της χώρας.

Επόµενο ζήτηµα. Έβαλε ένα ζήτηµα αρµοδιοτήτων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας µιλά ένας άνθρωπος που

υπηρέτησε δεκαεννιά χρόνια ως δήµαρχος και τέσσερα χρόνια
ως δηµοτικός σύµβουλος από τα οποία οκτώ χρόνια ως Πρόε-
δρος της ΚΕ∆ΚΕ. Το ζήτηµα των αρµοδιοτήτων είναι ένα νόµι-
σµα µε δύο όψεις. ∆εν είναι µόνο τι δίνει το κράτος, τι ζητά, αλλά
και τι επιδιώκει η αυτοδιοίκηση.

Γνωρίζετε ότι ο ∆ήµος Πατρέων, ο ∆ήµος Θεσσαλονίκης, αρ-
νούνται εδώ και τριάντα χρόνια να ασκήσουν πολεοδοµική αρ-
µοδιότητα, γιατί έχει πολιτικό κόστος; Ή δεν το γνωρίζετε και
θέλετε να το ακούσετε από µένα;

∆εν είναι, λοιπόν, τόσο εύκολη συζήτηση οι αρµοδιότητες. Και
το κεντρικό ερώτηµα για τις αρµοδιότητες είναι το εξής: Έχουν
συνολική φέρουσα ικανότητα οι ΟΤΑ σήµερα, αν δεν υπάρξουν
σοβαρές δοµικές, διαρθρωτικές αλλαγές στον Α’βαθµό και στο
Β’ βαθµό; Η απάντηση είναι, δυστυχώς, όχι.

Επόµενο ζήτηµα που έβαλε ο κ. Σαµαράς, µε τη διαπίστωση
του οποίου συµφωνώ. Είναι, λέει, οργανωτικό το πρόβληµα της
χώρας, διοίκησης και αυτοδιοίκησης; Προφανώς όχι. Οι δοµές
από µόνες τους δεν παράγουν τίποτα. Απέφυγε, όµως, να πει
ποιο είναι το πρόβληµα, ποια είναι η αποστολή του Α’ και Β’ βαθ-
µού και του κεντρικού κράτους. Θα το θέσω µε ερωτηµατικό
τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία
Πρόεδρε.

Αντέχει άλλο η Αθήνα να είναι στο ναδίρ της ανταγωνιστικό-
τητας, έναντι άλλων µεγαλουπόλεων αντιστοίχου µεγέθους; Η
απάντηση είναι, όχι. Κι αυτό έχει εθνικό κόστος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς προτείνουµε µητροπολιτική αυτοδιοίκηση Β’ βαθµού. Η
Νέα ∆ηµοκρατία τι προτείνει; Εκείνο το θολό συνονθύλευµα µη-
τροπολιτικών λειτουργιών;

∆εύτερον, αντέχει άλλο η περιφέρεια να βλέπει να µεγαλώνει
η απόστασή της από την Αθήνα; Θα επαναλάβω για πολλοστή
φορά, στη λιγοστή κοινοβουλευτική µου θητεία ότι ο µέσος κά-
τοικος της χώρας κατέχει µισό ΑΕΠ από τον µέσο κάτοικο της
Αττικής. Πώς θα κάνουµε περιφερειακή ανάπτυξη χωρίς ισχυρά
υποκείµενα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. Πρέπει να µιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αντέχει άλλο η χώρα
χωρίς κράτος επιτελείο σε µια εποχή που το 80% των αποφά-
σεων, που αφορούν τη ζωή µας και τους πολίτες, λαµβάνονται
έξω από τη χώρα; Ή θα έχουµε ένα συγκεντρωτικό κράτος το
οποίο θα µπερδεύεται συνέχεια στα πόδια µας, όταν αλλιώς λει-
τουργεί το πρότυπο του σύγχρονου κράτους;

Έβαλε, τέλος, ο κ. Σαµαράς, δύο ζητήµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, µόνο µισό λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Υπάρχει ένα µείζον

θέµα…
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας πα-

ρακαλώ. Ασχολούµαι µια ολόκληρη ζωή µε αυτά τα θέµατα.

7912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆υστυχώς ο Κανονι-
σµός…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε ένα λεπτό σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας έδωσα χρόνο, αλλά
δεν θα µπορούν να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έθεσε ο κ. Σαµαράς
θέµα για τα κριτήρια συνενώσεων και έβαλε ζήτηµα κοµµατι-
σµού.

Μετά λόγου γνώσης και µε την ευθύτητα, που γνωρίζουν πολ-
λοί εδώ µέσα απ’ όλους τους πολιτικούς χώρους, που µε χαρα-
κτηρίζει, θέλω να πω ότι είναι παντελώς ανυπόστατο. Μάλλον
περί του αντιθέτου υπάρχουν επιχειρήµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γι’ αυτό δεν καλέσατε τους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι δυνατόν να έρ-
χεται εδώ ως επιχείρηµα κοµµατισµού το ότι ο ∆ήµος της Νεά-
πολης και ο ∆ήµος Συκεών γίνονται ένας δήµος, όταν έχουν δύο
δηµάρχους του ΠΑΣΟΚ εφ’ όρου ζωής. Και βέβαια δεν είναι αυτό
το πρόβληµα της Θεσσαλονίκης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Προφανώς ζητάνε µια απά-
ντηση στο ζήτηµα της Νεάπολης, γιατί παραβιάζονται κριτήρια …

(Θόρυβος-∆ιαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Μα, τι είναι αυτά, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριοι συ-

νάδελφοι!
Κύριε Κουκουλόπουλε, σ’ ένα δευτερόλεπτο έχετε τελειώσει.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όµως το ερώτηµα για

τη Θεσσαλονίκη είναι: ποια άποψη έχουµε για το γεγονός ότι δεν
έχουµε ολοκληρωµένο µητροπολιτικό θεσµό; ∆εν έχει ζήτηµα
ανταγωνιστικότητας η Θεσσαλονίκη; Μα, αυτό περίµενα να
ακούσω από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σωστό είναι αυτό, αλλά δεν έχει
σχέση µε αυτό για το οποίο µιλάτε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και το τελευταίο ερώ-
τηµα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, είναι τούτο εδώ που
έβαλαν µαζί τα δύο συντηρητικά κόµµατα, Νέα ∆ηµοκρατία και
ΛΑΟΣ.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, έχετε
ολοκληρώσει. ∆εν είστε ο εισηγητής. Έχετε ξεπεράσει τα δέκα
λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το τελευταίο κοινό ερώ-
τηµα Νέας ∆ηµοκρατίας και ΛΑΟΣ είναι το εξής: «µα, τώρα θα
βάλουµε αυτά τα ζητήµατα µπροστά, που έχουµε κρίση;». Μα, η
κρίση έχει ως απάντηση το σύγχρονο κράτος και µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», αυτός ο δρόµος ανοίγει. Τώρα πρέπει να ανοίξει ο δρό-
µος και όχι αύριο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Κουκουλόπουλε, για την ισονοµία και την ισοπολιτεία στο
χρόνο!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής είκοσι εννέα µαθητές και επτά εκπαιδευτικοί
από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Σπερχειάδας Φθιώτιδας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 28 Μαΐου 2010 και ώρα
10.00’:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 129 παρά-
γραφοι 2 και 3, 130 παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βου-
λής):

1.- Η µε αριθµό 833/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την υποτιµολόγηση των φαρµάκων
κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 832/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού της Νέας ∆ηµοκρατίας κυρίας Ευγενίας Τσουµάνη-Σπέντζα
προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων βελτίωσης των σωφρο-
νιστικών καταστηµάτων ανηλίκων κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 841/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την καθυστέρηση καταβολής εξισωτικών αποζηµιώ-
σεων 2008 και 2009 στους αγροτοκτηνοτρόφους κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 831/55/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τις προµήθειες του Ελληνικού ∆ηµοσίου κ.λπ..

(Θα απαντήσει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης).
5.- Η µε αριθµό 830/54/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Προ-

έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό,
σχετικά µε το ασφαλιστικό σύστηµα και τις εργασιακές σχέσεις
κ.λπ..

(Θα απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης).

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. - Η µε αριθµό 840/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ιαµάντως
Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε
τη δασοπροστασία στη Χώρα µας κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 838/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Βαϊτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε την ανάγκη για αύξηση της επισκεψι-
µότητας στα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους της
χώρας µας κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 835/25-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου
Παπαδηµούλη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη µείωση κατά 12% των
αναπηρικών επιδοµάτων βάσει του ν. 3833/15-3-2010 κ.λπ..

Η Βουλευτής Φθιώτιδας από το ΠΑΣΟΚ κ. Αντωνία Αντωνίου
έχει το λόγο για έξι λεπτά.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ να κα-
λωσορίσω τους µαθητές από το ∆ήµο Σπερχειάδας, µια και είναι
από την εκλογική µου περιφέρεια. Καλώς ήλθατε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο για την αλλαγή του διοικητικού και αυτοδιοικητικού χάρτη
της χώρας µας, σε µία πολύ δύσκολη συγκυρία. Από τη µία
πλευρά έχουµε τη σκιά της κρίσης που έχει πέσει πολύ βαριά
πάνω στην οικονοµία και την κοινωνία και µας αναγκάζει να ανα-
µετρηθούµε, όχι µόνο µε τα προβλήµατα του σήµερα, αλλά και
µε τα διαχρονικά προβλήµατα και τις αδυναµίες που έχουµε ως
οικονοµία, ως κοινωνία και ως κράτος. Καλούµαστε, δηλαδή, ως
χώρα και ως λαός να κάνουµε µία τεράστια υπέρβαση σε ελάχι-
στο χρόνο και µε επώδυνο τρόπο.

Από την άλλη πλευρά έχουµε µία άλλη µεγάλη σκιά, που πέ-
φτει πάνω από τον πολιτικό κόσµο και από το πολιτικό σύστηµα
της χώρας, µια σκιά έντονης αµφισβήτησης και ισοπεδωτικής
απαξίωσης επί δικαίων και αδίκων. Για να διώξουµε όµως αυτήν
τη σκιά χρειάζεται, εδώ και τώρα, να διαχωρίσουµε τους δίκαιους
από τους άδικους, χρειάζεται, εδώ και τώρα, κάθαρση και τιµω-
ρία. Γιατί η διαφθορά και η παρανοµία έχουν ονοµατεπώνυµα.
Και, βέβαια, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Χρειάζεται τώρα να χτυπή-
σουµε το σύστηµα που γεννά τη διαφθορά µε θεσµικές αλλαγές
και µεταρρυθµίσεις, χρειάζεται όµως και να αποδείξουµε ότι
αυτές οι αλλαγές είναι λειτουργικές και φέρουν χειροπιαστά απο-
τελέσµατα υπέρ του πολίτη.
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Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ασφαλώς µία σο-
βαρή αρχή για τη δηµιουργία ενός νέου, σύγχρονου και αποτε-
λεσµατικού κράτους. Το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι ένα
σηµαντικό εργαλείο στην υπόθεση της ανάπτυξης, της εξοικο-
νόµησης πόρων και της παροχής καλύτερων υπηρεσιών προς
τον πολίτη. Με αυτό το σχέδιο µεταφέρονται ευθύνες από τα
Υπουργεία στις νέες αιρετές περιφέρειες, µεταφέρονται ευθύ-
νες από τις νοµαρχίες στους νέους δήµους. ∆ηµιουργούνται νέοι
ισχυροί δήµοι µε ουσιαστικές αρµοδιότητες για την καλύτερη
εξυπηρέτηση του πολίτη. ∆ηµιουργείται ένα νέο σύστηµα επο-
πτείας, οικονοµικής διαχείρισης και ελέγχου των οργανισµών της
αυτοδιοίκησης, για να αντιµετωπίσουµε φαινόµενα κατασπατά-
λησης πόρων, υπερχρέωσης και διαφθοράς, που κι εδώ υπάρχει
θέµα και έχουµε αρχίσει και στο χώρο της αυτοδιοίκησης να µι-
λάµε για απαξίωση προσώπων και θεσµών.

Το αίτηµα της αλλαγής στη διοικητική δοµή της χώρας δεν
είναι καινούργιο, είναι ένα αίτηµα της τελευταίας δεκαετίας. Και
βέβαια, η Νέα ∆ηµοκρατία σήκωσε τη σηµαία της επανίδρυσης
του κράτους το 2004, δεν προχώρησε όµως σε καµµία επανί-
δρυση και αντί για επανίδρυση είχαµε αναπαλαίωση, γυρίσαµε
στην εποχή των «Μαυρογιαλούρων». Το µοντέλο διοίκησης τα
προηγούµενα έξι χρόνια βασίστηκε στον συγκεντρωτισµό, στον
κεντρικό έλεγχο, στη σπατάλη και βέβαια στο πελατειακό κρά-
τος. Τα αποτελέσµατα όλων αυτών των επιλογών τα ζούµε σή-
µερα δυστυχώς µε τον πιο οδυνηρό τρόπο, αφού συνέβαλαν
καθοριστικά στην διάλυση του κράτους, στο δηµοσιονοµικό
εκτροχιασµό και βέβαια, στο σοβαρό τραυµατισµό της αξιοπι-
στίας της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ τολµά σήµερα να
κάνει αυτό που δεν τόλµησε να κάνει η Νέα ∆ηµοκρατία, γιατί
δεν το ήθελε, αλλά και γιατί δεν το πίστευε. Όλες οι σηµαντικές
θεσµικές αλλαγές που έγιναν για την αποκέντρωση και την αυ-
τοδιοίκηση της χώρας έχουν τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ. Αντίθετα,
σε όλες τις περιπτώσεις η Νέα ∆ηµοκρατία τάχθηκε ενάντια σε
αυτές τις αλλαγές. Ωστόσο, µία τόσο µεγάλη µεταρρύθµιση σαν
τη σηµερινή, σίγουρα δεν είναι απλή υπόθεση. Και ασφαλώς µε
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δεν ολοκληρώνουµε την αλλαγή του κρά-
τους, ανοίγουµε µία νέα εποχή, θα έλεγα ότι τώρα αρχίζουµε.

Στο περιφερειακό επίπεδο καταργούνται οι νοµαρχίες και κα-
θιερώνονται οι δεκατρείς αυτοδιοικητικές περιφέρειες. Την ίδια,
όµως, στιγµή η χώρα χωρίζεται και σε επτά κρατικές διοικητικές
περιφέρειες. Εγώ πιστεύω προσωπικά ότι θα έπρεπε κι εδώ να
έχουµε δεκατρείς κρατικές διοικητικές περιφέρειες, διότι πι-
στεύω ότι έτσι θα δώσουµε καλύτερες υπηρεσίες στον πολίτη.
Είναι λίγο δύσκολο να µετακινηθούν πολίτες αυτοδιοικητικοί από
το Ευπάλιο, από το Αλιβέρι για να φθάσουν στη Λάρισα. Και βέ-
βαια, χρειαζόµαστε ισχυρές κρατικές διοικητικές περιφέρειες,
για να υπάρχει και ένας σοβαρός, ουσιαστικός διοικητικός έλεγ-
χος.

Στο επίπεδο των αλλαγών που σχετίζονται µε τις συνενώσεις
τοπικών κοινωνιών, µπαίνουµε σ’ ένα πιο ευαίσθητο πεδίο και
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε δύο σοβαρά θέµατα, από τη µία
πλευρά να ξεπεράσουµε αδικαιολόγητες φοβίες, τοπικισµούς,
εγωισµούς και µικροσυµφέροντα. Όµως, αυτά δεν ξεπερνιούνται
µε λογικές ισορροπιών, δηλαδή µε διπλές και τριπλές ονοµασίες
των δήµων, µε τη λογική, ο ένας δήµος της συνένωσης να παίρ-
νει το όνοµα, ο άλλος την έδρα και ο άλλος την ιστορική έδρα.

Κύριοι Υπουργοί, αυτό δεν είναι συνενώσεις, είναι συγκολλή-
σεις. Και βέβαια, το όνοµα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι ένα απλό
θέµα, αλλά σηµατοδοτεί τη νέα συλλογική ταυτότητα που θέ-
λουµε να διαµορφώσουµε, ώστε οι πολίτες του νέου δήµου να
µπορούν να ταυτιστούν µε τη νέα συλλογική οντότητα που προ-
κύπτει από τη συνένωση. Από την άλλη πλευρά, όµως, υπάρχουν
δικαιολογηµένες ευαισθησίες των τοπικών κοινωνιών που κα-
λούνται να συνυπάρξουν και να συµπορευτούν. Υπάρχουν αντι-
κειµενικές συνθήκες, ανάγκες και ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που
πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπόψη. Γιατί είναι άλλο πράγµα οι
συνενώσεις αστικών δήµων του Λεκανοπεδίου Αττικής, όπου οι
έννοιες της ταυτότητας και του ανήκειν είναι πολύ χαλαρές και
άλλο στην περιφέρεια, που είναι ιδιαίτερα ισχυρές.

Γιατί στην περιφέρεια δεν µπορεί να ισχύσει µόνο το αριθµη-

τικό κριτήριο, αλλά να λαµβάνονται σοβαρά υπόψη κριτήρια γε-
ωµορφολογικά, ιστορικά, πολιτισµικά, συνθήκες ζωής, ακόµα και
παραγωγικής δραστηριότητας.

Θα ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα: Κύριοι συνάδελφοι, δεν έχετε
απορήσει που έχουµε πολύ λίγες αντιδράσεις στην Αττική; Ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» έχει αναστατώσει όλη την υπόλοιπη περιφέ-
ρεια. Μπορεί το Υπουργείο να µας απαντήσει για ποιο λόγο
υπάρχει αυτό, δηλαδή γιατί στα µεγάλα αστικά κέντρα -Θεσσα-
λονίκη και Αττική- δεν έχουµε πρόβληµα και έχουµε µόνο στην
ελληνική περιφέρεια; Τι συµβαίνει εκεί; Εγώ κάνω µία προσέγ-
γιση και περιµένω να µου απαντήσει και το Υπουργείο. Βέβαια, µ’
αυτή την έννοια προκαλεί ερωτηµατικά αυτός ο υδροκεφαλισµός
των πρωτευουσών των νοµών, µε τον οποίο κατ’ εξοχήν αστικές
περιοχές συνενώνονται µε αγροτικές και ορεινές περιοχές, ενώ
έχουν εντελώς διαφορετικές αναπτυξιακές ανάγκες και στόχους.
∆υστυχώς, δηµιουργούµε τεράστια αστικά κέντρα στους νοµούς
της περιφέρειας κι έτσι πολύ φοβάµαι ότι θα απαξιώσουµε τους
περιφερειακούς δήµους και τα χωριά.

Όσον αφορά στις έδρες των δήµων, δεν είναι ένα θέµα δια-
πραγµατεύσεων, κύριοι της Κυβέρνησης, αλλά η επιλογή τους
γίνεται µε κριτήρια που εσείς καθορίσατε και δυστυχώς υπάρ-
χουν περιπτώσεις σ’ όλη την Ελλάδα, όπου δεν τους έχετε πείσει
ότι οι επιλογές των εδρών έγιναν µ’ αυτά τα κριτήρια. Εδώ πρέ-
πει να δώσετε εξηγήσεις. ∆ηµιουργήθηκαν πολύ σοβαρά θέµατα
και σήµερα έχουµε πάρα πολλούς, όχι παράγοντες της Αυτοδι-
οίκησης, αλλά πολίτες που είναι έξω από τη Βουλή και µέσα στη
Βουλή. Σ’ αυτή τη συγκυρία, µε οικονοµική κρίση, χάνουν το
χρόνο τους και έρχονται να αγωνιστούν εδώ και να σας πείσουν
για την ταυτότητά τους και την ιστορία τους και πρέπει να τους
ακούσετε, διότι υπάρχουν ερωτήµατα στα οποία, εµείς τουλάχι-
στον, ως εκπρόσωποί τους, δεν µπορούµε να τους απαντήσουµε.
∆εν µπορεί δηλαδή να γράφεται στο προσχέδιο άλλη ονοµασία,
π.χ. Αµφίκλεια και στο τέλος να βγαίνει άλλο. Γι’ αυτό δεν είναι
υπεύθυνο το Νοµοθετικό Σώµα, αλλά υπεύθυνη είναι η Εκτελε-
στική Εξουσία, η οποία παίρνει τις αποφάσεις. Πρέπει να απα-
ντήσετε σ’ όλους αυτούς που διαµαρτύρονται µε πειστικά
επιχειρήµατα, γιατί είναι πολύ λογικό από τον Πρόεδρο της Βου-
λής, απ’ όλους τους Βουλευτές, απ’ όλες τις πτέρυγες, να έρχο-
νται εδώ και να ζητούν από την Εκτελεστική Εξουσία να ακούσει
τις τοπικές κοινωνίες και τους Βουλευτές.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα το πρωί να λέτε ότι οι Βουλευτές
είναι στεναχωρηµένοι. ∆εν είναι στεναχωρηµένοι ούτε κανείς
υπερασπίζεται το χωριό του. Είµαστε εδώ γιατί έχουµε αντίληψη
για την ανάπτυξη στο νοµό µας και στην περιφέρεια και αγωνι-
ούµε γιατί η ελληνική περιφέρεια είναι σε µεγάλη ύφεση και το
ξέρετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κυρία συ-
νάδελφε.

ΤΟΝΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κλείνω λέγοντας ότι ο
Πρόεδρος της Κυβερνήσεως Γεώργιος Παπανδρέου, διεκδίκησε
ψήφο. Ήλθε εδώ και είπε: «Αλλάζω το µοντέλο διακυβέρνησης».
Ο Γιώργος Παπανδρέου λέει ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να
ακούει και έχουν έλθει πολλά νοµοσχέδια στη Βουλή που έχουν
δείξει ότι οι Υπουργοί της Κυβέρνησης ακούνε και αλλάζουν.
Υπάρχουν τροπολογίες και πολλές φορές η Νέα ∆ηµοκρατία µάς
έχει καταγγείλει ότι κάνουµε πολλές αλλαγές και δεν ξέρουµε τι
θέλουµε. Αναβαθµίζουµε το Ελληνικό Κοινοβούλιο, αγαπητοί συ-
νάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θέλω να ελπίζω ότι και η ηγε-
σία του Υπουργείου θα ακούσει την άποψη-θέση και το µοντέλο
διακυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου και όλων των Βου-
λευτών και θα ακούσει τις απόψεις όλων αυτών που διαµαρτύ-
ρονται. Να µην τις κάνει. Να τους απαντήσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Αντωνίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι µε
οµόφωνη απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων η συζήτηση
της υπ’ αριθµ. 34/27/19-4-2010 επίκαιρης επερώτησης του Λαϊ-
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κού Ορθόδοξου Συναγερµού, αρµοδιότητας Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, σχετικά µε τις εξελίξεις στην ελληνική εξωτερική πολιτική
που είχε προγραµµατισθεί για αύριο Παρασκευή 28 Μαΐου 2010
αναβάλλεται και θα συζητηθεί τη ∆ευτέρα 31 Μαΐου 2010.

Μετά τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων θα διεξαχθεί νο-
µοθετική εργασία µε θέµα ηµερήσιας διάταξης «Συνέχιση της
συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτε-
κτονική της αυτοδιοίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης - Πρό-
γραµµα Καλλικράτης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε τον κατάλογο των
οµιλητών. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω µε σεβασµό στο χρόνο
και προς όλους τους οµιλητές να τηρείτε το χρόνο σας, για να µη
γίνεται η δική σας οµιλία εµπόδιο στην ολοκλήρωση της συζή-
τησης και στην τοποθέτηση όλων των συναδέλφων Βουλευτών.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ευτύχιος ∆αµιανάκης έχει το
λόγο.

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει ένας απαράβατος, διαχρονι-

κός κανόνας, που δεν αµφισβητήθηκε ποτέ: Οι πολιτικοί υλοποι-
ούν πάντα τις αποφάσεις που παίρνουν, αλλά κρίνονται πάντα εκ
του αποτελέσµατος και αυτό τον κανόνα δεν τον αµφισβητεί κα-
νείς. Η συζητούµενη αυτές τις µέρες κορυφαία πολιτική επιλογή
προφανώς και αυτή θα κριθεί εκ του αποτελέσµατος. Άλλωστε,
τελικός κριτής των όποιων κυβερνητικών αποφάσεων της κάθε
κυβέρνησης είναι κατά το Σύνταγµα ο Έλληνας πολίτης που κά-
νοντας το λογαριασµό, στο τέλος διατηρεί την κυβέρνηση ή τη
στέλνει στην αντιπολίτευση και αυτό είναι η πεµπτουσία της δη-
µοκρατίας.

Υπάρχει όµως και ένας άλλος κανόνας, που είναι πάρα πολύ
συναφής µ’ αυτό. Υπάρχουν πολιτικοί που εξαγγέλλουν πολιτι-
κές και τις υλοποιούν. Υπάρχουν πολιτικοί που εξαγγέλλουν πο-
λιτικές και δεν τις υλοποιούν ή όταν τις υλοποιούν κάνουν
ακριβώς τα αντίθετα απ’ αυτά για τα οποία είχαν δεσµευτεί και
οπισθοδροµούν τη χώρα. Υπάρχουν, βεβαίως και πολιτικοί της
αδράνειας, «δεν βαριέσαι, άσε να γίνει ό,τι θέλει» και τελικά το
καράβι πέφτει στην ξέρα ή βυθίζεται χωρίς καπετάνιο, χωρίς κυ-
βερνήτη.

Με βάση αυτές τις κατηγορίες των πολιτικών θα ήθελα να
κάνω µία κατάταξη κυρίως για τα κυβερνητικά κόµµατα. Το
ΠΑΣΟΚ δεσµεύτηκε από την αρχή ως Αντιπολίτευση ότι η ανα-
γκαία µεταρρύθµιση για τη χώρα είναι ένας νέος «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑΣ ΙΙ». ∆εν είχε ονοµαστεί τότε «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Τον
συµπεριέλαβε στις προγραµµατικές του δηλώσεις, ως κορυφαία
κεντρική επιλογή. Αυτό υλοποιεί σήµερα ο Πρωθυπουργός, γι’
αυτό µας ψήφισαν και οι πολίτες, για να υλοποιήσουµε τις προ-
γραµµατικές µας δεσµεύσεις.

Ερωτώ τη Νέα ∆ηµοκρατία, µε όλο το σεβασµό και το ξέρετε,
κύριοι συνάδελφοι: Επί πεντέµισι χρόνια, όπως είπε ο κ. Πάρις
Κουκουλόπουλος, δεν είχατε το χρόνο να κάνετε εσείς τον «ΚΑ-
ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ ΙΙ», αφού είχατε αναθέσει και τη µελέτη του ΙΤΑ; Σας
είχε παραδοθεί. ∆εν είχατε το χρόνο να το κάνετε; Το συζητά-
γατε, το ξανασυζητάγατε και βέβαια στο τέλος το αφήσατε.

Χθες άκουσα µε έκπληξη εδώ στο Κοινοβούλιο τον καθ’ όλα
αγαπητό συνάδελφο κ. Σταµάτη, να λέει ότι αυτό το νοµοσχέδιο
διαλύει την αυτοδιοίκηση και την ίδια ώρα να λέει: «Θίγετε τον
Αλέκο Παπαδόπουλο που είχε κάνει τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ Ι» και τον
προσβάλλετε ως συντάκτη εκείνου του νόµου».

Ερωτώ: Ποιοι απεχώρησαν εν χορώ από την Αίθουσα όταν ψη-
φίστηκε ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ Ι» και ποιοι είπαν ότι όταν γίνουν κυ-
βέρνηση θα τον καταργήσουν; Εσείς, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, το είπατε αυτό και σήµερα διά του Αρχηγού σας
επαναλάβατε ακριβώς τις ίδιες φράσεις που είχατε πει και όταν
ψηφίζαµε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ Ι». Αποχωρήσατε καταψηφίζοντας
και δεσµευόµενοι ότι θα τον καταργήσετε. Ο λαός µόνον θα κα-
ταργήσει τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όταν θα κληθεί να ψηφίσει.

Κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στο θέµα των ηµερών, που
είµαι βέβαιος ότι πονάει τη συντριπτική πλειοψηφία των Βου-
λευτών. Όλους µας αγγίζει, µας ακουµπά, γι’ αυτό και επανασυ-
στήσαµε τις εξεταστικές επιτροπές και είπαµε «ας µατώσουµε»
και θα «µατώσουµε» όλοι µαζί. Το είπαµε και το 2004, όταν φέ-

ραµε τα εφτά σηµεία από τον Πρωθυπουργό, όπου είπαµε ότι
πρέπει επιτέλους κάτι να αλλάξει. Επιτέλους να βάλουµε τον δά-
κτυλον επί τον τύπον των ήλων. Ξέρουµε το πρόβληµα και πρέ-
πει να απαντήσουµε.

Υπάρχει όµως µία διαφορά, αγαπητοί συνάδελφοι. Ας µη βά-
ζουµε χρώµατα και σκορ.

Να τους αποµονώσουµε όλους, όπου κι αν ανήκουν, σε όποια
πτέρυγα της Βουλής. ∆ιότι αυτό είναι απαίτηση της κοινωνίας.
Και να εξαντλήσουµε και όλα τα δικονοµικά µέσα. Όλα! Ακόµα
και αυτά που λένε ότι έχουν παραγραφεί, να βρούµε τρόπους να
τα αντιµετωπίσουµε.

∆ιότι είπε κάτι ο κ. Νεράντζης. Εγώ θα προσθέσω κάτι. Λέει:
∆εν είναι επειδή κάνατε τις εξεταστικές επιτροπές και βγήκαν οι
υποθέσεις, αλλά γιατί τα ξέραµε πολύ καιρό.

Υπάρχει, όµως, µία διαφορά, κύριοι συνάδελφοι: Εµείς δεν
κλείσαµε νύχτα τη Βουλή για να παραγράψουµε ευθύνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», φίλες και φίλοι, είναι η τελευταία µεγάλη

τοµή. Την έχει ανάγκη ο τόπος. Είναι όλα τέλεια; Το τέλειο δεν γί-
νεται ποτέ, όµως θα ήθελα να ακούσω και για την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου, τουλάχιστον από αβροφροσύνη, έναν καλό
λόγο για ένα τέτοιο µεγάλο, δαιδαλώδες πολυνοµοσχέδιο. Κατά
τη γνώµη µου –ως νοµικού- είναι το καλύτερο νοµοσχέδιο που
έχει κατατεθεί στο Ελληνικό Κοινοβούλιο από πλευράς νοµοπα-
ρασκευαστικής επεξεργασίας. Ποιος θα ήθελε να ήταν στη θέση
του Υπουργού, όταν έπρεπε να συνθέσει χίλιους τριάντα πέντε
δήµους, να µοιραστούν έδρες, να µοιραστούν ονοµασίες, να ορι-
στούν όλα; Κανείς µας. Αυτή είναι η αλήθεια.

Πηγαίνω τώρα στα Χανιά. Εγώ και οι συνάδελφοί µου –ο Μα-
νώλης Σκουλάκης που είναι σήµερα εδώ- είχαµε µία πρόταση του
ΙΤΑ. Αυτή µας επιδείχθηκε. Όπως την είδαµε -γιατί τότε δεν ήταν
οι έδρες- εµείς είπαµε, ναι, είναι µία πρόταση ισορροπίας για το
νοµό. ∆εν είχαµε, όµως, το δικαίωµα, κύριοι συνάδελφοι –και
αυτή είναι η αλήθεια- να κάνουµε αλλαγές. Και καλώς δεν είχαµε
δικαίωµα να κάνουµε. ∆ιότι αν συνεννοούνταν οι τριακόσιοι της
Βουλής µε τους χίλιους τριάντα πέντε δηµάρχους, τις χίλιες τριά-
ντα πέντε αντιπολιτεύσεις, πού θα κατέληγε αυτό το νοµοσχέ-
διο; Πουθενά. Αυτή είναι η αλήθεια.

Θα πω ένα, δύο λόγια για το χωριό µου, για δύο θέµατα του
Νοµού Χανίων. Κι εγώ και ο Μανώλης Σκουλάκης και ο Σήφης
Βαλυράκης και ο Χρήστος Μαρκογιαννάκης απαιτήσαµε, όχι για
λόγους αντιδικίας, αλλά για λόγους ισορροπίας η έδρα της κε-
ντρικής διοίκησης να είναι στα Χανιά. ∆ιότι έτσι θα αποκαθίστατο
µία ιστορική αδικία, όταν είχαν αποµακρυνθεί όλες οι Υπηρεσίες
από τα Χανιά στην έδρα της Περιφέρειας στο Ηράκλειο.

∆εύτερον, εγώ είµαι από την Κάντανο. Η Κάντανος έχει δύο
ταµπέλες που γράφουν: «Κατεστράφη προς εξιλασµόν της δο-
λοφονίας 25 Γερµανών στρατιωτικών». Εκεί γεννήθηκα, εκεί µε-
γάλωσα. Εκεί έχω θάψει τον πατέρα µου. Λέτε συναισθηµατικά
να µην ήθελα να είναι η Κάντανος, που σήµερα προεδρεύει του
δικτύου µαρτυρικών πόλεων; Και είχα την άποψη να γίνει απο-
δεκτή η πρόταση του δικτύου και όλες οι µαρτυρικές έδρες ή
έστω οι ιστορικές έδρες επαρχιών, να παραµείνουν. ∆εν έγινε
αποδεκτό. ∆εν θα θυσιάσω, όµως, την ενότητα της επαρχίας µου,
την ενότητα του Νοµού µου, παίζοντας µε τις έδρες ή παίζοντας
µε τις ονοµασίες. ∆εν είναι αυτό το ζήτηµα. Είναι βαθύτερο και
µας αφορά όλους, γιατί στις αυτοδιοικήσεις έχουν απευθείας
αναφορά οι πολίτες.

Γι’ αυτό, κύριοι συνάδελφοι, και όσον αφορά το Βάµµο που
έβαλε το θέµα της έδρας, ως ιστορική έδρα της επαρχίας Απο-
κορώνου και τις άλλες που είχαν τα παράπονά τους, αυτή είναι
η πρόταση του Υπουργείου. ∆εν είχαµε τη δυνατότητα αλλαγών
και προέχει να κοιτάζουµε τη συνοχή των κοινωνιών κι όχι να
µπαίνουµε σε παζάρια διαπραγµάτευσης εδρών ή ονοµάτων.

Αυτή είναι η άποψή µου. Αυτή καταθέτω. Αυτή στηρίζω.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆α-

µιανάκη.
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Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστος
Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανα-
διάρθρωση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και η µεταρρύθµιση των
δοµών της Τοπικής Αυτοδιοίκησης αποτελούν για τη χώρα υψηλή
προτεραιότητα. Και αυτό, διότι οι ανάγκες αυτής –και των πολι-
τών της- επιβάλουν τη ριζική, την ουσιαστική, τη συνολική ανα-
διάρθρωση όλων των διοικητικών µηχανισµών, στους οποίους
εγκολπώνονται εστίες κακοδιοίκησης και διαφθοράς, φαινόµενα
αναποτελεσµατικότητας και γραφειοκρατίας.

Στην κατεύθυνση αυτή, της διοικητικής ανασυγκρότησης, επι-
βάλλεται –και το πιστεύουµε ακράδαντα και ως Νέα ∆ηµοκρα-
τία- η διαµόρφωση µιας νέας αρχιτεκτονικής για την
Αυτοδιοίκηση και την αποκεντρωµένη διοίκηση. Επιβάλλεται ένα
συνολικό πρόγραµµα διοικητικής αναδιάρθρωσης µε βασικό συ-
στατικό στοιχείο τη µεταρρύθµιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Μια τέτοια, όµως, µεταρρύθµιση πρέπει να εξυπηρετεί ορι-
σµένες αρχές και προϋποθέσεις, µεταξύ των οποίων είναι η ρι-
ζική αναδιάρθρωση και εξυγίανση του δηµόσιου τοµέα στο
σύνολό του, τόσο σε επίπεδο κεντρικής διοίκησης, όσο και σε
επίπεδο Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η ανακατανοµή –προς τα κάτω-
πόρων, αρµοδιοτήτων, εξουσιών συµβατών µεταξύ τους, η δη-
µοσιονοµική αποκέντρωση, η εξάλειψη των γραφειοκρατικών µη-
χανισµών, η χωροταξική κατανοµή και η οργάνωση µε
αντικειµενικά, κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια, η εφαρµογή
νέων πολιτικών που θα οδηγούν στην ισχυροποίηση του θεσµού
της αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές, όµως, οι αρχές και προ-
ϋποθέσεις απουσιάζουν από την υπό συζήτηση νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης, πρωτοβουλία η οποία δεν
αντιµετωπίζει τις πραγµατικές ανάγκες της αυτοδιοίκησης, δεν
προωθεί την περιφερειακή ανάπτυξη, δεν θεραπεύει παθογέ-
νειες, αδυναµίες, υστερήσεις, δεν ανταποκρίνεται στις προκλή-
σεις της εποχής, πρωτοβουλία η οποία:

Πρώτον, δεν αποτελεί ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

∆εύτερον, δεν υιοθετεί την ουσιαστική µεταφορά αρµοδιοτή-
των βάσει ενός ολοκληρωµένου σχεδίου.

Τρίτον, δεν εδράζεται σε ανάλυση του κόστους των αρµοδιο-
τήτων που µεταφέρονται.

Τέταρτον, δεν εµπεριέχει καθορισµένους, απαραίτητους πό-
ρους, αδυναµία που υπογραµµίζεται και στη γνώµη της ΟΚΕ, η
οποία τόνισε χθες ότι θα έπρεπε το χρηµατοδοτικό πλαίσιο για
την υποστήριξη της µεταρρύθµισης να παρατίθεται στο σύνολό
του στο νοµοσχέδιο και να µην παραπέµπεται για εξειδικεύσεις
στο µέλλον.

Πέµπτον, δεν υιοθετείται κανένα ουσιαστικό και αποτελεσµα-
τικό µέτρο για την πάταξη της διαφθοράς και της κακοδιοίκησης.

Έκτον, δεν συρρικνώνει τη γραφειοκρατία.
Έβδοµον, δεν περιλαµβάνει αντιστοίχιση µεταφοράς αρµο-

διοτήτων και µεταφοράς οικονοµικών πόρων.
Όγδοον, δεν προβλέπει ουσιαστική φορολογική αποκέντρωση.
Ένατον, δεν ενσωµατώνει -σε αρκετές περιπτώσεις- ορθολο-

γική χωροταξική οργάνωση των νέων δήµων.
Στο σηµείο αυτό πρέπει να τονιστεί ότι δεν έγινε ουσιαστικός

διάλογος µε τους εµπλεκόµενους φορείς, κάτι που επιβεβαίω-
σαν -και πολύ πρόσφατα- σε τοποθετήσεις τους αρκετοί συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ, στοιχείο που διαψεύδει τον ίδιο τον κύριο
Πρωθυπουργό, ο οποίος προειδοποιούσε στο ετήσιο τακτικό συ-
νέδριο της ΚΕ∆ για το 2007, πως µεταξύ των προϋποθέσεων που
πρέπει να συνοδεύουν αυτή τη µεγάλη µεταρρύθµιση, πρέπει να
είναι η χωροθέτηση µετά από διάλογο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα παραπάνω, όπως αυτά
αποτυπώνονται κατά την υλοποίησή τους και στο Νοµό Φθιώτι-
δας, προκύπτει ότι η Κυβέρνηση προχώρησε στη διοικητική µε-
ταρρύθµιση, χωρίς να συντρέχουν οι προϋποθέσεις που έθετε
και απαιτούσε ωσάν αντιπολίτευση.

Αντιµετώπισε το σοβαρό αυτό εγχείρηµα µε προχειρότητα, µε
κοµµατική υστεροβουλία, χωρίς ουσιαστική διαβούλευση µε τις
τοπικές κοινωνίες και τα θεσµικά Όργανα της Αυτοδιοίκησης και
στο Νοµό Φθιώτιδας, κοινωνίες και όργανα τα οποία αγνοήθη-

καν κατά τη διαµόρφωση της χωροταξικής δοµής των νέων
δήµων του νοµού, δηµιουργώντας τριβές και αντιθέσεις µεταξύ
τοπικών κοινωνιών του νοµού.

Είπε ο κύριος Υπουργός σήµερα: «Η Κυβέρνηση έχει εξα-
ντλήσει κάθε περιθώριο στη συζήτηση µε τις τοπικές κοινωνίες».
Και αναρωτιέµαι: ∆ύο δήµαρχοι –έξω του νοµού µου- ισχυρίζο-
νται ότι ποτέ δεν έχουν δει ούτε τον κύριο Υπουργό ούτε συνερ-
γάτες του ούτε το Γενικό Γραµµατέα. Ποια είναι η διαβούλευση
που έχει γίνει;

Με περιφρόνηση, όµως, εκτός των τοπικών κοινωνιών και των
θεσµικών Οργάνων της Αυτοδιοίκησης, αντιµετωπίσατε και
όλους τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Ποτέ δεν κληθήκαµε
από εσάς να συµµετάσχουµε σε οργανωµένη συζήτηση τουλά-
χιστον για τη χωροταξική δοµή των νέων δήµων του Νοµού Φθιώ-
τιδας.

Σε επιστολή µου δε, που σας έστειλα στις 22 Μαΐου –το προη-
γούµενο Σάββατο- και µε την οποία σας καλούσα, έστω και την
ύστατη ώρα, να συγκαλέσετε σύσκεψη όλων των Βουλευτών του
Νοµού Φθιώτιδας για την αναζήτηση λύσεων σε ζητήµατα, τα
οποία µε τις ρυθµίσεις σας έχουν δηµιουργήσει αντιθέσεις µε-
ταξύ τοπικών κοινωνιών, ουδέποτε απαντήσατε. Όχι µόνο τέτοια
συνάντηση δεν έγινε, αλλά ποτέ δεν έλαβα και απάντηση.

Ως εκ τούτου, λυπάµαι που σε αυτή τη διαδικασία δεν µπορώ
να προσεγγίσω θετικά ρυθµίσεις που αποπνέουν προχειρότητα
στο σχεδιασµό και που µερικές φορές αγγίζουν τα όρια της φαι-
δρότητας. Προχειρότητα όπως αυτή καταδεικνύεται από το γε-
γονός ότι στο σχέδιο νόµου παρουσιάζεται εντελώς διαφορετικό
στοιχείο στην περιγραφή για έδρα ενός νέου δήµου του Νοµού
Φθιώτιδας στο κυρίως κείµενο και εµφανίζονται διαφορετικά
στοιχεία στους χάρτες και στα υποµνήµατα –το ανέφερε η κ.
Αντωνίου- προχειρότητα όπως αυτή καταγράφεται από την αλ-
λαγή στα ονόµατα τεσσάρων από τους επτά νέους δήµους του
Νοµού Φθιώτιδας από το προσχέδιο στο σχέδιο. Σχεδιασµός στα
όρια της φαιδρότητας, όταν δύο δήµοι του Νοµού Φθιώτιδας
αποκτούν σύνθετα ονόµατα υπαρχόντων δήµων, στους οποίους
δεν θα βρίσκεται η έδρα, ώστε να αποδυναµωθούν οι αντιδρά-
σεις των τοπικών κοινωνιών και να σωπάσουν οι διαµαρτυρίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις για
να πετύχουν τους στόχους τους απαιτούν προσεγγίσεις, οι
οποίες θα πρέπει να εδράζονται σε ορθολογικά, κοινωνικά και οι-
κονοµικά κριτήρια και όχι να µετατρέπονται σε ασκήσεις µικρο-
πολιτικής κοπτοραπτικής, γιατί τότε δεν δηµιουργείται καλύτερο
κράτος, αλλά χειρότερη Τοπική Αυτοδιοίκηση και έτσι δεν δηµι-
ουργείται η Τοπική Αυτοδιοίκηση που οραµατιζόµαστε, µία αυ-
τοδιοίκηση κοντά στον πολίτη µε πόρους και αρµοδιότητες, που
θα έχει ως αποτέλεσµα τη βελτίωση της ποιότητας ζωής, την το-
πική ανάπτυξη.

Ένα τέτοιο όραµα δεν θα αφήσουµε να υπονοµευθεί από το µι-
κροπολιτικό µυωπισµό και τη µικροκοµµατική σκοπιµότητα του
ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό και καταψηφίζουµε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου και θα επιδιώκουµε διαρκώς τη βελτίωση στην υλοποίησή
του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Σταϊκούρα.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Συνασπισµού της Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς απορρίπτει τον

«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» της ισοπέδωσης. Και πράγµατι, αυτή είναι η κε-
ντρική επιλογή του κυβερνητικού επιτελείου σε σχέση µε τη νέα
διοικητική µεταρρύθµιση στη χώρα µας.

Μου έχει κάνει εντύπωση ότι ειδικά στην αιτιολογική έκθεση,
εισάγοντας τη βασική ιδέα, χρησιµοποιούνται κάτι λέξεις και κάτι
εκφράσεις πολύ χαρακτηριστικές για το πνεύµα και τη νοοτροπία
των συντακτών αυτού του σχεδίου, όπως «θωρακισµένος µηχα-
νισµός», «αµερόληπτος φρουρός» και πολλά άλλα τέτοια, που
δεν είναι µεµονωµένα. Συνθέτουν µία άποψη του κυβερνώντος
κόµµατος. Έχει αποδεχθεί, αλλά έχει άλλες θεωρητικές διακη-
ρύξεις ως σοσιαλιστικό και σοσιαλδηµοκρατικό κόµµα, ότι η αυ-
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τοδιοίκηση είναι το µακρύ χέρι του κράτους, δηλαδή, µία τοπική
κρατική διοίκηση.

Κυρία Υφυπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι της Πλειο-
ψηφίας, η αυτοδιοίκηση δεν ορίζεται από τα πάνω. Είναι θεσµός
κατακτηµένος από µία διαδικασία κοινωνικής ανάγκης, δηλαδή
συγκρότησης θεσµικής και ουσιαστικής των αυτοδιοικούµενων
κοινωνιών. Μπορεί «να έχει κυλήσει πολύ νερό στο αυλάκι» στην
ιστορία των κοινωνιών, των κρατών και των µεγαλύτερων ακόµη
συνενώσεων, αλλά αυτός ο πυρήνας της αυτοδιοικούµενης κοι-
νωνίας δεν µπορεί να χαθεί µέσα από επιλογές σαν και αυτές του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Ο ισχυρός δήµος δεν είναι ο πολυπληθής δήµος, γιατί µου έρ-
χεται στο µυαλό η περίφηµη θεωρία των «ισχυρών κυβερνή-
σεων». Μη γελάσουµε, γιατί κλαίµε µε την περίφηµη παράδοση
των ισχυρών κυβερνήσεων στη χώρα µας. Όταν µιλά κανείς για
ισχυρούς δήµους, πρέπει να έχει µία σύνεση και να καταλαβαί-
νει ότι µία είναι η ισχύς: η πραγµατική και ουσιώδης εκπροσώ-
πηση και συµµετοχικότητα των κοινωνιών. Αυτή είναι η ισχύς της
αυτοδιοίκησης. ∆εν είναι ούτε η πολύ µεγάλη γεωγραφική
έκταση ούτε και το πολύ µεγάλος πλήθος των δηµοτών. Άλλω-
στε, αυτό συµβαίνει σε όλο τον κόσµο, όπου παραδοσιακά έχουν
διαµορφωθεί, χωρίς από τα πάνω παρεµβάσεις, οι αυτοδιοικού-
µενες συγκροτήσεις.

Αυτός, λοιπόν, ο εξαναγκασµός των συνενώσεων είναι έξω από
κάθε σοσιαλιστική λογική, είναι έξω από κάθε δηµοκρατική πα-
ράδοση, είναι τεχνοκρατισµός επιβαλλόµενος από ισχυρά κέ-
ντρα, εσωτερικά και διεθνή, ενός µοντέλου εξουσίας, που
επιβάλλει στους πολίτες τις πραγµατικές επιλογές µ’ έναν πα-
τερναλισµό. Φυσικά, αυτός ο πατερναλισµός δεν είναι ουδέτε-
ρος. Είναι συντεταγµένος µε την οργάνωση και τη δοµή της
οικονοµίας, µε το πώς κατανέµονται οι πόροι, µε το πώς ανα-
διανέµονται τα εισοδήµατα ή δεν αναδιανέµονται, µε το πώς µει-
ώνεται το κοινωνικό κράτος, µε το πώς προσανατολίζονται όλα
στην υψηλή κερδοφορία των επενδεδυµένων κεφαλαίων, µε, µε,
µε, µε.

Σε αυτό αντιστοιχεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Και αυτό έρχεται να
καλύψει. Είναι η ιεραρχηµένη τοπική κρατική διοίκηση. Το είπε
και ο σύντροφος και συνάδελφος ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Τσούκαλης. Εκατόν ογδόντα εκατοµµύρια ευρώ µεταφέρονται
στους νεοσύστατους δήµους. Είναι αυτό τόσο µεγάλη αποκε-
ντρωτική διαδικασία ενίσχυσης των νέων ισχυρών δήµων;

Και περνώ γρήγορα σε µερικά καίριας σηµασίας ζητήµατα.
Απλή αναλογική. Εδώ ενισχύεται η πλειοψηφική λειτουργία

των εκπροσωπήσεων. Παραµένουν τα περίφηµα 3/5, ενισχύεται
ο δηµαρχοκεντρικός και περιφερειοκεντρικός προσωποπαγής
χαρακτήρας της δοµής της αυτοδιοίκησης και ακόµη και η κα-
τάρτιση συνδυασµών ανεξάρτητων πολιτών, κινήσεων απαγο-
ρεύεται στην πραγµατικότητα. Με αυτή την αντιδηµοκρατική
προοπτική δεν θα είναι ισχυρός ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Θα είναι ισχυ-
ρός ο µηχανισµός επιβολής κεντρικά ειληµµένων αποφάσεων και
τίποτε περισσότερο. Το δε σοβαρό βήµα προς τις αιρετές περι-
φέρειες είναι µετέωρο, είναι κατώτερο των προσδοκιών.

Να µη µιλήσω για τις απολύσεις των εργαζοµένων και να προ-
χωρήσω αµέσως, στο ένα λεπτό που έχω –κυρία Πρόεδρε, δώστε
µου άλλο ένα, εάν έχετε την καλοσύνη- σε αυτό το περίφηµο ζή-
τηµα που προέκυψε τώρα, µε την αναστάτωση σε όλη την Ελ-
λάδα.

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Στον Πειραιά, όταν ήθελαν
να ιδιωτικοποιήσουν τη Μαρίνα Ζέας και σχεδίαζε η αλήστου µνή-
µης ΕΤΑ τότε τα σχέδια πώλησης της θαλασσινής πλατείας του
Πειραιά, τρεις, τέσσερις άνθρωποι ενηµερώναµε την πειραϊκή
κοινωνία. Κανένας δεν µπορούσε να κατανοήσει. Μόλις µπήκε η
πρώτη µπουλντόζα, ξεκίνησε ένα τεράστιο κίνηµα παµπειραϊκό,
που ανάγκασε τον τότε Υπουργό κ. Σουφλιά να τα πάρει πίσω
και να προγραµµατίσει νέα µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
και τουλάχιστον κατά το ήµισυ και παραπάνω σώσαµε τη θα-
λασσινή πλατεία της πόλης µας. Τώρα προέκυψαν αυτές οι αντι-
δράσεις, γιατί δεν υπήρξε διάλογος και ενηµέρωση.

Και θέλω να πω για τις κοινότητες. Περιοχές όπως η Όλυµπος
της Καρπάθου κινδυνεύει από αυτό το σύστηµα. Είναι µάλλον σί-
γουρο ότι δεν θα εκλεγεί από την Όλυµπο αντιδήµαρχος. Στον

Πειραιά, ο ∆ήµος Ρέντη τι δουλειά έχει µε τη Νίκαια;
Τα άλλα ζητήµατα των ονοµασιών -αναφερθήκαµε ήδη στο

Κοµµένο της Άρτας και σε άλλες. Επίσης η Απείρανθος, το πρό-
τυπο παράδειγµα- και µία σειρά άλλες επιλογές, έχουν γίνει µόνο
και µόνο µε κριτήριο το πληθυσµιακό. Αυτό δεν είναι κριτήριο
από µόνο του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε τον υπολογισµό για το νέο ∆ήµο Κέρκυρας θα

απαιτηθούν πεντακόσιες είκοσι πέντε υποψηφιότητες δηµοτικών
και τοπικών συµβούλων από κάθε συνδυασµό. Έλεος! Είναι αυτό
δηµοκρατική συµµετοχή; Είναι αυτό δυνατότητα πραγµατικής
λειτουργίας; Έτσι υπολογίζουν και τα έχουν στείλει σε γραπτά
κείµενα οι άνθρωποι που ασχολούνται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Μισό λεπτό.
Και θα τελειώσω µε το ∆ήµο Ελληνικού. ∆εν είναι δυνατόν η το-

πική κοινωνία του ∆ήµου Ελληνικού που κατέκτησε µία ταυτό-
τητα, που άνοιξε δρόµους για ολόκληρη την Αττική και για
ολόκληρη την Ελλάδα, να τιµωρείται αυτή τη στιγµή.

Καταθέτω στα Πρακτικά, κυρία Πρόεδρε, τη συλλογή των υπο-
γραφών και όλες τις εκθέσεις µε τις οποίες αιτιολογείται και τεκ-
µηριώνεται το αίτηµα του ∆ήµου Ελληνικού, ο ∆ήµαρχος του
οποίου ήδη βρίσκεται στην εικοστή όγδοη ηµέρα απεργίας πεί-
νας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).

Πάρτε το πίσω. Συζητήστε µε τις κοινωνίες. Η αυτοδιοίκηση
είναι άλλο πράγµα. ∆εν είναι αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ.
Με όλο το σεβασµό, κύριε συνάδελφε, µην τιµωρούµε την οι-

κονοµία της συζήτησης και το χρόνο των συναδέλφων Βουλευ-
τών.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γρηγόρης Ψαριανός.
ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για να µην επαναλάβω πολλά πράγµατα που ήδη έθεσε και ο

Νίκος Τσούκαλης και ο Θοδωρής ∆ρίτσας για το ∆ήµο Ελληνικού
που τιµωρείται και για πολλούς άλλους δήµους που τιµωρούνται,
να ξεκινήσω αλλιώς. Να πω ότι θα έπρεπε να συζητήσουµε πολύ
γρήγορα επί της αρχής σε αυτό το νοµοσχέδιο και όλα αυτά που
λέµε τώρα εδώ και δυο µέρες θα έπρεπε κανονικά να τα συζη-
τάµε στη συζήτηση κατ’ άρθρον. Γιατί επί της αρχής καθόµαστε
και λέµε για τα διάφορα χωριά, τις παραλίες, τους δήµους, τις
κοινότητες και αναφέρουµε συγκεκριµένα παραδείγµατα, ενώ η
συζήτηση είναι επί της αρχής. Είµαστε, λοιπόν, θεωρητικά εκτός
θέµατος. Από δω και πέρα θα έπρεπε να συζητάµε µε συγκεκρι-
µένα παραδείγµατα.

Αλλά επειδή έχει ξεκινήσει αυτή η κουβέντα, θέλω να πω ότι
υπάρχει ανάγκη να γίνει περιφερειακή και διοικητική αναδιάρ-
θρωση του κράτους. Υπάρχει όµως µεγάλη ανάγκη να γίνει και
ουσιαστική αναδιάρθρωση του κράτους στους µηχανισµούς του,
στα Υπουργεία του, στις µίζες του, στα σκάνδαλά του.

Και έχουµε και ένα περιστατικό που είναι εντελώς αστείο, είναι
στα όρια του σουρεαλισµού: σε δύο µεγάλα σκάνδαλα κυριαρχεί
το ίδιο όνοµα. Μαντέλης στο Βατοπέδιο, Μαντέλης στη
«SIEMENS». Έχουµε µπει σ’ ένα κύκλο τελείως σουρεαλιστικό
και κανείς δεν µιλάει για ευθύνες ακόµα. Έχουν αρχίσει και βγαί-
νουν κάποια ονόµατα σιγά-σιγά, δειλά, στη σέντρα και στις εφη-
µερίδες που κρέµονται από τα µανταλάκια.

Αλλά τους µηχανισµούς που καλύπτουν και οργανώνουν αυτά
τα κυκλώµατα κατασπατάλησης και ληστείας του δηµοσίου χρή-
µατος και της δηµόσιας περιουσίας, τους µηχανισµούς και τα κυ-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7917



κλώµατα δεν θέλει στην πραγµατικότητα από τα δύο µεγάλα κόµ-
µατα να τους θίξει κανείς. Θα περιοριστούµε σε κάποιους απο-
διοποµπαίους τράγους.

Για να πούµε τώρα για τη διοικητική αναδιάρθρωση, που χρει-
άζεται. Εµείς κατ’ αρχάς δεν θα ήµασταν αντίθετοι σε ένα τέτοιο
σχέδιο, σε µια τέτοια πρόταση, που θα ήταν σοβαρή, µελετηµένη
και θα είχε προηγηθεί διαβούλευση και θα είχε ζητηθεί και η
γνώµη των τοπικών κοινοτήτων. Αυτό σε καµµία περίπτωση δεν
έγινε. Και το καταγγέλλουν και Βουλευτές του κόµµατος που θα
ψηφίσουν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Ο ίδιος ο Καλλικράτης, ξέρετε, είχε και αυτός κάτι σχέδια.
Εκτός από την Ακρόπολη µε τον Ικτίνο, είχε και άλλα σχέδια, που
δεν του έκατσαν, δεν του πέτυχαν και δεν τα έφτιαξε. Αυτός ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», λοιπόν, είναι ακριβώς αυτά που δεν έφτιαξε ο
άλλος Καλλικράτης. Επαναλαµβάνετε τα ίδια λάθη και λέτε ότι θα
τα φτιάξουµε.

Το ίδιο είχε γίνει και µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Ξέρετε, ο «ΚΑ-
ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» έκανε ένα µεγάλο λάθος. Ως επιτετραµµένος της
Ρωσίας, πήγε τα καντόνια στην Ελβετία και έφερε στην Ελλάδα
την πατάτα. Θα έπρεπε να πάει την πατάτα στην Ελβετία και να
φέρει τα καντόνια στην Ελλάδα.

Έπρεπε να έχουµε µια αποκεντρωµένη περιφερειακή διοίκηση,
εδώ και δεκαετίες, από κτήσεως βαυαρικού κράτους, που έχουµε
συνηθίσει να το λέµε ελληνικό. Όµως αυτό δεν το κάναµε ποτέ.
Ποτέ δεν είχαµε το θάρρος να το κάνουµε.

Θα φέρω ένα παράδειγµα. Η Ρόδος, που ήταν διοικητικό κέ-
ντρο της ∆ωδεκανήσου, πήγε στην Ερµούπολη και είναι στο δι-
οικητικό κέντρο του Πειραιά! Η Ρόδος! Ποια είναι η αποκέντρωση
που κάνουµε; Τι είδους αποκέντρωση είναι αυτή; Όταν βάζουµε
πάλι τον Πειραιά, την Αθήνα, τη Λάρισα;

Στη Λάρισα θα τρέχουν από το Ευπάλιο, για να πω µερικά πα-
ραδείγµατα, επειδή συζητάµε γι’ αυτά. Το Ευπάλιο είναι δέκα χι-
λιόµετρα από τη Ναύπακτο. Ο κόσµος πήγαινε στη Ναύπακτο για
διάφορα πράγµατα, παρ’ όλο που είναι όρια Φωκίδας και Αιτω-
λοακαρνανίας. Τώρα το Ευπάλιο, αφού καταργούνται και οι νο-
µαρχίες και οι νοµοί -όπως τους ξέρουµε αναδιαµορφώνονται
στην πραγµατικότητα- ενώ θα έπρεπε να είναι στη Ναύπακτο και
αν θέλουν κάτι να πάνε απέναντι στην Πάτρα, που είναι δυο βή-
µατα, θα τρέχουν στη Λάρισα. Από το Ευπάλιο! Το ιστορικό Ευ-
πάλιο µ’ ένα ολοκαίνουργιο δηµαρχείο δεν γίνεται έδρα νοµού,
ενώ έχει ολοκαίνουργιο δηµαρχείο. Το είπαν πολλοί και κατατέ-
θηκαν και στα Πρακτικά.

Το ∆οξάτο όµως, επειδή έχει καινούργιο δηµαρχείο, γίνεται
έδρα νοµού. Και ο κ. Ραγκούσης, που είναι Πάριος – Γιάννης επί-
σης – κάνει δήµο την Αντίπαρο, που είναι δίπλα στην Πάρο, κολ-
λητά, και δεν κάνει δήµο τα Αντικύθηρα. Γιατί; Επειδή δεν είναι
από τα Κύθηρα;

Υπάρχουν πάρα πολλά τέτοια προβλήµατα. Θα σας πω και για
την ονοµατολογία και για την ονοµατοθεσία. ∆εν έχουµε ∆ήµο
Βεργίνας, µε έδρα τη Βέροια, που θα έπρεπε να έχουµε, ενώ
έχουµε ∆ήµο ∆ωδώνης, ∆ελφών, Ολυµπίας, Επιδαύρου. ∆εν
έχουµε ∆ήµο Ολύµπου στη Λάρισα, όπως είπε και κάποιος άλλος
συνάδελφος. Γιατί; Γιατί ∆ήµος Τεµπών και όχι ∆ήµος Ολύµπου,
παραδείγµατος χάριν; Και γιατί πολυδιασπώνται οι δήµοι που
είχαν το όνοµα του Ολύµπου;

Θέλω να πω ότι άλλο ένα πρόβληµα είναι ότι µένουµε στην ενι-
σχυµένη αναλογική του 42%, ενώ θα έπρεπε να ξαναγυρίσουµε
στην εκλογή σε αυτή την περιφερειακή αναδιάρθρωση µε την
απλή αναλογική. Αυτό είναι ένα µεγάλο έλλειµµα δηµοκρατίας,
που το πληρώνουµε και στην κεντρική πολιτική σκηνή.

Με αυτό το έλλειµµα δηµοκρατίας το 40% γίνεται 65% στη
Βουλή. Και «µε τον παρά του κάνει ό,τι θέλει», «µε την κυρά του»
και βγαίνει και λέει «έχω τη λαϊκή βούληση να κάνω ό,τι γου-
στάρω», ενώ δεν έχει τη λαϊκή βούληση, γιατί είναι µειοψηφία.
Και αν θέλετε να δείτε, τα σαραντάρια του ΠΑΣΟΚ και τα σαρα-
ντάρια της Νέας ∆ηµοκρατίας επί των ψηφισάντων, είναι στο λαό
εικοσάρια και εικοσιπεντάρια. Είστε Κυβερνήσεις θλιβερής µειο-
ψηφίας και παριστάνετε τις πλειοψηφίες, κάνετε αναδιαρθρώ-
σεις…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτάκι, κυρία Πρόεδρε. Έχει γίνει αρκετή κατάχρηση
των λεπτών και των λεφτών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Να σας θυµίσω ότι στις
16.00’ έχουµε ονοµαστική ψηφοφορία και πρέπει να µιλήσουν
όσο γίνεται περισσότεροι συνάδελφοι.

ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μάλιστα.
Θα ήθελα επίσης να πω ότι µε αυτή την ευκαιρία της ανα-

διάρθρωσης, βλέπουµε περιπτώσεις που οµοειδή χωριά και κε-
φαλοχώρια µικρά και µεγάλα που είναι σε κάµπο, διασπώνται και
τα µισά χωριά πάνε πίσω από το βουνό σε άλλη έδρα. Να σας
φέρω παράδειγµα το ∆ήµο Παρνασσού, που ο µισός είναι στον
κάµπο ανάµεσα στον Παρνασσό και στο Καλλίδροµο, αλλά τα
µισά χωριά του θα πάνε τώρα στην Άµφισσα, στο ∆ήµο ∆ελφών
µε έδρα την Άµφισσα. Πώς θα περνάνε οι άνθρωποι; Θέλει δύο
ώρες να πάνε στην Άµφισσα;

Και επίσης, διαλύεται η ενότητα των χωριών της Φθιώτιδας, µε
παράδειγµα την Αµφίκλεια, την Τιθορέα και την Ελάτεια. Και δι-
καίως διαµαρτύρονται εκεί, γιατί η ιστορική Αµφίκλεια χάνει και
την έδρα. Υπάρχουν πάρα πολλά τέτοια παραδείγµατα.

Τελευταίο θέλω να πω ότι δεν µπορεί να είναι ένας δήµος ο
Άη-Στράτης και ένας δήµος η Λέσβος. Είναι αδύνατο, είναι πα-
ρανοϊκό να είναι ένας δήµος ένα µικρό νησί. ∆ικαίως είναι ένας
δήµος αυτό, αλλά η Λέσβος θα έπρεπε να είναι δύο ή τρεις
δήµοι. Η Ρόδος θα έπρεπε να είναι δύο δήµοι ενδεχοµένως και
όχι ένας και η Κέρκυρα επίσης.

Όµως αυτό είναι παρωνυχίδα µπροστά σε όλο αυτό που γίνε-
ται, που είναι µια αναδιάρθρωση σε σωστή µεν κατεύθυνση, αλλά
µε εντελώς λάθος σχεδιασµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ψα-

ριανό.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ηλίας Θεοδωρίδης.
ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µοναδική ευκαιρία µε αφορµή το

νοµοσχέδιο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» να γίνει µια ουσιαστική πολιτική
συζήτηση. Εγώ λυπάµαι πραγµατικά που ολόκληρα κόµµατα, που
υπήρξαν και στην Κυβέρνηση, αποφεύγουν αυτή τη συζήτηση
ουσίας και εκτρέπονται, εκφυλίζουν και τη συζήτηση σε δευτε-
ρευούσης και τριτευούσης σηµασίας ζητήµατα.

Με αφορµή την κατάθεση αυτής της µεταρρύθµισης στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο – πρόκειται για τη µητέρα των µεταρρυθµί-
σεων στην Ελλάδα, πρόκειται για τη θεµελιώδη µεταρρύθµιση,
που χωρίς αυτήν δεν µπορεί να υπάρξει ούτε οικονοµία ούτε δι-
οίκηση ούτε πολιτική στη χώρα ούτε κοινωνική ανάπτυξη, αλλά
αναπαράγονται απλά µε αυτό το µόρφωµα το κρατικό τεράστιες
χωροταξικές ανισότητες, που πρέπει επιτέλους να σταµατήσουν
– υπάρχει ένα κεντρικό πολιτικό ερώτηµα από τον ελληνικό λαό.
Και νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό.

Το ερώτηµα είναι πώς φτάσαµε σε αυτή την κατάσταση; Πώς
φτάσαµε ώς εδώ; Νοµίζω ότι αυτό το ερώτηµα είναι κεντρικής
σηµασίας και πρέπει να απαντηθεί από Βουλευτές, κόµµατα και
ιδίως από τα κόµµατα που άσκησαν εξουσία.

∆εν µπορούµε να συνεχίσουµε εγκαταλείποντας τη µνήµη. Ο
λαός έχει µνήµη. Πρέπει και τα κόµµατα να αποδείξουν ότι έχουν
µνήµη. Όµως υπάρχουν κόµµατα, όπως το κόµµα της Μείζονος
Αντιπολίτευσης, το οποίο καθηµερινά κινείται σε πλαίσιο αµνη-
σίας, πολιτικής αµνησίας.

Και ξέρετε σε αυτήν την περίοδο, πόσο επικίνδυνη είναι η πο-
λιτική αµνησία; Είναι άκρως επικίνδυνη, γιατί είναι προποµπός
της πολιτικής αµνηστίας. Αυτά τα δύο πάνε παρέα και χρειάζεται
απάντηση στο ζήτηµα αυτό που βάζει ο ελληνικός λαός, αυτό
της πολιτικής µνήµης.

Χωρίς πολιτική µνήµη δεν µπορούµε να χαράξουµε µέλλον. Το
κόµµα µας την χρειάζεται ιδιαίτερα. Υπάρχουν δύο τρόποι να
πάει κανείς µπροστά και να κάνει αυτοκριτική. Ο ένας τρόπος
είναι η έµπρακτη µεταρρυθµιστική λογική και πολιτική, όταν αυτή
προωθείται. Και προωθείται µε θαρραλέα βήµατα. Αυτός είναι ο
έµπρακτος τρόπος αυτοκριτικής και αναγνώρισης των λαθών. Ο
δεύτερος τρόπος είναι η µεγάλη ουσιαστική συζήτηση για όλα
αυτά που έγιναν στο παρελθόν.

Νοµίζω ότι η απάντηση στο ερώτηµα «πώς φθάσαµε έως εδώ;»
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βρίσκεται ακριβώς στην αναζήτηση, στη διερεύνηση, στην εξή-
γηση, στην ερµηνεία της τριακονταπενταετούς µεταπολιτευτικής
περιόδου. Είχαµε πράγµατι, ορισµένες ιδέες-φορείς αυτής της
πολιτικής περιόδου. Πολλές απ’ αυτές τις ιδέες ηττήθηκαν. Και
ηττήθηκαν βαριά.

Ποιες είναι αυτές οι ιδέες; Όταν ξεκίνησε η µεταπολιτευτική
περίοδος µε τον Ανδρέα Παπανδρέου, µε τόσες µεγάλες προσ-
δοκίες, ξεκινήσαµε από την εµβάθυνση, τη θεµελίωση, τη διεύ-
ρυνση της δηµοκρατίας, ξεκινήσαµε µε την προσπάθεια αλλαγής
αυτού του κράτους. Όµως, αυτή η προσπάθεια και εκείνη η συ-
ζήτηση δεν ολοκληρώθηκαν, εκτροχιάστηκαν, εξετράπησαν, εκ-
φυλίστηκαν, µε αποτέλεσµα δεκαετίες να ασχολούµαστε µε
πολιτικές αποκέντρωσης. Τις θυµόµαστε όλοι εκείνες τις πολιτι-
κές αποκέντρωσης.

Όλο αυτό είχε ως αποτέλεσµα αυτό που δεν µεταρρυθµίζεις,
να σε ενσωµατώνει. Αυτή είναι η µία αλήθεια της Μεταπολίτευ-
σης. Οι πολιτικές δυνάµεις ενσωµατώθηκαν από το κράτος. Αυτό
το κρατικό, πολιτικό, διοικητικό µόρφωµα της Ελλάδας ενσωµά-
τωσε και απέκοψε όλες τις πολιτικές µεταρρυθµιστικές δυνάµεις
από το νέο δρόµο της Μεταπολίτευσης. Αυτός είναι ο ένας λόγος
και έτσι είχαµε ένα κράτος-πρωτεύουσα, αντί να έχουµε ένα κρά-
τος-έθνος. Συνεχίσαµε την παράδοση του νεοελληνικού κρά-
τους, δηλαδή, και σήµερα ερχόµαστε να κάνουµε αυτήν τη βαθιά
τοµή µε καθυστέρηση τριών δεκαετιών. Αυτή είναι µία πραγµα-
τικότητα.

Η δεύτερη ιδέα-φορέας της Μεταπολίτευσης αφορούσε το οι-
κονοµικό σύστηµα της χώρας, ένα οικονοµικό σύστηµα που πή-
γαινε «παρέα», «πακέτο» µ’ αυτό το κράτος. Άκουσα χθες τον
Κώστα Σκανδαλίδη να λέει ότι «υπήρχε µία αναντιστοιχία µεταξύ
κράτους και οικονοµίας». Καµµία αναντιστοιχία δεν υπήρξε. Αυτά
συµπορεύονταν, συνεργάζονταν, το ένα κάλυπτε το άλλο. Οι σχέ-
σεις ήταν σχέσεις διάβρωσης και διαπλοκής και τροφοδοτούσαν
µία τεράστια παραοικονοµία στη χώρα, της οποίας σήµερα πλη-
ρώνουµε τα αποτελέσµατα.

Άρα, λοιπόν, υπάρχει αναντιστοιχία µεταξύ αυτών των δύο και
των στόχων που έπρεπε να βάλει η Ελλάδα για ένα νέο µοντέλο
ανάπτυξης. Αυτή είναι η αναντιστοιχία. Έτσι, η δεύτερη ιδέα-φο-
ρέας που ηττήθηκε, ήταν αυτό το µοντέλο ανάπτυξης, το οποίο
αλληλοτροφοδοτούνταν µε το ελληνικό κράτος.

Η τρίτη ιδέα που κατέρρευσε, ήταν η ιδέα της παγκοσµιούπο-
λης της Αθήνας. Αντί να επιλέξουµε την περιφερειακή ανάπτυξη
για τη χώρα, επιλέξαµε την ιδέα της µεγάλης παγκοσµιούπολης
µε τις συνοδούς πολιτικές, οι οποίες ήταν η υπέρ ολυµπιακή ανά-
πτυξη εκείνης της περιόδου κ.λπ.. Αυτό δέσµευσε τεράστιους
πόρους από την κατανοµή τους στο σύνολο των υποδοµών της
χώρας, ώστε σήµερα τουλάχιστον η Ελλάδα να βγει απ’ αυτήν
την περίοδο µε ολοκληρωµένες υποδοµές. Έτσι, είχαµε το εξής
τροµερό πράγµα: Έχουµε, για παράδειγµα, µεγάλη ανισορρο-
πία ανάπτυξης, εµφάνισης επιπέδων ανεργίας ανάµεσα στην
πρωτεύουσα και την υπόλοιπη Ελλάδα. Έχουµε, για παράδειγµα,
τη µεγάλη πλειοψηφία των νοµών να έχουν το 1/3 του µέσου ακα-
θάριστου κατά κεφαλήν εισοδήµατος της Αττικής. Έχουµε λί-
γους νοµούς µε το µισό κατά κεφαλήν ΑΕΠ της Αττικής και
έχουµε δύο νοµούς-δορυφόρους της Αττικής, που είναι η Βοιω-
τία και η Κορινθία, οι οποίες συµµετείχαν στο παραγωγικο-οικο-
νοµικό σύστηµα της Αθήνας. Αυτές αγγίζουν το κατά κεφαλήν
ΑΕΠ της πρωτεύουσας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να κλείσω. Κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πραγµατικότητα
αλλάζει µε τη µεταρρύθµιση του ελληνικού κράτους. Είναι ελπι-
δοφόρα µεταρρύθµιση και δεν είναι τίποτα λιγότερο από την εί-
σοδο στη νέα Μεταπολίτευση, που αυτό σηµαίνει κατ’ ουσία την
οικοδόµηση της νέας Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Θε-
οδωρίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Οδυσσέας Βουδού-
ρης.

Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥ∆ΟΥΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνά-

δελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε µία παρατήρηση, σχετικά
µε αυτό που ειπώθηκε πριν από λίγα λεπτά από τον κ. Ψαριανό,
ο οποίος, κατά την άποψή µου, πάρα πολύ σωστά παρατήρησε
ότι τα περισσότερα απ’ αυτά τα οποία ειπώθηκαν στη συζήτηση
επί της αρχής, θα έπρεπε µάλλον να είχαν πάει στο δεύτερο σκέ-
λος, το οποίο είναι η συζήτηση επί των άρθρων, αν και θα έλεγα
ότι και ο ίδιος υπέπεσε σε αυτόν τον πειρασµό.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ τον χειροκρότησα, διότι είχε το θάρ-
ρος να πει ότι αυτό το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. ∆εν το άκουσα από άλλους Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης. Βέβαια, όσον αφορά την υλοποίηση, µπορούµε
να το συζητήσουµε. Πάντως νοµίζω ότι όλοι εδώ συµφωνούµε
ότι αυτή η µεταρρύθµιση έπρεπε να είχε γίνει εδώ και χρόνια και
η Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου είναι αυτή που πέρασε
από τις ανέξοδες ευχές στη δύσκολη πράξη.

Θεωρώ δεδοµένα τα πλεονεκτήµατα αυτής της µεταρρύθµι-
σης, θα έλεγα αυτονόητα. Έχουν ειπωθεί από τους προηγούµε-
νους συναδέλφους και συνεπώς δεν θα τα αναπτύξω. Επειδή
όµως ο ρόλος του Βουλευτή που στηρίζει το κυβερνητικό έργο
είναι να παράγει και προτάσεις και επειδή ο Πρωθυπουργός, ξε-
κινώντας αυτήν τη συζήτηση, τόνισε ότι το παρόν νοµοσχέδιο
δεν είναι παρά µόνο µία αρχή για µία σειρά µεταρρυθµίσεων που
αφορούν την αρχιτεκτονική του κράτους, θα ήθελα να εστιάσω
σε δύο θέµατα.

Πρώτον, καταγράφω το γεγονός ότι δεν προχωρήσαµε στην
ενοποίηση της Περιφέρειας της Πελοποννήσου. Έχω εκφράσει
την άποψή µου, κατανοώ τα άλλα επιχειρήµατα, αλλά θεωρώ ότι,
όπως και να έχει, αυτό το θέµα είναι µπροστά µας. Η διχοτόµηση
της Πελοποννήσου, κατά την άποψή µου, αντιβαίνει και στην
ιστορία και στη γεωγραφία. ∆εν υπάρχει στην Ελλάδα, εάν εξαι-
ρέσουµε ίσως την Κρήτη, άλλη περιφέρεια η οποία να έχει τόσο
σαφή όρια ιστορικά, γεωγραφικά, κοινωνικά. Και, επίσης, δεν
υπάρχει προηγούµενο εφεύρεσης µίας περιφέρειας, η οποία δεν
υπάρχει στην ουσία, η λεγόµενη «δυτική Ελλάδα». Να πω ένα
απλό παράδειγµα. Πώς θα προβάλλουµε την αρχαία Ολυµπία,
εάν δεν πούµε ότι βρίσκεται στην Πελοπόννησο; Θεωρώ, λοιπόν,
ότι αυτό το θέµα θα είναι ένα επόµενο βήµα και εύχοµαι αυτό να
γίνει όσο γίνεται πιο σύντοµα.

Το δεύτερο θέµα είναι η χωροταξία των δήµων, που µας απα-
σχόλησε πάρα πολύ. Θεωρώ ότι ήταν µία πολύ δύσκολη άσκηση.
Το Υπουργείο, το γνωρίζω, όπως όλοι µας, έκανε µία πάρα πολύ
σωστή και σηµαντική δουλειά πάνω σ’ αυτό το θέµα, πήρε τις ευ-
θύνες του και πρότεινε λύσεις. Η δυσκολία είναι ότι η χωροταξία
είναι µία εξίσωση µε πολλαπλές θεµιτές λύσεις. ∆ηλαδή, δεν
υπάρχει µία λύση και είναι προφανές πως ό,τι και αν είχαµε προ-
τείνει, θα υπήρχαν δυσαρέσκειες, άλλες βάσιµες άλλες όχι.

Θέλω, όµως, εδώ να πω ότι ακούστηκαν ορισµένα πράγµατα,
τα οποία νοµίζω ότι χάνουν το µέτρο. Άκουσα και ακούω λέξεις,
όπως «εγκλήµατα», «καταστροφή» και διάφορα άλλα πράγµατα.
Πρέπει να προσέχουµε τις λέξεις. Έγκληµα αυτήν τη στιγµή δια-
πράττεται στη Γάζα, καταστροφή υπάρχει στη Γάζα, στα κατε-
χόµενα εδάφη της Παλαιστίνης. Και το λέω αυτό, γιατί; Το λέω,
διότι αύριο υπάρχει µία κορυφαία πράξη. Εκατοντάδες προσω-
πικότητες απ’ όλη την Ευρώπη θα προσπαθήσουν να καταγγεί-
λουν αυτό το εµπάργκο και λυπάµαι που στα ελληνικά Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης δεν γίνεται κουβέντα, ενώ σε όλα τα άλλα
Μέσα στη Γαλλία, στη Σουηδία, στην Αγγλία, ακόµα και στην
Τουρκία, είναι πρώτο θέµα. Πραγµατικά, δηλώνω ότι ντρέποµαι
γι’ αυτό το πράγµα.

Ας έρθουµε, όµως, στα δικά µας. Θεωρώ ότι η Κυβέρνηση
προφανώς δεν έχει καµµία διάθεση να αδικήσει κανένα δήµο. Οι
λύσεις που προτάθηκαν, στηρίζονται στις αρχές στις οποίες όλοι,
νοµίζω, πέρα από τοπικές αντιπαραθέσεις ή προτιµήσεις, συµ-
φωνούµε. Εξάλλου, και η αντιπολίτευση δήλωσε ότι εάν έρθει
στην Κυβέρνηση, δεν θα ακυρώσει αυτόν το νόµο, αλλά θα τον
βελτιώσει, άσχετα, βέβαια, εάν µε αυτόν τον τρόπο αντιφάσκει,
εφόσον δηλώνει ότι θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο.

Βέβαια, ο καθένας από εµάς δικαιούται να προτείνει και κά-
ποιες διορθωτικές κινήσεις. Το λέω πάρα πολύ ήρεµα και δεν πι-
στεύω ότι αυτό αποσταθεροποιεί τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Αντιθέτως,
πιστεύω ότι εφόσον αυτό γίνεται νηφάλια, βάσει επιχειρηµάτων
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και όχι τοπικιστικών σκοπιµοτήτων, στο πνεύµα του νοµοσχεδίου,
µόνο να ενισχύσει τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µπορεί.

Και στο πλαίσιο αυτό έχω κάνει και εγώ δυο προτάσεις για τη
Μεσσηνία. Πιστεύω ότι η δηµιουργία ενός δήµου στη νότια Τρι-
φυλλία µε επίκεντρο τους Γαργαλιάνους και ενός δήµου ανατο-
λικής Πυλίας θα βελτίωνε την όλη χωροταξία του νοµού,
δηµιουργώντας δήµους µε πιο συγκροτηµένο περίγραµµα και µε
µεγαλύτερη συνοχή.

Θα ήθελα απευθυνόµενος στον Υπουργό, όπως και οι άλλοι
συνάδελφοι του νοµού να του πω ότι θα ήταν καλό να το λάβει
υπόψη του. Και θα ήθελα, µε την ευκαιρία αυτή, να καταθέσω
στα Πρακτικά της Βουλής τη δήλωση την οποία έχουµε κάνει
όλοι µαζί.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Βουδούρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, θέλω να δηλώσω την απόλυτη στήριξή µου σε
αυτό το νοµοσχέδιο. Και επειδή ακούστηκαν τις τελευταίες ηµέ-
ρες διάφορα πράγµατα, θα ήθελα να πω ότι θεωρώ αδιανόητο
ένας Βουλευτής ο οποίος στηρίζει την αναγκαιότητα του «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ» να διστάσει σε οποιαδήποτε φάση της ψήφισης να ψη-
φίσει αυτό το νοµοσχέδιο, επειδή έχει κάποιες διαφωνίες για τη
χωροταξία των δήµων στην περιφέρειά του. Αυτός ο νόµος πι-
στεύω ότι θα αποτελέσει εργαλείο ανάπτυξης για κάθε δήµο και
για όλη τη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Λαφαζάνης.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, αλλά
δεν θα τοποθετηθώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Τσόκλη.

ΜΑΓΙΑ ΤΣΟΚΛΗ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Τζάκρη, δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι από
τα τολµηρότερα σχέδια νόµου που έχει προτείνει ποτέ ελληνική
κυβέρνηση. Χρόνια τώρα ακούµε για επανίδρυση του κράτους
και µεγαλύτερη επανίδρυση από αυτό το σχέδιο νόµου δύσκολο
να φανταστούµε.

Ξεκινώντας αυτήν την αποκέντρωση, δίνοντας τόσες πολλές
και σηµαντικές αρµοδιότητες στην Τοπική Αυτοδιοίκηση µέσω
των αιρετών πλέον αρχόντων, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τολµά
ένα τεράστιο στοίχηµα. ∆είχνει απόλυτη εµπιστοσύνη στην κρίση
και στην πολιτική ωριµότητα του Έλληνα πολίτη. ∆ίνει τη µονα-
δική ευκαιρία να αποδεσµευτούµε επιτέλους από την κοµµατι-
κοποίηση των θεσµών και σε συνδυασµό µε το νέο εκλογικό νόµο
που αναµένουµε, µπορούµε πλέον να ελπίζουµε σε µια νέα σε-
λίδα, τόσο για την πολιτική, όσο και για τη χώρα. Το πρόγραµµα
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», εφόσον εφαρµοστεί σωστά, µπορεί να µας
δώσει την ευκαιρία µιας νέας αναπτυξιακής δυναµικής στην πε-
ριφέρεια, η οποία όπως όλοι ξέρουµε εδώ και δεκαετίες λόγω
του συγκεντρωτισµού του κράτους των Αθηνών, έχει αφεθεί στην
τύχη της.

Και θα ήθελα να σταθώ λιγάκι περισσότερο στα θέµατα του-
ρισµού, γιατί πραγµατικά πιστεύω ότι µε αφετηρία τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», ο ελληνικός τουρισµός θα µπορούσε να αναπτυχθεί
σοφότερα µε γνώµονα πια την ιδιαιτερότητα, την ταυτότητα, τις
πραγµατικές δυνατότητες του κάθε τόπου, αλλά και τις ανάγκες
και επιθυµίες των τοπικών κοινωνιών, υπό την προϋπόθεση, βέ-
βαια, ότι οι τοπικές κοινωνίες θα βλέπουν µακριά. Οι προβληµα-
τισµοί πάντως των περιοχών που ζουν από τον τουρισµό φαίνεται
να βρίσκουν σε αυτό το σχέδιο νόµου ανταπόκριση µε τη µετα-
φορά στους δήµους αρµοδιοτήτων που επιτρέπουν τις συντονι-
σµένες δράσεις για τη σύνδεση αγροτικής παραγωγής και
τουριστικής ανάπτυξης, µε τις ενισχυµένες αρµοδιότητες των πε-
ριφερειών σε θέµατα τουριστικής στρατηγικής και προβολής, µε
τη σύσταση συνελεύσεων τοπικών κοινοτήτων για θέµατα τουρι-
στικής αξιοποίησης, µε τη σύσταση επιτροπών δηµοτικού συµ-
βουλίου, στις οποίες θα συµµετέχουν εκτός των πολιτικών και
διοικητικών στελεχών και ιδιώτες εµπειρογνώµονες, αλλά και εκ-

πρόσωποι των κοινωνικών φορέων της περιοχής.
Όλα αυτά είναι παρά πολύ θετικά όµως, όπως συµβαίνει µε

κάθε µεγαλόπνοη και ριζική αλλαγή. Η επιτυχηµένη µετάβαση
από την εποχή «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» στην εποχή «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» προ-
ϋποθέτει και µια επιτυχηµένη περίοδο προσαρµογής και αφο-
µοίωσης των νέων δεδοµένων. Και θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να
επιστήσω την προσοχή σας σε αυτήν την µεταβατική περίοδο.
Είναι παρά πολύ κρίσιµη.

Βέβαια, η επιτυχία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δεν θα κριθεί µόνο από
το κατά πόσο αποτελεί ένα άρτιο αρχιτεκτονικό κατασκεύασµα,
αλλά πρωτίστως και κυρίως από τους ανθρώπους που θα το στε-
λεχώσουν, από τους τοπικούς άρχοντες που θα κατοικήσουν το
αρχιτεκτόνηµα. Και να σας εξηγήσω τι εννοώ. Όλα αυτά τα χρό-
νια που ταξιδεύω στην Ελλάδα έχω δει τα καλύτερα και τα χει-
ρότερα παραδείγµατα Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Παρά πολλές
φορές διαπίστωσα ότι για την καταστροφή ιδιαίτερων τόπων της
χώρας µεγάλες ευθύνες είχε, παρά τις περιορισµένες της αρµο-
διότητες, η Τοπική Αυτοδιοίκηση και η πελατειακή κοντόφθαλµη
πολιτική της ή και απλώς οι λανθασµένες πολιτικές της. Έφται-
ξαν δηλαδή πρόσωπα εκλεγµένα.

Όµως, ευτυχώς υπάρχουν και εξαιρέσεις. Το Νυµφαίο Φλώ-
ρινας για παράδειγµα άκµασε και πάλι σε πολύ συγκεκριµένους
ανθρώπους. Χωρίς τον Νίκο Μέρτζο, χωρίς τον Γιάννη Μπου-
τάρη, το Νυµφαίο θα έµοιαζε µε τόσους άλλους οικισµούς της
επικράτειας που αναπτύχθηκαν άναρχα και αδιάφορα µε γνώ-
µονα προσωπικά µικροσυµφέροντα και παντελή έλλειψη πολιτι-
σµού. Σήµερα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» συνδέουµε το Νυµφαίο µε
τον ∆ήµο Αµυνταίου. Ελπίζω ο νέος ∆ήµαρχος Αµυνταίου να
φανεί αντάξιος, να πάρει παράδειγµα από το Νυµφαίο και να βελ-
τιώσει ολόκληρη την επικράτειά του.

Γι’ αυτό µίλησα στην αρχή και για την πολιτική ωριµότητα, που
καλείται πλέον να δείξει ο Έλληνας πολίτης, την ωριµότητα να
επιλέξει το νέο τοπικό άρχοντα, όχι βάσει πολιτικού χρώµατος,
όχι βάσει προσωπικού συµφέροντος, αλλά βάσει αξιοσύνης,
βάσει οράµατος και βάσει ήθους. Οι πολίτες πρέπει να αντιλη-
φθούν ότι πλέον θα ψηφίζουν ανθρώπους, που θα έχουν µεγάλη
δύναµη στα χέρια τους, τη δύναµη και την ευθύνη του µέλλοντός
τους. Γιατί αν τον τελευταίο καιρό η πολιτική και οι πολιτικοί
έχουν απαξιωθεί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτοί που ευθύνο-
νται για την επιλογή των συγκεκριµένων πολιτικών είναι οι ίδιοι οι
πολίτες που τους λοιδορούν. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», λοιπόν, µας
δίνει µια άλλη ευκαιρία να αλλάξουµε προτεραιότητες και να επι-
λέξουµε επιτέλους ανθρώπους ικανούς.

Και κάτι ακόµη. Αν θέλουµε µια νέα δυναµική και δηµιουργική
Τοπική Αυτοδιοίκηση, οφείλουµε να επενδύσουµε στη διαµόρ-
φωση µιας νέας γενιάς τοπικών αρχόντων, στη σοβαρή εκπαί-
δευσή τους, στις αξίες και στους κανόνες της σύγχρονης
διακυβέρνησης που υπηρετούν τη διαφάνεια και τη δηµοκρατία.
Οφείλουµε παράλληλα να επενδύσουµε στη σωστή ενηµέρωση
κατ’ αρχάς και εκπαίδευση ενός λαού που δεν έχει παράδοση
στην οµοσπονδιακή διακυβέρνηση. Και η Κυβέρνηση αυτή ξεκινά
από πολύ χαµηλά και αφορά προφανώς το ίδιο το εκπαιδευτικό
µας σύστηµα, που µέχρι σήµερα λειτουργεί και λίγο ως µονάδα
εκτροφής κοµµατικών στελεχών.

Οφείλουµε, τέλος, να φροντίσουµε ώστε αυτή η σπουδαία
προσπάθεια αποκέντρωσης να µην ταυτιστεί µε µια νέου τύπου
απουσία του κράτους. Το µήνυµα που θέλουµε να δώσουµε δεν
είναι ότι αποποιούµαστε τις ευθύνες µας, «πετώντας το µπαλάκι»
στις περιφέρειες. Η µελετηµένη στρατηγική, η κεντρική παρα-
κολούθηση, ο έλεγχος, η αξιολόγηση του έργου της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης είναι απαραίτητα συστατικά της επιτυχίας.

Είναι προφανές ότι στηρίζω σθεναρά το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ». Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» πρέπει να πετύχει και είναι κρίµα
που η χωροταξία απασχόλησε τόσο πολύ την Ολοµέλεια όλες
αυτές τις µέρες. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» πρέπει να πετύχει και θα πε-
τύχει, βέβαια, εφόσον όλοι εµείς, πολίτες και πολιτικοί συνειδη-
τοποιήσουµε ότι αυτό που θέλει επανίδρυση είµαστε εµείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Τσό-
κλη.
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Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παραστατίδης.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του σχεδίου νόµου

για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» δυστυχώς γίνεται σε µια περίοδο εντά-
σεων και ανατροπών για την κοινωνία, για την καθηµερινότητα
του απλού πολίτη µε αφορµή τoν πέρα και έξω από κάθε φαντα-
σία δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό της οικονοµίας της χώρας µας,
µιας χώρας που διέρχεται τη µεγαλύτερη οικονοµική κρίση, µια
κρίση πρωτοφανή από τη Μεταπολιτευτική περίοδο µέχρι σή-
µερα λόγω των προβληµατικών και αναποτελεσµατικών πολιτι-
κών των τελευταίων κυρίως ετών, όπου επικρατούσε η ατολµία,
η ανεπάρκεια, ο καιροσκοπισµός, µια περίοδο που ορισµένοι
είδαν την πολιτική ως µέσο πλουτισµού και την εξουσία ως αυ-
τοσκοπό. Ναι, κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η αλήθεια δυστυ-
χώς.

Υπό αυτές τις συνθήκες καλείται σήµερα ο πολίτης να πληρώ-
σει τα λάθη άλλων και να κάνει θυσίες για να αποτραπεί η συλ-
λογική πορεία προς την οικονοµική καταστροφή. Αυτές τις
θυσίες οφείλουµε να περιφρουρήσουµε, διασφαλίζοντας ότι θα
δηµιουργηθούν παράλληλα οι προϋποθέσεις εκείνες που θα µας
βγάλουν από την κρίση. Σήµερα περισσότερο από ποτέ θα πρέ-
πει ο καθένας χωριστά και όλοι µαζί να θέσουµε τον εαυτό µας
προ των ευθυνών µας. και καλούµαστε να αποδείξουµε ότι η πο-
λιτική ήταν και παραµένει προσφορά και δηµιουργία. Με την προ-
σπάθεια όλων µας, µπορούµε να ξαναβάλουµε την Ελλάδα σε
τροχιά ανάπτυξης και ευηµερίας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση δυο είναι κυρίως οι βασικές επι-
λογές. Η πρώτη έχει να κάνει µε την καλύτερη οργάνωση της οι-
κονοµίας, δίνοντας έµφαση στον περιορισµό της σπατάλης του
δηµόσιου τοµέα, µε παράλληλη δηµιουργία προϋποθέσεων αύ-
ξησης της παραγωγικότητας και ανταγωνιστικότητας. Η δεύτερη
αφορά την αναβάθµιση του διοικητικού συστήµατος µέσα από
µια γενναία διοικητική µεταρρύθµιση, δίνοντας έµφαση στην κα-
λύτερη οργάνωση της κεντρικής διοίκησης, µε κύριο βέβαια
άξονα τη ριζική αναδιάταξη των αποκεντρωµένων και αυτοδιοι-
κητικών δοµών του κράτους.

Μια τέτοια γενναία µεταρρύθµιση είναι και το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Με το νοµοσχέδιο αυτό τίθενται
τα θέµατα για µια ολοκληρωµένη και ίσως πιο σηµαντική ανα-
διάταξη της ποιοτικής οργάνωσης της χώρας µας. ∆εν θα ανα-
φερθώ σε λεπτοµέρειες που περιλαµβάνει το σχέδιο νόµου,
λόγω και του χρόνου. Όπως αντιλαµβάνεστε, είναι αδύνατον να
αναπτύξει κάποιος τις σκέψεις και τις θέσεις του µέσα σ’ λίγα
λεπτά, σ’ ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. Εξάλλου, ο εισηγητής
του ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκε λεπτοµερώς και αναλυτικώς στο περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου, όπως και αρκετοί συνάδελφοι. ∆εν
µπορώ όµως να µην αναφερθώ στη φιλοσοφία, στο πνεύµα και
τη χρησιµότητα αυτού του νοµοσχεδίου.

Η λειτουργικότητα της νέας διοικητικής µεταρρύθµισης κατο-
χυρώνει τη διαφάνεια, επιβάλλει την πολιτική λογοδοσία, αλλά
και αναβαθµίζει την πολιτική παρουσία και την ουσιώδη συµµε-
τοχή των πολιτών. Η µεταρρύθµιση αυτή δεν είναι µια απλή ανα-
διάταξη της κρατικής διοίκησης. ∆εν είναι κυβερνητικό κόλπο για
τη δηµιουργία κοµµατικών επιδιώξεων και εντυπώσεων, όπως
έχει ειπωθεί από ορισµένους µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα. Είναι
αποτέλεσµα µιας ουσιαστικής και επίπονης προσπάθειας για
αναδιοργάνωση του αυτοδιοικητικού χάρτη της χώρας µας.

Η Νέα ∆ηµοκρατία ασκεί κριτική στην Κυβέρνηση γιατί προ-
χωράει σε διοικητική µεταρρύθµιση της χώρας µε την υλοποί-
ηση του νοµοσχεδίου για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Ξεχνάτε όµως, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι κατά τη διάρ-
κεια της διακυβέρνησής σας είχατε αγγίξει το ζήτηµα αυτό µόνο
ως αναφορά. Αυτό που δεν τολµήσατε εσείς, το τολµάει η ση-
µερινή Κυβέρνηση. Για εσάς προείχε το πολιτικό κόστος από το
εθνικό συµφέρον. Και αυτό δεν το δείχνετε µόνο µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Το δείχνετε και µε τη συµπεριφορά σας καθ’ όλη τη
διάρκεια της συζήτησης στη Βουλή για τη διάσωση της χώρας µε
την ενεργοποίηση του µηχανισµού στήριξης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο διαµορφώθηκε
µε κύριο στόχο το σεβασµό σε γεωγραφικές και ιστορικές ιδιαι-
τερότητες, µε ενιαία και αντικειµενικά κριτήρια, την πάταξη της

σπατάλης, της αυθαιρεσίας και της αδιαφάνειας. Γι’ αυτό το
σκοπό, προβλέπει ένα σύστηµα λειτουργίας, µε πλήρη εφαρµογή
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, της αναλυτικής λογιστικής,
της αξιοκρατίας και το σηµαντικότερο: της εφαρµογής θεσµών
για έλεγχο και εποπτεία. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αποτελεί ένα τολ-
µηρό και µεγάλο βήµα στο µέλλον. ∆εν είναι απλή πολιτική µε-
ταρρύθµιση ούτε προσωρινή λύση. Είναι αλλαγή αντίληψης και
νοοτροπίας, ηθικής σκέψης και δράσης. Απαντά στην αξίωση της
κοινωνίας για ισχυρές αυτοδιοικητικές µονάδες, οι οποίες θα
µπορούν να ασκούν και να χαράσσουν πολιτικές σε τοπικό και
περιφερειακό επίπεδο. Κινείται στην κατεύθυνση για λιγότερο
συγκεντρωτικό κράτος, αφού µε την κατάργηση της κρατικής πε-
ριφέρειας και το πέρασµα των περισσοτέρων αρµοδιοτήτων στην
αιρετή περιφέρεια έχουµε εκ των πραγµάτων περιορισµό του συ-
γκεντρωτικού κράτους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» δεν γεννή-
θηκε αυθαίρετα. Προηγήθηκε διαβούλευση και συναίνεση των
φορέων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και της ΚΕ∆ΚΕ. Η ηγεσία
του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης εξάντλησε σε όλα τα επίπεδα το διάλογο και πολ-
λές από τις προτάσεις των φορέων ο Υπουργός τις έκανε δεκτές.
Αυτό είναι προς τιµήν του και οφείλουµε να του το αναγνωρί-
σουµε. Έτσι, λοιπόν, οι δήµοι αλλάζουν πρόσωπο. Θα αποτελούν
αυτόνοµες ισχυρές µονάδες τοπικής ανάπτυξης, καθώς και απο-
τελεσµατικής διαχείρισης υπηρεσιών και πόρων. Το ίδιο θα ισχύει
και για τις περιφέρειες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ).

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός προσδοκά οικο-
νοµικές, πολιτικές και κοινωνικές παρεµβάσεις, που θα βγάλουν
τη χώρα από το αδιέξοδο, µε κύριο γνώµονα τη διαφάνεια, την
εµπιστοσύνη, τη δικαιοσύνη και τη λειτουργικότητα σε όλα τα
επίπεδα. Με το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» εφαρµόζεται ένα πρό-
γραµµα πολύπλευρης µεταρρύθµισης. ∆εν είναι απλά µια ανα-
κατανοµή αρµοδιοτήτων, αλλά αναδόµηση αρχών και αξιών, που
πλέον θα εφαρµόζονται στο πολιτικό σύστηµα, σε εθνικό και το-
πικό επίπεδο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Βαγιωνάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω να υπάρχει –πέρα

από κάποιες εξαιρέσεις- κανείς που να πιστεύει ότι δεν χρειάζε-
ται διοικητική µεταρρύθµιση. Ποιά όµως διοικητική µεταρρύθ-
µιση; Αυτή που γίνεται µε αποκλειστικά κοµµατικά κριτήρια µόνο
από τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης, κάποιους δηµάρχους
και κοµµατάρχες; Κλήθηκε κανείς Βουλευτής από όλη την Αντι-
πολίτευση; Ουδείς.

Οι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, δεν στέλνουν επιστολές στον
Υπουργό. Ζητούν ραντεβού, το οποίο δεν παίρνουν. Ζήτησα δύο
φορές και τον είδα «στο πόδι» στα υπουργικά έδρανα. Εάν αυτή
λέγεται διαβούλευση, σας τη χαρίζω.

Πάψτε, λοιπόν, κύριοι της Συµπολίτευσης, τις βαρύγδουπες
εκφράσεις. Ακούστηκαν πριν από δεκαέξι χρόνια, όταν φέρατε το
θεσµό του νοµάρχη. Πριν ενηλικιωθεί, λοιπόν, ο νοµάρχης, τον
πνίξατε, τον καταργείτε. Το ίδιο κάνατε και µε την Τοπική Αυτο-
διοίκηση: «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ», µια µεγάλη διοικητική µεταρρύθ-
µιση. Πολύ σωστά, αλλά µπήκε κι εκεί ο κοµµατισµός και «τα
κάνατε µούσκεµα». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ευτυχώς που
ήταν κάποιοι ανάδοχοι. Έτσι τους αποκαλείτε: Νέα ∆ηµοκρατία.

Και ρωτώ το λαλίστατο κ. Πάρη Κουκουλόπουλο, επειδή ήταν
Πρόεδρος της ΚΕ∆ΚΕ, να µας πει τι πήραν οι δήµαρχοι επί οκτώ
χρόνια από το πρόγραµµα «ΘΗΣΕΑΣ»; Ενάµισι δισεκατοµµύριο
ευρώ. Τι πήραν από τη Νέα ∆ηµοκρατία, που τόσο κακολογείτε;
Μέσα σε πέντε χρόνια 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό φτάσαµε εδώ
που φτάσαµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Θέλετε να πούµε για τις νοµαρχίες;
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Όταν ήρθε η Νέα ∆ηµοκρατία στην εξουσία, οι νοµαρχίες ήταν
σε κώµα, κατέβαζαν τεµπέγκια Έπαιρναν συνολικά τότε
110.000.000 ευρώ όλες οι νοµαρχίες της Ελλάδας και είχαν και
την κοινωνική πρόνοια. Η Νέα ∆ηµοκρατία έστειλε την πρόνοια
στο Υπουργείο Υγείας και έδωσε 410.000.000 ευρώ. Να µέµφε-
σθε, λοιπόν, τους εαυτούς σας. Έπρεπε ο ανάδοχος να αφήσει
το παιδί, που εσείς δηµιουργήσατε, να πεθάνει.

Λέτε για ένα µεγάλο όγκο νοµοσχεδίου. Είναι εξακόσιες σελί-
δες. Είναι δεκαέξι νοµοσχέδια. Και αποφύγατε να το ονοµάσετε
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», διότι οι γνωρίζοντες ιστορία ξέρουν ότι ο πρώ-
τος Κυβερνήτης, ο Καποδίστριας, έκανε νόµους που ήταν µερι-
κές γραµµές µέχρι µερικές σελίδες. Είχαν όµως ευκρίνεια,
ειλικρίνεια, αντικειµενικότητα, ορθότητα. Αφήστε, λοιπόν –το
επαναλαµβάνω- βαρύγδουπες έως εκκωφαντικές εκφράσεις και
µπείτε στην πραγµατικότητα.

Μίλησε σήµερα, ο κύριος Υπουργός, για τους πόρους του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». ∆εν θα διαφωνήσω ως προς τα χρήµατα, τα
οποία θα εισπράξετε από τους τέσσερις πόρους, οι οποίοι είναι
ο φόρος εισοδήµατος, ο ΦΠΑ, η µεγάλη ακίνητη περιουσία και τα
τέλη κυκλοφορίας. Αυτά που υπολογίζετε είναι όλα κι όλα 5,8 δις
ευρώ. Το 2009 για την Τοπική Αυτοδιοίκηση χρειάστηκαν 4,8 δις
ευρώ. Λέτε ότι θα εισπράξετε από δέκα λόγους 4 δις ευρώ. Τα 2
δις -για την ακρίβεια 1.995.100.000 ευρώ- προέρχεται από την
κατάργηση των νοµαρχιών. Αυτό γράφει µέσα στην έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους: 2.000.000.000. Και οι υπό-
λοιπες τετρακόσιες χιλιάδες από εννιά διαφορετικούς πόρους.

Άρα, αν αφαιρέσετε αυτά, οικονοµάτε περίπου για άλλους
1.800.000.000, για άλλους 1.500.000.000. Στην πραγµατικότητα
είναι 1.200.000.000.

Εγώ δεν αισθάνοµαι ως Έλληνας υπερήφανος αν αυτή η διοι-
κητική µεταρρύθµιση γίνεται υπό πίεση του ∆ιεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου. Είναι ντροπή για το Κοινοβούλιο και µην τολµάτε
να πείτε ότι είναι ανάγκη.

Είναι ανάγκη, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί πριν από δεκαοκτώ
µήνες στη Θεσσαλονίκη είπατε «µην τολµήσετε διοικητική µε-
ταρρύθµιση, αν δεν έχετε εξασφαλίσει τους πόρους, τους οποί-
ους θα δώσετε για τις αρµοδιότητες που θα εκχωρήσετε». Και
σήµερα, ο Υπουργός, εγκαλεί τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, γιατί του είπε ότι πρέπει να το αποσύρει, γιατί δεν
υπάρχουν τα οικονοµικά, γιατί είναι δραµατική η κατάσταση της
χώρας. ∆εν θα µιλήσω για ευθύνες που επιρρίπτετε µόνο στη
Νέα ∆ηµοκρατία. Είναι διαχρονικές οι ευθύνες. Αν θέλουµε να
βλεπόµαστε στα µάτια, να αποφεύγουµε τις βαρύγδουπες εκ-
φράσεις και να είµαστε αντικειµενικοί και σωστοί.

Αλλά θα καταψηφίσω το νοµοσχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», διότι αν
πάρω παράδειγµα τη βόρεια Χαλκιδική που έχει πληθυσµό είκοσι
χιλιάδες κατοίκους, την κεντρική Χαλκιδική που έχει πληθυσµό
άλλους είκοσι χιλιάδες κατοίκους, τη νότια Χαλκιδική που έχει
πληθυσµό τριάντα χιλιάδες κατοίκους, κάνατε κοπτοραπτική,
όπως το είπα αναλυτικά στην αρµόδια επιτροπή. Μεταφέρετε την
έδρα από την Αρναία στην Ιερισσό. «Γελάει και το παρδαλό κα-
τσίκι». ∆ηλαδή, δεν εφαρµόζετε τα κριτήρια, τα οποία εσείς θε-
σπίζετε. Θέλετε γεωγραφικά; Θέλετε πληθυσµιακά; Θέλετε
ιστορικά; Η Μελίνα την αποκάλεσε ιστορική πόλη. Είναι ο πλέον
παραδοσιακός οικισµός. Κανένα αίτηµα δεν υπήρχε από την Ιε-
ρισσό. Υπήρχε µία ενδοπασοκική σύγκρουση δύο µεγάλων αν-
θρώπων. Και το ατύχηµα ήταν, αν ήταν ένας έστω και
«ασθενικός» δήµαρχος του ΠΑΣΟΚ, δεν θα τολµούσατε να το κά-
νετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κύριε Κουκουλόπουλε, εσείς ικανοποιηθήκατε µε τη Σιάτι-
στα, γιατί είστε ισχυρός. Γιατί, λοιπόν, να καταστρέψετε έναν
τόπο που δεν έχει ούτε πρωτογενή ούτε δευτερογενή τοµέα;
Έχει µόνον τριτογενή. Ήταν πρωτεύουσα επί τουρκοκρατίας
στην περιοχή των Μαντεµοχωρίων. Ήταν πρωτεύουσα και
έπρεπε να γίνει τώρα για να εξυπηρετηθεί ο πολίτης. Την παίρ-
νετε, λοιπόν, από το ένα άκρο που είναι η Αρναία, που είναι κοντά
στη Θεσσαλονίκη –εβδοµήντα χιλιόµετρα- και την πάτε εκατόν
τριάντα χιλιόµετρα µακριά, στην προ του Άθω περιοχή, δηλαδή,
στο Άγιον Όρος....

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: …∆εν έχει να χάσει...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε

τώρα, κύριε Βαγιωνά.
∆εν έχει να χάσει η Ιερισσός. Έχει, όµως, να χάσει η Αρναία.

Και σας λέω, δεν είναι αίτηµα µόνο δικό µου. Το κατάλαβε ο
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας και σας το ζήτησε. Το κατά-
λαβε ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και το ζή-
τησε και γι’ αυτό τους ευχαριστώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον κ. Βαγιωνά.

Ο κ. Παντελής Οικονόµου από την Α’ Αθηνών έχει το λόγο.
Θα ακολουθήσει η κ. Χαρά Κεφαλίδου από τη ∆ράµα και µε

τον κ. Κωνσταντίνο Καρτάλη θα κλείσει αυτός ο κύκλος για να
ακολουθήσει η ονοµαστική ψηφοφορία και ο κατάλογος θα συ-
νεχιστεί µετά.

Κύριε Οικονόµου, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Έχω τη γνώµη ότι συµµετέχουµε σε µία σηµαντική στιγµή, όχι

για τα κοινοβουλευτικά πράγµατα απλώς, αλλά για τα δηµόσια
πράγµατα! Ίσως επειδή και προσωπικά εδώ και χρόνια υποστη-
ρίζω ότι τα κλειδιά της προόδου στην πατρίδα µας, βρίσκονται
ασφαλώς στην εθνική παιδεία, αλλά και στη δηµόσια διοίκηση
και αυτοδιοίκηση. Και δεν ασχοληθήκαµε µε τα θέµατα εδώ και
πολλά χρόνια.

∆ιαπιστώνω ότι στο δεύτερο πεδίο, στη διοίκηση και στην αυ-
τοδιοίκηση έρχεται ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», όχι για να προσαρµόσει
την πραγµατικότητα σε κάποια στερεότυπα, σύµφωνα µ’ ένα διά-
χυτο πνεύµα ευκολίας της τελευταίας δεκαπενταετίας, που οδή-
γησε εδώ που βρισκόµαστε σήµερα, αλλά µε την επίπονη
προσπάθεια διαµόρφωσης ενός ελληνικού προτύπου για το κρά-
τος, ενός προτύπου δοµής, λειτουργίας και δράσης, µε σεβασµό
στις παραδόσεις µας, αλλά χωρίς εκπτώσεις απέναντι στις αρ-
νητικές τους πλευρές.

Κανονικά, η ιδέα αυτή θα άξιζε να έχει την οµόθυµη στήριξη
του Σώµατος και η οµοθυµία αυτή δεν καταγράφεται, όχι επειδή
φταίει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», αλλά επειδή φταίει η Αντιπολίτευση και
οι εγγενείς της αδυναµίες. ∆εν µε ευχαριστεί αυτό. ∆υστυχώς,
όµως, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ασκείται, λοιπόν, κριτική από διάφορες προελεύσεις, µε διά-
φορα επιχειρήµατα και καταγράφονται µάλιστα και ορισµένες
αλλόκοτες συµπτώσεις σε ορισµένα από τα επιχειρήµατα, από
διάφορες πλευρές. Αλλά άµα λέµε κρίση, το εννοούµε. Αυτό ση-
µαίνει κρίση. Και δυστυχώς, είµαστε υποχρεωµένοι να αναλώ-
σουµε κάποιο χρόνο για να ανασκευάσουµε τις βασικότερες από
αυτές τις διαδεδοµένες και αβάσιµες κριτικές.

Πρώτη αβάσιµη ένσταση κατά του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», δηµοκρα-
τικού χαρακτήρα: ∆εν έγινε διάλογος.

Η αλήθεια είναι ότι από την ψήφιση και εφαρµογή του «ΚΑ-
ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» τουλάχιστον και µέχρι σήµερα αναπτύχθηκε διάλο-
γος πρωτοφανής σε διάρκεια, έκταση και βάθος, µε εκκίνηση την
τότε δέσµευση της Νέας ∆ηµοκρατίας να ανακαλέσει τον «ΚΑ-
ΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», µε εν συνεχεία ανάκληση, όχι του «Καποδίστρια»,
αλλά της δέσµευσης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Και επακολουθεί η
νεότερη δέσµευσή της περί επανίδρυσης του κράτους, η οποία
κι αυτή αναθεωρήθηκε, γιατί αποδείχθηκε κενή περιεχοµένου.

∆εύτερη ένσταση, πολιτικού περιεχοµένου: Με τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» αδυνατίζει το κράτος. Αυτό είναι µια λογική αυθαιρεσία,
σύµφωνα µε την οποία όσο µεγαλύτερο είναι ένα κράτος, τόσο
ισχυρότερο είναι. Ζούµε κάτι τέτοιο τα τελευταία χρόνια εδώ
στην πατρίδα µας και δεν το έχουµε καταλάβει; Ή µήπως ζούµε
ακριβώς το αντίθετο, να πολλαπλασιάζονται διάφοροι «δηµόσιοι»
φορείς, να ξεφυτρώνουν από παντού σαν µανιτάρια και το δη-
µόσιο να οδηγείται σε κατάρρευση, όπως έχει οδηγηθεί;

Η αλήθεια είναι ότι η διαδικασία ενίσχυσης του κράτους είναι
η αποκέντρωση. Ποτέ ένα εθνικό κράτος εφαρµόζοντας µια πο-
λιτική αποκέντρωσης σωστή δεν αδυνάτησε. Αντιθέτως, ήταν µια
εξυγιαντική διαδικασία που επιτρέπει να εστιαστούν οι κυβερνη-
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τικοί πόροι στις µεγάλες εθνικές πολιτικές, διασφαλίζοντας κυ-
ριαρχία που ιδιαίτερα στην εποχή µας, που επικρατεί σε παγκό-
σµια κλίµακα τεράστια σύγχυση και αστάθεια, είναι απολύτως
απαραίτητη.

Τρίτη αβάσιµη ένσταση, που έχει ιδεολογική αναφορά: Αδυ-
νατίζουν οι κοινότητες και ο κοινοτισµός µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Θα προσυπέγραφα την ένσταση αν είχε βάση, όµως, φευ, συµ-
βαίνει ακριβώς το αντίθετο. Πόροι, αρµοδιότητες και ευθύνες
προσδιορίζονται µε σαφήνεια για πρώτη φορά σε επίπεδο γει-
τονιάς και χωριού µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» εδώ και χρόνια. Και µά-
λιστα, αυτό που είναι ζητούµενο σήµερα είναι η καλύτερη δυνατή
αξιοποίηση αυτών των δυνατοτήτων και όχι η ήδη πραγµατοποι-
ούµενη θεσµοθέτησή τους. Βεβαίως, ορισµένοι συνάδελφοι θε-
ωρούν ότι το θέµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι η χωροθέτηση των
δήµων, δεν υπάρχει άλλο θέµα, ότι συζητάµε για το πώς θα αρι-
στοποιηθούν τα όρια των δήµων και όχι πώς θα βελτιώσουµε τη
δηµόσια διοίκηση και την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Νοµίζουν δηλαδή
ότι µιλάµε για το σχέδιο Αριστόδηµος και όχι για το σχέδιο «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗΣ» αλλά κάνουν λάθος.

Η χωροθέτηση είναι τέλεια; Ασφαλώς και δεν είναι και δεν θα
µπορούσε να είναι. Όπως και στα υπόλοιπα δεκαπέντε κεφάλαια
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» πέραν της χωροθεσίας, υπάρχουν ατελείωτα
περιθώρια βελτιώσεων. Μόνο που ίσως δεν έχει γίνει κατανοητό
ότι µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» η συζήτηση δεν κλείνει. Η συζήτηση
ακριβώς αρχίζει και αρχίζει πάνω σε πολύ συγκεκριµένα και ση-
µαντικά θέµατα: Στη δοµή των γενικών διοικήσεων, πώς αρθρώ-
νεται δηλαδή και σύµφωνα µε το Σύνταγµα, το κράτος στην
περιφέρεια. Στους οικονοµικούς πόρους για τη διοίκηση και την
αυτοδιοίκηση. Στα όρια της κοινωνικής οικονοµίας µέσα και από
το σχέδιο «ΕΛΛ.Α.∆.Α.» που περιγράφει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Και το
σηµαντικότερο όλων, πώς θα µπορέσουµε να έχουµε µια καλύ-
τερη παροχή υπηρεσιών στον πολίτη από εντεταλµένους δηµο-
σίους υπαλλήλους.

Να, θέµατα για συζήτηση. Μια συζήτηση που άνοιξε επιτέλους.
Και δεν θα µπορούσε να είναι κι αλλιώς, γιατί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
είναι πράγµατι µια µεγάλη µεταρρύθµιση. Θυµάµαι τώρα έναν
συνάδελφο της µειοψηφίας, ο οποίος στη συζήτηση στην επι-
τροπή διατύπωσε τον εξής ισχυρισµό: Ναι µεν είναι µεγάλη µε-
ταρρύθµιση ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αλλά αυτό δεν σηµαίνει κατ’
ανάγκη ότι είναι και καλή.

Ο συλλογισµός είναι ίσως σωστός, αλλά ακλόνητος και ακα-
τάλληλος ισχυρισµός για την περίπτωσή µας είναι κάποιος
άλλος, µια µεγάλη µεταρρύθµιση όταν είναι και καλή, όπως συµ-
βαίνει µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», είναι µια πολύ καλή µεταρρύθµιση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον συνάδελφο κ. Οικονόµου.

Η Βουλευτής ΠΑΣΟΚ κ. Χαρά Κεφαλίδου από το Νοµό ∆ρά-
µας έχει το λόγο. Και τη λένε Χαρά γιατί η ∆ράµα τελικά είναι
από το νερό.

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΕΦΑΛΙ∆ΟΥ: Πολύ καλά ξέρετε την ιστορία.
Μπράβο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η κρίση που ζούµε στις µέρες µας
έφερε στο προσκήνιο ιλιγγιώδη προβλήµατα του κράτους αλλά
και την αναγκαιότητα ριζικών αλλαγών. Αλλαγών που θα βάλουν
τέλος στο διεφθαρµένο, σπάταλο και συγκεντρωτικό κράτος. Η
ίδια αναγκαιότητα υπάρχει και στην αυτοδιοίκηση. Οι δοµές τις
αυτοδιοίκησης πρέπει να αλλάξουν εκ βάθρων για να καλύψουν
τις ανάγκες της σύγχρονης πολιτείας και τις απαιτήσεις για απο-
τελεσµατική λειτουργία του κράτους.

Το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» που συζητάµε σήµερα, εισά-
γει ριζικές αλλαγές, αλλαγές απαραίτητες όσο και επείγουσες.
Εξορθολογίζει διαδικασίες, δηµιουργεί οικονοµίες κλίµακας,
εξαρθρώνει εστίες κακοδιαχείρισης και κατασπατάλησης του δη-
µόσιου χρήµατος και τέλος, επιβάλλει έλεγχο, λογοδοσία και δια-
φάνεια στη διαχείριση των πόρων της αυτοδιοίκησης.

Αγαπητοί συνάδελφοι κυρίως της Νέας ∆ηµοκρατίας, ας µην
αντιµετωπίζουµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µε βάση µόνο κοµµατικά
αντανακλαστικά. Τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τον χρειάζεται η αυτοδιοί-
κηση, τον χρειάζεται η κοινωνία, τον χρειάζεται η χώρα, όχι το

ΠΑΣΟΚ.
Στην Αίθουσα αυτήν µέχρι τώρα έχουν ακουστεί, είναι αλήθεια,

πάρα πολλά. Επιτρέψτε µου όµως να πιστεύω ότι η Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση όσο κι εµείς οι Βουλευτές, οφείλουµε όλοι µας να βά-
λουµε στην άκρη κάθε πνεύµα τοπικισµού και να σταθούµε πάνω
από προσωπικές πολιτικές και µικροφιλοδοξίες.

Με λύπη µου διαπιστώνω ότι στελέχη της αυτοδιοίκησης δεί-
χνουν να µην έχουν καταλάβει. Όλο αυτό το διάστηµα της δια-
βούλευσης που ακούγεται και συζητείται ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» σε
πολλά σηµεία της χώρας οι τοπικοί παράγοντες ασχηµονούν,
διαµαρτυρόµενοι, κλείνουν δρόµους και χωµατερές, ωρύονται,
αντί να ανοίξουν τα αφτιά και τα µάτια τους στην πραγµατικό-
τητα, εγείρουν τεράστια θέµατα για ήσσονα ζητήµατα, αναστα-
τώνουν τη χώρα και επιβαρύνουν την οικονοµία. Κάνουν πολύ
κακό για το τίποτα, δραµατοποιώντας µία κατάσταση, η οποία
τελικά µόνο καλό θα κάνει στις τοπικές κοινωνίες και την αυτο-
διοίκηση.

Για παράδειγµα, προσπαθώ να καταλάβω -και κάνω φιλότιµη
προσπάθεια, πιστέψτε µε- γιατί όλη η συζήτηση για τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» πρέπει να εξαντληθεί στο που θα είναι η έδρα ενός
δήµου. Σε πολλά µέρη και στη δική µου περιφέρεια το Νοµό ∆ρά-
µας έχει αναχθεί σε µείζον υπαρξιακό ζήτηµα. Απ’ όλες τις δοµι-
κές αλλαγές, αυτό που φαίνεται να ενδιαφέρει κάποιους είναι
πόσοι και ποιοι θα είναι οι δήµοι και που θα είναι η έδρα τους. Όχι
το αν το δηµόσιο χρήµα θα διατίθεται µε σωφροσύνη και µε δια-
φάνεια. Όχι το αν θα υπάρχει ή όχι έλεγχος στις παρανοµίες. Όχι
το αν θα σταµατήσει ή όχι ο κάθε δήµαρχος να χρησιµοποιεί θνη-
σιγενείς δηµοτικές επιχειρήσεις για να βολεύει την εκλογική του
πελατεία σε βάρος των δηµόσιων ταµείων. Τίποτα από όλα αυτά
δεν φαίνεται να τους νοιάζει!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν πε-
ριορίζει απλά τον αριθµό των δήµων. Συνενώνει δυνάµεις, δηµι-
ουργεί εύρωστους δήµους, ώστε να µπορούν να ασκήσουν
αποτελεσµατικά τις νέες αρµοδιότητες που τους εκχωρούνται.
Αρµοδιότητες και πόροι, όπως λέγαµε πάντα στην αυτοδιοίκηση,
ώστε να έχουµε ολοκληρωµένη αντιµετώπιση της ανάπτυξης.
Σύγχρονες δοµές για να µπορέσουµε να ξεφύγουµε από τη µε-
τριότητα και τον τοπικισµό.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» επαναθεµελιώνει την αυτοδιοίκηση, µε επί-
κεντρο τόσο τον πολίτη, όσο και την ανάπτυξη. Είναι µία υπεύ-
θυνη απάντηση στις ανάγκες µίας οικονοµίας, που βρίσκεται
στην πιο κρίσιµη µεταπολεµική καµπή. Εξοικονοµεί πόρους δρα-
στικά. Πέρα από τις οικονοµίες κλίµακας που προκύπτουν από
τις συνενώσεις καταργούνται χιλιάδες αµειβόµενες θέσεις αιρε-
τών, καθώς και επιχειρήσεις και οργανισµοί που είχαν ιδρυθεί. Οι
σπατάλες, τα βολέµατα και οι αµαρτωλές χάρες σε «ηµέτερους»
τελείωσαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την τιµή για επτά χρόνια
να υπηρετήσω την αυτοδιοίκηση από τη θέση του Αναπληρωτή
Νοµάρχη της Αθήνας και πιστέψτε µε γνωρίζω και τις αδυναµίες
και τις δυσκολίες που έχει αυτός ο χώρος. Η Αυτοδιοίκηση, λοι-
πόν, θέλει χώρο, θέλει χώρο αποτελεσµατικής δράσης. Η Αυτο-
διοίκηση θέλει πόρους, πόρους σταθερούς. Η Αυτοδιοίκηση
θέλει εξορθολογισµό και έλεγχο δαπανών.

Κάθε φορά που από αυτό το Βήµα –και το κάνουµε συχνά- κα-
λούµε τον κόσµο να κάνει θυσίες, ο κόσµος ασφυκτιά. ∆εν µπο-
ρούµε, λοιπόν, να ζητούµε θυσίες χωρίς θετική αντιπροσφορά.
∆εν µπορούµε να διατηρήσουµε ένα παλαιό, χρεωµένο, διε-
φθαρµένο, αποτυχηµένο µοντέλο λειτουργίας της αυτοδιοίκη-
σης. Οι καιροί και οι πολίτες απαιτούν διαφάνεια, συλλογικότητα
και αξιοκρατία. Για τη χρηµατοδότηση των αρµοδιοτήτων επιλέ-
χθηκαν σταθεροί πόροι. ∆εν υπάρχει ούτε ένας νέος φόρος για
τους πολίτες. Τα έσοδα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης συνδέονται
µε τα έσοδα του προϋπολογισµού. Μεταφέρονται αρµοδιότητες
από την κεντρική εξουσία στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και για όλες
αυτές προβλέπονται µε σαφήνεια οι κωδικοί του προϋπολογι-
σµού, από τους οποίους προκύπτουν. Περιορίζονται στο µισό οι
τοπικοί άρχοντες και περικόπτεται η διπλοµισθία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία ιστορική ευκαιρία. Ο
πολιτικός χρόνος είναι ελάχιστος. ∆εν έχουµε την πολυτέλεια για
υπαναχωρήσεις. ∆εν έχουµε την πολυτέλεια για διαβρωτικά «ναι
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µεν, αλλά». Παρά την κοινή διαπίστωση για την ανάγκη διαρ-
θρωτικών αλλαγών, που φάνηκε σχεδόν από όλες τις τοποθετή-
σεις που ακούστηκαν από τους συναδέλφους, συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης δείχνετε να φοβάστε να στηρίξετε τοµές. Τοµή
δεν είναι να αλλάζεις αποσπασµατικά µόνο τα κακώς κείµενα.
Αυτό είναι µπάλωµα. Τοµή είναι να δηµιουργείς δυναµική για το
µέλλον. Να απελευθερώνεις δυνάµεις. Να δηµιουργείς προϋπο-
θέσεις ανάπτυξης. Τοµή είναι να τολµάς να συγκρουστείς µε κα-
τεστηµένες στρεβλώσεις, µε µικροσυµφέροντα, µε µειωτικές
πολιτικές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ψηφίζω αυτό το νοµοσχέδιο επειδή
θέλω µία αυτοδιοίκηση που θα έχει µυαλό, θα έχει χρόνο και
χρήµα για να εξυπηρετεί τους πολίτες. Μην ξεχνάµε όλοι µας ότι
η αυτοδιοίκηση είναι ο αντιπρόσωπος του κράτους σε κάθε γωνιά
της χώρας µας. Είναι αυτό που ο πολίτης αισθάνεται και εννοεί
όταν µιλάει για το κράτος. Γι’ αυτό είναι χρέος όλων µας εδώ
µέσα να φροντίσουµε το κράτος µας να έχει µυαλό, να έχει ήθος,
να έχει τσίπα, να έχει πρόσωπο. ∆εν νοµίζω ότι κανείς σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα µπορεί να διαφωνεί. ∆εν νοµίζω ότι κανείς µπο-
ρεί να θέλει κάτι διαφορετικό. Χρειάζεται απλώς να ανοίξουµε
λίγο περισσότερο τα µάτια µας και να το δούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Χαρά Κεφαλίδου.

Ο κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης, Βουλευτής Μαγνησίας, έχει το
λόγο για έξι λεπτά. «Των Μυρµιδώνων» που λένε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
νοµίζω ότι υπάρχει ένα πολύ βασικό ζήτηµα που αφορά το σχέ-
διο νόµου που συζητάµε και νοµίζω ότι αυτό έχει να κάνει µε το
γεγονός ότι δίνει η Κυβέρνηση, η πολιτεία, µία γενναία πνοή στην
τοπική δηµοκρατία. Αυτό είναι κάτι που είναι εξαιρετικά σηµα-
ντικό για την ισχύ της τοπικής κοινωνίας καθώς επιτρέπει στους
πολίτες να συνδιαµορφώνουν και να συναποφασίζουν µαζί µε την
κεντρική διοίκηση.

Μου προκαλεί µεγάλη απορία, γιατί αρκετοί συνάδελφοι στη
Βουλή αναφέρθηκαν στην αδιαφάνεια για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
στην έλλειψη παραγωγικότητας, στα προβλήµατα που θα δηµι-
ουργήσει. Ίσως τους προκαλεί φόβο το γεγονός ότι πολλές αρ-
µοδιότητες φεύγουν από την κεντρική διοίκηση και µεταφέρονται
σταδιακά στην Τοπική και Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση κοντύτερα
στον πολίτη. Και νοµίζω ότι αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα. Κα-
ταφέρνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» να φέρει τις αποφάσεις πιο κοντά
στον πολίτη; Καταφέρνει να καλύψει τις εγγυήσεις εκείνες, ώστε
οι γεωγραφικές συνενώσεις που πραγµατοποιούνται, που µεγα-
λώνουν τόπους και αποµακρύνουν χωρικά τον πολίτη από το κέ-
ντρο της απόφασης, να καλύπτονται από άλλα σχήµατα; Και
νοµίζω ότι σε αυτό το ερώτηµα δίνει πραγµατικά απαντήσεις και
βοηθά στην τοπική δηµοκρατία.

Βοηθά ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ώστε να επιβάλλεται λογοδοσία
στους τοπικούς άρχοντες, να µην µπορεί να υπάρχει ερµηνεία,
δικαιολογία όταν ένας δηµόσιος χώρος χάθηκε γιατί δεν υπήρχε
αρµοδιότητα από τον τοπικό δήµαρχο ή από τον τοπικό κοινο-
τάρχη; Προφανώς βοηθά, γιατί υπάρχει και η ευθύνη και η αρ-
µοδιότητα και η Κεντρική ∆ιοίκηση παρακολουθεί περισσότερο
επιτελικά την υλοποίηση της νοµοθεσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν πραγµατικά ανησυ-
χίες αν τελικά υπάρχει ωριµότητα από την Τοπική Αυτοδιοίκηση
να πάρει όλες αυτές τις αρµοδιότητες, γιατί στο παρελθόν
έχουµε δει την Τοπική Αυτοδιοίκηση πολλές φορές να χάνει τα
στοιχήµατά της σε κάποιες περιπτώσεις και να µην ανταποκρί-
νεται στις προκλήσεις.

Και αν κάποιος σήµερα δει πώς εξελίσσεται η κατάσταση του
περιβάλλοντος στη χώρα –και νοµίζω ότι αυτό είναι ένα από τα
πράγµατα που πρέπει άµεσα το Υπουργείο Εσωτερικών σε συ-
νεργασία µε τα συναρµόδια Υπουργεία να το κοιτάξει- θα διαπι-
στώσει ότι παράλληλα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» εξελίσσονται
πολεοδοµικές µελέτες, ΣΧΟΑΠ, γενικά πολεοδοµικά σχέδια,
ζώνες οικιστικού ελέγχου, µία µεγάλη γκάµα νοµοθετηµάτων και
µέτρων πολιτικής, που µεταξύ τους δεν είναι συναρτώµενες, δεν
είναι συντονισµένες, το περιβάλλον, ο ελεύθερος χώρος µεταξύ

των πόλεων βρίσκεται σήµερα σε σύγχυση σε ό,τι αφορά στην
πολιτική, η οποία εφαρµόζεται για να προστατευτεί.

Το Υπουργείο Εσωτερικών, λοιπόν, θα πρέπει άµεσα να κοιτά-
ξει να προλάβει καταστάσεις, οι οποίες εξελίσσονται σήµερα, δη-
µιουργούν προβλήµατα στο φυσικό και ανθρωπογενές
περιβάλλον και µπορεί να δηµιουργήσουν προβλήµατα και την
επόµενη µέρα.

Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» φέρνει ακόµα και µία σηµαντική τοµή στο
δηµόσιο σύστηµα της χώρας, που έχει να κάνει µε τα οικονοµικά.
Αναφερθήκατε πολλοί από εσάς στην ανάγκη για διαφάνεια.
Ποιος θα διαφωνούσε µέσα στη Βουλή των Ελλήνων ότι χρειά-
ζεται να υπάρχουν σκληροί, αυστηροί µηχανισµοί για την προ-
στασία του δηµόσιου χρήµατος! Και φέρνει δύο βασικά
ζητήµατα, το πρώτο τους αυστηρούς ελέγχους για τη λήψη δα-
νείων και το δεύτερο τους αυστηρούς περιορισµούς σε ό,τι
αφορά τις αναθέσεις που κάνει η Τοπική Αυτοδιοίκηση κυρίως
µε τον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που είναι
βασικός κανόνας της τήρησης διαδικασίας, της δηµοκρατικής
διαδικασίας.

Θα έλεγα όµως ότι υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να προσέ-
ξουµε πάρα πολύ στην επόµενη µέρα, γιατί, για να είµαστε ειλι-
κρινείς µεταξύ µας, θα υπάρχουν παιδικές ασθένειες, θα
υπάρχουν ζητήµατα που θα πρέπει να καλυφθούν το πρώτο διά-
στηµα µε µεγαλύτερη ταχύτητα. Και το ένα από αυτά είναι να
φροντίσουµε να µην ερηµώσουν τα χωριά, να µη δηµιουργήσει η
µεγαλύτερη κλίµακα του καλλικρατικού δήµου προβλήµατα στα
χωριά, ερηµώνοντας συγκεκριµένες περιοχές κυρίως στις νη-
σιωτικές και στις ορεινές ζώνες της χώρας. Αυτό σηµαίνει ότι θα
πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί, ώστε να ενισχύσουµε τα το-
πικά συµβούλια και να δώσουµε φωνή στις τοπικές κοινωνίες.

Κυρία Υπουργέ, έχω την εντύπωση –και νοµίζω ότι πρέπει να
το δείτε- ότι πρέπει τα τοπικά συµβούλια, ιδιαίτερα από µικρές
περιοχές, να ενισχυθούν ακόµα περισσότερο για να υπάρχει
ισχυρή φωνή στο δηµοτικό συµβούλιο, το οποίο πρακτικά είναι
ακόµα µεγαλύτερο. Νοµίζω ότι θα πρέπει να δούµε µε πολύ µε-
γάλη προσοχή άλλες δράσεις που εξελίσσονται από συναρµό-
δια Υπουργεία, παραδείγµατος χάρη ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ», ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» των σχολείων, ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» των µου-
σείων, δηλαδή µε άλλα λόγια συνενώσεις που δροµολογούν συ-
ναρµόδια Υπουργεία, οι οποίες πρέπει να λάβουν υπόψη τη
συγκεκριµένη δοµή που αναπτύσσει το Υπουργείο Εσωτερικών
µέσα από το συγκεκριµένο σχέδιο.

Φυσικά, θα πρέπει να είµαστε περισσότερο τολµηροί
στα επόµενα χρόνια και να πάρουµε αποφάσεις που δεν πήραµε
σήµερα, να δώσουµε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση και αν µας φοβίζει η Τοπική Αυτοδιοίκηση –και
δικαίως κάποιες φορές µας φοβίζει ως προς τις αρµοδιότητες
και τις ικανότητές της- να την εκπαιδεύσουµε, για να µπορέσει να
ανταποκριθεί και να της δώσουµε το δικαίωµα να έχει απευθείας
έσοδα από τη φορολογία εισοδήµατος. ∆εν υπάρχουν πολλές
χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου ο δήµος δεν εισπράττει
απευθείας πόρους από τη φορολογία εισοδήµατος του κάθε πο-
λίτη που ζει στο δήµο, για να µπορεί ο δήµαρχος να γνωρίζει τα
έσοδα που έχει, να γνωρίζει ποιος θα είναι ο προϋπολογισµός
που θα έχει για τα επόµενα χρόνια και να κάνει έναν προγραµ-
µατισµό τετραετίας χωρίς να εξαρτάται από το εκάστοτε Υπουρ-
γείο Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω µία ακόµα κου-
βέντα και να κλείσω µ’ αυτή. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» βοηθά ιδιαίτερα
τους νησιωτικούς και ορεινούς δήµους, όµως πρέπει να βοηθή-
σει όλους τους νησιωτικούς δήµους. Νησιά δεν υπάρχουν µόνο
στην Περιφέρεια του Βόρειου Αιγαίου, στην Περιφέρεια του Νό-
τιου Αιγαίου και στην περιφέρεια του Ιονίου. Νησιά είναι και οι
Σποράδες και η Σκύρος, νησιά είναι και η Θάσος και η Σαµο-
θράκη και άλλα νησιά που υπάρχουν στη χώρα αλλά δεν ανή-
κουν στις παραπάνω περιφέρειες.

Κύριε Υπουργέ, αλλάξτε τη νοµοθεσία που µας έχετε φέρει,
ώστε οι πρόνοιες για τους νησιωτικούς δήµους να αφορούν κάθε
νησιωτική κοινότητα της χώρας και όχι µόνο αυτές που έχουν
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ενταχθεί σε συγκεκριµένες περιφέρειες. Θα ήταν λάθος συγκε-
κριµένες νησιωτικές περιοχές της χώρας να έλκουν την ανάπτυξή
τους από τις χερσαίες περιοχές. Θα ήταν σφάλµα και δεν πρέπει
να το επιτρέψουµε, όπως σφάλµα θα ήταν να φύγουµε από την
κλασική προσέγγιση που λέει ότι η νησιωτικότητα στηρίζεται επί
τόπου. Μ’ άλλα λόγια, δεν πρέπει η Γενική ∆ιοίκηση του Αιγαίου
να είναι στον Πειραιά. Θα πρέπει να παραµείνει σ’ ένα από τα
νησιά του Αιγαίου για να µπορέσει να στηριχθεί η «νησιωτικό-
τητα» που αποτελούσε πάντα πολιτική της αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ» αποτελεί µια πνοή δηµοκρατίας και αξίζει τον κόπο να
στηριχθεί και τώρα και αύριο, που θα αντιµετωπίσουµε τις δυ-
σκολίες εφαρµογής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κύριος
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος.

Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν στις αρχές του έτους έγινε
η πρώτη παρουσίαση του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», κρίναµε όλοι
αναγκαίο να την υιοθετήσουµε, βέβαια επί της αρχής, γιατί όταν
αρχίσει να µας αγγίζει η όποια αλλαγή, τότε αρχίζουν και τα προ-
βλήµατα. Τα δεδοµένα που είχαµε τότε στη διάθεσή µας, σε συν-
δυασµό µε τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις για ριζική
αναδιάρθρωση της λειτουργίας του κράτους, επέβαλαν τις αλ-
λαγές που προωθεί σήµερα ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». ∆υστυχώς όµως,
η παρούσα κατάσταση και τα σηµερινά δεδοµένα καθιστούν την
εφαρµογή του αδήριτη και αδιαπραγµάτευτη ανάγκη.

Περνάµε, ίσως, τη δυσκολότερη στιγµή της ιστορίας µας, µια
βαθιά και πολύπλευρη κρίση. Το πρόβληµα σήµερα είναι και οι-
κονοµικό, όµως η ρίζα του προβλήµατος, βρίσκεται στον τρόπο
διακυβέρνησης της χώρας σ’ όλα τα επίπεδα. Όλα αυτά τα χρό-
νια ο τρόπος διακυβέρνησης που ακολουθήθηκε υπέθαλπε συ-
στηµατικά τη διαφθορά, τη σπατάλη και την ανοχή µε
αποκορύφωµα φυσικά την τελευταία εξαετία όπου επικράτησε η
αντίληψη του κράτους-λάφυρο, ένα κράτος-λάφυρο για τους λί-
γους και τους κολλητούς. Η Τοπική Αυτοδιοίκηση έπαιξε πρω-
ταγωνιστικό ρόλο σ’ αυτό. Κατέστη δέσµια ειδικών και ιδιοτελών
συµφερόντων και παρέλυσε. Η εξυπηρέτηση του πολίτη, το αυ-
τονόητο, µετατράπηκε σε προνόµιο, όπως και οι συνδιαλλαγές
µεταξύ της Κυβέρνησης και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τα
κονδύλια και τα έργα.

Αυτή είναι η υφιστάµενη κατάσταση, κύριοι συνάδελφοι, αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Αυτή είναι η κατάσταση, που σε συν-
δυασµό µε παγιωµένες από χρόνια παθογένειες του ελληνικού
κράτους µάς οδήγησε στα σηµερινά δεδοµένα. Η επικράτηση
της αντίληψης ότι έτσι γίνονται τα πράγµατα και η ανοχή που
επέδειξαν όλοι -ακόµα κι εµείς- µας έφεραν στη σηµερινή κατά-
σταση.

Το παρόν νοµοσχέδιο οφείλουµε να το δούµε ως ένα κοµµάτι
του συνεκτικού σχεδίου για την έξοδο από την κρίση κι εµείς να
είµασταστε οι πρωταγωνιστές σ’ αυτήν την προσπάθεια. Πίστη
µου είναι ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να δηµιουργήσει µία νέα
αντίληψη για το τι σηµαίνει υπεύθυνη, διαφανής, αντικειµενική,
ρεαλιστική και ανεξάρτητη άσκηση δηµόσιας εξουσίας. Το παρόν
νοµοσχέδιο θεµελιώνει µε σαφή τρόπο τις προθέσεις της Κυ-
βέρνησης για την αναγκαιότητα της εποχής, για µία νέα αντίληψη
στην άσκηση της εξουσίας. Ισχυροί δήµοι στην υπηρεσία του πο-
λίτη, περιφέρειες µε νέες και περισσότερες αρµοδιότητες.

Είναι άραγε τυχαίο που κοινωνίες πιο ώριµες και αποδεδειγ-
µένα πιο αποτελεσµατικές από τη δική µας έχουν ήδη προχωρή-
σει στην αποκέντρωση; Βέβαια, επικαλούµαστε τα παραδείγµατα
αυτών των κοινωνιών στο εξωτερικό για να κριτικάρουµε τη δική
µας κοινωνία. Όταν όµως πάµε να γίνουµε σαν αυτές, το ξεχνάµε
εφόσον αγγίζονται τα συµφέροντά µας.

Νοµίζω όµως ότι το σηµαντικότερο που εισάγει το νέο νοµο-
σχέδιο είναι οι αλλαγές στον τρόπο λειτουργίας των νέων δοµών:
διαφάνεια µέσω της ανάρτησης όλων των διοικητικών αποφά-
σεων στο διαδίκτυο, καθώς και µέσω του καταλυτικού ελέγχου
της δικαιοσύνης, του Ελεγκτικού Συνεδρίου, µε την παρακολού-

θηση τόσο των εξόδων όσο και των εσόδων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε τα οικονοµικά

προβλήµατα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όλοι γνωρίζουµε ότι
είναι ένα «βαρίδι» χωρίς πάτο και ότι θυµίζει λίγο-πολύ τα χρέη
των νοσοκοµείων.

Πριν κλείσω, θα ήθελα να αναφερθώ στις αντιδράσεις που έχει
προκαλέσει αυτό το νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι φυσικό να έχουν προκληθεί κάποιες αντιδράσεις. Είναι αλή-
θεια ότι δεν υπήρχε αρκετός χρόνος για διάλογο, αλλά και στον
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» όπου υπήρχε όπως λένε και οι αυτοδιοικητικοί,
πάλι αντιδράσεις είχαµε και πάλι σχεδόν τα ίδια επιχειρήµατα
ακούγαµε.

Όσον αφορά, τώρα, στην περιοχή µου, την Αρκαδία, που είναι
µία δύσκολη περιοχή. Είναι αλήθεια, ότι µερικές περιοχές εκεί
νιώθουν αποµονωµένες, νιώθουν ότι η πολιτεία δεν έκανε τα απα-
ραίτητα για να διευκολύνε τη ζωή τους. Είναι αλήθεια ότι όταν κά-
ποιος µαθαίνει πως η έδρα του δήµου «φεύγει», αρχίζει να
φοβάται και µε τη βοήθεια από τα γνωστά «παπαγαλάκια» πι-
στεύει ότι θα φύγουν και οι υπόλοιπες υπηρεσίες. Είναι αλήθεια
ότι όταν ο πολίτης ακούει για ανάπτυξη, λέει «πάλι µας λένε το
γνωστό παραµύθι για να εκτονώσουν προσωρινά τα πράγµατα»,
αφού ουσιαστικά δεν έχει δει ανάπτυξη µέχρι στιγµής. Αλήθεια
όµως είναι και ότι πριν από λίγες ηµέρες, που είχαµε Περιφερει-
ακό Συµβούλιο στην Πελοπόννησο, ο περιφερειάρχης µας ανα-
κοίνωσε ότι έχει κάνει τριάντα επτά επαναλαµβανόµενες
προκηρύξεις για έργα ύψους δεκάδων εκατοµµυρίων και δυστυ-
χώς, οι εµπλεκόµενοι φορείς δεν έχουν καταθέσει για αυτό ούτε
µία µελέτη.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο ιστορικές
επαρχίες της Αρκαδίας, την Κυνουρία και τη Γορτυνία. Όπως σας
έχω ήδη ενηµερώσει, οι δύο αυτές επαρχίες έχουν αρκετά κοινά
ως προς την ιδιοµορφία του χώρου τους. Είναι δύο µεγάλες
επαρχίες, για τις οποίες δεν δικαιολογείται διακριτική µεταχεί-
ριση ή, αν θέλετε να το πω αλλιώς, η διαφορετική αντιµετώπιση
είναι φυσικό να δηµιουργεί αντιδράσεις. ∆εσµευτήκαµε για ένα
ενιαίο µοντέλο ανάπτυξης που θα αντιµετωπίζει ισόρροπα τις το-
πικές κοινωνίες και θα προωθεί την ανάπτυξη, δηλαδή ένας
δήµος η Γορτυνία, ένας δήµος και η Κυνουρία, δύο δήµοι η Κυ-
νουρία, δύο και η Γορτυνία. Ακόµα και σήµερα, κύριε Υπουργέ,
θεωρώ ότι µπορούµε να τα λάβουµε υπόψη µας αυτά και να τα
κάνουµε πράξη, για να πείσουµε τους πολίτες ότι υπηρετούµε
το µέλλον του τόπου µας και ότι δεν αναπαράγουµε πρακτικές
του παρελθόντος και αδιέξοδες σκοπιµότητες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Κων-
σταντίνος Βρεττός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει
ένα πολύ βαρύ κλίµα ανάµεσα στους Έλληνες πολίτες. Υπάρχει
ένας φόβος για το σήµερα, αλλά κυρίως για το αύριο και πρέπει
όλοι µας να δείξουµε στον Έλληνα πολίτη ότι υπάρχει διέξοδος,
ότι υπάρχει ένα φως στο τούνελ, όπως λέµε. Η Κυβέρνηση επι-
χειρεί να το κάνει αυτό µε διάφορους τρόπους.

Υπάρχει εδώ µία βασική αρχή. Στη χώρα µας έχουµε πολύ µε-
γάλες ελλείψεις, πολύ µεγάλες αδυναµίες σε πάρα πολλούς το-
µείς, στη διοίκηση, στη διαφάνεια, στην αποτελεσµατικότητα και,
κατά έναν περίεργο τρόπο, αυτές οι µεγάλες αδυναµίες µας µπο-
ρεί να αποτελέσουν και τη δυναµική µας, στο βαθµό που θα τις
καλύψουµε µε τον καλύτερο και τον αποτελεσµατικότερο τρόπο.
Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση αυτό κάνει. Επιχειρεί να καλύψει τις
αδυναµίες µας και το κάνει σ’ όλα τα επίπεδα.

Στο επίπεδο της διαφάνειας: ∆εν είναι τυχαίο ότι έγιναν αυτές
οι εξεταστικές επιτροπές. Και δεν είναι τυχαίο ότι βρέθηκε κά-
ποιος συνάδελφος που ο ίδιος οµολόγησε ότι είχε κάνει αυτή την
κατάπτυστη και επαίσχυντη πράξη.

Θυµάστε όταν ο Γιώργος Παπανδρέου από αυτό το Βήµα προ-
καλούσε τον Κωνσταντίνο Καραµανλή και του έλεγε: Έλα, να µα-
τώσουµε, να βάλουµε εξεταστική επιτροπή για τη «SIEMENS» κι
ας είναι δικοί µας αυτοί. Να βγουν όµως. Να βγουν στην επιφά-
νεια.

Αυτή, λοιπόν, είναι µία πολιτική πράξη την οποία έκανε η ση-
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µερινή Κυβέρνηση για τη διαφάνεια.
Κι έκανε και άλλες πράξεις, για το φορολογικό, µια πολύ µε-

γάλη ανατροπή.
Και τώρα έρχεται µία άλλη ανατροπή µε τη διοίκηση και µε το

σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Πιστεύω ότι το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
είναι µία πολύ σηµαντική δουλειά. ∆εν λέω µεταρρύθµιση, γιατί
η µεταρρύθµιση θα κριθεί από το αποτέλεσµα. Είναι µία πολύ ση-
µαντική δουλειά.

Και θέλω να εκφράσω τα συγχαρητήριά µου στον Υπουργό για
τη δουλειά που έγινε. Έγινε µία πολύ σηµαντική δουλειά, κατά
την άποψή µου, που αγγίζει όλους τους τοµείς. Και της εκχώρη-
σης αρµοδιοτήτων και της οικονοµίας, αλλά και της χωροταξίας.
Μπορεί να έχουµε διάφορες απόψεις για το χωροταξικό θέµα.
Κι εγώ έχω διάφορες απόψεις, κύριε Υπουργέ. Κι άλλοι συνά-
δελφοι τις έχουν εκφράσει. Πιστεύω, όµως, ότι το νοµοσχέδιο
αυτό στο σύνολο είναι ένα πάρα πολύ καλό νοµοσχέδιο, έχει µε-
λετηθεί πολύ σωστά κι έχω την αισιοδοξία ότι θα πάει καλά.

Από την άλλη µεριά, η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίως διά στόµατος
κ. Σαµαρά, δείχνει ότι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο η ίδια είχε σκε-
φθεί να το φέρει, το καταψηφίζει επί της αρχής. Αυτό για εµένα
είναι αδιανόητο, διότι επί της ιδίας αρχής που θα ερχόταν το νο-
µοσχέδιο της Νέας ∆ηµοκρατίας, έρχεται και το νοµοσχέδιο του
ΠΑΣΟΚ.

Επειδή πολλά ειπώθηκαν περί κοπτοραπτικής, έχω την αί-
σθηση ότι η κοπτοραπτική έγινε από τον Πρόεδρο δυστυχώς της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ο οποίος έκοψε κι έραψε διαµαρτυρίες από
διάφορες περιοχές της χώρας µας. Έγινε µία συρραφή διαµαρ-
τυριών. Αυτός ήταν ο λόγος του κ. Σαµαρά από αυτό το Βήµα.
Και λυπάµαι πάρα πολύ. Θα έπρεπε να σταθεί πάνω στην αρχή
του νοµοσχεδίου του, να κάνει τις παρατηρήσεις του –σεβαστές
και µπορούµε να τις λάβουµε υπόψη µας- αλλά όχι να κάνει αυτό
που κάνει ο καθένας από εµάς όταν υπερασπίζεται, καλώς ή
κακώς, συµφέροντα της περιοχής του.

Θα µου πεις, το ΠΑΣΟΚ τι θα έκανε; Αν, δηλαδή, η Νέα ∆ηµο-
κρατία έφερνε ένα αντίστοιχο νοµοσχέδιο, εσείς θα το ψηφίζατε;
∆εν είµαι σίγουρος γι’ αυτό και «δεν βάζω το χέρι µου στη
φωτιά», γιατί κυρίως αυτή είναι η πρακτική µας. Είναι µία κακή
πρακτική. Και λυπάµαι που το λέω, µπορεί να κάναµε κι εµείς το
ίδιο. Πιστεύω, όµως, ότι εδώ τα πράγµατα έχουν αλλάξει, τα
πράγµατα πρέπει να βελτιωθούν, τα πράγµατα πρέπει να τα λέµε
µε το όνοµά τους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είπα και προηγουµένως, δεν είµαι
σίγουρος ότι όλα θα πάνε καλά µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Είναι ένα
καλό νοµοσχέδιο, αλλά στην πράξη θα φανεί. Και η µεγάλη µου
ανησυχία είναι το εάν αυτά τα πράγµατα µπορούν να µπουν σε
εφαρµογή.

Κι εδώ θέλει πολλή δουλειά, κύριε Υπουργέ. Να µην επανα-
παυθούµε. Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θέλει πολλή δουλειά –όχι µέχρι
τώρα- από εδώ και πέρα. ∆ιαφορετικά, θα βρεθείτε µπροστά σε
εκπλήξεις σοβαρές και τότε θα δικαιωθούν οι εύλογοι, µερικές
φορές, φόβοι, οι οποίοι διατυπώθηκαν, τόσο από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, όσο και από τα άλλα κόµµατα, όσο και από τους
δικούς µας συναδέλφους. Συνεπώς, θέλει πολλή δουλειά από
εδώ και στο εξής.

Εγώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα επανέλθω πάλι στο φόβο των
Ελλήνων πολιτών για το µέλλον. ∆εν είναι τόσο ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ». Είναι το µέλλον αυτής της χώρας. Πιστεύω ότι µε αυτό τον
Πρωθυπουργό, µε αυτή την Κυβέρνηση και επιτρέψτε µου να πω,
µε αυτούς τους Βουλευτές από αυτή τη µεριά µέχρι την άλλη,
ναι, θα πετύχουµε ώστε η πατρίδα µας να έχει ένα καλύτερο µέλ-
λον. Πρέπει να το πιστέψουµε οι ίδιοι. Και θα το κατορθώσουµε,
διότι δεν πάει άλλο. Πρέπει να φέρουµε κάτι καλύτερο και θα το
φέρουµε. Και κυρίως η ευθύνη είναι δική µας. Μπορούµε; Ναι.
Μπορούµε εµείς οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων να κάνουµε
κάτι διαφορετικό. Εγώ πιστεύω σε εσάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και µε αυτή την αισιό-

δοξη νότα µε την οποία έκλεισε ο κ. Βρεττός, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι…

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝ∆ΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχω-
ρείτε. Είµαι ο τελευταίος οµιλητής.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ανδρουλάκη, πε-
ριµένετε λίγο. ∆εν είστε µόνο εσείς ακόµη στον κατάλογο.

Σας γνωστοποιώ, κατ’ αρχάς, ότι έχουν µιλήσει µέχρι τώρα επί
της αρχής εκατόν εξήντα εννέα συνάδελφοι. Μένουν ακόµη
πέντε. Είναι ο κ. Αθανάσιος Αλευράς, ο κ. ∆ηµήτριος Ανδρουλά-
κης, ο κ. Κριτσιωτάκης Μιχαήλ, ο κ. Σταύρος Καλαφάτης και ο κ.
Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.

Είχαµε αποφασίσει στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων και µετά συ-
νεφώνησε οµόφωνα και η Ολοµέλεια, να ξεκινήσουµε την ψηφο-
φορία επί της αρχής στις 16.00’ και οι πέντε συνάδελφοι οι οποίοι
δεν µπόρεσαν µέχρι τώρα να πάρουν το λόγο, να προταχθούν
στη συνέχεια της συζήτησης, όταν µπούµε, αµέσως µετά, στη
συζήτηση επί των άρθρων, ξεκινώντας από το πρώτο άρθρο. ∆εν
θα έχουµε διακοπή της συνεδρίασης µετά την ψηφοφορία.

Εποµένως θα έχετε τη δυνατότητα, κύριε Ανδρουλάκη. Μάλι-
στα, επειδή θα ξεκινάει η συζήτηση επί των άρθρων, θα έχετε και
περισσότερο χρόνο. Αντί για έξι λεπτά, θα έχουν οκτώ λεπτά οι
πέντε συνάδελφοι που δεν πήραν µέχρι τώρα το λόγο. Αυτή είναι
η απόφαση της Ολοµέλειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα
Αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοί-
κησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών
της Νέας ∆ηµοκρατίας επί της αρχής του νοµοσχεδίου, της
οποίας το κείµενο έχει ως εξής:

«ΑΙΤΗΣΗ ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ

Οι υπογράφοντες βουλευτές της Ν.∆. µε την αίτηση αυτή ζη-
τούµε την διεξαγωγή ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής
του συζητούµενου σχεδίου νόµου «Νέα Αρχιτεκτονική της Αυτο-
διοίκησης και της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης- Πρόγραµµα Καλ-
λικράτης».

Αθήνα, 25 Μαΐου 2010

Κωνσταντίνος Τασούλας
Νικόλαος Καντερές
Κωνσταντίνος Τζαβάρας
Ελευθέριος Αυγενάκης
Αθανάσιος Νάκος
Ευριπίδης Στυλιανίδης
Χρήστος Ζώης
Αναστάσιος Καρυπίδης
Γεώργιος Βαγιωνάς
∆ηµήτριος Σταµάτης
Προκόπης Παυλόπουλος
Αθανάσιος ∆αβάκης
Θεόφιλος Λεονταρίδης
Γρηγόριος Αποστολάκος
∆ηµήτριος Τσουµάνης
Μαργαρίτης Τζίµας
Ιωάννης Ιωαννίδης
Γιώργος Κοντογιάννης
Κωνσταντίνος Παπασιώζος
Κωνσταντίνος Κιλτίδης

»

Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση ονοµαστικής ψηφοφορίας για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Κωνσταντίνος Τασούλας. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Καντερές. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας. Παρών.
Ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης. Παρών.
Ο κ. Αθανάσιος Νάκος. Παρών.
Ο κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης. Απών.
Ο κ. Χρήστος Ζώης. Παρών.
Ο κ. Αναστάσιος Καρυπίδης. Παρών.
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Ο κ. Γεώργιος Βαγιωνάς. Παρών.
Ο κ. ∆ηµήτριος Σταµάτης. Παρών.
Ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος. Παρών.
Ο κ. Αθανάσιος ∆αβάκης. Παρών.
Ο κ. Θεόφιλος Λεονταρίδης. Παρών.
Ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος. Παρών.
Ο κ. ∆ηµήτριος Τσουµάνης. Παρών.
Ο κ. Μαργαρίτης Τζίµας. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του νοµοσχε-
δίου.

Οι αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-

οµοιοτυπίες, δηλαδή φαξ συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο
70 Α’ του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν
την ψήφο τους επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Οι ψήφοι αυτές
θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η
οποία θα ακολουθήσει.

Καλούνται επί του καταλόγου ο κ. Παναγιώτης Αντωνακόπου-
λος από το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Νικόλας Καντερές από τη Νέα ∆η-
µοκρατία.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(Κατά τη διάρκεια της ονοµαστικής ψηφοφορίας την Προε-
δρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ )

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Υπάρχει συνάδελφος

που δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι συνάδελφοι Σπυρίδων Χαλβατζής, Ιωάννης Πρωτού-
λης, Νικόλαος Μωραΐτης, Ιωάννης Γκιόκας, Αντώνιος Σκυλλάκος,
Άγγελος Τζέκης, Σταύρος Σκοπελίτης, Απόστολος Νάνος, Ιωάν-
νης Λαµπρόπουλος, Αναστάσιος Κουράκης, Κωνσταντίνος Χα-
τζηδάκης και Γεώργιος Καρατζαφέρης, µε επιστολές τις οποίες
απέστειλαν στον Πρόεδρο της Βουλής, µας γνωρίζουν ότι δεν
δύνανται να είναι παρόντες στην σηµερινή συζήτηση και ψήφιση

επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Νέα Αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης
διοίκησης – Πρόγραµµα Καλλικράτης» και ότι καταψηφίζουν το
συζητούµενο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος αυτή δεν προσµετρά-
ται στο αποτέλεσµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Οι επιστολές των κυρίων συναδέλφων έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ονοµαστική ψηφοφορία και
παρακαλώ τους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διε-
ξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 285 Βουλευτές.
Υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 160

Βουλευτές.
Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 124

Βουλευτές.
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» 1 Βουλευτής, σύµφωνα µε το παρακάτω

πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

«ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ»

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας +
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος +
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) παρούσα
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος +
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) +
Παφίλης Αθανάσιος +
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος +

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ +
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
∆ηµαράς Ιωάννης +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία +
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +
Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +

Πρωτόπαπας Χρήστος +
Μίχος Λάµπρος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) -
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα -
Χαλβατζής Σπυρίδων -
Μαυρίκος Γεώργιος +
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος +
Πρωτούλης Ιωάννης -
Καρατζαφέρης Γεώργιος -
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος +
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης ∆ηµήτριος +
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Ρέππας ∆ηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης -
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Κατσιφάρας Απόστολος +
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Μπεκίρης Μιχαήλ +
Νικολόπουλος Νικόλαος +

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7945



Καραθανασόπουλος Νικόλαος +
Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης +

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Κρεµαστινός ∆ηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κουσουρνάς Ευστάθιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος +
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
∆ηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος +
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Αρναουτάκης Σταύρος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Ροµπόπουλος Θωµάς +
Καραµανλής Κωνσταντίνος +
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ράπτη Ελένη +
Ζιώγας Ιωάννης +
Καλαντίδου Σοφία +
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) -

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος +
Αναστασιάδης Σάββας +
Τζέκης Άγγελος -
Βελόπουλος Κυριάκος -
Αµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής ∆ηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος +
Τζηκαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Φλωρίδης Γεώργιος +
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +
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ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
∆αβάκης Αθανάσιος +
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Νασιώκας Έκτορας +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος Αντώνιος -
Ροντούλης Αστέριος +
∆ιώτη Ηρώ -

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος -

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Μαργέλης Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα +
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος -
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Κουσελάς ∆ηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος +
Λαµπρόπουλος Ιωάννης -

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος +

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Καρύδης ∆ηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μιχαλολιάκος Βασίλειος +
Μανωλάκου ∆ιαµάντω +
Αποστολάτος Βαϊτσης +
∆ρίτσας Θεόδωρος +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +
∆ιαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +

Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) +
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα +

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +
Στυλιανίδης Ευριπίδης +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος +
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Τσώνης Νικόλαος +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +
Μπατζελή Αικατερίνη +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος +
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
∆ριβελέγκας Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
∆αµιανάκης Ευτύχιος +
Σκουλάκης Εµµανουήλ +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
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Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 160
……”…….”………: «ΟΧΙ» 124
……”…….”………: «ΠΑΡΩΝ» 1
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ: 285
O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκη-
σης και αποκεντρωµένης διοίκησης -Πρόγραµµα Καλλικράτης»
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµεθα τώρα στη συζήτηση των άρθρων του νοµοσχε-
δίου.

Προτείνω η συζήτηση να γίνει ως εξής: Να συζητήσουµε το
άρθρο 1 χωριστά και τα υπόλοιπα άρθρα όλα µαζί ως µια ενό-
τητα.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Γιατί δεν τα συζητάµε όλα µαζί;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αυτό συζητήθηκε και εις

τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων και ήταν οµόφωνες οι θέσεις όλων.
Επί του άρθρου 1 θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές και οι ει-

δικοί αγορητές. Κατόπιν, θα προταχθούν και θα µιλήσουν οι ενα-
ποµείναντες πέντε οµιλητές επί της αρχής και επί του άρθρου 1
και µετά όσοι Βουλευτές θα έχουν εγγραφεί. Όλοι οι αγορητές
θα έχουν χρόνο οκτώ λεπτών.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Να µη συνεχίσουµε επί της αρχής;
Τέσσερις οµιλητές είµαστε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι, δεν είναι η διαδι-
κασία αυτή. Θα προταχθούν οι εισηγητές, θα εγγραφούν όσοι
επιθυµούν κατά τη διάρκεια των οµιλιών των τεσσάρων πρώτων
εισηγητών και αγορητών και αµέσως µετά θα προταχθούν οι
πέντε συνάδελφοι που απέµειναν από τον κατάλογο επί της
αρχής.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Τι θέλετε επί της διαδι-
κασίας;

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Εµείς που θα εγγραφούµε, όχι για
να µιλήσουµε στο άρθρο 1, αλλά στα υπόλοιπα πρέπει πάλι αύριο
το πρωί να εγγραφούµε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι. Μόλις τελειώσει η
πρώτη ενότητα, βεβαίως.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Άρα, λοιπόν, δεν θα εγγραφούµε
σήµερα, αλλά αύριο το πρωί, όταν θα µιλήσουν οι εισηγητές.
Αυτό ήθελα να ρωτήσω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ).

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε συνάδελφε, δεν
γνωρίζουµε τι ώρα θα τελειώσει απόψε. Πάντως, θα τελειώσει
απόψε η πρώτη ενότητα. Εάν έχουµε τη δυνατότητα χρονικά να
συνεχίσουµε, θα συνεχίσουµε και επί της δεύτερης ενότητας.
Όταν ολοκληρωθεί η πρώτη ενότητα, θα εγγραφείτε όσοι θέλετε
να µιλήσετε στα υπόλοιπα άρθρα. Είναι σαφές. Ο κ. Νιώτης σας
ανακοίνωσε την απόφαση, που είναι και απόφαση της Ολοµέ-
λειας.

Εποµένως, ξεκινούµε µε την πρώτη ενότητα, το άρθρο 1 του
συζητούµενου νοµοσχεδίου.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Παναγιώτης
Ρήγας για οκτώ λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις ολοκληρώθηκε µία ψη-

φοφορία επί της αρχής του νοµοσχεδίου, η οποία κατέδειξε ότι
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ έπραξε µε την ψήφο της
το αυτονόητο, στήριξε οµόθυµα και οµόφωνα επί της αρχής τη
σηµαντική αυτή δοµική αλλαγή.

Βέβαια, εδώ προκαλείται και τίθεται εύλογα ένα ερώτηµα για
τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας που έθεσαν ζήτηµα

ονοµαστικής ψηφοφορίας: Σκέφθηκε κανείς τους ότι θα µπο-
ρούσε να υπάρχει µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ που να µην στήριζε αυτήν τη θεµελιακή αλλαγή, που έρ-
χεται µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης; Είναι αυ-
τονόητο και αυταπόδεικτο ότι η κορυφαία αυτή επιλογή της
Κυβέρνησης στηρίζεται ανεπιφύλακτα από το σύνολο της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας.

Όµως, στη συζήτηση που προηγήθηκε είχαµε την ευκαιρία να
διαπιστώσουµε, πέρα από τη στήριξη που παρείχε η Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τις τεράστιες
αντιφάσεις, αντινοµίες και εσωτερικές συγκρούσεις που εµφά-
νισε το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και την ανακολουθία
ορισµένων κοµµάτων της ελάσσονος Αντιπολίτευσης.

Και ήταν πραγµατικά –ας µου επιτραπεί αυτή η παρέµβαση-
ιδιαίτερα λυπηρή για όλους µας η εικόνα στελεχών της πρώην
Κυβέρνησης, που είχαν την ευκαιρία να φέρουν εδώ στο Κοινο-
βούλιο και να αναλάβουν µε πολιτικό θάρρος και τόλµη την πρω-
τοβουλία, αλλά και την πατρότητα µιας τέτοιας σηµαντικής
µεταρρύθµισης να µιλούν εδώ στο Κοινοβούλιο µεταµεσονύκτιες
ώρες και ενώ είχαν τότε πριν από µερικούς µήνες για έξι χρόνια
την ευκαιρία να νοµοθετήσουν και να εγκαθιδρύσουν τη µεγάλη
αυτή αλλαγή, να επιστρατεύουν έωλα επιχειρήµατα για να µπο-
ρέσουν να υπονοµεύσουν αυτή τη µεγάλη αλλαγή την οποία απο-
πειράται η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Και ήταν επίσης λυπηρό ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης αντί να σταθεί σε θέµατα αρχής, και εν πάση περι-
πτώσει, να θεµελιώσει µε σοβαρά επιχειρήµατα την αντίθεσή του
επάνω σ’ αυτό το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο κατανάλωσε ση-
µαντικό χρόνο συµπεριφερόµενος ως ένας Βουλευτής της περι-
φέρειας ο οποίος αυτό που τον ενδιαφέρει είναι να αξιοποιήσει
µικροπολιτικά τις αντιδράσεις των συµπολιτών του για τη δηµι-
ουργία των νέων καλλικρατικών δήµων. ∆εν ήταν τα επιχειρή-
µατά του δυστυχώς επιχειρήµατα ουσίας. Ήταν αναφορές σε
αντιδράσεις που προκαλούν οι συνενώσεις καποδιστριακών
δήµων. Ήταν δευτερεύοντα και ανούσια επιχειρήµατα, δευτε-
ρεύουσες και ανούσιες αντιρρήσεις.

Επίσης ήταν εξίσου για µένα µια δυσάρεστη έκπληξη η τοπο-
θέτηση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος περισσότερο θέ-
λησε να εκφράσει την αγωνία του για τη διάσωση κάποιων φίλιων
κοµµατικών νησίδων µέσα στο χώρο της αυτοδιοίκησης. ∆ηλαδή
αποϊδεολογικοποίησε την οµιλία του και στάθηκε σε συγκεκρι-
µένους δήµους τους οποίους τυγχάνει να ελέγχει ο Συνασπι-
σµός, δείχνοντας ότι ο φόβος του ήταν να µην υπάρξει απώλεια
κοµµατικά ελεγχόµενων δήµων από το χώρο του ΣΥΡΙΖΑ.

Μπαίνοντας τώρα στη συζήτηση επί των άρθρων, θα ήθελα να
πω ότι το άρθρο 1 το οποίο αναφέρεται στη χωροταξία των νέων
δήµων είναι αυτό που δικαιολογηµένα, κατά την άποψή µου, έχει
προκαλέσει και αντιρρήσεις και τριβές και συγκρούσεις στις το-
πικές κοινωνίες. Όµως, είπα και στην πρωτολογία µου ότι δεν
είναι ποτέ δυνατόν να φανταστούµε ότι οποιοσδήποτε ή οποιοι-
δήποτε και αν έκαναν αυτήν την απόπειρα που έκανε το επιτε-
λείο του Υπουργείου Εσωτερικών και οι συνεργάτες τους να
φτιάξουν το ιδανικό χωροταξικό για την αυτοδιοίκηση δεν θα
είχαν αντιδράσεις και αντιρρήσεις. ∆εν υπάρχει ιδανικό χωροτα-
ξικό για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Πραγµατικά πρέπει να το οµολογή-
σουµε. Όπως και να γινόταν, θα υπήρχαν αντιρρήσεις,
αντιδράσεις, διαφωνίες.

Τι έπρεπε να γίνει; Έπρεπε να γίνει αυτό που πραγµατικά ακο-
λουθήθηκε ως αρχή, να µπουν συγκεκριµένοι κανόνες, συγκε-
κριµένα κριτήρια και να υπάρξει η µέριµνα µε απόλυτη
προσήλωση να τηρηθούν αυτά τα κριτήρια. Και πιστεύω ότι σε
ποσοστό πάνω από 99% -κρατάω µια επιφύλαξη γιατί δεν έχω
προσωπική γνώση όλης της Ελλάδας- τα κριτήρια αυτά τηρήθη-
καν.

Νησί και δήµος: Κριτήριο το οποίο τηρήθηκε στο 99,9%. ∆εν
τηρήθηκε σε κάποια µικρά νησάκια τα οποία για πολύ συγκεκρι-
µένους λειτουργικούς λόγους ενώθηκαν µε ένα µεγάλο διπλανό
νησί.

Η επίκληση της Αντιπάρου ως εξαίρεση είναι ένα νόθο και
έωλο επιχείρηµα και το επικαλέστηκαν πολλοί. Η Αντίπαρος είναι
νησί. Είναι ξεχωριστή αυτοδιοικητική και γεωγραφική οντότητα.
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Έχει χίλιους τριάντα έξι κατοίκους και από τη στιγµή που έγιναν
δήµοι νησιά µε εκατόν πενήντα κατοίκους πληθυσµό, δεν είναι
δυνατόν η Αντίπαρος επειδή είναι δίπλα στην Πάρο και επειδή
από την Πάρο προέρχεται ο Υπουργός, να λέµε ότι έκανε ρου-
σφέτι. Η Αντίπαρος είναι νησί ξεχωριστό. Πώς να το κάνουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, στο χωροταξικό εφαρµόστηκαν συγκεκριµένα
αντικειµενικά κριτήρια και κανόνες και λήφθηκε µέριµνα, ώστε
να µην παραβιαστούν αυτοί οι κανόνες. Αυτό επιτεύχθηκε.
Υπήρξε απόλυτη τήρηση των κανόνων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Άρα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, µπορεί –και το κατανοώ- λόγοι ευαισθησίας, λόγοι ιστορι-
κοί, λόγοι συγκεκριµένης σχέσης που µπορούµε να έχουµε ως
Βουλευτές µε κάποιους τόπους να µας οδηγούν να εκφράζουµε
τις αντιρρήσεις µας και πολλές φορές µπορεί να είναι και δικαι-
ολογηµένες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Ρήγα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, πιστεύω ότι το άρθρο 1 αποτυπώνει µε τον καλύτερο

δυνατό τρόπο την πρόθεση, το σχέδιο και τους κανόνες που
έβαλε η Κυβέρνηση για να δηµιουργηθούν βιώσιµοι, ισχυροί και
αποτελεσµατικοί δήµοι στην πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστος Ζώης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπαινισσόµενος κατά την επί

της αρχής συζήτηση και απευθυνόµενος προς την Κυβέρνηση,
ότι η τακτική που ακολούθησε στη «διαβούλευση» για το χωρο-
ταξικό –πάντα θα τοποθετώ τη λέξη διαβούλευση εντός εισαγω-
γικών- δεν ήταν χωρίς σκοπιµότητες, ούτε µε τις αγαθότερες των
προθέσεων, προκειµένου να επικεντρωθεί και να εστιαστεί τε-
λικά η συζήτηση κυρίως στο χωροταξικό και να υποτιµηθεί και
να απαξιωθεί κάθε άλλη συζήτηση και εµβάθυνση στα επιµέρους
θέµατα, τα οποία θα µου επιτρέψετε να σας πω, χωρίς καθόλου
να προσπερνώ το χωροταξικό -ίσα-ίσα θα µείνω στο χωροταξικό-
είναι εξίσου σοβαρά γιατί σηµατοδοτούν το µέλλον, την προο-
πτική και τελικά τη βιωσιµότητα του εγχειρήµατός της, δεν πί-
στευα ούτε και εγώ ειλικρινά ότι θα έπεφτα δυστυχώς µέσα και
θα ήταν τελικώς µια εύστοχη παρατήρηση.

Αυτό αποδεικνύεται και από τη διαδικασία στην επιτροπή µας.
Αυτό αποδεικνύεται και από τη διαδικασία που ακολουθείται ήδη
αυτό το τριήµερο. Αυτό επιβεβαιώνεται και από την άτεγκτη
στάση της Κυβέρνησης σε κάθε αίτηµα, σε κάθε προσπάθεια
όλων όσων συµµετείχαµε ήδη σ’ αυτό το διάλογο επί της αρχής,
να βελτιώσουµε τα δικά της λάθη, ακόµη και εµείς που διαφω-
νούµε, στο πλαίσιο, στις προϋποθέσεις, στους όρους που συνο-
δεύουν αυτήν τη µεταρρύθµιση.

Είχαµε τη δύναµη, είχαµε το κουράγιο, το σθένος να αναλά-
βουµε ευθύνες όλοι οι συνάδελφοι. Όλοι οι συνάδελφοι ανέλα-
βαν τις ευθύνες τους και το πιθανό κόστος από την τοποθέτησή
τους υπέρ µίας άλλης ή τρίτης επιλογής και σας πρόσφεραν λύ-
σεις.

Πώς αξιοποιήσατε αυτή τη θετική στάση και της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης; Τελικά πώς
αξιοποιήσατε τη συµβολή στη συζήτηση ακόµη και των ίδιων σας
των Βουλευτών;

Κύριε Υφυπουργέ, σας εκτιµώ. Αλλά τελικά για να γίνεται µια
συζήτηση ειλικρινής, εποικοδοµητική δεν φθάνει µόνο αυτό. Θα
πρέπει όλοι οι συντελεστές της κοινοβουλευτικής συζήτησης να
έρχονται σ’ αυτήν την Αίθουσα µε καλή προδιάθεση και µε απο-
φασιστικότητα να αλλάξουν. Να αλλάξουν τα λάθη τους, να διορ-
θώσουν τα λάθη τους. ∆εν γίνεται να διεξάγεται µια συζήτηση
µεταξύ κωφών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον
κύριο Υπουργό στην τοποθέτησή του, ο οποίος πραγµατικά κό-
πιασε, πάσχισε, κουράστηκε, αλλά δεν κατάφερε να µας πείσει
ότι έγινε µια «διαβούλευση» η οποία ήταν πέραν πάσης προσδο-
κίας, ότι έγινε µια «διαβούλευση» όπως θα τη θέλαµε όλοι όσοι
συµµετείχαµε σ’ αυτό το διάλογο. Ποια είναι η αλήθεια; Ποια
είναι η πραγµατικότητα; Θα πω τίτλους µόνο, γιατί δεν επιτρέπει
ο χρόνος να πλατειάσω και να εµβαθύνω.

Η αλήθεια είναι ότι από την αρχή ξεκίνησε µε συγκεκριµένη
σκοπιµότητα ο διάλογος όπως έγινε. Και εξηγούµαι.

Η πρώτη κόκκινη γραµµή που όφειλε η Κυβέρνηση να σεβα-
στεί, ήταν η κόκκινη γραµµή που οµόφωνα έθεσαν όλα τα συνέ-
δρια της αυτοδιοίκησης για παρουσίαση της χωροταξίας για
τους νέους δήµους, για τη νέα γεωγραφία των δήµων, πριν οποι-
αδήποτε άλλη συζήτηση. ∆εν τηρήθηκε αυτή η κόκκινη γραµµή.
Ξεπεράστηκε. Και ξεπεράστηκε ακριβώς γιατί η Κυβέρνηση φο-
βόταν να ανοίξει συζήτηση για το χωροταξικό.

Θυµίζω ότι η Κυβέρνηση αυτό που παρουσίασε ήταν ένα κεί-
µενο διακήρυξης, ένα κείµενο αρχών για την αυτοδιοίκηση, για
τον τρόπο µε τον οποίο θα έπρεπε όλοι να πορευτούµε, ένα κεί-
µενο µε το οποίο κανείς δεν µπορούσε να διαφωνήσει. Αναφέ-
ροµαι στα συντριπτικά ποσοστά του πολιτικού κόσµου. Γιατί ήταν
ένα κείµενο διακηρυκτικό, που περιείχε αυτονόητες αρχές για το
παρόν και το µέλλον της αυτοδιοίκησης. Και περιµέναµε µε αγω-
νία να παρουσιάσει τις θέσεις της για τη χωροταξία εν ευθέτω
χρόνω.

Το τακτικό συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ όρισε, τελεσιγραφικά µάλι-
στα, προθεσµία τα τέλη Φεβρουαρίου. Προφανώς γιατί είχε τη
διαβεβαίωση εκ µέρους σας, κύριε Υφυπουργέ, ότι θα είστε έτοι-
µοι. Πέρασε αυτή η προθεσµία. Πήγαµε σε µία, δύο, τρεις συζη-
τήσεις χωρίς να τους δώσετε κανένα στοιχείο για τη χωροταξία.
Και παρουσιάσατε χωροταξία µόλις µετά το Πάσχα. Και που την
παρουσιάσατε, ποια ήταν η «διαβούλευση» που έγινε επί της ου-
σίας, κατόπιν αυτής της παρουσίασης; Όρισε ή δεν όρισε η
ΚΕ∆ΚΕ επιτροπή διαβούλευσης µόνο για τη χωροταξία; Και µια
άλλη βεβαίως επιτροπή για τα θεσµικά και για τα οικονοµικά.
Αυτή η επιτροπή συνεδρίασε και κατέληξε σε ένα συµπέρασµα.
∆εν περίµενε η ΚΕ∆ΚΕ την πρόσκλησή σας στο Υπουργείο για
να συζητήσετε διεξοδικά τα συµπεράσµατα της επιτροπής για
τη χωροταξία; Και αντί προσκλήσεως, πληροφορήθηκαν από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης ότι το µεσηµέρι της Παρασκευής
εκείνης παρουσιάσατε το σχέδιο νόµου, το οποίο είχατε την πρό-
θεση από εβδοµάδος να εισάγετε στη Βουλή και να το συζητή-
σετε.

Αυτή ήταν η τακτική. Και ήταν µια τακτική σε πλήρη εναρµό-
νιση µε τη στρατηγική σας από την αρχή, κύριε Υφυπουργέ. ∆ια-
γνώσατε ότι δεν µπορούσατε, όχι να αντιµετωπίσετε τα ποικίλα
αιτήµατα του αυτοδιοικητικού κόσµου, αλλά διαγνώσατε ότι δεν
µπορούσατε να ανταποκριθείτε στη βασική σας δέσµευση έναντι
του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, ότι θα περικόψετε δραµα-
τικά τους ΟΤΑ, γιατί έτσι -αυτή ήταν η λύση που προτείνατε- θα
µπορούσατε να εξοικονοµήσετε ακόµη περισσότερους πόρους
απ’ όσους είχατε σχεδιάσει, όταν πρωτοπαρουσιάσατε τον «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ».

Και ξέρετε γιατί το λέω αυτό; Είχατε την έκθεση του ΙΤΑ για τε-
τρακόσιους πενήντα δήµους. Προΐστατο ο αείµνηστος ∆ηµήτρης
Τσάτσος, ο καθηγητής. Πήγαµε από τους τριακόσιους πενήντα
δήµους, σε ανακοίνωση από το Υπουργείο στις αρχές Ιανουα-
ρίου, παράλληλα µε αυτό το διακηρυκτικό κείµενο, περίπου
στους τριακόσιους εβδοµήντα δήµους. Και δεν αποκλείεται να
πάτε και λίγο παραπάνω. Παρουσιάσατε πολύ λιγότερους δή-
µους και αφήσατε και δεκατέσσερις περιπτώσεις ανοιχτές για
συζήτηση, «διαβούλευση», λέγοντας ότι τα κριτήρια που θέσατε
µπορούσαν να αντιµετωπιστούν εναλλακτικά µε δύο λύσεις.

∆εν έγινε διάλογος ούτε γι’ αυτές τις δεκατέσσερις περιπτώ-
σεις, κύριε Υφυπουργέ. Θα πρέπει επιτέλους να βρείτε τη δύ-
ναµη να απαντήσετε στα συγκεκριµένα που σας λέµε, όχι να
αποφεύγετε επικαλούµενοι το έλλειµµα του χρόνου, που ούτως
ή άλλως είναι ένα πραγµατικό στοιχείο. Αλλά να απαντήσετε σ’
αυτά για τα οποία σας εγκαλούµε. ∆εν µπορείτε να κάνετε ότι
δεν τα ακούτε αυτά.
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Ποια συζήτηση έγινε για τους δεκατέσσερις δήµους που είχαν
πολλαπλές επιλογές; Ποια ήταν τα ενιαία των κριτηρίων που τη-
ρήθηκαν; Και έσπευσε ο κύριος Υπουργός –και αυτό το θεωρώ
πραγµατικά µελανή σελίδα για τον κοινοβουλευτισµό µας, που
δεν βοηθά στο γενικότερο πολιτικό κλίµα- ακολουθώντας στο
Βήµα τον Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας τον κ. Σαµαρά, να
κάνει επίδειξη αµηχανίας και αδυναµίας πραγµατικού πολιτικού
λόγου για να στηρίξει το νοµοσχέδιό του. Και κατέφυγε σε πα-
ρερµηνείες των θέσεων του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, στηριζόµενος στη δυνατότητα που µπορεί να έδινε σε
ένα ανύποπτο ακροατήριο για τα διαλαµβανόµενα εδώ, τι είπε ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Τι σας είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Ότι
έπρεπε να σεβαστείτε µια άλλη κόκκινη γραµµή, οµόφωνη κόκ-
κινη γραµµή της ΚΕ∆ΚΕ για τη διατήρηση του ∆ικτύου των Ιστο-
ρικών και Μαρτυρικών ∆ήµων και Κοινοτήτων. Και έκανε
συγκεκριµένη επίκληση. Καµµία απάντηση. Παρερµηνεία. Σας
είπε ότι ο Μυστράς και η Βεργίνα για παράδειγµα –και διευκρι-
νίζω ότι µόνο ενδεικτική είναι η αναφορά, υπάρχει ∆ίκτυο Ιστο-
ρικών ∆ήµων και Κοινοτήτων- θα έπρεπε να υπάρξουν ως
αυθύπαρκτες, ανεξάρτητες, αυτοδιοικητικές οντότητες. Ποια
ήταν η απάντησή σας; Σπεύσατε να τον παρερµηνεύσετε για να
κερδίσετε τι; Επικοινωνιακά τεχνάσµατα; Είναι αυτό επίδειξη δύ-
ναµης για κάποιον που πιστεύει στο νοµοσχέδιό του;

Σας είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι συ-
νενώνονται, καταπατώντας το ενιαίο των κριτηρίων που εσείς επι-
καλείστε, µεγάλοι δήµοι, όπως η Νίκαια και το Κερατσίνι. Και
παρερµηνεύσατε τη δήλωσή του λέγοντας ότι είπε ότι συγχω-
νεύονται µεταξύ τους για να παρουσιάσετε τον Αρχηγό της Αντι-
πολίτευσης ως ανίδεο και αδιάβαστο.

Αυτό είναι ντροπή και είναι και κατάντηµα κοινοβουλευτικού
λόγου. Λέτε και δεν ξέρουµε εµείς και εσείς που µας διαβάζετε
ποια είναι ο ορθή ερµηνεία. Σε τι αναφερόταν ο Αρχηγός της
Αντιπολίτευσης; Σας είπαµε ότι στους Αµπελόκηπους και στη Νε-
άπολη διαπράξατε δύο λάθη, το δεύτερο πιο χοντρό από το
πρώτο. Για να µην παραδεχτείτε το πρώτο σας λάθος που συγ-
χωνεύσατε το ∆ήµο Αµπελοκήπων που πληρούσε τα κριτήρια
που εσείς θέσατε, τι κάνατε; Ακούγοντας τον δήµαρχο Αµπελο-
κήπων να διαµαρτύρεται γιατί προσπερνάτε το ∆ήµο της Νεά-
πολης, που ήταν στην ίδια µοίρα µε το ∆ήµο Αµπελοκήπων,
τιµωρήσατε και το ∆ήµο Νεάπολης. Αντί να διορθώσετε το λάθος
σας µε γενναιότητα, να πάρετε και ένα µπράβο από τους συνα-
δέλφους, ήλθατε µε δεύτερο λάθος να ολοκληρώσετε την άποψή
µας τελικά, κύριε Υφυπουργέ, ότι υπήρξε «κοπτοραπτική» και
υπήρξαν και προθέσεις. Και αν ισχυρίζεστε κρυπτόµενοι πίσω
από το άλλοθι ότι δεν αδικήσατε δήµους βλέποντας το χρώµα
τους, η απάντηση είναι πολύ εύκολη: Αδικήσατε δήµους όχι κοι-
τώντας τη σηµερινή τους κατάσταση και το σηµερινό τους
χρώµα, αλλά κάνοντας υπολογισµούς και αθροίσµατα, υποθέτο-
ντας ποιο θα είναι το χρώµα τους αύριο µετά τη συνένωση. Γι’
αυτό σας κατηγορούµε και να µην κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε.

Το συµπέρασµα είναι απλό: ∆εν θέλετε να ακούσετε την αντι-
πολίτευση. Ακούστε τους Βουλευτές σας. Έστω και αυτό µπο-
ρεί να ικανοποιήσει την αίσθηση ότι εδώ µέσα έγινε διάλογος,
ότι δεν ήλθε ένας κώδικας στον οποίο δεν µπορεί να παρέµβει το
Κοινοβούλιο, οι Βουλευτές, οι εκπρόσωποι του έθνους και τελικά
αυτού του εκλογικού σώµατος στο οποίο απευθύνονται και το
οποίο εσείς δοκιµάζετε µε τις αποφάσεις σας, ότι δεν µπορούν
να παρέµβουν ούτε µε ένα κόµµα. Αυτή τη διαβούλευση θέλετε;
Σ’ αυτήν τη διαβούλευση µας καλούσατε; Γι’ αυτήν τη διαβού-
λευση µας βεβαιώνατε και στην επιτροπή, όταν σας ρωτούσα
πώς θα αντιδράσετε εάν έχετε απέναντί σας οµόφωνες προτά-
σεις Βουλευτών των νοµών για αλλαγές έδρας ή για αλλαγές
λαθών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ζώη, σας πα-
ρακαλώ τελειώνετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, αν δεν αλλάξετε έστω και
τώρα στην επί των άρθρων συζήτηση τοποθέτηση, τακτική,
άποψη, νοοτροπία, θα είναι µία µελανή σελίδα γενικότερα δεδο-

µένου του όγκου, του βάρους, του νοµοθετήµατος που εισηγεί-
στε. ∆εν είναι ένα απλό νοµοθέτηµα. Είναι ένα νοµοθέτηµα που
ξεπερνά τις κάθετες γραµµές και δηµιουργεί οριζόντιες γραµ-
µές. Και αυτό εάν δεν το αντιληφθείτε σήµερα, θα το αντιλη-
φθείτε σε έξι µήνες από τώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ζώη, παραπο-
νείστε ότι δεν σας ακούει το Προεδρείο, αλλά ούτε εσείς το
ακούτε το Προεδρείο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την
ανοχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είναι ήδη πενήντα εγ-
γεγραµµένοι συνάδελφοι. Αν δεν τηρήσουµε το χρόνο, καταλα-
βαίνετε ότι τα πράγµατα γίνονται πολύ δύσκολα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Θα έπρεπε όλοι να έχουµε µία ένσταση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αυτά που αποφασίσαµε, εγώ είµαι υποχρεωµένος να
τα τηρώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Η παράταση του χρόνου οµιλίας
µε το να µην ακούει η Κυβέρνηση την κοινωνία, δεν είναι ίδια πο-
λιτικά γεγονότα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Μιχαλολιάκο,
φτιάχνετε τώρα θέµα από το πουθενά. Εγώ έκανα µία διαπί-
στωση σε ό,τι αφορά εµένα που διευθύνω τη διαδικασία, ότι δεν
µε ακούει. Εγώ δεν ξέρω εάν τον ακούει ή εάν δεν τον ακούει ο
Υπουργός, αλλά ξέρω ότι ο κ. Ζώης δεν µε άκουσε εµένα που
του έλεγα να σταµατήσει. Τι κάνει τώρα ο κύριος Υπουργός, θα
το πει ο ίδιος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Σας άκουγε, αλλά δεν σας
έβλεπε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίαση µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο λειτουργίας και οργάνωσης της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και εννέα εκπαιδευτικοί από
το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Περάµατος Ρεθύµνου Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου
έχει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Μία γενική παρατήρηση
είναι ότι η ανάπτυξη της ανταγωνιστικότητας και η εκτίναξη της
επιχειρηµατικότητας που είναι στοχεύσεις και της Κυβέρνησης,
γεννούν, θρέφουν και γιγαντώνουν τη διαφθορά, τη σαπίλα, την
εξαγορά, τη δωροδοκία, µα και την ηθική ελαστικότητα στην κοι-
νωνική και πολιτική ζωή.

Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι έχουν ζωτική ανάγκη. Είναι υποχρε-
ωµένοι και µάλιστα επί ποινή θανάτου να διαρρηγνύουν τα σύ-
νορα, να υπερβαίνουν τα όρια, να παραβιάζουν τους κανόνες και
τα όρια της πολιτικής, να την υποτάσσουν πλήρως, να αρνούνται
τη δηµοκρατία σε όλη τη γραµµή, να αποτάσσουν ακόµα και τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Και τα µεγάλα αφεντικά των επι-
χειρηµατικών οµίλων χαµογελούν όταν ακούνε περί αυτονοµίας
της πολιτικής. Γιατί για το στρατηγικό σχεδιασµό των µονοπω-
λιακών συγκροτηµάτων, όλα αυτά τα ζητήµατα είναι λεπτοµέ-
ρειες. Συγκεντρώνουν την προσοχή τους -και τα παραδείγµατα
είναι πάµπολλα- στην περιφρούρηση των ανταγωνιστικών πλεο-
νεκτηµάτων τους, την επιτήρηση του µεριδίου τους στην αγορά,
στην απόκτηση ζωτικών εµπιστευτικών πληροφοριών, στη συ-
γκρότηση ερεισµάτων, στηριγµάτων, υποδοχέων στους νευραλ-
γικούς κρίκους του κρατικού µηχανισµού, στην εξουδετέρωση
και αναχαίτιση των άλλων ανταγωνιστών.

Εµείς προτείναµε ένα ουσιαστικό µέτρο, την ονοµαστικοποί-
ηση όλων των µετοχών. Προτείναµε την κατάργηση του τραπε-
ζιτικού, εµπορικού και επιχειρηµατικού απόρρητου.
Αντιλαµβανόµαστε τη στάση σας, τη θέση σας, του πόσο αυτή η
πρότασή µας, ακριβώς εξαιτίας του ουσιαστικού της χαρακτήρα,
κάνει «τζιζ». Συγκεντρώνουµε την προσοχή µας στους µηχανι-
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σµούς και στις εστίες της διαφθοράς. Και δεν θα µπορεί κάποιος
να ισχυριστεί το αντίθετο, ότι αφορούν -ενδεικτικά αναφέρω- τις
συµβάσεις παραχώρησης, τις προγραµµατικές συµβάσεις, τις
συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, το µηχανισµό των
αναπτυξιακών κινήτρων.

Επειδή επίσης πολλοί λένε για διαφάνεια και για απόλυτη δια-
φάνεια, να αναφέρω ότι ψηφίστηκε νόµος τον Ιανουάριο στη
Βουλή για την αναβάθµιση των στατιστικών υπηρεσιών, όπου δια-
κηρύσσεται ρητά ότι η συγκέντρωση στατιστικών στοιχείων, η
εκπόνηση στατιστικών µελετών, παραδείγµατος χάριν, για το
θέµα των χρηµατοροών στο θέµα των καυσίµων όπου είναι γνω-
στό το λαθρεµπόριο των καυσίµων και η απώλεια εσόδων από το
κράτος, ότι τα στοιχεία των στατιστικών µελετών απαγορεύεται
ρητά να χρησιµοποιηθούν από τις φορολογικές αρχές του κρά-
τους. Ο νοών νοείτο!

Μιλούν οι εκπρόσωποι της Νέας ∆ηµοκρατίας, του ΛΑΟΣ µα
και του ΣΥΡΙΖΑ και κατηγορούν και επικρίνουν την Κυβέρνηση
για ανακολουθίες, για ερασιτεχνισµούς, για παλινωδίες, για ακα-
τανόητες µεταλλαγές, για ακατάληπτες και ύποπτες σκοπιµότη-
τες, για χαλαρή και ελαστική χρήση των γεωµορφολογικών,
πληθυσµιακών, ιστορικών και παραδοσιακών κριτηρίων στη χω-
ροταξία και στις συνενώσεις των δήµων, ότι πραγµατικά παρα-
βιάστηκαν τα ιστορικοπαραδοσιακά κριτήρια από τους
κυβερνητικούς αξιωµατούχους στην αποκρυστάλλωση της χω-
ροταξίας και των συνενώσεων. Κατά την εκτίµησή µας αυτό είναι
µία ρηχή, επιδερµική και εν πολλοίς αποπροσανατολιστική τα-
κτική. ∆εν µπορεί να µη διακρίνετε την άτεγκτη εφαρµογή των
κριτηρίων από πλευράς του κυβερνητικού νοµοσχεδίου και της
Κυβέρνησης, κριτηρίων για τη χωροταξία, πρώτον ενθάρρυνσης
και στήριξης της επιχειρηµατικότητας, δεύτερον ανάκτησης και
ανάπτυξης της ανταγωνιστικότητας, επιτάχυνσης και διευκόλυν-
σης των επενδυτικών παικτών, της συγκέντρωσης δηλαδή και συ-
γκεντροποίησης του κεφαλαίου µε τη διαµόρφωση σοβαρών
αποτελεσµατικών πεδίων κερδοφορίας και µε τη διοικητική της
οριοθέτηση της πρόσδωσης δυναµισµού στη σταθερή άνοδο των
ιδίων πόρων των δήµων.

Είναι εύστοχη η παρατήρηση που έκανε και ο κ. Χατζηγάκης,
ο οµιλητής της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι τελικά η οικονοµική απο-
δοτικότητα καθόρισε και την τελική χωροταξία των δήµων. Μα,
ακόµα-ακόµα η περιγραφή που έκανε εδώ και ο Πρόεδρος της
Βουλής, ότι ο γεωµορφολογικός, πολιτικοδιοικητικός, ιστορικός,
πολιτιστικός, µα και ακόµα και ο γεωφυσικός χάρτης της χώρας
υποτάσσεται στις αναγκαιότητες της ανάπτυξης, δηλαδή ότι τα
κριτήρια της επιχειρηµατικότητας και ανταγωνιστικότητας, εµπο-
ρευσιµότητας και ανταποδοτικότητας είναι ο οδικός χάρτης για
τη διοικητική οριοθέτηση των πεδίων κερδοφορίας των επενδυ-
τικών παικτών. Και αποκαλύπτεται ότι σε αυτά τα κριτήρια υπο-
τάσσονται τόσο τα ιστορικά και παραδοσιακά κριτήρια, όσο και
τα πολιτιστικά, µα ακόµα και τα γεωµορφολογικά στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο µπροστά στο ποδοβολητό της προσδοκώµενης
καπιταλιστικής κερδοφορίας, ή στην καλύτερη των περιπτώσεων
διατηρούνται σαν διακοσµητικά µουσειακά µπιµπελό. Μέχρι εδώ
πυροβολούν και ποδοπατούν και εξουθενώνουν τα λαϊκά δικαιώ-
µατα και τις λαϊκές ανάγκες. ∆εν θα παρέκαµπταν οι πολιτικοί
αξιωµατούχοι τους γεωµορφολογικούς, µα και ιστορικούς χάρ-
τες;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Αποδεικνύεται ότι το ΠΑΣΟΚ έχει συνεπή αντιλαϊκότητα στην
πολιτική του. Είναι σιδερένια αφοσιωµένο στις ανάγκες των µε-
γάλων επιχειρήσεων και χρειάζεται να το υπογραµµίσουµε αυτό.
Είναι αντιλαϊκό προτέρηµα να µην υπολογίζεις ούτε καν τα λαϊκά
δικαιώµατα και τις ανάγκες των εργαζοµένων.

Εµείς πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να οριοθετηθεί και να προ-
σανατολιστεί εκεί η λαϊκή διαµαρτυρία. Αντίθετα, η λαϊκή δια-
µαρτυρία, η οργάνωση του κινήµατος πρέπει να υπερβεί το ρηχό
και πραγµατικά φελλώδη ορίζοντα των αυτοδιοικητικών στελε-
χών της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που δεν είναι ανυ-
στερόβουλος γιατί συµβάλλουν στην αιχµαλωσία της λαϊκής
διαµαρτυρίας για να µην προσδοθεί βάθος και υπεράσπιση µε
αιτήµατα που να υπερασπίζουν τα λαϊκά δικαιώµατα.

Αναφέρουµε µερικά στοιχεία: Γιατί οι δήµαρχοι ή τα δηµοτικά
συµβούλια να µην «πολιορκηθούν» από το λαό και τις λαϊκές ορ-
γανώσεις, διεκδικώντας αποκλειστικά δηµόσιο σύστηµα δωρεάν
δοµών και υποδοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας, υγείας και πρό-
ληψης; Γιατί να µην «πολιορκηθούν» τα δηµοτικά και περιφερει-
ακά συµβούλια από αιτήµατα και κινητοποιήσεις για
αποκλειστικά δηµόσιο σύστηµα, για δίκτυο δοµών και υποδοµών
µε πανελλαδική εµβέλεια φροντίδας και πρόνοιας για την τρίτη
ηλικία; Γιατί να µη διεκδικηθούν δωρεάν βρεφονηπιακοί σταθµοί,
να καταργηθούν τα τροφεία και το αντίτιµο των παρεχόµενων
υπηρεσιών µε πλήρη ανάπτυξη για πλήρη κάλυψη των αναγκών
της λαϊκής οικογένειας για βρεφονηπιακή µέριµνα; Γιατί να µην
καταργηθούν τα δηµοτικά τέλη καθαριότητας και ηλεκτροφωτι-
σµού που επιβαρύνουν την κάθε λαϊκή οικογένεια µε 500 ευρώ
ετησίως µεσοσταθµικά; Γιατί να µην αρνηθούν οι λαϊκές οργα-
νώσεις και ο λαός την εφαρµογή προγράµµατος Σταθερότητας
και Ανάπτυξης στους δήµους και τις δηµοτικές κοινότητες που
είναι µηχανισµός τιµωρίας του λαού; Γιατί να µην καταργηθούν
όλες οι ποικιλίες των συµβάσεων µερικής απασχόλησης, ορι-
σµένου χρόνου, «ενοικιαζόµενων» εργαζοµένων, διµηνιτών, οκτα-
µηνιτών και αυτών που είναι µε δελτίο παροχής υπηρεσιών; Γιατί
να µη διεκδικήσουν οι λαϊκές οργανώσεις και τα δηµοτικά συµ-
βούλια ενιαία εργασιακή σχέση των εργαζοµένων στις δηµοτικές
και κοινωνικές υπηρεσίες; Γιατί να µην είναι οι φορείς διαχείρισης
σταθερών αποβλήτων νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου πλή-
ρως χρηµατοδοτούµενα από τον κρατικό προϋπολογισµό; Γιατί
να µη διεκδικηθεί δωδεκάχρονο δηµόσιο δωρεάν σχολείο για όλα
τα παιδιά χωρίς το ανισότιµο δίκτυο του διαχωρισµού της τεχνι-
κοεπαγγελµατικής µόρφωσης µε τη γενική µόρφωση; Γιατί να
µην απαγορευθεί η πρώιµη επιλογή επαγγέλµατος στα «άγουρα»
χρόνια της εφηβείας των δεκατεσσάρων και δεκαπέντε χρόνων;
Γιατί να µην καταργηθεί η µεταδευτεροβάθµια και µεταλυκειακή
αγορά; Γιατί να µη διεκδικήσουν οι δήµοι, τα δηµοτικά συµβού-
λια, οι λαϊκές οργανώσεις ενιαίο πανελλαδικό αναλυτικό πρό-
γραµµα µόρφωσης για όλα τα παιδιά;

Να πλούσιο και πλατύ πεδίο δράσης για να έχουν οι λαϊκές ορ-
γανώσεις, µα και τα δηµοτικά συµβούλια που σέβονται το λαό
και τα δικαιώµατά του, πεδίο δόξας λαµπρό για χειραφετηµένους
και ουσιαστικούς λαϊκούς αγώνες και διαδηλώσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Παπακωνσταντίνου.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. Παύλος Μαρκάκης

από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό για οκτώ λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κουβεντιάζοντας αυτό το νοµοσχέδιο

και ιδίως το χωροταξικό κοµµάτι, πιστεύω ότι φραγή εισερχόµε-
νων κλήσεων δεν έχει µόνο ο Πρωθυπουργός, αλλά έχουν και ο
κ. Ραγκούσης και όλο το επιτελείο του Υπουργείου Εσωτερικών.
∆εν ακούσατε τίποτα, δεν δέχεστε τίποτα απ’ αυτά που είπαµε σ’
αυτή την Αίθουσα τόσες µέρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Το µόνο καλό αυτό το διάστηµα για όσους παρακολουθούσαν

τις συνεδριάσεις είναι ότι σ’ αυτήν την Αίθουσα µάθαµε γεω-
γραφία. Από το ∆ιδυµότειχο µέχρι τα Κύθηρα και από τους δια-
πόντιους νήσους µέχρι το Καστελόριζο ξεσηκώθηκε όλη η
Ελλάδα, µάθαµε τη γεωγραφία, πού έχει βουνά, πού έχει λίµνες,
πού έχει πεδιάδες, πώς χωρίστηκε κοµµατικά ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»
και επιτέλους είδαµε και συναδέλφους από την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση να έρχονται στην Αθήνα για να παρακαλέσουν τους Βου-
λευτές του ΠΑΣΟΚ µήπως αλλάξουν τα όρια των δήµων.

Καταλαβαίνω πολύ καλά, κύριε Υφυπουργέ, ότι σήµερα είναι
αργά για να κάνετε αλλαγές και δεν πρόκειται να το κάνετε. Η
συζήτηση είναι προσχηµατική γιατί πραγµατικά αν αρχίσετε να
κάνετε αλλαγές, θα «ξηλωθεί» και αυτό το κοµµατικό «κουβάρι»
που «υφαίνετε» τόσο καιρό. Είστε όµως υποχρεωµένος να δώ-
σετε πειστικές εξηγήσεις για τα αιτήµατα που δεν ικανοποιήσατε,
όπως κάνατε και µε τον Πρόεδρο της Βουλής για την περίπτωση
της Καστοριάς.

Στην προσπάθειά σας να δικαιολογήσετε την άρνησή σας για
τη µεταφορά των εδρών πέσατε σ’ ένα ατόπηµα το οποίο εντός
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λίγων ωρών διαψεύστηκε. ∆είξατε φωτογραφίες από δηµαρχεία
και λέτε ότι δεν µπορείτε να µεταφέρετε την έδρα του νοµού,
διότι εκεί έγινε ένα καινούργιο δηµαρχείο για το οποίο ξοδέψατε
χρήµατα και ταυτόχρονα σας δείξαµε φωτογραφίες από άλλα
δηµαρχεία όπου ενώ είναι πρόσφατα, έχετε µεταφέρει την έδρα.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της µεταφοράς των εδρών είναι
η Αρναία µε την Ιερισσό. Η Αρναία είχε υποδοµές χρόνων και
ήταν πρωτεύουσα δήµου µε όλες τις υποδοµές και ξαφνικά µε-
ταφέρεται η έδρα του ∆ήµου στην Ιερισσό που δεν έχει καµµία
υποδοµή. Το ίδιο γίνεται για τους δήµους που θέλουν να χωρι-
στούν στην Εύβοια. Οµηρικές µάχες δόθηκαν µέσα και έξω από
την Αίθουσα για να χωριστεί ο ∆ήµος της Κύµης µε το Αλιβέρι.
Για τους διαπόντιους νήσους όπου υπάρχει πρόβληµα µε την
υφαλοκρηπίδα της Αλβανίας δεν πήραµε απάντηση. Στο Νοµό
Σερρών υπάρχει οµόφωνη απόφαση της ΤΕ∆Κ να γίνουν οκτώ
δήµοι κι εσείς κωφεύετε. Ο ∆ήµος Καλάµου έχει οµόφωνες απο-
φάσεις να πάει µαζί µε το Καπανδρίτι και τις άλλες κοινότητες κι
εσείς κάνετε ένα µεγάλο δήµο ο οποίος δεν θα είναι λειτουργι-
κός γιατί έχετε στατιστικά στοιχεία από το 2001 ενώ τώρα έχουµε
2010, εποµένως τα πραγµατικά πληθυσµιακά στοιχεία δεν αντα-
ποκρίνονται στην πραγµατικότητα.

Πρέπει να οµολογήσετε ότι κάνατε ένα σφάλµα τακτικής. ∆εν
πήγατε σε λαϊκές συνελεύσεις των δήµων να κάνετε διάλογο. Το
επισήµανε αυτό οµιλητής από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.
Επίσης κάνετε και δεύτερο σφάλµα. Σε κάθε νοµό έπρεπε να συ-
γκαλέσετε σε συσκέψεις όλους τους Βουλευτές κάθε νοµού και
όχι µόνο τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. ∆εν το σκεφθήκατε; Σί-
γουρα δεν το τολµήσατε και τώρα πληρώνετε αυτές τις κοµµα-
τικές ενέργειες που κάνατε. Σήµερα δεν θα είχατε απέναντί σας
το σύνολο των συναδέλφων όλων των κοµµάτων διότι θα τους
είχατε αφαιρέσει τη δικαιολογία της άρνησης, αυτό που λένε σή-
µερα ότι δεν ρωτήθηκαν.

Έχουµε επίσης το φαινόµενο να έχετε το Ινστιτούτο Τοπικής
Αυτοδιοίκησης που σας έκανε πρόταση. Ούτε αυτό ακούσατε.
Το ίδιο γίνεται και µε τις ΤΕ∆Κ αλλά και µε την κορυφαία συνδι-
καλιστική οργάνωση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης της ΚΕ∆ΚΕ. Το
χωροταξικό ήλθε την τελευταία στιγµή για να µην έχετε αντι-
δράσεις αλλά παρ’ όλα αυτά τις αντιδράσεις δεν µπορέσατε να
τις αποφύγετε. Έχει διαµορφωθεί σ’ αυτήν την Αίθουσα και στην
κοινή γνώµη αλλά και στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης η εντύπωση ότι ο χωρισµός των δήµων έγινε µε κοµµατικά
κριτήρια.

Τελειώνοντας θα σας κάνω µία έκκληση για το Νοµό Μαγνη-
σίας η οποία είναι αντικειµενική, δεν έχει κανένα υποκειµενικό
στοιχείο και θα σας το τεκµηριώσω. Στη Μαγνησία, κύριε
Υπουργέ, κάνατε πρωτεύουσα του νοµού έναν τεράστιο δήµο
που έχει πληθυσµό το 75% των κατοίκων όλου του νοµού. Για
φανταστείτε λοιπόν να έχουµε οκτώ δήµους και το 75% να ανή-
κει στο ∆ήµο Βόλου. Εποµένως οι άλλοι δήµοι είναι αποδυναµω-
µένοι από µόνοι τους. ∆εύτερο σφάλµα: Εντάξατε στο ∆ήµο
Βόλου µε τον τεράστιο πληθυσµό το ∆ήµο Αρτέµιδος ο οποίος
είναι ένα χωριό του Πηλίου. Το Πήλιο έχει ένα ιδιόµορφο ανά-
γλυφο, δεν είναι πεδιάδα για να το χωρίζετε σε «µπακλαβάδες».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Φυσικά, αρνείστε να κάνετε ένα νέο δήµο του κεντρικού Πη-
λίου την Αρτέµιδα µε τους άλλους υπάρχοντες δήµους, στο
οποίο επιµένω. Τουλάχιστον, όµως, αποκαταστήστε µία αδικία.
Αφήστε την Αρτέµιδα να πάει στο φυσικό της χώρο. Αφήστε αυτό
το δήµο να λειτουργήσει µε τους άλλους δήµους του νοτίου Πη-
λίου για να έχουν τουλάχιστον τα ίδια γεωγραφικά χαρακτηρι-
στικά. Αυτές είναι οι παρατηρήσεις µου.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, εγώ στενοχωριέµαι για τους
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ. ∆εν µπορούνε να πάνε στις περιφέρειές
τους, γιατί τους κυνηγάνε για τα οικονοµικά µέτρα. ∆εν µπο-
ρούνε να πάνε στις περιφέρειές τους, γιατί τους κυνηγάνε για το
ασφαλιστικό. ∆εν µπορούνε να πάνε τώρα στις περιφέρειές τους,
γιατί τους κυνηγάνε για τους δήµους. Πόσο γρήγορα να τρέξουν
αυτοί οι άνθρωποι;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο ειδικός
αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Τσούκαλης να λάβει το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, από ένα πολιτικό ατόπηµα του εισηγητή σας, ο οποίος
αναφέρθηκε προσωπικά στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας επειδή υποστήριξε, λέει, την αυτόνοµη παρουσία
ενός δήµου, επειδή ο δήµαρχος εκεί ανήκει στο χώρο µας και
υπερασπίζεται τους δήµους εκείνους οι οποίοι ανήκουν στο χώρο
µας.

∆εν ξέρω εάν υιοθετείται και από το Υπουργείο αυτή η άποψη,
αλλά θα ήθελα να θυµίσω και σε εσάς και στον εισηγητή και σε
όλους τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ ότι ξέρετε ότι ο συνεχής
αγώνας αυτού του δηµάρχου για καθαρές παραλίες έδωσε το
δικαίωµα στον κ. Παπανδρέου, πρόσφατα, µπροστά στις τηλεο-
πτικές κάµερες να γκρεµίσει το γνωστό κοσµικό κέντρο και βε-
βαίως, να διακηρύξει και τις απόψεις του για τις καθαρές και
ελεύθερες παραλίες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ήταν κλειστό το κέντρο δέκα
χρόνια.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Το δεύτερο που θα ήθελα να θυ-
µίσω στον εισηγητή είναι ότι η πρόταση της ΤΕ∆ΚΝΑ -που δεν
φαντάζοµαι κανένας να νοµίζει ότι ανήκει στο χώρο µου- όπου
είχε θέσει ως ελάχιστο πληθυσµιακό κριτήριο τους δώδεκα χι-
λιάδες κατοίκους για την Αττική µε συγκεκριµένο σκεπτικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβεβαιώνεται αυτό το οποίο
ανέφερα στην οµιλία µου επί της αρχής, ότι είναι το µοναδικό νο-
µοσχέδιο που ακόµα ο Υπουργός, η Κυβέρνηση δεν έχει φέρει
ούτε µία έγγραφη τροπολογία.

Θα ήθελα να πω στον κύριο Πρόεδρο: κύριε Πρόεδρε, µήπως
κάνω λάθος σας παρακαλώ και η συγκεκριµένη συζήτηση είναι
συζήτηση µε τη διαδικασία των κωδίκων; Έχω την εντύπωση ότι
είναι επί της διαδικασίας των κωδίκων, γιατί µόνο έτσι ψηφίζουµε
σε «πακέτο» νοµοσχέδιο.

Επιτέλους, ακούστε, αφουγκραστείτε τις τοπικές κοινωνίες.
∆εν είναι όλες οι τοπικές κοινωνίες τοπικιστικές, δεν βλέπουν µι-
κρόψυχα τα πράγµατα. Είναι σοφές οι τοπικές κοινωνίες, έχουν
διαµορφώσει τοπικές συνειδήσεις, έχουν διαµορφώσει κριτήρια,
έχουν αρχίσει να λειτουργούν και να θεσπίζουν κανόνες και νό-
µους λειτουργίας, συνεύρεσης. Ακούστε τις!

Θα ήθελα να επαναφέρω και κάτι άλλο που είπε ο κ. Φώτης
Κουβέλης χθες. Φθάσαµε στο σηµείο να πιστεύουµε ότι δεν νο-
µοθετούµε σ’ αυτήν την Αίθουσα. Πρώτη φορά το αισθανόµαστε
αυτό. Να µιλάµε πραγµατικά σε «ώτα µη ακουόντων».

Και κάτι άλλο. Υποβαθµίζετε συνεχώς το θέµα το χωροταξικό
καθ’ όλη τη συζήτηση και στην Επιτροπή και τώρα, θεωρώντας
ότι η αναφορά οποιουδήποτε συναδέλφου στο χωροταξικό, συ-
νιστά ανεπίτρεπτη παρέµβαση και ενδιαφέρον καθαρά για την
εκλογική του περιφέρεια, για τοπικιστικούς λόγους. Νάτο που το
φέρνετε για συζήτηση, µόνο και µοναδικό. Γιατί το φέρνετε;

Γιατί η χωροταξία σε τέτοια νοµοσχέδια είναι το παν, γιατί δια-
βάζοντας τη χωροταξία, αµέσως-αµέσως, προσδιορίζεις, µπο-
ρείς να πεις µε σιγουριά το κατά πόσο. Όλα τα υπόλοιπα, τα
οποία θέτεις ως όρους υλοποίησης, συµπυκνώνονται σ’ αυτό που
λέµε χωροταξία. Μία τάξη στο χώρο. Είναι το πάν. Το εθνικό χω-
ροταξικό σχέδιο της Ελλάδας και κάθε χώρας είναι το κορυφαίο
αναπτυξιακό εργαλείο, είναι το αναπτυξιακό Σύνταγµα και γι’
αυτό ακριβώς η χωροταξία είναι το άπαν. Η διαφοροποίηση στην
χωροταξία από µόνη της αρκούσε για να πεις «όχι» σε ένα νο-
µοσχέδιο. Έστω και εάν συµφωνούσες σε όλα τα υπόλοιπα µε
την απλή διαπίστωση ότι η χωροταξία δεν µπορεί να βοηθήσει
στην υλοποίηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου και των αντι-
λήψεών του.

Έτσι, λοιπόν, ακούσαµε, µάθαµε από την Κυβέρνηση, ότι το
κρίσιµο στοιχείο για τη χωροταξία - χωροθέτηση, είναι το πλη-
θυσµιακό. ∆εν ξέρω ποιος επιστήµονας το λέει αυτό, δεν ξέρω
ποιος επιστήµονας λέει ότι ο πληθυσµός είναι το πρώτο. Αλή-
θεια, τα κριτήρια, όµως της ΚΕ∆ΚΕ, που διατυπώθηκαν στην Κυλ-
λήνη είναι εντελώς διαφορετικά, επιστηµονικά ολοκληρωµένα.

Η ερώτηση είναι: Υιοθετούνται, υλοποιούνται τα συγκεκριµένα
κριτήρια, για το συγκεκριµένο χωροταξικό; Παραδείγµατος
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χάριν, βασικές υποδοµές, αναπτυξιακές οι οποίες είναι διαµελι-
σµένες σε δύο δήµους ή ενταγµένες σε άλλο δήµο ή αναπτυ-
ξιακά εργαλεία, φυσικοί τόποι, κρίσιµοι για µία περιοχή.
Παραδείγµατος χάριν, προστατευόµενη περιοχή, η οποία ανήκει
σε δύο περιφέρειες και τρεις δήµους. Ένας ορεινός δήµος που
ανήκει σε πέντε δήµους. Είναι στοιχείο χωροταξίας ή ανατρέπει
άρδην όλη την αντίληψη, η οποία υπάρχει;

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα στον τοπικισµό, επειδή το ακούσαµε
πάρα πολύ και ακούσαµε και τον κ. Ραγκούση χθες. Κάθε φορά
που κάποιος Βουλευτής µιλούσε, αναφερόταν στην περιφέρειά
του και έλεγε µία περίπτωση, διακήρυσσε ότι εµείς δεν είµαστε
η κυβέρνηση των εξαιρέσεων. Η εξαίρεση για εµάς δεν θα είναι
ο κανόνας. Μόνο που ο κ. Ραγκούσης και η Κυβέρνηση δεν γνω-
ρίζουν τον κανόνα των εξαιρέσεων.

Όταν οι εξαιρέσεις είναι πάρα πολλές, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τότε γίνεται κανόνας. Μέτρησα εκατόν πενήντα έξι
εξαιρέσεις, τοποθετήσεις συναδέλφων, οι οποίοι διατύπωσαν
εξαιρέσεις απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Τότε, πλέον, παύει
να είναι εξαίρεση και είναι κανόνας. Η δογµατική προσήλωση
στην αντίληψη των εξαιρέσεων, δηµιουργεί τερατογενέσεις.

Έτσι, λοιπόν, περιµένουµε µέχρι την τελευταία στιγµή -δεν θα
είµαι τόσο απαισιόδοξος, όσο ο συνάδελφος του ΛΑΟΣ- κάποια
πράγµατα θα τα δείτε. Είκοσι πέντε ΟΤΑ της διαβούλευσης. Επι-
τέλους! Επιτέλους µε µία κίνηση, µε τριάντα, σαράντα, πενήντα
επιπλέον ΟΤΑ, λύνατε το πρόβληµα των αντιθέσεων µέσα στη
χώρα. ∆εν το κάνατε.

Φέραµε σαν παράδειγµα το Ευπάλιο. Το έχουµε πει, το έχουµε
διακηρύξει, ξέρω ότι κατατέθηκε. Το δηµαρχείο: Εσωτερικοί
χώροι και η αίθουσα συνεδριάσεων συµβουλίου που δεν την έχει
ούτε η Αθήνα. Ντρέπεσαι να µπεις µέσα. Τρία εκατοµµύρια ευρώ,
πέρυσι παραδόθηκε.

Λιδορίκι; Χώρος; Ένας χώρος µικρός, κύριε Υπουργέ, τριακο-
σίων τετραγωνικών. Χρειάζεται να κάνετε νέο δηµαρχείο. Για τα
Πρακτικά είναι αυτό.

∆εύτερο παράδειγµα, ∆ήµος Κύµης. Σας καταθέτω στοιχεία
που αποδεικνύουν ότι κάποιοι σας έχουν παραπλανήσει σχετικά
µε την Κύµη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Τσούκαλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το θέµα της ανατολικής Αγιάλειας, το οποίο µε αφορά, είναι
περιοχή µου και θέλω να πω και εγώ κάποια πράγµατα. Πρέπει να
απολογηθείτε στους κατοίκους της περιοχής. Πρόταση πρώτη
του προσχεδίου. Πρόταση της ΚΕ∆ΚΕ. Πρώτη πρόταση της Επι-
τροπής της ΚΕ∆ΚΕ που αξιολόγησε εκ των υστέρων. Όλα ωραία,
όλα καλά µε τη δηµοσίευση του συγκεκριµένου σχεδίου, ενιαίος
∆ήµος Αγιάλειας. Εγώ δεν θα πω εάν είναι κακό ή καλό ο ενιαίος
δήµος, δώστε όµως µία εξήγηση στους δήµους της ανατολικής
Αγιάλειας, για ποιο λόγο επιλέξατε αυτό.

Περίπτωση Ρόδου. Αναφέρθηκε και από τον κ. Καρτάλη. Τι νη-
σιωτικότητα επιδιώκετε, όταν καθορίζετε την κρατική έδρα όλης
της ∆ωδεκανήσου στον Πειραιά; Μα, είναι δυνατόν; Μα, είναι δυ-
νατόν, ένας κόµβος κεντρικός που είναι η Ρόδος;

Όσον αφορά τα Φιλιατρά και τους Γαργαλιάνους, τα είπαµε,
είναι δύο δήµοι υγιέστατοι, οι οποίοι θέλουν να συνενωθούν, πλη-
ρούν όλα τα κριτήρια. ∆εν το κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ιακόψτε την περιπτω-
σιολογία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Μόνο περιπτωσιολογία έχω από
εδώ και πέρα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συντοµεύετε σας πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ανέφερα πάρα πολλές περιπτώσεις.
Η Αιανή, ο Βερβεδός, η περίπτωση της Αντιπάρου, αναφέρθηκε
προηγουµένως. Και έχετε κάνει ξεχωριστό δήµο την Ελαφόνησο
και έχετε καταργήσει τον ιστορικό ∆ήµο της Μονεµβασιάς. Μα-
κρύγιαλος στη Κρήτη, Σητεία. Το θέµα της Αµφίκλειας. Όλοι
αυτοί που είναι απέξω...

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Φτάνει, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπερέβην πε-

ρισσότερο από άλλους συναδέλφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μπορούµε να πούµε και

άλλα ων ουκ έστι αριθµός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Με λίγα λόγια η αξιολόγηση του συ-

γκεκριµένου άρθρου, µόνο και µόνο αυτού, θα µπορούσε να οδη-
γήσει οποιονδήποτε καλόπιστο –δεν θα πω κακόπιστο- να πει
«όχι» στο νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε και εµείς

κύριε Τσούκαλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη παρέµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, ακούγοντας κάποιος διάφορους οµιλητές, µεταξύ των
οποίων και τους εισηγητές, θα έχει την εντύπωση ότι διαµορφώ-
σαµε µια αρχιτεκτονική για την Ελλάδα, η οποία απέχει παρα-
σάγγας σε όλο αυτό το πράγµα που ωρίµασε και στο µυαλό των
αυτοδιοικητικών και στο µυαλό των Βουλευτών και στο µυαλό
όλων των Ελλήνων.

Ινστιτούτο Τοπικής Αυτοδιοίκησης: ∆εν πρότεινε, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, τετρακόσιους πενήντα δήµους. Πρότεινε τρια-
κόσιους ογδόντα έως τριακόσιους ενενήντα δήµους χωρίς να
κάνει συνενώσεις στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη. Εποµένως,
ο αριθµός των δήµων που πρότεινε το ΙΤΑ είναι ίδιος µε τον
αριθµό των δήµων που προτείναµε εµείς. Πρώτο ζήτηµα.

∆εύτερο ζήτηµα: Τακτικό Συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ. Πρόεδρος της
ΚΕ∆ΚΕ. Επανειληµµένα 1/3 των ΟΤΑ σε σχέση µε τον αριθµό που
υπάρχει σήµερα. ∆ιατύπωση πρότασης από το Υπουργείο. Εξαγ-
γελία µάλλον: ∆εν υπάρχει ενδεχόµενο να ξεπεράσουµε τους
τριακόσιους εβδοµήντα δήµους. Όλο αυτό το πράγµα έχει ωρι-
µάσει σε όλη την Ελλάδα.

Για να δούµε και τις προτάσεις που δεν λάβαµε υπ’ όψιν και
ποιες προτάσεις έγιναν.

Πρόταση του ΙΤΑ, συνέδριο της ΚΕ∆ΚΕ, απόφαση της ΚΕ∆ΚΕ
για να µαζέψει προτάσεις από τις ΤΕ∆Κ. Πόσες προτάσεις έκα-
ναν οι ΤΕ∆Κ, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί δεν έκαναν προτάσεις; Η
ΤΕ∆Κ του νοµού µας παραδείγµατος χάριν έκανε µία πρόταση:
Να παραµείνουµε δεκατρείς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: ∆εν σας έστειλε φάκελο;
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: ∆εν βρήκατε οµόφωνες αποφάσεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, σας πα-

ρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Αυτό σας λέω, το
πώς γίνεται η διαβούλευση.

Να αναφερθώ σε µερικά παραδείγµατα. Πώς διαµορφώθηκαν
κάποιες προτάσεις στο τέλος, την τελευταία εβδοµάδα; ∆ιαµορ-
φώθηκαν από τα ίδια όργανα, από τα ίδια πρόσωπα, τα οποία
πριν από ένα µήνα πρότειναν άλλα πράγµατα, υιοθετώντας εντε-
λώς διαφορετικές λογικές. Αυτά εµείς τα ξέρουµε. Τα παρακο-
λουθούµε. Όχι κρυφά. Φανερά. Μέσα στο Υπουργείο, µε τις
προτάσεις, µε τις επαφές που έχουµε και µε όλα αυτά.

Σήµερα, εξαντληθήκαµε στην περιπτωσιολογία. Αυτό µπορεί
να χαρακτηρισθεί µε έναν απόλυτο τρόπο: Είναι λαϊκισµός. Και
ποια περιπτωσιολογία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Η άποψη της κοινωνίας
είναι λαϊκισµός; Είναι λαϊκισµός να µιλούν οι Βουλευτές;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ποια περιπτωσιο-
λογία; Οι περιπτώσεις των δήµων που πολιορκούν τη Βουλή όλες
αυτές τις µέρες.

Εµείς σας λέµε ότι εκτός από αυτές υπάρχουν και κάποιες
άλλες δεκάδες, που τις ξέρουµε πολύ καλά. Και σας λέµε ότι εκεί
που αναλάβαµε την ευθύνη και προτείναµε, σε αρκετές περι-
πτώσεις, υπάρχει µία επιχειρηµατολογία δική µας, µε βάση την
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οποία αναλάβαµε την ευθύνη και κάναµε τη πρόταση και γνωρί-
ζουµε ότι και η άλλη άποψη η αντιπαρετιθέµενη στη δική µας
γνώµη άποψη έχει µία αξιόλογη επιχειρηµατολογία. Ήµασταν
υποχρεωµένοι σε αυτές τις περιπτώσεις να αναλάβουµε την ευ-
θύνη και να κάνουµε την επιλογή.

Υπάρχουν, όµως περιπτώσεις άλλες, που υπήρχαν τριβές το-
πικές, τοπικισµοί οι οποίες αξιοποιήθηκαν, διατρανώθηκαν από
µία σειρά προσώπων για τους ίδιους λόγους. Και αυτό το γνω-
ρίζουµε. Γι’ αυτό και οι προτάσεις σε αυτές τις περιπτώσεις δεν
έχουν καµµία σχέση µε τις προτάσεις που προηγήθηκαν τον
προηγούµενο µήνα.

Υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις πάλι, που κάποια πρόσωπα
των περιοχών αυτών διαµόρφωσαν τριβές και αντιπαραθέσεις
τέτοιες για να καταλήξουµε σε προτάσεις που δεν έχουν καµµία
σχέση ούτε κριτήρια κ.λπ..

Να κλείσω λέγοντας το εξής: ∆υστυχώς το Κοινοβούλιο έχασε
την ευκαιρία να κάνει µία συζήτηση σοβαρή. Θα σας πω ένα µόνο
παράδειγµα που δεν αναφέρθηκε καθόλου εδώ:

Η πεµπτουσία αυτού του σχεδίου νόµου είναι η αποκέντρωση.
Ένα θα σας πω. Τί ζητάει όλη η περιφέρεια της χώρας χρόνια
ολόκληρα; Να µπορέσει να διαχειρίζεται τα του οίκου της. Τί δεν
της δίνει το κράτος χρόνια ολόκληρα; ∆εν της δίνει τις πιστώσεις
για να διαχειρίζεται τα του οίκου της. Ε, λοιπόν, αυτό το νοµο-
σχέδιο, αυτό το κάνει µε έναν τρόπο απόλυτο. Ποιοι έχουν αντιρ-
ρήσεις σ’ αυτό; Το κεντρικό πολιτικό σύστηµα, η κεντρική
γραφειοκρατία, τα συµφέροντα γύρω από τα Υπουργεία, και βέ-
βαια όλο αυτό το σύστηµα, που µέσω των διορισµένων περιφε-
ρειαρχών νέµεται κυριολεκτικά τις δηµόσιες επενδύσεις στη
χώρα, νέµεται κυριολεκτικά τα Κοινοτικά Πλαίσια Στήριξης και
φυσικά γι’ αυτό το ζήτηµα αυτός ο χώρος, αυτή η Βουλή δεν µί-
λησε καθόλου.

Εξαντληθήκαµε στις περιπτώσεις που µετριούνται στα δά-
κτυλα του ενός χεριού. Μπορούσαµε να τις κάνουµε κάποιες δε-
κάδες. ∆εν µιλήσαµε επί της ουσίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Το λόγο παρακαλείται να λάβει ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης, Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ στο Νοµό Ηρακλείου.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να µην αποφύγω το πειρασµό να πω ότι για τη

«SIEMENS» ακούστηκε για όλο το πολιτικό φάσµα «όλοι είναι
κλέφτες», άρα εγώ θα έλεγα «όλοι είναι αθώοι» γιατί αν είναι όλοι
κλέφτες τότε δεν πρέπει να καταδικαστεί κανείς. ∆εν µιλάµε για
κοινούς απατεώνες. Μιλάµε για πολιτικούς που εξυπηρέτησαν
τεράστια συµφέροντα, όπως τη «SIEMENS» στη περίπτωση αυτή
και σε βάρος του ελληνικού λαού, εξυπηρέτηση του εαυτού τους
και όχι µόνο, αλλά και του κόµµατός του πιθανά και ό,τι άλλο
βάλει κανείς από πίσω.

Ποιος κατέστησε προνοµιακούς προµηθευτές όµως, τη
«SIEMENS» αλλά και στην «ΙΝΤΡΑΚΟΜ» στον ΟΤΕ; Αυτό είναι το
πολιτικό ζήτηµα. Γι’ αυτό µιλάµε. ∆εν µιλάµε για κάποιον πορτο-
φολά. Αυτοί που είχαν πρεµούρα για την ιδιωτικοποίηση και συ-
νεχίζουν να θέλουν να ιδιωτικοποιήσουν τα πάντα για να
αποδοµήσουν το κράτος, και να εξαφανίσουν φυσικά το κοινω-
νικό κράτος.

Η έλλειψη θεσµικού πλαισίου που διαπιστώνουν όλοι σήµερα,
που θα εµπόδιζε ή θα τιµωρούσε, αλλά και θα σταµατούσε τη
διαφθορά και την πολιτική διαφθορά δεν υπάρχει. Ποιος φταίει;
Αυτοί που ψήφισαν µαζί, τα δύο µεγάλα κόµµατα, αυτό το Σύ-
νταγµα και αυτούς τους νόµους που απορρέουν από αυτό το Σύ-
νταγµα.

Σήµερα, όµως, µέσα στη κρίση και µε το ∆ιεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο πάνω από το κεφάλι µας, µε την αποκάλυψη συνταρακτι-
κών στοιχείων για τη «SIEMENS» που έλεγα και πριν, φέρνετε το
νοµοσχέδιο τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Νοµίζω ότι όλα αυτά δεν συνηγορούν στο να µιλήσουµε για
κάτι που θα µπορούσε να αποβεί θετικό όπως το έχει ανάγκη η
χώρα, γιατί µιλάµε για µια µεταρρύθµιση που αφού αφορά την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, τη κοντινότερη στον πολίτη εξουσία, απαι-
τεί το διάλογο και δεν µπορεί χωρίς αυτόν. Οτιδήποτε άλλο χωρίς

το διάλογο, ένα βαθύ κοινωνικό διάλογο, θα είναι λάθος, ακόµα
και αν ήταν σωστά τα γραφόµενα στο νοµοσχέδιο.

Αλλού έγινε αυτή η µεταρρύθµιση σε µία εικοσαετία, σε ένα
τεράστιο βάθος χρόνου. Και εδώ ουσιαστικά από το τελικό σχέ-
διο που θα έπρεπε να είναι η έναρξη του διαλόγου, στην ουσία
είναι ένας µήνας –αυτό που µένει δηλαδή- και δεν θα συζητή-
σουµε για τα ουσιαστικά, αλλά θα συζητήσουµε αυτό που έχω
συνηθίσει εγώ να λέω -και µου λένε όλοι καλά το λες- «το µπα-
κλαβά», πώς θα κοπούν δηλαδή οι δήµοι, πού θα είναι τα όρια
και πού θα είναι και η έδρα και βάζουµε και τη δεύτερη έδρα κ.λπ.
πολλές φορές για να ξεγελάσουµε, αφού στην ουσία καταλα-
βαίνετε ότι αυτό δεν προσφέρει τίποτα. Αυτό είναι λαϊκισµός. ∆εν
είναι λαϊκισµός το να λέει κάποιος «αφού δεν τα κάνεις καλά,
δίπλα, γιατί δεν µου κάνεις και εµένα αυτό που κάνεις δίπλα;».
Αυτό είναι ανακλαστικό, θα έλεγα.

Θα σας πω ακόµη ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση στην Ελλάδα
είναι ένα σύστηµα ετεροδιοίκησης, όπως λέει ο Μανώλης ο Γλέ-
ζος που τον είχαµε και σήµερα και χθες παρόντα, γιατί τον εν-
διαφέρει η αυτοδιοίκηση και το έχει δείξει. Και δεν το ενδιαφέρει
για να ανελιχθεί. Τον ενδιέφερε σαν ένας θεσµός ο οποίος είναι
καθαρά λαϊκός και µπορεί να µας πάει µπροστά, πολλά βήµατα
µπροστά.

Στην Ελλάδα, είµαστε σε µία χώρα όπου η κοινωνική ύλη που
περνάει από την Τοπική Αυτοδιοίκηση είναι πολύ λιγότερη από
ό,τι γίνεται σε άλλες χώρες. Η Ελλάδα χρειάζεται χειραφετηµένη
τοπική αυτοδιοίκηση µε λαϊκή συµµετοχή, να είναι όργανο ∆η-
µοκρατίας και να είναι σκαλοπάτι για να πατήσουµε και να φθά-
σουµε σ’ αυτό που δεν έχουµε ακόµη, κύριε Υπουργέ, τον
δηµοκρατικό προγραµµατισµό.

Αυτές τις µέρες στην Κρήτη παρουσιάστηκε ένα πρόγραµµα
για την πράσινη ανάπτυξη για τους ορεινούς δήµους, το οποίο,
εγώ θα έλεγα µπορεί να είναι για καλό ή µπορεί να δίνει κάποια
χρήµατα, αλλά ποιος το προγραµµάτισε; Αυτό που λέω τώρα, ότι
δηλαδή, δεν έχουµε δηµοκρατικό προγραµµατισµό και είµαστε
ακόµη σε µία εποχή λίγο φεουδαρχική. Λίγο φεουδαρχική.

Η Ελλάδα, λοιπόν, χρειάζεται χειραφετηµένη αυτοδιοίκηση.
Αυτό δεν το κάνει σήµερα το νοµοσχέδιο.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε για το «µπακλαβά», για το χωροτα-
ξικό, και πού θα κοπεί. Είναι ευθύνη της Κυβέρνησης, όχι αυτών
που διαµαρτύρονται, ακόµα κι αν έχουν άδικο στην αρχή, τους
νοµιµοποιείτε εσείς µε τα αλλοπρόσαλλα που κάνετε από δω και
από κει σε όλη την Ελλάδα.

Έχετε υποστεί σήµερα µια αυστηρή διακοµµατική κριτική, εί-
δατε ότι και ο Πρόεδρος της Βουλής, αλλά και όλη η Αντιπολί-
τευση και οι βουλευτές εκείνοι που εκθειάζουν το νοµοσχέδιο,
αναγκάζονται να µιλάνε για τον τόπο τους και να λένε άλλα από
εκείνα που εκθειάζουν. ∆ιότι δεν µπορεί να είναι τόσο καλό και σε
κάθε νοµό ή έστω στους περισσότερους να κάνει λάθος.

Τι µας λείπει; ∆εν έχουµε τοπικό-αυτοδιοικητικό σύστηµα.
Έχουµε ετεροδιοίκηση. Είχαµε διορισµένο γενικό γραµµατέα
στις περιφέρειες, µακρύ χέρι της Κυβέρνησης, ακύρωση δηλαδή
του αυτοδιοίκητου, αφού φτιάχνει τον προϋπολογισµό που ση-
µαίνει ότι χαράσσει το δρόµο, άρα δεν αφήνει χειραφετηµένη
την αυτοδιοίκηση.

Κάνετε, λοιπόν, τώρα –και καλά το κάνετε- έναν αιρετό περι-
φερειάρχη, ένα αιρετό περιφερειακό συµβούλιο και βάζετε τους
επτά υπερ-περιφερειάρχες –τα επτά «καπέλα», που λέει πια ο
λαός µας- πάνω από αυτούς τους αιρετούς. Γυρίζετε πίσω µόλις
κάνετε ένα βήµα µπρος. Είµαστε, λοιπόν, κάτω από τη λογική του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και όχι από τοπικο-αυτοδιοικη-
τική λογική. Για αυτό λείπει και η απλή αναλογική, γι’ αυτό λεί-
πουν και οι διαδικασίες εκείνες για να σας θυµίσω λίγο και το
συµµετοχικό προϋπολογισµό, που είναι λέξεις άγνωστες για τη
χώρα µας και όµως εφαρµόζονται στην Ισπανία. Ξεκίνησε από το
Πόρτο Αλέγκρε και είναι κάτι που βάζει τον δηµότη, το λαό, τον
πολίτη στο προσκήνιο.

∆εν προβλέπετε τίποτα από όλα αυτά, γιατί αυτό που µας λεί-
πει και σας λείπει είναι ότι δεν έχουµε περιφερειακή αντίληψη,
δεν έχουµε περιφερειακή πολιτική, δεν έχουµε ένα περιφερειακό
σύστηµα αυτοδιοίκησης. Αυτό που κάνετε σήµερα είναι επίφασή
του. ∆εν δίνετε από το κέντρο προς τις περιφέρειες αρµοδιότη-
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τες και εξουσίες από τα Υπουργεία και από αλλού, από το κέ-
ντρο και προς τα κάτω.

Ποιος το έχει φτιάξει αυτό το µοντέλο το αθηνοκεντρικό, το
υπερσυγκεντρωµένο, το συγκεντρωτικό; Λένε πολλοί πως έχει
τις ρίζες του στην Τουρκοκρατία. Τα παραδεχόµαστε όλοι, τα ξέ-
ρουµε όλοι, δεν τα αλλάζουµε όµως. ∆εν τα αλλάζετε ούτε σή-
µερα. Έχουµε µια Ελλάδα, που είναι πρωθυπουργοκεντρική,
περιφερειακο-κεντρική, νοµαρχο-κεντρική, δηµαρχο-κεντρική και
εν πάση περιπτώσει όλα τα µονοπρόσωπα όργανα είναι ενισχυ-
µένα και εξακολουθούν να ενισχύονται.

Ποιος έχει φτιάξει αυτή την απαράδεκτη κατάσταση κατ’ ει-
κόνα και οµοίωση της Αθήνας που έχει συγκεντρωθεί ο µισός
σχεδόν πληθυσµός, σε όλες τις περιφέρειες; Ποιος έχει κάνει
στη Θεσσαλία τη Λάρισα; Ποιος έχει κάνει στη Μακεδονία τη
Θεσσαλονίκη; Ποιος έχει κάνει στην Πελοπόννησο την Πάτρα;
Και ποιος έχει κάνει στην Κρήτη το Ηράκλειο; Και µας έχουν
κάνει να νοµίζουµε ότι ένα µεγάλο Ηράκλειο είναι τιµή και δόξα.
Και βλέπετε ότι συνενώνει στο Ηράκλειο και έχει κάνει ένα Ηρά-
κλειο που είναι το 40% του πληθυσµού της Κρήτης και είναι πε-
ρισσότερος ο πληθυσµός του Ηρακλείου από ό,τι δύο
Νοµαρχίες, του Λασιθίου και του Ρεθύµνου.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι εγώ θα συµφωνούσα µε τη νησιωτική
αντίληψη που έχει περάσει εν µέρει, αλλά µε την ορεινότητα, που
δεν πέρασε, θα έλεγε κανείς ότι δεν µπορεί να συµφωνήσει.

Κρύβεται πίσω από όλα αυτά τώρα κάτι που θα σας διαβάσω
από τους εργαζόµενους στην αυτοδιοίκηση. Λέτε ότι είναι πενή-
ντα χιλιάδες, εγώ έλεγα τριάντα πέντε χιλιάδες, δεν ξέρω ποιος
είναι περισσότερο ενηµερωµένος, ο Τύπος που λέει ορισµένα
πράγµατα ή οι εργαζόµενοι; Σας διαβάζω ανακοινώσεις από ερ-
γαζόµενους στον Α’, στον Β’ και στον Γ’ βαθµό –όπως ήταν- στην
αυτοδιοίκηση. Λένε, λοιπόν, για πενήντα χιλιάδες απολύσεις συµ-
βασιούχων στους δήµους και στις δηµοτικές επιχειρήσεις, στις
νοµαρχίες και στις περιφέρειες, αφού καµµιά σύµβαση δεν θα
ανανεωθεί. Είναι µε τη λογική του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου. Κατάργηση χιλιάδων θέσεων εργασίας µέσα από συγχω-
νεύσεις κ.λπ., µέσα από τις υποχρεωτικές µετατάξεις και όλα τα
υπόλοιπα.

Θα σας πω κάτι, στο άρθρο 258-6, για το που υπάγονται οι
ΤΥ∆Κ λέει: «µετατάσσονται στους δήµους, εκτός του νοτίου Αι-
γαίου». Γιατί; Εγώ δεν θέλω να πω ότι είναι η εκλογική περιφέρεια
το κυρίου Υπουργού –που είναι εκεί- και αυτή είναι λογική, αλλά
θα πω ότι είναι σωστό. Γιατί, όµως, δεν το κάνει και αλλού; Γιατί
δεν το κάνει σε όλες τις περιπτώσεις, παρά µόνο στο νότιο Αι-
γαίο;

∆εν θα σας πω επίσης ότι στην Πάρο και στην Αντίπαρο
έχουµε δύο δήµους και απέχει τόσο ο ένας από τον άλλο που
πάει κάποιος κολυµπώντας. Θα µπορούσε να ονοµαστεί «δήµος
Κολυµπώντας». Γιατί γίνεται εκεί και όχι αλλού; Γιατί υπάρχει
αυτό ο δογµατισµός και αυτό το µονοεπίπεδο, µόνο το αριθµη-
τικό και τίποτε άλλο; Με αυτό αδικείται και ό,τι θετικό έχει ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» αν το αφήνετε να λειτουργήσει.

Θα σας πω ακόµα κάτι για αυτό το κόψιµο του «µπακλαβά»
που σας έλεγα. Αν συζητά κάποιος για περιπτώσεις δήµων σας
βοηθά στην άδικη θεωρία που αναπτύξατε ότι εµποδίζουµε την
µεταρρύθµιση, λαϊκίζουµε κλπ. Σας βοηθάνε έτσι να ξεφύγετε
από την ουσία της αυτοδιοίκησης. Όµως, πείτε µου τι θα κάνετε
σε δύο περιπτώσεις, για την Κάνδανο, που είναι ένα µαρτυρικός
δήµος, σας ανέφερε και ο συνάδελφος από τα Χανιά, ο κ. ∆α-
µιανάκης και άλλοι, και µε το Ελληνικό, που είναι για άλλους λό-
γους διαφορετικός δήµος, είναι ένας δήµος που µπόρεσε να
αγωνιστεί, που µπόρεσε να ρίξει κάγκελα, που µίλησε για το
ελεύθερο και δηµόσιο χώρο, που είναι ένα από τα πρώτα διακυ-
βεύµατα που µπορεί να ασχοληθεί µε αυτά η Τοπική Αυτοδιοί-
κηση και πρέπει να ασχοληθεί. Είναι ένας δήµος πρότυπο και τον
κλείνετε. ∆εν σας αρέσει αυτό το πρότυπο.

Θα ήθελα να σας πω ακόµα: τι λέτε για την Αλικαρνασσό, όπου
είναι πράγµατι µέσα στο πολεοδοµικό συγκρότηµα του Ηρα-
κλείου, αλλά από την άλλη πλευρά, που επίσης είναι στο πολεο-
δοµικό συγκρότηµα του Ηρακλείου, δεν την εντάσσετε. Τι λέτε
στο Ζαρό, που έχει την ορεινότητα, τι λέτε στην Αράχωβα και
στο ∆ίστοµο, τι λέτε στο Καστέλι που ό,τι πουν οι δήµοι δεν περ-

νάει. Και εµφανίστηκε κάτι που δεν έχει µπει καν στο διάλογο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Βάλτε µια τελεία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Τελει-

ώνω λέγοντας ότι υπάρχουν πάρα πολλά πράγµατα που θα µπο-
ρούσε κάποιος να ξαναδεί και το κυρίαρχο είναι να ξεκινήσει
ένας διάλογος, να πάει σε βάθος και στο τέλος να µπορέσουµε
να χρησιµοποιήσουµε τη συναίνεση, γιατί χωρίς συναίνεση,
χωρίς δηµοκρατικό διάλογο δεν µπορεί να γίνει τίποτα. Θα απο-
τύχει αυτή η µεταρρύθµιση και θα ξαναέρθουµε –ελπίζω- να µι-
λήσουµε για µια σωστότερη µεταρρύθµιση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κριτσωτάκη.

Καλείται να λάβει το λόγο ο κ. Νάσος Αλευράς, Βουλευτής Α’
Αθήνας από το ΠΑΣΟΚ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει κόπωση στο Σώµα και θα είµαι σύντοµος.
Θέλω να τονίσω την άποψή µου ότι το νοµοσχέδιο περιλαµ-

βάνει µια σηµαντικότατη θεσµική µεταρρύθµιση, που έχει ανά-
γκη η χώρα. Μια µεταρρύθµιση σε µία από τις βαθµίδες της
διοίκησης που είναι καθοριστική και κρίσιµη για την πορεία της
χώρας τα επόµενα χρόνια. ∆εν µπορώ να µην επαινέσω το
Υπουργείο Εσωτερικών και την πολιτική του ηγεσία για το γεγο-
νός ότι µέσα σε λίγο χρονικό διάστηµα έφερε σε πέρας αυτό το
ηράκλειο έργο αποσαφήνισης πολλών και δυσεπίλυτων διοικητι-
κών προβληµάτων, της κατανοµής των αρµοδιοτήτων προκειµέ-
νου να υλοποιήσει µια µεταρρύθµιση η οποία πράγµατι είναι
αναγκαία.

Νοµίζω ότι δεν µπορεί κανένας σε αυτή την Αίθουσα να αρνη-
θεί το γεγονός ότι η κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε σήµερα
επιβάλλει τέτοιου είδους µεγάλες µεταρρυθµίσεις και τοµές. Με-
ταρρυθµίσεις και τοµές οι οποίες µπορούν να δώσουν µια άλλη,
πιο φιλική προς τον πολίτη, εικόνα της σύγχρονης διοίκησης.
Αυτό είναι το γενικό πλαίσιο και νοµίζω ότι αυτό θα επέβαλε σε
όλες τις πολιτικές δυνάµεις να σταθούν αλληλέγγυες σε αυτό το
εγχείρηµα, το οποίο µόλις τώρα ξεκινά.

Θα ήθελα να κάνω τις εξής παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ. Η
πρώτη είναι η ιστορική εµπειρία. Το 1994, όταν έγινε µία εξίσου
µεγάλη µεταρρύθµιση µε την καθιέρωση της Νοµαρχιακής Αυ-
τοδιοίκησης, η πράξη απέδειξε ότι χρειαστήκαµε πολύ χρόνο
προκειµένου να περάσουµε από τη µία διοικητική µονάδα στην
άλλη. Η χρονική καθυστέρηση και τα προβλήµατα µε τις αρµο-
διότητες στοίχισαν αµέσως ή εµµέσως και οικονοµικά.

Το 1994 η χώρα είχε δυστυχώς διαφορετικά οικονοµικά περι-
θώρια τα οποία δεν έχει σήµερα. Γι’ αυτό θα ήθελα να επισηµάνω
την αναγκαιότητα του Υπουργείου να παρακολουθήσει τη διαδι-
κασία µετάβασης από τη µία δοµή στην άλλη προκειµένου να
αποφευχθούν προβλήµατα, καθυστερήσεις σε οικονοµικές δρά-
σεις, οι οποίες µπορεί να στοιχίσουν στο δηµόσιο.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι συναφής. Η µετάβαση από µία
κρατικού χαρακτήρα περιφερειακή διοίκηση σε µία αιρετή περι-
φερειακή διοίκηση συνεπάγεται ένα πολιτικά και διοικητικά ανα-
γκαίο µεταβατικό στάδιο. Όµως, συνδέεται άρρηκτα µε την
απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων. Εδώ, σύµφωνα µε το
µνηµόνιο το οποίο έχει υπογράψει η χώρα, δεν υπάρχουν χρο-
νικά περιθώρια για καθυστερήσεις.

Εδώ πιστεύω θα πρέπει να υπάρξει ιδιαίτερη µέριµνα. Θα πε-
ρίµενα ενδεχοµένως να αξιοποιήσουµε στο νέο αυτό βήµα µία
εµπειρία που υπάρχει στο διοικητικό σύστηµα της χώρας στον
τοµέα εκτέλεσης έργων. ‘Εχω µεγάλες ανησυχίες για τον τρόπο
που εκτελούνται τα έργα στο επίπεδο της Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Με όλο το σεβασµό στους άρχοντες της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, θεωρώ ότι υπάρχουν πολλές «γκρίζες ζώνες». Θα
εξακολουθήσουν να υπάρχουν «γκρίζες ζώνες», αν το κράτος δεν
λάβει ορισµένες πρόνοιες και οι πρόνοιες αυτήν τη στιγµή δεν
είναι πολιτικές ή διοικητικές, αλλά έχουν και οικονοµικό κόστος.

Θα περίµενα, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι πρέπει να το κά-
νετε σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Υποδοµών, να καθιερώσετε
µία εθνική υπηρεσία -υπάρχει στη Γερµανία, απ’ όσο γνωρίζω- η
οποία µόνο αυτή θα έχει την αρµοδιότητα κατάρτισης και εκπό-
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νησης µελετών, ανάθεσης και παρακολούθησης.
Να µην εµπλέκονται τοπικές υπηρεσίες δήµων και κοινοτήτων,

τεχνικές υπηρεσίες δήµων και κοινοτήτων µε ένα αντικείµενο το
οποίο και ποσοτικά δεν επαρκεί να το παρακολουθήσουν και ποι-
οτικά δεν µπορούν να το παρακολουθήσουν.

Να έχουµε λοιπόν µια υπηρεσία εθνική για τις µελέτες, για όλη
τη χώρα και εκεί να εξαντλείται και ο έλεγχος σκοπιµότητας των
µελετών. Γιατί γνωρίζετε πολύ καλά και από την εµπειρία σας,
πολύ συχνά ανατίθενται µελέτες οι οποίες µένουν στα ράφια, ή
είναι κακής ποιότητας ή µένουν στα ράφια και µένουν ανεκτέλε-
στες ή εξυπηρετούν απλώς σκοπιµότητες για να λέµε ότι κάτι γί-
νεται. ∆εν έχουµε τα οικονοµικά περιθώρια αυτήν τη στιγµή να το
κάνουµε.

Η επόµενη παρατήρηση που θα ήθελα να κάνω είναι ότι θα
πρέπει το ζήτηµα του πώς θα υπάρχουν τεχνικές υπηρεσίες, σε
ποιο επίπεδο. Κατά την εκτίµησή µου τεχνικές υπηρεσίες θα
έπρεπε να υπάρχουν λίγες, ποσοτικά επαρκείς, µονάχα στις πε-
ριφέρειες. Και να ανατίθεται η παρακολούθηση έργων από τους
δήµους για έργα αυτεπιστασίας ή µικρής κλίµακας. Και αυτό έχει
επίσης πολύ µεγάλο οικονοµικό αποτέλεσµα.

Τελευταία παρατήρηση. Είµαι από εκείνους που είµαι δύσπι-
στος στην επαναφορά του 50% συν 1. Το 50% συν 1 είχε µία λο-
γική τις προηγούµενες δεκαετίες, όταν στο χώρο της
αυτοδιοίκησης επέτρεπε και ήταν δυνατόν να υπάρχουν συγκλί-
σεις και πολιτικές συνεννοήσεις. Σήµερα γνωρίζετε πολύ καλά
ότι στο όνοµα του 50% συν 1 της δεύτερης Κυριακής ακυρώνο-
νται πολιτικές και νοθεύονται προγράµµατα. Η χαρακτηριστικό-
τερη περίπτωση αυτού που λέω είναι ότι δεν έχουµε κανένα
αιρετό άρχοντα ο οποίος να είχε το θάρρος για δεκαετίες να επι-
βάλει τοπικό φόρο. Να χρηµατοδοτήσει δηλαδή την ανάπτυξη
της περιοχής του από τοπικούς φόρους. Γιατί, για παράδειγµα,
ένας τουριστικός δήµος ο οποίος έχει αυξηµένη κίνηση το κα-
λοκαίρι, δεν πρέπει να εισπράττει αυξηµένες φόρους το καλο-
καίρι από τους επισκέπτες του δήµου και να είναι δεσµευµένος
ότι τα χρήµατα αυτά θα τα επανεπενδύσει στην ανάπτυξη του
τόπου, για να ενισχύσει το τουριστικό του προϊόν τον επόµενο
χρόνο και τα επόµενα χρόνια;

Χαρακτηριστικότερο παράδειγµα σ’ αυτό το οποίο λέω είναι
ότι είµαστε η µοναδική χώρα στον πολιτισµένο κόσµο που οι δή-
µαρχοί της αδυνατούν να κάνουν σύστηµα ελεγχόµενης στάθ-
µευσης στα κέντρα των πόλεων, τουλάχιστον, µε αποτέλεσµα να
έχουµε αναρχία και χάος κυκλοφοριακό. Γιατί δεν γίνεται αυτό;
∆εν γίνεται διότι η νοοτροπία του 50% συν 1, του «να τα έχουµε
καλά µε όλους», είναι µία νοοτροπία η οποία είναι διαλυτική. ∆εν
έχω λοιπόν πειστεί για την ανάγκη να αναζητήσουµε συµµαχίες
και ευρύτερες πλειοψηφίες, όταν δεν υπάρχουν πολιτικές δυνά-
µεις οι οποίες έχουν µάθει να συνεννοούνται και να συµβιβάζο-
νται.

Η τελευταία παρατήρηση µε την οποία κλείνω. Αντιλαµβάνοµαι
ότι έχουµε µπροστά µας, η απόφαση της Κυβέρνησης είναι αυτή
και είναι σεβαστή, δύο γύρους εκλογών µέσα στο χρόνο. Εάν θυ-
µάµαι καλά στον προϋπολογισµό του παρελθόντος έτους, το κό-
στος διενέργειας των εθνικών εκλογών ήταν περίπου στα
70.000.000 ευρώ. Ελέγξτε το αν µε απατά η µνήµη µου. Έχω επί-
σης µία επιφύλαξη τι περιλαµβάνεται στον προϋπολογισµό του
τρέχοντος έτους. Το να έχουµε δύο γύρους εκλογών, φοβάµαι
ότι είναι ένα οικονοµικό κόστος το οποίο είναι αρκετά σηµαντικό.
Και µιλώ για κόστος όχι µόνο τεχνικό, αλλά µιλώ και για τα επι-
δόµατα, το ειδικό επίδοµα το οποίο δίνεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, να εξεταστεί και αυτή η
οικονοµική παράµετρος η οποία είναι κρίσιµη σε µία εποχή στην
οποία η Κυβέρνηση και όλη η χώρα δίνει µία τεράστια µάχη για
να σταθεροποιήσει την οικονοµία της χώρας.

Με αυτές τις παρατηρήσεις θέλω να πω ότι η µεταρρύθµιση
είναι επιβεβληµένη, είναι αναγκαίο βήµα για µία σύγχρονη Ελ-
λάδα. Ασφαλώς πρέπει να την υποστηρίξουµε, ανεξάρτητα από
τη σηµερινή µας τοποθέτηση και την ψήφο πρέπει να την υπο-
στηρίξουµε στην καθηµερινή της πράξη εκεί και που θα κριθεί.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, ιδιαίτερα τον κ. Αλευρά, για το πειθαρχηµένο χρονικά
όριο που έθεσε στην οµιλία του.

Τώρα προτείνω να ακούσουµε µε ενδιαφέρον τον κ. Μίµη Αν-
δρουλάκη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ στη Β’ Αθηνών.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝ∆ΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσε κάποιος να πει: «Μήπως πρέπει να αναστείλουµε την
εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» όσο η χώρα είναι σε ζώνη υψηλού
κινδύνου;» Θα µου πείτε και πότε δεν θα είναι; Και τα επόµενα
τρία-τέσσερα χρόνια θα είναι. Άρα η αναστολή θα ήταν επ’ αό-
ριστον για άλλη µία φορά.

Η Κυβέρνηση νοµίζω εκτιµά, ότι ο κίνδυνος χρεοκοπίας της
χώρας επιβάλλει την επιτάχυνση των ριζικών αλλαγών στο κρά-
τος. Θα µου πείτε: «Μα, υπάρχουν ασυµµετρίες στον «Καλλι-
κράτη» και ατελής προετοιµασία». Βεβαίως, δεν έχουµε τα τέλεια
think tank ούτε σαν κράτος, ούτε σαν κόµµατα, κύριε συνάδελφε,
ούτε σαν τράπεζες, ούτε σαν ιδιωτικός τοµέας. Αυτή είναι µία
σκληρή πραγµατικότητα. Αλλά ο Ναπολέων έλεγε: «Ας ξεκινή-
σουµε και βλέπουµε». Ο Κρόµγουελ όταν ίδρυε τον κοινοβου-
λευτισµό είπε ότι «Πήγαµε πολύ µακριά, διότι δεν γνωρίζαµε µε
ακρίβεια πού θα πάµε». Αυτό και για µας µπορεί να εξελιχθεί
εποικοδοµητικά. Μπορεί. Πρώτη παρατήρηση αυτή.

∆εύτερη παρατήρηση. Το νοµοσχέδιο προϋποθέτει την
ύπαρξη συναίνεσης και µάλιστα πολυµερούς συµµαχίας για την
υλοποίηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Αν κρίνουµε από την Αίθουσα,
αυτή η προϋπόθεση κατ’ αρχάς δεν πραγµατώνεται, αλλά ακόµα
και ο σύντροφός µου ο Ψαριανός είπε: «Σωστή µεν η κατεύ-
θυνση, αλλά». Αυτό το «αλλά» πρέπει να το µελετήσει η Κυβέρ-
νηση. «Αλλά, αλλά, αλλά». ∆ηλαδή θέλω να πω ότι µπορεί να µην
υπάρχει ρητή συναίνεση, αλλά υπάρχει υπονοούµενη συναίνεση
σε αυτήν την Αίθουσα για τα θεµελιώδη δεδοµένα του «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», αν εξαιρέσουµε το ΚΚΕ που πράγµατι έχει µία θεµε-
λιώδη αντίθεση.

Τώρα εδώ πού οφείλεται αυτή η αντίρρηση; Σε ένα βαθµό είναι
αυτό το αιώνιο πινγκ-πονγκ µεταξύ των κοµµάτων, άσπρο-µαύρο.
Μία άλλη αντίρρηση µπορεί να προέρχεται από εύλογες δυσα-
ρέσκειες για ορισµένα µικροανακατέµατα που γίνονται στον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ή και από παράλογες δυσαρέσκειες. Υπάρχει µία
εύλογη ανησυχία από τα µικρότερα κόµµατα, διότι πιθανόν οι συ-
νενώσεις να αµφισβητήσουν την ύπαρξη καλών δηµάρχων, για
παράδειγµα του Συνασπισµού που ξέρω και υποστηρίζω. Και
αυτό είναι ένα έλλειµµα στην εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Αλλά η απάντηση σύντροφοι είναι το: «Συµµαχίες, συµµαχίες,
συµµαχίες» έστω σε τοπικό επίπεδο, µέσα από διαδικασίες από
τα κάτω.

Το πρόβληµα δεν είναι λοιπόν ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», αλλά είναι η
ενδεχόµενη, ας πούµε, αυτάρκεια και αυτοδυναµία των µεγάλων
κοµµάτων, ο µονοκοµµατισµός των µεγάλων κοµµάτων ενδεχο-
µένως, η λογική του πάρτα όλα η οποία θα τιµωρηθεί στις εκλο-
γές και η µικρονοϊκή και αποµονωτική αυτάρκεια των µικρών
κοµµάτων. Η Κυβέρνηση και παρότι ο Υπουργός λέγεται ότι είναι
από την Πάρο, δηλαδή του «παίρνω» γιατί αυτό θα πει Πάρος,
είναι από το παίρνω, στην πραγµατικότητα δίνει εξουσίες. Και
µάλιστα διακινδυνεύει. Προσέξτε, η Κυβέρνηση, αγαπητέ Γρη-
γόρη Παριανέ, -Παριανό σε λέω τώρα κάνω σύνθεση των από-
ψεων- διακινδυνεύει. Να εισχωρήσει ένα µεγάλο µερίδιο
κυβερνητικής εξουσίας σε περιφέρειες που ο Θεός να βάλει το
χέρι του, να µην καταληφθούν από τυχοδιωκτικές, λαϊκίστικες
δυνάµεις -εγώ δεν λέω κόµµα, γιατί σε όλα τα κόµµατα υπάρ-
χουν τέτοιες νοοτροπίες -και να σου έρθει ο άλλος και να σου
κάνει αύριο τον αντιπρωθυπουργό και να σου διαλύσει το σύ-
µπαν εν µέσω µάλιστα κρίσης.

Τρίτη παρατήρηση. Βεβαίως η έγνοια όλων σας είναι πώς η
αποκέντρωση θα αποκτήσει µία δυναµική αρµοδιοτήτων. Πράγ-
µατι να µην έχουµε ένα µίζερο άθροισµα των εξουσιών των πα-
λιών νοµαρχιών και των περιφερειών. Σ’ εµένα όµως, ως
αριστερού, υπάρχει και µία άλλη αγωνία. Πώς θα εξασφαλιστεί
στην πορεία σε δεύτερη φάση η ισορροπία αποκέντρωσης-συ-
γκέντρωσης; ∆ιότι είµαστε µία µικρή χώρα µε ισχυρή εθνική συ-
νοχή και δεν µπορείτε εµένα να µου κάνετε τη Μακεδονία ας
πούµε Καταλωνία ή την Κρήτη χώρα των Βάσκων. Θέλω να το
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αντιληφθούµε αυτό το πρόβληµα, βαθύτερα µέσα µας.
Τέταρτον. Κύριοι συνάδελφοι, θα έχουµε αποκέντρωση ή

απλώς αποκέντρωση γραφειοκρατίας, διαφθοράς και πελατεια-
κών δικτύων; Αυτό στην αφετηρία δεν είναι δεδοµένο, είναι µάχη
διαρκής. ∆ηλαδή τα Υπουργεία θα είναι σε τρία χρόνια µικρό-
τερα; Θα έχουµε αποσυµφόρηση των Υπουργείων ή θα έχουµε
νόµο πάρκισον και τα Υπουργεία και τις περιφέρειες;

Και εδώ έχουµε το ακούσιο όφελος επειδή είναι η τρόϊκα. Για
φαντάσου να µην είχαµε την τρόϊκα τι θα γινόταν εδώ πέρα στις
περιφέρειες. Τα λέω γιατί ξέρουµε πού ζούµε.

Τέταρτον. Πολλοί συνάδελφοι, ειρωνεύτηκαν τη δηµοσιονο-
µική πλευρά του νοµοσχεδίου, δηλαδή την ενδεχόµενη εξοικο-
νόµηση πόρων, πάλι ο Θεός να βάλει το χέρι του. Εξοικονόµηση
1,8 δισεκατοµµυρίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µάχη του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αγα-
πητοί Γιώργηδες, Υπουργοί που σας βλέπω εκεί πάνω, η µεγα-
λύτερη µάχη είναι να αποδείξετε στην πράξη ότι το όφελος από
τις οικονοµίες κλίµακος είναι µεγαλύτερο κατά πολύ από το κό-
στος συντονισµού, το κόστος αποκέντρωσης και αναδιάρθρω-
σης. Υπάρχει κόστος και εκεί. ∆ηλαδή θέλω να απευθυνθώ στην
Αριστερά εµού και να την ρωτήσω: ∆εν µας ενδιαφέρει αν το
κάθε ευρώ του φορολογούµενου θα φέρει τη µέγιστη δηµόσια
και κοινωνική αξία. ∆ηλαδή το µέγιστο τελικό αποτέλεσµα για τον
πολίτη;

Τέλος έκτη παρατήρηση. Βεβαίως, δεν υπάρχει -και δεν θα
έπρεπε να υπάρχει τουλάχιστον σ’ αυτή τη φάση- φορολογική
αυτονοµία των περιφερειών. Σε µια άλλη φάση µπορούµε να
δούµε µια µεγαλύτερη ευλυγισία. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ότι θα πάµε σε δηµόσιες υπηρεσίες στην περι-
φέρεια τύπου «MAC DONALD’S», δηλαδή µε µια ισοπεδωτική
οµοιοµορφία.

Η κεντρική Κυβέρνηση πρέπει, βεβαίως, να διασφαλίσει το βα-
σικό στάνταρ των υπηρεσιών ιδίως σε τοµείς όπως είναι η υγεία,
η παιδεία, η δηµόσια ασφάλεια σε όλες τις περιφέρειες, αλλά
ταυτόχρονα πρέπει να διεγείρουµε και ένα δηµιουργικό αντα-
γωνισµό των περιφερειών µαζί µε τους µηχανισµούς της ανα-
γκαίας εξισορρόπησης.

Η άλλη παρατήρηση που θέλω να κάνω στο σηµείο αυτό, κύ-
ριοι συνάδελφοι, επειδή ξέρω τις νοοτροπίες που υπάρχουν, αν
οι περιφερειάρχες έχουν πελατειακή, ψηφοθηρική νοοτροπία,
που είναι πολύ πιθανό σε ορισµένες περιπτώσεις, η αναπτυξιακή
τους λογική θα είναι «δώσε και σε µένα µπάρµπα». Λίγο από εδώ
λίγα από εκεί. Θα υπάρχει διασκορπισµός χρηµάτων, σε µια
στιγµή που χρειαζόµαστε επανατοποθέτηση των πόρων σε το-
µείς υψηλής απόδοσης.

Το µεγάλο στοίχηµα για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι να µπορέσει
να δηµιουργήσει δυναµικούς πόλους ανάπτυξης, µαγνήτες και
κεφαλαίων και ταλέντων, δυναµικές ανταγωνιστικές πόλεις-πε-
ριοχές που θα ενισχύουν την ταυτότητα και τη φήµη τους στην
εθνική, την ευρωπαϊκή και παγκόσµια αγορά. ∆ηλαδή, ας το πω
έτσι, να µου επιτρέψετε την έκφραση, χρειαζόµαστε µια δυνα-
µική και δίκαιη «ανισότητα», η οποία στην πορεία θα φέρει υψη-
λότερα επίπεδα ισότητας και θα γίνουν οι προωθηµένοι πόλοι
«λοκοµοτίβες», για να τραβήξουν µπροστά και τις πιο καθυστε-
ρηµένες περιοχές.

∆ιότι φοβούµαι, κύριοι συνάδελφοι, ότι -επειδή µεγάλωσα σε
µια πάµφτωχη περιοχή- εάν υπήρχε κρατική πολιτική, δεν θα γι-
νόταν ποτέ ο άξονας Άγιος Νικόλαος-Ελούντα πόλος δυναµικής
ανάπτυξης. Το έκανε η ιδιωτική πρωτοβουλία, όχι το κράτος.

Και δεν θέλω περιφερειάρχες οι όποιοι θα είναι «µοίρασε εδώ
µοίρασε εκεί» χωρίς καµµία προτεραιότητα. Και για αυτό λέω
ισορροπία συγκέντρωσης-αποκέντρωσης. Όλα αυτά θα είναι,
όµως, στον αέρα αν δεν τηρήσουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, την
πρώτη αρχή: µην τα κάνουµε χειρότερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Μίµη Ανδρουλάκη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Θεσσαλονίκης της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, κ. Σταύρος Καλαφάτης.

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε το λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η διοικη-

τική µεταρρύθµιση της χώρας αποτελεί όραµα για τη Νέα ∆η-
µοκρατία στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και ως τέτοιο
ξεκινήσαµε να το δροµολογούµε πριν από λίγα χρόνια µέσα από
έναν ειλικρινή -και όχι προσχηµατικό- διάλογο µε κόµµατα και
φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και βέβαια λάβαµε την από-
φαση να το σταµατήσουµε λόγω της οικονοµικής κρίσης.

Σήµερα η Κυβέρνηση σε µια πολύ δύσκολη οικονοµική συγκυ-
ρία -στην οποία κατά την άποψή µας ένα µεγάλο µερίδιο ευθύνης
µε τις πράξεις της φέρει και η ίδια- και µε το πρόσχηµα της εξοι-
κονόµησης πόρων, έρχεται να φέρει ένα νοµοσχέδιο το οποίο
βαπτίζει «µεταρρύθµιση» στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Από τη µια πλευρά λέει ότι εξοικονοµείται ένα ποσό τουλάχι-
στον 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Από την άλλη, όµως, σε καµµία
φάση της ευρύτερης συζήτησης, που συνεχίζεται εδώ και αρκε-
τές εβδοµάδες και αρκετούς µήνες, δεν δικαιολόγησε την πραγ-
µατική διάσταση, αν πραγµατικά υπάρχει πραγµατική διάσταση,
στο κοµµάτι της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στην µεταρρύθµιση που
επιχειρείται. Την µεταρρύθµιση αυτή εγώ προσωπικά την ονο-
µάζω κατ’ επίφαση µεταρρυθµιστική προσπάθεια.

Αν πραγµατικά µιλάµε για µια µεταρρύθµιση στο χώρο της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, συναντάµε το πρόβληµα που αντιµετωπί-
σαµε και εµείς πριν από λίγο χρονικό διάστηµα, του πραγµατικά
υψηλού αυξηµένου κόστους, ούτως ώστε η µεταρρύθµιση στο
χώρο της αυτοδιοίκησης να λάβει πραγµατικές διαστάσεις, να
έχουµε δηλαδή ισχυρές τεχνικές υπηρεσίες, να έχουµε δυνατό-
τητα για ουσιαστικό αναπτυξιακό από πλευράς των φορέων της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, να κάνουµε µια πραγµατικά ισχυρή Το-
πική Αυτοδιοίκηση, που θα δηµιουργεί και θα προβαίνει σε ανα-
πτυξιακό έργο.

Γι’ αυτό και το κόστος για µια τέτοια πραγµατική µεταρρύθ-
µιση είναι υψηλό. Εδώ επιχειρείτε µε πολύ λίγα χρήµατα να βα-
πτίσετε ένα εγχείρηµα το οποίο είναι –ας µου επιτραπεί η
έκφραση- κολοβό, από κάθε άποψη, ως µεταρρύθµιση.

Η διοικητική αναδιάρθρωση της χώρας, κύριε Υπουργέ, είναι
ένα σηµαντικό εγχείρηµα. Είναι ένα εγχείρηµα το οποίο µεταξύ
άλλων θα πρέπει να αποτελεί µέρος µιας ευρύτερης διοικητικής
µεταρρυθµιστικής προσπάθειας στον τοµέα της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης, να ενισχύει πραγµατικά την περιφερειακή ανάπτυξη της
χώρας, να δηµιουργεί διοικητικές δοµές που να είναι βιώσιµες
και λειτουργικές, να υπηρετεί πραγµατικά τον πολίτη, εκµηδενί-
ζοντας τη δηµοκρατία και να είναι προϊόν ενός ειλικρινούς δια-
λόγου µε τους φορείς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Για τους παραπάνω λόγους η διοικητική αναδιάρθρωση του
κράτους θα πρέπει να αντιµετωπιστεί µε ιδιαίτερη υπευθυνότητα
και σοβαρότητα. Όµως, σε καµµία απ’ αυτές τις πέντε παραµέ-
τρους που ανέφερα, τις πέντε απαραίτητες προϋποθέσεις, δεν
παίρνετε πάνω από τη βάση. Γιατί φυσικά και δεν είναι το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο και το συγκεκριµένο νοµοθετικό εγχεί-
ρηµα µέρος µιας ευρύτερης προσπάθειας στο χώρο της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Φυσικά και δεν βλέπουµε να δηµιουργούνται λειτουργικές και
βιώσιµες δοµές στις περιφέρειες και στους δήµους. Φυσικά και
δεν βλέπουµε να βοηθείται ο πολίτης ούτε βλέπουµε προσπά-
θειες µέσα από το νοµοσχέδιο για εκµηδενισµό της γραφειο-
κρατίας, αλλά ούτε βλέπουµε το πώς θα αντιµετωπιστεί το νέο
δεδοµένο, η νέα πραγµατικότητα που θα φέρει τον πολίτη, ιδιαί-
τερα στην περιφέρεια, πολύ πιο αποµακρυσµένο από τα τοπικά
κέντρα αποφάσεων όπως είναι τώρα.

Και βεβαίως από πουθενά δεν συνάγεται και από τις τοποθε-
τήσεις δεκάδων Βουλευτών, αλλά και από διαµαρτυρίες πολλών
εκπροσώπων των φορέων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης ότι πραγ-
µατικά τις προηγούµενες εβδοµάδες υπήρξε ένας ουσιαστικός
και ειλικρινής διάλογος. Όλοι έχουµε, αν θέλετε, και τις προσω-
πικές µας µαρτυρίες.

Εµείς πιστεύουµε, ότι υπάρχουν τρεις βασικές προϋποθέσεις
για να µπορέσουµε να συζητήσουµε σοβαρά για το ζήτηµα αυτό.
Αυτές είναι το χωροταξικό, οι αρµοδιότητες και οι πόροι. Και στις
τρεις κατηγορίες, κύριε Υπουργέ, πήρατε κάτω από τη βάση.

Όσον αφορά το χωροταξικό είναι προφανές και φάνηκε ο τρό-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7957



πος µε τον οποίο λειτουργήσατε στο πώς αντιµετωπίσατε το νέο
χωροταξικό σχεδιασµό και ποια ήταν τα κριτήρια τα οποία ελή-
φθησαν υπ’ όψιν για µια τέτοια προσπάθεια. Το ανέλυσαν ενδε-
λεχώς προηγουµένως πολλοί εκ των συναδέλφων.

Ιδιαίτερα, βεβαίως, για τη Θεσσαλονίκη η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ πριν από το 2004 για πολλά χρόνια την αναδείκνυε στα
λόγια ως τη µητρόπολη των Βαλκανίων, ως την πόλη η οποία θα
πρέπει να παίξει σηµαντικό, κοµβικό ρόλο στο χώρο της Νοτια-
νατολικής Ευρώπης, δηλαδή ένα ρόλο εφάµιλλο ή και καλύτερο
απ’ αυτό των Αθηνών.

Ωστόσο βλέπουµε σ’ αυτήν την προσπάθεια ότι ενώ υπήρχαν
δεσµεύσεις από το Υπουργείο σας να ισχύσουν τα ίδια κριτήρια
πληθυσµιακά και άλλα σε σχέση µε την Αθήνα, να µην ισχύουν
αυτά αφ’ ενός και αφ’ ετέρου βεβαίως να µη γίνεται λόγος για τη
µητροπολιτική λειτουργία της Θεσσαλονίκης, για το µοντέλο δη-
λαδή εκείνο που θα επέτρεπε τη δυναµική της πόλης, την αξιο-
ποίηση του έµψυχου πολιτικού δυναµικού -και όχι µόνο- την
κινητοποίηση των µη κυβερνητικών οργανώσεων, των συνδέσµων
οργανωµένων πολιτών, την ουσιαστική συµµετοχή της πόλης σε
µια προσπάθεια που θα έπρεπε να έχει σαν στόχο την ανάπτυξη
σ’ αυτό το νέο δεδοµένο, σ’ αυτό το νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον,
σ’ αυτές τις νέες προοπτικές που ανοίγονται για την πόλη. Καµ-
µία νύξη λοιπόν, δεν έγινε για την µητροπολιτική διοίκηση στη
Θεσσαλονίκη.

Όσον αφορά τις αρµοδιότητες βλέπουµε ότι από τη µια
πλευρά να µην κοστολογούνται, να µην υπάρχει χρονοδιάγραµµα
σε σχέση µε την άµεση λειτουργία των νέων αρµοδιοτήτων. Και
βεβαίως, δεν υπάρχει και καµµία κοστολόγηση αρµοδιοτήτων για
τη νέα Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως θα βγει, όπως θα βαφτιστεί
απ’ αυτήν την προσπάθεια.

Επίσης, οι πόροι δεν συνδέονται µε τις αρµοδιότητες, όπως
είπα. Και βεβαίως, δεν υπάρχει και κάτι που να µας πείθει ότι γί-
νεται λειτουργικά και χρηµατοδοτικά χρηστικό. Και βεβαίως και
δεν υπάρχει και καµµία ουσιαστική τεκµηρίωση σε όλο το εγχεί-
ρηµα σχετικά µε την εξοικονόµηση πόρων, όπως αυτή εξαγγέλ-
λεται από τον ίδιο τον αρµόδιο Υπουργό.

Πέρα από τις παραπάνω επισηµάνσεις εγείρονται και µια σειρά
από άλλα ζητήµατα. Επιγραµµατικά αναφέρω: Πρώτον, η ταυτό-
χρονη διεξαγωγή των ευρωεκλογών και των αυτοδιοικητικών
εκλογών δεν θα αποτελέσει εµπόδιο στην ανάδειξη των πραγ-
µατικών χαρακτηριστικών των υποψηφίων τοπικών αρχόντων;
Εκείνη τη συγκεκριµένη χρονική στιγµή που θα έχουµε και ευ-
ρωεκλογές µε έντονο, αν θέλετε κοµµατικό χαρακτήρα, δεν θα
υπερκαλύψει τα ατοµικά προσωπικά χαρακτηριστικά των αν-
θρώπων, που θα κατέβουν στον στίβο της αυτοδιοικητικής
µάχης;

∆εύτερον. Η λειτουργία του εγχειρήµατος απαιτεί την ψήφιση
σηµαντικού αριθµού προεδρικών διαταγµάτων, µε συνέπεια να
είµαστε σχεδόν σίγουροι ότι θα υπάρξει πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα, έως ότου τελικά ακόµη και αυτό το συγκεκριµένο νο-
µοθέτηµα –όπως το φέρατε στη Βουλή- να µπορέσει να λει-
τουργήσει στην πλήρη του ανάπτυξη. Σε πολλές δε περιπτώσεις,
θα χρειαστούν χρόνια για να µπορέσουµε να δούµε την πλήρη
ανάπτυξη του συγκεκριµένου εγχειρήµατος.

Τι θα γίνει µε την περιουσία των νοµαρχιών που θα καταργη-
θούν; Θα πάει στο κράτος, στην αιρετή περιφέρεια, στους νέους
δήµους;

Και βεβαίως, υπάρχουν αναπάντητα ερωτηµατικά µε τις χιλιά-
δες κενές θέσεις, αλλά και το σηµαντικό αριθµό των ανέργων
που θα δηµιουργηθεί από το κλείσιµο ή τον περιορισµό των δη-
µοτικών επιχειρήσεων.

Κλείνοντας, δεν θα αναφερθώ σε περιπτωσιολογία για τη Θεσ-
σαλονίκη. Θεωρώ πολύ σηµαντικό το ζήτηµα της µητροπολιτικής
λειτουργίας της πόλης. Θα µπορούσα να πω και για τη Μενεµένη,
το Κορδελιό, τον Εύοσµο και µια σειρά άλλων περιοχών που πι-
θανώς να αδικούνται και αδικούνται σίγουρα από αυτήν την προ-
σπάθεια, τους Αµπελόκηπους και άλλες.

Νοµίζω, όµως, ότι είναι πιο σηµαντικό σ’ αυτήν εδώ την Αί-
θουσα να καταλάβουµε ότι οι µεταρρυθµιστικές προσπάθειες
του επιπέδου αυτού -που επιχειρείται αυτές τις ηµέρες και που
ολοκληρώνεται µε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου- πρέπει να αντι-

µετωπίζονται µε µεγαλύτερη σοβαρότητα και µε µεγαλύτερη
υπευθυνότητα, γιατί ουσιαστικά µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο, ένα
εγχείρηµα, που θα βάλει τη σφραγίδα, όχι µονάχα στη ζωή όλων
των συµπολιτών µας σήµερα, αλλά στη ζωή όλων των συµπολι-
τών µας, των παιδιών µας και των νέων ανθρώπων για τα επό-
µενα είκοσι, τριάντα χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καλαφάτη.

Το λόγο έχει ο υπεύθυνος τύπου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού, Βουλευτής Β’ Αθηνών, κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κρίµα που έφυγε ο κ. Πεταλωτής. Ήθελα να κάνω την εξής πα-

ρατήρηση: Όποιος θέλει µπαίνει και όποιος θέλει βγαίνει από την
Ελλάδα. Και θα ήταν καλό η Κυβέρνηση να µας πει σήµερα -αφού
«βράζει» ο τόπος- εάν είναι εδώ ο κ. Μαντέλης, εάν έφυγε χθες
στις 12 το βράδυ και γύρισε σήµερα το πρωί µε πτήση από την
Ελβετία. Και εν πάση περιπτώσει, να µάθουµε και τις λεπτοµέ-
ρειες περί της απαγορεύσεως εξόδου από τη χώρα. Όταν συζη-
τάµε για σοβαρά θέµατα, όταν γίνονται όσα γίνονται µε τα
οικονοµικά µέτρα στην Ελλάδα, όταν ο λαός υποφέρει και ζητάει,
επιτέλους, διερεύνηση και άπλετο φως σε ορισµένα ζητήµατα,
θα ήταν καλό να ξέραµε από την Κυβέρνηση τι δροµολόγιο ακο-
λούθησε ο κ. Μαντέλης από χθες το βράδυ στις 12.10’ µέχρι σή-
µερα το πρωί στις 7.

Το εύηχο όνοµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» που επιλέξατε για το νοµο-
σχέδιό σας, ίσως θα ήταν πιο ακριβές να το ονοµάζατε «καλά
κράτει», διότι επιδιώκετε µε αυτό το νοµοσχέδιο να κρατήσετε
τον έλεγχο στην πολιτική σκηνή και να ελαχιστοποιήσετε πάση
θυσία την εκλογική σας φθορά. Ίσως, θα µπορούσατε να το ονο-
µάσετε και «Πεισίστρατο», γιατί όπως αναφέρει και η ΚΕ∆ΚΕ,
ούτε πολύ διάλογο κάνατε - απορρίψατε τις δέκα έξι από τις εί-
κοσι πέντε προτάσεις της ΚΕ∆ΚΕ, αυτό είπε ο κ. Κακλαµάνης, ο
∆ήµαρχος Αθηναίων- ούτε ιδιαίτερα συναινετικοί ήσασταν. Θα
µπορούσατε, ίσως, να το ονοµάσετε λόγω του λαϊκισµού και της
πρεµούρας µε την οποία προχωρήσατε στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και
στην παροχή, βέβαια, ψήφων στους µετανάστες και «Θεόδωρο
∆ηλιγιάννη» για να θυµηθούµε τον γνωστό πολιτικό του προ πε-
ρασµένου αιώνα που έχει καταγραφεί στην ιστορία και στη συ-
νείδηση του λαού ως η επιτοµή του λαϊκισµού.

Είχαµε τη δυσάρεστη εµπειρία, κύριε Υπουργέ, να δεχθούµε
την αντιπροσωπεία του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου -της
τρόικας για να το πω έτσι συνοπτικά- στα γραφεία του ΛΑΟΣ στη
Βουλή, µαζί µε τον συνάδελφό µου κ. Πολατίδη. Τώρα, βέβαια,
νοµίζω ότι η συγκεκριµένη τρόικα πρέπει να γράφεται µε ωµέγα
και όχι µε όµικρον γιατί κατατρώει –τρώει η τρόικα- και τα κοι-
νωνικά και τα ασφαλιστικά δικαιώµατα και τους µισθούς. Ο κ.
Ραγκούσης, µίλησε στην τρόικα για εξοικονοµήσεις ύψους 1,2
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Και µας ρωτούσε η τρόικα πού θα βρε-
θούν αυτά τα λεφτά, διότι δεν καταλάβαιναν οι άνθρωποι πού θα
υπάρξει αυτή η εξοικονόµηση, αφού το προσωπικό παραµένει το
ίδιο. Άρα, εάν µιλάµε για περιορισµό των µισθών, των δηµάρχων,
των αντιδηµάρχων, των προέδρων των δηµοτικών συµβουλίων,
προφανώς όχι 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ούτε 200.000.000 ευρώ
δεν θα είναι οι εξοικονοµήσεις, εκτός και εάν υπάρξουν απολύ-
σεις υπαλλήλων, εάν ετοιµάζετε κάποιο τέτοιο «χουνέρι» στον
κόσµο και µας το φυλάτε ως έκπληξη, όπως κάνατε άλλωστε και
µε τα οικονοµικά µέτρα για τα οποία µας επιφυλάξατε το µαρτύ-
ριο της σταγόνας.

Κατά τα λοιπά, προφανώς έχουν δίκιο οι κάτοικοι των Μελισ-
σίων που δεν θέλουν να χαθεί το όνοµα του δήµου τους και προ-
τείνουν το όνοµα Μελίσσια- Πεντέλη. ∆εν ξέρω γιατί δεν το
δέχεστε. Θα καταθέσω το σχετικό υπόµνηµα των κατοίκων των
Μελισσίων στα Πρακτικά της Βουλής.

Το ίδιο κάνουν και έχουν απόλυτο δίκιο οι κάτοικοι του Καµα-
τερού, οι οποίοι έκαναν δηµοψήφισµα και σε ποσοστό 86% ζη-
τάνε να µείνει, αν όχι αυτόνοµος ο δήµος, τουλάχιστον να ενωθεί
µε το Ίλιον όχι µε τους Αγίους Αναργύρους. Επίσης, θα κατα-
θέσω το πρακτικό της ψηφοφορίας του λαού του Καµατερού.
Μήπως, όµως, το κάνετε αυτό γιατί και οι δύο δήµαρχοι είναι του
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ΠΑΣΟΚ; Μήπως ΠΑΣΟΚ συν ΠΑΣΟΚ κάνει πάλι ΠΑΣΟΚ; Γιατί,
όµως, δεν λέµε την αλήθεια. Γιατί συνενώνουµε δύο πράσινους
δήµους µην τυχόν και χάσουµε τον δήµο και περιφρονούµε το
δηµοψήφισµα των πολιτών του Καµατερού -που είναι 86%, επα-
ναλαµβάνω, υπέρ της αυτόνοµης πορείας ή έστω ένωσης µε το
Ίλιον- θα το καταθέσω και αυτό.

Προφανώς, θα πρέπει να εξεταστούν και άλλα αιτήµατα ακρι-
τικών περιοχών, νησιών ορεινών, όπως είναι η Ικαρία, το νησί µου.
Εκεί ζητούν -σε αυτό το ακριτικό νησί- να έχουν τουλάχιστον δύο
δήµους. Είχαν τρεις. Να µειωθούν, εντάξει, να γίνουν δύο. Γιατί
όµως να γίνει ένας δήµος; ∆εν σκεφτόµαστε ότι η πλειοψηφία
του λαού της Ικαρίας, του ακριτικού αυτού νησιού, ζει στον
βορρά και θα πρέπει να διανύει µε χιόνια, µε βροχές, µέσα από
δύσκολους δρόµους σαράντα, πενήντα, εξήντα ή ακόµη και
εβδοµήντα χιλιόµετρα για να πάει από τον βορρά στον νότο µέσα
από αυτούς τους δύσκολους, ορεινούς δρόµους; Τί δηλαδή; Θα
πέσει η ζάχαρη στο νερό, εάν έχει η Ικαρία δύο δήµους;

Και θα καταθέσω εδώ, κύριε Υπουργέ -και έχει πολύ µεγάλη
σηµασία και σας παρακαλώ να το δείτε- µελέτη επιστήµονα, ο
οποίος κάθισε και υπολόγισε ποιο θα είναι το κόστος µε έναν, µε
δύο ή τρεις δήµους. Με έναν δήµο συµβαίνει το απίστευτο. Είναι
τρεις φορές παραπάνω το κόστος απ’ ό,τι εάν θα είχε η Ικαρία
δύο δήµους. Κάντε το επιτέλους, για να µη φαίνεται ότι συζη-
τάµε στο βρόντο σε αυτήν την Αίθουσα και συζητάµε απλώς για
να µας βλέπουν από τις κάµερες και τίποτε να µη γίνεται. Το κό-
στος είναι 3,2 εκατοµµύρια ευρώ µε έναν δήµο, 800.000 ευρώ
µόνο µε δύο δήµους. ∆ηλαδή, µε δύο δήµους στην Ικαρία και
πρόβληµα κοινωνικό λύνεται και µικρότερο κόστος έχετε. Θα κα-
ταθέσω τη µελέτη του Ικαριώτη αυτού επιστήµονα.

Ίσως, ο µεγαλύτερος κίνδυνος είναι αυτό που ετοιµάζετε στη
Θράκη που έχουµε αφήσει ασύδοτο, µε τις γνωστές φασιστικές
πρακτικές, το Τουρκικό Προξενείο, το οποίο θα έπρεπε να έχει
κλείσει. Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα θα είχε κλείσει προ πολλού.
Το προξενείο αυτό ετοιµάζει άνετα τις εξελίξεις, ενθαρρύνοντας
τους τραµπούκους και τα ακραία στοιχεία της µειονότητας, ώστε
να δηµιουργήσουν συνδυασµούς και να πετύχουν να εκλέξουν
απολύτως ελεγχόµενους µουσουλµάνους δηµάρχους.

Ειλικρινά, έχουµε τσεκάρει γιατί κάνουν αυτές τις συνενώσεις
που θα ωφελήσουν την πάγια τακτική της Τουρκίας; Λαµβάνουµε
υπ’ όψιν τη Συνθήκη της Λοζάνης που υπέγραψε ο Ελευθέριος
Βενιζέλος; Λαµβάνεται υπ’ όψιν η αρχή της αµοιβαιότητας;
Έχουµε να κάνουµε µε την Τουρκία. ∆εν είναι γείτονάς µας η Ελ-
βετία, είναι η Τουρκία µε τη γνωστή εθνικιστική, ακραία, επεκτα-

τική τακτική. Θέσατε στην Τουρκία το ζήτηµα που προβλέπει η
Συνθήκη της Λοζάνης γι’ αυτοδιοίκηση της Ίµβρου και της Τενέ-
δου; Πώς είναι δυνατόν να ισχύει µόνο για εµάς η Συνθήκη της
Λοζάνης και να µην ισχύει για τους Τούρκους; Και, εν πάση πε-
ριπτώσει, έχει γίνει στοιχειώδης µελέτη για τους κινδύνους που
υπάρχουν για τη Θράκη;

Αυτά τα διαβόητα είκοσι ένα µνηµόνια, τα οποία ακούµε, που
υπογράψατε µε τον Ερντογάν, θα τα µάθει αυτή η Βουλή; Μήπως
έχουν υπάρξει δεσµεύσεις, συµφωνίες σε αυτά τα µνηµόνια, που
εξυπηρετούν τα αντιδραστικά, τα ακραία στοιχεία της µειονό-
τητας; Και τότε, έχετε σκεφθεί ότι αντί για «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αντί
για «Πεισίστρατο» -όπως είπα στην αρχή- ή αντί για «Θεόδωρο
∆ηλιγιάννη», θα πρέπει να ονοµάσετε το νοµοσχέδιό σας
«Κεµάλ»;

Γιατί εδώ –βλέπετε- το ΠΑΣΟΚ έχει και µία αδυναµία στο
όνοµα Κεµάλ. Το χρησιµοποίησε, εξάλλου, η Κυβέρνησή σας και
στο θέµα της Εκθέσεως στις Πανελλήνιες Εξετάσεις. Μήπως,
λοιπόν, θα πρέπει να το ονοµάσουµε «Κεµάλ»; Μόνο που εδώ ο
τίτλος του δράµατος που θα ζήσουµε δεν θα είναι «στου Κεµάλ
το σπίτι», αλλά «πώς ο Κεµάλ µας κλείνει το σπίτι».

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Αϊ-

βαλιώτη.
Κύριε Ντόλιο, έχετε κάποια παρέµβαση, κάποιες τροποποιή-

σεις ή προσθήκες να κάνετε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κάποιες αναδια-
τυπώσεις διατάξεων και νοµοτεχνικές παρατηρήσεις της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Θα ήθελα να τις κατα-
θέσω στα Πρακτικά για να µοιραστούν στους συναδέλφους Βου-
λευτές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, να τις καταθέσετε
στα Πρακτικά, να διανεµηθεί στους συναδέλφους, να λάβει και
ένα το Προεδρείο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Γεώργιος Ντόλιος καταθέτει
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές παρατηρήσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας από το Κιλκίς κ. Κωνσταντίνος Κιλ-
τίδης να λάβει το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το «από» προσ-
διορίζει την καταγωγή µας. Εγώ είµαι από τη Λακωνία, αλλά είµαι
Βουλευτής Πειραιά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, της
πατρίδας και του λαού, κατά το Σύνταγµα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, τα νοµοθετήµατα κρί-
νονται κατά το αποτέλεσµα στο βάθος του χρόνου. Εκτιµώ δε ότι
µετά το 1974, βήµα-βήµα, αυτή η απαξίωση της πολιτικής έχει
να κάνει και µε την ποιότητα των νοµοθετηµάτων. Αδυνατώ –γιατί
τότε ενηλικιώθηκα- να θυµηθώ νοµοθέτηµα το οποίο να κράτησε
µια γενιά! Έρχεται ο ένας, αλλάζει αυτό που έκανε ο άλλος. ∆εν
είναι τυχαίο δε ότι οι µεγάλοι ηγέτες έµειναν στην ιστορία –και
όχι µόνο στον ελληνισµό- γιατί τα νοµοθετήµατά τους κράτησαν
γενιές και τα θυµόµαστε.

Είπα στην πρωτοµιλία µου για τη διαβούλευση. Τι κρίµα, κύριε
Υπουργέ, να χάνεται αυτός ο πλούτος των σκέψεων και των προ-
τάσεων που ακούστηκαν µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα αυτές τις
ηµέρες! Ποιος θα πετούσε στον κάλαθο των αχρήστων σκέψεις
και προτάσεις, οι οποίες έχουν και φιλοσοφική ενατένιση και θε-

ωρητική προσέγγιση και εφηρµοσµένη πρακτική; Για ποιο λόγο
άραγε; Γιατί άραγε και αυτοί οι ηγέτες στην πατρίδα µας τα τε-
λευταία χρόνια δεν κατανοούν τα µηνύµατα των καιρών, ούτως
ώστε να προκύπτουν νοµοθετήµατα, µεταρρυθµίσεις ουσίας και
όχι µόνο κατ’ όνοµα;

Νιώθω την ανάγκη να επαναλάβω κάτι, γιατί το άκουσα και από
άλλους συναδέλφους. Είναι δυνατόν στην αιτιολογική έκθεση να
παρουσιάζουµε ότι λόγω εφαρµογής µηχανισµού στήριξης κά-
νουµε και τη µεταρρύθµιση για την επόµενη γενιά; Είναι δυνα-
τόν να είναι αιτία αυτού του είδους η µεταρρύθµιση που αφορά
τη ζωή των πολιτών; ∆εν είναι όλα ψωµί σ’ αυτή τη ζωή. Είναι
τιµή, είναι πνεύµα αλληλεγγύης. Είναι, αν το θέλετε, συνύπαρξη
ανθρώπων.

Ακούστηκε και κάτι το οποίο είναι ευτελές και το καταγγέλλω
ως τέτοιο. ∆εν είναι όλοι οι Βουλευτές µικροί που θέλουν να λαϊ-
κίζουν για τους νοµούς τους. Τους αναγκάσατε, κύριε Υπουργέ.
Όταν δεν µιλάµε πουθενά, πού να απευθυνθούν οι συνάδελφοι
για να καταθέσουν τη στοιχειώδη καταγραφή για τους νοµούς
τους, αν δεν µιλήσουν µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα; Αυτό το λέω
γιατί ακούγεται πως µιλώντας κάποιος για το Κιλκίς, την Αχαΐα ή
τη Λακωνία, κάνει κάτι µικρό ή ότι απαξιώνει κατά κάποιον τρόπο
την όποια πολιτική παρέµβαση.
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Κύριε Υπουργέ, από υπάρξεως ανθρωπίνων κοινωνιών οι δήµοι
είναι ενώσεις πολιτών. Και αν δεν το κατανοήσετε, θα το βρείτε
µπροστά σας στην ιστορία. Και οι δήµοι ονοµάζονταν κατά την
ένωση των πολιτών. Μόνο η Θεσσαλονίκη, ξέρετε, ονοµαζόταν
«Θεσσαλονίκη». Έχουµε το ∆ήµο Τρικαίων, το ∆ήµο Πατρέων -τα
ανέφερα στην πρωτοµιλία µου- το ∆ήµο Αθηναίων, το ∆ήµο Λα-
ρισαίων και άλλους δήµους που φέρουν τα ονόµατά τους κατά
τους πολίτες. ∆εν µπορεί να αγνοείται αυτή η παράµετρος. ∆εν
µπορεί η χωροταξία να µη λαµβάνει υπ’ όψιν τη συνύπαρξη
αυτών των πολιτών.

Και προφανώς, σας είπα και στην επιτροπή πως ως γιατρός
κατά την επιστήµη διαβλέπω ότι για τα προσεχή είκοσι, τριάντα
χρόνια, η υφή, η ανθρώπινη υπόσταση µάλλον θα διατηρηθεί έτσι
όπως τη βλέπουµε σήµερα και ότι η ζωή µε την ταχύτητα στην
επικοινωνία και στη συγκοινωνία, θα έχει αυτά τα γνωρίσµατα.

Και προφανώς κατανοούµε όλοι µας –δεν έχουµε κάποιο σύν-
δροµο σώνει και καλά αντιπολιτεύσεως- ότι ναι, χρειάζονται µε-
γαλύτερες γεωγραφικές ενότητες, µεγαλύτερο άθροισµα
πολιτών που µπορούν πλέον να είναι ένωση πολιτών. Αυτό που,
όπως είπα, ήταν ταξίδι µακρινό από το χωριό µου στο διπλανό
χωριό, σήµερα είναι ζήτηµα πέντε λεπτών. Ναι, το κατανοούµε
όλοι και προφανώς όλοι συγκλίνουµε προς αυτήν την αντίληψη.
Το θέµα είναι αν αυτό γίνεται όπως πρέπει.

Και τι γίνεται στην πρωτογενή παρουσία της αυτοδιοίκησης,
κύριε Υπουργέ; Υπηρεσίες παρέχουν κατ’ εξοχήν. Και υπάρχει
ένα ψεύδος που σήµερα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα πρέπει να κα-
ταρριφθεί. Όχι ότι θα µας δείξουν πάντοτε το σωστό στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αλλά εφόσον γίνεται σηµείο αναφοράς η
Τοπική Αυτοδιοίκηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δώστε µας ένα
ενηµερωτικό σηµείωµα για να δούµε το τι ακριβώς συµβαίνει σε
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης γύρω από την Τοπική
Αυτοδιοίκηση και για να δούµε αν έχουν δήµους µε δέκα χιλιάδες
κατοίκους, µε είκοσι χιλιάδες, µε οκτώ και µε δεκαπέντε. Έχουν
µε πέντε οικισµούς και µε δεκαπέντε; Αυτή η ποικιλοµορφία
υπάρχει ή δεν υπάρχει; Και προφανώς υπάρχει για όσους γνω-
ρίζουµε την πραγµατικότητα.

Και αυτές οι υπηρεσίες δεν προστρέχουν προς τον πολίτη
κατά τη σύγχρονη επιταγή –όχι µόνο στην Ευρώπη, αλλά πα-
γκοσµίως- µε το παρόν νοµοσχέδιο. Και πάνω απ’ όλα, υπάρχει
ένα µεγάλο στοίχηµα, κύριε Υπουργέ. Και αυτό είναι η υπαιθρο-
κεντρική αντίληψη. ∆εν είναι δυνατόν να υπάρχει πατρίδα χωρίς
ζώσα ύπαιθρο. Αντιληφθείτε το! Η αστυφιλία πριν από τριάντα
και σαράντα χρόνια έφερε τα γνωστά αποτελέσµατα. Σε δευτε-
ρογενές στάδιο έχουµε δευτερογενή αστυφιλία. Τα χωριουδά-
κια στις µεγάλες πολιτείες µέσα στους νοµούς. Χωρίς ζώσα
ύπαιθρο, δεν υπάρχει πατρίδα, δεν υπάρχει σύνορο.

Και δεν έχουµε προσανατολισµό, καθώς δεν έχουµε διδαχθεί
τίποτα από τα λάθη του παρελθόντος. Ας διαδράµει κάποιος
στην Ευρώπη! Κάθε πέντε χιλιόµετρα, µια κωµόπολη! Κάθε δέκα
χιλιόµετρα, µία πολιτεία! Ανά την επικράτεια, όχι στην Αττική, στη
Θεσσαλονίκη, στη Λάρισα ή στα Γιάννενα! Τέτοιοι προσανατολι-
σµοί χρειάζονται αυτή τη στιγµή µε την ποσοτική συσσώρευση,
αν το θέλετε, για να υπάρξει επιτέλους η ποιοτική µετατροπή
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Τάχα µεγάλες ενότητες και αυτό είναι µεταρρύθµιση! Θα έλε-
γαν στο χωριό µου, «σιγά τα λάχανα»! Ναι, αν βάλουµε κάποιον
απλό πολίτη του δηµοτικού δεν µπορεί να κάνει αυτήν τη µεταρ-
ρύθµιση. Είναι δύσκολο φαινόµενο. Και το ονοµάζουµε «µεταρ-
ρύθµιση»! Ενώνουµε ανθρώπους, τραβάµε κύκλους και λέµε ότι
κάναµε µεγάλες περιφέρειες και αυτό είναι µεταρρύθµιση! Προς
θεού!

Υπάρχει διάλυση των νοµαρχιακών υπηρεσιών! Αυτή τη στιγµή
υπηρετούν τους πολίτες! Οι Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις έχουν
ένα βάθος αιώνος. Είναι δυνατόν να διαλύεται η ∆ιεύθυνση Γε-
ωργίας, η Πολεοδοµία που υπάρχει στην ύπαιθρο και την υπη-
ρετεί; Και θα τη δώσουµε, διαιρώντας την δια του τέσσερα στους
δήµους;

Και θα σταµατήσω µιλώντας για το νοµό µου, όχι µε µαταιό-
τητα ούτε µε τοπικισµούς, απλώς θέλησα να παρέµβω. ∆εν
µπορώ να πω περισσότερα σ’ αυτήν την Αίθουσα, ο νοών νοείτω.
Η µακεδονικότητα της περιοχής της Γουµένισσας πρέπει πάση

θυσία να υποστηριχθεί µε ∆ήµο Γουµένισσας. Και µόνο ∆ήµος
Γουµένισσας, µε µεγάλα λιβάδια κατά την ορεινότητα, σηµατο-
δοτεί τη µακεδονικότητα αυτής της περιοχής.

Θα καταθέσω και για τους άλλους τρεις δήµους, τους υπό-
λοιπους που συνενώνονται, γιατί εκεί έχουµε την τύχη να έχουµε
τη µοναδική από τις Αρχαίες Ευρωπούς που επιθετικά προσδιο-
ρίζεται ως «Ευρωπαίων Πόλις» και ζητούν να ονοµαστούν «∆ήµος
Ευρωπαίων», για να διδάξουµε και στους Ευρωπαίους από πού
προέρχεται ο επιθετικός τους προσδιορισµός.

Θα ήθελα να πω κάτι ακόµα που αφορά τον κοινοτισµό. Και ως
προς αυτό δεν σας αδίκησα, δηλαδή ως προς τον κοινοτισµό που
επιχειρείτε να τον επανασυστήσετε τουλάχιστον στους καποδι-
στριακούς δήµους. Μακάρι να πετύχει! Είναι ένα από τα κυ-
ρίαρχα στοιχεία του ελληνισµού και δεν πρέπει να καταπατηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή, λοιπόν, επανέρχεστε στον κοινοτισµό, υπάρχει µια κοι-
νότητα, κύριε Υπουργέ, η γνωστή Κοινότητα της Νέας Σάντας.
Όταν γινόταν το νοµοσχέδιο του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», θέλησαν να
παραµείνουν όλοι οι Πόντιοι, απανταχού της Ελλάδος, ενωµένοι
ως σηµείο αναφοράς γύρω από τη Σάντα, την ηρωική επτάκωµο
Σάντα του Ποντιακού Ελληνισµού που κατακάηκε. Το ζητά ολό-
κληρος, σύσσωµος ο Ποντιακός Ελληνισµός! ∆εν στοιχίζει τί-
ποτα. Είναι τιµή, είναι µνήµη, είναι και προοπτική, αν το θέλετε,
αυτής της πατρίδος και της όποιας µεταρρύθµισης θέλετε εσείς
να πετύχετε.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Κιλκίς κ. Κωνσταντίνος Κιλτί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κιλτίδη.
Καλείται τώρα ο κ. Ιωάννης Αµοιρίδης να λάβει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Κιλτίδη, µε

το θέµα που τέθηκε για τον Ποντιακό Ελληνισµό. Τις προάλλες
ήταν και η 19η Μαΐου. Θα συµφωνήσω απόλυτα όχι µόνο να γίνει
δήµος, αλλά να ονοµαστεί ποντιακός τόπος αναφοράς ιστορικά.
Συµφωνώ απόλυτα. Μου το έχουν στείλει και εµένα το έγγραφο
οι κάτοικοι της Νέας Σάντας και πραγµατικά νιώθω ότι συνει-
σφέρω ως Πόντιος προς αυτήν την κατεύθυνση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, υπηρετώ είκοσι χρόνια στην Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση µέσα από τοπικά, µέσα από εθνικά, µέσα από ευρω-
παϊκά και µέσα από παγκόσµια δίκτυα ως εκπρόσωπος των
πολιτών, αλλά και των θεσµικών οργάνων.

Γυρίζοντας όλο τον κόσµο, είδα ότι κάθε περιοχή έχει τη δική
της ταυτότητα, κάθε περιοχή έχει τη δική της ιστορία, τη δική
της πρωτοβουλία και προσπαθεί να ξεχωρίσει, να κάνει κάτι δια-
φορετικό, ώστε να γίνει τόπος προορισµού, τόπος ανάπτυξης.
Και γίνεται µία µάχη, θα έλεγα, µεταξύ των τοπικών αρχών, ένας
υγιής ανταγωνισµός, µία συνέργεια. Και όχι όπως είχε ξεκινήσει
η προηγούµενη κυβέρνηση, να υλοποιήσει το ∆’ Κοινοτικό Πλαί-
σιο Στήριξης µια πρόταση για την αυτοδιοίκηση, µέσα από πό-
λους ανάπτυξης, εθνικούς, πρωτεύοντες, δευτερεύοντες,
τριτεύοντες. Είχε κάνει ανταγωνιστικές τις πόλεις. Όποια πόλη
δηλαδή, είχε τη δυνατότητα να έχει ένα δίπολο, όπως η Λάρισα
µε το Βόλο, θα είχε τελειώσει τη δική µου περιοχή, που είναι η
Πιερία. Μεταξύ Θεσσαλονίκης που ήταν ένας εθνικός πόλος και
η Λάρισα µε το Βόλο που ήταν ένα πρωτεύον δίπολο, η Κατερίνη
δεν είχε κανένα µέλλον.

Έτσι ήταν ο σχεδιασµός, γιατί δεν είχαν προλάβει να κάνουν
καµµία µελέτη. Ήταν µια παλιά µελέτη, αν θυµάµαι, επί Τρίτση,
την οποία βιάστηκε να προτείνει η προηγούµενη κυβέρνηση για
να προλάβει το ∆’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, µιας και της ζη-
τούσε τότε, η Ευρωπαϊκή Ένωση µία µεταρρύθµιση.

Σήµερα, σίγουρα δεν πρέπει να υπάρχουν «κόκκινες» γραµµές
στους αριθµούς. Η αυτοδιοίκηση δεν είναι µαθηµατικά, αλλά και
στα µαθηµατικά υπάρχουν καµπύλες. ∆εν υπάρχει «κόκκινη»
γραµµή στον αριθµό των δήµων, υπάρχει «κόκκινη» γραµµή στις
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αρµοδιότητες και στη χρηµατοδότηση, για να µπορεί αυτό το
σχήµα να επιβιώσει, να δηµιουργήσει ανάπτυξη και πραγµατικά
να δώσει ίσες ευκαιρίες στην περιφέρεια, όπως δίνει και στα
αστικά κέντρα. Γιατί, άκουσα συναδέλφους από τα αστικά κέ-
ντρα, οι οποίοι µίλησαν για συνοµοσπονδίες και είπαν: «Ας µη
µας φοβίζουν οι συνοµοσπονδίες». Ναι, είµαστε αυτόνοµα κοµ-
µάτια, αλλά είµαστε αναπόσπαστα της χώρας.

Θα σας πω κάτι. Ένας συνάδελφος σε αστικό περιβάλλον,
είδε χθες σε µια εφηµερίδα εθνικής κυκλοφορίας: «Μισό ευρώ,
η φρατζόλα το ψωµί». Στη δική µου περιοχή είδα, ότι µ’ αυτό που
έγινε, τώρα που θερίζονται τα στάρια, προτείνουν αγορά στη
µισή τιµή. Είναι διαφορετικά αυτά, είναι το πώς το βλέπει ο κα-
θένας.

Άρα, κάθε περιοχή έχει τις δικές της άµυνες, τις δικές της προ-
οπτικές και τη δική της οπτική γωνία να βλέπει τα θέµατα και τα
ζητήµατα. Άρα, δεν µπορούµε οριζόντια να πούµε, ότι αφού αυτό
συµβαίνει σε µια πυκνοδοµηµένη αστική περιοχή θα συµβαίνει
και σε µία περιοχή ορεινή, µία περιοχή που είναι στον κάµπο ή µια
περιοχή, η οποία έχει τη δική της ιστορικότητα.

Άρα, ας µη µένουµε στις «κόκκινες» γραµµές, ως προς τον
αριθµό. Όµως, δεν µπορούµε να πάµε και στο άλλο άκρο. Είναι
σαν να λέµε έχουµε µια επιχείρηση, η οποία έχει παµπάλαιες
εγκαταστάσεις, µπάζει από παντού νερά και έχουµε κάνει ένα
καινούργιο κτήριο µε νέα µηχανήµατα και εµείς λέµε, δεν θα ξε-
κινήσουµε να κάνουµε παραγωγή γιατί πρέπει να αλλάξουµε
θέση στα µηχανήµατα και δεν συµφωνούµε στη θέση των µηχα-
νηµάτων. ∆ηλαδή, πάµε από το ένα άκρο στο άλλο.

Άρα, πρέπει να υπάρχουν πραγµατικά αντικειµενικές προσεγ-
γίσεις και οριζόντια, αλλά και καθετοποιηµένα στις περιοχές οι
οποίες θα δώσουν λύση όσο το δυνατόν καλύτερη. Αλλά δεν στα-
µατάει η προοπτική. Η προοπτική ήταν και είναι µία διοικητική µε-
ταρρύθµιση και παράλληλα µια αναθεώρηση του χωροταξικού
στον τουρισµό, στη βιοµηχανία, στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας.

Θα πρέπει, παράλληλα µε όλα αυτά να δούµε και την αναθε-
ώρηση του ΕΣΠΑ. Έχει προταθεί ήδη το ΕΣΠΑ στις περιοχές,
στις περιφέρειες. Όµως, τώρα ξεκινάει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», σε
λίγες µέρες γίνεται νόµος του κράτους. Οι κατανοµές θα γίνουν
τώρα βάσει των δήµων που υπάρχουν σήµερα, τα έργα, τις ανά-
γκες, τις µελέτες, τις αναπτυξιακές µελέτες; Γιατί, ξέρετε, κάθε
δήµος έχει µια αναπτυξιακή µελέτη, κάποιοι δήµοι έχουν και ISO.
Τι θα κάνουµε τώρα; Πώς θα σχεδιάσουµε; Θα περιµένουµε
µέχρι τα Χριστούγεννα να ξεκινήσουν οι νέοι δήµοι, να κάνουµε
καινούργιες αναπτυξιακές µελέτες, να δούµε ποια έργα έχουν
µια προτεραιότητα και θα βοηθούν περισσότερο το νέο δήµο;

Αυτός είναι ένας προβληµατισµός που θα πρέπει να υπάρξει
σε όλους µας και κυρίως στους τοπικούς άρχοντες που σήµερα
υπηρετούν. Πρέπει να υπάρξει τώρα και άµεσα σχεδιασµός -αυτή
τη στιγµή- για να δούµε τις προτεραιότητες και σε κάθε περιφέ-
ρεια, όπου θα γίνει άµεσα ένα περιφερειακό συµβούλιο, να ξεκι-
νήσουν τα έργα, να υπάρχει ένας δηµοκρατικός διάλογος σε
τοπικό, νοµαρχιακό και µετά σε περιφερειακό επίπεδο, να προ-
ταθούν κάποια έργα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα µιλήσω λίγο για την Πιερία. Μέσα
από την εµπειρία µου όλο αυτόν το χρόνο, κατέθεσα µια πρό-
ταση και είπα όλη η Πιερία να γίνει ένας δήµος. Στην αρχή ακού-
στηκε περίεργο, µεγάλο, όµως ας δούµε κάποια θέµατα, γιατί
είπαµε να γίνει ένας δήµος.

Η Πιερία είναι µία επαρχία. ∆εν έχει εκτός από την Κατερίνη
δεύτερο αστικό κέντρο. Είναι η Κατερίνη και οι υπόλοιπες κωµο-
πόλεις. Σήµερα προτείνουµε να γίνει η πόλη των ογδόντα πέντε
χιλιάδων µε την απογραφή του 2001 -εγώ από την εµπειρία µου,
από το δήµο στα ρολόγια της ∆ΕΗ, βλέπω ότι θα πιάσει τις εκατό
χιλιάδες -ένας δήµος των δεκαεπτά και ένας δήµος των είκοσι
επτά, που στα χαρτιά είναι δεκαεπτά. Ουσιαστικά µένουν εκεί
δώδεκα µε δεκαπέντε χιλιάδες άνθρωποι.

Θα έχουµε ένα δήµο «τέρας», ένα µεγάλο δήµο, ο οποίος θα
πρέπει να υπηρετήσει από πλευράς της πολεοδοµίας, που είναι
το σηµαντικότερο, τους υπόλοιπους δήµους. Θα κοιτάξει τους
άλλους δήµους ή τον κεντρικό δήµο;

∆εύτερον, στην Κατερίνη υπάρχει σήµερα ένα ποτάµι το οποίο

από τη µία πλευρά που είναι η πόλη, είναι φτιαγµένο όλο -µε πλα-
κόστρωτα, αποχετεύσεις- και από την άλλη είναι η παλιά κοινό-
τητα η οποία πάει στον άλλο δήµο και η οποία έχει σκουπίδια.
Και εµείς αντί να έχουµε αυτήν την κοινότητα στο δήµο, να προ-
τείνουµε την κοινότητα στο δήµο της Κατερίνης -που είναι το πο-
τάµι που χωρίζει και αναπτύσσει τις πόλεις- έχουµε στο δήµο της
Κατερίνης εντάξει µία κοινότητα η οποία είναι στα τριάντα πέντε
χιλιόµετρα, προς τα πάνω.

Λέω λοιπόν, η Κατερίνη να είναι ένας δήµος, γιατί όπως είναι
η νοµαρχία ο νέος δήµαρχος θα είχε εγκατασταθεί µέσα, θα είχε
τις υπηρεσίες του έτοιµες, τη δεύτερη πολεοδοµία της νοµαρ-
χίας για τον υπόλοιπο νοµό, έτοιµες µελέτες, έτοιµο προσωπικό
στην τεχνική υπηρεσία, έτοιµος να δηµοπρατήσει έργα, να µη
χάσει ούτε µία µέρα.

Αν αγαπητοί συνάδελφοι, πριν δώδεκα χρόνια λέγαµε ότι οι
εξήντα τέσσερις κοινότητες της Πιερίας, θα γίνουν τρεις δήµοι,
θα µας έλεγαν τρελούς. Σήµερα, γιατί να µην το κάνουµε ένα να
µη χάσουµε άλλα δώδεκα χρόνια; Και υπάρχει αποδοχή απ’
όλους τους πολίτες. Οι αποστάσεις της Κατερίνης απ’ όλα τα ση-
µεία είναι ακριβώς στο µέσο του νοµού. Με την ΠΑΘΕ και την
13η εθνική οδό σε δέκα λεπτά, σε οκτώ λεπτά, σε έντεκα λεπτά
είσαι παντού, σε όλο το νοµό.

Άρα, νοµίζω ότι ήταν µια πολύ σωστή πρόταση όπως εφαρµό-
στηκε στη Ρόδο, που έχει την ίδια έκταση, τον ίδιο πληθυσµό. Η
Μυτιλήνη και η Κέρκυρα είναι ίδιοι µε την Πιερία. Ας τολµήσουµε
πιλοτικά στην ηπειρωτική Ελλάδα να κάνουµε ένα «νησιωτικό
δήµο». Γιατί δεν τολµούµε, αφού κάνουµε ένα τόσο µεγάλο
βήµα, ένα µεγάλο τόλµηµα να αποδείξουµε ότι είµαστε καινοτό-
µοι, ότι µπορούµε διαφορετικά να δούµε τα πράγµατα και να πεί-
σουµε ως προς τον αριθµό, ότι όσο λιγότεροι είναι οι δήµοι τόσο
περισσότερες ευκαιρίες ανάπτυξης θα έχουµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, «ιδού η Ρόδος, ιδού η Κατερίνη, ιδού
η Πιερία, ιδού και το πήδηµα»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµοιρίδη.
Παρακαλείται ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος, Βουλευτής Λα-

κωνίας, να λάβει το λόγο.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Κύριε Πρόεδρε, πήρα ένα ερέθισµα ευθύνης πολιτικής από τον

πατριωτικό λόγο, το λόγο ευθύνης του συναδέλφου, κ. Ανδρου-
λάκη. Τον άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή. Πριν όµως πω κάποιες
σκέψεις και κάποιες απόψεις αναφορικά µε τον πολιτικό περί-
γυρο γύρω από το νοµοσχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», οφείλω πριν απ’
όλα να κάνω µία τοποθέτηση πάνω στο άρθρο 1.

Κύριε Υφυπουργέ, ακόµα ηχούν στα αυτιά µας, οι διαβεβαιώ-
σεις του κ. Ραγκούση σε ό,τι αφορά το διάλογο, σε ό,τι αφορά τη
διαβούλευση. Ακόµα ηχούν στα αυτιά µας οι διαβεβαιώσεις οι
οποίες έλεγαν το εξής απλό. Ότι θα γυρίσει όλες τις ΤΕ∆Κ, τις
Τοπικές Ενώσεις ∆ήµων και Κοινοτήτων της Ελλάδας και θα κάνει
διάλογο µαζί τους και θα ακούσει τις προτάσεις τους.

Όλα αυτά µας τα έλεγε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
και µε πολύ µεγάλη λύπη θα πρέπει να σας πω, ότι τουλάχιστον
σε ό,τι αφορά -για να έρθω λίγο αργότερα στις γενικές πολιτι-
κές παρατηρήσεις- το Νοµό Λακωνίας και τις προτάσεις της Το-
πικής Ένωσης ∆ήµων και Κοινοτήτων του Νοµού Λακωνίας,
φοβάµαι ότι δεν τις διάβασε διότι ξέρετε, αυτός ο διάλογος τε-
λικά ήταν προσχηµατικός. Ο διάλογος έγινε, αλλά έγινε στη νο-
µαρχιακή επιτροπή του ΠΑΣΟΚ, στη Σπάρτη και έγινε µε το
συνάδελφο Βουλευτή κ. Γρηγοράκο.

Το αποτέλεσµα είναι αυτό το οποίο είναι εδώ προς ψήφιση,
ενώπιον µας. Και να θυµίσω λοιπόν, το βασικό µας επιχείρηµα σε
ό,τι αφορά την ιστορικότητα που πρέπει να σεβαστεί η ελληνική
πολιτεία των νέων δήµων.

Η ιστορικότητα, κύριε Υφυπουργέ, είναι ένα συγκριτικό πλεο-
νέκτηµα της χώρας. ∆εν είναι µια ιδιαιτερότητα, δεν είναι ένας
πολιτικός εγωισµός, δεν είναι ένας τοπικισµός. Αν υπάρχει ένα
συγκριτικό πλεονέκτηµα στο οποίο θα έπρεπε να έχει επενδύσει
η χώρα µας, είναι στην εκµετάλλευση µε θεσµική θωράκιση και
«θεσµικό κοστούµι» αυτής της ιστορικότητας. ∆εν το κάνατε.
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Ξεχάσατε τη Μονεµβασιά, ξεχάσατε το Γεράκι, ξεχάσατε το
Μυστρά. Το να δίνετε ιστορικές έδρες στην Αρεόπολη δεν σας
καλύπτει. Καλώς το κάνατε που τη δώσατε στην Αρεόπολη την
ιστορική έδρα για το δήµο της Μάνης. Όµως, γιατί δεν το κάνατε
αυτό στη Μονεµβασιά; Γιατί δεν το κάνατε στο Γεράκι; Γιατί αντί
να κρατήσετε το Μυστρά ως αυτοτελή δήµο, φροντίσατε να πε-
τάξετε ένα κοκαλάκι και να πείτε ως ιστορική έδρα της Σπάρτης
ο Μυστράς;

Είναι αυτή µια προσεγµένη –αν θέλετε- αξιολόγηση των προ-
τάσεων των Τοπικών Ενώσεων ∆ήµων και Κοινοτήτων; Και πού
είναι η ισότητα, η ισονοµία και η ισοπολιτεία, αναφορικά µε την
τήρηση των κριτηρίων των ορεινών και µειονεκτικών περιοχών;
Καλώς το κάνατε για το κοµµάτι της Μάνης στη Μεσσηνία.
Καλώς το κάνατε στην Αρκαδία. Γιατί δεν το κάνετε στη Λακωνία
για το ∆ήµο Οινούντος;

Και ακόµα κάτι άλλο, για να σας αποδείξω την ασυνέπεια
λόγων και έργων. Υπάρχει µια περιοχή στο νοµό –και θα τελει-
ώσω την αναφορά µου στη Λακωνία µ’ αυτό- που είναι η περιοχή
της Νεάπολης. Φέρει όλα τα κριτήρια της νησιωτικότητος. Εκείνο
το οποίο µετράει δεν είναι η τυπική προσέγγιση των πραγµάτων,
αλλά η ουσιαστική. Όλα τα έχει, µα όλα και έχει ένα επιπλέον –
αν θέλετε- επιχείρηµα ότι µε δικό σας νοµοθέτηµα, µε τον περι-
φερειακό σχεδιασµό, αλλά και το γενικότερο χωροταξικό
σχεδιασµό, προβλέπεται η Νεάπολη να είναι η πύλη διασύνδε-
σης µε το νησιωτικό χώρο.

Ξεχάσατε το χωροταξικό; Ξεχάσατε ότι µε το χωροταξικό το
περιφερειακό, που είχε ψηφιστεί επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, προ-
βλέπεται να είναι χώρος οικιστικής ανάπτυξης; Όλα αυτά βορά
σε µια επιπόλαιη, για µένα, προσέγγιση. Αν µη τι άλλο δεν θέλω
να δεχτώ ότι υπάρχει και σκοπιµότητα. Οι πολίτες ξέρουν. ∆εν
το κάνετε ούτε αυτό. Άρα, για ποιο διάλογο µιλάτε; Για ποια συ-
ναίνεση µιλάει ο κ. Ανδρουλάκης;

Ξέρετε ποια είναι τα δύο πολιτικά συµπεράσµατα; Σας τα είπα
και στη συζήτηση επί της αρχής. Το ένα είναι ότι αποµονωθήκατε
πολιτικά. ∆εν µπορεί να ζητάει, κατά σώφρονα τρόπο, ο κ. Αν-
δρουλάκης συναίνεση, γιατί χωρίς τη συναίνεση δεν µπορεί να
εφαρµοστεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Και καλώς το λέει. Μα, τη συναί-
νεση την αρνηθήκατε εσείς. Επιλέξατε συνειδητά την πολιτική
αποµόνωση. Κανένα κόµµα δεν σας στηρίζει σ’ αυτήν την προ-
σέγγιση ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία ούτε το Κοµµουνιστικό Κόµµα
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός. Είναι δική
σας επιλογή αυτή, που σηµαίνει ότι επιλέξατε συνειδητά να έχετε
τα δήθεν οφέλη απ’ αυτήν τη µεταρρύθµιση.

∆εν πρόκειται για µεταρρύθµιση. Είναι ένα συνονθύλευµα –αν
θέλετε- διατάξεων, που πάτε να κάνετε ένα «αδειανό πουκάµισο»
-όπως σας είπα- και για τον Α’ βαθµό αυτοδιοίκησης και για το Β’.

Το δεύτερο συµπέρασµα το οποίο βγαίνει είναι ότι το εξής. Εί-
χατε µια ιστορική ευθύνη. Η χώρα περνά κρίσιµες στιγµές και οι-
κονοµικά και κοινωνικά και πολιτικά. Ήταν η πρώτη σας ευκαιρία
να εκµεταλλευτείτε αυτή τη διαδικασία της διοικητικής µεταρ-
ρύθµισης, που δεν είναι µεταρρύθµιση, που δεν είναι τοµή, για να
δώσετε µια διέξοδο στα κοινωνικά αδιέξοδα, για να προστατεύ-
σετε το πολιτικό σύστηµα. Αυτό γίνεται µόνο µέσα από τη σύν-
θεση των απόψεων και τη σύγκλιση των δράσεων. ∆εν το κάνατε
αυτό και είναι µια πολύ µεγάλη χαµένη ευκαιρία που δεν το κά-
νατε. Έχετε τεράστιες ευθύνες γι’ αυτό.

∆εν µπορεί να µιλάτε για µεταρρύθµιση αυτή τη στιγµή, όταν
επιλέγετε ένα µικρό κοµµάτι της κρατικής λειτουργίας, που είναι
η αυτοδιοίκηση. Πείτε µου τι κάνετε για το κράτος. Μιλάτε όλοι
για το κράτος. Τι κάνετε για το κράτος; Το αφήνετε αλώβητο.
Έχετε διασπάσει –όχι εσείς- απ’ το παρελθόν το ενιαίο της πολι-
τικής διοίκησης των κρατικών υποθέσεων σε κάθε νοµό. Το διοι-
κητικό µόρφηµα του νοµού διατηρείται. Τι κάνατε γι’ αυτό;

Το βαθύ κράτος που είναι οι εφορίες, η αρχαιολογία, τα δα-
σαρχεία, η Αστυνοµία, το Λιµενικό, ποιος τους διοικεί όλους αυ-
τούς; Ποιος τους εποπτεύει; Ποιος τους ελέγχει; Τα Υπουργεία;
Από ποιους ταλαιπωρείται το κράτος αυτό; Από τη λειτουργία
όλων αυτών των ανθρώπων που έχουν αυτονοµηθεί από την έλ-
λειψη πολιτικής εποπτείας. ∆εν οφείλατε πρώτα να αποκατα-
στήσετε το ενιαίο της πολιτικής διοίκησης σε κάθε νοµό µε
κάποιο µετακλητό, να κάνετε και εξοικονόµηση –αν θέλετε- µέσα

από διαδικασίες ΑΣΕΠ ή Βουλής, µε ανθρώπους που είναι ακοµ-
µάτιστοι και να κάνουν αυτή τη δουλειά; Μα, τα µεγαλύτερα προ-
βλήµατα τα οποία θα αντιµετωπίσουν οι αυριανοί δήµοι θα είναι
από την κακή λειτουργία των κρατικών υπηρεσιών, που είναι το
βαθύ κράτος και το µέγα µέρος των αρµοδιοτήτων, όλοι αυτοί
που ταλαιπωρούν καθηµερινά τον Έλληνα πολίτη.

Φοβάµαι ότι είχατε µια ιστορική ευκαιρία και την πετάξατε. Και
σας το λέω καλόπιστα αυτό το πράγµα. ∆εν µπορεί αυτήν τη
στιγµή να ισχυρίζεστε ότι είστε µεταρρυθµιστές, διότι αν διαβά-
σετε την εισηγητική έκθεση, η οποία υπάρχει στο σχέδιό σας, τα
ίδια λέγατε για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση το 1993, τα ίδια λέ-
γατε για τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Εσείς οι ίδιοι «δολοφονείτε» τα
δικά σας παιδιά. ∆εν µπορεί να γίνει πιστευτό αυτό το πράγµα.
Κάνατε καµµία αξιολόγηση των θεσµών, που εσείς ψηφίσατε, για
να έρθετε σήµερα και να πείτε ότι τους βελτιώνετε; Σε καµµία
περίπτωση.

Έχετε ανακαλύψει, για µένα –και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- ένα συγκεκριµένο πολιτικό σχεδιασµό. Έχετε επιλέξει τον
έλεγχο του πολιτικού συστήµατος -τον υπαινίχθη νωρίτερα ο κ.
Ανδρουλάκης- µε το νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίσατε για τους µε-
τανάστες, µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», και µε τη διαφαινόµενη –αν θέ-
λετε- αλλαγή του εκλογικού νόµου. Μάλλον λάθος τρόπο
διαλέξατε να το κάνετε αυτό.

Και θα πω κάτι που δεν αποτελεί προσωπική αιχµή για σας.
Κάποτε ο Μπέρναρντ Σω είχε πει το εξής: «Νοµίζει ότι τα ξέρει
όλα. ∆εν ξέρει τίποτα, είναι προφανές ότι θα γίνει πολιτικός».
Φροντίστε να αποστείτε απ’ αυτήν την προσέγγιση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστολάκο.
Παρακαλείται ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης να λάβει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον την τοποθέτηση του συναδέλ-

φου, του κ. Ανδρουλάκη. Πάντα τον ακούω µε πολύ µεγάλη προ-
σοχή. Εκείνος δηλώνει αριστερός, εγώ δηλώνω δεξιός, αλλά
µπορούµε να συνεννοηθούµε εν πάση περιπτώσει σ’ αυτήν τη
χώρα σε κάποια βασικά πράγµατα.

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον αυτή τη συλλογιστική ότι αυτό
είναι ένα θέµα το οποίο θα απαιτούσε ευρύτερη συναίνεση.
Πράγµατι, κύριε Ανδρουλάκη, έτσι είναι. Ποιος ευθύνεται, όµως,
για το ότι µια τόσο µείζονα και κρίσιµη µεταβολή δεν µπορεί να
επιτύχει αυτή τη συναίνεση; Ευθύνεται η Αντιπολίτευση; Όχι.

Η ευθύνη βαρύνει αποκλειστικά και µόνο την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ, η οποία δεν έφτιαξε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αλλά µαγάρισε
το ιερό όνοµα ενός σπουδαίου Έλληνος που µας άφησε τον
Παρθενώνα να τον βλέπουµε και να τον θαυµάζουµε, βάζοντας
τον «ΠΑΣΟΚΡΑΤΗ» να λέγεται «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»! ∆ιότι το µόνο
πραγµατικό κριτήριο το οποίο έθεσε, αγαπητέ κύριε Ανδρου-
λάκη, η κυβέρνηση του κ. Ντόλιου είναι πώς θα εξασφαλίσει την
πολιτική ηγεµονία του ΠΑΣΟΚ. Εσείς εκπροσωπείτε εδώ την Κυ-
βέρνηση, αγαπητέ.

Και εγώ θα έρθω στα συγκεκριµένα και θα θεωρούσα πολύ µε-
γάλη µου τιµή να µου απαντήσετε στα συγκεκριµένα. Γιατί πολ-
λοί που µας παρακολουθούν θέλουν επιτέλους να καταλάβουν
τι συµβαίνει µε τον «ΠΑΣΟΚΡΑΤΗ»!

Ερώτηµα πρώτο, κύριε Ανδρουλάκη. Όλη η συζήτηση γίνεται
βάσει των πληθυσµιακών κριτηρίων. Πολύ ωραία. Πότε έγινε, βρε
παιδιά, η τελευταία απογραφή, για να ξέρουµε ποια είναι τα
πραγµατικά πληθυσµιακά κριτήρια της χώρας; Το 2001. Τι χρο-
νολογία έχουµε τώρα; 2010! Είναι δυνατόν να πιστεύει κανένας
ότι η εικόνα της απογραφής του 2001 απηχεί την πραγµατικό-
τητα του 2010; Όχι. Μάλιστα.

Ερώτηµα, κύριε Υφυπουργέ, αν µπορείτε να απαντήσετε εκτός
εάν δεν το γνωρίζετε. Γιατί βιαστήκατε τόσο πολύ και αφού θέ-
λετε να κάνετε αυτήν την τόσο σπουδαία, που µας είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός, που µας είπε ο κ. Ανδρουλάκης, µεγάλη διοικη-
τική συνένωση δεν κάνατε πρώτα µια καινούργια απογραφή, για
να έχουµε τα πραγµατικά στοιχεία της χώρα και να µην έχουµε
διαφωνίες; Προς τι αυτή η βιασύνη; Θα µπορούσατε να κάνετε
µια απογραφή, να ξέρουµε τα πραγµατικά στοιχεία και να µπο-
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ρούµε να συνεννοηθούµε ως προς τις συνενώσεις. ∆εν το κά-
νατε. Γιατί; Γιατί βιάζεστε για τις εκλογές του Νοεµβρίου. Γιατί
προτάσσετε του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τον «ΠΑΣΟΚΡΑΤΗ»;

Ερώτηµα δεύτερο, κύριε Υφυπουργέ. Θα µου επιτρέψετε να
πω –δική µου εκτίµηση είναι- ότι είχατε χθες το θράσος, διότι
περί θράσους πρόκειται, να απαντήσετε στο δικό µου ερώτηµα
για το τοπικό δηµοψήφισµα, φερ’ ειπείν στο Καµατερό ή στο Ελ-
ληνικό, µε µια υποκρισία που δεν ταιριάζει σε εσάς. Αν σας έβα-
λαν να το πείτε, κακώς το είπατε.

Απαντώ ποια είναι η υποκρισία. Σηκώνεται ο κ. Ντόλιος, κύριε
Πρόεδρε, και απαντά: «Μα, ο Κώδικας ∆ήµων και Κοινοτήτων για
να έχει σωστά τα δηµοψηφίσµατα, θα έπρεπε να έχει εκδώσει
προεδρικό διάταγµα». Και γιατί δεν εκδώσατε εσείς οι µεγάλοι
δηµοκράτες του Αριστερού Ανδρουλάκη το προεδρικό διάταγµα,
οκτώ µήνες στην εξουσία, για να µπορούν να γίνουν, προ της
µεγάλης αυτής διοικητικής µεταρρυθµίσεως, που θέλετε να
έχετε τη µεγάλη κοινωνική και δηµοκρατική συναίνεση, κύριε Αν-
δρουλάκη, νόµιµα τοπικά δηµοψηφίσµατα, εσείς το κόµµα της
δηµοκρατίας και της αλλαγής;

∆εν το κάνατε, κύριε Υφυπουργέ, διότι δεν θέλατε να ακού-
σετε οι τοπικές κοινωνίες. ∆εν φτάνει που δεν θέλατε, έχετε και
το θράσος να κρύβεστε πίσω από ένα προεδρικό διάταγµα που
και εσείς ευθύνεστε που δεν υπάρχει, όπως φυσικά και ο κ. Παυ-
λόπουλος πρωτίστως. Μην ξεχνάµε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση. Θα µπορούσε να είχε εκδώσει αυτό το προεδρικό
διάταγµα. Καλό θα ήταν να µας πει στην οµιλία του γιατί δεν το
εξέδωσε πεντέµισι χρόνια. Θα έπρεπε να υπάρχουν τοπικά δη-
µοψηφίσµατα.

Μην χαµογελάτε, κύριε Παυλόπουλε!
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν χαµογελάω.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ -Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Με αυτήν την κίνηση που

κάνατε να µην προχωρήσετε εσείς στη διοικητική µεταρρύθµιση,
αφήσατε στο ΠΑΣΟΚ την ευκαιρία να καθιδρύσει την ηγετική του
ηγεµονία. Περί αυτού πρόκειται.

Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. Να µας πείτε. ∆εν εκδώσαµε οκτώ
µήνες τα προεδρικά διατάγµατα, διότι δεν θέλαµε να ακούσουµε
τις τοπικές κοινωνίες. Είναι µια αντρίκια εξήγηση. Όχι όµως να
µας λέτε «∆εν µπορεί να γίνει δηµοψήφισµα γιατί δεν έχουν εκ-
δοθεί προεδρικά διατάγµατα», που εσείς έπρεπε να είχατε εκ-
δώσει, γιατί αυτό είναι πολιτική υποκρισία.

Έρχοµαι στο τρίτο ερώτηµα. Με ρωτάει ο ∆ήµαρχος Παπά-
γου. ∆εν έχω εξήγηση να του δώσω. Εδώ είναι αντιπροσωπευ-
τικό το σύστηµα, κύριε Ανδρουλάκη. Είστε και εσείς Βουλευτής
Β’ Αθηνών. Πρέπει να σας ενδιαφέρουν τα ερωτήµατα των τοπι-
κών κοινωνιών. Με ρωτάει, λοιπόν, γιατί κ. Γεωργιάδη στην υπό-
λοιπη χώρα έχουµε πληθυσµιακό κριτήριο τους δώδεκα χιλιάδες
και στο Λεκανοπέδιο και στη Θεσσαλονίκη έχουµε τις είκοσι
πέντε χιλιάδες; Ποια είναι η διαφορά για να καταλάβουµε. Εάν
είναι το κριτήριο των δώδεκα χιλιάδων το ενιαίο σε όλη τη χώρα,
όπως είχε αποφασίσει η ΚΕ∆ΚΕ από το 2007 να είναι ενιαίο το
πληθυσµιακό κριτήριο, θα είχαµε ακριβώς επτά δήµους παρα-
πάνω. Από τους τριακόσιους είκοσι πέντε θα ήµασταν στους
τριακόσιους τριάντα δύο. Αυτό θα ήταν που θα άλλαζε, επτά
δήµοι.

Τώρα αν µου πει ο σεβαστός κ. Ανδρουλάκης, όταν για επτά
δήµους παραπάνω θα χανόταν η µεγάλη διοικητική µεταρρύθ-
µιση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και αυτή θα ήταν η αποτυχία του σχε-
δίου, εγώ θα το δεχτώ. ∆εν µπορώ να το πιστέψω όµως. Αυτοί,
όµως, οι επτά δήµοι είναι: Tο Ελληνικό, που ο ∆ήµαρχος κάνει
απεργία πείνας. Σας ρώτησα και χθες. Πήγε κάποιος από τη δη-
µοκρατική σας διακυβέρνηση να δει αυτόν το ∆ήµαρχο που κάνει
απεργία πείνας; Πήγε κάποιος από εσάς µεγάλος δηµοκράτης
να βγει στο Ελληνικό, να ρωτήσει τι συµβαίνει και ο κόσµος αντι-
δρά; Κανένας!

∆εύτερος δήµος που θα είχε σωθεί είναι ο ∆ήµος Καµατερού.
Για να δείτε πώς αν είχατε ακολουθήσει την ΚΕ∆ΚΕ και την από-
φαση της περί ενιαίου πληθυσµιακού κριτηρίου, όλα αυτά τα
προβλήµατα που τώρα συζητάµε και που διαταράσσουν τη συ-
νένωση µεταξύ µας και τη µεγάλη πολιτική συναίνεση, κύριε Αν-
δρουλάκη, θα είχαν λυθεί. Θα είχαν λυθεί πότε, δηλαδή;

Εάν η Κυβέρνηση του κ. Παπανδρέου δεν επεδείκνυε αυτή την

πρωτοφανή πολιτική αλαζονεία. Αυτό που ζούµε τις τελευταίες
ηµέρες µε τον «ΠΑΣΟΚΡΑΤΗ» δεν είναι ότι νοµοθετεί µια κυβέρ-
νηση. Είναι ότι µια κυβέρνηση βιάζει την ελληνική κοινωνία, νο-
µοθετεί χωρίς να τη ρωτήσει για κάτι που θα επηρεάσει όχι τους
επόµενους µήνες, αλλά τις επόµενες δεκαετίες της ζωής της.
Ποιος σας έδωσε αναρωτιέµαι ένα τέτοιο δικαίωµα;

Εσείς οι δηµοκράτες να µην κάνετε ένα δηµοψήφισµα για µια
τόσο µεγάλη συνένωση, όπως ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»! Μα αν δεν κά-
νετε για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αν δεν κάνετε για το µεταναστευ-
τικό, αν δεν κάνετε για την ένταξη στο ευρώ, αν δεν κάνετε για
τη Συνθήκη της Λισαβόνας, για τι κάνετε πια δηµοψηφίσµατα
εσείς οι µεγάλοι δηµοκράτες; Πραγµατικά αναρωτιέµαι.

Θα µου πείτε δεν έχετε εκδώσει ακόµα τα αναγκαία προεδρικά
διατάγµατα. Το αντιλαµβάνοµαι, αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα για σας. Θα µπορούσε να σας βοηθήσει εδώ ο κ.
Θάνος Πλεύρης που είναι καλός νοµικός, να το γράψει τώρα στο
κυλικείο το προεδρικό διάταγµα, να σας το δώσει να το δηµοσι-
εύσετε, αν δεν έχετε εγγράµµατους συνεργάτες να το γράψουν.
Όµως, έχετε. Η πολιτική βούληση σας λείπει. ∆εν θέλετε να τα
εκδώσετε, γιατί δεν θέλετε να ακουστούν οι τοπικές κοινωνίες.

Κλείνω µε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ. ∆ιαβάζω, κύριοι συ-
νάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, διάφορους από εσάς που έχουν υπογρά-
ψει τοπικά αιτήµατα στις εκλογικές τους περιφέρεις. Τα έχω
συγκεντρώσει και εγώ αυτά που γράφουν τα blogs και αυτά που
έχουν ανακοινώσει οι διάφοροι δήµοι. Θα έχει πολύ πλάκα να
δούµε Βουλευτές ΠΑΣΟΚ να έχουν υπογράψει σε τοπικά αιτή-
µατα κατά των συνενώσεων και να έρχονται εδώ και να υπερψη-
φίζουν το άρθρο 1. Θα έχει πολύ πλάκα αυτό! Θα έχει πολύ
πλάκα, δηλαδή, να έχουµε Βουλευτές τόσο γελοίους, οι οποίοι
θα θέλουν να έχουν και «την πίτα ολόκληρη και το σκύλο χορ-
τάτο»!

Αυτή η ονοµαστική ψηφοφορία για το άρθρο 1, λοιπόν, έχει
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για να δούµε εάν έχει δίκαιο ο ελληνι-
κός λαός που θεωρεί πολλούς Βουλευτές καραγκιόζηδες ή όχι!
Εγώ έχω συγκεντρώσει όλους τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, έναν
προς έναν και αύριο θα δούµε τι ψήφισε ο καθένας από αυτούς
που πάει στις τοπικές κοινωνίες και λέει άλλα και έρχεται εδώ και
πράττει άλλα.

Γιατί, αγαπητέ κύριε Ανδρουλάκη -και κλείνω- αυτό θα είναι
µια µεγάλη µεταβολή του πολιτικού µας συστήµατος. Να έχουµε
Βουλευτές που να µπορούν να λένε και στην περιφέρεια τα ίδια
και στην Αίθουσα τα ίδια. Αυτός θα ήταν πράγµατι ένας σπου-
δαίος «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Γεωργιάδη.

Καλούµε τον κ. Γείτονα, Αρκάδα µεν Βουλευτή της Β’ Αθηνών
δε, να λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω την αίσθηση ότι ο µεν Καλλικράτης του Παρθενώνα ανή-

κει στην ιστορία..
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μαζί µε τον Ικτίνο.
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ναι. Το δε πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙ-

ΚΑΡΑΤΗΣ»…
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: «ΠΑΣΟΚΡΑΤΗΣ»!
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: … δεν ανήκει ούτε στο ΠΑΣΟΚ,

ούτε στο ΛΑΟΣ, ανήκει στο λαό.
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι από όλη τη συζήτηση επί της

αρχής και όπως συνεχίζεται και στα άρθρα αναδείχθηκε η αξία
αυτής της µεγάλης εµβέλειας µεταρρύθµισης µε το πρόγραµµα
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» που διαµορφώνει µια εθνικά αναγκαία -το το-
νίζω- νέα αρχιτεκτονική για τη δοµή της τοπικής αυτοδιοίκησης
πρώτου και δεύτερου βαθµού και της αποκεντρωµένης διοίκη-
σης.

Πραγµατικά δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί δεν µπορούσε να υπάρ-
ξει συνεννόηση στη Βουλή. Άκουσα τα περί συναίνεσης. Τα περί
συναίνεσης τα λέµε, κύριε Πρόεδρε αλλά είναι δύσκολη η συ-
ναίνεση στην κορυφή, µακάρι να την επιτύχουµε στη βάση. Του-
λάχιστον ας επιζητούµε οι πολιτικοί στην κορυφή τη συνεννόηση.

Εγώ δεν αντιλήφθηκα µάλιστα, δεδοµένων και των διδαγµά-
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των της ιστορίας, τη στάση των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, που στάθηκε πάλι απέναντι, σέρνει πάλι το χορό των
αντιδράσεων απέναντι σ’ αυτό το πρόγραµµα. Είναι µια µάχη χα-
ρακωµάτων. Πρέπει να το αντιληφθείτε, κύριοι συνάδελφοι. ∆εν
οδηγεί πουθενά.

Γιατί παρουσιάζεστε, ενώ δεν θα πρέπει να είστε, ούτε πιστεύω
ότι είστε, υπερασπιστές και υπέρµαχοι της διατήρησης του συ-
γκεντρωτικού και πελατειακού κράτους; Θα µπορούσαµε, λοι-
πόν, να έχουµε συνεννόηση πάνω σε µια µεγάλη µεταρρύθµιση,
που όπως είπα είναι εθνική αναγκαιότητα, αλλά αν θέλετε έχει
και την επικύρωση της πρόσφατης λαϊκής εντολής.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 1, κύριε Πρόεδρε. Με το άρθρο 1,
πραγµατικά επαναθεµελιώνεται η πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση.
Έχουµε τους τριακόσιους είκοσι πέντε νέους ισχυρούς δήµους,
µε ενισχυµένη την οικονοµική αυτοδυναµία και τη διοικητική αυ-
τοτέλεια. Πιστεύω ότι έτσι αποκτούν πραγµατικές δυνατότητες
για να µπορούν πρώτον, να χειριστούν και να διαχειριστούν τα
«του οίκου» τους, µε ικανοποιητικό τρόπο, προσφέροντας υπη-
ρεσίες ποιότητας στους πολίτες που τις έχουν ανάγκη, αλλά και
δεύτερον -και αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία και στη συγκυρία,
αλλά και στην εποχή µας- να παίξουν αναπτυξιακό ρόλο στις το-
πικές κοινωνίες που έχουν πολλές δυνατότητες, αξιοποιώντας
αυτές τις δυνατότητες των κοινωνιών και τους διατιθέµενους πό-
ρους. Αυτό αν το επιτύχουµε και µπορούµε να το επιτύχουµε µε
τις νέες ισχυρές ενότητες, είναι ένα µεγάλο επίτευγµα και θα παί-
ξει σηµαντικό ρόλο για την πρόοδο της χώρας.

Τώρα για τη χωροθέτηση -και µε αυτό θα κλείσω- ακούστηκαν
πολλά. Εγώ θέλω να πω ότι υπάρχουν γενικά αντικειµενικά κρι-
τήρια, πληθυσµιακά και άλλα για τη χωροθέτηση, υπάρχουν και
ειδικά κριτήρια για τις νησιωτικές περιοχές ή τους ορεινούς
όγκους. Εγείρονται βέβαια ενστάσεις.

Εγώ επειδή έχω διατελέσει και Υπουργός στο ΥΠΕΧΩ∆Ε, δεν
ξέρω να υπήρχε ποτέ µια ιδανική χωροθέτηση, τέλεια χάραξη δι-
οικητικών ορίων. ∆εν µπορεί κανένας να βρει ιδανική λύση.
Πάντα προσπαθούµε και επιδιώκουµε τη χρυσή τοµή. Άρα, θα
µπορούσα να πω ότι ορισµένες αντιδράσεις είναι ενδεχοµένως
και δικαιολογηµένες.

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, µιας και επικαλεστήκατε την αρκαδική
µου καταγωγή, θα µπορούσα να έχω κάποιες άλλες απόψεις, σε
σχέση µε αυτά που γίνονται στην Αρκαδία, στα οποία, γενικά
συµφωνώ. Θα µπορούσα όµως να έχω σε επιµέρους διαφορε-
τική άποψη. Όπως και για τη Β’ Αθηνών για ορισµένες συνενώ-
σεις.

Τι προσφέρει όµως αυτό Ορθοτοµώ, εγώ ή ο καθένας από
εµάς την αλήθεια Όχι έγιναν τόσες συζητήσεις. Τι προσφέρει η
µονοπώληση της αλήθειας Και πολύ περισσότερο, δεν προσφέ-
ρει οπωσδήποτε στάση κοµµάτων και Βουλευτών, η οποία στη-
ρίζει πραγµατικά και υποθάλπει ξεπερασµένους τοπικισµούς ή
προσωπικές φιλοδοξίες.

Άρα, η χωροθέτηση έγινε µε βασικά κριτήρια. Είναι ευτύχηµα
ότι το Υπουργείο ακούει ό,τι πρέπει να ακούσει και επίσης, κλεί-
νει τα αφτιά του σε ορισµένα αιτήµατα εξαιρέσεων. Γιατί, για
µένα, δεν πρέπει να επαναλάβουµε λάθη του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»
όπου έγιναν κατόπιν πιέσεων εξαιρέσεις. Καλώς δεν γίνονται και
δεν πρέπει να γίνουν εξαιρέσεις.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε –να µη καταναλώσω άλλο χρόνο- επι-
σηµαίνοντας κάτι το οποίο πιστεύω έχει ιδιαίτερη σηµασία για
την επιτυχία του εγχειρήµατος, άλλα και για να καθησυχάσουν οι
αντιδράσεις, όποιες και αν είναι. Και τι είναι αυτό Να εφαρµο-
στούν από την αρχή –και να ενισχυθούν µάλιστα, µέσα από το
παράγωγο δίκαιο, κύριε Υπουργέ-τα προβλεπόµενα πράγµατι
στο νονµοσχέδιο αντίβαρα, θεσµικά, διοικητικά και λειτουργικά,
που µπορούν εν πολλοίς να αποτρέψουν τον κίνδυνο -γιατί από
αυτό µπορούµε να έχουµε πρόβληµα- υδροκεφαλισµού της
έδρας των νέων δήµων –από αυτό ξεκινούν οι πολλές αντιδρά-
σεις, κάποιοι νοµίζουν ότι η έδρα θα παίζει κάποιον ιδιαίτερο
ρόλο, φοβούνται υπερεξουσία της έδρας δηλαδή, του νέου
δήµου- καθώς και της υπερσυγκέντρωσης εξουσίας στο δή-
µαρχο και έτσι να αποδυναµωθούν οι παλιοί δήµοι, οικισµοί κ.λπ.
και να µαραζώσουν.

Αυτό λοιπόν, είναι κλειδί. Από την αρχή, επειδή ξεφύτρωσαν
τέτοια προβλήµατα στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και έχουµε τραυµατική
εµπειρία, πρέπει να αποφευχθούν. Να ενισχυθούν και εφαρµο-
στούν ακριβώς τα αντίβαρα, έτσι ώστε να υπάρχει συµµετρία σε
σχέση µε την εξυπηρέτηση και την ανάπτυξη όλων των συνε-
νούµενων δήµων και ως και τη δίκαιη αντιµετώπιση των πολιτών
όλων των δήµων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε ιδιαιτέ-
ρως τον κ. Γείτονα και για την πειθαρχία στο χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
µου δίνετε λίγο χρόνο για να κάνω µια σύντοµη παρέµβαση

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μάλιστα, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα κάνω αυτή τη
σύντοµη παρέµβαση γιατί µίλησε ο συνάδελφος, ο κ. Γείτονας ο
οποίος έκανε µια χρήσιµη τοποθέτηση.

∆εν απαντώ σε παραληρήµατα! ∆εν απαντώ σε τοποθετήσεις
περί ακριτικών περιοχών, όπου η ακριτικότητα γίνεται επιχείρηµα
για να ζητήσουµε δύο ή τρεις δήµους. Εγώ είµαι από ακριτική
περιοχή. Νοµίζω πλέον το ολίσθηµα έχει ξεπεράσει κάθε όριο σ’
αυτήν την Αίθουσα.

Ήταν πολύτιµή η παρέµβαση του κ. Γείτονα και µας δίνει την
ευκαιρία να πούµε το εξής, γιατί µίλησε για αντίβαρα. Υπάρχει
ένας δήµαρχος και ένα δηµοτικό συµβούλιο. Υπάρχει αντιδή-
µαρχος σε κάθε Καποδιστριακό δήµο. Υπάρχει τοπικό συµβούλιο
σε κάθε δηµοτική κοινότητα, το οποίο έχει προϋπολογισµό.
Υπάρχει πρόεδρος του τοπικού αυτού συµβουλίου, ο οποίος
παίρνει έξοδα κίνησης, συµµετέχει στις συνεδριάσεις του τοπι-
κού συµβουλίου µε δικαίωµα ψήφου, όταν συζητούνται θέµατα
της δηµοτικής του κοινότητας. Υπάρχουν τοπικά συµβούλια σε
όλες τις τοπικές κοινότητες. Υπάρχει πρόεδρος ο οποίος διαχει-
ρίζεται την πάγια προκαταβολή και ο οποίος συµµετέχει στις συ-
νεδριάσεις του δηµοτικού συµβουλίου, µε δικαίωµα ψήφου, όταν
συζητιούνται θέµατα της τοπικής του κοινότητας. Υπάρχουν βέ-
βαια και οι εκπρόσωποι όλων των κοινοτήτων, όλων των χωριών,
ακόµη και κάτω από τριακόσιους κατοίκους.

Μιλάω για συγκεκριµένα θεσµικά αντίβαρα. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο, κύριε συνάδελφε, το οποίο έλαβε υπ’ όψιν πάρα πολλά
πράγµατα. Έγινε πολύς λόγος εάν εκτιµήσαµε τις αδυναµίες του
«ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ». Σαφώς τις εκτιµήσαµε. Γιατί φτάσαµε στη λο-
γική το να επιχειρήσουµε να ανασυστήσουµε την έννοια της κοι-
νότητας και να εφαρµόσουµε τη δηµοτική δηµοκρατία µε τέτοιο
τρόπο, έτσι ώστε και να έχουµε επαρκή αναπτυξιακά µεγέθη,
αλλά και για να µη χαθεί η τοπική εξουσία;

∆ιότι διαπιστώσαµε ότι ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» είχε κάποια κενά.
Παραδείγµατος χάριν, υπήρχαν κενά σε αρκετά χωριά, τα οποία
οι κοινότητες –οι κοινωνικές κοινότητες, όχι οι διοικητικές- επι-
χείρησαν και τα κατάφεραν να τα υποκαταστήσουν, δηµιουργώ-
ντας άλλες θεσµικές δοµές. Οι πολιτιστικοί σύλλογοι, ακόµη και
αθλητικοί σύλλογοι, οι σύλλογοι των γυναικών υποκατέστησαν
την Τοπική Αυτοδιοίκηση εκεί όπου δεν υπήρχε ο «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑΣ».

Υπήρξε πολύ µεγάλη µελέτη, ευλαβική προσήλωση σ’ αυτή την
προσπάθεια των τεσσάρων µηνών για να φτάσουµε σε αυτό το
νοµοθέτηµα. Η ευγένεια και η κοσµιότητα, µας κρατάει σ’ αυτήν
τη θέση και δεν απαντάµε σε παραληρηµατικές τοποθετήσεις,
σε άδικες επιθέσεις και εν πάση περιπτώσει, σε µια σαφή προ-
σπάθεια παραχάραξης όλης αυτής της δουλειάς που έχει γίνει
µέχρι τώρα.

Ευχαριστώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα µιλήσετε πλήρως
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι οχτώ λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πόσο χρόνο θέλετε να µου δώσετε

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7969



εσείς Θα ικανοποιήσω την επιθυµία σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχετε το λόγο για τέσ-

σερα λεπτά, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τέσσερα λεπτά. Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε ενδιαφέρον. Θέλω όµως να

σας πω το εξής. Μην επαίρεστε για τη στάση σας. Είστε οι πλέον
αλαζόνες! Και θα σας πω γιατί.

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό, ώρες πριν, να λέει: «Εξαντλή-
σαµε κάθε διάλογο, κάθε επαφή µε την κοινωνία. Είδαµε τους
δηµάρχους, ακούσαµε δηµοτικούς συµβούλους κτλ». Εγώ θα τα
δεχθώ όλα αυτά. Τη Βουλή θα την ακούσετε ∆ιαφορετικά –όπως
καταλαβαίνετε- να σηκωθούµε να φύγουµε. Να µη µαταιοπο-
νούµε µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. ∆ιότι ο κύριος Υπουργός
είπε: «Τέρµα, δεν αλλάζω τίποτα». ∆εν υπήρξε πιο αλαζονική συ-
µπεριφορά Υπουργού µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα!

Και δεν είναι µόνο ότι είστε αλαζόνες, αλλά µας υποβιβάζετε,
µας υποβαθµίζετε όλους, διότι καθόµαστε εδώ τόσες ώρες, προ-
σπαθούµε να σας µεταφέρουµε µηνύµατα των τοπικών κοινω-
νιών και ούτε καν τα αντιλαµβάνεστε. Εκ προοιµίου έχετε
απορρίψει οποιαδήποτε τροποποίηση. Εάν αυτό δεν είναι το απο-
κορύφωµα τις αλαζονείας, τότε ποιο είναι

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Ροντούλη,
δεν υπάρχει δήλωση του Υπουργού που να λέει: «∆εν αλλάζω τί-
ποτα». ∆εν υπάρχει.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραία. Θα ψάξω στα Πρακτικά ώρες
πριν ο οποίος είπε: «Ό,τι έγινε, έγινε».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆εν υπάρχει τέ-
τοια δήλωση.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Άρα, λοιπόν αφήνετε παράθυρο αλ-
λαγών. Εγώ ακόµη και να το δεχθώ αυτό που λέτε. Θα γίνουν αλ-
λαγές

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Να βρείτε τη δή-
λωση του Υπουργού.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα γίνουν αλλαγές στη χωροθέτηση
των δήµων Σας ερωτώ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Ροντούλη, µιλή-
στε αυτοτελώς.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εγώ µιλάω καθαρά. ∆εν µιλάω πο-
λιτικάντικα!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο Υφυπουργός έκανε
µια παρατήρηση. Συνεχίστε, σας παρακαλώ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ποια παρατήρηση; Κακώς την
έκανε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μπορεί να είναι αβά-
σιµη. Συνεχίστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τώρα ακούστε τη διαβούλευση του
ΠΑΣΟΚ. Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι. Θα τα καταθέσω και
στα Πρακτικά.

Ρώτησε –λέει- ο κύριος Υπουργός την τοπική κοινωνία, τους
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, τους τοπικούς Βουλευτές και αφού τους
ρώτησε, πήρε και τις υπογραφές τους, πήρε και τα µηνύµατά
τους.

Έχω ένα κείµενο και κοιτάξτε τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι,
εδώ έχουµε µνηµείο υποκρισίας. Εδώ τώρα, έχουν βάλει την υπο-
γραφή τους –αυτός είναι ο διάλογος που κάνατε;- Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ και αφορά την περίπτωση του ∆ήµου Βοΐου. Εδώ, λοι-
πόν, σ’ αυτό το χαρτί –να µη πω τι χαρτί είναι- δεν υπάρχει τί-
ποτα. Ούτε σφραγίδα. Τίποτα! Σε αυτό το χαρτί έχουν βάλει την
υπογραφή τους οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ για να γίνει, παρα-
δείγµατος χάριν, στο ∆ήµο Βοΐου, έδρα η Σιάτιστα και έχουν
βάλει την υπογραφή τους, κοιτάξτε που.

Αυτό το χαρτί πήρε ο κύριος Υπουργός, αυτό το χαρτί είδε,
αυτό το χαρτί εµφάνισε στο δήµαρχο που πήγε στο Υπουργείο
και ρωτούσε να µάθει, τι γίνεται, ποιες είναι οι θέσεις κτλ. και
εµφάνισαν αυτό το χαρτί. Αυτός είναι ο διάλογος που κάνατε!
∆ιάλογος υποκριτικός. ∆ιάλογος κωφών!

Βεβαίως έχω και µία τοποθέτηση –θα είµαι ακριβής στο χρόνο,
κύριε Πρόεδρε- του Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ του κ. Βλατή για το

ίδιο θέµα. Λέει λοιπόν: «Το θέµα του ∆ήµου Βοΐου και το λάθος
που έκανε το Υπουργείο, να τοποθετήσει την έδρα στη Σιάτιστα»,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, αγαπητοί συνάδελφοι, «…που είναι η
µεγαλύτερη πόλη, αυτό ανέδειξε χάσµατα που είναι αγεφύρωτα
και ενστάσεις που δεν έχουν καµµία σχέση µε τους παράγοντες
µεταξύ των τοπικών κοινωνιών».

Αυτός ο Βουλευτής έχει βάλει την υπογραφή του εδώ. Είναι
παράνοια, δεν έχει ξαναδεί τέτοιο πράγµα ο κόσµος! Έχει βάλει
την υπογραφή του, στην επιτροπή λέει ότι «άλλα αντί άλλων»
κάνει το Υπουργείο και δηµιουργείται το ερώτηµα: «Τι θα ψηφί-
σουν οι βουλευτές σας σε παρόµοιες περιπτώσεις»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, για να είµαι συνεπής στην υπό-
σχεση που σας έδωσα.

Ο συγκεκριµένος Βουλευτής τώρα που θα γίνει ονοµαστική
ψηφοφορία για το άρθρο 1, τι θα ψηφίσει; Θα ψηφίσει αυτό που
επιτάσσει η συνείδησή του, όπως λέει το Σύνταγµα, ή θα ψηφί-
σει αυτό που θα του υποδείξετε εσείς, ή µάλλον θα του επιβάλει
ο κ. Ραγκούσης διά των πιθανών διαγραφών, που είναι δυνατόν
να υπάρξουν από τον κ. Παπανδρέου, αν κάποιος από εσάς τολ-
µήσει και σηκώσει ανάστηµα;

Αυτό το διάλογο κάνετε. Είστε αλαζόνες και στις επόµενες
εκλογές Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα σας καταδικάσουν οι τοπι-
κές κοινωνίες, γιατί τις εµπαίζετε µέχρι τώρα!

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ήθελα να διευκρινίσω
ότι αυτό το αντίνοµο, που έφερε ο κ. Ροντούλης, µε την υπο-
γραφή του Βουλευτού σε δύο σηµεία, που αντιτίθενται µεταξύ
τους δεν είναι παράνοια. Για την ακρίβεια λέγεται στα λατινικά
absurdum, που σηµαίνει «λογικό παράδοξο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά, της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες
και οκτώ εκπαιδευτικοί και τριάντα γονείς από το 12ο ∆ηµοτικό
Σχολείο Κατερίνης Πιερίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Μολονότι µιλάµε για το άρθρο 1, ως µία ενότητα, δηλαδή για τη
χωροταξία, το περιορισµένο του χρόνου από τη µία πλευρά, σε
ό,τι αφορά τα µεγάλα ζητήµατα, τα οποία υπάρχουν σε όλον τον
υπόλοιπο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», καθώς και το γεγονός ότι ακόµη και οι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, συµπεριλαµβανοµένου του εισηγητή,
ενέµειναν σε ζητήµατα, τα οποία αφορούν το σύνολο, µου δίνουν
το δικαίωµα να επιστρέψω σε τέτοια θέµατα, προτού καταλήξω
µε τα θέµατα της χωροταξίας. Τέτοια ζητήµατα άλλωστε θεωρώ
ότι έχουν δευτερεύοντα χαρακτήρα σε σχέση µε το µεγάλο θε-
σµικό ζήτηµα, δηλαδή αυτό της αδυναµίας εφαρµογής του όλου
εγχειρήµατος και του «µετέωρου βήµατος», όπως είπα χθες, το
οποίο επιχειρείτε.

Είπε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ και δεν µπορώ, ούτε πρόκειται να
ανεχθώ αυτού του είδους την προπαγάνδα: «Πεντέµισι χρόνια τι
έκανε εκείνο το Υπουργείο Εσωτερικών; Εµείς τολµάµε αυτό που
δεν τολµήσατε»! Ό,τι και να λέτε στο ΠΑΣΟΚ, δεν πρόκειται να
περάσει η προπαγάνδα, την οποία ξέρουν όλοι οι δήµαρχοι και
όλοι οι νοµάρχες όλης της Ελλάδας. Την ξέρουν και όσοι πρό-
σκεινται στο ΠΑΣΟΚ, συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου της
ΚΕ∆ΚΕ τότε κ. Κουκουλόπουλου και της τότε Προέδρου της
ΕΝΑΕ, κ. Γεννηµατά.

Κατέρρεε η Τοπική αυτοδιοίκηση το 2004 και οι δύο «µεταρ-
ρυθµίσεις» δηλαδή, και η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση από το 1994
και η Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ Βαθµού µέσω του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ»,
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οικονοµικά είχαν αποτύχει. Εάν δεν γινόταν ο ΘΗΣΕΑΣ και ο ν.
3345/2005 η Τοπική Αυτοδιοίκηση θα «είχε ξεχαστεί». Και το ξα-
ναλέω ο ΘΗΣΕΑΣ έδινε διπλάσια λεφτά σε πέντε χρόνια, από ό,τι
σε επτά χρόνια ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ». Και µε προληπτικό έλεγχο
από τον Ιούλιο του 2005 και από εκεί και πέρα µέχρι τελευταίο
ευρώ στο διαδίκτυο, µε την πλήρη αδιαφάνεια του «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ» την εποχή εκείνη. Το ίδιο γινόταν και µε τη Νοµαρχιακή
Αυτοδιοίκηση. Αυτά έκανε η κυβέρνηση Καραµανλή. Στήριξε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, στάθηκε στα πόδια της και ξεκινήσαµε τη
µεταρρύθµιση. Ήταν η οικονοµική κατάσταση, που δεν το επέ-
τρεψε.

Θυµίζω, λοιπόν, στους αγαπητούς συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ.
Ο ίδιος ο Αρχηγός τους τον Νοέµβριο του 2008 στο «Βελλίδειο»
στη Θεσσαλονίκη, είπε -όπως είχαµε συµφωνήσει όλες οι αυτο-
διοικητικές δυνάµεις και το Υπουργείο- ότι οι συνθήκες δεν επέ-
τρεπαν, αφού δεν υπήρχαν οικονοµικοί πόροι να κάνουµε αυτό
το εγχείρηµα. Ο Γιώργος Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ ως Κυβέρ-
νηση λένε τα αντίθετα σήµερα. Εδώ, θα µου πείτε, κάνουν τα
αντίθετα απ’ αυτά για τα οποία εξελέγησαν από την πρώτη µέρα.
Στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» ή στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θα µείνουµε; Αυτό
είναι απλώς ένα ακόµη δείγµα της πλήρους αντίφασης. Εδώ
είναι, κύριε Πολύδωρα, το absurdum, για το οποίο µιλήσατε
προηγουµένως.

Το absurdum είναι στο γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει
νοµιµοποιήσει διότι άλλα είπε στον Ελληνικό λαό και άλλα κάνει.
Το ίδιο συµβαίνει και µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Αντί, λοιπόν, να ζη-
τάµε εµείς λογαριασµό, όλες οι πολιτικές δυνάµεις ως προς την
Τοπική Αυτοδιοίκηση, για την ανακολουθία του κ. Παπανδρέου
και του Υπουργείου Εσωτερικών, µας κάνουν και κριτική από
πάνω.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θα πω κάτι για τον κ. Ανδρουλάκη, τον οποίο άκουσα προη-
γουµένως. Είπε ο κ. Ανδρουλάκης ότι, πράγµατι, οι συνθήκες
είναι δύσκολες, είναι ένα εγχείρηµα, το οποίο πράγµατι γίνεται
υπό περίεργες συνθήκες και δεν είναι διόλου βέβαιο ότι θα επι-
τύχει. Εγώ σας λέω ότι θα αποτύχει. Να είστε βέβαιος. Αναφέρ-
θηκε, όµως, ο κ. Ανδρουλάκης στο Ναπολέοντα και είπε ας
ακολουθήσουµε τη ρήση του, ο οποίος είπε την εποχή εκείνη:
«Καλύτερα να ξεκινήσουµε και ας δούµε που θα πάµε».

Αγαπητέ Μίµη Ανδρουλάκη, ο Ναπολέων πήγε στο Βατερλώ,
αυτή είναι η πραγµατικότητα µε αυτή τη λογική. Αν θέλετε και
φιλοδοξείτε να ακολουθήσετε για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» τη µοίρα
του στρατηλάτη της εποχής εκείνης, είναι δικό σας θέµα. ∆ικό
µας θέµα είναι. Εµείς θα µείνουµε θεµατοφύλακες της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, που η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή και της
Νέας ∆ηµοκρατίας την υπηρέτησε και την ανόρθωσε. Και αυτό
δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Το ξέρουν όλοι οι δή-
µαρχοι, οι οποίο παρελαύνουν όλες αυτές τις ηµέρες απέξω και
σας λένε «τι πάτε να κάνετε;». Είναι και δικοί σας δήµαρχοι.

‘Ερχοµαι, λοιπόν, στο δεύτερο ζήτηµα, το οποίο θέλω να θίξω.
Κύριε Υπουργέ, κάνατε κάποιες διορθώσεις σχετικά µε τα συ-
νταγµατικά ζητήµατα, τα οποία ετέθησαν. Καλά τις κάνατε κά-
ποιες, αλλά είναι εντελώς ανεπαρκείς. Παράδειγµα πρώτο. Σας
είχα τονίσει ότι στο άρθρο 281, που είναι το Πρόγραµµα
«ΕΛΛ.Α.∆.Α.», το είχατε βάλει µε υπουργική απόφαση. ‘Αντε µε
υπουργική απόφαση να γίνει όλο το πρόγραµµα αυτό. Το βάλατε
τώρα, µε διάταγµα όπως υποδεικνύει και η έκθεση της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Σας ξαναλέω όµως ότι το άρθρο
43, παράγραφος 2 του Συντάγµατος λέει ότι και για το διάταγµα
ακόµα πρέπει να υπάρχει εξειδίκευση από το νόµο για να µπο-
ρέσει να στοιχειοθετηθεί νοµοθετική εξουσιοδότηση υπό συ-
νταγµατικούς όρους. Αυτή η εξειδίκευση δεν υπάρχει,. ∆εν το
λέω για πρώτη φορά, σας το ξανατόνισα, ότι ούτε και το διά-
ταγµα φτάνει, έτσι όπως έχετε φτιάξει το 281.

Το δεύτερο που κάνετε, είναι ότι ήρθατε και είπατε: Πώς θα
γίνει να µεταβιβάσετε αρµοδιότητες που αφορούν το Υπουργείο
Υγείας; Επειδή εκεί καταλαβαίνετε το πρόβληµα -και πάλι εκεί το
επισηµαίνει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής- προσθέσατε
«υποθέσεις τοπικού χαρακτήρα». Το προσθέσατε όµως εκεί που
µιλάτε µόνο για το Υπουργείο Υγείας, αλλά δεν το προσθέσατε

στις ∆ΥΠΕ. Οι ∆ΥΠΕ επιτρέπετε να µεταβιβαστούν όλες. Είναι το
σύνολο των ∆ΥΠΕ τοπική υπόθεση; Αυτό σας ξέφυγε.

Πέραν τούτου, θέλω να σας τονίσω και κάτι άλλο το οποίο είναι
σηµαντικό και δείχνει πραγµατικά την προχειρότητα µε την οποία
λειτουργείτε. ∆εν έχετε κατά νου αυτή τη στιγµή ποιες αρµοδιό-
τητες είναι εκείνες που θα µεταφερθούν. Ποια µελέτη νοµοσχε-
δίου; Μόνο η τροπολογία που φέρνατε εδώ δείχνει το ανέτοιµο
του πράγµατος. Επειδή δεν ξέρετε ποιες θα µεταφερθούν, λέτε:
«Όσες είναι τοπικού χαρακτήρα».

Το λέω στους συναδέλφους και ιδιαίτερα στους γιατρούς της
Αντιπολίτευσης γενικότερα, αλλά και του ΠΑΣΟΚ. Ποιες υποθέ-
σεις υγείας µπορούν να χαρακτηρισθούν ως τοπικού χαρακτήρα;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ : Τα αγροτικά ιατρεία κ.ο.κ..
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ : Θεωρείτε λοιπόν αγαπητέ συ-

νάδελφε ότι όταν λέµε αγροτικό ιατρείο, εξ ορισµού, επειδή µι-
λάµε για αγροτικό ιατρείο, αυτό είναι, στο σύνολό του τοπική
υπόθεση; Το αγροτικό ιατρείο είναι για να υπηρετεί την υγεία σε
τοπικό επίπεδο, αλλά η υγεία είναι εθνικό αγαθό. Αυτό δεν το
ξέρει κανείς;

Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, την αµηχανία σας την ξέρω.
Θα τα βρείτε µπροστά σας. Στο κάτω κάτω της γραφής αυτά θα
µείνουν εδώ και θα τα βρείτε µπροστά σας όλα. Αντισυνταγµατι-
κότητες, ανωριµότητες τις οποίες έχετε κάνει, έλλειψη µελέτης.

Και υπάρχει και η άλλη αντισυνταγµατικότητα που δεν διορ-
θώνετε στο άρθρο 27. Στο άρθρο 27, σας το τόνισα και το επα-
ναλαµβάνω, έχετε δηµιουργήσει -και είναι προφανές- σύστηµα
εκλογής δηµοτικών συµβούλων εκεί που έχετε πολλαπλές εκλο-
γικές περιφέρειες. Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, δηµιουργούνται
δηµοτικοί σύµβουλοι δύο ταχυτήτων! Άλλοι, οι οποίοι θα εκλέ-
γονται από το σύνολο και άλλοι οι οποίοι θα εκλέγονται ανά δια-
µέρισµα.

Πείτε µου για να καταλάβω και εγώ, πότε ερµηνεύτηκε, από
ποια νοµολογία και πότε έγινε πρακτική εφαρµογή του άρθρου
102, παράγραφος 2, εδάφιο β’, που µιλάει για την καθολικότητα
και την ισότητα της εκλογής των αιρετών της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, µε τέτοιους είδους µεθοδεύσεις; Φαντάζεστε, θα υπάρ-
χουν δηµοτικοί σύµβουλοι, οι οποίοι θα εκλέγονται µέσα σε µία
συγκεκριµένη περιοχή, σ’ ένα συγκεκριµένο χώρο και αυτούς
τους ανθρώπους θα τους εκλέγουν οι δηµότες, αλλά δεν µπο-
ρούν να τους εκλέξει το σύνολο των δηµοτών!

Είναι κλασική αντισυνταγµατικότητα, παραβίαση του άρθρου
102, παράγραφος 2, εδάφιο β’, θα το βρείτε µπροστά σας. Γιατί
ποτέ δεν εφαρµόστηκε τέτοιο εξάµβλωµα εκλογικό ως σήµερα.

Έρχοµαι, για να τελειώνω, στη χωροταξία, ιδίως ελέχθη για το
ITA. Η µελέτη του ITA, και εδώ είναι, δεν έχει καµµία σχέση µε
αυτά τα οποία έγιναν σε επίπεδο χωροταξίας. Είπε ποτέ η µε-
λέτη του ITA, ότι η Ρόδος, παραδείγµατος χάριν θα γίνει ένας
δήµος; Ή παραδείγµατος χάριν η Μυτιλήνη; Εδώ είναι ο κ. Κου-
κουλόπουλος. Σκεφτήκαµε ποτέ, όταν κάνατε τέτοια χωροταξία,
τέτοιους είδους γίγαντες σε επίπεδο νησιωτικό; Να το καταλάβω,
η Σύρος παραδείγµατος χάριν, η Μύκονος παραδείγµατος χάριν,
να το καταλάβω παραδείγµατος χάριν η Κως. Αλλά η Ρόδος,
Μυτιλήνη, Χίος, Σάµος, Κέρκυρα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σοβαρά αυτά τα πράγ-

µατα; Εννοείτε τέτοιους δήµους; Εννοείτε νησιωτικότητα σε αυτό
το επίπεδο;

Αυτό σηµαίνει έλλειψη πλήρους µελέτης. Και επειδή το λέω
αυτό το πράγµα, κάποιες κοινότητες για λόγους ιστορικούς -κά-
ποιες γιατί έχουµε και ιστορία, την ιστορία αυτή έπρεπε να την
υπερασπισθούµε- κάποιες, έστω για λόγους συνειρµών. Και
επειδή αναφέρατε ότι έχετε µελετήσει τα πράγµατα και είστε συ-
νεπείς και λέγατε ότι όπου υπάρχουν οι υποδοµές, γι’ αυτό πή-
γαµε την έδρα του δήµου εκεί.

Τονίσθηκαν και διάφορα άλλα παραδείγµατα, που δεν θα τα
αναφέρω. Θα αναφέρω, όµως, κάτι το οποίο δεν µε αφορά, ούτε
από εδώ από την Αθήνα, ούτε στη Μεσσηνία από την οποία κα-
τάγοµαι, για να µην κατηγορηθώ. Αλλά, εγώ δεν καταλαβαίνω το
εξής. Έχετε στο Ζαγόρι, έχετε δηλαδή, ένα δήµο, το ∆ήµο Ζα-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7971



γορίου ο οποίος έχει το Τσεπέλοβο, µε όλες τις υποδοµές και
ένα καινούργιο δηµαρχείο το οποίο έγινε από το «ΘΗΣΕΑ» και το
ξέρετε, έτοιµό και πάτε και κάνετε έδρα τους Ασπράγγελους.
Γιατί; Το αναφέρω αυτό το πράγµα, γιατί αν δείτε πραγµατικά
φωτογραφίες της περιοχής, θα καταλαβαίνατε ότι εδώ δεν υπάρ-
χει καµµία συνέπεια. Πιέσεις τοπικές από εδώ και από εκεί. Αυτά
συµβαίνουν. Θα µου πείτε: «Σε αυτό µένεις;». Το ανέφερα ως πα-
ράδειγµα, για να δείξω ότι υπάρχει ασυνέπεια, έγιναν όλα πρό-
χειρα, έγιναν όλα αυτά τα πράγµατα εν τάχει. Γιατί σας είπα, δύο
είναι οι λόγοι που σας οδήγησαν σε αυτό το εγχείρηµα».

Ο πρώτος λόγος είναι, πώς θα δείξουµε ότι κάνουµε οικονο-
µία σε επίπεδο ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και έχετε αυτή την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
που, το επαναλαµβάνω, είναι η συνταγµατική απόδειξη ότι δε συ-
νοδεύονται οι αρµοδιότητες µε πόρους. Άρα είναι αντισυνταγ-
µατική η ρύθµιση λόγω της νοµολογίας της απόφασης 506/2010.

Ο δεύτερος λόγος, σας το είπα, συνίσταται στο ότι το κάνετε
για να πάτε στις δηµοτικές εκλογές το Νοέµβριο, επειδή πιστεύ-
ετε ότι έτσι θα κερδίσετε τις εκλογές αυτές. Φρούδες ελπίδες.
Ακόµα και αν τις κερδίζατε, δεν αξίζει τον κόπο η διοικητική µε-
ταρρύθµιση, που έπρεπε να την κάνουµε όλοι µαζί, να γίνεται υπ’
αυτούς τους όρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆εν την επιχειρήσαµε και δεν την επιχείρησα ως Υπουργός,
γιατί δεν ήταν οι συνθήκες ώριµες και έπρεπε να στηρίξω την Το-
πική Αυτοδιοίκηση. Μια Τοπική Αυτοδιοίκηση που µέχρι να φτά-
σει να εφαρµοστεί ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ήδη οικονοµικά θα έχει
τεράστια προβλήµατα τα οποία έχει και τώρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε Παυ-
λόπουλε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με 25%, µε 30% κάτω ΚΑΠ και
ΣΑΤΑ, αυτή τη στιγµή που µιλάµε. Υπό αυτούς τους όρους πάει
να γίνει αυτή η µεταρρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό η µεταρρύθµιση αυτή, δυστυχώς, είναι προορισµένη
να αποτύχει και µαζί ένα τεράστιο εγχείρηµα, που θα έπρεπε να
το κάνουµε όλοι µαζί γιατί αφορά τον τόπο, καµµία Κυβέρνηση
και κανέναν Υπουργό.

Σας ευχαριστώ, πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Εσωτε-
ρικών, κ. Ντόλιος έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

∆εν υπήρχε κανένα ενδεχόµενο αυτού του είδους η µεταρ-
ρύθµιση να γίνει από µια συντηρητική κυβέρνηση. Είναι εντελώς
διαφορετική η προσέγγιση.

Θέλω να σηµειώσω, δύο πράγµατα όµως. Το πρώτον, γιατί πες,
πες, πες, µένουν διάφορα πράγµατα. ∆εν υπάρχει κανένας δη-
µοτικός σύµβουλος που εκλέγεται µόνο στην εκλογική του περι-
φέρεια. Κανείς. Για να το σηµειώσουµε. Έγινε αυτή η προσέγγιση,
όπως έγινε, για να εξασφαλιστεί και η αντιπροσωπευτικότητα και
το ενιαίο του εκλογικού σώµατος. Είναι σοφή επιλογή, είναι στη
λογική που ανέπτυξα προηγουµένως παίρνοντας αφορµή από την
τοποθέτηση του κ. Γείτονα και θα πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε.

Ένα δεύτερο ζήτηµα. Εξοικονόµηση πόρων και ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο. Ακούστε να δείτε και εδώ πέρα λέγονται ψέµατα.
Όταν µιλήσαµε ότι θα προκύψει και δηµοσιονοµικό όφελος δεν
υπήρχε ούτε η τρόικα, ούτε ο Μηχανισµός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης ούτε το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Υπήρχε το Πρόγραµµα Σταθερότητας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είχε εξαγγελθεί από

την πρώτη ηµέρα.
(Φωνές-Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆εν υπήρχε. Κοι-
τάξτε να δείτε, όσο και να φωνάζετε, όσο και να µε διακόπτετε,
αυτό που θέλω θα το πω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, µη διακό-
πτετε τον κύριο Υφυπουργό. Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Αφήσαµε να λέ-
γονται διάφορα πράγµατα εδώ µέσα. Αλλά θέλω να το ξαναπώ,
όταν µιλήσαµε για το δηµοσιονοµικό όφελος που θα προκύψει
από το εξορθολογισµό, µέσω της διοικητικής µεταρρύθµισης,
δεν υπήρχε ούτε Πρόγραµµα Σταθερότητας, ούτε ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, ούτε τίποτα. ∆υστυχώς πάρα πολλοί συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης τοποθετήθηκαν σήµερα και είπαν ότι το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, επέβαλε, κ.τ.λ., κ.τ.λ..

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ο κ. Σαχινίδης από τον Οκτώβριο έλεγε ότι
πάµε στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Ο Υφυπουργός Οικονο-
µικών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ακούστε κύριοι
συνάδελφοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μην αγορεύετε όταν
διακόπτετε. Τουλάχιστον κάντε µια παρέµβαση µε δύο λέξεις.
Είναι δυνατόν να αγορεύετε κατά τη διακοπή; ∆εν ακούγεται ο
Υφυπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ξεκαθαρίσαµε,
λοιπόν, δύο πράγµατα. Και επιτέλους, έτσι µια έκκληση θα ήθελα
να κάνω µέσα στην Αίθουσα, ας µιλήσουµε και για το νοµοσχέ-
διο.

Ας µιλήσουµε και για τη δηµοτική δηµοκρατία. Τι είναι αυτό µε
τη χωροταξία; Και θα επαναλάβω, πείτε µου εάν έχει ωριµάσει
το συνολικό σχέδιο στη συνείδηση όλου του ελληνικού λαού. Και
απαντήσεις υπάρχουν και σε αυτό το παράδειγµα που ανέφερε
ο κ. Παυλόπουλος. Παντού υπάρχουν. ∆εν υπάρχει κάτι στο
οποίο δεν έχουµε απάντηση. Αλλά, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα
υπάρξει καµµία άλλη συζήτηση, εάν έτσι αντανακλαστικά απα-
ντάµε σε κάθε τοποθέτηση για την χωροταξία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο, επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Επί προσωπικού ζητεί
το λόγο ο κ. Βλατής. Γιατί ακούστηκε πριν το όνοµα σας; ∆εν
προήδρευα, προηγουµένως.

Έχετε για ένα λεπτό, κύριε Βλατή, το λόγο να µας εξηγήσετε
ποιο είναι το προσωπικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκε πριν το όνοµα
µου, ενώ απουσίαζα από την Αίθουσα. Τυχαίως άκουσα ένα συ-
νάδελφο του ΛΑΟΣ, δεν θυµάµαι το όνοµά του, να αναφέρεται
στο όνοµά µου και µάλιστα µε λανθασµένο τρόπο και να εµφανί-
ζει ένα χαρτί ως «µαργαριτάρι» ότι κάτι βρήκε, το οποίο από ό,τι
κατάλαβα ήταν από τα πρακτικά της επιτροπής όπου εγώ, πράγ-
µατι, είπα ότι το Υπουργείο αφού έκανε το λάθος να µην τοπο-
θετήσει την έδρα στη Σιάτιστα που είναι η πιο µεγάλη πόλη και
στα Πρακτικά γράφτηκε «αφού έκανε το λάθος να τοποθετήσει»
και πώς θα µπορούσα να το πω διαφορετικά, κύριε Πρόεδρε,
αφού εκείνη τη στιγµή που εγώ µιλούσα στην επιτροπή, η έδρα
του δήµου ήταν στην Νεάπολη δεν ήταν στη Σιάτιστα; Πώς ήταν
δυνατόν να το πω εγώ αφού µεταγενέστερα ο Υπουργός ανα-
κοίνωσε την αλλαγή της έδρας στο δήµο αυτό. Ο συνάδελφος,
βέβαια, προφανώς, δεν ήρθε να µε ρωτήσει, νόµιζε ότι βρήκε κα-
νένα «µαργαριτάρι», τυµβωρυχικά δούλεψε, εν κρυπτώ, νοµίζο-
ντας ότι έτσι θα καταφέρει ένα πολιτικό πλήγµα στο σχέδιο. Ε,
δεν γίνονται έτσι τα πράγµατα, αγαπητέ συνάδελφε, που ξεχνάω
το όνοµά σας. Με συγχωρείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ροντούλης!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Ροντούλης δεν

ακούστηκε.
Τώρα δόθηκαν επεξηγήσεις και αποκατεστάθη η αλήθεια.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι, δεν αποκατεστάθη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πώς δεν αποκατεστάθη,

αφού δηλώνει το τι είπε στα Πρακτικά. Εσείς έχετε προσωπικό
θέµα, κύριε Ροντούλη;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, κύριε Ροντούλη,

έχετε ένα λεπτό.

7972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Χωρίς να είµαι εδώ!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ε, τι να κάνουµε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Αυτό ήταν πρέπον;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μη διακόπτετε, κύριε

Βλατή, σας παρακαλώ!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να είστε άλλη φορά στην Ολοµέ-

λεια, κύριε. Είστε Βουλευτής και η δουλειά σας είναι να είστε
εδώ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Αλλού τα µαθήµατα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αν πάτε και πίνετε καφέ, αυτό είναι

πρόβληµά σας!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Πριν από δέκα λεπτά που ήµουν εγώ εδώ,

εσείς ήσασταν αλλού. Τα µαθήµατα αλλού!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αν πάτε και πίνετε καφέ, είναι πρό-

βληµά σας!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη, τώρα

δηµιουργείτε θέµα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι στην Ολοµέλεια, εδώ πρέπει

να είστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Μη µου δίνετε µαθήµατα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Βλατή, σας πα-

ρακαλώ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Μα, αφού µου δίνει µαθήµατα για το πότε

πρέπει να είµαι εδώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε το λόγο εάν βε-

βαίως αναφερθείτε για το προσωπικό θέµα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Για να δείτε το επίπεδο της αντιπα-

ραθέσεως κάποιων, απεκλήθην µέχρι και τυµβωρύχος. Αυτό το
χαρτί που σας εµφάνισα, περί απλού χαρτιού πρόκειται µε υπο-
γραφές Βουλευτών, όµως, µου το ενεχείρισαν, άρα δεν υπήρξε
καµµία τυµβωρυχία, δηµοτικοί σύµβουλοι και µάλιστα ο ∆ήµαρ-
χος Νεαπόλεως. Αυτοί µου το ενεχείρισαν. Άρα τα περί τυµβω-
ρυχίας ας ψάξει να τα βρει ο συνάδελφος αλλού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Για τα άλλα µιλάω.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βλέπω ότι …
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Γι’ αυτά που διαβάσατε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βλέπω ότι φτάνουν στο σηµείο Βου-

λευτές του ΠΑΣΟΚ να διορθώνουν, να αλλάζουν τις τοποθετή-
σεις τους που έκαναν µέσα στην επιτροπή. Για να γίνω
περισσότερο σαφής, ο εν λόγω κύριος, ξέρετε τι λέει στην επι-
τροπή;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο «εν λόγω κύριος» είναι
ο συνάδελφος κ. Βλατής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: ∆εν θυµάται το όνοµά µου.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αφήστε το.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆εν θυµάται τα ονόµατα συναδέλ-

φων, άρα θα τον αντιµετωπίσω κατά τον ίδιο τρόπο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Εσύ δεν θυµάσαι το δικό µου. Ποιος νο-

µίζεις ότι είσαι;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εδώ, λοιπόν, λέει ότι κατά τη γνώµη

του αυτοί οι χειρισµοί που κάνετε, κύριε Υπουργέ, οδηγούν σε
ναυάγιο. Η πρότασή του είναι ότι πρέπει να γίνουν δύο δήµοι στο
∆ήµο Βοοΐου. ∆εν υπάρχει άλλη εναλλακτική λύση µετά τα γε-
γονότα που συνέβησαν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη, παρα-
καλώ! Ακουστήκατε και εσείς.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Άρα, λοιπόν, είδαµε συναδέλφους
του ΠΑΣΟΚ -και αυτός είναι ο διάλογος που κάνουν, η συζήτηση
µε την τοπική κοινωνία- να αλλάζουν τις τοποθετήσεις τους, που
έκαναν µέσα στην επιτροπή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έλεος! Αυτή είναι η δηµόσια δια-

βούλευση του ΠΑΣΟΚ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Βλατή, σας πα-

ρακαλώ. ∆εν έχετε το λόγο. Ακουστήκατε. Ο κ. Πλεύρης, έχει το

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ένα δευτερόλεπτο θέλω, κύριε Πρόεδρε.

∆εν ακούστηκα. Άλλα πράγµατα είπε ο κύριος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Βλατή, δεν υπάρ-

χει αυτή η διαδικασία. ∆όθηκαν οι επεξηγήσεις. Έχουµε να κά-
νουµε πάρα πολύ υπεύθυνη δουλειά στο άρθρο 1.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ, κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συζητώντας το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου, µην

σας εκπλήσσει, είναι λογικό ότι οι περισσότεροι συνάδελφοι
ασχολούνται µε το χωροταξικό. Πράγµατι, θα θέλαµε να ασχο-
ληθούµε µε πολλά άλλα άρθρα. Εγώ επί της αρχής δεν ασχολή-
θηκα µε το χωροταξικό.

Κύριε Υπουργέ, όµως, αυτό είναι ένα πρόβληµα. Όταν ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο έρχεται και κάποιος µπορεί να τοποθετηθεί
µέσα σε οκτώ ή σε έξι λεπτά, αντιλαµβάνεστε ότι και την καλή
θέληση να έχει να αναγνώσει απλώς τους τίτλους των άρθρων,
δεν προλαβαίνει.

Το πρώτο πρόβληµα που δηµιουργείται και είναι θεσµικό, κύριε
Υπουργέ, είναι το εξής. Έγινε κάποια αποτίµηση του «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ»; Λέµε ότι πάµε στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Λέτε ότι είναι µια µε-
γάλη µεταρρύθµιση.

Αυτό που είπατε ότι οι µεταρρυθµίσεις γίνονται από προοδευ-
τικές κυβερνήσεις, ο κ. Μαντέλης προοδευτικός άνθρωπος ήταν,
σε προοδευτική κυβέρνηση ήταν, είδαµε πώς εννοούσε τις µε-
ταρρυθµίσεις. Αφήστε από πού γίνονται οι µεταρρυθµίσεις. Σύµ-
βουλος του Πρωθυπουργού ήταν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Φαινόµενα σαν
του κ. Μαντέλη, υπάρχουν παντού και πάντα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι, πάντα θα υπάρχουν. Αυτό, όµως,
υπάρχει. ∆εν λέµε ότι θα υπάρχουν για πάντα. Μην λέµε, λοιπόν,
για προοδευτικά και συντηρητικά, εµένα µε ενδιαφέρει αν είναι
σωστό ή λάθος κάτι. Ας είναι σωστό και ας είναι προοδευτικό,
ας είναι σωστό και ας είναι συντηρητικό.

Πρώτο ερώτηµα. Τι άλλαξε από τους τριακόσιους εβδοµήντα
δήµους, που στην αρχή παρουσιάστηκαν και πήγαµε στους τρια-
κόσιους είκοσι πέντε; Τι άλλαξε δηλαδή; Γιατί εδώ πέρα σωστά
σας εγκαλεί η Νέα ∆ηµοκρατία, κύριε Υπουργέ, όταν σας λέει
ότι ήταν το ∆ΝΤ. Τριακόσιοι εβδοµήντα δήµοι δεν ήταν η αρχική
κουβέντα; Τριακόσιοι εβδοµήντα δεν ήταν οι πρώτοι δήµοι; Όταν
το ∆ΝΤ λέει για τριακόσιους πενήντα δήµους, εσείς κάνετε και
εκδούλευση και το πάτε στους τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους.

Αποτίµηση του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» έχετε ως Υπουργείο; Σ’ αυτό
επιµένω, κύριε Υπουργέ, υπάρχει αποτίµηση του «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ»; Υπάρχει µία έρευνα να µας πείτε: «Κάναµε αυτή την απο-
τίµηση. Αυτά ήταν τα θετικά του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και αυτά τα
αρνητικά». Για ποιο λόγο η βιασύνη;

Αντιλαµβάνοµαι ότι θέλετε «να κόψετε και να ράψετε», αφού
είστε Κυβέρνηση, τους δήµους και τις περιφέρειες, όπως σας
εξυπηρετεί. ∆εν µπορεί, όµως, µέσα σε τρεις-τέσσερις µήνες,
µέσα σ’ αυτό το νοσηρό κλίµα που υπάρχει, µε µία διαβούλευση
µε τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ -που και αυτοί αντιδρούν και ανα-
φέρθηκαν πριν τα περιστατικά- να κάθονται αυτοί οι ίδιοι οι Βου-
λευτές στο Εντευκτήριο, κύριε Υπουργέ και να υπογράφουν
τοπικά αιτήµατα. Και σήµερα το βράδυ, αυτοί οι ίδιοι Βουλευτές,
που υπογράφουν τοπικά αιτήµατα, θα έρθουν να ψηφίσουν το
άρθρο 1 του νοµοσχεδίου. Αυτό γίνεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
∆εν σας έχουν έρθει; Παντού πηγαίνουν. Οι ίδιοι Βουλευτές

του ΠΑΣΟΚ, σας λένε: «Κάντε και αυτό, κάντε και εκείνο και θα
ψηφίσουµε το άρθρο 1». Για ποια διαβούλευση µιλάτε; Γιατί
έπρεπε να γίνει µε αυτή την ταχύτητα; Γιατί έπρεπε να µπούµε σ’
έναν πειραµατισµό σε λιγότερο από έξι µήνες πριν γίνουν οι
εκλογές και να µην ξέρουµε τι ακριβώς γίνεται;

Εσείς πάλι, θα µπορούσατε να κάνετε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
αλλά θα µπορούσατε να τον κάνετε στη φάση της διακυβέρνη-
σης. Και πράγµατι, η Νέα ∆ηµοκρατία κατάφερε απερχόµενη
από την εξουσία, να µην βάλει έστω ένα εχέγγυο για το κοµµα-
τικό της ενδιαφέρον. Ούτε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» που τον συζη-
τούσε δύο-τρία χρόνια, δεν κατάφερε να τον κάνει. ∆ίκιο έχετε.
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Από την άλλη πλευρά, όµως, δεν θεωρώ ότι εσείς µέσα σε
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα κάνατε τις απαιτούµενες ζυµώ-
σεις στην κοινωνία. Γι’ αυτό το λόγο ειπώθηκε και όλη αυτή η συ-
ζήτηση εδώ από τους συνάδελφους, κύριε Υπουργέ. Εγώ θεωρώ
ότι αν γινόντουσαν οι ανάλογες συζητήσεις µε τις τοπικές κοι-
νωνίες σ’ ένα πραγµατικό επίπεδο και υπήρχε βάθος χρόνου, δεν
θα υπήρχαν αυτές οι αντιδράσεις.

Και θα συµφωνήσω µαζί σας, ότι όπως και να τα κάνατε, πά-
ντοτε κάποιοι θα ήταν απογοητευµένοι. Είναι, όµως, πολύ σηµα-
ντικό να είχατε δείξει µία πραγµατική πρόθεση ότι βγαίνετε στις
κοινωνίες και τους πείθετε γι’ αυτό το οποίο κάνετε.

Εδώ δίνετε την εικόνα ότι από την αρχή της εθελουσίας εν-
σωµάτωσης, πηγαίνετε στην αρχή της εκλογικής ενδυνάµωσης.
Κατηγορείστε γι’ αυτό. Και είναι µία πραγµατικότητα, κύριε
Υπουργέ. Είναι η πραγµατικότητα του «κόβετε και ράβετε τις πε-
ριφέρειες, τους δήµους», όπως σας εξυπηρετούν

Περιπτωσιολογικά, θέλω να θέσω τα εξής θέµατα. Έλαβα και
εγώ από τη Β’ Αθηνών αυτό το υπόµνηµα για τους δώδεκα χι-
λιάδες κατοίκους. Εάν τυχόν, κύριε Υπουργέ, ισχύει ότι αυτό επη-
ρεάζει µόνο επτά δήµους -δεν το γνωρίζω, µπορεί να επηρεάζει
πολύ περισσότερους, θα µας το πείτε- για ποιο λόγο δεν έµενε
ενιαίο πληθυσµιακό κριτήριο;

Θέλω να θέσω και ένα δεύτερο θέµα, το οποίο το έχω θέσει και
στην επιτροπή και εδώ -και κύριε Υπουργέ, εγώ δεν εκλέγοµαι σ’
αυτήν την περιοχή, αλλά αντιλαµβάνοµαι την αναγκαιότητα- και
αφορά το ∆ήµο Πωγωνίου. Έχετε έδρα το Καλπάκι και ιστορική
έδρα το ∆ελβινάκι. Το ∆ελβινάκι έχει τη µητρόπολη, είναι στα σύ-
νορα, έχει τον πληθυσµό, θεωρούµε ότι πρέπει να µείνει έδρα το
∆ελβινάκι. Είναι προσωπική άποψη.

Γενικότερα, κύριε Υπουργέ, και δεν είµαι σε θέση, γιατί δεν το
έχω µελετήσει στο σύνολό του, προσέξτε εδώ πέρα, δεν σας
αναφέρουµε να κάνατε κάτι άλλο, να κάνατε άλλο δήµο, αλλά η
έδρα να βρίσκεται ενδυναµωτικά στα σύνορα. Η άποψή µου είναι
ότι αυτό θα έπρεπε να γίνει σε όλη την επικράτεια. Στους ακριτι-
κούς δήµους να πηγαίνουµε την έδρα όσο το δυνατόν γίνεται
προς τα σύνορα, να τους ενδυναµώσουµε.

Μπορεί αλλού να το έχετε κάνει. Σας λέω και πάλι, ότι είναι
κάτι στο οποίο δεν είµαι έτοιµος. Αλλά πιστεύω ότι και σε αυτήν
την περίπτωση, πρέπει, µπορείτε να το κάνετε και αντί για ιστο-
ρική έδρα απλώς που την έχετε, να την έχετε έδρα.

Το τελευταίο που θέλω να θίξω και πάλι περιπτωσιολογικά,
είναι το θέµα του ορεινού όγκου του ∆ήµου Βασιλίτσας στα Γρε-
βενά. Υπήρχε µία πρόταση. Ήταν η πρώτη πρόταση του Υπουρ-
γείου σας που είχε το ∆ήµο ∆εσκάτης στο ∆ήµο Γρεβενών και
είχε ένα ∆ήµο Βασιλίτσας. Μάλιστα, η ΚΕ∆ΚΕ απ’ ό,τι έχω δει και
στις τελικές προτάσεις, το προτείνει αυτό, να υπάρξει ξεχωρι-
στός δήµος.

Εκεί πέρα, υπάρχει ιδιαιτερότητα, κύριε Υπουργέ, ότι είναι
πάρα πολλά χωριά, τα οποία ενώ έχουν κατοίκους, στην πραγ-
µατικότητα δεν έχουν κατοίκους τον χειµώνα, γιατί είναι ορεινοί
όγκοι. Θα µπορούσε, λοιπόν, επειδή µιλάµε για πάρα πολλές κοι-
νότητες, οι οποίες ενώνονταν -αν δεν κάνω λάθος είναι είκοσι, εί-
κοσι πέντε ή και παραπάνω οι κοινότητες- να υπάρξει ένας
ξεχωριστός δήµος Βασιλίτσας µε έδρα τους Μαυρανούς. Θεωρώ
ότι αυτό µπορείτε να το δείτε µε προσοχή στη λογική ότι σας
προβληµάτισε κάποια στιγµή, για να το έχετε θέσει στο σχέδιο
νόµου.

Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να απαξιώσω την προσπάθεια την
οποία κάνετε. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι µέσα στο σκεπτικό σας
πράγµατι υπάρχουν και οι ανάγκες για µία νέα διοικητική διάρ-
θρωση. Θεωρώ, όµως, ότι αδικείτε αυτή σας την προσπάθεια για
το λόγο ότι επιλέγετε να την κάνετε σ’ ένα τέτοιο χρονικό σηµείο
που εύλογα και ο καλοπροαίρετος θα σας κατηγορήσει ότι αυτό
το κάνετε ενόψει των εκλογών που έχουµε σε έξι µήνες.

Εάν αφήνατε να γίνουν οι εκλογές µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και
ανοίγατε ένα διάλογο, τότε πραγµατικά µέσα σε ένα χρόνο θα
µπορούσατε να τον ολοκληρώσετε. Θα ήταν πιο αξιόπιστη η προ-
σπάθειά σας και πιο πειστικά τα επιχειρήµατα που λέτε ότι είναι
προς την κατεύθυνση της διάρθρωσης. Η εντύπωση τώρα είναι
ότι είναι προς την κατεύθυνση της εκλογικής σας νίκης στις εκλο-
γές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-

νάδελφε, και ιδιαίτερα γιατί ήσασταν εντός του οκταλέπτου.
Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής

Νοµού Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Λεβέντης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το εγχείρηµα, ο «ΚΑΛΛΙ-

ΚΡΑΤΗΣ», είναι ένα εγχείρηµα φιλόδοξο, είναι αναγκαίο. Εµείς
είχαµε πει ότι χρειάζεται µία γενναία µεταρρύθµιση στην αυτο-
διοίκηση. Αλλά, µε ποιο τρόπο θα γίνει; Ο τρόπος που επιλέχθηκε
είναι εντελώς λανθασµένος.

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε, δείτε τι λένε οι δικοί σας οι Βου-
λευτές, οι δικοί σας διοικητικοί άρχοντες, οι δικοί σας –αν θέ-
λετε- ψηφοφόροι. Αυτό το παράδοξο, από τη µια να διαφωνούµε
και ο καθένας να λέει και να υποδεικνύει ότι στο χώρο του, στο
νοµό του τα πράγµατα δεν έχουν εκτιµηθεί σωστά -το νοµό του
τον ξέρει ο κάθε Βουλευτής- κι αν αθροίζαµε αυτές τις παρατη-
ρήσεις που κάνουν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, του κυβερνώντος
κόµµατος, για κάθε νοµό, τότε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» θα έπρεπε να
ήταν κάτι εντελώς διαφορετικό από αυτό που παρουσιάζετε εδώ.

Είναι και κάτι άλλο, ότι αυτή τη στιγµή πάτε να εφαρµόσετε
ένα τόσο ρηξικέλευθο –τέλος πάντων- σχέδιο. Αυτό προϋποθέ-
τει συναίνεση. Χωρίς συναίνεση δεν µπορεί να πετύχει τίποτα.
Πώς θα επιτευχθεί αυτή η συναίνεση, όταν δεν διαβουλευθήκατε,
δεν ακούσατε το λαό, δεν ακούσατε τους εκπροσώπους του;

Ακόµα και στις συνάξεις που έγιναν, κυρία Υπουργέ, µε τους
κυβερνητικούς και µόνο Βουλευτές –και αυτό είναι απαράδεκτο
για δηµοκρατικές διαδικασίες, µόνο οι κυβερνητικοί Βουλευτές
να συσκέπτονται κι όλοι οι άλλοι να αγνοούνται- οι παρατηρή-
σεις των Βουλευτών δεν έγιναν αποδεκτές.

Και σας λέω συγκεκριµένα για την Περιφέρεια της Αττικής, την
οποία ξέρω. Στην περιφέρεια της Αττικής υπήρξαν παρατηρή-
σεις και υπήρξε ένα σχήµα, το οποίο υιοθέτησαν όλοι οι Βου-
λευτές του κυβερνώντος κόµµατος. ∆εν ξέρω αν ήταν εκεί κι ο
κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος, επίσης, εκλέγεται στην Αττική.
Κι όµως, αυτό το σχέδιο δεν τηρείται. Άλλο σχέδιο είχε εκεί εκ-
πονηθεί, άλλο κοινοποιήθηκε στους δηµοτικούς άρχοντες -οι
οποίοι είναι, επίσης, του κυβερνώντος κόµµατος κι από αυτούς
εµείς είχαµε την τύχη να το πληροφορηθούµε, γιατί αλλιώς ήµα-
σταν αποκλεισµένοι- κι όµως αυτά λειτουργούν εντελώς διαφο-
ρετικά σήµερα.

Έγιναν εδώ µία σειρά προτάσεις. Αυτές οι προτάσεις αγνοή-
θηκαν εντελώς από την Κυβέρνηση. ∆εν αποδέχεται καµµία συ-
ζήτηση, καµµία τροπολογία το σεβαστό Υπουργείο και οι
αρµόδιοι Υπουργοί. Πώς θα λειτουργήσει; Αυτό δεν ξέρω. Νοµί-
ζετε ότι µε αυτόν τον τρόπο µπορεί ο καθένας να προτείνει κι
όµως να αγνοείται κι ότι στο τέλος θα επιτευχθεί συναίνεση; Κι
έρχεται και ο κ. Πρωθυπουργός προχθές και µας λέει να ψηφί-
σουµε κιόλας όλοι µαζί τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Κάνετε µεγάλο
λάθος: «Ω, άνδρες αγαθοί», που θα έλεγε και ο Σωκράτης. ∆εν
ακούτε, δεν σέβεστε κι ασφαλώς αυτά θα βρεθούν µπροστά.

Βέβαια, έχουν γίνει κι άλλα «στραβά κι ανάποδα» και τουλάχι-
στον, εµείς σαν Αριστερά, έχουµε φωνάξει. Σήµερα στο προ-
σκήνιο είναι η χθεσινή κατάθεση του κ. Μαντέλη. Κι όλοι
διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους και οι Βουλευτές του κυβερνώντος
κόµµατος και της Μείζονος Αντιπολίτευσης. Όµως, ποιος ψήφισε
αυτό το Σύνταγµα; Συναινετικά τα δύο µεγάλα κόµµατα, για την
ευθύνη των Υπουργών. Τώρα, λοιπόν, αποδεικνύεται ότι αυτή η
ευθύνη των Υπουργών οδηγεί σ’ αυτές τις τερατογενέσεις.
Όµως, δεν υπάρχουν ευθύνες από αυτούς που ψήφισαν -αν θέ-
λετε- κι από το λαό που επέλεξε αυτούς τους άρχοντες, οι οποίοι
ψήφισαν αυτούς τους νόµους; Ασφαλώς κι υπάρχουν ευθύνες.
∆εν µπορούµε, εποµένως, να σφυρίζουµε αδιάφορα και να λέµε
ότι εµείς είµαστε αθώοι και δεν ξέρουµε τίποτε.

Εµφανίζεται αυτή η µεταρρύθµιση ως µια αναγκαία και επί-
καιρη µεταρρύθµιση, µια δηµιουργική απάντηση στην κρίση. ∆εν
µπορώ να καταλάβω πώς είναι δηµιουργική απάντηση στην
κρίση, αυτή η µεταρρύθµιση. Όσο και αν έψαξα, όσο και αν
«έστυψα» το µυαλό µου, δεν µπόρεσα να βρω απάντηση. ∆εν
ξέρω αν είστε σε θέση εσείς να µας διαφωτίσετε περισσότερο.
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Μεταρρύθµιση –λέει- που αναδιοργανώνει τον αναπτυξιακό σχε-
διασµό. Τον αναδιοργανώνει προς ποια κατεύθυνση, όµως; Ανα-
διοργάνωση, ναι. Ανακάτωµα, ναι. Ανακατωσούρα, ναι! Όµως, τι
θα προκύψει;

Κύριε Κουκουλόπουλε ήσαστε Πρόεδρος της ΚΕ∆ΚΕ επί χρό-
νια και ξέρετε. ∆εν ξέρω αυτή η αναδιοργάνωση που θα οδηγή-
σει. Μία µεταρρύθµιση –λέει- που εναρµονίζεται µε τη Συνθήκη
της Λισαβόνας. Πιστεύετε ότι τώρα ήταν του παρόντος να ανοί-
ξουµε τέτοιες δουλειές και τέτοιες πληγές; Και βέβαια, µια νέα
πολυεπίπεδη διακυβέρνηση. Πώς θα υπάρχει αυτή η διακυβέρ-
νηση δεν το ξέρω. Μένει να αποδειχθεί στην πράξη. Φοβούµαστε,
όµως, ότι εδώ θα υπάρξει µάλλον µία ακυβερνησία που θα είναι
εις βάρος της χώρας, του λαού, του τόπου και του περιβάλλο-
ντος.

Υπάρχει, βέβαια, θεµελίωση –λέει- των αποκεντρωµένων διοι-
κήσεων. Θα έχουµε αποκεντρωµένες διοικήσεις, δηλαδή, πάλι
το µακρύ χέρι του κράτους. Γιατί όσο και να είναι αυτοδιοίκηση,
πάντοτε η κεντρική εξουσία στον τόπο µας θέλει να έχει τον
πρώτο λόγο και να ελέγχει. Και δυστυχώς, µε αυτές τις διοική-
σεις, τις οποίες θα διορίζει, πάλι θα δούµε τα ίδια προβλήµατα
που αντιµετωπίσαµε.

Υπάρχουν µερικά θέµατα, όσον αφορά τους δήµους. Κατ’
αρχήν δεν ξέρω αν η Κυβέρνηση αγνοεί την ιστορία, δεν τη γνω-
ρίζει ή δεν την υπολογίζει. ∆εν επιτρέπεται ιστορικοί δήµοι, όπως
ο ∆ήµος Πλαταιών, ο ∆ήµος Μονεµβασιάς, ο ∆ήµος Βεργίνας, ο
∆ήµος Μυστρά, να περιθωριοποιούνται και να µην διατηρείται
έδρα δήµου σ’ αυτές τις πόλεις που είναι συνώνυµα της ελληνι-
κής ιστορίας. Και δεν είναι µόνο αυτές, είναι και άλλες.

Υπάρχουν κι άλλα προβλήµατα. Παραδείγµατος χάριν, εγώ
αναφέρθηκα και χθες, µιλώντας επί της αρχής, στους τερατώ-
δεις δήµους που δηµιουργούνται στην Αττική και να τους ξανα-
δείξω. Ο ένας είναι στη ∆υτική Αττική και περιλαµβάνει τα Βίλια,
τις Ερυθρές, την Οινόη, τη Μάνδρα και είναι τετρακόσιες πενή-
ντα χιλιάδες στρέµµατα κι ο άλλος είναι ο δήµος στη βορειανα-
τολική Αττική που ξεκινά από το Καπανδρίτι και φθάνει στη Σκάλα
Ωρωπού µε έδρα τον Ωρωπό κι έχει πεντακόσιες τόσες χιλιάδες
στρέµµατα. Θα µου πείτε ότι δεν είναι µεγάλες εκτάσεις.

Είναι στην Αττική, όµως, κυρία Υπουργέ, και αυτό πρέπει να
το συνειδητοποιήσετε. Γιατί είναι αδύνατον να κυκλοφορήσει κα-
νείς από το Καπανδρίτι για να πάει στον Ωρωπό. Θέλει δύο, τρεις
ώρες µε τις καλύτερες προϋποθέσεις.

Κι εδώ κάνετε και κάτι λογαριασµούς «µπακάλικους», παρα-
δείγµατος χάριν, επικαλείσθε την απογραφή του 2001. Η απο-
γραφή του 2001 δίνει γι’ αυτόν τον δήµο της βορειοανατολικής
Αττικής είκοσι εννιά χιλιάδες πεντακόσια άτοµα, πλην, όµως,
αυτή τη στιγµή είναι τουλάχιστον διπλάσιοι. Όπως αντίστοιχα
δίνει έξι χιλιάδες για τον άλλο το δήµο, εκτός της Μάνδρας και
µε το ∆ήµο της Μάνδρας δέκα εννιά χιλιάδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, να ξέρετε και κάτι άλλο, κυρία Υπουργέ. Ένας δήµος,

ο οποίος έχει δύο χιλιάδες κατοίκους καλείτε να εξυπηρετεί επί
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο, τα Σαββατοκύριακα και
το καλοκαίρι τρεις µήνες, από είκοσι, τριάντα, πενήντα και εκατό
χιλιάδες και διακόσιους χιλιάδες παραπάνω κατοίκους. Και σ’ αυ-
τούς τους δήµους θα δώσετε πόρους για δύο χιλιάδες κατοί-
κους. Και βέβαια, δεν θα αναγνωρίζετε ότι είναι έδρα µιας
περιφέρειας, η οποία είναι ενεργός.

Εποµένως, δεν τα λογαριάσατε σωστά. ∆εν τα υπολογίσατε
σωστά. Κι αυτό, όπως καταλαβαίνετε, θα έχει επιπτώσεις στην
όλη λειτουργία. ∆εν θα µπορέσουν να λειτουργήσουν. Πώς θα
µπορέσει, παραδείγµατος χάριν, ο ∆ήµος Βιλίων, ο οποίος είναι
–αν θέλετε- η µόνη περιοχή της Αττικής που έχει κρατήσει τα
δάση; Πώς θα προστατεύονται τα δάση στο Αλεποχώρι, στην
Ψάθα, στις παραλίες και σ’ όλα αυτά µε τους εκατοντάδες χι-
λιάδες κατοίκους, λουόµενους, επισκέπτες που καταφθάνουν
εκεί στις ηµέρες κι εποχές που σας είπα;

Το ίδιο θα γίνει και στην υπόλοιπη Αττική και σε πάρα πολλές
άλλες περιοχές. Εποµένως, είναι ένα σχέδιο, το οποίο δεν µελε-
τήθηκε και το οποίο, δυστυχώς, θα το βρούµε όλοι µπροστά µας,

προπαντός, όµως, η Κυβέρνηση που θα δει ότι έφτιαξε ένα
σχήµα που δεν µπορεί να είναι λειτουργικό σε καµµιά περίπτωση.
Χρειάζεται µεταρρύθµιση, αλλά όχι αυτού του τύπου. Αυτή είναι
αποτυχηµένη και καταδικασµένη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επειδή ο κατάλογος των οµιλητών συναδέλφων είναι αρ-
κετά µακρύς -κι αναµένεται κι ονοµαστική ψηφοφορία, όπως
γνωρίζετε- θα πρότεινα να συνεχίσουµε µε εξάλεπτο.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το Σώµα συµφώνησε.

Θα παρακαλούσα να κρατηθεί αυτό το εξάλεπτο, ώστε να µην
καταπονηθεί το Σώµα για να µπορέσουµε πολύ αργά τη νύχτα
να έχουµε ολοκληρώσει.

Θα παρακαλέσω δε τον πρώτο αγορητή, τον κ. Κουκουλό-
πουλο, να µην τηρήσει ούτε το εξάλεπτο -αν είναι δυνατόν- και να
µιλήσει τέσσερα λεπτά, ώστε να δώσει το παράδειγµα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ξεκινήσω δηλώνοντας προβληµατισµό και απορία, γιατί πε-
ρίµενα στη συζήτηση για το πρώτο άρθρο –που κατ’ απαίτηση
της Αντιπολίτευσης καλώς συζητάµε χωριστά- να γίνω κοινωνός
εγώ και όλο το Κοινοβούλιο για την καταγγελία και την περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα και για τις αναφορές περί «κοπτοραπτικής»
εδώ και τρεις ηµέρες! Είναι δυνατόν για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο
να απαγγέλλεται µία κατηγορία περί κοπτοραπτικής και να µην
έρχεται ούτε µία απόδειξη;

Σήµερα ακούσαµε και το δεύτερο, κυρίως από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο και ένα Βουλευτή του ΛΑΟΣ, ότι έχουµε και
σύγχυση η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ!

Θέλω, µάλιστα, για το προηγηθέν ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, να
πω ότι ο κ. Ροντούλης τελεί εν αδίκω. Το λέω µε απόλυτη υπευ-
θυνότητα, γιατί µε τον κ. Βλατή εκλεγόµαστε στην ίδια εκλογική
περιφέρεια και γνωρίζω τη θέση του. Κυρίως όµως και πάνω απ’
όλα, ήµουν παρών στη ∆ιαρκή Επιτροπή και είναι προφανές το
λάθος που έχει κάνει ο Πρακτικογράφος της ∆ιαρκούς Επιτρο-
πής. Και εδώ είναι ένα ζήτηµα που πρέπει, βέβαια, να το δει η
Γραµµατεία του Κοινοβουλίου, γιατί υπάρχουν ζητήµατα γύρω
από τον τρόπο καταγραφής των απόψεών µας στις επιτροπές.
Υπάρχει ένα ζήτηµα. Και αυτό που λέω δεν είναι προς καταγγε-
λία ούτε προς διερεύνηση, αλλά προς βελτίωση.

Τελεί εν αδίκω λοιπόν και δεν είναι καθόλου σε σύγχυση ούτε
ο κ. Βλατής ούτε βέβαια γενικότερα η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ.

Και δεν είµαστε, βεβαίως, σε σύγχυση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για έναν πολύ απλό λόγο, διότι, όπως είπα τελειώνο-
ντας στην επί της αρχής συζήτηση το πρωί, µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ανοίγει ο δρόµος για να οδηγηθούµε στο σύγ-
χρονο κράτος.

Ποιες είναι οι βασικές επιλογές; Επιλογή πρώτη. Στην ηπει-
ρωτική περιφερειακή χώρα υιοθετούνται µεγάλα σύνολα. Έγινε
πολλή κουβέντα για τα µεγάλα σύνολα. Η κεντρική ιδέα είναι η
εξής. Αυτό που λέµε «σύγχρονο κράτος», σε Ανατολή και ∆ύση,
σε Βορρά και Νότο, όπου αυτό υπάρχει, είναι δοµηµένο µε ένα
συγκεκριµένο τρόπο και υπακούει σε ένα συγκεκριµένο στερεό-
τυπο. Το σύνολο των υπηρεσιών ασκούνται από τον Α’ Βαθµό αυ-
τοδιοίκησης. Εδώ, λοιπόν, απαιτείται οικονοµία κλίµακας και
δηµιουργία οργανισµών που να έχουν τη φέρουσα ικανότητα,
ακριβώς για να «σηκώσουν» αρµοδιότητες. Αυτό οδηγεί στα µε-
γάλα σύνολο.

Από εκεί και πέρα, υπάρχει ζήτηµα προς ρύθµιση, το οποίο
έχει να κάνει µε το συνδυασµό δηµοκρατίας και αποτελεσµατι-
κότητας, όπως και µε τις σαφώς διαφοροποιηµένες αποστολές
των δήµων, υπαίθρου από τη µία µεριά, αστικού χώρου από την
άλλη, αλλά αυτά είναι ζητήµατα προς ρύθµιση την εποµένη της
ψήφισης του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός
στην εναρκτήρια συζήτηση προχθές, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι
αρχή και δεν είναι τέλος. Ξεκινάµε σήµερα και κάνουµε το πρώτο
µεγάλο βήµα, το πρώτο µεγάλο άλµα, για να οδηγηθούµε στο
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σύγχρονο κράτος.
Πάµε στην άλλη µεγάλη επιλογή. Ένας δήµος ανά νησί. Έχουν

ακουστεί διάφορα για τη Χίο, τη Σάµο, κλπ. Μα, το πραγµατικό
πρόβληµα δεν είναι αυτό. Το πραγµατικό πρόβληµα είναι ότι η
Ικαρία έχει τρεις δήµους, έχει Έπαρχο, έχει Νοµάρχη, έχει Γε-
νικό Γραµµατέα Περιφέρειας και µέχρι πρότινος είχε και
Υπουργό Αιγαίου. Και µιλάµε για ένα νησί επτά, οκτώ χιλιάδων
κατοίκων!

«∆ήµαρχος-Κυβερνήτης», λοιπόν, πρέπει να υιοθετηθεί. Και το
επόµενο βήµα µετά την ψήφιση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είναι να
δούµε µε ποιον τρόπο µπορούµε να ξεπεράσουµε συνταγµατικά
κενά, για να µεταφέρουµε και κρατικές αρµοδιότητες στο «∆ή-
µαρχο-Κυβερνήτη» του νησιού και, βέβαια, στη συνέχεια το πώς
θα οργανώσουµε πιο αποτελεσµατικά τον έλεγχο στην άσκηση
αυτών των αρµοδιοτήτων στο νησιωτικό χώρο.

Θα αναφερθώ στην άλλη µεγάλη επιλογή που αφορά τα µε-
γάλα πολεοδοµικά συγκροτήµατα Αθηνών-Θεσσαλονίκης. Εδώ,
έχω να κάνω µία πολύ µεγάλη παρατήρηση για την κεντρική επι-
λογή. Έγιναν πολλές αναφορές αν έπρεπε να γίνει πιο προωθη-
µένη διαδικασία συνενώσεως στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη.
∆εν νοµίζω πως είναι αυτό το ζήτηµα για την Αθήνα και τη Θεσ-
σαλονίκη. Η Αθήνα έχει ένα βασικό πρόβληµα, ότι πρέπει να βελ-
τιώσει δραστικά την ανταγωνιστικότητά της έναντι άλλων
µεγαλουπόλεων ίδιου µεγέθους. Και εδώ επιλέγεται η θεσµοθέ-
τηση της µητροπολιτικής αυτοδιοίκησης Β’ Βαθµού. Και έχει λει-
τουργήσει σ’ αυτή τη χώρα η µητροπολιτική αυτοδιοίκηση Β’
Βαθµού, αλλά δεν το ξέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ήταν ο Οργανισµός «ΑΘΗΝΑ 2004». Όλοι θυµόµαστε πώς λει-
τουργούσε η Αθήνα µ’ έναν τέτοιο Οργανισµό συντονισµού.

Το ερώτηµα είναι άλλο. Η δεύτερη µεγαλούπολη είναι η Θεσ-
σαλονίκη και µένει χωρίς έναν τέτοιο οργανισµό. Βέβαια, είχε την
πρόνοια το Υπουργείο να βάλει έναν αντιπεριφερειάρχη να ασκεί
αυτήν την αρµοδιότητα, αλλά κατά τη γνώµη µου αυτό είναι ένα
µετέωρο βήµα. Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό θα πρέπει να
το ετοιµάζουµε για τις εκλογές του 2014. Βέβαια, για να είµαι δί-
καιος, πρέπει να πω ότι εγώ δεν το θεωρώ παράλειψη τόσο του
Υπουργείου, όσο διαπιστώνω, όπως και εσείς νοµίζω, ένα έλ-
λειµµα στον πολιτικό διάλογο από το σύνολο σχεδόν του πολιτι-
κού και αυτοδιοικητικού προσωπικού της Συµπρωτεύουσας.

∆εν ήρθε, όµως, εκτός από ελάχιστες φωνές και εξαιρέσεις,
µία εναλλακτική πρόταση που θα µπορούσαµε να υιοθετήσουµε
και να πούµε «ναι, στη Θεσσαλονίκη µπορούµε να κάνουµε ένα
καινοτόµο πείραµα» και να κάνουµε µητροπολιτικό δήµο στον Α’
Βαθµό, όπως στη Βαρκελώνη, για παράδειγµα. Όµως, αυτή η
πρόταση δεν ήρθε από κάτω. Πολλά ακούστηκαν εδώ και τρεις
ηµέρες για διαβούλευση, αλλά για τη διαβούλευση που την πα-
ρακολουθούσα –και µε µεγάλη άνεση, µάλιστα, λόγω εµπειρίας-
έκανα µία διαρκή διαπίστωση. Εκτός από τη χωροταξία και διά-
φορα άλλα, στη διαβούλευση δεν είχε το Υπουργείο εισερχόµενα
για µία σειρά από ουσιαστικά ζητήµατα που αφορούν το περιε-
χόµενο του θεσµού.

Αυτή είναι η πικρή αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, για όποιον παρα-
κολούθησε το διάλογο από τις 8 και 9 Γενάρη που δόθηκε το σχέ-
διο στη δηµοσιότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, σας πα-
ρακαλώ, κύριε συνάδελφε. Πρέπει να τηρήσουµε το εξάλεπτο.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω µε δύο
φράσεις, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι θα πρέπει –και µιλάω σε πρώτο
πληθυντικό πρόσωπο, γιατί αφορά και εµένα και δεν αναφέροµαι
στις αλλαγές στο χωροταξικό- να προβληµατιστούµε σοβαρά την
εποµένη της ψήφισης, γιατί νοµίζω ότι η φύση των αντιδράσεων
που προέρχονταν από ηµιαστικά κέντρα κυρίως δεν έχει αξιολο-
γηθεί από όλους όσοι ασχολούµαστε µ’ αυτά τα ζητήµατα εδώ
και χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η τελευταία µου κουβέντα αφορά το ζήτηµα της ιστορικότητας
που το έθεσε –και κορυφαία- ο κ. Σαµαράς. Μα, είναι δυνατόν το

ζήτηµα Βεργίνα να το αντιλαµβανόµαστε έτσι όπως το έθεσε ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Μα, η Βεργίνα µε το
∆ήµο Βέροιας δεν µπορεί να προσδοκά ότι πραγµατικά θα γίνει
παγκόσµια γνωστή ακόµα και εκεί που δεν είναι; Πού χάνει η
ιστορικότητα; Τι συντηρητική και οπισθοδροµική αντίληψη είναι
αυτή που βάζει τα ζητήµατα της ιστορικότητας σε µία βάση ότι
πρέπει να κοιµόµαστε και να ξυπνάµε µε την ιστορία, αντί να την
τιµούµε, προωθώντας πραγµατικά την ιστορικότητα;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ.
Ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής

∆ιακυβέρνησης κ. Γιάννης Ραγκούσης έχει το λόγο.
Έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Θα κάνετε κάποιες διορθώσεις, κύριε
Υπουργέ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα ακούσετε
τώρα, κύριε Ζώη. Κάντε υποµονή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Απλώς ρώτησα, για να πάρω τα χαρτιά µου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Πάρτε τα χαρτιά
σας και ίσως αυτή τη φορά βρείτε κάτι χρήσιµο να συγκρατή-
σετε.

Με αφορµή, όντως, τις τοποθετήσεις που έχουν γίνει αυτές τις
ηµέρες και στη ∆ιαρκή Επιτροπή και στην Ολοµέλεια, νοµίζω ότι
δεν θα εξέπληττα ιδιαίτερα κάποιον ή κάποια συνάδελφο, αν
έλεγα ότι µέσα απ’ αυτήν την εµπειρία που έχουµε συλλέξει
όλους αυτούς τους µήνες αναµέτρησης µ’ αυτό το πολύ δύσκολο
πρόβληµα –γιατί στην πραγµατικότητα περί αυτού πρόκειται-
έχουµε µαζέψει υλικό για να γράψουµε πολλά βιβλία, όχι ένα.

Τώρα, για παράδειγµα, είπε κάτι ο κ. Κουκουλόπουλος και θύ-
µισε την πρωινή συζήτηση που είχαµε. Θα µπορούσα να το έχω
πει και το πρωί, αλλά θα το πω τώρα. Εύλογα λέει, κάποια στιγµή,
ο κ. Σαµαράς για το θέµα της ιστορικότητας της Βεργίνας και
για το πώς κανείς τη διασφαλίζει, κλπ. Θέλω να ξέρετε, για την
ιστορία, ότι στο στάδιο της διαβούλευσης, όταν προτείναµε την
πρώτη κατανοµή και χωροταξία των δήµων στην περιοχή, είχαµε
σκεφτεί να αλλάξουµε το όνοµα της Βέροιας και να τον ονοµά-
σουµε «∆ήµο Βεργίνας», αντί για «∆ήµο Βέροιας», θεωρώντας –
προφανώς λάθος, κατά την εκτίµηση της συντριπτικής
πλειονότητας των κατοίκων- ότι αυτό θα ήταν µία πάρα πολύ θε-
τική εξέλιξη και θα τη δέχονταν οι πολίτες της Βέροιας. Μάλιστα,
θυµάµαι χαρακτηριστικά, εγώ πολλές φορές είχα χρησιµοποιήσει
και το επιχείρηµα –επειδή, όπως ξέρετε, είχα την τιµή να έχω
χρηµατίσει ∆ήµαρχος- τι θα σήµαινε για κάποιον δήµαρχο να κυ-
κλοφορεί στην Ευρώπη και να λέει: «Είµαι ο ∆ήµαρχος Βεργί-
νας»!

Παρ’ όλα αυτά, η αντίδραση των κατοίκων ήταν καθολική. Τη
σεβαστήκαµε και εννοείται ότι αλλάξαµε ξανά το όνοµα…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Εννοείτε, η αντίδραση των κα-
τοίκων της Βέροιας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Μάλιστα, των κα-
τοίκων της Βέροιας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Σωστό είναι αυτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ναι. Απλώς, το
λέω σαν µία εµπειρία.

Τώρα, χωρίς να θέλω να κουράσω το Σώµα, ξέρω πολύ καλά
ότι υπάρχει ένα ερώτηµα το οποίο έχει τεθεί πολλές φορές. Αυτό
είναι το εξής: Θα κάνετε αλλαγές στο άρθρο 1, δηλαδή κυρίως
στο χωροταξικό ή δεν θα κάνετε αλλαγές στο άρθρο 1; Και, µά-
λιστα, νοµίζω ότι πολλές φορές έγινε και µία προσπάθεια να θε-
ωρηθεί –κάτι το οποίο θα πω ευθύς αµέσως γιατί δεν είναι
σωστό- ότι αυτό θα σήµαινε «υιοθετείτε πέντε-έξι αλλαγές ή δεν
υιοθετείτε»;

∆εν πρόκειται περί αυτού, δεν είναι ακριβές αυτό. Νοµίζω ότι
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µία πολύ προσεκτική παρατήρηση όλων των τοποθετήσεων που
έγιναν –και από Βουλευτές της Συµπολίτευσης και από Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης- πολύ εύκολα οδηγεί στο συµπέρασµα
ότι οι αλλαγές που έχουν προταθεί -άσχετα αν κανείς θεωρεί ότι
οι µείζονες αλλαγές που πρέπει να γίνουν έχουν αδιαπραγµά-
τευτη, ας το πω, προσέγγιση στο θέµα αυτό- είναι, όχι πέντε- έξι,
ούτε δέκα- είκοσι, είναι πάρα πολλές, πολλές περισσότερες.

Το κυριότερο δεν είναι αυτό. Αυτό, πολύ περισσότερο το ανα-
φέρω ως κάτι το αρνητικό. Το κυριότερο είναι, ότι δικαιολογη-
µένα –και το υπογραµµίζω αυτό- αυτές οι αλλαγές -γιατί ακριβώς
προήλθαν από συναδέλφους Βουλευτές που έχουν µια οπτική
ενός συγκεκριµένου νοµού, γιατί δεν θα µπορούσαν να είναι δια-
φορετικά και εµείς αν δεν είχαµε την ευθύνη του υπουργείου έτσι
θα είχαµε τα δεδοµένα στο µυαλό µας- είναι προτάσεις που σε
καµµία περίπτωση δεν συνθέτουν µία ενιαία λογική και έναν ενι-
αίο κανόνα για τη χώρα. Είναι πολλές φορές αλληλοσυγκρουό-
µενες, είναι πολλές φορές αντιφατικές και αλληλοαναιρούµενες.

Άρα, στην πραγµατικότητα το ερώτηµα που τίθεται είναι. Θα
κάνετε δεκτές, για παράδειγµα εκατό- εκατόν πενήντα- διακό-
σιες αλλαγές ή όχι; Αυτό νοµίζω, είναι που στην πραγµατικότητα
έχει επιτρέψει σε πολύ µεγάλο µέρος των συναδέλφων Βουλευ-
τών όλων των κοµµάτων -µε τους οποίους τουλάχιστον έχουµε
έρθει σε επαφή αυτές τις ηµέρες- να έχουν καταλήξει στο συ-
µπέρασµα, ότι πράγµατι ή θα έκανε κανείς δεκάδες αλλαγών ή
δεν έχει νόηµα να ξεκινήσει µια τέτοια διαδικασία, όταν δεν ξέρει
γιατί και πού πρέπει να σταµατήσει.

Εµείς, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είχαµε υπο-
χρέωση και καθήκον, για να ανταποκριθούµε στην εντολή του ελ-
ληνικού λαού, αλλά και στην εντολή της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας, κάναµε µια τιτάνια προσπάθεια να τετραγωνίσουµε τον
κύκλο.

Όταν έχεις χίλιους τριάντα τέσσερις δήµους της χώρας, µε-
γάλο µέρος των οποίων -αν θυµάµαι καλά, πάνω από πεντακόσι-
ους ή εξακόσιους δήµους- κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων και
επιχειρήσεις να µειώσεις αυτόν τον αριθµό, λέγοντας ότι θέλω να
ισχυροποιήσω τους δήµους, δεν υπάρχει µαθηµατικό µοντέλο,
δεν υπάρχει µαθηµατική εξίσωση που να σου δώσει µία και βέλ-
τιστη λύση κατεβαίνοντας από το χίλια τριάντα τέσσερα είτε στο
τετρακόσια, είτε στο τριακόσια πενήντα, είτε στο τριακόσια εί-
κοσι πέντε που έχουµε πάει.

∆εν υπάρχει καµµία απολύτως αµφιβολία, ότι υπάρχει και η α’
πρόταση, υπάρχει και η β’ πρόταση, υπάρχει και η γ’ πρόταση.
Και εάν πραγµατικά έχουµε τη δυνατότητα να αισθανόµαστε µία
σχετική ικανοποίηση και να νιώθουµε ότι το όλο εγχείρηµα πατάει
πραγµατικά σ’ ένα στέρεο έδαφος, είναι το γεγονός, ότι οι δια-
φωνίες και οι διαφοροποιήσεις είναι πραγµατικά -αν το δει κα-
νείς στο σύνολο της χώρας- εξαιρετικά περιορισµένες. Ακόµα
και ο αριθµός των σεβαστών αντιδράσεων που εκδηλώθηκαν έξω
από τη Βουλή αυτό το διάστηµα, αν τις απαριθµήσει κανείς, δεν
πρέπει να ξεπερνούν πάνω από τις δέκα περιπτώσεις.

Σας έχω πει κατ’ επανάληψη το επιχείρηµα, ότι η ΚΕ∆ΚΕ που
έκανε προτάσεις, αντιπροτάσεις και εξέφρασε διαφορετικές από-
ψεις πάνω στο χωροταξικό, διαφοροποιήθηκε στο τέλος σε
σχέση µε τους τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους, σε λιγότερους
πια από είκοσι, σε λιγότερες από είκοσι περιπτώσεις. Αυτό δη-
λαδή, είναι ένα ποσοστό που δεν είναι πάνω από 10%. Και εκεί,
ανεπιφύλακτα σας το λέω, εµείς θα περιµέναµε πολύ µεγαλύ-
τερη διαφοροποίηση γιατί είναι φυσιολογική και ανθρώπινη η
αντίδραση των δηµάρχων, στην προοπτική κατάργησης ενός
δήµου. Είναι πολύ φυσιολογική η έγνοια τους, η δύναµη τους και
η επιθυµία τους να κρατήσουν «ζωντανούς» δήµους που τους εν-
διαφέρουν ή τους οποίους υπηρετούν αυτή τη στιγµή.

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Είναι χαρακτηριστικό και το πα-
ράδειγµα της Αττικής. Η Αττική έχει τέσσερα εκατοµµύρια πολί-
τες, είναι το 40% περίπου του πληθυσµού. Καταλήξαµε σε µία
χωροταξική, νέα αρχιτεκτονική των δήµων της Αττικής µε µία δια-
φωνία. Με µία διαφωνία πάλι µε την ΚΕ∆ΚΕ στην περίπτωση ενός
δήµου, του Ωρωπού, στην ανατολική Αττική.

Τώρα, εγώ θέλω σ’ αυτό το σηµείο να πω δύο- τρία πράγµατα.
Εµείς προσπαθήσαµε, όσο µπορούσαµε, να αντικειµενικοποιή-
σουµε αυτήν τη διαδικασία. Είπαµε, ότι δεν θα υπάρξει -παρά

µόνο για δύο κατηγορίες εξαιρέσεων- δήµος κάτω των δέκα χι-
λιάδων. Ήταν ένα όριο που έχει τεθεί έτσι κι αλλιώς και έχει κα-
τακτηθεί ως όριο στη λογική και στη φιλοσοφία της
αυτοδιοίκησης. Το όριο των δέκα χιλιάδων κατοίκων έχει χρησι-
µοποιηθεί πάρα πολλές φορές και για πάρα πολλά θέµατα. Και
πράγµατι, οι µόνοι που είναι κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων
αυτή τη στιγµή, είναι µόνο κάποιοι ορεινοί δήµοι και κάποιοι νη-
σιωτικοί δήµοι.

Τώρα, για τους ορεινούς δήµους. Και εκεί κάναµε, τη µεγαλύ-
τερη δυνατή προσπάθεια που µπορούσε να κάνει κανείς, για να
ορίσουµε µε αντικειµενικό τρόπο την ορεινότητα. Πήραµε τα
στοιχεία, όπως αυτά προκύπτουν από την Εθνική Στατιστική Υπη-
ρεσία, η οποία σας θυµίζω ή σας γνωστοποιώ ότι έχει ταξινοµή-
σει όλα τα δηµοτικά διαµερίσµατα της χώρας -όχι τους δήµους,
άρα, κατ’ επέκταση και τους δήµους- µε βάση τις κατηγορίες πε-
δινά, ηµιορεινά και ορεινά. Με βάσει, λοιπόν, αυτήν την ταξινό-
µηση, η χώρα έχει αυτή τη στιγµή περίπου τριακόσιους ορεινούς
δήµους.

Εµείς πιστεύουµε, ότι δεν είναι προς όφελος της αυτοδιοίκη-
σης και των πολιτών να κρατήσουµε και να συνεχίσουν να λει-
τουργούν τριακόσιοι ορεινοί δήµοι της χώρας, όταν για τη
συντριπτική πλειονότητα αυτών, υπάρχουν άλλες καλύτερες λύ-
σεις. Άλλωστε, το εξήγησα ότι αυτή είναι και η λογική του «ΚΑΛ-
ΛΙΚΡΑΤΗ».

∆εύτερον, υπάρχει ένα επίσης µείζον θέµα, που έχει να κάνει
µε το πολεοδοµικό συγκρότηµα της Αθήνας και το πολεοδοµικό
συγκρότηµα της Θεσσαλονίκης. Είναι δύο στοιχεία τα οποία θα
τα δώσω στην Ολοµέλεια του Κοινοβουλίου, στους συναδέλφους
Βουλευτές για πρώτη φορά. Το πολεοδοµικό συγκρότηµα Αθη-
νών και Θεσσαλονίκης εµείς ορίσαµε ότι είναι οµοειδείς περι-
πτώσεις και πρέπει να αντιµετωπιστούν µε ενιαίο τρόπο.

Ακούστε σας παρακαλώ πολύ τα στοιχεία. Το πολεοδοµικό συ-
γκρότηµα Αθηνών έχει 3.338.088 κατοίκους. Εµείς προτείνουµε
στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» σαράντα πέντε δήµους. Το πολεοδοµικό συ-
γκρότηµα Θεσσαλονίκης έχει 909.43 κατοίκους. Εµείς προτεί-
νουµε να δηµιουργηθούν δώδεκα δήµοι στο πολεοδοµικό
συγκρότηµα Θεσσαλονίκης. Τα όρια –για να σας διευκρινίσω σ’
αυτό το σηµείο κάτι- δεν αφορούν ένα µέρος της περιφέρειας
Αττικής, όπως επίσης, δεν αφορούν και ένα µέρος της Β’ περι-
φέρειας Θεσσαλονίκης. Ο µέσος όρος κατοίκων προς δήµους,
που δηµιουργείται στο πολεοδοµικό συγκρότηµα Αθηνών και στο
πολεοδοµικό συγκρότηµα Θεσσαλονίκης, είναι για µεν την Αθήνα
74.179 κάτοικοι, για δε τη Θεσσαλονίκη 75.761 κάτοικοι. Αυτά
είναι τα στατιστικά δεδοµένα του τι γίνεται στο πολεοδοµικό συ-
γκρότηµα της Θεσσαλονίκης και στο πολεοδοµικό συγκρότηµα
της Αθήνας.

Για τα νησιά, τα οποία όπως ξέρετε είναι η πιο χαρακτηριστική,
όχι ένδειξη, αλλά η πιο χαρακτηριστική απόδειξη ότι δεν αφή-
σαµε να διεισδύσει το µικρόβιο της κοµµατικής ιδιοτέλειας στην
αρχιτεκτονική την οποία παρουσιάσαµε στο Κοινοβούλιο. Γιατί,
αν το είχαµε κάνει αυτό αγαπητοί συνάδελφοι, κατ’ επανάληψη
έχουµε πει, ότι δεν θα πηγαίναµε -και µάλιστα σε αντίθεση µε την
κυρίαρχη άποψη της πλειοψηφίας των δηµάρχων των νησιών-
στη λύση ένας δήµος- ένα νησί.

Ξέρετε πολύ καλά, πώς είναι οι πολιτικοί συσχετισµοί και στο
νότιο Αιγαίο και στο βόρειο Αιγαίο και στα Ιόνια Νησιά. Ξέρετε
πολύ καλά ότι αν κάποιος έβαζε στόχο να ξεκινήσει τη δηµιουρ-
γία δήµων µε γνώµονα τι θα γίνει αύριο το πρωί µε το συσχετισµό
των δυνάµεων, είτε στην ΚΕ∆ΚΕ είτε στις δηµοτικές εκλογές -
πέραν του ό,τι κατά τη γνώµη µας θα ήταν µία µη σοβαρή προ-
σέγγιση- το πρώτο που θα έλεγε είναι, ότι στα νησιά µιας και το
θέλουν κιόλας, δε θα κάναµε τη Ρόδο ένα δήµο, αλλά θα την κά-
ναµε πέντε δήµους. Τη Λέσβο τα ίδια, την Κέρκυρα τα ίδια, την
Κεφαλλονιά, την Κω και ούτω καθ’ εξής.

Όµως, κάτι και πέραν αυτού που θέλω να πω, είναι ότι για εµάς
πράγµατι η υπόθεση ένα νησί- ένας δήµος είναι µία κρίσιµη υπό-
θεση για το παρόν και το µέλλον κυρίως, των νησιών της χώρας.
Αν δεν πάµε στη λύση ένας δήµος-ένα νησί τότε δεν θα µπορέ-
σουµε να λύσουµε µερικά από τα µείζονα προβλήµατα που όσο
δεν λύνονται στα ελληνικά νησιά δυστυχώς, παραµένουν αντιµέ-
τωπα µε ένα σωρό δοµικά και µείζονα προβλήµατα, τα οποία σε

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΛ’ - 27 ΜΑΪΟΥ 2010 7977



καµµία περίπτωση δεν αντιστοιχούν στην Ελλάδα του 2010.
Σας λέω χαρακτηριστικά και την ξέρετε πολύ καλά την περί-

πτωση της Κέρκυρας, η οποία ακόµα δεν έχει καταφέρει να βρει
µια συµφωνία πάνω στο πού κάνουµε ένα χώρο υγειονοµικής
ταφής απορριµµάτων.

Σας λέω ότι στη Ρόδο, λόγω διαφωνίας δήµων για το πού θα
γίνει η χάραξη ενός αγωγού αποχετευτικού, δυστυχώς, αυτή τη
στιγµή το πρόβληµα αυτό δεν έχει λυθεί και ούτω καθ’ εξής. Συν,
ότι πιστεύουµε βαθιά, ότι είναι µεγάλη δύναµη για τα νησιά –
ιδίως αυτά τα µεγάλα που προανέφερα- να µπορούν µέσα από τη
λύση αυτή που υιοθετούµε να περιληφθούν πια στην κατάταξη
των µεγαλύτερων δήµων της χώρας. Αυτά είναι επίσης ορισµέ-
νες επισηµάνσεις για την υπόθεση των νησιών.

Έχοντας, λοιπόν, εξηγήσει ότι στην πραγµατικότητα αυτό το
οποίο θα ήταν ένα ερώτηµα για µας, είναι όχι αν επιλέγουµε
πέντε-έξι αλλαγές και µάλιστα ενιαίας λογικής και ενιαίων κριτη-
ρίων, αλλά δεκάδες για να µην πω εκατοντάδες αλλαγές, πράγµα
που νοµίζω ότι από µόνο του οδηγεί σε αυτονόητη απάντηση.
Πρέπει να τονίσω σ’ αυτό το σηµείο τρία πράγµατα και να κλείσω
µε αυτά, κύριε Πρόεδρε.

Το πρώτο είναι το εξής. Θεσπίζεται νέα διαδικασία για τη διόρ-
θωση µιας σειράς προβληµατικών και λανθασµένων συνθέσεων
δήµων από δηµοτικά διαµερίσµατα, που σε άλλους δήµους θα
έπρεπε να ανήκουν και σε άλλους ανήκουν. Είναι ένα πρόβληµα
που έχει ξεκινήσει από παλιά, συνεχίστηκε και µε τον «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ», υπάρχει ακόµα και σήµερα και στο οποίο προβλέπεται
συγκεκριµένη και ρητή διαδικασία -υπάρχει συγκεκριµένη διά-
ταξη και θα τη συζητήσουµε αύριο- που δίνει τη δυνατότητα σε
αυτά τα δηµοτικά διαµερίσµατα να επανατοποθετηθούν σε
σχέση µε το πού ανήκουν.

Το δεύτερο είναι οι έδρες και τα ονόµατα. Οι έδρες και τα ονό-
µατα είναι µια συζήτηση, η οποία δεν τελειώνει, η οποία µόλις
ξεκίνησε. Θέλω να πω για µία ακόµη φορά ότι στην πραγµατικό-
τητα κακώς είναι ένα θέµα, για το οποίο έχει υπάρξει –από όπου
έχει υπάρξει, από τις λίγες περιπτώσεις- τόση µεγάλη ένταση.
Γιατί; Γιατί και σήµερα, το ξέρουν όλοι οι συνάδελφοι αυτό το
πράγµα και πολύ περισσότερο και ο τέως Υπουργός ο κ. Παυ-
λόπουλος –µια που τον βλέπω τώρα- υπάρχει η συγκεκριµένη
κείµενη διάταξη στον Κώδικα, η οποία προβλέπει ότι µε τα 2/3
ενός δηµοτικού συµβουλίου, αλλάζει η έδρα, ακόµη και το όνοµα
ενός δήµου. Αρκεί, βεβαίως, στη δεύτερη περίπτωση να υπάρξει
και µία έγκριση από το Υπουργείο Εσωτερικών, την Επιτροπή Το-
πωνυµίων, ώστε να αποφευχθούν ονόµατα, τα οποία θα µπο-
ρούσαν να θεωρηθούν για πολύ σοβαρούς λόγους απαράδεκτα
κ.ο.κ..

Υπάρχει µία έλλειψη που προέκυψε από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», η
οποία διαπιστώθηκε από τη συζήτηση, δηλαδή τι γίνεται µε το
ζήτηµα των ιστορικών εδρών. Πράγµατι υπάρχει. Και η Ελλάδα
είναι µία ιστορία, η οποία, όµως, όπου και αν την πιάσεις έχει τα
δικά της αποτυπώµατα, έχει αφήσει το πέρασµα αυτής της ιστο-
ρίας σε κάθε τόπο, σε κάθε βράχο, σε κάθε γειτονιά, σε κάθε
χωριό, σε κάθε κωµόπολη.

Αυτό είναι πράγµατι ένα µείζον θέµα και νοµίζω ότι µόνο θετικά
µπορεί να ερµηνεύσει κανείς την έννοια και την αγωνία κατοίκων
και πολιτών -καλοπροαίρετη αγωνία και έννοια των κατοίκων- για
το τι θα γίνει µε τη διατήρηση της ιστορικότητας του τόπου τους.
Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το δούµε στις δια-
τάξεις του νοµοσχεδίου. Θα µπορέσουµε να το συζητήσουµε
αύριο, γιατί πράγµατι αυτή τη στιγµή ούτε στη κείµενη νοµοθε-
σία στην πραγµατικότητα ούτε και σ’ αυτό που µέχρι τώρα
έχουµε προτείνει εµείς, δεν προβλέπεται µία τέτοια διαδικασία.
Για παράδειγµα, εάν αύριο διαπιστώσει ένα δηµοτικό συµβούλιο
ότι πρέπει, για το καλό των γενεών και για τη διαπαιδαγώγηση
των γενεών, οι οποίες µαθητεύουν στο πλαίσιο ενός χωριού, ενός
δήµου κ.ο.κ. να οριστεί µια ιστορική έδρα, υπάρχει κενό. Πρέπει,
λοιπόν, αυτό να αντιµετωπισθεί, ώστε να µη χρειάζεται νέος
νόµος για να ορισθεί µία ιστορική έδρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να κλείσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Τελειώνω, κύριε

Πρόεδρε.
Τώρα, σε κάθε περίπτωση εγώ νοµίζω ότι αν πρέπει να πω για

µία ακόµη φορά κάτι που το νοιώθω και προσωπική ανάγκη, είναι
ότι αυτή είναι µια µεγάλη αλλαγή που θα τεθεί σε εφαρµογή,
εφόσον το ελληνικό Κοινοβούλιο της δώσει και τη τελική του
έγκριση και αν αυτή καταφέρει να δώσει –που εµείς πιστεύουµε
ότι θα καταφέρει να δώσει µια νέα πραγµατικότητα και µία νέα
πνοή, όχι µόνο στην αυτοδιοίκηση και στις τοπικές κοινωνίες,
αλλά και στο κράτος, αυτό οφείλεται χάριν στο γεγονός ότι
υπάρχει µία αποφασισµένη Κυβέρνηση να παραµερίσει το πολι-
τικό κόστος, να παραµερίσει τις στενοχώριες, τις δικαιολογηµέ-
νες, τις µικρές διαφωνίες που θα τις δούµε. ∆εν θα αφήσουµε
καµµία τοπική κοινωνία έρµαιο, θα είµαστε πάνω από κάθε το-
πική κοινωνία για να επέµβουµε, όποτε χρειαστεί, µε έναν θετικό
τρόπο να λύσουµε προβλήµατα που µπορεί είτε να προκύψουν
είτε να προϋπάρχουν και τα οποία χρειάζονται µιας τέτοιας αντι-
µετώπισης.

Αυτή, λοιπόν, είναι η δυναµική, η οποία αναπτύσσεται από µία
ισχυρή κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, από µία αποφασιστικότητα
που έχει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να πάµε τη χώρα µπροστά,
στην πραγµατικότητα ανοίγοντας κυριολεκτικά µία νέα εποχή,
που είναι και ένα µεγάλο πεδίο πρόκλησης για όλους.

Εµείς έχουµε αποφασίσει απέναντι σ’ αυτήν την πρόκληση να
απαντήσουµε θετικά. Είµαστε έτοιµοι να εργαστούµε συστηµα-
τικά, έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε κάθε τι που µπορεί να παρου-
σιαστεί ως πρόβληµα στην πορεία, αλλά και ό,τι χρειαστεί να
διορθώσουµε -επίσης στην πορεία- που θα διαπιστωθεί ότι χρή-
ζει διόρθωσης. Αλλά, πλέον, θα είναι διορθωτικής λογικής και
σηµειακής παρέµβασης και όχι γενικώς και αορίστως η χώρα να
χρειαστεί ξανά ένα νέο κύµα συνενώσεων, να χρειαστεί ξανά µία
γενική, από όλα τα µήκη και τα πλάτη, από Βορρά µέχρι Νότο
και από Ανατολή µέχρι ∆ύση, ανακατασκευή της αρχιτεκτονικής,
της δοµής των δήµων και γενικότερα της αυτοδιοίκησης.

Είµαστε απολύτως έτοιµοι να πάµε στην επόµενη µέρα της ψή-
φισης του νοµοσχεδίου, στην υλοποίησή του. Η προεργασία
είναι, ήδη, πολύ µεγάλη και νοµίζω ότι ήδη η µεγάλη πλειοψηφία
του ελληνικού λαού, που έχει αγκαλιάσει θετικά το εγχείρηµα
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», εγγυάται ότι έχουµε όλες τις δυνατότητες
να πετύχουµε αυτό το µεγάλο στοίχηµα και να το κερδίσουµε,
προς όφελος πάνω από όλα των νέων γενεών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχει ζητήσει το λόγο ο
κ. Αστέριος Ροντούλης.

Έχετε το λόγο, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. ∆ύο

λεπτά θα χρειαστώ.
Κύριε Υπουργέ, θα ακούσατε συζήτηση σε ένα ζήτηµα εξειδι-

κευµένο και µε τον Υφυπουργό τον κ. Ντόλιο. Εκεί θα εστιάσω τη
δίλεπτη τοποθέτησή µου. Αφορά τις µετακινούµενες κοινότητες,
δηλαδή τις κοινότητες όπως την Αετοµηλίτσα, για παράδειγµα,
που είναι στο Γράµµο, όπως τη Σµίξη, όπως την Αβδέλλα κ.λπ.,
να µην τις αναφέρω όλες. Υπάρχει η εξής ιδιοµορφία, η εξής ιδι-
αιτερότητα. Αυτές οι κοινότητες συνενώνονται τώρα µε άλλο δι-
ευρυµένο δήµο.

Τι σηµαίνει αυτό το πράγµα; Ότι οι άνθρωποι αυτοί, δηλαδή οι
κάτοικοι των κοινοτήτων αυτών, έχουν την ιδιαιτερότητα της µε-
τακίνησης. ∆ηλαδή το καλοκαίρι είναι στα χωριά τους, το χει-
µώνα κατεβαίνουν στα αστικά κέντρα της Θεσσαλίας, για
παράδειγµα. Εκεί πέρα, στα αστικά κέντρα είτε πρόκειται για τον
Τύρναβο είτε για τη Λάρισα είτε για την Ελασσόνα, έχουν τη δι-
οικητική τους δοµή. ∆ηλαδή, έχουν ΚΕΠ, έχουν γραφείο για το
κοινοτικό συµβούλιο, έχουν τη γραµµατεία τους. Λένε το αυτο-
νόητο. Να υπάρξει µία νοµοθετική πρόβλεψη στον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» που να λέει ότι οι µετακινούµενες κοινότητες διατηρούν
τις διοικητικές υπηρεσίες που έχουν στον τόπο που µετακινού-
νται κατά τη διάρκεια του χειµώνα, ανεξαρτήτως της βουλήσεως
των αιρετών αρχόντων των νέων διευρυµένων δήµων.

Αυτό θα τους διευκολύνει πάρα πολύ και µπορείτε να το κά-
νετε. Ζητάνε να υπάρξει µία ξεκάθαρη νοµοθετική πρόνοια. Και
εδώ δεν είναι ότι αλλάζουµε τη χωροταξία κάποιου δήµου. Εδώ
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διευκολύνουµε τους ανθρώπους που µετακινούνται, άρα στην
πράξη λύνουµε ένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Υπουργέ, έχετε το
λόγο για ένα λεπτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆ευτερόλεπτα θα
χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ροντούλη, επιφυλάσσοµαι να το συζητήσουµε αύριο,
γιατί προφανώς δεν αφορά το άρθρο 1 η πρόταση αυτή.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα σας πω κά-
ποιες απόψεις και σκέψεις που υπάρχουν στις αντίστοιχες
διατάξεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα κάνετε την πρωτο-
µιλία σας, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας ∆ηµο-
κρατίας;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μάλιστα. Θα µου επι-

τρέψετε να ανακοινώσω την άφιξη σχολείων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής τριάντα τρεις µαθητές και επτά εκπαιδευτικοί από τα ∆ηµο-
τικά Σχολεία Ανέζας, Κωστακίων, Συκιών, Αµµοτόπου και
Αµπελίων Αµµοτόπου Άρτας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Τζαβάρας έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά από την
όλη µέχρι σήµερα κοινοβουλευτική διαδικασία, µπορώ να πω ότι
έχουµε καταλήξει σ’ έναν κοινό τόπο όλοι µας και η Βουλή και η
Κυβέρνηση. Εν όψει µιας τέτοιες µεταρρύθµισης, αυτό που απαι-
τείται, αυτό που αποτελεί το βασικό προαπαιτούµενο για την επι-
τυχία του εγχειρήµατος είναι η εξασφάλιση της ευρύτερης
δυνατής συναίνεσης. Και επ’ αυτού έχει τοποθετηθεί και ο ίδιος
ο Υπουργός.

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ. Ακούγοντας τους συναδέλ-
φους της συµπολίτευσης, ακούγοντας τον Πρόεδρο της Βουλής,
ακούγοντας του συναδέλφους των άλλων πτερύγων της Βουλής,
έχοντας αναγνώσει τα κείµενα της ΕΝΑΕ, της ΚΕ∆ΚΕ και της
ΟΚΕ, έχετε µέσα σας καταλήξει βαθιά στην πεποίθηση ότι υπάρ-
χει συναίνεση του ελληνικού λαού, για το εγχείρηµα το οποίο επι-
χειρείτε; Μπορείτε µέσα σας, εάν πραγµατικά αναλογιστείτε
προς τα πού οδηγείτε τη διοικητική διαίρεση αυτού του τόπου, να
πείτε ότι πράγµατι αισθάνεστε, όπως είπε σε κάποια προηγού-
µενη τοποθέτησή του ο Υφυπουργός Εσωτερικών, υπερήφανος
για το ότι έχετε εξασφαλίσει την ευρύτερη δυνατή συναίνεση για
το εγχείρηµά σας.

Θεωρώ ότι είστε πράγµατι µία ξεχωριστή κοινοβουλευτική πα-
ρουσία και έχετε πράγµατι τα εφόδια και τα προσόντα που απαι-
τούνται να έχετε καταλήξει σ’ αυτό το συµπέρασµα, στο οποίο
έχουµε καταλήξει όλοι µας. Οδηγείτε πράγµατι την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση σε µία περιπέτεια.

Γι’ αυτό θα πρέπει να είστε κυριολεκτικά επιφυλακτικός. Έστω
και την υστάτη στιγµή αυτή θα πρέπει να ανταποκριθείτε στα αι-
τήµατα, τα οποία δεν διατυπώνονται µόνο από τα χείλη των Βου-
λευτών της Αντιπολίτευσης, τους οποίους κατηγορείτε
συλλήβδην και αθρόως ότι είναι συντηρητικοί, ότι δεν ξέρουν σε
τι αναφέρεται η συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, ότι δεν έχουν αφο-
µοιώσει το µήνυµα το χαρµόσυνο αυτής της µεγάλης αλλαγής.
Θα πρέπει επιτέλους να αντιµετωπίσετε τους Βουλευτές που
στηρίζουν την Κυβέρνησή σας.

Εµένα θα µου επιτρέψετε να σας αντιπαραθέσω και µία σειρά
από άλλες αντιρρήσεις. Είπατε προηγουµένως ότι δεν χρειάζεται
να ασχολούµεθα µε την ιστορία των ξεχωριστών τόπων. Υπάρ-
χει µία συνολική, γενική, εθνική ιστορία που είναι η ιστορία του
ελληνικού έθνους. Όµως, σ’ αυτήν την εθνική ιστορία είναι που

έχουν καταλήξει όλες οι τοπικότητες, όλες οι κοινότητες, αυτές
οι συλλογικότητες που είχαν το δικό τους µερίδιο και στον αγώνα
υπέρ της ελευθερίας και υπέρ της ανεξαρτησίας και στη δηµι-
ουργία του αξεπέραστου Ελληνικού Πολιτισµού. Οι Μυκήνες, ο
Μυστράς, η Βεργίνα είναι τόποι µε ξεχωριστή ακτινοβολία, είναι
τηλαυγείς φάροι µίας Ελληνικότητας και µιας ιστορικότητας, η
οποία δεν µπορεί να διαχυθεί σε δηµοτικές κοινότητες ή σε
άλλου είδους Τοπικές Αυτοδιοικήσεις, γιατί έτσι χάνεται το µή-
νυµα.

∆εύτερον, αντιπαραθέσατε µία επιχειρηµατολογία που τη στη-
ρίξατε στη στατιστική την πληθυσµιακή των περιοχών της Αττι-
κής και της Θεσσαλονίκης. Αυτήν εδώ τη συγκεκριµένη ώρα που
συζητάµε τη διοικητική µεταρρύθµιση στο χώρο της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης πρέπει να είµαστε σε θέση να διακρίνουµε τις τοπι-
κές συλλογικές ιδιαιτερότητες.

Άρα, λοιπόν, η επιστήµη της στατιστικής δεν προσφέρει καµ-
µία υπηρεσία. Ή να το διατυπώσω διαφορετικά, όπως κοινά λέ-
γεται, η Στατιστική είναι η επιστήµη που σε µία υποθετική χώρα
που έχει δύο κατοίκους, εκ των οποίων ο ένας έχει εισόδηµα
1.000.000 ευρώ και ο άλλος έχει εισόδηµα 1 ευρώ, οδηγείται στο
επιστηµονικό συµπέρασµα ότι το κατά κεφαλήν εισόδηµα είναι
500.000 µείον 5 ευρώ και αυτό δεν αποδεικνύει, ούτε αποτελεί εν-
δείκτη για το τι ακριβώς συµβαίνει στην πραγµατικότητα.

Έτσι, λοιπόν, το επιχείρηµά σας ήταν άστοχο. Αυτό που είστε
υποχρεωµένος να αναγνωρίσετε είναι τις ιδιαιτερότητες στη
βάση της ενότητας, η οποία µε βάση τη διάταξη του άρθρου 101
παράγραφος 2, θα πρέπει να στηρίζεται σε γεωοικονοµικά κρι-
τήρια και σε συγκοινωνιακά κριτήρια. Ποια είναι τα γεωοικονο-
µικά κριτήρια;

Πρώτον και βασικότερο. Είναι η αναγνώριση των ορεινών
όγκων σαν περιοχών, οι οποίες έχουν το δικαίωµα να αναδει-
χθούν µέσα από τη διοικητική διαίρεση του τόπου µας σε Τοπι-
κές Αυτοδιοικήσεις. Είναι οι νησιωτικοί χώροι, οι οποίοι και αυτοί
µε βάση το Σύνταγµα θα πρέπει να είναι αντικείµενο ιδιαίτερης
κρατικής στοργής και φροντίδας.

Αντ’ αυτών τι κάνετε; Μέσα από αυτό το εγχείρηµά σας κατα-
δικάζετε σε δήµους «µαµούθ» νησιά, όπως είναι η Κέρκυρα και η
Ρόδος, µε το επιχείρηµα δήθεν ότι αυτά τα νησιά µπορούν να
αποτελούν ένα και µοναδικό Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Όµως, σφαγιάζετε κατά τον πιο πρωτοφανή τρόπο τις αρχές της
επικουρικότητας και της εγγύτητας, οι οποίες αποτελούν ιδεο-
λογικό και νοµικό περιεχόµενο της ελληνικής έννοµης τάξης. Σε
αυτά δεν µπορείτε να έχετε διαφορετική αντίληψη, διαφορετική
άποψη, διαφορετική θέαση της πραγµατικότητας από ό,τι είναι
τα συγκεκριµένα επιχειρήµατα.

Τέλος, θα πρέπει να µου επιτρέψετε να πω, σας το είπα και
κατά την επεξεργασία του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου στην επι-
τροπή, ότι είναι ατυχής νοµοτεχνικά η διατύπωση του πρώτου
εδαφίου του άρθρου 1, στο οποίο γίνεται ο ορισµός του τι είναι
δήµος. Όταν λέτε ότι δήµος είναι «νοµικό πρόσωπο αυτοδιοι-
κούµενο κατά τόπο του δηµοσίου τοµέα» δεν εννοείται τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Γιατί στον κάθε ορισµό θα πρέπει να έχετε την εκφραστική δύ-
ναµη να προσδώσετε µία διακριτική αξία. Όλα τα νοµικά πρό-
σωπα του δηµοσίου ή του ιδιωτικού τοµέα είναι αυτοδιοικούµενα.
Όταν, λοιπόν, µιλάµε για Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
δεν εννοούµε την ικανότητα του φορέα να αυτοδιοικείται, αλλά
εννοούµε τη δυνατότητα του λαού που κατοικεί σε µία συγκε-
κριµένη εδαφική περιοχή να αυτοδιοικείται συµµετέχοντας, έχο-
ντας, δηλαδή, οργανωθεί ως λαϊκή βάση ενός συγκεκριµένου
νοµικού προσώπου. Είναι, λοιπόν, θα λέγαµε η διαρκής σε νο-
µικό πρόσωπο οργάνωση µίας συγκεκριµένης συλλογικότητας,
προκειµένου να επιδιώκει την εξυπηρέτηση της διαχείρισης µε
αποτελεσµατικό τρόπο των τοπικών της υποθέσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, τέλει-
ωσε ο χρόνος σας. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι
εσείς ειδικά σήµερα δεν έπρεπε να µου κάνετε αυτήν την παρα-
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τήρηση..
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, σας

παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: … γιατί εχθές, παρ’ όλο που και

εσείς είχατε συγκεκριµένα χρονικά περιθώρια, τα υπερβήκατε
επί το διπλάσιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας δείχνω την ανοχή
µου συχνά, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ, όµως..
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ να ολο-

κληρώσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Ευ-
θυµίου. Για τρία λεπτά, κύριε Ευθυµίου, είναι παράκληση. Υπο-
λείπεται ακόµη ένας σηµαντικός αριθµός συναδέλφων για να
µπορέσουµε λίγο µετά τις 10.00’ να ξεκινήσουµε την ψηφοφο-
ρία.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να τηρήσω απα-
ρέγκλιτα τα τρία λεπτά.

Θέλω να επισηµάνω ορισµένα ζητήµατα µετά την αγόρευση
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας για
την ακρίβεια των στοιχείων που αποτελούν τµήµα της πολιτικής,
γιατί η πολιτική πρέπει να χτίζεται στην αλήθεια των γεγονότων.

Η µεταρρύθµιση αυτή που σήµερα αρτιώνεται µε την ψήφο
του Κοινοβουλίου, αλλά κατά λαϊκή εντολή, γιατί όλο το πρό-
γραµµα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» είχε κατατεθεί ως κεντρικό ζήτηµα
των εκλογών της 4ης Οκτωβρίου, έχει πίσω της τη λαϊκή εντολή
και µία συµπαγή κοινοβουλευτική Πλειοψηφία που υπηρετεί τη
λαϊκή εντολή. Υπηρετείται, όµως, κάτι βαθύτερο, η ιστορία δε-
καέξι ακριβώς χρόνων προσπαθειών της παράταξής µας για τη
δηµιουργία µίας νέας διοικητικής δοµής της χώρας.

Αυτή η διαδικασία άρχισε το 1994 µε την ίδρυση των Νοµαρ-
χιακών Αυτοδιοικήσεων, προχώρησε µε τον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και
από τότε υπήρχε η προπαρασκευή που οδήγησε σήµερα στον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Ποιο είναι το παράδοξο που αξίζει να καταγραφεί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Ότι η παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας, έξι
χρόνια στη διακυβέρνηση, ανακοίνωνε διαρκώς ότι προετοιµά-
ζει και µελετά αυτή τη µεταρρύθµιση.

Βεβαίως στη γυναικολογική επιστήµη υπάρχει το φαινόµενο
της ψευδούς κυήσεως, είναι το λεγόµενο «ανεµογκάστρι», όπου
υπάρχουν όλα τα φαινόµενα της κυήσεως πλην ενός: δεν είναι
γονιµοποιηµένο κανένα ωάριο. Το γεγονός ότι έξι χρόνια υπήρχε
«ανεµογκάστρι» στην κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας για την
διοικητική µεταρρύθµιση δεν αίρει την αξία της πραγµάτωσης,
µίας πραγµατικής ανάγκης του τόπου.

Η παράλειψη υλοποίησης υπεσχηµένων είναι θέµα που πρέπει
να οδηγεί τη Νέα ∆ηµοκρατία στο ερώτηµα των συµπεριφορών
της και όχι να απευθύνεται ως µοµφή στο ΠΑΣΟΚ που κάνει
πράξη αυτά που κατά κοινή παραδοχή έπρεπε να συµβούν.

∆εύτερο και πιο σηµαντικό. Είναι φανερό ότι ο στίχος του Σαβ-
βόπουλου «Των Ελλήνων οι κοινότητες γράφουν ιστορία» είναι η
ταυτότητά µας, είναι η ύπαρξή µας.

ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σε αυτό συµφωνούµε.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Έτσι δηµιουργήθηκε το νέο ελληνικό

έθνος, έτσι δηµιουργήθηκε το νέο ελληνικό κράτος. Αλλά αν ένα
έθνος, ένας λαός θέλει να είναι αντάξιος της ιστορίας του, να µη
ζει ούτε στις δάφνες του ούτε στο παρελθόν του, πρέπει να ανα-
πτύσσεται, να δηµιουργεί µέσα από τους θεσµούς αναπτυξιακή
δυναµική, γιατί ο µόνος τρόπος να θεµελιώσεις την υπερηφάνεια
της ιστορίας σου, είναι να κληροδοτείς ακόµα καλύτερα επι-
τεύγµατα στις νέες γενιές.

Αυτό, λοιπόν, που κάνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι η δηµιουργία
ενός ισχυρού αναπτυξιακού µοχλού για την ελληνική ύπαιθρο,
την ελληνική περιφέρεια, τις µητροπολιτικές συγκροτήσεις και
γι’ αυτό ψηφίζουµε επί της αρχής και επί των άρθρων µια πραγ-
µατική µεταρρύθµιση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπύρος

Γαληνός.
Υπενθυµίζω και σε εσάς κύριε Γαληνέ, ότι το απώτατο χρονικό

όριο θα είναι το εξάλεπτο. Ούτε δευτερόλεπτο περισσότερο. Αν
είσαστε ακόµη πιο σύντοµος, θα εισπράξετε και τα εύσηµα, όχι
µόνο τα δικά µου αλλά όλων των συναδέλφων.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω

µε κάτι που µου είπε ένας φίλος µου από χωριό της Λέσβου, από
το Πλωµάρι. Μου είπε: «Ό,τι και να λέτε εκεί µέσα, συζητάτε, τζά-
µπα συζητάτε. Εσείς λέτε, επιχειρηµατολογείτε αλλά δυστυχώς
η Κυβέρνηση δεν σας ακούει».

Έτσι, λοιπόν, είπα να ξεκινήσω τη σηµερινή οµιλία µου µε αυτά
που λέει µια κοµµατική οργάνωση του ΠΑΣΟΚ η οποία κατηγο-
ρώντας σας για αλαζονεία, κατέθεσε τις παραιτήσεις της, µετά
από σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε της ολοµέλειας της τοπι-
κής αυτής οργάνωσης. Είναι η τοπική οργάνωση Καλλονής της
Λέσβου.

Αυτό βέβαια, κύριε Υπουργέ, δεν σηµαίνει ότι δεν έγινε «κο-
πτοραπτική».

Η «κοπτοραπτική» βέβαια δεν γίνεται στα χαµηλά στρώµατα,
γίνεται στα υψηλά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Λέσβου κ. Σπυρίδων Γαληνός
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» επιχειρείται µια γιγάντωση των
δήµων µε δεδηλωµένο στόχο να αποκτήσουν αναπτυξιακή δυ-
ναµική και οικονοµίες κλίµακας. Παραµερείται όµως το κριτήριο
της δηµοκρατικότητας.

Ο κάθε νέος σχεδιασµός –κατά την άποψή µου τουλάχιστον,
κύριε Υπουργέ- πρέπει να διευρύνει και όχι να περιορίζει τη δη-
µοκρατία, να φέρνει τις αποφάσεις πιο κοντά στον πολίτη, να µε-
τράει τη γνώµη του περισσότερο.

Όσο µεγαλώνουν τεχνητά τα όρια των δήµων, τόσο µειώνεται
η αµεσότητα ανάµεσα στον πολίτη και στην εξουσία, τόσο αυ-
ξάνεται η πιθανότητα να εµφανιστεί το έλλειµµα εκπροσώπησης,
να αυξηθεί δηλαδή, ο αριθµός των κοινοτήτων που η ψήφος τους
δεν θα είναι σηµαντική για την εκλογή του δηµάρχου. ∆ηλαδή, ο
αριθµός των πολιτών που η γνώµη του τελικά δεν θα µετράει,
που δεν θα έχουν κανένα σε τοπικό επίπεδο να ενδιαφερθεί γι’
αυτούς.

Ενδεικτικά θα σας αναφέρω, κύριε Υπουργέ –και θα ήθελα να
το προσέξετε- ότι στη Λέσβο από τους δεκατρείς δήµους που
καταργούνται, προκείµενου να γίνει ένας, οι σύµβουλοι των
πρώην δήµων που θα εκπροσωπούνται στον καινούριο µεγάλο
δήµο Λέσβου, το δήµο µε το δήµαρχο κυβερνήτη, οι εκπρόσωποι
δηµοτικοί σύµβουλοι θα είναι ένας τις περισσότερες φορές από
τους περισσότερους δήµους, δύο και το µεγαλύτερο ποσοστό
εκπροσώπησης θα είναι τρεις σύµβουλοι. Μιλάµε σε περιοχές,
δήµους οι οποίοι δεν είναι δήµοι τριακοσίων, τετρακοσίων, πε-
ντακοσίων κατοίκων. Είναι τριών, πέντε, έξι και περισσοτέρων χι-
λιάδων πολιτών. Σας καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Λέσβου κ. Σπυρίδων Γαληνός
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παράλληλα, για να σας δείξω το µέγεθος της αδικίας, η οποία
συντελείται στη Λέσβο, µε το πρόσχηµα ότι κάνουµε δήµους κυ-
βερνεία και ότι δηµιουργούµε δήµους µε ιδιαίτερη δυναµική µια
και είναι οι µεγαλύτεροι ή µεταξύ των µεγαλυτέρων δήµων της
χώρας, θα σας φέρω µια σύγκριση µε το τι συµβαίνει στις Κυ-
κλάδες.

Λέσβος: Χίλια εξακόσια τριάντα έξι τετραγωνικά χιλιόµετρα.
Σας το είπα και χθες. Ο µεγαλύτερος δήµος της χώρας. Ένας
δήµος. Εκπροσώπηση αυτή που πριν από λίγο σας ανέφερα ελ-
πίζω να την προσέξατε –αν και συζητούσατε- εκπροσώπηση των
πρώην δήµων ένας, δύο, τρεις σύµβουλοι.

Κυκλάδες: Σίκινος, διακόσιοι τριάντα οχτώ κάτοικοι. ∆ήµος.
Ανάφη: ∆ιακόσιοι εβδοµήντα τρεις κάτοικοι. ∆ήµος.
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Φολέγανδρος: Εξακόσιοι εξήντα επτά κάτοικοι. ∆ήµος.
Κίµωλος: Αυτή είναι λίγο µεγαλύτερη. Είναι επτακόσιοι εξήντα

εννιά οι πολίτες, όπως και η Αντίπαρος που είναι χίλιοι τριάντα
επτά. ∆ήµοι όλοι αυτοί. Η Λέσβος των ενενήντα χιλιάδων και
πλέον κατοίκων ένας δήµος. Αυτή είναι η αδικία που σας ανα-
φέρω. Σας τα ανέφερα και χθες, κύριε Υπουργέ. ∆υστυχώς, δεν
µε προσέξατε. Πριν από λίγο η Υπουργός µας αντέτεινε ότι δη-
µιουργεί δήµους- κυβερνεία. ∆εν µας καλύπτει δυστυχώς και
όπως φαίνεται δεν καλύπτει και τις τοπικές οργανώσεις του
ΠΑΣΟΚ, που ήδη άρχισαν να παραιτούνται.

Η εφαρµογή του δόγµατος «ένας δήµος ανά νησί» στη Λέσβο
αυξάνοντας µε ακραίο τρόπο τα όρια του δήµου, παράγει στη
µέγιστη κλίµακα έλλειµµα εκπροσώπησης, δηλαδή, έλλειµµα δη-
µοκρατίας. Αυτό είναι έγκληµα κατά της τοπικής κοινωνίας.

Θα σας πω µια λύση, κύριε Υπουργέ. Ελπίζω να την προσέ-
ξετε. Συζητήστε την και ελπίζω να αποφασίσετε. ∆εν ισχύει µόνο
για τη Λέσβο, είναι και για τα άλλα µεγάλα νησιά.

Να υιοθετηθούν οι προτάσεις που σας κατέθεσε το Ινστιτούτο
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Είναι το ορθότερο. Ή αν παραµείνει η
ιδεοληπτικού χαρακτήρα και πλήρως –κατά τη γνώµη µου- αδι-
καιολόγητη εµµονή της Κυβέρνησης στο έναν δήµο, αυτός να
είναι µητροπολιτικού χαρακτήρα. ∆ηλαδή, να λειτουργεί παράλ-
ληλα προς τους υφιστάµενους δήµους, εξασφαλίζοντας το συ-
ντονισµό των ενεργειών, των οικονοµίων κλίµακας που
επιδιώκετε –και σωστά τις επιδιώκετε- και την επίτευξη της ανα-
πτυξιακής πολιτικής. Ταυτόχρονα όµως οι δήµοι που υπάρχουν
σήµερα θα λειτουργούν σε τοπικό επίπεδο, θα υπάρχει η τοπική
εξουσία, εµποδίζοντας να διευρυνθούν τα ελλείµµατα εκπροσώ-
πησης.

Σηµασία δεν έχουν τα ονόµατα. Μπορούν να βρεθούν αυτά.
Μπορεί να ονοµάζεται µητροπολιτικός ∆ήµος Λέσβου ή οτιδή-
ποτε άλλο.

Το σηµαντικό είναι ότι σε κάθε ένα από τους σηµερινούς δή-
µους θα πρέπει να υπάρχει αυτόνοµη εκλογή, ώστε κάθε δή-
µαρχος –αν θέλετε ονοµάστε τον και αντιδήµαρχο- να είναι
υπόλογος στους πολίτες του και όχι να εκλέγεται µε ένα ψηφο-
δέλτιο κοινό, που θα είναι υπόλογος του δηµάρχου, όπως τον
λέτε εσείς κυβερνήτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Γαληνέ. Ήσασταν πραγµατικά εντός των έξι λεπτών.
Ο κ. Ηλίας Πολατίδης έχει το λόγο.
Ισχύει και για σας και για όλους τους επόµενους το ίδιο. Στα

έξι λεπτά το αργότερο θα ολοκληρώσετε. Εάν τελειώσετε νωρί-
τερα τόσο το καλύτερο.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω ότι συµπαραστέκοµαι στο αίτηµα που έχει

στείλει η τοπική κοινότητα της Νέας Σάντας, ούτως ώστε να είναι
κοινότητα του προσφυγικού, ποντιακού ελληνισµού. Αυτό το
οποίο έχει στείλει ως αίτηµα και έχει κατατεθεί στα Πρακτικά.

Οι αυτοδιοικούµενες κοινότητες στην τουρκοκρατία, κατόρ-
θωσαν ακριβώς -χωρίς να υπάρχει κάποιο νοµικό πλαίσιο- να εκ-
φράσουν τις δυνατότητες του ελληνισµού και πραγµατικά να
δράσουνε µε τρόπο -ο οποίος έχει µείνει και σε πολιτικό, αλλά και
σε οικονοµικό επίπεδο- που ήταν υποδειγµατικός για όλη την αν-
θρώπινη ιστορία. Να µην ξεχνάµε τα Αµπελάκια, το τι έκαναν οι
κοινότητες αυτές και τι επιχειρηµατικές ακόµη εξελίξεις µπο-
ρούσαν να έχουνε.

Σας είπα, κύριε Υφυπουργέ, στην επιτροπή να βρείτε το σχε-
τικό χωρίο και να διαβάσετε στο βιβλίο του Ίωνος ∆ραγούµη «Ο
ελληνισµός και οι Έλληνες» όπου αντιδιαστέλλει τη λειτουργία
των κοινοτήτων υπό τουρκοκρατία µε τους δήµους που υπήρχαν
στην ελεύθερη Ελλάδα και καταδεικνύει γιατί ήταν καλύτερες
εκείνες.

Ο Πρωθυπουργός αλλά και ο Υπουργός είπαν στις οµιλίες
τους ότι πρέπει να αλλάξει το κράτος. Και δήθεν ένας τρόπος µε
τον οποίο θα ξεκινήσουν αυτή την αλλαγή του κράτους το οποίο
«δεν µας αρέσει, δεν µας αρµόζει» -αυτά είναι τα λόγια που χρη-
σιµοποίησαν και ο Υπουργός και ο Πρωθυπουργός- είναι αυτή η
αναβάθµιση στην Τοπική Αυτοδιοίκηση που επιχειρείται µε το

σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».
∆εν θα κάνετε ποτέ γι’ αυτό το κράτος εσείς του ΠΑΣΟΚ µια

αυτοκριτική; Ο κύριος Πρωθυπουργός που ήταν επί χρόνια πρω-
τοκλασάτος Υπουργός δεν έχει καµµία ευθύνη στο κράτος αυτό
που έχει δηµιουργηθεί; Αυτοί οι χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι, οι
εκατοντάδες χιλιάδες, από ποιους ακριβώς διορίστηκαν; Από
εσάς και από τον άλλο εαυτό σας τη Νέα ∆ηµοκρατία. Αυτή δεν
είναι η πραγµατικότητα;

Γιατί έρχεστε τώρα και κατηγορείτε εµάς; Ενώ κυβερνάτε δι-
κτατορικώς και κοµµατικοκρατικώς, ξαφνικά όταν υπάρχει ένα
πρόβληµα, όπως τώρα µε τις οµολογίες-δωροδοκίες του κ. Μα-
ντέλη, ξαφνικά θυµάστε τον πολιτικό κόσµο και το πολιτικό σύ-
στηµα. Τώρα θέλετε συνενόχους. Τώρα θέλετε να µοιράσετε την
ευθύνη.

Όταν έχετε, όµως, την εξουσία, όπως την είχατε µε το παρόν
νοµοσχέδιο, βλέπουµε πώς συµπεριφέρεστε. Και θα πω ότι όταν
έγινε η ανακοίνωση, υπάρχουν κάποια προβλήµατα µε τα κόµ-
µατα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, φυσικά µε πρωτο-
βουλία της γερµανικής δικαιοσύνης και λόγω επιχειρηµατικών
πολέµων µε αµερικανικά συµφέροντα της «SIEMENS», εκεί, λοι-
πόν, υπάρχει ένα θέµα. Είπαν ότι υπήρχαν το 2000 1.000.000
ευρώ στο ΠΑΣΟΚ και 1.000.000 στη Νέα ∆ηµοκρατία και 280.000
ευρώ σε ένα άλλο κόµµα, το οποίο υπήρχε το 2000 και δεν υπάρ-
χει σήµερα. Απευθύνω ένα ερώτηµα προς τη Νέα ∆ηµοκρατία:
Μήπως έχετε κάποια στελέχη στο κόµµα σας που ήταν σε εκείνο
το κόµµα;

Ο κύριος Υφυπουργός πριν µας είπε ότι είναι λαϊκιστικό να
ασχολούµαστε µε τις τοπικές κοινωνίες και µε τα αιτήµατά τους.
Θα έπρεπε εδώ να ψέλνουµε ωσαννά στον κ. Ραγκούση που σκέ-
φτηκε και επιτέλους έκανε την τροµερή διοικητική τοµή που δεν
έχει ξαναγίνει στον κόσµο.

Εγώ, κύριε Υφυπουργέ, δέχοµαι το χαρακτηρισµό του λαϊκι-
στή διότι έχω ευθύνη απέναντι στο έθνος, σύµφωνα µε το Σύ-
νταγµα, και ευθύνη απέναντι σε αυτούς που µε ψήφισαν. Ούτε
ευθύνη έχω να συµµορφώνοµαι µε τη λέσχη Μπίλντεµπεργκ,
ούτε µε «στοές», ούτε µε επιχειρηµατικά συµφέροντα τύπου
«SIEMENS». Εγώ δηλώνω λαϊκιστής και για αυτό θα ασχοληθώ µε
το νοµό µου.

Πότε ακριβώς κάνατε διαβούλευση στο νοµό Σερρών; Στο
προσχέδιο το οποίο αναφέρατε, υπήρχαν δύο σχέδια, ένα µε
επτά δήµους και ένα µε οκτώ. Πότε ζητήσατε τη δική µου γνώµη;
Σε ποιο στάδιο; Σας απευθύνω µία ερώτηση, κύριε Ντόλιο. Πότε,
ακριβώς σε ποιο στάδιο, είχα εγώ το δικαίωµα ως Βουλευτής να
εκφέρω την άποψή µου; Πείτε µου. Μας κοροϊδεύετε δηλαδή; Η
συνεδρίαση των νοµαρχιακών επιτροπών και των κυβερνητικών
Βουλευτών είναι διαβούλευση; Και µάλιστα εµείς, οι Βουλευτές
της Αντιπολίτευσης, µάθαµε από τις εφηµερίδες, όπου διέρρευ-
σαν κυβερνητικοί βουλευτές, τα σχέδια τα οποία υπήρχαν και
είχε κατά νου η Κυβέρνηση; Τη µάθαµε τελικά από τις εφηµερί-
δες, αυτή τη διαβούλευση στην οποία θα έπρεπε να συµµετά-
σχουµε.

Θα έρθω σε ένα ζήτηµα. Έχετε µία λαγνεία µε τους αριθµούς
και όλη η αναδιοργάνωση που θέλετε να κάνετε έχει σχέση µε
τους αριθµούς. Εγώ θα σας µιλήσω για το ∆ήµο Λευκώνα που
έχει τρείς χιλιάδες οκτακόσιους κατοίκους, ενώ δίπλα του βρί-
σκεται ο ∆ήµος Σερρών µε πενήντα επτά χιλιάδες κατοίκους.
Έχει υποδοµές, έχει τεχνική και οικονοµική υπηρεσία, έχει δη-
µαρχείο, έχει πάρει διαχειριστική επάρκεια για το ΕΣΠΑ, δεν έχει
καθόλου χρέη, έκανε όλα αυτά τα χρόνια αυτός ο δήµος ότι του
ζητούσε το κράτος, ήταν πρότυπο και έρχεστε και τον καταρ-
γείτε. Μάλιστα, τον καταργείτε και δεν δέχεστε ούτε το αυτο-
νόητο δικαίωµα του να ενταχθεί µαζί µε άλλους δήµους. Ήρθαν
µέχρι και χθες στο γραφείο σας και ζήτησαν και κυβερνητικοί
Βουλευτές και δήµαρχοι να γίνουν οι ∆ήµοι Στριµωνικού, Καπε-
τάν Μητρούση, Σκοτάρεως και Λευκώνα, µε έδρα το Λευκώνα.
Σας το ζήτησαν αυτό και εσείς το αγνοείτε. Άραγε για ποια δια-
βούλευση µιλάτε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ.
Ο κ. Μιχαλολιάκος έχει το λόγο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι πολύ κρίσιµες οι ώρες για να επιτρέπει ο καθένας στον
εαυτό του να χρησιµοποιούµε την γνωστή στον ελληνικό λαό ξύ-
λινη κοµµατική γλώσσα. Θα ξεκινήσω, λοιπόν, αξιοποιώντας το
λίγο χρόνο, τονίζοντας το αυτονόητο. Η συναίνεση δεν είναι ένας
πολιτικός τακτικισµός. Είναι αρετή του πολιτικού συστήµατος,
που λείπει. Η συναίνεση, όµως, δεν συνάδει ούτε στην πολιτική
αλαζονεία, ούτε στην πολιτική αυταρέσκεια, ούτε στην πολιτική
αυτάρκεια.

Πριν από λίγο, η Βουλή των Ελλήνων υπέστη ένα δεκαεξάλε-
πτο του Υπουργού Εσωτερικών, του κ. Ραγκούση, που στην απο-
γευµατινή του οµιλία θα έλεγα µε ήπιο ύφος είπε: «Ό,τι και αν
πείτε, δεν πρόκειται να αποσύρω τίποτα». Συναίνεση σηµαίνει
τουλάχιστον, µεταξύ των άλλων, ότι έχουµε εκπαιδευτεί πολιτικά
στο ακούωµεν. Ακούµε τους πάντες, την κοινωνία, τα κόµµατα
που είναι θεσµοί της δηµοκρατίας και τους φορείς.

Θα τονίσω για άλλη µια φορά ότι αυτή η Κυβέρνηση έχασε ένα
τεράστιο ιστορικό πλεονέκτηµα. Είχε έτοιµη την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, µε την αυτοκριτική της που δεν ολοκλήρωσε τη διοι-
κητική µεταρρύθµιση, είχε τους θεσµικούς φορείς της
αυτοδιοίκησης και την ΚΕ∆ΚΕ και την ΕΝΑΕ, που ήσαν οι σηµαι-
οφόροι της ανάγκης για διοικητική µεταρρύθµιση, πρόθυµοι να
συναινέσουν και να συµφωνήσουν. Καταφέρατε να στρέψετε όλη
την κοινωνία εναντίον αυτού που βαφτίζετε διοικητική µεταρ-
ρύθµιση.

Είπε ο κ. Ευθυµίου για ανεµογκάστρι. Εγώ θα έλεγα, για αυτό
που φέρνετε εσείς, ότι πρόκειται για µία τερατογένεση, που θα
έρθετε αργότερα να ασκήσετε την κριτική, όπως σήµερα ασκείτε
σε όλα τα παιδιά σας, στον «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ» και σε άλλα.

Λέει ο κ. Ραγκούσης ότι είναι πολλές οι προτάσεις της διαφω-
νίας. ∆εχτείτε τουλάχιστον τις είκοσι πέντε της ΚΕ∆ΚΕ. ∆εχθείτε
τουλάχιστον τις αποφάσεις των Τοπικών Ενώσεων ∆ήµων και Κοι-
νοτήτων που συνοδεύονται και από σύµφωνη γνώµη όλων των
βουλευτών και είναι οµόφωνες. ∆εν µπορεί να έχουν άδικο.

Και επικαλείσθε ότι δεν υπάρχει κοινωνική αναστάτωση. ∆εν
υπάρχει όντως κοινωνική αναστάτωση, δεν βγήκε ο λαός στους
δρόµους. ∆εν γνωρίζετε γιατί δεν βγήκε στους δρόµους; Έχει
άλλα βάσανα, που επικαλύπτουν αυτήν την ανάγκη. Είναι τα βά-
σανα που του δηµιουργεί µια Κυβέρνηση η οποία έλεγε προε-
κλογικά: «Υπάρχουν λεφτά για κοινωνική πολιτική και για
διοικητική µεταρρύθµιση». Εσείς κάνατε ένα σχέδιο πολυσέλιδο
που το βάλατε µόνο στο Πρόγραµµα Σταθερότητας. Τι θα εξοι-
κονοµήσουµε;

Συζητούµε το άρθρο 1 που έχει να κάνει µε το χωροταξικό
χάρτη. Κατ’ αρχάς υπάρχει µία µεγάλη πλάνη που επιχειρούµε να
την κάνουµε και πεποίθηση, ότι όσο περισσότερους δήµους κα-
ταργούµε, τόσο µεγαλύτερη διοικητική µεταρρύθµιση κάνουµε.
∆εν υπάρχει µεγαλύτερο ψέµα από αυτό. Αν θέλουµε να είµαστε
σοβαροί, τότε προσεγγίζουµε την ανάγκη διοικητικής µεταρ-
ρύθµισης, όσες περισσότερες αρµοδιότητες µεταφέρουµε από
το αθηνοκεντρικό κράτος στην περιφέρεια και στην αυτοδιοίκηση
και όσο αυτές οι αρµοδιότητες είναι σαφείς και κοστολογηµέ-
νες. ∆εν κάνετε τίποτα από αυτό. Αντίθετα κραυγάζετε: «Θα
πάρω εκατόν δεκαοκτώ αποφάσεις και προεδρικά διατάγµατα».
Έρχεστε να ερµηνεύσετε στον ελληνικό λαό ότι είναι µόνο ένα
πληθυσµιακό µέγεθος, ότι είµαστε µόνο καταναλωτές πολίτες,
πελάτες των πολυεθνικών εταιρειών. ∆εν έχουµε εθνική ιστορία,
δεν έχουµε εθνική υπόσταση.

Εγώ θα σας ρωτήσω ευθέως, κύριε Υπουργέ. Καταργήσατε
αµέσως µετά τις εκλογές το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης, µε
τον τεράστιο συµβολισµό που έχει και καταργήσατε µε τη δήθεν
διοικητική µεταρρύθµιση το ∆ήµο Βεργίνας και το ∆ήµο Μεγάλου
Αλεξάνδρου. Πόσο κόστιζαν αυτοί οι δήµοι; Τι κερδίζουµε; Θα
ήθελα να σας παρακαλέσω να έχω µία οποιαδήποτε απάντηση.
Τι κερδίζουµε από την κατάργηση αυτών των δήµων αυτή την
ώρα που ακόµη το εθνικό θέµα είναι σε εκκρεµότητα και δεν το
έχετε λύσει;

∆εν δικαιούµαι να κάνω συνειρµικές σκέψεις; ∆εν έχει αξία η
ιστορικότητα της ελληνικής πατρίδας; Ο Μυστράς; Οι Μυκήνες;
Το Αρκάδι; Το Ζάλογγο; Η Τίρυνθα; Το Πυθαγόρειο; Πρέπει να τα
εξαφανίσουµε στο όνοµα µιας διοικητικής µεταρρύθµισης; Πόσο

θα έβλαπτε να είναι δέκα δήµοι ακόµη; Πόσο θα κόστιζε;
Έπειτα τι είδους λογική είναι το ότι εξοµοιώνω όλα τα νησιά;

Τι λογική αντικειµενικής προσέγγισης είναι; Είναι όλα τα νησιά
της χώρας ίδια; Ίδιο είναι ένα νησί που απέχει τριακόσια µέτρα
από την ακτή και ίδιο ένα νησί που απέχει δεκάδες µίλια; Είχα
και άλλοτε την ευκαιρία να σας πω ότι υποχρεώνετε την Κέρκυρα
να είναι ένας δήµος µαζί µε τους Οθωνούς, το Μαθράκι και την
Ερικούσα. Νησιά είναι και αυτά, αλλά τα προσαρτάτε στην Κέρ-
κυρα. Και κάνετε την Ελαφόνησο, στην ιδιαίτερή µου πατρίδα,
αυτόνοµο δήµο. Ακούσατε κάποια κοµµατικά στελέχη της πα-
ράταξής σας και τους κάνετε τη χάρη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μιχαλολιάκο, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Μία φράση ακόµα και τελειώνω.
Η επιχειρηµατολογία σας ότι καταργώ ιστορικούς δήµους

αλλά ονοµάζω ιστορικές έδρες, είναι εφεύρηµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Είναι αυτό που λέµε, το χαπάκι που χρυσώνει την πίκρα, τον

αποχωρισµό. Και είναι λάθος, δεν έχει έννοια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τελειώστε, κύριε Μιχα-

λολιάκο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Υπάρχει ακόµα χρόνος ή να

διορθώσετε ή να το πάρετε όλο πίσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Χρόνος υπάρχει, δεν

υπάρχει χρόνος, όµως, για τη δική σας οµιλία.
Παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ: Με συναίνεση µέσα από διά-

λογο.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανάσιος ∆αβάκης. Κύριε ∆α-
βάκη, εσείς είστε Λάκων, όχι µόνο λόγω της καταγωγής, αλλά
και στην εκφορά του λόγου και είµαι σίγουρος ότι θα το αποδεί-
ξετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ασκείται τα τελευ-
ταία εικοσιτετράωρα στην Κυβέρνηση µια κριτική από µία παρά-
ταξη, όπως είναι η Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία και την
υπευθυνότητα και τη σοβαρότητα έχει όσον αφορά τους πολιτι-
κούς χειρισµούς της στο καίριας σηµασίας θέµα, όπως είναι η
Τοπική Αυτοδιοίκηση. Φτάσαµε στο σηµείο να κατηγορείται για
ολιγωρία και για «τοκετούς», οι οποίοι δεν είχαν κανένα αποτέ-
λεσµα.

Και λέω την υπευθυνότητα και τη σοβαρότητά της, γιατί η Νέα
∆ηµοκρατία µόνο και µόνο µε το ν. 3345 και το «ΘΗΣΕΑ», µε
πλήρη διαφάνεια, έδωσε τους απαιτούµενους πόρους στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση, πόρους οι οποίοι απετέλεσαν µια ζωογόνο
αύρα, µια δυναµωτική ένεση για τους ανθρώπους της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και τα αυτοδιοικητικά κέντρα. Είναι το βασικότερο
και το σηµαντικότερο θα έλεγα, εύσηµο που µπορεί η παράταξη
να έχει και το µεγαλύτερο δικαίωµα δυνάµει του οποίου αυτή η
παράταξη έχει να κρίνει και να συγκρίνει τα δικά της έργα και τη
δική της πολιτεία προς τη δική σας.

Ακούστηκαν πολλά και ιδιαίτερα ζητήµατα τα οποία αφορούν
την ακύρωση, την εξαφάνιση δήµων, όπως είναι δήµοι της χώρας
που µε βασικό, µοναδικό, αλλά κυρίαρχο φορτίο την ιστορικό-
τητά τους προσπαθούν να επιβιώσουν και να µην εξαφανιστούν
µε κάποια διοικητική πράξη και -φευ!- µε την απόφαση της Βου-
λής των Ελλήνων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Ακούστηκε προηγουµένως από το συνάδελφο τον κ. Κουκου-
λόπουλο τι να κάνουµε την ιστορικότητα και ποια ιστορικότητα
είναι αυτή η οποία αποτελεί εφαλτήριο και εµπόδιο προς την
πρόοδο, προς την ανάπτυξη και προς την προς τα εµπρός πο-
ρεία που εσείς έχετε αποφασίσει και έχετε αποφασίσει δυστυ-
χώς µόνοι σας.

Πιστεύω, κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ότι η ιστορικό-
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τητα αποτελεί µια συναφή και άµεση και αναπόδραστη σχέση µε
τη µοναδικότητα που ο Έλληνας πολίτης, ο Έλληνας κάτοικος,
ο Έλληνας κάθε πλευράς της πατρίδας µας έχει σε σχέση µε τη
µοναδικότητά του. Εάν καταργήσουµε την ιστορικότητά µας, εάν
καταργήσουµε τη διάθεση και τη βούληση και την πεποίθηση που
έχει ο κάθε Έλληνας όπου δη και σε οποιαδήποτε πλευρά της
χώρας προς την ιστορικότητα και τη συνάφεια αυτής, αντιλαµ-
βάνεστε ότι θα έχουµε τεράστιο πρόβληµα ως έθνος και ως ελ-
ληνική πατρίδα. Πιστεύω ότι µε αυτές τις βάσεις και αυτές τις
δοµές, όπως προχωράτε και µε αυτά θα έλεγα τα εκσυγχρονι-
στικά νεφελώµατα, τα οποία θέλετε να εγείρετε, προκειµένου να
αποτελέσουν αντίδοτο για την εξαφάνιση συγκεκριµένων ιστο-
ρικών περιοχών και την ενσωµάτωσή τους σε άλλες περιοχές,
δεν θα έχετε καλά αποτελέσµατα, κύριε Υφυπουργέ.

Και µιλώ για συγκεκριµένες περιοχές της περιοχής της δικής
µου, της ιδιαιτέρας µου πατρίδας, µιας περιοχής που όπως ο
Νοµός Λακωνίας και οι νοµοί των άλλων συναδέλφων, αποτελούν
τη βασική θεώρηση και τη βασική θέαση όλης της χώρας. Γιατί
ο κάθε εκπρόσωπος του ελληνικού λαού σε αυτήν την Αίθουσα
ως εφαλτήριο έχει την περιφέρειά του, την οποία τη γνωρίζει κα-
λύτερα παντός άλλου και οποιουδήποτε άλλου κυβερνητικού πα-
ράγοντα, προκειµένου να έχει τις δικές του συγκεκριµένες
απόψεις, πεποιθήσεις, πράξεις, συµπεράσµατα και αν θέλετε,
επιχειρήµατα.

Ο ∆ήµος Μονεµβασιάς ζήτησε να έχει την ιστορική έδρα του
∆ήµου Μολάων, του εντασσόµενου σε αυτόν ∆ήµο Μολάων.
Θεωρώ ότι πρέπει να το δείτε και ότι πρέπει να συµφωνήσετε
προς αυτό. Ο ∆ήµος Μυστρά, µετά και την παρέµβαση του Προ-
έδρου µας κ. Αντώνη Σαµαρά, θεωρώ ότι πρέπει, µε βάση τη δική
του διαχρονική υπόσταση -όπως ξέρετε ο Μυστράς είναι ο «γεν-
νήτωρ» της νεότερης Σπάρτης, από το Μυστρά µετανάστευσαν
οι Μυστριώτες και έφτιαξαν τη νέα Σπάρτη της εποχής της Βαυ-
αροκρατίας και µετά- πέραν της ιστορικής έδρας, να έχει και τη
δική του διοικητική αυτοτέλεια.

Ο ∆ήµος Γεροθρών, µιλώ τηλεγραφικά και συγκεκριµένα, ο
οποίος πλέον χάνεται και εντάσσεται ως ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα
Γερακίου στο ∆ήµο Ευρώτα, πιστεύω ότι πρέπει να έχει ιστορική
έδρα το Γεράκι, το ιστορικό βυζαντινό Γεράκι του Νοµού Λακω-
νίας.

Κλείνω µε το ζέον ζήτηµα του ∆ήµου Βοιών, ο οποίος εξαφα-
νίζεται, ο οποίος υφίσταται µια µεγάλη αδικία. Είναι ο δεύτερος
σε πληθυσµό δήµος του Νοµού Λακωνίας και αυτή τη στιγµή
εντάσσεται σε έναν ευρύτερο δήµο. ∆εν µπορώ να κρίνω το δι-
καίωµα του οιουδήποτε δήµου και περιοχής να θέλει να αναχθεί
σε δήµο, αλλά ο ∆ήµος Βοιών συνεχίζει να υφίσταται µια κραυ-
γαλέα αδικία εκ µέρους της σηµερινής Κυβερνήσεως, µιας κυ-
βερνήσεως η οποία αυτή τη στιγµή αναφέρεται σε µεγαλοψυχίες,
αναφέρεται σε ευρύτητα πνεύµατος, αναφέρεται σε δηµόσια δια-
βούλευση. ∆εν υπήρξε, όσον αφορά τους Βουλευτές του Νοµού
Λακωνίας, καµµία διαβούλευσή µας µε εσάς. Και το θεωρώ όνει-
δος, όσον αφορά µια κυβέρνηση η οποία συνέχεια οµιλεί για δια-
βούλευση. Μη µιλάτε καλύτερα για διαβούλευση. Μη µιλάτε για
δηµοκρατική διαδικασία, όσον αφορά τη λήψη των αποφάσεών
σας.

Και θυµάστε, κύριε Υφυπουργέ, ότι όταν είπα στην επιτροπή
στον κύριο Υπουργό, ότι αν σε µία περιοχή εκ των τριών η οποία
εκλέγει τρεις Βουλευτές, συµφωνούν οι δυο για τη µετατροπή, τι
θα γίνει, µου είπε ότι θα υπάρξει η βούληση της Κυβερνήσεως.
Είναι δηµοκρατικό αυτό; Σας αφήνω να το κρίνετε.

Αυτά ήθελα να σας πω και πιστεύω ότι πρέπει να σηµειώσετε
τα τελευταία που είπα. Ακόµα περιµένουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. ∆α-
βάκη.

Το λόγο έχει η κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙ∆Η: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από

τη συζήτηση που έγινε επί της αρχής του νοµοσχεδίου, το µόνο
που έχω να πω προς τον Υπουργό των Εσωτερικών είναι τον τίτλο
του γνωστού έργου του Λουΐτζι Πιραντέλο «Έτσι είναι, αν έτσι
νοµίζετε».

Πράγµατι, έγινε µεγάλη διαβούλευση για το χωροταξικό, αφού
έτσι νοµίζετε. Πράγµατι ακούσατε τις τοπικές κοινωνίες, αφού
έτσι νοµίζετε. Πράγµατι, το χωροταξικό που παρουσιάζετε είναι
το καλύτερο που µπορούσατε, αφού έτσι νοµίζετε. Πράγµατι,
εφαρµόσατε κοινά και αντικειµενικά κριτήρια στο χωροταξικό,
χωρίς εξαιρέσεις, αφού έτσι νοµίζετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς η πραγµατικότητα
είναι τελείως διαφορετική. Το ζήσαµε όλοι µας εδώ µέσα και κυ-
ρίως οι συνάδελφοί µας του ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι πολιορκούνταν
στο Εντευκτήριο της Βουλής από τους ∆ηµάρχους και τους ∆η-
µοτικούς Συµβούλους των νοµών στους οποίους εκλέγονται. Και
οφείλω να πω πως πολλά από τα αιτήµατα και τις προτάσεις είναι
δίκαια. Έχουν λογική και εντάσσονται στο πλαίσιο που εσείς ως
Κυβέρνηση θέσατε για το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Αλλά,
δυστυχώς, δεν θέλετε να τα ακούσετε. Και βέβαια δεν είναι τυ-
χαίο, που το χωροταξικό το κρατήσατε ως επτασφράγιστο µυ-
στικό µέχρι την τελευταία στιγµή. Και βέβαια, όλον αυτόν τον
καιρό προχωρούσατε σε ασκήσεις επί χάρτου µακριά από την
κοινωνία και οχυρωµένος πίσω από τις προτάσεις των εµπειρο-
γνωµόνων και επιστηµόνων, όπως µας είπατε πριν στην Ολοµέ-
λεια. Λυπάµαι, αλλά ο σχεδιασµός σας σε ορισµένες
περιπτώσεις, δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα που
βιώνουν οι τοπικές κοινωνίες και δεν έχει καµµία σχέση µε το γε-
ωγραφικό ανάγλυφο των περιοχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραδείγµατα είναι πολλά
και τα ανέπτυξαν πολλοί συνάδελφοι από όλες τις πτέρυγες. Θα
περιοριστώ στο νησιωτικό χώρο του Αιγαίου. Μια παρατήρηση.
Αν όλο το Αιγαίο είχε νησιά µε το µέγεθος των Κυκλάδων, τότε
θα συµφωνούσαµε όλοι στην προφανή αρχή, «ένας δήµος ανά
νησί». Όµως το Αιγαίο έχει και µεγάλα νησιά, όπως η Ρόδος, η
Λέσβος, η Σάµος, η Χίος, στα οποία προφανώς και δεν µπορεί
να ισχύσει αυτή η αρχή. Μιλάµε για νησιά µε έντονο ανάγλυφο,
µε µεγάλες χιλιοµετρικές αποστάσεις, της τάξεως των εκατό χι-
λιοµέτρων.

Ο κύριος Υπουργός είναι από την όµορφη Πάρο, το µέγεθος
της οποίας είναι σχεδόν δέκα φορές µικρότερο από της Ρόδου.
Και όµως, εξισώνει τη Ρόδο, παρακαλώ των εκατόν είκοσι χιλιά-
δων κατοίκων, µε την Πάρο των περίπου δεκατριών χιλιάδων κα-
τοίκων. Ένας δήµος στη Ρόδο, ένας δήµος στην Πάρο.

Και σαν να µην έφθανε αυτό, αναγνωρίζει την Αντίπαρο, η
οποία είναι δύο µακροβούτια απόσταση από την Παροικιά, ως
ανεξάρτητο δήµο. Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά εδώ έχουµε
τον απόλυτο παραλογισµό. Είναι προφανές ότι η αρχή «ένα νησί,
ένας δήµος», χρησιµοποιείται κατά το δοκούν και κατά πόσο εξυ-
πηρετούνται καταστάσεις και προσδοκίες, που τελικά ελάχιστη
σχέση έχουν µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επικεντρωθώ στη Ρόδο, γιατί
εδώ δηµιουργείται ένα διοικητικό µόρφωµα αµφιβόλου αποτε-
λέσµατος και µέλλοντος, που µας ανησυχεί περισσότερο από το
παρόν. Σας καλώ να έρθετε ξανά στο νησί µας, κύριε Υφυ-
πουργέ, και να φέρετε µαζί την επόµενη φορά και τον Υπουργό
Εσωτερικών, τον κ. Ραγκούση και να φέρει µαζί του όσους τον
συµβούλευσαν, προκειµένου να κάνει ένα δήµο την Ρόδο.

Σας καλώ να διανύσουµε µαζί τα εκατόν είκοσι χιλιόµετρα, που
πρέπει να διανύσει ο Ροδίτης για να πάει από τη µία άκρη του
νησιού στην άλλη. Προφανώς γνωρίζετε ότι η πρωτεύουσά µας
είναι στο βόρειο άκρο του νησιού. Έχετε αντιληφθεί τις αποστά-
σεις; Αντιλαµβάνεστε και τη διαφορετικότητα των περιοχών;
Έχουµε αστικές, αγροτικές και αµιγώς τουριστικές περιοχές, τις
οποίες θέλετε να τσουβαλιάσετε. ∆εν είναι δυνατόν, λοιπόν, να
τσουβαλιαστούν.

Εάν πάλι δεν µπορείτε να έρθετε µαζί µου, τότε κάντε τη δια-
δροµή Αθήνα-Λουτράκι από την παλιά Εθνική Οδό, για να λάβετε
µία σχετική εικόνα του τι πρέπει να κάνει ο Ροδίτης για να έχει την
άµεση εξυπηρέτηση η οποία αποτελεί και το βασικό λόγο ύπαρ-
ξης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέφερα και στη συζήτηση επί
της αρχής ότι δεν µπορεί οι νησιωτικοί νοµοί µε λιγότερο πλη-
θυσµό από τη Ρόδο να έχουν τέσσερις δήµους και η Ρόδος έναν.
∆εν αντέχει σε καµµία λογική. Και βέβαια, δεν έχει απαντηθεί
επαρκώς, πώς θα λειτουργήσει ένας τέτοιος δήµος; Πώς θα χρη-
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µατοδοτηθούν οι αρµοδιότητές του; Τι θα γίνει µε όσες πρόσθε-
τες αρµοδιότητες θα ισχύσουν µετά το 2013, όπως λέει το
Υπουργείο;

Και επιτρέψτε µου να πω εδώ, ότι ένας δήµος στη Ρόδο θα
πρέπει να ασχοληθεί ενεργά µε την κύρια πλουτοπαραγωγική
πηγή του νησιού, τον τουρισµό. Πώς, όµως, θα γίνει αυτό, όταν
δεν προβλέπεται υποχρεωτική σύσταση στους υπό κατάρτιση
νέους οργανισµούς εσωτερικής υπηρεσίας των νησιωτικών
δήµων, υπηρεσιακής µονάδας και για τον τουρισµό; Πώς θα γίνει
αυτό, όταν δεν προβλέπεται επιχορήγηση νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου, που δραστηριοποιούνται στον τοµέα προβο-
λής και διαφήµισης του δήµου του νησιού;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη στάση του κυρίου
Υπουργού, δυστυχώς, φαίνεται ότι µιλάµε χωρίς αντίκρισµα. Η
ηγεσία του Υπουργείου δεν θέλει να ακούσει. ∆εν πειράζει. Θα
κριθεί και αυτή, όπως κρινόµαστε όλοι µας. Έχουµε χρέος, όµως,
εµείς, επειδή αφουγκραζόµαστε την κοινωνία µας, αντιλαµβανό-
µαστε τις αγωνίες των συµπολιτών µας να καταθέσουµε –και κα-
ταθέσαµε- συγκεκριµένες προτάσεις για τη Ρόδο, αλλά και για
όλο το χώρο του Αιγαίου. Εσείς δεν ακούτε και δεν θέλετε να κά-
νετε αλλαγές. Και το «δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Ια-
τρίδη.

Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κασαπίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μελετώντας το σχέδιο νόµου, το οποίο καλείται σήµερα η ελ-

ληνική Βουλή να ψηφίσει, µπορεί εύκολα να βγάλει το συµπέρα-
σµα κάποιος ότι µάλλον είναι ανεφάρµοστο και εξωπραγµατικό
κυρίως ως προς τις αρµοδιότητες που µεταφέρονται στους
νέους δήµους από τις υπάρχουσες Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις,
καθώς το πνεύµα που διέπει το σχέδιο νόµου είναι «εφόσον κα-
ταργούµε τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, µεταφέρουµε την συ-
ντριπτική πλειοψηφία των αρµοδιοτήτων τους στους νέους
δήµους».

Από έναν υπολογισµό που έχω κάνει, καταγράφω διακόσιες
δεκαοκτώ αρµοδιότητες από τις νοµαρχίες που µεταφέρονται
στους νέους δήµους. Και αυτό, αν µη τι άλλο σηµαίνει, δεδοµέ-
νων των οργανωτικών προβληµάτων, των αδυναµιών και των ελ-
λείψεων σε εξοπλισµό και σε µέσα των υφισταµένων δήµων, ότι
σίγουρα θα χρειαστεί να γίνου νέες προσλήψεις πολύ περισσό-
τερων δηµοσίων υπαλλήλων, να εξοπλιστούν µε σύγχρονα µέσα
και να ενδυναµωθούν οι νέοι δήµοι.

∆υστυχώς, όµως, αυτό είναι και το µεγάλο πρόβληµα που θα
δηµιουργηθεί στην πατρίδα µας. Ήδη έχουµε πολλούς δηµοσί-
ους υπαλλήλους, οι οποίοι υποαπασχολούνται στη συντριπτική
τους πλειοψηφία και µε το νέο σχέδιο νόµου προκαλούµε τις
προσλήψεις νέων υπαλλήλων, για να επιδεινώσουµε αυτό το
πρόβληµα. Από την άλλη αν δεν προχωρήσουµε σε αυτές τις
προσλήψεις, θα ισοπεδώσουµε απολύτως τα νέα σχήµατα. Γι’
αυτό ακριβώς λέω ότι το νέο σχέδιο νόµου είναι ανεφάρµοστο
και εξωπραγµατικό.

Και την ευθύνη αποκλειστικά τη φέρει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, η οποία έστω και την τελευταία στιγµή, δεν
δέχεται κάποιες εκκλήσεις, κάποιες προτάσεις επί δεδοµένων,
διαπιστωµένων σφαλµάτων. Και δυστυχώς επιδεικνύετε έτσι µία
συµπεριφορά τελείως ανεξήγητη. Είναι η πρώτη φορά εδώ και
έξι χρόνια που είµαι στο Κοινοβούλιο, όπου σε ένα τόσο σοβαρό
νοµοσχέδιο, δεν γίνεται δεκτή καµµία αλλαγή, καµµία πρόταση.

Αν µη τι άλλο, µεγαλύτερο πρόβληµα δηµιουργείται και στο
χωροταξικό, όπου εκεί άλλα µέτρα και άλλα σταθµά έχουν οδη-
γήσει σε φαινόµενα τα οποία προκαλούν την απορία, αλλά και
την έκπληξη.

Παραδείγµατος χάριν, στο Νοµό Κοζάνης, ως προς το πληθυ-
σµιακό, υπάρχουν εκατόν εξήντα χιλιάδες κάτοικοι και γίνονται
τέσσερις δήµοι, στο Νοµό Καρδίτσας υπάρχουν εκατόν πενήντα
χιλιάδες κάτοικοι και δηµιουργούνται έξι δήµοι, στο Νοµό Ηλείας
υπάρχουν εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες κάτοικοι και δηµιουργού-
νται επτά δήµοι, στο Νοµό Ιωαννίνων εκατόν εβδοµήντα πέντε
χιλιάδες κάτοικοι και δηµιουργούνται οχτώ δήµοι, στο Νοµό

Ρόδου υπάρχουν εκατόν είκοσι χιλιάδες κάτοικοι –όπως είπε
προηγουµένως η αγαπητή συνάδελφος- και δηµιουργείται ένας
δήµος, στο Νοµό Λέσβου υπάρχουν ενενήντα χιλιάδες κάτοικοι
και δηµιουργείται ένας δήµος.

Εδώ φαίνεται ότι σίγουρα δεν τηρήθηκαν ούτε κριτήρια, ούτε
µέτρα, ούτε αρχές για να δηµιουργήσουµε µε όραµα και πρό-
γραµµα µια νέα διοικητική δοµή που θα κληθεί να φέρει µπροστά
την ανάπτυξη, την πρόοδο στην ελληνική ύπαιθρο. Και µέσα από
αυτήν την ανάπτυξη να στηρίξει και τα αστικά κέντρα που έχουν
σοβαρότατο πρόβληµα.

Εδώ, δυστυχώς, δεν υπηρετούµε ούτε τον έναν ούτε τον άλλον
στόχο. Και αυτό, όπως είπα, βαρύνει την Κυβέρνηση ως προς
την ευθύνη. Ως προς τη διαβούλευση έχει λεχθεί από όλους ότι
δεν είδαµε διαβούλευση, δεν συµµετείχαµε, δεν κληθήκαµε. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι ακόµα και συνάδελφοί µου
του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Κοζάνης, όταν ανακοινώθηκε το χωροτα-
ξικό, εξέφραζαν την απορία τους. Εποµένως, ας µην µας λένε
για πολύµηνη και δηµοκρατική διαβούλευση.

Είναι γεγονός, αγαπητή κυρία Πρόεδρε, ότι η Ελλάδα µεγα-
λούργησε και γεννήθηκε µέσα από τις κοινότητες και τον κοινο-
τισµό. Προσωπικά είµαι υπέρµαχος αυτού του µοντέλου
ανάπτυξης, που έχει συγκεκριµένα και απτά αποτελέσµατα. Και
µάλιστα πέρασε πολύ δυσκολότερους περιόδους µε πολέµους,
µε ελλείψεις και χειρότερα χρόνια και έβγαλε µία Ελλάδα δυνατή
µε αξίες και πολιτισµό.

Είναι γνωστά σε όλους τα κεντροπυρηνικά χωριά µε την εκ-
κλησία και την πλατεία στο κέντρο του χωριού, ο οικισµός βρί-
σκεται ολόγυρα και οι άνθρωποι που ζουν εκεί παράγουν αξίες
και πολιτισµό. Όσο παρατηρείται η εγκατάλειψη της υπαίθρου
και η ερήµωση των χωριών, τόσο δηµιουργούνται µεγαλύτερα
προβλήµατα στην κοινωνία και στην οικονοµία.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι, αν δούµε τους δείκτες
της αγροτικής ανάπτυξης στο εµπορικό ισοζύγιο των αγροτικών
προϊόντων, αυτό µετά το ’95 βγαίνει διαρκώς ελλειµµατικό, µε
αποτέλεσµα την τελευταία δεκαετία να έχει ξεπεράσει τα
3.000.000.000 ευρώ, ακολουθώντας την αντίστροφη πορεία µε
την ερήµωση και την εγκατάλειψη των χωριών της ελληνικής
υπαίθρους, µια ελληνική ύπαιθρος που πλέον δεν παράγει, δεν
ζει, δεν προοδεύει, γιατί ακριβώς την έχουµε στραγγαλίσει.

Ως προς τη χωροταξία, στο λίγο χρόνο που µου αποµένει, θα
ήθελα να αναφερθώ για κάποια δεδοµένα, που αφορούν τον
Νοµό Κοζάνης και δυστυχώς έχουν οδηγήσει σε αναστάτωση και
έχουν πυροδοτήσει κοινωνικές εντάσεις, οι οποίες είναι βέβαιο
ότι δεν θα µπορέσουν να ξεπεραστούν ούτε την επόµενη δεκαε-
τία.

Με τον τρόπο που χειρίστηκε το Υπουργείο το χωροταξικό,
ανακοινώνοντας στην αρχή τους πέντε δήµους και στη συνέχεια
έφερε στην επιτροπή τους τέσσερις δήµους, ενσωµατώνοντας
τον ∆ήµο Βελβεντού µέσα στον ∆ήµο Σερβίων, δυστυχώς έχει
προκαλέσει την αντίδραση των κατοίκων στην περιοχή του Βοΐου
και στην περιοχή των Σερβίων, µε αποτέλεσµα οι κάτοικοι της
Νεαπόλεως να είναι σε αντιπαράθεση µε τους κατοίκους της Σιά-
τιστας και οι κάτοικοι των Σερβίων να είναι σε αντιπαράθεση µε
τους κατοίκους του ∆ήµου Βελβεντού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αυτό ήταν αποτέλεσµα της έλλειψης διαβούλευσης και της µη

αποδοχής τουλάχιστον µιας πρότασης, που κατατέθηκε αρχικά
από τον οµιλούντα προς τον Υπουργό για τη δηµιουργία επτά
δήµων στο Νοµό Κοζάνης, θεωρώντας ότι οι επτά δήµοι θα εξυ-
πηρετούσαν καλύτερα την ανάπτυξη. ∆εν ξέρω πως εννοεί την
ανάπτυξη ή την πρόοδο σε ένα νοµό το Υπουργείο.

∆υστυχώς, κυρία Πρόεδρε, ακολουθήθηκε µία µεθόδευση
όπου ο Υπουργός ζήτησε υποθετικά την οµόφωνη πρόταση των
Βουλευτών του Νοµού Κοζάνης για οποιαδήποτε αλλαγή, συ-
γκεντρώθηκαν τέσσερις υπογραφές για την αλλαγή της έδρας
από τη Νεάπολη στη Σιάτιστα –προσωπικά κατέθεσα την επι-
στολή µου για τους επτά δήµους, όπου πρότεινα στην περιοχή
του Βοΐου τούς δύο δήµους- και ο κύριος Υπουργός από το βήµα
της επιτροπής επικαλέσθηκε την οµόφωνη πρόταση όλων των
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συναδέλφων.
Κυρία Πρόεδρε, αυτό θέλω να το καταθέσω εδώ στη Βουλή,

γιατί είναι ανακριβές, δεν είναι αληθές. Την ύστατη αυτή στιγµή,
καλώ τον κύριο Υπουργό να πάρει την απόφαση και να προτείνει
επτά δήµους στο Νοµό Κοζάνης, για να µπορέσουµε να αντιµε-
τωπίσουµε τα οξύτατα προβλήµατα που έχουν δηµιουργήσει στις
τοπικές κοινωνίες του Νοµού Κοζάνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ώρες ολόκληρες συζητάµε για το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ». Και αναρωτιέµαι –και το διατυπώνω σαν ένα πρώτο
συµπέρασµα απ’ αυτήν την κουβέντα που φθάνει προς το τέλος
αύριο- τι τελικά είναι αυτό το οποίο διακυβεύεται στην κοινωνία
από τη συζήτηση στη Βουλή και από την απόφαση του σχεδίου
νόµου.

∆ύο πράγµατα θέλω να πω. Το πρώτο είναι να δούµε αν αντε-
λήφθησαν οι πολίτες αυτής της χώρας τι πρέπει και τι µπορούν
να περιµένουν από το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», σε ό,τι αφορά την
Τοπική Αυτοδιοίκηση και το δεύτερο είναι τι περιµένουν οι άρ-
χοντες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης από την πολιτεία, για να µπο-
ρέσουν να εξυπηρετήσουν το αυτονόητο, δηλαδή τους πολίτες.
Αυτές είναι δύο απλούστατες, αυτονόητες ερωτήσεις για το πώς
δηλαδή θα υλοποιηθούν οι προσδοκίες των πολιτών από τους
άρχοντες της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Σας λέω, λοιπόν, ότι µετά από τόσες ώρες συζήτησης, οι µεν
πολίτες δεν έχουν καταλάβει τι θα κερδίσουν από τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», ενώ θα έπρεπε να έχουν καταλάβει, οι άρχοντες της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης ψάχνουν να δουν από τις αρµοδιότητες
ποιες είναι πληρωµένες για να ικανοποιήσουν τους πολίτες που
θα τους ψηφίσουν και όλοι µαζί κοιτάζουν προς την Κυβέρνηση.

∆εν µπορέσατε να µας πείσετε, κύριε Υπουργέ. ∆εν µπορέ-
σατε να απαντήσετε σε κανένα από τα θεµελιώδη ερωτήµατα,
όπως το γιατί τώρα στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Γιατί την ώρα που η
χώρα πονάει οικονοµικά, γιατί την ώρα που λείπουν έσοδα από
τη χώρα, γιατί την ώρα που πρέπει να µειωθούν τα έξοδα αυτού
του κράτους, εσείς πρέπει να κάνετε το πιο ακριβό σχέδιο αλλα-
γής του τρόπου αυτοδιοίκησης αυτής της χώρας;

Και όµως, το κάνετε! Και το κάνετε περήφανοι! Και διαλαλείτε
δεξιά και αριστερά ότι το κάνετε κυρίαρχα για οικονοµικούς λό-
γους. Είναι αδιανόητο το κυριότερο σύστηµα αξιολόγησης ενός
σχεδίου νόµου για µία «σοσιαλιστική» κυβέρνηση, να είναι το οι-
κονοµικό κριτήριο! Ούτε οι νεοφιλελεύθεροι δεν θα το έκαναν
αυτό! Όχι οι σοσιαλιστές!

Και την ίδια στιγµή, τα κυριότερα από το αξιακό σύστηµα του
γεωγραφικού διαχωρισµού, δηλαδή την ιστορία και τον πολιτι-
σµό, τα εξαφανίσατε στις πιο καίριες, τις πιο σηµαδιακές περι-
πτώσεις, επαληθεύοντας ίσως τους φόβους κάποιων ότι είστε
περισσότερο διεθνιστές, παρά σοσιαλιστές! Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα!

Και κάνω το πρώτο βασικό ερώτηµα, κύριε Υφυπουργέ, το
οποίο αφορά και την πολιτική ηγεσία, τον κύριο Υπουργό. Εµ-
φανιστήκατε εδώ σταθεροποιηµένοι σε κάποιες απόψεις και σε
ένα αξιακό σύστηµα. Σας ερωτώ: Κάποιο ρουσφετάκι έχετε κάνει
σ’ αυτό το σχέδιο νόµου; Κάποια εξυπηρέτηση έχετε κάνει;
Υπάρχει κάποια απάντηση;

Έχετε κάνει, κύριε Υφυπουργέ. Ο κύριος Υπουργός το έχει
κάνει.

∆ιαβάζω, λοιπόν, τις βασικές κουβέντες από την επιστολή
προς τον Πρωθυπουργό των υπαλλήλων της ΤΥ∆Κ της Περιφέ-
ρειας Αττικής: «Η διάκριση που γίνεται στην παράγραφο 6 του
άρθρου 258 του σχεδίου νόµου για την ΤΥ∆Κ Νοτίου Αιγαίου και
µόνον είναι φωτογραφική και τυγχάνει ο τόπος καταγωγής του κ.
Ραγκούση.».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Μα, δεν είναι εδώ
ο κύριος Υπουργός, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι εδώ; Να ήταν
εδώ, κύριε Υφυπουργέ! Θα απαντήσετε εσείς!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆εν είναι έτσι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι έτσι; Τι κάνατε

λοιπόν; Πήρατε όλες τις τεχνικές υπηρεσίες των περιφερειών και
τους πήρατε από την κατηγορία των δηµοσίων υπαλλήλων και
τους κάνατε δηµοτικούς υπαλλήλους σε όλη την Ελλάδα και τους
αντικαταστήσατε στην πρωτεύουσα των εδρών, στις έδρες δη-
λαδή των νοµών. Όλα αυτά, µε µία εξαίρεση, την Περιφέρεια Νο-
τίου Αιγαίου! ∆ηλαδή, τους πέντε υπαλλήλους της τεχνικής
υπηρεσίας της ΤΥ∆Κ που είναι στη Σύρο!

Είναι φωτογραφική διάταξη εξυπηρέτησης κοµµατικής πελα-
τείας! Και έρχεστε εδώ και αγνοείτε τη µεγάλη πλειοψηφία του
ελληνικού Κοινοβουλίου! Αφήστε εµάς της Αντιπολίτευσης! Πείτε
ότι το κάνουµε για λόγους αντιπολιτευτικούς! Τους Βουλευτές
που στηρίζουν την Κυβέρνηση, τους αγνοείτε και κατηγορείτε
ως λαϊκιστές αυτούς που µεταφέρουν την άποψη δεκάδων πό-
λεων, την κραυγή ανησυχίας, την κραυγή παραχάραξης της ιστο-
ρίας και των πολιτιστικών δεδοµένων. Και κάνετε ρουσφετάκια
σε ηµετέρους! Για πέντε ανθρώπους κάνετε ολόκληρη διάταξη,
το 205, το 258 και το 280! Και αυτός ο νόµος πρέπει να αποτε-
λέσει αντικείµενο συναίνεσης!

Όχι, κύριε Υπουργέ! Πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο παρα-
δείγµατος προς αποφυγήν και συνετισµού µίας αλαζονικής και
αυταρχικής Κυβέρνησης που δεν καταφέρνει να συλλογιστεί και
να συζητήσει µε την κοινωνία και αρνείται να ακούσει τους Βου-
λευτές!

Κάνετε, λοιπόν, κοµµατική κουβέντα σε κλειστά κοµµατικά
γραφεία, παραγγείλατε την εντόπια κοµµατική «µοδίστρα» να
κόψει και να ράψει, δεν πήρατε καν τις απόψεις των Βουλευτών
του ελληνικού Κοινοβουλίου και ήρθατε εδώ και, πριν ξεκινήσετε,
µας είπατε «ό,τι και να πείτε, εµείς δεν θα αλλάξουµε τίποτα»!
Και αυτό το λέτε «κοινοβουλευτική και πολιτική διαδικασία» και
«δηµοκρατική διαβούλευση»! Όπου και αν το πείτε, σ’ όποιον και
αν το πείτε, στον πιο αδαή για τα πολιτικά ζητήµατα αυτού του
τόπου, θα σας πει ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα αναφερθώ στην περιφέρειά µου, γιατί πρέπει να µιλήσω
και γι’ αυτήν. Κύριε Υπουργέ, δύο ιστορικές πόλεις έχει η Εύβοια.
Η κυριότερη είναι η Κύµη. Αναφέρεται σε όλους τους χάρτες της
αρχαιότητας. Είναι η γενέτειρα του λατινικού αλφαβήτου. Είναι
η γενέτειρα του Γεωργίου Παπανικολάου που αποτελεί ένα από
τα µεγαλύτερα ονόµατα της ιατρικής επιστήµης ανά τον κόσµο.

Αφανίσατε ένα δήµο και υποχρεώσατε δύο δήµους, την Κύµη
και το Αλιβέρι, σε αναγκαστική συνύπαρξη, ενώ δεν το θέλουν.
Σας παραθέτω εδώ µέχρι και την επιστολή της Ελληνικής Ιατρι-
κής Εταιρείας της Νέας Υόρκης που διαµαρτύρεται και των πα-
νεπιστηµιακών που διαµαρτύρονται για το Ίδρυµα Παπανικολάου
που υπάρχει.

Σας παραθέτω, επίσης, έγγραφο του διπλανού ∆ήµου Κονι-
στρών, γιατί σας είπαν οι δικοί σας κοµµατικοί εντολοδόχοι ότι ο
∆ήµος Κονιστρών θέλει το µεγάλο δήµο, αλλά δεν είναι έτσι και
το λένε εδώ όλα τα τοπικά διαµερίσµατα, ο εµπορικός σύλλογος,
οι σύλλογοι γονέων και κηδεµόνων, οι αθλητικές οµάδες και οι
δασοπυροσβέστες.

Πάρτε τα! Και να τα πάτε αυτά στους κοµµατικούς σας στρού-
κτορες και στην κοµµατική «µοδίστρα» που έκοψε και έραψε
όπως ήθελε εκείνη!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και πιστεύετε ότι έτσι θα ελέγξετε τις Τοπικές Ενώσεις ∆ήµων
και Κοινοτήτων και όχι µόνο!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κάνετε λάθος, γιατί αυτή η κοινωνία αντιλαµβάνεται πολύ καλά
τι εσείς θέλετε να κάνετε! Και δεν το κάνετε καλά!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα χρει-
αστώ τριάντα δευτερόλεπτα ακόµα. Εξάλλου, το ΠΑΣΟΚ, απ’ ό,τι
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µαθαίνω, κάνει ό,τι µπορεί για να αποσύρει Βουλευτές! Αφήστε
να µιλήσουµε και εµείς!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μην το κάνετε αυτό,

κύριε Μαρκόπουλε. Το χρόνο τον µειώνετε και από τους δικούς
σας συναδέλφους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ακούστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε

Μαρκόπουλε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν υπάρχει λόγος να µε

πιέζετε για τριάντα δευτερόλεπτα. Μπορούµε να ψηφίσουµε και
τριάντα δευτερόλεπτα µετά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε ήδη υπερβεί το
χρόνο κατά ένα λεπτό, κύριε Μαρκόπουλε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τέτοιο ανοσιούργηµα
έκανα; Με συγχωρείτε πάρα πολύ! ∆εν καταλαβαίνω την πίεση!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε
Μαρκόπουλε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε
και ευχαριστώ για την ανοχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Χρεώνεστε τις αποφάσεις
σας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ!
Άκουσα εδώ δικαιολογίες ότι για παράδειγµα η Κέρκυρα γίνε-

ται ένας δήµος, γιατί –λέει- δεν µπόρεσαν οι διαφορετικοί δήµοι
να κανονίσουν την αποκοµιδή απορριµµάτων. Οι δήµοι είναι
αυτοί που το εµπόδισαν ή οι πολίτες; ∆ηλαδή, αν εξαφανίσουµε
τους δηµάρχους των ξεχωριστών δηµαρχιακών επιτροπών και
δήµων, ξαφνικά το ζήτηµα των απορριµµάτων θα λυθεί;

Είναι οι δήµαρχοι που δεν επείσθησαν ή η κοινωνία, κύριε
Υπουργέ; Η κοινωνία, προφανώς! Και η κοινωνία είναι αυτή την
οποία αγνοείτε παραδειγµατικά! ∆εν σας ζητάµε κάτι άλλο, παρά
να ακούσετε τους πολίτες αυτής της χώρας, γιατί σ’ αυτούς θα
απευθυνθείτε αύριο!

∆εν το κάνετε! Και δεν το κάνετε ούτε στους διακόσιους Βου-
λευτές της Βουλής, οι οποίοι έφεραν τις αντιρρήσεις τους!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ να ακούσετε
και εσείς το Προεδρείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε. Εγώ σέβοµαι το Προεδρείο, αλλά…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε µιλήσει ήδη οκτώ
λεπτά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι έγκληµα, κυρία
Πρόεδρε, να µιλάει ένας Βουλευτής…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μα, δεν σας κατηγορώ

για έγκληµα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία! Τότε…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Μη διαµαρτύρεστε, κύριοι συνάδελφοι, γιατί θα βρεθείτε σ’

αυτή τη θέση!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όλοι είναι το ίδιο εδώ

µέσα, κύριε συνάδελφε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριοι συνά-

δελφοι! Ας σεβαστούµε το χρόνο όλων των συναδέλφων! Κανείς
µοναδικός και κανείς ιδιαίτερος αυτήν την ώρα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είµαι ιδιαίτερος ούτε
µοναδικός!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το Προεδρείο πρέπει να
το τονίσει αυτό!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Απλούστατα, εκφράζω
την αγωνία µίας κοινωνίας απέναντι στην κώφωση µίας Κυβέρ-
νησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ και εγώ τον κ.

Μαρκόπουλο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα µπορούσα να
έχω το λόγο, κυρία Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Πρώτον ΤΥ∆Κ και
Νότιο Αιγαίο. Είναι εντελώς ιδιαίτεροι οι λόγοι και οι ιδιαίτεροι
λόγοι δεν είναι η καταγωγή του κ. Ραγκούση. ∆εν αφορά το Βό-
ρειο Αιγαίο. Η Σαµοθράκη, παραδείγµατος χάριν, εξυπηρετείται
από την Αλεξανδρούπολη εδώ και χρόνια. Η Θάσος εξυπηρετεί-
ται από την Καβάλα, όποτε µπορεί. Είναι εντελώς διαφορετικά
πράγµατα. Πολλά µικρά νησάκια. ∆εν είναι οι πέντε αυτοί υπάλ-
ληλοι που υπάρχουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και εκατοντάδες δήµοι σε
όλη την Ελλάδα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, ησυχία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θεωρώ ότι όλα
µπορεί να λέγονται, αλλά να µην επινοούµε προσχήµατα για να
αποδώσουµε ευθύνες και προθέσεις που δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα.

∆εύτερον, όσον αφορά τους νησιωτικούς δήµους. Πολύς
λόγος έγινε εδώ και κυρίως, για τους µεγάλους νησιωτικούς δή-
µους. Θέλω να σας πω ότι τα νησιά, τα µεγάλα νησιά, οι κοινω-
νίες των νησιών είναι πιο συνεκτικές κοινωνίες. Ως κοινότητες
είναι πιο συνεκτικές. Λειτουργούν, εκ των πραγµάτων, µε διαφο-
ρετικό τρόπο από ότι ισοµεγέθεις κοινωνίες στην ηπειρωτική
χώρα.

Εµείς, λοιπόν, κρίνοντας και κάνοντας την πολιτική εκτίµηση
ότι αυτές οι κοινωνίες έχουν µία ιδιαίτερα συνεκτική, κοινοτική
λειτουργία, θεωρήσαµε ότι είναι σκόπιµο, χρήσιµο, πολύτιµο για
τους ίδιους τους κατοίκους αυτών των νησιών, να γίνουν ένας
δήµος.

Τι θα γίνει µε τις µεγάλες αποστάσεις; ∆εν θα στερηθούν καµ-
µία εξυπηρέτηση οι κάτοικοι και των πιο αποµακρυσµένων χω-
ριών από την πρωτεύουσα του νησιού, τις οποίες είχαν όσο
υπήρχε ο καποδιστριακός δήµος. Εξασφαλίζεται αυτό από το
νόµο; Εξασφαλίζεται. Οι αντιδήµαρχοι των καποδιστριακών
δήµων που συνενώνονται στο µεγάλο δήµο θα έχουν επιπλέον
αρµοδιότητες, έτσι ώστε να µη χρειαστεί ούτε µία φορά, για κα-
νέναν απολύτως λόγο, να πάει ο κάτοικος του οποιουδήποτε χω-
ριού στην έδρα του δήµου για εξυπηρέτηση. Όλες τις
εξυπηρετήσεις –και το λέµε στο νόµο αυτό- θα εξακολουθήσει
να τις έχει.

Υπάρχουν άλλες εξυπηρετήσεις, που πιθανότατα θα έχουν οι
αποµακρυσµένες περιοχές; Υπάρχουν. Προβλέπονται από το
νόµο; Προβλέπονται. Παραδείγµατος χάριν, λέµε ότι θα δηµι-
ουργηθούν χίλια διακόσια ΗΚΕΠ, όπως τα έχουµε ονοµάσει.
Οπωσδήποτε ένας µεγάλος αριθµός θα αφορά τους µεγάλους
δήµους της χώρας και τους νησιωτικούς δήµους.

Υπάρχουν άλλες υπηρεσίες επιπλέον, που θα προσφέρονται
στις αποµακρυσµένες περιοχές; Υπάρχουν. Θα υπάρξει το πρό-
γραµµα ∆ιοικητική Βοήθεια στο Σπίτι, το οποίο προβλέπεται µέσα
στο νοµοσχέδιο, ακριβώς από ποιο γραφείο θα ξεκινάει. Θα είναι
η υπηρεσία παρά τω δηµάρχω. Γιατί διατυπώνεται ο φόβος για
τις µεγάλες αποστάσεις; ∆εν υπάρχει τέτοιο θέµα. Τα θέµατα
αυτά προκύπτουν και σε µια σειρά άλλων δήµων.

Θα µπορούσα να αναφέρω παραδείγµατα, αλλά βλέπω, κυρία
Πρόεδρε, ότι δεν έχω χρόνο και δεν θα το κάνω, αλλά νοµίζω ότι
υπάρχει ένας υπερβάλλων φόβος, πάρα πολλοί ενδοιασµοί. ∆εν
θέλω να το ονοµάσω κακοπιστία. Ας σκύψουµε περισσότερο σε
αυτά τα θέµατα. ∆εν υπάρχει ανάγκη µετακινήσεων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο. Θα παρακαλούσα να µιλήσετε,
αν είναι δυνατόν, λιγότερο από το χρόνο που προβλέπεται και
σας ευχαριστώ που δεν θα κωφεύσετε στις εκκλήσεις του Προ-
εδρείου.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πράγµατι, θα προσπαθήσω να το τηρήσω αυτό, εισερχόµενος
πολύ γρήγορα εποµένως στο θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει αυτό το περίφηµο ζή-
τηµα των κριτηρίων του άρθρου 1. Ακούστε τώρα τι έχει γίνει
εδώ. Υπάρχει µία σώρευση κριτηρίων -τα λέει όλα ο νόµος στην
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αιτιολογική έκθεση - πληθυσµιακά, κοινωνικά, οικονοµικά, γεω-
γραφικά, αναπτυξιακά, λειτουργικά, βιωσιµότητας, πολιτιστικά,
ιστορικά, χωροταξικά, όλα. Το βασικό ερώτηµα, όµως, εδώ, είναι
πώς εφαρµόζονται αυτά τα κριτήρια στην πράξη. Έρχεται, εν
συνεχεία, ο νόµος και βάζει –υποτίθεται- κάποια άλλα κριτήρια.

Τα λέω όλα αυτά, κύριε Υφυπουργέ, διότι άκουσα χθες τον
κύριο Υπουργό, ο οποίος µε αρκετά απόλυτο τρόπο, έθεσε αυτό
το ζήτηµα της µη εξαιρέσεως. Καµµία εξαίρεση. Το ερώτηµα
είναι το εξής: Καµµία εξαίρεση από τι; Καµµία εξαίρεση από
ποιον κανόνα; ∆ιότι, όταν υπάρχουν περισσότερα κριτήρια από
ένα, τότε βεβαίως γεννιέται το ζήτηµα της σταθµίσεως των κρι-
τηρίων. Άρα, λοιπόν, πρέπει να έχετε αξιολογήσει εκ των προτέ-
ρων τα κριτήρια.

∆ιότι εγώ, λοιπόν, θα σας θέσω κατ’ ευθείαν το ζήτηµα, το
οποίο µε απασχολεί. Είναι η ιστορικότητα των δήµων. Ποια είναι
η βαρύτητα του κριτηρίου αυτού; Μπορεί, λοιπόν, να µην εκπλη-
ρώνεται το πληθυσµιακό κριτήριο των δέκα χιλιάδων κατοίκων.
Εάν, όµως, το συγκρίνω, γιατί το πληθυσµιακό κριτήριο πρέπει να
είναι αυστηρότερο, βαρύτερο ή, εν πάση περιπτώσει, τόσο από-
λυτο σε σχέση µε την ιστορικότητα; Αυτό δεν απαντάτε. Άρα, το
ζήτηµα της µη εξαιρέσεως, κατ’ αρχάς, δεν λέει τίποτα, εκτός κι
αν έχετε πει ότι πρώτο, απόλυτο, κάθετο κριτήριο, το οποίο υπερ-
βαίνει όλων των άλλων είναι το πληθυσµιακό. Εάν το λέγατε
αυτό, τότε θα καταλάβαινα τι λέτε. Όταν, όµως, κάνετε µία πα-
ράθεση, τότε δεν απαντάτε γιατί πρέπει να εξαφανιστεί η Βερ-
γίνα, ο Μυστράς, οι Μυκήνες. ∆ιότι εγώ θα σας πω ότι, ακριβώς
λόγω της ιστορικότητας των δήµων αυτών, θα έπρεπε να επι-
κρατήσει ακόµα και του πληθυσµιακού κριτηρίου.

Επειδή θέλω να τηρήσω αυτό, το οποίο είπα στο Προεδρείο,
βάζω εµπρός αυτό το θέµα.

∆ιευκρινίστε, επίσης αν έχετε την καλοσύνη, κύριε Υφυπουργέ
–για να µην αναπτύσσω περισσότερο αυτό- δύο θέµατα.

Το ένα είναι η έδρα που πρέπει να πάει στη Σιάτιστα. Υπήρξε
δέσµευσις του κυρίου Υπουργού στην επιτροπή, αλλά δεν το έχω
δει να έρχεται ως τροπολογία. Αν, λοιπόν, εξακολουθεί υφιστα-
µένη η δέσµευσις, δεν αναπτύσσω επιχειρήµατα ως προς αυτό.

Και βεβαίως, το δεύτερο θέµα είναι το αντίστοιχο θέµα της Αµ-
φίκλειας. Υπήρξε, ήδη, αντίστοιχη δέσµευσις στην επιτροπή του
κυρίου Υπουργού, αλλά απλώς να διευκρινίσουµε ότι ισχύει η δέ-
σµευσις και οι τροποποιήσεις που είχε αναλάβει ο κύριος Υπουρ-
γός στην επιτροπή.

Έρχοµαι, παραδείγµατος χάριν –για να δείτε το θέµα των κρι-
τηρίων- στο ζήτηµα της µεγάλης ενώσεως αυτού του δήµου που
έχετε φτιάξει στη Βόρεια Αττική, που ξεκινά από τον Ωρωπό και
καταλήγει στο Καπανδρίτι. Εδώ, ποιο κριτήριο, άραγε, εφαρµό-
σατε για να το κάνετε αυτό; ∆ιότι, προφανώς το γεωγραφικό κρι-
τήριο συνηγορεί υπέρ της δηµιουργίας δύο δήµων. Το κριτήριο
της πληθυσµιακής οµοιογένειας υπέρ των δύο δήµων. Το κριτή-
ριο της εγγύτητας υπέρ των δύο δήµων. Το πληθυσµιακό, αν το
χρησιµοποιείτε, µε τα δικά σας κριτήρια δεν καλύπτεται, γιατί;
∆ιότι, βεβαίως, δεν µπορείτε να θεωρήσετε ότι εδώ απαιτούνται
τουλάχιστον είκοσι πέντε χιλιάδες µόνιµοι κάτοικοι. Γιατί αυτό το
λέτε για τις µητροπολιτικές περιοχές των πολεοδοµικών συ-
γκροτηµάτων Αθηνών και Θεσσαλονίκης …

ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: ∆εν υπολογίσατε και το ∆ήµο της Νέας
Μάκρης.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Βεβαίως, σωστά, κύριε συνάδελφε.
∆εν ανήκει, βέβαια, η Βόρεια Αττική σε πολεοδοµικό συγκρό-

τηµα, άρα το πληθυσµιακό µέγεθος δεν πρέπει να είναι οι δέκα
χιλιάδες κάτοικοι. Αυτός είναι ένας δήµος µε τριάντα χιλιάδες
εγγεγραµµένους µονίµους κατοίκους και πολύ περισσότερους,
καθώς υπάρχουν αυτοί που δεν είναι εγγεγραµµένοι και κατοι-
κούν στην περιοχή.

Λέω, λοιπόν, γιατί εδώ δεν µπορούµε να κάνουµε αυτό που ζη-
τάει η Ένωση των ∆ήµων και Κοινοτήτων, αυτό που ζητάνε οι πε-
ριοχές, αυτό το οποίο προφανώς είναι λογικό και δεν εξαιρείται
από κανένα κριτήριο. Εδώ ποιο κριτήριο εφαρµόζετε, παραδείγ-
µατος χάρη, στη συγκεκριµένη περίπτωση; Ποια είναι η εξαίρεση
που εδώ δεν πρέπει να γίνει, στη συγκεκριµένη περίπτωση;

Το τελευταίο θέµα, το οποίο θέλω να θέσω, είναι το εξής: Ξα-
νασκεφθείτε –το έχω θέσει, το ζήτηµα της ονοµασίας του ∆ήµου

Λαυρεωτικής. ∆εν είναι εκεί η Λαυρεωτική. Η Λαυρεωτική ήταν
πολύ µεγαλύτερη. Εκεί είναι το Θορικό. Εκεί ήταν το Αρχαίο Θέ-
ατρο του Θορικού. Θα έπρεπε, λοιπόν, η ορθή του ονοµασία να
είναι ∆ήµος Θορικίων.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Και νοµίζω ότι τήρησα και
τη δέσµευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ τον κ.

Βορίδη, ιδιαίτερα.
Το λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω και εγώ -αποδεχόµενος το αίτηµα των κατοίκων

του ∆ήµου Σάντας- να χαρακτηριστεί η Νέα Σάντα Κιλκίς, που
καταργήθηκε και προσαρτάται στο ∆ήµο Κιλκίς, ως κέντρο του
προσφυγικού ελληνισµού, διότι έχει τη σηµειολογία του και την
ιστορική του σηµασία.

Επιχειρείτε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, τη νέα
διοικητική µεταρρύθµιση, τη νέα αρχιτεκτονική -όπως την ονο-
µάσατε- σε µία περίοδο πολύ δύσκολη, όπως είναι παραδεκτό
από όλους. Το ερώτηµα που τίθεται σε όλους -και ετέθη και µέσα
στο Κοινοβούλιο- κατά την τριήµερη συζήτηση, είναι αν πράγ-
µατι αυτή η πρωτοβουλία σας, η παρέµβασή σας, αυτό το µε-
γάλο εγχείρηµα ήταν της στιγµής. Αν, πράγµατι, αυτό το µεγάλο
βήµα που προσπαθείτε να κάνετε, ήταν απαραίτητο αυτήν τη
στιγµή και αν ήταν έτοιµος ο ελληνικός λαός να το δεχθεί.

Άρα, δεχόµαστε όλοι ότι πρέπει να γίνει ένα βήµα παραπάνω,
πρέπει να γίνει µεταρρύθµιση και το δέχεστε εσείς πρώτα απορ-
ρίπτοντας την πρώτη µεταρρύθµιση που είχατε κάνει µε το σχέ-
διο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ». Αυτοαναιρείστε, δηλαδή. Τα ίδια
επιχειρήµατα χρησιµοποιούσατε και τότε για να µας πείσετε. Με
τα ίδια επιχειρήµατα προσπαθείτε να περάσετε και το πρό-
γραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Αλλά ξεκινάτε ανορθόδοξα, ξεκινάτε
από την κορυφή, ξεκινάτε από τη στέγη. Για να στηριχθεί και να
λειτουργήσει η µεταρρύθµιση πρέπει να ξεκινήσουµε από την κε-
ντρική διοίκηση. Να ξεκινήσουµε τη µεταρρύθµιση και την ορ-
γάνωση της κεντρικής διοίκησης.

Με ποιες υπηρεσίες θα στηριχθεί η νέα διοικητική µεταρρύθ-
µιση; Ποια Υπουργεία θα στηρίξουν τη νέα διοικητική δοµή; Πώς
θα λειτουργήσει η νέα διοικητική δοµή; Έχουν προβλεφθεί αυτά;
Έχουν προετοιµαστεί οι δήµοι τεχνικά και διοικητικά, ώστε να δε-
χθούν αυτήν την αλλαγή και να µπορέσουν να λειτουργήσουν
την 1/1/2011; Φυσικά και δεν έχει γίνει τίποτα απ’ αυτά. Όλα έγι-
ναν πρόχειρα, γρήγορα και εσπευσµένα. Και πού έγινε ο διάλο-
γος;

Ζητάτε κοινωνική συναίνεση. Βεβαίως να σας δώσουµε συναί-
νεση, αλλά µε τι; Με την επιβολή κάποιων µέτρων που εσείς έρ-
χεστε και απαιτείτε να δεχθούµε; Με ποιους κάνατε διάλογο;
Κάνατε διάλογο µε τις τοπικές κοινωνίες, κάνατε διάλογο µε εµάς
ή κάνουµε διάλογο σήµερα, τη στιγµή που ο Υπουργός δηλώνει
ότι δεν θα δεχθεί καµµία αλλαγή; ∆ιάλογο και συζήτηση κωφών
κάνουµε σήµερα. Ποια συναίνεση ζητάτε και από ποιους ζητάτε
συναίνεση; ∆εν ακούσατε καµµία κοινωνία, καµµία τοπική κοινω-
νία.

Έρχοµαι στο άρθρο 1 τώρα. Βάλατε κριτήρια, αλλά ποιος θα
τηρήσει τα κριτήρια και γιατί να µη διαµαρτυρηθεί, κύριε
Υπουργέ, αφού πρώτα εσείς τα παραβιάζετε. Πρώτοι εσείς πα-
ραβιάσατε τα κριτήρια που βάλατε.

Άλλα κριτήρια τηρήσατε για τη Θεσσαλονίκη, άλλα για την
Αθήνα. Και είπε προηγουµένως, ο κύριος Υπουργός και τον
άκουσα εδώ, ότι στη Θεσσαλονίκη γίνονται δώδεκα δήµοι. Αυτό
είναι ανακρίβεια και θέλω να πιστεύω όχι εσκεµµένη. Έξι είναι οι
δήµοι στο πολεοδοµικό συγκρότηµα Θεσσαλονίκης. Εκτός αν εν-
νοείτε πολεοδοµικό συγκρότηµα και το χωριό µου που είναι στην
κορυφή του Βερτίσκου, το Σοχό. Έξι είναι οι δήµοι στη Θεσσα-
λονίκη, δεν είναι δώδεκα που είπε ο κύριος Υπουργός. Αυτό είναι
µια ανακρίβεια λοιπόν.

Αδικείτε δήµους γιατί προσδοκάτε κοµµατικά οφέλη. Πάω
στην περιφέρειά µου. Είχατε το ∆ήµο Εγνατίας στο ∆ήµο Λα-
γκαδά. Τον παίρνετε και τον πάτε στο ∆ήµο Βόλβης. Ξέρετε τι
απόσταση έχει ο ∆ήµος Βόλβης από το ∆ήµο Εγνατίας; Ξέρετε
ότι η κοινωνία δεν ξέρει το ∆ήµο Βόλβης και εξυπηρετείται χρό-
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νια από το Λαγκαδά µέχρι σήµερα. Πώς θα πετύχει αυτή η µε-
ταρρύθµιση όταν δεν θα γίνει αποδεκτή από την κοινωνία; ∆εν
πρόκειται να γίνει. ∆εν θα ενωθούν ποτέ ψυχικά, µε τη Βόλβη.
Αλλά εκεί βεβαίως, έχετε κάνει έναν υπολογισµό, ένα παζλ για
να κερδίσετε κοµµατικά. Θέλετε να κερδίσετε το δήµο. ∆εν θα
το καταφέρετε όµως. Με τέτοια παιχνίδια δεν θα καταφέρετε τί-
ποτα. Καταδικάζετε δήµους γιατί δεν εφαρµόζουν τα κριτήρια
σας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Έρχοµαι στην ορεινότητα. Γιατί καταδικάζεται το ∆ήµο Σοχού,
που είναι και ο δήµος µου, που µπορεί να σταθεί και έχει τα κρι-
τήρια και τα χαρακτηριστικά; Γιατί τη στιγµή που όλοι οι βου-
λευτές των τριών κοµµάτων του νοµού, δέχονται και υπογράφουν
να παραµείνει -και το καταθέτω και στα πρακτικά- ο ορεινός
όγκος, ο ∆ήµος Σοχού, ένας ιστορικός δήµος; Γιατί δεν ακούτε;
Πώς ζητάτε συναίνεση όταν µας αγνοείτε και αγνοείτε τις κοι-
νωνίες;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σάββας Αναστασιάδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, τα οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί τον ∆ήµο Λαχανά, τον ιστορικό αυτό δήµο τον καταρ-
γείτε; Το ∆ήµο Πυλαίας, ξέρετε από πού ξεκινάει ο ∆ήµος Πυ-
λαίας, κύριε Υπουργέ; Από τα ραντάρ, από τον Χορτιάτη και
φτάνει µέχρι το αεροδρόµιο στη θάλασσα. Οργανωµένος δήµος
µε υπηρεσίες, µε επάρκεια, µε πληθυσµιακή επάρκεια. Εβδοµή-
ντα χιλιάδες κατοίκους έχει σήµερα. Άλλο λάθος αυτό. Με απο-
γραφή του 2001 κάνουµε µεταρρύθµιση το 2010. Άλλο τραγικό
λάθος. Γιατί αυτόν το δήµο τον αδικείτε; Γιατί δεν τον αφήνετε να
σταθεί; Έχει όλα τα στοιχεία. Και την οργάνωση και την επάρ-
κεια και τα πληθυσµιακά κριτήρια για να µπορέσει να λειτουρ-
γήσει µόνος του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστούµε
κύριε Αναστασιάδη.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Εµείς θα έπρεπε να ακουγόµαστε,
κύριε Πρόεδρε. Κόψτε από τους Υπουργούς γιατί εµείς µεταφέ-
ρουµε τη φωνή των πολιτών µας. Έχουµε έξι λεπτά, µας τα κό-
βετε και αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Κοντογιάννης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Φτάσαµε στην ώρα µηδέν, κύριε
Πρόεδρε. Υποτίθεται ότι βρισκόµαστε στο ναό της δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βρισκόµαστε στην ώρα
22:10.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για το χωροταξικό.
Εκεί που κυριαρχεί ο διάλογος, που αποτελεί βασικό συστα-

τικό της ∆ηµοκρατίας. ∆ιάλογος, όµως, σηµαίνει συναίνεση. Ποια
συναίνεση επέδειξε η Κυβέρνηση; Ποιες από τις προτάσεις βου-
λευτών απεδέχθη; Υποτίθεται ότι συζητάµε νοµοσχέδια και
έχουµε άποψη επ’ αυτών, καταθέτουµε προτάσεις µε προοπτική
να εισακουστούµε. Εδώ όµως, δεν ψηφίζουµε. Απλώς, επικυρώ-
νουµε προαποφασισµένα.

Υπερασπιζόµενοι το νοµοσχέδιο πρωτύτερα πολλοί συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ τάχθηκαν υπέρ των µεγάλων συνόλων. Μα, ούτε
προτάσεις προς αυτήν την κατεύθυνση δεν δέχεστε! Πόσες
φορές και µε πόση ένταση πρέπει να φωνάξουµε το αυτονόητο;
Ότι τόσο ο κάµπος όσο και η επαρχία Ολυµπίας στην Ηλεία πρέ-
πει να γίνουν ένας δήµος; Αντί αυτού κάνετε τέσσερις. Αντί να
ενώνετε, διασπάτε, διχοτοµείτε και αναδεικνύετε τοπικισµούς
ακόµα και εκεί που µε κόπο είχαν σε µεγάλο βαθµό εξαλειφθεί.

Και γιατί όλα αυτά; Γιατί, αντί να ακούσετε τις τοπικές κοινω-
νίες, αντί να πράξετε αυτό που ο νόµος και το Σύνταγµα σας δίνει
το δικαίωµα να λάβετε, δηλαδή, αποφάσεις που θα εγγυώνται το
µέλλον του κάθε τόπου, προσπαθείτε να ικανοποιήσετε τους κοµ-

µατικούς σας φίλους είτε υποκύπτοντας στις επιθυµίες τους είτε
στις πολιτικές απειλές τους.

Απευθύνω ύστατη έκκληση. Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ποιο
είναι το σωστό. Πάρτε τις αντίστοιχες αποφάσεις, κάντε αυτό
που ως Κυβέρνηση οφείλετε, µε γνώµονα το µέλλον και την ανά-
πτυξη ενός τόπου που έχει πληγωθεί πολλαπλώς, όπως είναι η
Ηλεία. Ενισχύστε τη δυναµική του κάµπου της Ηλείας και της
επαρχίας της Ολυµπίας. Μην αποτελείτε τροχοπέδη. Υπηρετεί-
στε τη φιλοσοφία του πολιτικού σας τέκνου, του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Μεγάλα σύνολα ζητούµε και εµείς και όχι κατατµήσεις.

Ελπίζω, στη δηµοκρατικότητα σας, έστω και την ύστατη αυτή
στιγµή να κάνετε δεκτές τις προτάσεις µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κοντογιάννη, σας
ευχαριστώ γιατί ήσασταν και πολύ σύντοµος.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Παφίλης, έχει ζητήσει το λόγο.

Ορίστε έχετε τρία λεπτά, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και λιγότερο θα χρειαστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχετε δύο λεπτά, κύριε

συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε τοποθετηθεί

αναλυτικά -ο εισηγητής µας και οι αγορητές µας συνολικά- στο
νοµοσχέδιο.

Παίρνω το λόγο για να διευκρινίσω, επειδή θα γίνει και ονοµα-
στική ψηφοφορία, ότι το «όχι» του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας στο άρθρο 1, είναι από εντελώς διαφορετική στρατηγική
κατεύθυνση απ’ ό,τι το «όχι» της Νέας ∆ηµοκρατίας και του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού, γιατί εδώ πλέον παίζονται και άλλα
παιχνίδια.

Φυσικά, υπάρχει βάση στο θέµα τού πώς χωρίζονται οι δήµοι
και οι περιφέρειες. Θέτουµε όµως, το εξής απλό ερώτηµα: Αν γί-
νουν αποδεκτά όλα αυτά τα οποία λέγονται και που προβάλλο-
νται και από τη Νέα ∆ηµοκρατία και από το Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό, θα αλλάξει το σύστηµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», θα αλλά-
ξει η ουσία του; Για εµάς όχι, δεν θα αλλάξει. Ούτε είναι θέµα
µορφής, το αν θα είναι ο ένας ή άλλος δήµος στο κέντρο.

Εµείς διαφωνούµε στρατηγικά, γιατί θεωρούµε πλέον -και θα
το επαναλάβω και θα είµαι µέσα στο χρόνο, κύριε Πρόεδρε- ότι
αυτό που κάνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι να εξυπηρετεί συνολικά
τα συµφέροντα του κεφαλαίου, να είναι ένας ακόµα µοχλός
εφαρµογής όλης της αντιλαϊκής πολιτικής και γι’ αυτό καταψη-
φίζοντας συνολικά το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», καταψηφίζουµε
και το άρθρο 1. Και δεν ταυτίζεται το δικό µας «όχι», επαναλαµ-
βάνω, µε τα υπόλοιπα «όχι», που ακούγονται στην Αίθουσα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Παφίλη, ήσασταν, πράγµατι, απόλυτα εντός των ορίων.
Το λόγο έχει ο κ. Γρηγόριος Ψαριανός. Ως προτασσόµενη δευ-

τερολογία έχετε τέσσερα λεπτά, κύριε Ψαριανέ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, υπάρχουν πολλά «ναι» και πολλά «όχι» που έχουν

διαφορετικές αποχρώσεις και διαφορετικό ουσιαστικό σκεπτικό.
Μιλάµε για το νοµοσχέδιο που θέλει να κάνει µια νέα διοικητική
µεταρρύθµιση, που θα µπορούσε να είναι, όπως είπα και το πρωί
στην επί της αρχής συζήτηση, προς τη σωστή κατεύθυνση. Αυτή
είναι η κατεύθυνση, αλλά είναι µε λάθος σχεδιασµό.

Θέλω να ξαναπώ ότι επειδή ο «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ» απέτυχε, όχι
είναι πολύ πιθανό, αλλά είναι βέβαιο ότι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», που
έρχεται στα ίχνη του «ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ», θα αποτύχει σχεδόν για
τους ίδιους λόγους. Γιατί έχουµε έναν τελείως λάθος σχεδιασµό.
∆εν θα µπω σε λεπτοµέρειες αν έχει µικροκοµµατική λογική και
σκεπτικό αυτή η µεταρρύθµιση.

Όµως, θα πω µε πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα ότι δεν
µπορεί να είναι ένας ∆ήµος ο Αϊ Στράτης και ένας ∆ήµος όλη η
Λέσβος. Όλη τη Λέσβο για να τη γυρίσεις, για να πας από τη µια
άκρη στην άλλη θέλεις δύο µε δυόµιση ώρες. Σαν να πας από
εδώ στην Πάτρα ή από εδώ στη Λαµία. Είναι ένα τεράστιο νησί,
το τρίτο µεγαλύτερο, και δεν θα έπρεπε να είναι ένας δήµος. ∆εν
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µπορεί να είναι ένας δήµος η Αντίπαρος ή η Τήλος ή η Χάλκη και
ένας δήµος να είναι η Ρόδος ολόκληρη. ∆εν µπορεί να υπολογί-
ζουµε σε περιοχές τεράστιους δήµους, µε τροµακτικά µεγάλο
αριθµό πληθυσµού και χωριών και σε άλλες περιπτώσεις να
έχουµε πολύ µικρούς δήµους.

Για τα ιστορικά ονόµατα θέλω να πω ότι από αυτόν το σχεδια-
σµό λείπουν ιστορικοί δήµοι, όπως ο Όλυµπος, η Βεργίνα, οι Μυ-
κήνες, ο ∆ήµος Θεσπιέων, οι Θεσπιείς. Θέλω να πω επίσης, ότι
ενώ ο Υπουργός φρόντισε να κάνει δήµο την Αντίπαρο –το είπα
και στον ίδιο- που είναι κολλητά στην Πάρο και µπορείς να πας
σχεδόν κολυµπώντας, να µην πω περπατώντας, δεν έγινε, όµως,
δήµος τα Αντικύθηρα, που είναι πολύ µακριά από τα Κύθηρα,
είναι ένα τεράστιο ταξίδι. Γιατί γίνονται αυτές οι διαφορετικές
σταθµίσεις; Θα ήθελα απαντήσεις σε αυτά.

Η αποκέντρωση και η περιφερειακή διοίκηση ήταν απαραίτητο
να σχεδιαστούν και να γίνουν. Όχι µε αυτόν τον τρόπο. Ο Καπο-
δίστριας –είπα και το πρωί- έφερε την πατάτα στην Ελλάδα και
πήγε τα καντόνια στην Ελβετία. Έπρεπε να φέρει εδώ τα καντό-
νια, από παλιά να έχουµε περιφερειακή διοίκηση και τη λογική
των καντονιών και ας έτρωγαν οι Ελβετοί την πατάτα.

Όµως, τώρα την «πατάτα» την κρατάει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και
είναι πολύ καυτή αυτή η «πατάτα». Θα έχουµε διαδικασίες επα-
ναπροσδιορισµού και επανακατατάξεων τα προσεχή χρόνια. Θα
πρέπει να το πω αυτό να το ξέρετε.

Επίσης, ένα θετικό που είχε εδώ πέρα αυτή η συζήτηση είναι
ότι κάναµε λίγο γεωγραφία και πατριδογνωσία. Θυµηθήκαµε
χωριά, παραλίες, βουνά, λίµνες, κοιλάδες. Καλό είναι αυτό.

Όµως, το βαυαρικό κράτος που κατ’ ευφηµισµό αποκαλούµε
για δεκαετίες ελληνικό, επανέρχεται στη βαυαρική διοίκηση.
Θέλω να κλείσω µε αυτό και να πω ότι οι βαυαροί ξανάρχονται,
για να διοικήσουν το κράτος που αυτοί έφτιαξαν. Ίσως και αυτός
ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» να είναι σε αυτή τη βαυαρική λογική.

Θέλω να τελειώσω µε άλλο ένα παράδειγµα, που είναι κορυ-
φαίο. Το ανέφεραν κι άλλοι. Ο ∆ήµος Κύµης Αλιβερίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ψαριανέ, τελει-
ώσατε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Είναι απαράδεκτο στην Εύβοια µε
τους επτά δήµους, να έχουµε ∆ήµο Κύµης και Αλιβερίου, όπου
το Αλιβέρι είναι ένα λιµάνι βιοµηχανικό στον Ευβοϊκό και η Κύµη
ένα λιµάνι ανοιχτής ακτοπλοΐας στο Αιγαίο…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Ψαριανέ. Τέλειωσε ο χρόνος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: …χωρίς να είναι στο κέντρο ο
δήµος. Βλάπτονται και οι δύο δήµοι και του Αλιβερίου και της
ιστορικής Κύµης.

Εδώ θέλω να τελειώσω …
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία, τελειώστε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: …και ελπίζω ότι κάποια στιγµή θα

διορθώσουµε αυτά τα κακώς κείµενα, που ως τώρα έχουµε. Και
επειδή είδα τον τέως Πρωθυπουργό…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε. Είπατε
ότι τελειώνετε τώρα, µην ξαναρχίζετε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Να τελειώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τελειώστε.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Επειδή είδα τον τέως Πρωθυ-

πουργό, θα ήταν πολύ ενδιαφέρον αυτές τις µέρες ο ελληνικός
λαός να άκουγε τον τέως Πρωθυπουργό, τον κ. Καραµανλή…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Ψαριανέ, σας πα-
ρακαλώ.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: …και τον πιο τέως, τον κύριο Σηµίτη
για άλλα θέµατα που είναι πιο καυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λοιπόν, τελειώσατε,
κύριε Ψαριανέ.

Και για να σας πω την αλήθεια, είπατε για την Πάρο και την
Αντίπαρο. Τώρα εντάξει, καταλαβαίνω ότι κολυµπώντας, για κα-
λούς κολυµβητές είναι εφικτό αυτό να πάει κανείς από την Πάρο
στην Αντίπαρο. Αλλά περπατώντας, όπως είπατε, µε συγχωρείτε
πολύ, στην εποχή των παγετώνων ίσως αυτό να ήταν εφικτό,
αλλά όχι σήµερα.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θέλουµε σωσίβια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, τι έχουµε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το δικαίωµα δευτερολογίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λοιπόν, κύριε Τζαβάρα,

θα σας πω. Υπήρξαν δύο συµφωνίες. Έχετε δικαίωµα δευτερο-
λογίας, αλλά θα το πω δηµόσια.

Η πρώτη συµφωνία υπήρξε χθες και σήµερα µε τον εκπρό-
σωπο της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας, ότι δεν θα κατετίθετο
ονοµαστική ψηφοφορία. Και αυτές οι συµφωνίες είναι εθιµικό
ισχυρότατο δίκαιο στη Βουλή να τηρούνται. Τηρούνται απαρε-
γκλίτως. Είναι, δε, όταν υπάρχει αυτή η συνεννόηση µε τον Πρό-
εδρο της Βουλής ισχυρότερες και από οποιοδήποτε άλλο –θα
έλεγα- άρθρο του Κανονισµού της Βουλής.

Υπήρξε δεύτερη συµφωνία, επίσης, µε τον εκπρόσωπο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδα της Νέας ∆ηµοκρατίας, για το ότι στις
22.00, προκειµένου να µη φτάνουµε µέχρι τα µεσάνυχτα, διότι
το θέµα είχε εξαντληθεί και µε τις τοποθετήσεις πολύ µεγάλου
αριθµού συναδέλφων –µίλησαν όλοι επί της αρχής του νοµο-
σχεδίου αλλά και όσων είχαν εγγραφεί για να µιλήσουν το για το
άρθρο 1- θα απεσύροντο οι δύο-τρεις συνάδελφοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας, έτσι ώστε να ξεκινήσουµε στις 22.00’ ακριβώς την ψη-
φοφορία.

Εγώ θα σας δώσω το λόγο, αφού επιµένετε. Αλλά ειλικρινά
θεωρώ ότι θα πρέπει κάθε άλλη φορά να τηρούνται τα συµπε-
φωνηµένα.

Λοιπόν, έχετε το λόγο, κύριε Τζαβάρα, για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρό-

εδρε, µε πολύ µεγάλο σεβασµό, να κάνω ένα µικρό σχόλιο στα
όσα είπατε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Να κάνετε όσα θέλετε
σχόλια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι γνωστό σε όλους, πολύ,
δε, περισσότερο εις υµάς που έχετε πολύ µεγάλη κοινοβουλευ-
τική πείρα, ότι οι σχέσεις που απορρέουν από την τήρηση του
Κανονισµού της Βουλής έχουν κανονιστικό και όχι συµβατικό χα-
ρακτήρα.

Βεβαίως, συµφωνώ ότι οι συµφωνίες πρέπει να τηρούνται.
Αλλά αυτό, όµως, που αποτελεί όριο, πέραν του οποίου δεν µπο-
ρεί να υπάρξει καµµία άλλη αµφισβήτηση, είναι αυτό που προ-
βλέπεται από τα κανονιστικά κείµενα της κοινοβουλευτικής
τάξης. Αυτό µε πολύ µεγάλο σεβασµό το λέω, χωρίς, βεβαίως, να
αµφισβητώ αυτά τα οποία λέτε.

Εγώ δεν θα κάνω κατάχρηση του χρόνου που µου δίνετε. ∆ύο
σηµεία µόνο θέλω να επισηµάνω.

Πρώτον, εκφράζω την κατάπληξή µου που εγγεγραµµένοι
Βουλευτές και µάλιστα, της Πλειοψηφίας, απεσύρθησαν την
υστάτη στιγµή, παρ’ όλο που πράγµατι, σε αυτό το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο ο λαός χρειάζεται να ακούσει πολύ διαφορετικές και
πλουραλιστικές απόψεις κριτικής.

Εσείς ο ίδιος επισηµάνατε µε την παρουσία σας στο Βήµα, την
έξοχη παρουσία σας στο Βήµα –το υπογραµµίζω- ότι θα πρέπει
µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία να αναδειχθούν οι ιδιαιτερότητες
των ρυθµίσεων και βεβαίως, να προβληθούν και τα παράπονα,
τα οποία θα πρέπει να αντιµετωπίσουν το ευήκοον ους της Κυ-
βέρνησης.

Το δεύτερο ζήτηµα που θέλω να επισηµάνω είναι ότι εδώ, και
ειδικά στο άρθρο 258, συµβαίνει κάτι πρωτοφανές. Είναι γνωστό
ότι βασική, θεµελιώδης αρχή του κράτους δικαίου…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Με συγχωρείτε, το 258
άρθρο ποιανού;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆εν άκουσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ποιο άρθρο 258 εννο-

είτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το 258.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, ποιανού κειµένου;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Του νοµοσχεδίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα µε συγχωρείτε, στο

άρθρο 1 είµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με συγχωρείτε, αλλά νοµίζω ότι

ετέθη ζήτηµα να αναφερθούµε σε…
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα µου, µε
όλη τη συµπάθεια που έχω και την κατανόηση που σας δείχνω,
εσείς πηδήξατε από το άρθρο 1, για το οποίο ολοκληρώθηκε η
συζήτηση, στο άρθρο 258. Ε, µε συγχωρείτε πολύ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τώρα είναι που µου τα

µπερδέψατε εντελώς και δεν καταλαβαίνω, πλέον, τίποτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …η σπουδή την οποία επιδεί-

ξατε, αφορούσε συλλήβδην την κατ’ άρθρον συζήτηση. Αφού,
λοιπόν, θα µου δώσετε το λόγο σε επόµενη φάση, δεν νοµίζω ότι
υπάρχει πρόβληµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μα, δεν ήσασταν εδώ,
κύριε Τζαβάρα; ∆εν αποφάσισε η Ολοµέλεια οµοφώνως, µετά
από την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας επί της αρχής, να προ-
χωρήσουµε σε δύο ενότητες τη συζήτηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα περιµένω, λοιπόν, όταν θα
µου δώσετε το λόγο µετά την ψηφοφορία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πρώτη ενότητα το
άρθρο 1, λόγω της σηµαντικότητας, κ.λπ., του περιεχοµένου και
µετά δεύτερη ενότητα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εγώ θα µπορούσα την παρατή-
ρησή µου να την κάνω αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Να την κάνετε στην
ώρα της.

ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εντάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τα µπερδέψατε εντε-

λώς τώρα.
Και θα σας πω και κάτι άλλο, µία µικρή παρατήρηση σε ό,τι

αφορά αυτό που είπατε στην αρχή.
Σαφώς ο Κανονισµός της Βουλής και το Σύνταγµα περιγρά-

φουν όλες τις διαδικασίες, αλλά εγώ έχω µάθει στη ζωή µου και
κάτι άλλο, να τηρώ τις συµφωνίες Κυρίων, γιατί επάνω στη Μα-
κεδονία, εκεί από όπου κατάγοµαι και όπου ζω, ξέρουµε ότι ο
λόγος τιµής είναι λόγος τιµής.

Αυτό ακριβώς είχα εισπράξει µέχρι σήµερα το απόγευµα από
την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας, όπως και από τους εκπρο-
σώπους όλων των άλλων κοµµάτων που τους ρώτησα έναν-έναν,
µου είπαν, όχι δεν θα καταθέσουµε σήµερα πρόταση ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας, πήραµε τη θέση µας στην ονοµαστική ψηφο-
φορία που είχε διεξαχθεί επί της αρχής. Γι’αυτό το είπα, γιατί
είµαι πάρα πολύ ενοχληµένος, όχι ως Φίλιππος Πετσάλνικος, ως
Πρόεδρος της Βουλής.

ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατανοώ την ενόχληση σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχει ολοκληρωθεί η

συζήτηση.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο.
ΚΩΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπατε, όµως, µεγάλες λέξεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο πρώην Πρόεδρος της

Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
Κύριε Τζαβάρα, σας παρακαλώ, δεν έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα

λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα έχετε το λόγο µετά,

κύριε Τασούλα.
Ορίστε, κύριε Κακλαµάνη.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, «pacta sunt

servanda», πρέπει οι συµφωνίες να τηρούνται.
Πρέπει, όµως -και είµαι βέβαιος ότι εσείς αντιλαµβάνεσθε πε-

ρισσότερο από οποιονδήποτε άλλον αυτό το πρόβληµα- να δοθεί
ένα µήνυµα από τη Βουλή των Ελλήνων προς τον ελληνικό λαό,
που είναι αντικείµενο καταδηµαγώγησης αυτές τις ηµέρες.

Το πρόβληµά µας, σχετικά µε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
αυτού, ενώ πρόκειται για µία πραγµατική επανάσταση, ξανακα-
θορίζουµε τα εσωτερικά όρια της χώρας, είναι ότι αυτή η µεγάλη
επανάσταση αδικείται, κύριε Πρόεδρε.

Πρέπει να πω απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση, όπως και η
άλλη η µεγάλη επανάσταση, πράγµατι, σχετικά µε την επιβολή
της αξιοκρατίας στη δηµόσια διοίκηση, υπήρξε σκέψη να περά-
σει ως κατεπείγον νοµοσχέδιο.

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, που έχετε την τύχη, αλλά και τη µε-

γάλη ιστορική πρόκληση να φέρνετε εδώ νοµοσχέδια ανατρε-
πτικά µίας παθογένειας πολλών δεκαετιών µε σεβασµό επίσης
να ακολουθήσετε αυτές τις διαδικασίες, που τα τελευταία χρόνια,
πράγµατι, αφυδατώθηκαν. Ένα καθήκον της Κυβέρνησης, όπως
το εξήγγειλε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και σε αυτήν την Αίθουσα
και στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, είναι να ξαναλειτουργήσει το
Κοινοβούλιο.

Το Κοινοβούλιο δεν µπορούµε να λέµε ότι λειτουργεί, όταν για
249 άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου, οι Βουλευτές, κύριε Πρόε-
δρε, πήραν το λόγο στη ∆ιαρκή Επιτροπή για έξι λεπτά ο καθέ-
νας. Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία πληρώνουµε ως τώρα.

Είναι ώρα, κύριε Πρόεδρε. Κάναµε µία συνταγµατική µεταρ-
ρύθµιση το 2001 και οµόφωνα αποδεχθήκαµε κάποια πράγµατα,
όπως είναι οι ανεξάρτητες αρχές που έθεταν τέρµα στις τηλε-
φωνικές υποκλοπές. Το θυµήθηκα, γιατί πριν από µία εβδοµάδα
διαπιστώθηκε ότι το τηλέφωνο του Πρωθυπουργού δεν λειτουρ-
γούσε, που σηµαίνει ότι θα δούµε ότι πάνω από όλα είναι η λει-
τουργία της δηµοκρατίας, τα ατοµικά δικαιώµατα και οι
ελευθερίες των Ελλήνων, η λειτουργία της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας και µετά, οπωσδήποτε θα δούµε ποιος έκλεψε και τι έκανε.

Αυτή η κατάσταση υπάρχει στη χώρα, ενός λαού που έχει προ-
βλήµατα οικονοµικά, προβλήµατα επιβίωσης και δεν έχει φως κα-
θοδήγησης. Από πού θα υπάρξει αυτό το φως; Από τα κανάλια;
Από τα µέσα ενηµέρωσης των διαφόρων επιχειρηµατιών που αρ-
χίζοντας από τη Νέα ∆ηµοκρατία, σας έχουν κάνει ήδη δύο κοµ-
µάτια;

Το φθινόπωρο περιµένουν µε το µπαράζ αυτό της λασπολο-
γίας να διαλύσουν ό,τι υπάρχει σήµερα. Πού θέλουν να µας πάνε;

Την δεκαετία του ‘80 να την ακυρώσουµε, γιατί υπήρξε το
σκάνδαλο Κοσκωτά, το 1/3 του κόστους του σκανδάλου Βατο-
πεδίου. Την δεκαετία του ‘90 να την ακυρώσουµε χάριν του
όποιου κ. Μαντέλη. Τα τελευταία πέντε χρόνια να τα ακυρώ-
σουµε, διότι κάποιοι από τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν ήταν εντάξει µε
τη συνείδησή τους. Τι θα κάνουµε; Τη τετραετία του ‘28-’32 του
Ελευθερίου Βενιζέλου την ακύρωσαν τότε µε το σκάνδαλο της
Κινίνης και έτσι πήγαµε στο πραξικόπηµα Κονδύλη, πήγαµε σε
όλα όσα ακολούθησαν.

Το πρόβληµα µας δεν είναι οικονοµικό, δεν είναι πολιτικό, είναι
ηθικό, είναι πρόβληµα αξιών. Στην κατοχή, στο αλβανικό µέτωπο
ούτε πλούτος υπήρχε -φτώχεια υπήρχε- ούτε το πολιτικό σύ-
στηµα ήταν ένα σύστηµα δηµοκρατίας. Όµως ο λαός αυτός
άντεξε, αγαπητοί συνάδελφοι! Άντεξε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αισθάνοµαι, λοιπόν, καθήκον,
κύριε Πρόεδρε να πω …

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, σας
έδωσα ήδη πέντε λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να κλείσω µε τα εξής απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση.

Αδικεί η Κυβέρνηση τον εαυτό της. ‘Ο,τι είπαµε, πρέπει να τη-
ρείται.

Σας άκουσα µε προσοχή, κύριε Υπουργέ, είπατε τους τρεις κα-
νόνες που σωστά καθοδηγούν αυτήν την προσπάθεια. Είναι ένας
κανόνας είπατε, µα κάθε κανόνας έχει και την εξαίρεσή του. Εγώ
πιστεύω ότι µε αυτά που είπατε σχετικά µε την ενδο-δηµοτική
αποκέντρωση, µε τη λειτουργία των διαφόρων οµάδων, χωριών,
ορεινών, ηµι-ορεινών που ενσωµατώνονται σε ένα δήµο, µε το
ότι ακόµη και οι ιστορικές ονοµασίες θα είναι δυνατόν µε τα 2/3
του δηµοτικού συµβουλίου να αποκατασταθούν, µε το ότι πρέπει
ασφαλώς να δείτε ότι αυτή η διαφθορά που έχει µετακινηθεί από
το κέντρο στην περιφέρεια….

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: … πώς θα περιοριστεί µε έναν
έλεγχο δαπανών, έναν έλεγχο λειτουργίας;

Αυτά πρέπει να τα δούµε στην εφαρµογή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ωραία, κύριε Πρόεδρε,

ολοκληρώστε.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκλήρωσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εάν αυτά τα οποία λέω…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι ιδιαίτερα σηµα-

ντικά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: … νοµίζετε ότι περισσεύουν ….
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εάν νόµιζα ότι περισ-

σεύουν δεν θα σας έδινα το λόγο, ούτε θα παρέτεινα το χρόνο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ακούστε, ή θα λειτουργήσει το

Κοινοβούλιο ουσιαστικά, αλλιώτικα εξυπηρετούµε εκείνους που
θα ήθελαν να µην υπάρχει καν Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Τασούλα, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανακοινώσατε

µε εµφανή οργή ότι δεν τηρήθηκε συµφωνία, η οποία έγινε και η
οποία είχε να κάνει µε το ότι δεν θα κατετίθετο πρόταση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας για το πρώτο άρθρο του παρόντος νοµο-
σχεδίου. Θα συµφωνούσα µαζί σας σε όλα και θα απαιτούσα και
µεγαλύτερη οργή, υπό έναν όρο. Εάν επρόκειτο περί συµφωνίας.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έκανα καµµία συµφωνία. ∆εν συµ-
φωνούνται αυτά τα πράγµατα. Σας ανακοίνωσα, πράγµατι, ότι
ως έχουν τα πράγµατα, δεν θα κάναµε πρόταση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας για το άρθρο 1, αλλά δεν αντελήφθην ότι εκλήθην να
κάνω κάποια συµφωνία. Θα τηρούσα τη συµφωνία ή µάλλον την
συµπαιγνία, γιατί περί αυτού θα επρόκειτο, αλλά δεν επρόκειτο
γι’αυτό, κύριε Πρόεδρε.

Τα πράγµατα, µερικές φορές αλλάζουν και το ξέρετε και υπάρ-
χουν και νέα δεδοµένα. Είπα, πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, σε εσάς
και όχι µία φορά -και το αναλαµβάνω- ότι δεν θα κάνει η Νέα ∆η-
µοκρατία ονοµαστική ψηφοφορία, αλλά δεν το έκανα υπό την έν-
νοια καµµίας συµφωνίας. Προς Θεού!

Εκείνη τη στιγµή αυτό ίσχυε. Ξέρετε πολύ καλά ότι συνέβησαν
άλλα γεγονότα, τα οποία κι εγώ και άλλοι, τα αξιολογήσαµε ση-
µαντικά που επέβαλαν κατάθεση της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
η οποία στο κάτω-κάτω είναι κοινοβουλευτική µας υποχρέωση
και κοινοβουλευτικό µας δικαίωµα.

Συνεπώς, συµφωνία τέτοια ούτε έγινε, ούτε γίνεται. Πράγµατι,
κύριε Πρόεδρε, θα προσχωρούσα σε αυτήν την οργή, αν υπήρχε
αυτό το στοιχείο, αλλά φοβούµαι ότι δεν υπάρχει, κύριε Πρόε-
δρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λυπάµαι πολύ.
Ένα δίλεπτο θα χρειαστώ και εγώ για να εξηγήσω τι ακριβώς

έγινε και στην Αίθουσα, αλλά και για τον ελληνικό λαό.
∆εν ερώτησα εγώ και δεν πήρα αυτήν την πρωτοβουλία. Μου

είπατε εσείς συγκεκριµένα χθες, ότι «εµείς έχουµε καταθέσει την
πρόταση αντισυνταγµατικότητας», όπως είχατε καταθέσει.
«Έχουµε καταθέσει και την πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί της αρχής. ∆εν χρειάζεται να κάνουµε τίποτε άλλο. ∆εν θα
καταθέσουµε άλλη πρόταση».

Μετά απ’ αυτό σήµερα, ρώτησα και τους Εκπροσώπους και
των άλλων κοµµάτων. Γιατί; Για να ξέρω πώς θα οργανώσουµε τη
συζήτηση. Και τόσο ο Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, όπως επίσης και ο Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ και του
ΣΥΡΙΖΑ µου είπαν ότι δεν υπάρχει καµία πρόθεση για κατάθεση
πρότασης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Μετά απ’ αυτό, σας ξαναρώτησα σήµερα, πριν το µεσηµέρι:
«Έχει αλλάξει τίποτα;», για να ξέρω και µου είπατε επί λέξει:
«Όχι, είναι λόγος τιµής». Αυτό ακριβώς. Και ενηµέρωσα τα άλλα
κόµµατα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ο κόσµος που τα ακούει αυτά θα φρίξει.
Συµφωνίες στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σαφώς έχετε δικαίωµα
να αλλάζετε τις απόψεις σας. Έχετε το δικαίωµα να καταθέτετε
και άλλες προτάσεις. Αλλά, κύριε Τασούλα, µε συγχωρείτε πολύ.
Ξαναλέω ότι όταν έχω τη διαβεβαίωση για να οργανώσουµε το
χρόνο της συζήτησης κ.λπ., και αυτή η διαβεβαίωση όλως πα-
ραδόξως αιφνιδιαστικά αναιρείται, έχω δικαίωµα να λέω και εγώ
ότι ο λόγος τιµής είναι λόγος τιµής και έτσι πρέπει να είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ψεύδεστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του άρθρου 1
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ψεύδεστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): … µε τίτλο «Νέα αρχι-

τεκτονική της αυτοδιοίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης
Πρόγραµµα Καλλικράτης».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ψεύδεστε. Και
ψεύδεστε και παραβιάζετε τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί του άρθρου 1 του νοµοσχεδίου, της οποίας το
κείµενο έχει ως εξής:

«ΑΙΤΗΣΗ ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ
Οι υπογράφοντες βουλευτές της Ν∆ µε την αίτηση αυτή ζη-

τούµε τη διεξαγωγή ονοµατικής ψηφοφορίας επί του άρθρου 1
(σύσταση δήµων) του συζητούµενου σχεδίου νόµου «Νέα Αρχι-
τεκτονική της Αυτοδιοίκησης και της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης
–Πρόγραµµα Καλλικράτης»

Αθήνα, 27-5-2010
Κωνσταντίνος Τασούλας
Κωνσταντίνος Γκιουλέκας
Όλγα Κεφαλογιάννη
Βασίλειος Μιχαλολιάκος
Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά
Κωνσταντίνος Κόλλιας
Φωτεινή Πιπιλή
Αθανάσιος Μπούρας
Σωτήρης Χατζηγάκης
Μάριος Σαλµάς
Κωνσταντίνος Τζαβάρας
Γρηγόριος Αποστολάκης
Προκόπης Παυλόπουλος
Αθανάσιος ∆αβάκης
Κωνσταντίνος Κουκοδήµος
Τσαµπίκα Ιατρίδη
Σπυρίδων Γαληνός
∆ιονυσία Αυγερινοπούλου
Θεόφιλος Λεονταρίδης
Γεώργιος Βλάχος
Αναστάσιος Καρυπίδης»
Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-

τηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρ-
χει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή
της.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μη συνεχίζεται, κύριε

Τασούλα. Θέλω να προστατεύσω και τον ίδιο τον Αρχηγό της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Μη συνεχίζεται και µη µε προκαλείται.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΝΤΩΝΑΡΟΣ: Είναι απαράδεκτο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό είναι απαράδεκτο. Στε-

ρείτε το δικαίωµα λόγου σε έναν εκπρόσωπο Κοινοβουλευτικής
Οµάδας.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Σαµαρά,
έχετε το λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Εγώ θα πω µόνο µία πρόταση, κύριε Πρόεδρε: Σας ενοχλεί πολύ
η ονοµαστική ψηφοφορία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι, βέβαια!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Σας ενοχλεί, γιατί προεκτείνεται, φαίνεται –όλοι το καταλαβαί-
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νουν- το πρόβληµα της ιδιαίτερης περιφέρειάς σας, σε πρό-
βληµα του ελληνικού Κοινοβουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σαµαρά, λυπά-

µαι πολύ…
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):

Εγώ λυπάµαι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): …γιατί είχαµε µία τη-

λεφωνική επικοινωνία σήµερα το απόγευµα και µου είπατε –θα το
πω αυτό τώρα- ότι «Κύριε Πρόεδρε, κανείς από τα στελέχη µου
δεν µου είπε ότι όντως σας είχε διαβεβαιώσει ότι δεν θα γίνει
ονοµαστική ψηφοφορία». Ελέγξτε τα στελέχη σας και ελέγξτε το
κόµµα σας σε τελευταία ανάλυση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε σας πα-

ρακαλώ ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παπουτσή, να

ολοκληρώσουµε, όµως, σας παρακαλώ αυτή τη συζήτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας ξαναδώσω το

λόγο. Έχει ζητήσει το λόγο και ο κ. Παπουτσής.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας)
Θα σας ξαναδώσω το λόγο, αν θέλετε, λέω.
Ο κ. Παπουτσής έχει ζητήσει το λόγο.
Κύριε Παπουτσή, ένα λεπτό, όµως σας παρακαλώ για να προ-

χωρήσουµε στην ψηφοφορία και να αναγνώσω τον κατάλογο των
προτεινόντων την ονοµαστική ψηφοφορία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Αντιλαµβάνοµαι την κούραση όλων των συναδέλφων, γιατί
τόσες µέρες επί πολλές ώρες παρακολουθούµε µία πολύ µεγάλη
συζήτηση και πολύ σοβαρή συζήτηση.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Μια χαρά είµαστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνοµαι την

κούραση, την αγωνία, τα αδιέξοδα της Νέας ∆ηµοκρατίας, τους
πολιτικούς προβληµατισµούς.

Εκείνο που έχει σηµασία, όµως, για όλους µας, κύριε Πρόε-
δρε, είναι να περιφρουρήσουµε το κύρος και την τάξη της κοι-
νοβουλευτικής διαδικασίας.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό, λοιπόν, παρακαλώ προχωρήστε
στη διαδικασία, γιατί η δύναµη όλων µας σε αυτήν την Αίθουσα
δεν είναι η δύναµη της φωνής µας, αλλά η δύναµη της ψήφου
µας, όπως αυτή αντικατοπτρίστηκε µέσα από την κοινοβουλευ-
τική Πλειοψηφία.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψατε στη Βουλή να εκ-
φραστεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα αναγνώσω τον κα-

τάλογο των προτεινόντων την ονοµαστική ψηφοφορία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κωνσταντίνος Τασού-

λας. Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έχω ζητήσει το λόγο επί προ-

σωπικού. Πρέπει να µου δώσετε το λόγο.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κάνω

την ανάγνωση του καταλόγου.
Κωνσταντίνος Γκιουλέκας. Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όλγα Κεφαλογιάννη.

Παρούσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µου

δώσετε το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Βασίλειος Μιχαλολιά-

κος. Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε. Είναι δυνατόν;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μαρία Κόλλια-Τσα-

ρουχά. Παρούσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε, κύριε Τα-

σούλα. Είµαστε στη διαδικασία ανάγνωσης του καταλόγου.
Κωνσταντίνος Κόλλιας. Παρών.
Φωτεινή Πιπιλή. Παρούσα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αθανάσιος Μπούρας.

Παρών.
Σωτήριος Χατζηγάκης. Παρών.
Μάριος Σαλµάς. Παρών.
Κωνσταντίνος Τζαβάρας. Παρών.
Γρηγόριος Αποστολάκος. Παρών.
Προκόπιος Παυλόπουλος. Παρών.
Αθανάσιος ∆αβάκης. Παρών.
Κωνσταντίνος Κουκοδήµος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση της ονοµα-
στικής ψηφοφορίας Βουλευτών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Τα-
σούλα.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Θα προχωρήσουµε στην ψηφοφο-
ρία, αλλά θα διακόψουµε κανονικά για λίγα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εγώ, κύριε Τασούλα,
θα σας δώσω το λόγο για ένα λεπτό, παρ’ ότι κρίνω ότι δεν υπάρ-
χει θέµα προσωπικού.

Έχετε το λόγο και αµέσως µετά διακόπτουµε για να προχω-
ρήσουµε στην ψηφοφορία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε
δεν είµαι Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αρχηγός της Νέας
∆ηµοκρατίας είναι ο κ. Σαµαράς.

∆εύτερον, κύριε Πρόεδρε, είπα πράγµατι –και όχι µ’ αυτόν τον
πανηγυρικό τρόπο που παρουσιάσατε, γιατί εγώ δεν κρατάω
πρακτικά ούτε µαγνητοφωνώ τις συζητήσεις µας- δύο φορές ότι
δεν συντρέχει λόγος να γίνει αυτό. Γιατί, κύριε Πρόεδρε, απα-
γορεύεται µετά από µία, δύο, τρεις, τέσσερις ώρες να αλλάξουν
τα δεδοµένα και δεν µπορούµε να ασκήσουµε ένα συνταγµατικό
µας δικαίωµα; Γιατί, κύριε Πρόεδρε, δεν το θέλετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ανέλαβα αυτήν την ευθύνη. Θέλω να ξέ-

ρετε, όµως, ότι ο λόγος που κάνατε αυτή τη συζήτηση σήµερα µε
όχι πραγµατικά γεγονότα και όχι πραγµατικές συνοµιλίες, είναι
γιατί βαθύτατα σας έχει πειράξει η ονοµαστική ψηφοφορία, κάτι
το οποίο ούτε περίµενα από εσάς προσωπικά, ούτε περίµενα να
αλλοιώσετε αυτά τα οποία είπαµε και ούτε περίµενα να σας πει-
ράζει τόσο πολύ η ψήφος που θα δώσετε σε πέντε λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κατ’ αρχάς, σαφώς

έχετε δικαίωµα να αλλάζετε τις απόψεις σας. Σαφώς. Και τις απο-
φάσεις σας κ.λπ.. Αναφαίρετο δικαίωµα.

Σε ό,τι αφορά, δε, τη δική µου προσωπική ψήφο, όταν χθες µί-
λησα ξεκίνησα µε την εξής διατύπωση και υπογράµµιση: «Αυτό
το νοµοσχέδιο θεωρώ ότι είναι µία τεράστια αλλαγή». Ένα άλµα
στο µέλλον το χαρακτήρισα και είπα ευθύς εξαρχής ότι θα έχει
την ψήφο µου αυτή η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, όπως και
την ψήφο όλων των συναδέλφων και συναδελφισσών Βουλευτών
του ΠΑΣΟΚ. Γι’ αυτό το άλµα στο µέλλον.

ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ (από τη Νέα ∆ηµοκρατία): Πού το ξέρετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι η εκτίµηση µου.
ΦΩΤΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο σας

παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κουβέλη, να µην

διακόψουµε, για να ξεκινήσουµε τη ψηφοφορία;
ΦΩΤΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Θα ήθελα το λόγο για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχετε το λόγο, κύριε
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Κουβέλη, για ένα λεπτό.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν µας αφορά η

κοµµατική αντιπαράθεση, σας παρακαλώ πάρα πολύ, σεβόµενος
και την ταλαιπωρία της Βουλής να προχωρήσετε στην ονοµα-
στική ψηφοφορία. Όλα τα άλλα αφορούν το επιφαινόµενο. Και το
επιφαινόµενο δεν αφορά στην ελληνική κοινωνία. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ προχωρήστε στην ονοµαστική ψηφοφορία.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς διακόπτουµε

τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά σύµφωνα µε τον Κανονισµό.
(∆ΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί του άρθρου 1 του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτεκτονική της αυτοδι-
οίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης – Πρόγραµµα Καλλι-

κράτης».
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου λέγουν

«ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές: κύριοι Έκτορας

Νασιώκας από το ΠΑΣΟΚ και κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας από τη
Νέα ∆ηµοκρατία.

Σας ενηµερώνω επίσης ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεο-
µοιοτυπίες από τους συναδέλφους κ.κ. Έλενα Παναρίτη, Σπύρο
Κουβέλη, Γεώργιο Νικητιάδη και Ευδοξία Καϊλή από το ΠΑΣΟΚ
και Έλσα Παπαδηµητρίου και Νικόλαο Νικολόπουλο από τη Νέα
∆ηµοκρατία, που βρίσκονται σε αποστολές της Βουλής και της
Κυβέρνησης στο εξωτερικό, σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α’ του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογισθούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ να αρχίσει η
ανάγνωση του καταλόγου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπάρχει συνάδελφος
που δεν άκουσε το όνοµα του; Κανείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης, Αναστάσιος Κουράκης, Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου, και Ηρώ ∆ιώτη, µε επιστολές τις οποίες απέστειλαν
στον Πρόεδρο της Βουλής, µας γνωρίζουν ότι δεν δύνανται να
είναι παρόντες στη σηµερινή συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής

του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Νέα αρχιτεκτο-
νική της αυτοδιοίκησης και της αποκεντρωµένης διοίκησης –
Πρόγραµµα Καλλικράτης» και ότι καταψηφίζουν το συζητούµενο
νοµοσχέδιο.

Η κ.Αγγελική Γκερέκου µε επιστολή της µας γνωρίζει ότι αν
παρευρίσκετο στη σηµερινή συζήτηση θα υπερψήφιζε το άρθρο
1 του νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ψήφοι αυτές δεν προσµε-
τρώνται στο αποτέλεσµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Οι επιστολές των κυρίων συναδέλφων έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ονοµαστική ψηφοφορία και
παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέ-
τρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του άρθρου 1
του νοµοσχεδίου.

Ψήφισαν συνολικά 268 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου 1 δηλαδή «ΝΑΙ» ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 1 δηλαδή «ΟΧΙ» ψήφισαν 112 Βουλευτές,

σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας:

«ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ ΤΟΥ ΑΡΘΡΟΥ 1»

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας +
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος -
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος +
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) -
Παφίλης Αθανάσιος +
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος -

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ +
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
∆ηµαράς Ιωάννης -
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία -
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +
Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +
Πρωτόπαπας Χρήστος +

Μίχος Λάµπρος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) +
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα -
Χαλβατζής Σπυρίδων -
Μαυρίκος Γεώργιος -
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος +
Πρωτούλης Ιωάννης -
Καρατζαφέρης Γεώργιος -
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος -
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης ∆ηµήτριος -
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Ρέππας ∆ηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος -
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης -
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Κατσιφάρας Απόστολος +
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Μπεκίρης Μιχαήλ +
Νικολόπουλος Νικόλαος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος -
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Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης +

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Κρεµαστινός ∆ηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κουσουρνάς Ευστάθιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος -
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
∆ηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος +
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Αρναουτάκης Σταύρος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Ροµπόπουλος Θωµάς +
Καραµανλής Κωνσταντίνος +
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ράπτη Ελένη +
Ζιώγας Ιωάννης -
Καλαντίδου Σοφία -
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) -

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος -
Αναστασιάδης Σάββας +
Τζέκης Άγγελος -
Βελόπουλος Κυριάκος -
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) -

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής ∆ηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος +
Τζηκαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) -
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος -

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Φλωρίδης Γεώργιος +
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +
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ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
∆αβάκης Αθανάσιος +
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Νασιώκας Έκτορας +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος Αντώνιος -
Ροντούλης Αστέριος +
∆ιώτη Ηρώ -

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος -

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Μαργέλης Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα +
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος -
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Κουσελάς ∆ηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος +
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος +

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Καρύδης ∆ηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μιχαλολιάκος Βασίλειος +
Μανωλάκου ∆ιαµάντω -
Αποστολάτος Βαϊτσης +
∆ρίτσας Θεόδωρος +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +
∆ιαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +

Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) -
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα +

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +
Στυλιανίδης Ευριπίδης +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος +
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Τσώνης Νικόλαος +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +
Μπατζελή Αικατερίνη +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος +
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
∆ριβελέγκας Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
∆αµιανάκης Ευτύχιος +
Σκουλάκης Εµµανουήλ +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
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Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 156
……”…….”………: «ΟΧΙ» 112
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ: 268
O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το άρθρο 1

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτεκτονική της αυτο-
διοίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης – Πρόγραµµα Καλλι-
κράτης», έγινε δεκτό, µε το κείµενο πριν από αυτό, κατά
πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της άλλης ενότητας, δηλαδή, των
άρθρων 2 έως 286 του νοµοσχεδίου. Όπως ήδη έχουµε συµφω-
νήσει θα συζητηθούν όλα αυτά τα άρθρα ως µία ενότητα. Θα ξε-
κινήσουµε µε τους εισηγητές των κοµµάτων επί της ενότητας
αυτής. Πιθανά να υπάρξει η δυνατότητα ενός ή δύο συναδέλφων
να µιλήσουν, γιατί είναι περασµένη η ώρα και δεν αντέχουν πολ-
λές ώρες ακόµη και οι συνεργάτες-υπάλληλοι της Βουλής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε δικαίωµα να µιλή-
σουµε επί της διαδικασίας;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κοιτάξτε. Η παρά-
κλησή µου είναι να ξεκινήσουµε. Θα έχουµε ολοκληρώσει σε πε-
ρίπου 40’-45’λεπτά µε τους εισηγητές να έχουν ένα λόγο επίσης,
για να διαπιστώσουµε και τον αριθµό των συναδέλφων που θα
εγγραφούν, γιατί εγγράφονται κατά τη διάρκεια της οµιλίας των
πρώτων εισηγητών. Έτσι θα οργανώσουµε λίγο και το χρόνο και
της αυριανής συνεδρίασης. Γι’ αυτό το λόγο κάνω αυτή την πρό-
ταση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Ζώη,

έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση όπως ίσως θα

γνωρίζετε είχε και την κατανόησή µας και τη συνδροµή µας στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, προκειµένου να τη
διευκολύνουµε και να µην της δηµιουργήσουµε πρόβληµα στο
έργο της. Και βλέπετε ότι δεχθήκαµε και κριτική από έµπειρο συ-
νάδελφο, τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, για τον τρόπο της
διαδικασίας στην επιτροπή, για την ταχύτητα δηλαδή µε την
οποία προχώρησε η επιτροπή στις εργασίες της.

Τι θα πρότεινα; Βεβαίως εµείς ως εισηγητές έχουµε ένα κα-
θήκον και µια υποχρέωση, ακόµα και αν χρειαστεί να καθίσουµε
ως τα ξηµερώµατα, να κάνουµε τη δουλειά µας και να ανταπο-
κριθούµε στην αποστολή µας. Επειδή, όµως, έχουµε ταλαιπω-
ρήσει τους συναδέλφους και µε τα πήγαινε-έλα, και η ώρα είναι
κοντά στα µεσάνυχτα, να δώσουµε τη δυνατότητα στους συνα-
δέλφους, ασχέτως από το πόσοι θα εγγραφούν, να πάρουν το
λόγο αύριο. ∆ηλαδή, να συνεχίσουµε τις εργασίες αύριο. Αυτή
είναι και η παράκληση προς την Κυβέρνηση. Να βρεθεί µία ώρα
αύριο, να συνεχίσουµε το έργο µας στην Ολοµέλεια.

Σας θυµίζω ότι δεν έχουµε δευτερολογήσει, ούτε επί της
αρχής, ούτε επί του πρώτου άρθρου, ούτε θα κάνουµε χρήση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆ηλαδή, κύριε Ζώη,
προτείνετε να διακόψουµε τώρα εδώ πριν ακούσουµε τους ει-
σηγητές;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Εγώ σας λέω ότι δεν επικαλούµαι προσω-
πική κούραση, εδώ κάθοµαι. Αλλά διώξαµε τους συναδέλφους
µας, έφυγαν µετά την ψηφοφορία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τότε, κύριε Ζώη, να
ακούσετε µία νέα πρότασή µου. Να ξεκινήσουµε µε τους ειση-
γητές, να ακούσουµε σήµερα τους εισηγητές, αλλά να δώσουµε
τη δυνατότητα στους συναδέλφους -επειδή είναι και πολλά τα
άρθρα- που δεν θα είναι σήµερα εδώ στη διάρκεια των τεσσά-
ρων πρώτων εισηγητών, να εγγραφούν και αύριο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ: Θα διακόψουµε µετά τους εισηγητές;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μετά τους εισηγητές

έχουν ζητήσει το λόγο ένας-δύο συνάδελφοι. Παρακαλούν σή-

µερα να τοποθετηθούν. Άλλωστε θα είναι σύντοµη η τοποθέτηση,
όπως ξέρετε, δεν θα είναι περισσότερο από έξι λεπτά. Μετά να
διακόψουµε για αύριο. Αλλά επαναλαµβάνω ότι οι συνάδελφοι
που δεν είναι αυτή τη στιγµή παρόντες, αλλά θα είναι αύριο, θα
µπορέσουν να εγγραφούν στον κατάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Προτείνετε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε ευ-
θύνη των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, να ενηµερωθούν οι συνά-
δελφοι που επιθυµούν να γραφούν ότι µπορούν να το κάνουν
αύριο την πρώτη µισή ώρα της συζήτησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ακριβώς, την πρώτη
µισή ώρα. Έτσι είναι ο κανόνας ότι αύριο στη διάρκεια των τεσ-
σάρων πρώτων τοποθετήσεων θα έχουν τη δυνατότητα θα εγ-
γραφούν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Εγώ συµφωνώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ερωτάται το Σώµα:

Συµφωνεί µε την παραπάνω πρόταση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως.
Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ρήγας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γε-

γονός ότι η διαδικασία υπήρξε ιδιαίτερα επίπονη και εξαντλητική.
Συζητάµε, όµως, ένα κορυφαίο νοµοσχέδιο. Θα έλεγα ότι δικαι-
ολογηµένα δόθηκε µεγάλη έµφαση και υπήρξε και έντονη αντι-
παράθεση στο άρθρο 1, που αφορούσε το χωροταξικό του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Παρ’ όλα αυτά χωρίς να θέλω να υποβαθµίσω τη σηµασία και
την αξία του χωροταξικού, θεωρώ ότι όλα τα υπόλοιπα άρθρα
του νοµοσχεδίου είναι περιεχοµένου και ουσίας ιδιαίτερης ση-
µασίας και αξίας. Γι’ αυτό πιστεύω ότι και συµµετοχή στη συζή-
τηση πρέπει να υπάρξει και παρατηρήσεις πρέπει να κατατεθούν
και προτάσεις πρέπει να υποβληθούν.

Το νοµοσχέδιο είναι ιδιαίτερα ευρύ σε ρυθµίσεις και διακρίνε-
ται για τη συστηµατική διάρθρωση των διατάξεων και την πλη-
ρότητά του. Και στην επιτροπή µάς δόθηκε η ευκαιρία να
τονίσουµε ότι είναι άρτιο. Έχει γίνει µια εξαιρετική δουλειά από
τις επιτροπές, που συγκρότησε η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου. Έχει καταβληθεί προσπάθεια να ρυθµιστούν µέχρι την τε-
λευταία λεπτοµέρειά τους τα πολλά ζητήµατα, τα οποία
εµπεριέχει.

Είναι ως πολυνοµοσχέδιο, και προφανώς κατά την εφαρµογή
θα διαπιστωθούν, ίσως, παραλείψεις, οι οποίες θα πρέπει να συ-
µπληρωθούν. Προφανώς ως ανθρώπινο δηµιούργηµα θα έχει
κενά. Έχει, όµως, τη δυνατότητα η ελληνική Βουλή να συµπλη-
ρώσει, να διορθώσει, να καλύψει κενά, τα οποία θα παρατηρη-
θούν κατά την εφαρµογή του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Είναι πολλά τα άρθρα και ρυθµίζουν κρίσιµα ζητήµατα. ∆ηµι-
ουργούν µια εντελώς διαφορετική αρχιτεκτονική στην αυτοδιοί-
κηση πρώτου και δεύτερου βαθµού.

Στα πρώτα κεφάλαια αναλύεται µε τρόπο εξαντλητικό η λει-
τουργία, η δοµή των καινούριων δήµων. Εµπεριέχονται άρθρα
που αφορούν στην ανάδειξη των αιρετών. Καθορίζονται λεπτο-
µερέστατα, για πρώτη ίσως φορά, οι αρµοδιότητες, οι οποίες εκ-
χωρούνται στους δήµους, είτε από τις καταργούµενες
νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις είτε από το κράτος. Προβλέπονται
καινούργιοι θεσµοί δηµοκρατικής λειτουργίας των καινούργιων
συλλογικών οργάνων της αυτοδιοίκησης. Προβλέπονται και-
νούργιοι θεσµοί δηµοκρατικότερης διακυβέρνησης στον πρώτο
βαθµό. Εισάγονται νέοι θεσµοί διαβούλευσης, αξιολόγησης και
κοινωνικού ελέγχου.

Το δεύτερο κεφάλαιο ρυθµίζει τα του νεοϊδρυόµενου θεσµού
της αιρετής περιφέρειας. Εκεί, για πρώτη φορά, καταγράφονται
–θα έλεγα- µε τον ίδιο, συστηµατικό και λεπτοµερή τρόπο οι αρ-
µοδιότητες, οι οποίες εκχωρούνται στις αιρετές περιφέρειες.
Από εκεί µπορούµε να εξάγουµε το συµπέρασµα ότι οι περιφέ-
ρειες πλέον αποκτούν αποκλειστική αρµοδιότητα και τον καθο-
ριστικό ρόλο στο σχεδιασµό και στην υλοποίηση της ανάπτυξης.
Προβλέπεται η διαδικασία ανάδειξης των αιρετών, µονοπρόσω-
πων και συλλογικών οργάνων της δευτεροβάθµιας, περιφερεια-
κής πλέον, αυτοδιοίκησης. Καθορίζονται τα ζητήµατα των
αρµοδιοτήτων, όπως προείπα.
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Υπάρχει ειδικό κεφάλαιο για τους νησιωτικούς δήµους, όπου
για πρώτη φορά υπάρχει µια διακριτή, εξειδικευµένη πολιτική για
το νησιωτικό χώρο, προσαρµοσµένη στις ανάγκες και στις ιδιαι-
τερότητες των νησιώτικων περιοχών.

Υπάρχει ειδικό κεφάλαιο που αναφέρεται στα ζητήµατα του
προσωπικού της αυτοδιοίκησης, όπου εκεί καταβάλλεται προ-
σπάθεια, ώστε από όλα τα συγχωνευόµενα ή τα καταργούµενα
νοµικά πρόσωπα και από τους νεοϊδρυόµενους θεσµούς της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης, να µην υπάρ-
ξει ούτε µια απώλεια θέσης εργαζόµενου, που εργάζεται µε
σχέση µόνιµου ή ιδιωτικού δικαίου ή αορίστου χρόνου. Αυτό κα-
τοχυρώνεται απόλυτα και για τους εργαζόµενους στον πρώτο
και δεύτερο βαθµό και σε όλους τους εργαζόµενους στα νοµικά
πρόσωπα και στις επιχειρήσεις της αυτοδιοίκησης. ∆εν υπάρχει,
λοιπόν, κανένας λόγος ανησυχίας, πανικού και καµµία εκµετάλ-
λευση της αγωνίας των εργαζοµένων στην αυτοδιοίκηση δεν επι-
τρέπεται. ∆ιότι αυτοί θα αναλάβουν να προχωρήσουν τους νέους
θεσµούς, να σηκώσουν το βάρος των νέων αρµοδιοτήτων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Προβλέπονται ειδικές ρυθµίσεις για τα ζητήµατα των επτά
αποκεντρωµένων διοικήσεων. Είναι η, κατά την συνταγµατική επι-
ταγή, αποκεντρωµένη λειτουργία του κράτους. Η αποκεντρω-
µένη διοίκηση αναλαµβάνει αποκλειστικά και µόνο το ρόλο της
εποπτείας των οργανισµών αυτοδιοίκησης µε ειδική, αυτοτελή
ανεξάρτητη αρχή, µε κανόνες αντικειµενικότητας και διαφάνειας,
έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η χρηστή διοίκηση και µε φερέγγυο
τρόπο, η νοµιµότητα στην λειτουργία των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και των νοµικών τους προσώπων.

Υπάρχουν, τέλος, διατάξεις, οι οποίες αναφέρονται και ρυθµί-
ζουν ζητήµατα επιλογής προϊσταµένων, συµπληρωµατικές προς
αυτές που προβλέπει ο νόµος, που αφορά στην επιλογή προϊ-
σταµένων στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και οι γενικές διατάξεις,
οι οποίες ρυθµίζουν και καθορίζουν άλλα ζητήµατα.

Το νοµοσχέδιο αυτό, που σήµερα συζητούµε και ψηφίζουµε,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα καθορίσει µε τρόπο από-
λυτο, ξεκάθαρο, το µέλλον της αυτοδιοίκησης για τις επόµενες
δεκαετίες. Θα ήθελα, κατεβαίνοντας απ’ αυτό το Βήµα, όχι να
συγχαρώ τυπικά, αλλά ουσιαστικά και εκ µέρους όλων µας, την
πολύ σηµαντική δουλειά, η οποία έγινε από πλευράς του Υπουρ-
γείου, της πολιτικής ηγεσίας και των συνεργατών, για να υπάρ-
χει η δυνατότητα σήµερα να θεµελιώσουµε καινούργιους
θεσµούς µε τη βεβαιότητα ότι έχουµε κάνει τις αρτιότερες, τις
πλέον πλήρεις ρυθµίσεις.

Με την πεποίθηση, λοιπόν, ότι σήµερα θεµελιώνουµε µε τρόπο
σταθερό, ουσιαστικό και σοβαρό τους νέους θεσµούς, που θα
αναλάβουν τα ζητήµατα της ανάπτυξης σε τοπικό και περιφε-
ρειακό επίπεδο και το µέγα θέµα της παροχής ποιοτικών υπηρε-
σιών στους πολίτες, δίνουµε τη θετική µας ψήφο, ψηφίζοντας
κατά άρθρον και στο σύνολό του το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Χρήστος Ζώης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κυρία Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι είναι

πολύ µεγάλη η δυσκολία για οποιονδήποτε, µέσα σε οκτώ λεπτά,
να κάνει µια επαρκή προσέγγιση σε µια επί των άρθρων συζή-
τηση. Και βεβαίως, αντιλαµβανόµενος αυτή την αντικειµενική
αδυναµία, δεν µπορώ παρά να δηλώσω ότι θα χρειαζόµουν του-
λάχιστον τον τριπλάσιο χρόνο για να ψηλαφίσω απλώς –όχι να
µπω σε βάθος- τα ζητήµατα, τα οποία µας έχουν απασχολήσει,
διαβάζοντας τα διακόσια ογδόντα πέντε άρθρα του παρόντος
νοµοσχεδίου.

Αυτά, λοιπόν, που, κατά τη γνώµη µου, µπορεί κανείς να προ-
κρίνει σε αυτόν τον περιορισµένο χρόνο και να θίξει, δεν µπορεί
παρά να είναι τα ζητήµατα που είτε δίνουν το ιδιαίτερο χρώµα
του νοµοσχεδίου είτε θα αποτελέσουν, εκ των πραγµάτων, αντι-
κείµενο ευρύτερης συζήτησης και εκτίµησης από αύριο κιόλας,
µετά την –εικάζω- ψήφιση του νοµοσχεδίου σας, έως και την
πρώτη δοκιµασία του στην προσεχή εκλογική αναµέτρηση για

την τοπική και την περιφερειακή αυτοδιοίκηση.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα θέµα επί της αρχής. Μόνο µε

τίτλους, η θέσπιση του 42%, που µπορεί να δέχεται την κριτική
που δέχεται, αναµφισβήτητα δοκιµάστηκε και απέδωσε σε όλες
τις τοπικές κοινωνίες που είχαν τη δυνατότητα, µε ένα ποσοστό
ανάλογο αυτού µε το οποίο εκλέγονται οι κυβερνήσεις –και µά-
λιστα ισχυρότατες κυβερνήσεις- να έχουν δηµοτικές αρχές,
χωρίς να συναλλάσσονται οι υποψήφιοι µεταξύ πρώτης και δεύ-
τερης Κυριακής, χωρίς να υποκρίνονται ότι µπορούν να συµφω-
νούν και χωρίς, βεβαίως –το σηµαντικότερο- να αλλάζουν την
προγραµµατική τους ατζέντα. Η ατζέντα αυτή είχε σε πολλές πε-
ριπτώσεις την αποδοχή του 48%, 49% στο παρελθόν, αλλά χρει-
αζόταν εκείνο το 1%, 1,5% για να υπερβεί το 50% και έτσι να
συγκεντρώσει την ευρύτερη αποδοχή, η υποψηφιότητα του άλφα
ή του βήτα δηµάρχου και τότε νοµάρχη.

Φοβάµαι ότι η επανάκαµψη του προηγούµενου καθεστώτος
πολύ απλά θα επαναφέρει στο προσκήνιο και πρακτικές, τις
οποίες, κατά τη γνώµη µου, είχαν καταδικάσει οι τοπικές κοινω-
νίες και θα ζήσουν ξανά τους προσεχείς µήνες.

Το δεύτερο θέµα, το οποίο δεν µπορεί παρά να είναι αντικεί-
µενο ευρύτερης συζήτησης –και θα τη δείτε αυτή να εξελίσσεται
στο επόµενο διάστηµα- είναι ο διορισµένος, στην ουσία, γεω-
γραφικός αντιπεριφερειάρχης. ∆εν θα σας πω ότι ακυρώνετε
στην ουσία µ’ αυτόν τον τρόπο εντελώς οποιαδήποτε απόπειρα
και εξαγγελία για αιρετή περιφερειακή αυτοδιοίκηση τοις πράγ-
µασι, αλλά θα σας καλέσω να κάνετε µία απλή σκέψη.

Εκ των πραγµάτων, ο αιρετός περιφερειάρχης, κυρία
Υπουργέ, δέχεται πίεση από κάτω µε τη γιγάντωση των δήµων
και πίεση από πάνω µε το καπέλο των διορισµένων γενικών διοι-
κητών. Εδώ, όµως, βάζετε και Ηρακλειδείς. ∆ηλαδή, πέραν της
πίεσης πάνω και κάτω από το νέο θεσµό, τοποθετείτε και «µπά-
στακες», όπως τους λένε στο χωριό µου, δηλαδή διορισµένους
γεωγραφικούς αντιπεριφερειάρχες, οι οποίοι –ας µην τρέφουµε
καµµία αυταπάτη- θα διορίζονται καθ’ υπόδειξη του κόµµατος το
οποίο, αν θέλετε, θα έχει λόγο και για την επιλογή του υποψη-
φίου περιφερειάρχη. Θα είναι οι ίδιοι άνθρωποι οι οποίοι σιγά-
σιγά θα λειτουργήσουν εν είδει φεουδαρχών στους πάλαι ποτέ
νοµούς, δεν θα παρέχεται κανένα δικαίωµα στον αιρετό περιφε-
ρειάρχη να προχωρήσει σε οποιαδήποτε αλλαγή και θα καλείται
για επιδιαιτησία στη χειρότερη περίπτωση το κόµµα, το οποίο
διόρισε τους πρώτους και πρότεινε το δεύτερο.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι εκείνες τις φωνές, οι οποίες ψάχνουν για
θεσµικό ισοδύναµο σ’ έναν δυνατό αιρετό περιφερειάρχη. Όµως,
µε συγχωρείτε, δεν είναι επιδίωξή µας, δεν ήταν στόχος µας ο αι-
ρετός περιφερειάρχης; Ποιο είναι το καλύτερο θεσµικό ισοδύ-
ναµο από τη λαϊκή νοµιµοποίηση και την επιστροφή στο λαό, για
να κριθεί ο αιρετός περιφερειάρχης άµα τη λήξει της θητείας
του;

Να το αναθεωρήσετε, γιατί το µόνο που θα καταφέρετε θα
είναι να καταστήσετε εκ των προτέρων το θεσµό όχι απλώς µη
θελκτικό -για να τον υπηρετήσουν προσωπικότητες που θέλουν
να προσφέρουν αυτοδύναµα, χωρίς «καπελώµατα», στις περι-
φερειακές κοινωνίες- αλλά θα τον απαξιώσετε και στην πράξη
µέσα από τη λειτουργία του.

Τρίτο σηµείο αιχµής αποτελεί η ταυτόχρονη εκλογική αναµέ-
τρηση ευρωεκλογών και αυτοδιοικητικών εκλογών. Υπάρχει ένα
επιχείρηµα –δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να πει κανείς δηµόσια- για
την ανάγκη να εξοικονοµηθούν πόροι. Όµως, αντιλαµβάνεστε,
κυρία Υπουργέ, ότι αυτό το εγχείρηµα, έρχεται η υιοθέτηση του
50+1% για να το ανατρέψει. Και εγώ θα σας έλεγα ότι θα το ανα-
τρέψει σχεδόν στο 100% όλων των περιπτώσεων της εκλογικής
αναµέτρησης που έρχεται. Και ξέρετε γιατί; ∆ιότι δεν υπάρχει
καµία αµφιβολία ότι αυτά που εξοικονοµείτε, όπως πιστεύω ότι
εξοικονοµείτε µε την πρώτη αναµέτρηση την πρώτη Κυριακή, θα
κληθείτε να τα πληρώσετε τη δεύτερη.

Τα πράγµατα είναι απλά. Αναγνωρίζοντας ότι πρέπει να εξοι-
κονοµηθούν πόροι πάση θυσία, πρέπει ταυτόχρονα να συµφω-
νήσουµε ότι κάθε εκλογική αναµέτρηση έχει ένα ιδιαίτερο
περιβάλλον. Υπηρετεί διαφορετικούς εκλογικούς στόχους. Έχει
ένα άλλο εκλογικό σώµα. Έχει ακόµα-ακόµα και διαφορετικό
ακροατήριο.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα µε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή
του συµπατριώτη µου του κ. Νασιώκα και του κ. Πολατίδη, που
είναι οι µόνοι µη Εισηγητές που παραµένουν στην Αίθουσα αυτήν
την ώρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και όµως κάνουµε τις
καλύτερες συζητήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας.

Είναι σαφές ότι οι αυτοδιοικητικές εκλογές θα πάρουν έντονα
κοµµατικό χρώµα. Θα κληθούν οι εκλογείς σε πλήρη σύγχυση να
παρακολουθούν από τις κεντρικές πλατείες πολιτικές εκδηλώ-
σεις των κοµµάτων εν όψει Ευρωεκλογών και να πηγαίνουν στην
κάλπη, για να βγάλουν δήµαρχο και περιφερειάρχη!

Σας ζητώ να το δείτε ξανά και αυτό, γιατί –αφήνω στην άκρη
την οικονοµική συγκυρία που µπορεί να σας υπαγορεύει µία τέ-
τοια επιλογή- είναι µία βραδυφλεγής βόµβα.

Υπάρχουν και άλλου είδους ενστάσεις. Πρέπει να ενισχύσουµε
τις ευρωεκλογές, λένε µερικοί. Και αυτό πώς θα το κάνουµε; Βά-
ζοντάς τες στο ίδιο «τσουβάλι» µε τις αυτοδιοικητικές; Αν στις
ευρωεκλογές δεν µπορεί να προσδοθεί το νόηµα και το περιε-
χόµενο που αυτές πρέπει να έχουν και αν γι’ αυτό ευθύνεται ο
πολιτικός κόσµος, που δεν µπορεί να τις καταστήσει θελκτικές
και να εξηγήσει στους πολίτες γιατί πρέπει να προσέλθουν και τι
µπορεί να διακυβεύεται, αν εν τέλει το ίδιο το διακύβευµα δεν
είναι τέτοιο που να προσελκύει τον κόσµο στις κάλπες, τότε και
αυτό είναι πολιτικό µήνυµα, το οποίο πρέπει να αξιολογείται ξε-
χωριστά οπωσδήποτε από τις αυτοδιοικητικές εκλογές.

Και οφείλουν τα µεγάλα κόµµατα τουλάχιστον να έχουν αυτό
το θέµα υπ’ όψιν τους και να µην προχωρούν στις επιλογές που
δηµιουργούν σύγχυση.

Εντελώς επιγραµµατικά τώρα, το άρθρο 95 παράγραφος 2
σας το είπαµε και οφείλετε να το δείτε ξανά µέχρι να ψηφιστεί και
στα άρθρα του το νοµοσχέδιο. Καταδεικνύει κάτι το οποίο δεν
µπορούµε να το δεχθούµε, ότι δηλαδή δίπλα σε ένα δήµο, ο
οποίος λειτουργεί µε όλες του τις υπηρεσίες, στέλνουµε και έναν
άλλο δήµο, να εξυπηρετηθεί, για τον οποίο αυτήν την ώρα πα-
ρέχουµε διαβεβαιώσεις ότι του δίνονται αρµοδιότητες, πόροι,
προσωπικό, ότι θα µπορέσει να λειτουργήσει, ότι δεν χρειάζεται
να ανησυχούν οι πολίτες, αλλά την ίδια ώρα λέµε ότι προβλέπο-
ντας µία τέτοια δυνατότητα εξυπηρέτησης δήµου που δεν έχει
υπηρεσίες από το δήµο της πρωτεύουσας του νοµού ή από έναν
όµορο δήµο που έχει υπηρεσίες, είναι σαν να οµολογούµε την
προχειρότητα ενός νοµοσχεδίου ακόµα και σ’ αυτό το σηµείο το
οποίο, αν θέλετε, µπορεί να υπάρξει πρόνοια για να αντιµετωπι-
στεί.

Πολλά όργανα, κυρία Υπουργέ! ∆εν ανέβηκα µε τις σηµειώ-
σεις µου για να τα διαβάσω, αλλά σας τα διάβασα στην επιτροπή.
Εδώ έχω µόνο τίτλους. Ξέρετε, όµως –γιατί µίλησα αναλυτικά και
λεπτοµερώς στην επιτροπή- ότι συστήνετε πολλά νέα όργανα και
έτσι έρχεστε σε πλήρη αντίφαση µε ένα από τα κεντρικά σας επι-
χειρήµατα, ότι µε τη µεταρρύθµιση στην αυτοδιοίκηση, εκτός
όλων των άλλων, εξοικονοµείτε πόρους και από την περικοπή,
την κατάργηση, τη συγχώνευση των οργάνων, που σήµερα υπη-
ρετούν στην αυτοδιοίκηση. Και δεν αναφέροµαι µόνο στα συµ-
βούλια, τους µετανάστες, κ.λπ., αλλά ακόµα-ακόµα και στο
Συµπαραστάτη του ∆ηµότη. Τι τον θέλετε το συµπαραστάτη του
δηµότη; Έχετε το Συνήγορο του Πολίτη.

Εκτός όλων των άλλων και του κοστοβόρου του εγχειρήµατος,
εγώ σας ρωτάω, κυρία Υπουργέ, γιατί είστε και νοµικός, το εξής:
Αντιλαµβάνεστε να δηµιουργείται µία «νοµολογία» -εντός εισα-
γωγικών- διάσπαρτη και εντελώς αντιφατική από δήµο σε δήµο
από τις γνωµατεύσεις αυτών των Συµπαραστατών του ∆ηµότη,
όπως τους λέτε; Ποιος θα επιλύει και σε ποιο βαθµό την αντί-
φαση αυτή; Καταλαβαίνετε τι λέω. Είναι ένα θέµα, δείτε το. ∆η-
µιουργούµε όργανα, δηλαδή, για να ισχυριζόµαστε ότι κάτι
κάνουµε, αλλά τελικά ναρκοθετούµε το πεδίο την επόµενη
ηµέρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Κλείνω µε το θέµα των κωλυµάτων και του ασυµβιβάστου για
τις υποψηφιότητες. Ο κύριος Υπουργός είπε ότι θα κάνει έστω
µία αλλαγή. ∆εν θέλω να µιλήσω εγώ γι’ αυτή. Ας µιλήσουν οι συ-
νάδελφοι που την εισηγήθηκαν. Εγώ δεν είµαι ικανοποιηµένος
ούτε µ’ αυτή τη µία έστω αλλαγή. Θέλω να δούµε ξανά τα κωλύ-
µατα και τα ασυµβίβαστα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν, κυρία Υφυ-
πουργέ, ότι το σχέδιο νόµου συζητείται µόλις έξι µήνες πριν από
τις εκλογές.

Και ζητούµε από ανθρώπους καταξιωµένους, που έχουν υπη-
ρετήσει, που έχουν διακριθεί και που έχουν να προσφέρουν κάτι
µε την εµπειρία και τη γνώση τους, να κάνουν στην άκρη, µόνο
και µόνο γιατί εµείς και φέραµε αργά σε σχέση µε τον αυτοδιοι-
κητικό χρόνο το νοµοσχέδιο και γιατί δεν τους είχαµε προειδο-
ποιήσει εγκαίρως για τις προθέσεις µας.

Αυτά και ελπίζω ότι στη δευτερολογία µου θα έχω τη δυνατό-
τητα να προσθέσω, γιατί τελικά µόνο τίτλους µπορούµε να κα-
ταθέσουµε σε µία τόσο περιορισµένη χρονικά, συζήτηση.

Ευχαριστώ και εσάς κύριε Πρόεδρε και τους συναδέλφους
µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Ζώη. Λέτε για
τη δευτερολογία, αλλά βέβαια ο χρόνος των εισηγητών είναι
οχτώ λεπτά και τέσσερα λεπτά είναι η δευτερολογία. Ήδη έχει
υπερκαλυφθεί. Καταλαβαίνω βέβαια, ότι είναι ένα τεράστιο νο-
µοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Και είπαµε µόνο τίτλους. ∆εν είπαµε τίποτα
άλλο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κύριος
Παπακωνσταντίνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.

Εστιάζω σε µερικά κρίσιµα ζητήµατα που χαρακτηρίζουν τε-
λικά το 90% των άρθρων, από το 2 µέχρι το 283. Ένα είναι, το µε-
γάλο ζήτηµα των οικονοµικών πόρων και δεύτερο είναι τα
ζητήµατα των αρµοδιοτήτων.

Η προσέγγιση τους και η σωστή τους κατανόηση, κατά τη
γνώµη µας, προϋποθέτει την αντίληψη -και είναι επιστηµονική
αντίληψη- ότι η αποκέντρωση -η φύση της, ο χαρακτήρας της,
το περιεχόµενό της- προσδιορίζεται από τη φύση και το χαρα-
κτήρα του συγκεντρωτισµού. Το νοµοσχέδιο αυτό ισχυροποιεί
το συγκεντρωτισµό. Του προσδίδει επιτελικά χαρακτηριστικά, γι-
γαντώνει τη γραφειοκρατία, το κάνει πιο απρόσωπο, συγκε-
ντρώνει την εξουσία σε πολύ λιγότερα χέρια.

Αυτή η κίνηση του νοµοσχεδίου σε επίπεδο θεσµικολειτουρ-
γικό αντιστοιχεί στη συγκέντρωση της ιδιοκτησίας σε σαράντα
δύο επιχειρηµατικούς οµίλους. Είναι οι σαράντα δύο επιχειρη-
µατικοί όµιλοι που καρπώθηκαν το 65% των κερδών της ανάπτυ-
ξης της τελευταίας δωδεκαετίας.

Τι αποκεντρώνεται; Αποκεντρώνονται τµήµατα, κοµµάτια, πα-
κέτα υποδοχής, γίνονται ζεύξεις. Κοµµάτια δηλαδή ολόκληρα της
κεντρικής πολιτικής µετατίθενται στους περιφερειακούς και δη-
µοτικούς κρίκους.

Ακριβώς γιατί είναι αντιλαϊκή η κεντρική πολιτική, για τον ίδιο
ακριβώς λόγο -ακριβώς γιατί είναι τµήµα της κεντρικής πολιτι-
κής- οι αρµοδιότητες που µετατίθενται έχουν βαθύτατα αντι-
δραστικό και αντιλαϊκό χαρακτήρα. Θα έλεγα και µόνο από την
άποψη της διακήρυξης και γιατί µιλάµε συµπυκνωµένα, το γεγο-
νός ότι η καρδιά του νοµοσχεδίου αυτού είναι το µνηµόνιο συ-
νεργασίας µε την Κοµισιόν, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και
το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, µαζί µε το πρόγραµµα σταθε-
ρότητας και ανάπτυξης, προσδιορίζει όλη τη φύση, όλη την
ουσία, τον χαρακτήρα, των αρµοδιοτήτων που µετατίθενται.

Πιο συγκεκριµένα. Εµείς εκφράζουµε την αντίθεση µας στην
επιβολή τέλους πολιτισµού για τη χρηµατοδότηση πολιτιστικών
δραστηριοτήτων. ∆εύτερον, εκφράζουµε την αντίθεση µας για
το γεγονός ότι οι πόροι είναι ονοµαστικά, από το φόρο εισοδή-
µατος νοµικών προσώπων και το φόρο προστιθέµενης αξίας,
όταν οι συντελεστές του φόρου εισοδήµατος νοµικών προσώ-
πων έχουν ήδη µειωθεί από το φορολογικό νοµοσχέδιο, από το
25% είναι σε φάση τσουλήθρας προς το 20%, εποµένως και οι
αποδόσεις τους βαίνουν και θα βαίνουν ελαττούµενες τα επό-
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µενα χρόνια, ενώ αντίθετα εδραιώνεται ο ρόλος και ο χαρακτή-
ρας της αντιλαϊκής φορολογίας του ΦΠΑ και µε την αύξηση των
συντελεστών και τη σηµασία που έχει και για το θέµα των οικο-
νοµικών πόρων.

Επιπρόσθετα, µε το νοµοσχέδιο προσδιορίζεται ισχυροποίηση
της σηµασίας και της βαρύτητας του φόρου προστιθέµενης
αξίας, όπως και του φόρου ακίνητης περιουσίας, όταν στο άρθρο
261, αν δεν κάνω λάθος, προσδιορίζεται ποσοστό τους, νοού-
µενα, ως τοπικό έσοδο για τη χρηµατοδότηση δράσεων κοινωνι-
κής αλληλεγγύης ή πολεοδοµικών παρεµβάσεων.

Να, ένας ακόµα ισχυροποιηµένος µηχανισµός εδραίωσης υψη-
λών συντελεστών στο ΦΠΑ και στο φόρο ακίνητης περιουσίας.
Και σ’ αυτά δεν χωρούν οργανοτικοτεχνικές ή διαρθρωτικές πα-
ρατηρήσεις για το φορολογικό σύστηµα. Είναι καταφανής ο αντι-
λαϊκός χαρακτήρας, στα όρια της αντιλαϊκής µανίας, από
πλευράς της Κυβέρνησης.

Αντίστοιχα, φαίνεται και από µία σειρά ζητηµάτων που αφο-
ρούν τη δοµή, τη διάρθρωση, τη σύνθεση του περιφερειακού τα-
µείου ανάπτυξης, της αναπτυξιακής ανώνυµης εταιρείας, αλλά
και των δυνατοτήτων, ήδη καταστατικά, να επιβάλλονται επι-
πρόσθετοι φόροι, τέλη, δικαιώµατα, εισφορές στον εργαζόµενο
λαό. Εννοείται ότι αυτά τα δύο, το περιφερειακό ταµείο ανάπτυ-
ξης και η αναπτυξιακή ανώνυµη εταιρία πραγµατοποιούν ζεύξεις
µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους και µε τις µεγάλες επιχειρή-
σεις και εννοείται ότι οι καπιταλιστές θέλουν να είναι πάντα κοντά
στο ταµείο.

Αντίστοιχος, είναι ο ρόλος του φορέα διαχείρισης στερεών
αποβλήτων, που διαµορφώνεται σαν ανώνυµη εταιρεία και µε το
δικαίωµα επιβολής τελών και επιβάρυνσης και του δήµου και
αντίστοιχα µετακύλισης τους στις λαϊκές οικογένειες.

Έχουµε ήδη την εµπειρία, ότι µόνο ο Ενιαίος Σύνδεσµος
∆ήµων και Κοινοτήτων Νοµού Αττικής επιβαρύνει τους λογαρια-
σµούς της ∆ΕΗ µε 6% των τακτικών εσόδων των δήµων. Και αυτό
έγινε µε τη σύµφωνη γνώµη, ήδη από το 2002, των στελεχών
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση του ΠΑΣΟΚ, της Νέας ∆ηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ. Η τεχνική λοιπόν, της µετακύλισης µιας σειράς
δαπανών και της διπλής και τριπλής φορολόγησης του λαού είναι
σχεδόν σταθερή προγραµµατική γραµµή και κατεύθυνση της
Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και στην οποία έχει προσχω-
ρήσει και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Θα ήθελα να πω, ότι όλα αυτά τα πράγµατα που ανέφερα για
τους µηχανισµούς των οικονοµικών πόρων, προστίθενται στο ήδη
υπάρχον καθεστώς του ν.1828/1989 που αφορούν τα δηµοτικά
τέλη καθαριότητας και ηλεκροφωτισµού. Για τι πράγµα γίνεται
λόγος; Γίνεται λόγος γιατί όλες οι λαϊκές οικογένειες στις µεγά-
λες πόλεις κατ’ αρχάς, Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Λάρισα, Πάτρα,
Ηράκλειο, επιβαρύνονται µέχρι και 500 ευρώ ετησίως, η κάθε οι-
κογένεια, για τα τέλη καθαριότητας και ηλεκτροφωτισµού.

Για τι πράγµα µιλάµε; Μιλάµε για το γεγονός ότι το 30% έως
45% των ετήσιων τακτικών εσόδων των δήµων, προέρχονται από
έσοδα από τα δηµοτικά τέλη καθαριότητας και ηλεκτροφωτι-
σµού. Τι δαπάνες καλύπτονται; Καλύπτεται πρώτον, το σύνολο
των δαπανών µισθοδοσίας των οδοκαθαριστών και των ηλε-
κτροτεχνικών στον ηλεκτροφωτισµό.

∆εύτερον, καλύπτεται όλη η συντήρηση, η επισκευή και η ανα-
νέωση του µηχανολογικού εξοπλισµού της καθαριότητας. Περι-
λαµβάνεται το σύνολο των δαπανών, ανταλλακτικών και όλη η
δοµή και η υπηρεσία καθαριότητας έχει αποκοπεί από την ευ-
θύνη του κράτους να τη χρηµατοδοτεί.

Αυτό είναι ένα πολύ πρακτικό δείγµα, αποστοµωτικό για το τι
σηµαίνει -στη λογική και την προγραµµατική φυσιογνωµία της
πολιτικής του ΠΑΣΟΚ αλλά και της Νέας ∆ηµοκρατίας- στην
πράξη αποκέντρωση.

Κρίσιµα ζητήµατα αφορούν τα θέµατα της δηµόσιας υγείας
και της δηµόσιας παιδείας. Εµείς υποστηρίζουµε, ότι χρειάζεται
να διαµορφωθεί ένα ενιαίο πανελλαδικά δίκτυο δοµών και υπο-
δοµών, πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, αποκλειστικά δηµο-
σίων, µε κατάργηση της κερδοσκοπικής και επιχειρηµατικής
δραστηριότητας στον τοµέα της υγείας. Και έχουµε µετάθεση
αρµοδιοτήτων του είδους. ∆ηµιουργία ιδιωτικών, προνοιακών
επιχειρήσεων. Το αναφέρω ακόµα µια φορά γιατί σιωπούν όλα τα

στελέχη και οι οµιλητές του ΠΑΣΟΚ γι’ αυτό το κρίσιµο ζήτηµα.
Κάνουν πρόστυχη και κυνική καπηλεία, αναµασώντας τις λέξεις
«πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας» και µιλούν ουσιαστικά για τη δη-
µιουργία, αδειοδότηση, λειτουργία, χρηµατοδότηση από τα ανα-
πτυξιακά κίνητρα ιδιωτικών, προνοιακών επιχειρήσεων.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις ιδιωτικές µονάδες ψυχικής υγείας.
Οριοθετείτε λοιπόν, την αγορά υγείας µε µορφοποίηση σε περι-
φερειακό και δηµοτικό επίπεδο. Αντίστοιχα είναι και τα θέµατα
της µεταλυκειακής και µεταδευτεροβάθµιας εκπαιδευτικής αγο-
ράς. Οι βασικές ζεύξεις που πραγµατοποιούνται, ανάµεσα στον
κρατικοδιοικητικό µηχανισµό και τους «µπέµπηδες» της µεγάλης
εργατικής πρωτοβουλίας είναι µε τις συµβάσεις παραχώρησης,
ένα, διόδια, δύο, προγραµµατικές συµβάσεις, συµπράξεις δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Όπως επίσης και µε τη θεσµοθέτηση
οµάδων έργου µε τη συµµετοχή ιδιωτών, που συγκροτεί ο δή-
µαρχος έξω και πέρα από το δηµοτικό συµβούλιο.

Αυτές είναι πρακτικές ζεύξης ανάµεσα στον κρατικό διοικητικό
µηχανισµό και ταυτόχρονα είναι εστίες διαφθοράς, εξαγοράς και
σαπίλας όλου του µηχανισµού αυτού. Γιατί έχουν ζωτικότατο
συµφέρον οι µεγαλοµέτοχοι των µεγάλων εταιριών και των επι-
χειρηµατικών οµίλων να εξασφαλίζουν τα φιλέτα και των χρηµα-
τοδοτήσεων και των αναπτυξιακών κινήτρων και των
χρηµατοδοτήσεων του περιφερειακού ταµείου ανάπτυξης.

Σηµειώνω µόνο ότι όλα όσα έργα έχουν πραγµατοποιηθεί ως
τα τώρα, µέσω του σχήµατος των Συµπράξεων ∆ηµοσίου και
Ιδιωτικού Τοµέα, έχουν τετραπλάσιο κόστος. Και απ’ αυτή την
άποψη φαίνεται το πόσο µονοµερής είναι η ευαισθησία σας περί
των δηµοσίων δαπανών.

Τι χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ήδη όπως βλέπετε,

έχετε υπερβεί το χρόνο σας κατά δυο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Τελειώνω µε αυτή την

κουβέντα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ναι, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κρίσιµο, σοβαρότατο ζή-

τηµα είναι επίσης ότι η λαϊκή κυριαρχία δεν λάµπει στο νοµο-
σχέδιο. Το αντίθετο συµβαίνει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παπακωνσταντίνου.

Το λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Παύλος Μαρκάκης.

Ορίστε, κύριε Μαρκάκη έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εκ του Βόλου ερχόµενος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ναι, εκ του Βόλου! Να

γραφτεί στα Πρακτικά.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι είναι γνωστό ότι είµαι από

το Βόλο, κύριε Πρόεδρε. Ας λέγεται όµως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το Βόλο όλοι τον αγα-

πάµε, κύριε Μαρκάκη.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Και είναι και ωραία πόλη και µπορείτε

να έρθετε. Έχει και µεγάλο δήµο τώρα µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».
Κύριε Πρόεδρε, αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση κατάντησε να

κουβεντιάζεται σε αυτήν την Αίθουσα µεταξύ λίγων ατόµων,
χωρίς στην ουσία να ακούει και να σηµειώνει κανένας από την
Κυβέρνηση τις παρατηρήσεις µας. Και ξαφνικά ενώ όλοι πιστέ-
ψαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν κρύβει απολύσεις υπαλλήλων,
σήµερα πήρα ένα έγγραφο από τους υπαλλήλους του ∆ήµου
Αµαρουσίου. Κύριε Υπουργέ, ο ∆ήµος Αµαρουσίου έχει έναν ορ-
γανισµό εργασίας και στέλνει εξώδικα στους υπαλλήλους και
στην περίπτωση που δεν µπορούν να απορροφηθούν στο δήµο,
ψάχνει να τους απορροφήσει στο ΙΚΑ στην ΕΘΕΛ κ.λπ. -αυτοί οι
άνθρωποι είναι αορίστου χρόνου- και κινδυνεύουν να απολυθούν.
Εγώ το έγγραφο αυτό θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Θα παρα-
καλέσω να το δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Μαρκάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θεωρείτε από την εκκαθάριση ότι αυτός ο Οργανισµός έχει
πλεονάζον προσωπικό. Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω πώς σε
έναν οργανισµό ενός δήµου υπάρχει πλεονάζον προσωπικό. ∆εν
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είναι υποχρεωµένος ο δήµος να το εντάξει µέσα στις επιχειρή-
σεις του; Και θέλω και αναρωτιέµαι, αν και σε ποιο βαθµό το νο-
µοσχέδιο διασφαλίζει απολύσεις εργαζοµένων. Το θεωρώ ότι
είναι πολύ σοβαρή περίπτωση και θα παρακαλέσω, παρ’ όλο που
δεν υπάρχει επαρκής εκπροσώπηση, να το δείτε. Είναι ένα σο-
βαρό θέµα.

Το δεύτερο που ήθελα να επισηµάνω είναι ότι ενώ ο Υπουρ-
γός και στην Επιτροπή έκανε πολλές διορθώσεις, αυτές δεν τις
είδαµε να γίνονται πράξη κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου και
εποµένως θα µείνουν λόγια του αέρα. Είχατε δεσµευθεί για τις
ΤΥ∆Κ. Οι ΤΥ∆Κ είναι υπηρεσίες οι οποίες ανήκουν στην περιφέ-
ρεια. Εποµένως, αυτοδικαίως έπρεπε να πάνε στις περιφέρειες.
Και παρ’ όλα αυτά, κάνετε αναγκαστικές µετατάξεις στους δή-
µους της πρωτεύουσας του νοµού.

∆έχθηκε ο Υπουργός αυτές οι µετατάξεις να µπορούν να γί-
νουν και στους περιφερειακούς δήµους της πρωτεύουσας και
αυτό δεν το είδαµε πουθενά. Η δε πρόταση η σωστή, η αντικει-
µενική, για να µην έχετε προβλήµατα µε αυτά τα στελέχη της δι-
οίκησης, είναι αυτοί οι άνθρωποι, όπως όλοι οι άνθρωποι που θα
χρησιµοποιηθούν από τις αλλαγές της αυτοδιοίκησης, να µπο-
ρούν να κάνουν ελεύθερες µετατάξεις. Είναι ένα θέµα το οποίο
δείχνει µια ασυνέπεια του Υπουργείου να βελτιώσει το νοµοσχέ-
διο και θα είναι µεγάλη ασυνέπεια, εάν αυτοί οι άνθρωποι δεν τύ-
χουν ίσης µεταχείρισης µαζί µε τους άλλους εργαζόµενους.

Θα σας πω για το εκλογικό σύστηµα –το είπαν και άλλοι συ-
νάδελφοι- το 50+1. Αλλοιώνει την πραγµατική βούληση των ψη-
φοφόρων. Και επειδή γίνεται ταυτόχρονα µε τις Ευρωεκλογές,
χάνεται και η δικαιολογία της εξοικονόµησης των πόρων, δεδο-
µένου ότι οι περισσότερες εκλογές θα ακολουθήσουν και τη δεύ-
τερη Κυριακή.

Και σας κάναµε και µία πρόταση και απάντηση δεν πήραµε, ότι
µπορεί -έπρεπε ή πρέπει να το κάνετε- η διεξαγωγή των Ευρωε-
κλογών να γίνει τη δεύτερη Κυριακή, όταν θα έχουν απλοποιηθεί
οι διαδικασίες για την εκλογή των περιφερειαρχών και των δη-
µάρχων, όταν θα έχουν πάει δηλαδή µόνο δυο ονόµατα για να
επιλεγούν σαν δήµαρχοι ή δυο ονόµατα για να επιλεγούν σαν πε-
ριφερειάρχες. ∆ιότι σε διαφορετική περίπτωση θα έχουµε µια
πολιτική σύγχυση στο εκλογικό σώµα και θα δείτε ότι θα βρίσκετε
µέσα στην κάλπη των Ευρωεκλογών τα ονόµατα των δηµάρχων
και αντιστρόφως. Και δεν αποκλείεται ο κ. Κακλαµάνης να βρε-
θεί Ευρωβουλευτής, αντί για ∆ήµαρχος Αθηναίων.

Το σίγουρο είναι ότι οι ηλικιωµένες κυρίες που πηγαίνουν να
ψηφίσουν αυτή τη φορά θα κρατάνε στα εκλογικά τµήµατα τρεις
τσάντες διαφορετικού χρώµατος. Μια για τις Ευρωεκλογές, µια
για τον Περιφερειάρχη και µια για το ∆ήµαρχο. Και αν το πετύ-
χουν, το πέτυχαν. Αν δεν το πετύχουν θα γίνει αυτό που σας είπα
προηγουµένως.

Προτείναµε επίσης, µια και οι θητείες των δηµάρχων είναι πε-
νταετείς, για τους περιφερειάρχες και για τους µεγάλους δήµους
να δείτε ότι οι θητείες αυτές δεν πρέπει να είναι πάνω από δέκα
χρόνια. Υπάρχουν αυτοδιοικητικοί που έχουν προσόντα και ικα-
νότητες, αλλά µετά από δέκα χρόνια θα έχουν δώσει ό,τι έχουν
να δώσουν στην Αυτοδιοίκηση και καλό είναι να δώσουν τη θέση
τους στους νεώτερους.

Όσον αφορά την αναστολή της επαγγελµατικής δραστηριό-
τητας, εδώ στο τέλος θα καταντήσουµε για δήµαρχοι να πηγαί-
νουν µόνο υπάλληλοι και συνταξιούχοι ή επαγγελµατίες
πολιτικοί. Ξέρετε εσείς κανέναν επιτυχηµένο ελεύθερο επαγγελ-
µατία, αυτόν που θέλουµε να βάλει υποψηφιότητα και να έχει ικα-
νότητες για να διοικήσει ένα µεγάλο δήµο, να αφήνει τη δουλειά
του για να πάει να γίνει δήµαρχος; Αν θέλουµε, λοιπόν, να προ-
σελκύσουµε ικανά στελέχη στην αυτοδιοίκηση, πρέπει να αφή-
σουµε την αναστολή των επαγγελµατικών δραστηριοτήτων στην
άκρη. Γιατί αυτό το πράγµα αντιµετωπίζεται στην πράξη. Ένας
που θέλει να κάνει το δήµαρχο και να κάνει τον επιτυχηµένο δή-
µαρχο και να εκλεγεί και την άλλη φορά, προφανώς δεν θα τρέ-
χει στη δουλειά του. Θα είναι από το πρωί µέχρι το βράδυ στο
δηµαρχείο, εποµένως, η επαγγελµατική του δραστηριότητα ανα-
στέλλεται αυτοδικαίως.

Και όσον αφορά τα κωλύµατα µε τις υποψηφιότητες, στο
άρθρο 14 σας ζητήσαµε για τις εκλογές του 2010 να µην ισχύουν

τα κωλύµατα του άρθρου 14 παράγραφος 1 περίπτωση ε’, διότι
υπάρχουν προθεσµίες οι οποίες δεν είναι δυνατόν να υλοποιη-
θούν. Πρέπει αυτοί οι άνθρωποι να είχαν παραιτηθεί δεκαοκτώ
µήνες πριν. Μα, οι εκλογές θα γίνουν σε έξι µήνες.

Επίσης, µπορεί να ήθελε να βάλει υποψηφιότητα σε ένα δήµο
τον οποίο εσείς τώρα τον συνενώνετε. Πού να το ξέρει δηλαδή
πριν από το νοµοσχέδιο για να παραιτηθεί πριν από την ώρα του;

Για το σύστηµα διακυβέρνησης, πιστεύω ότι µειώνετε την
εξουσία του δηµάρχου, αλλά βάζετε πολύ µεγάλα σχήµατα. Αυτή
τη δηµοτική διαβούλευση που βάζετε -και σωστά συµµετέχουν
όλοι οι φορείς- την έχετε να συµµετέχουν πενήντα άτοµα. Είναι
δυνατόν να µαζεύονται πενήντα άτοµα για να κάνουν δηµοτική
επιτροπή διαβούλευσης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. Αφήστε λιγάκι να ολοκληρώσω
τις σκέψεις µου.

Αυτοί πάνω από είκοσι πέντε άτοµα δεν θα έπρεπε να είναι.
Ο συµπαραστάτης του ∆ηµότη. Το είπε και ο συνάδελφος της

Νέας ∆ηµοκρατίας, εδώ θα δηµιουργήσετε έναν παράλληλο
δήµο. ∆εν µπορεί αυτός ο άνθρωπος µόνος του, αν δεν έχει στή-
ριξη, να δέχεται τα παράπονα των δηµοτών κάθε µέρα. Εκεί θα
γίνεται ουρά µέσα στο δηµαρχείο. Αντί να πηγαίνουν και να κά-
νουν τα παράπονα στο δήµαρχο, θα πηγαίνουν σε αυτόν τον άν-
θρωπο, ο οποίος θα δεινοπαθήσει και στο τέλος δεν θα µπορέσει
να ανταποκριθεί και στις υποχρεώσεις του και δεν θα είναι και
ουσιαστικός. Εξάλλου υποβαθµίζετε έτσι και τον Συνήγορο του
Πολίτη.

Έχετε το Συµβούλιο Ένταξης Μεταναστών. Εκτός, όµως, από
την κοινωνική ένταξη για όσους έχουν σωστή συµπεριφορά, πρέ-
πει να υπάρχει και διαδικασία απένταξης, όσων δεν σέβονται
τους κανόνες της πολιτείας.

Για τους ΦΟ∆ΣΑ. Εδώ, πρέπει να υπάρξει µία µεταβατική πε-
ρίοδος. διότι αυτοί οι οργανισµοί και οι φορείς, οι οποίοι είναι
αρµόδιοι για τους ΧΑ∆Α, τους ΧΥΤΑ και την ανακύκλωση, πρέ-
πει να παραµείνουν και να ολοκληρώσουν το έργο τους πριν
ενταχθούν σε έναν περιφερειακό σχεδιασµό για το περιβάλλον.

Για το προσωπικό και τις ΤΥ∆Κ. Σας το ανέφερα. Επισηµαίνω
ότι το προσωπικό πάλι δεν θα φθάσει, αρκεί να κάνετε έναν απλό
συλλογισµό. Έχετε τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους και θέλετε
ουσιαστικά να τους ενισχύσετε µε τις πενήντα τέσσερις νοµαρ-
χίες που περισσεύουν. Αν διαιρέσετε το 325 µε το 54, θα δείτε ότι
κάθε νοµαρχία, οι υπάλληλοι της νοµαρχίας πρέπει να ενισχύ-
σουν έξι δήµους. Αυτή η εξίσωση στα µαθηµατικά λέγεται «αδύ-
νατος».

Τελειώνω µε το θέµα των δανείων. Ξέρετε πολύ καλά ότι τον
τελευταίο καιρό πολλοί δήµοι προβαίνουν σε δάνεια, τα οποία
εξυπηρετούν είτε τις αντιµισθίες των δηµάρχων και των αντιδη-
µάρχων, είτε στην καλύτερη περίπτωση για να πληρώσουν τους
µισθούς των υπαλλήλων. Υπάρχουν και περιπτώσεις, όπως στο
∆ήµο Βόλου που θέλουν να αγοράσουν ένα κτίριο από την Εθνική
Τράπεζα. Λες και πρέπει να πάρει ο ∆ήµος Βόλου δάνειο για να
ενισχύσει την Εθνική Τράπεζα. Ακούστε παραλογισµό.

Για ένα κτήριο το οποίο έχει κριθεί διατηρητέο. Πιστεύω ότι
πρέπει να δώσετε εντολή στο Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆α-
νείων να σταµατήσουν όλα τα δάνεια των δήµων αυτήν τη στιγµή.
Στο τέλος θα πηγαίνουν να συνενωθούν τρεις προβληµατικοί
δήµοι για να κάνουν έναν δήµο υγιή; ∆εν είναι δυνατόν. Στο τέλος
θα µπουν όλοι στη διαδικασία εξυγίανσης, για να µην πω στη δια-
δικασία του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Τέλος, για τις περιφέρειες. Η αντίθεσή µας για την εκλογή του
αντιπεριφερειάρχη απευθείας µαζί µε τον περιφερειάρχη είναι
δυνατή, σας το λέµε να την αλλάξετε, θα υποβαθµίσει και τον πε-
ριφερειάρχη, αλλά θα υποβαθµίσει και τη νοοτροπία της περι-
φερειακής συνείδησης, διότι θα δηµιουργηθούν «δοβλέτια» στις
παλιές νοµαρχίες και δεν θα είναι εύκολο να τα ξεπεράσετε. Στο
τέλος δεν θα µπορέσετε να απαντήσετε στο ερώτηµα και δεν
έχετε εναλλακτική λύση στην περίπτωση που ο αντιπεριφερει-
άρχης είναι ανεπαρκής. Πείτε µου τι θα τον κάνετε;

Θα µπορούσαµε να πούµε πάρα πολλά για αυτό το νοµοσχέ-
διο, είναι πραγµατικά µία πρόκληση. Εµείς, όµως και στα άρθρα,
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µια και εσείς δεν θέλετε να κάνετε αλλαγές, δεν µπορούµε ση-
µειακά να τα διορθώσουµε και γι’ αυτό θα τα καταψηφίσουµε στο
σύνολό τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Μαρκάκη.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Ο εισηγητής του
ΛΑΟΣ αναφέρθηκε προηγουµένως στην εισήγησή του στο ενδε-
χόµενο απόλυσης προσωπικού από τις καταργούµενες νοµαρ-
χιακές αυτοδιοικήσεις ή, εν πάση περιπτώσει, από εκεί που
υπάρχει µεταφορά αρµοδιοτήτων.

∆εν τον αδικώ, γιατί δεν είναι ο µόνος σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα, τις τρεις αυτές ηµέρες που εξελίσσεται η συζήτηση που
το ισχυρίστηκε. Όµως, η παρέµβασή µου έγκειται στο εξής. ∆εν
υπάρχει µεταφερόµενη αρµοδιότητα, είτε από τις καταργούµε-
νες νοµαρχιακές αυτοδιοικήσεις -προς δύο κατευθύνσεις προς
τους δήµους ή τις αιρετές περιφέρειες- είτε και το αντίστροφο
από τις κρατικές περιφέρειες προς τους δήµους που να µην πε-
ριγράφεται ρητά, κύριε συνάδελφε, µέσα στο νόµο το πώς ακρι-
βώς θα γίνει η µετάταξη του προσωπικού που υποστηρίζει τις
αρµοδιότητες αυτές, σε πρώτη φάση εθελοντικά και εφόσον δεν
καθίσταται δυνατή η πλήρωση των αντίστοιχων υπηρεσιών εκεί
που µεταφέρονται, και µε αναγκαστικές µετατάξεις.

Μάλιστα, υπάρχει και η πρόνοια όταν κάποιος διασφαλίζεται
µε καλύτερο εργασιακό status, απολαµβάνει, δηλαδή, καλύτερες
αποδοχές, αυτό να τον ακολουθεί και στην καινούργια υπηρεσία
που θα πάει, σύµφωνα µε το πρόγραµµα και την κατανοµή των
αρµοδιοτήτων.

Εποµένως, ειλικρινά απορώ µε τις ανησυχίες και τους φόβους
σας στο ότι θα υπάρξουν απολύσεις και στο προσωπικό της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, τους δήµους και τις νοµαρχίες που υπάρ-
χουν τώρα, ακόµη και στις κρατικές περιφέρειες. Αυτό είναι
διασφαλισµένο και παρακαλώ να πάψει κάθε αµφισβήτηση και
κάθε αµφιβολία, ως προς το γεγονός ότι θα υπάρχουν απολύ-
σεις προσωπικού.

Από εκεί και πέρα, είπατε και κάτι άλλο. Αναφέρατε το ∆ήµο
του Αµαρουσίου µε τα προβλήµατα που υπάρχουν. ∆υστυχώς,
η υπερπρόσληψη προσωπικού που δεν καλύπτει τις πάγιες ανά-
γκες των δήµων είναι ένα από τα φαινόµενα της κακοδιαχείρισης
που νοµίζω ότι δεν είναι υπεύθυνη η πολιτική ηγεσία του οποι-
ουδήποτε Υπουργείου να απολογηθεί γι’αυτό. Αυτό είναι φαινό-
µενο κακοδιαχείρισης των δήµων, είναι ένας από τους λόγους
που οδήγησαν τους δήµους στη υπερχρέωση και στα προβλή-
µατα δυσλειτουργίας που παρουσιάζουν σήµερα.

Σε κάθε περίπτωση, εκτός του άρθρου 1, όπου ο Υπουργός
προηγουµένως στην παρέµβασή του εγγυήθηκε ότι δεν θα υπάρ-
χουν παρεµβάσεις, οι τελευταίες νοµοτεχνικές αλλαγές και δια-
τυπώσεις δεν έχουν συµβεί, θα συµβούν αύριο, στα υπόλοιπα
άρθρα. Οπότε κάνετε υποµονή, αυτά που έχουµε δεχθεί ήδη
στην Επιτροπή, πέραν των υποδείξεων που µας έκανε η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής, να υπάρξουν και κάποιες άλλες
βελτιώσεις.

Οπότε νοµίζω πριν την ολοκλήρωση του νοµοσχεδίου, επί των
άρθρων, στη δεύτερη ενότητα που συζητούµε σήµερα, θα υπάρ-
ξουν και κάποιες νοµοτεχνικές, ας το πω καλύτερα, διατυπώσεις
και βελτιώσεις, ως προς την κατεύθυνση αυτή.

Εποµένως, νοµίζω δεν έχετε κανένα λόγο να ανησυχείτε, κύριε
συνάδελφε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ : Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Όχι, τώρα δεν έχουµε

περιθώριο.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Για ποιο λόγο;
ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ : … να δώσετε σηµασία στο έγγραφο…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ.
Τσούκαλης, για οκτώ λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υφυπουργέ, νιώθω την ανάγκη να

χαρακτηρίσω την αποψινή συνεδρίαση ως θλιβερή, όχι µόνο
λόγω της λιγοστής παρουσίας των συναδέλφων, αλλά κυρίως
λόγω του ότι νιώθω -και φαντάζοµαι ότι περισσότεροι νιώθουµε
εδώ µέσα- ότι έχει ακυρωθεί ο ρόλος µας ως Βουλή. Γιατί τι πε-
ρισσότερο µπορεί να επιβεβαιώσει αυτό το οποίο είπα, όταν
µέχρι αυτή τη στιγµή δεν έχει γίνει ούτε µία τροπολογία, µία πρό-
ταση δεκτή από τις δεκάδες τις οποίες καταθέσαµε όλοι µε καλή
πρόθεση στην επιτροπή, προκειµένου να βελτιωθεί το νοµοσχέ-
διο.

∆εν αναφέροµαι, βεβαίως, µόνο στα χωροταξικά, αναφέροµαι
στις δεκάδες προτάσεις θεσµικού χαρακτήρα, οι οποίες είναι
ανέξοδες και σε τελευταία ανάλυση κανένα, µα κανένα ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, καµία τρόϊκα δεν θα έχει αµφισβήτηση ή
αντίρρηση προς αυτήν την κατεύθυνση, δεδοµένου ότι απλού-
στατα θα κάναµε κάποιες βελτιώσεις, προκειµένου να συγκληθεί
το θεσµικό πλαίσιο το δικό µας, το αυτοδιοικητικό, µ’ αυτό που
ισχύει σε όλη την Ευρώπη.

Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να επαναλάβω σε τίτλους, µέσα
στα λίγα λεπτά λίγες από τις δεκάδες προτάσεις που θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε µία σε κάθε άρθρο.

Στο άρθρο 9, διαφωνία ταύτισης -νοµίζω ότι είναι κοινή αυτή η
θέση- των ευρωεκλογών µε τις δηµοτικές εκλογές και τις περι-
φερειακές εκλογές. Οι λόγοι οικονοµίας που επικαλείστε ου-
σιαστικά ακυρώνουν ένα κορυφαίο θεσµό λαϊκής συµµετοχής,
λαϊκής κυριαρχίας γιατί φανταστείτε, κύριοι συνάδελφοι να γί-
νονται δύο παράλληλες προεκλογικές εκστρατείες. Να τρέχουν
οι δήµοι, οι δήµαρχοι και οι δηµοτικοί σύµβουλοι από τη µία
πλευρά και από την άλλη πλευρά να τρέχουν όλα τα άλλα στε-
λέχη για τις ευρωεκλογές. Πραγµατικά, ένα κοµφούζιο ακύρω-
σης στην κυριολεξία οποιασδήποτε λαϊκής συµµετοχής σε δύο
κορυφαία ζητήµατα.

Άρθρο 10 εκλογικό δικαίωµα.
Θα σας κάνω µία πρόταση: ∆ικαίωµα εκλέγεσθαι στα δεκαέξι.

Τολµήστε το. Στην Αυστρία, σας είπα, πρόσφατα, για τις εθνικές
εκλογές ορίστηκε η ηλικία των δεκαέξι. Τα δεκαοκτώ χρόνια ήταν
πριν µία εικοσαετία. Βάλτε τη νεολαία να συµµετάσχει στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση, στα τοπικά όργανα. Ήταν µία τολµηρή πρό-
ταση, την οποία δεν είχατε λόγο να µην την δεχθείτε.

Άρθρο 16: Αναστολή επαγγέλµατος δηµάρχων. Προτείναµε
όλοι και ήταν και µία βασική πρόταση της ΚΕ∆ΚΕ, να το κάνετε
από πάνω πενήντα χιλιάδες κατοίκους. Ούτε αυτό δεχθήκατε.
∆εχθήκατε τους είκοσι πέντε χιλιάδες.

Όσον αφορά τη µη δυνατότητα µεµονωµένων συνδυασµών να
συµµετέχουν στις εκλογές, ακυρώνετε µ’ αυτόν τον τρόπο κοι-
νωνικές ενσωµατώσεις, κοινωνικές οργανώσεις, που µπορεί να
λειτουργούν µόνο σε ένα δήµο ή σε µία δηµοτική κοινότητα, να
συµµετάσχουν µόνο στις εκλογές της δηµοτικής κοινότητας.
Γιατί το απαγορεύετε αυτό;

Άρθρο 27: Οµοσπονδιοποίηση των δήµων και των περιφε-
ρειών. Σας είπαµε ότι θα θερίσετε θύελλες µ’ αυτό το οποίο επι-
διώκετε, την κονιορτοποίηση των δηµοτικών συµβουλίων και των
περιφερειακών συµβουλίων, µε την εκλογή µόνο περιφερειακών
και δηµοτικών συµβούλων από τα δηµοτικά διαµερίσµατα και
από τις νοµαρχιακές ενότητες. Θα υπάρχει µία αντιπαλότητα µο-
νίµου χαρακτήρα µέσα στα όργανα αυτά. Προσπαθώντας καθέ-
νας να επιβεβαιωθεί στην τοπική του κοινότητα, δεν υπάρχει
καµµία περίπτωση να διαµορφωθεί αυτό που ζητάµε όλοι: δηµο-
τική και περιφερειακή αντίληψη, κάτι το οποίο είναι δεδοµένο σε
όλη την Ευρώπη. Σε όλη την Ευρώπη. Αυτό δεν το κάνετε, δυ-
στυχώς.

Απλή αναλογική: Το είπαµε, το ξαναλέµε. Εσείς δεν το δεχτή-
κατε. ∆εν δεχτήκατε αυτό; Κάντε κάτι άλλο. Παραδείγµατος
χάριν, να διαµορφώνεται ο συσχετισµός και η κατανοµή των
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εδρών µετά την εκλογή της δεύτερης Κυριακής. Παίρνει ένας
συνδυασµός 51%, 52%; Να γίνεται ο καταµερισµός µ’ αυτό το
ποσοστό. Γιατί να υπάρχει της πρώτης και της δεύτερης Κυρια-
κής; Ούτως ώστε, να υπάρχει όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ανα-
λογικότητα. Ούτε αυτό το δεχθήκατε.

Τα δικαιώµατα της µειοψηφίας σας τα θέσαµε επανειληµµέ-
νως. Και σας κάναµε µία πρόταση: εκτελεστική επιτροπή. Μία
επιτροπή, η οποία ελέγχει την υλοποίηση των αποφάσεων. Ποιος
ήταν αρµόδιος µέχρι τώρα -και εξακολουθεί να είναι- για τον
έλεγχο υλοποίησης των αποφάσεων; Είναι ο δήµαρχος, είναι και
ο πρόεδρος του δηµοτικού συµβουλίου, του περιφερειακού συµ-
βουλίου. Γιατί δεν βάζετε στην εκτελεστική επιτροπή τον πρόε-
δρο του περιφερειακού και του δηµοτικού συµβουλίου; Και γιατί
δεν βάζετε και τους επικεφαλής των παρατάξεων; Να, µία πρό-
ταση διεύρυνσης της δηµοκρατίας και της συµµετοχής.

Όσον αφορά την εκλογή του προεδρείου, σας είπαµε ότι δεν
χρειάζεται η διατύπωση της εσωτερικής διαδικασίας. Αρκεί µόνο,
η διατύπωση που υπήρχε στον προηγούµενο Κώδικα ∆ήµων και
Κοινοτήτων. Πρόεδρος από την πλειοψηφία. Ας αποφασίσει η
πλειοψηφία µόνη της πώς θα τον προτείνει. Είναι δική τους δου-
λειά η εσωτερική διαδικασία. ∆εν χρειάζεται αυτός ο διπλός τρό-
πος επιβεβαίωσης του υποψηφίου.

Επίσης, µ’ αυτό τον τρόπο επιλογής του υποψηφίου, απαγο-
ρεύεται σε οποιονδήποτε άλλον να θέσει υποψηφιότητα. Για ποιο
λόγο από την πλειοψηφία; Επειδή δηλαδή, υπάρχει αυτή η εσω-
τερική διαδικασία, την οποία τη δηµοσιοποιείτε; Είναι µια καθαρά
αντιδηµοκρατική αντίληψη.

Επίσης, στο άρθρο 66, κάναµε πρόταση ούτως ώστε να κα-
ταργηθεί εντελώς η εσωτερική διαδικασία για αποβολή και επα-
νεισδοχή µέλους που διαφοροποιείται, καθώς επίσης, η
οποιαδήποτε µη απαγόρευση διαφοροποιείται, να εντάσσεται σε
οποιαδήποτε άλλη παράταξη.

Στο άρθρο 67 σας κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις. Ούτε
αυτές τις δεχθήκατε. Τρόπος σύγκλησης δηµοτικού συµβουλίου
από τη µειοψηφία. Είναι τόσο απλό. Γιατί δεν βάζετε µία ρύθ-
µιση; Σε κάθε ηµερήσια διάταξη η µειοψηφία να έχει δικαίωµα
να βάζει ένα και δύο θέµατα. Γιατί από τα πενήντα θέµατα ηµε-
ρήσιας διάταξης, που θα έχει ή το δηµοτικό ή το περιφερειακό
συµβούλιο, να µην είναι υποχρεωτικό για τον πρόεδρο να εντάσ-
σει δύο θέµατα που προτείνει η µειοψηφία; ∆εν υπάρχει τέτοια
διαδικασία. Προβλέπεται το µείζον, δυνατότητα της µειοψηφίας
να συγκαλεί δηµοτικό, περιφερειακό συµβούλιο και δεν προβλέ-
πεται το έλασσον, που είναι το να προτείνει θέµατα ηµερήσιας
διάταξης.

Επίσης, όσον αφορά την έκτακτη συνεδρίαση του δηµοτικού
συµβουλίου κατόπιν αίτησης µειοψηφίας, είναι τόσο θολή και αό-
ριστη η διαδικασία που ποτέ δεν πρόκειται να προκύψει, σε πε-
ρίπτωση που είτε ο πρόεδρος αρνείται να συγκαλέσει είτε η
πλειοψηφία αρνείται να παρευρεθεί στη συνεδρίαση.

Επίσης, η συµµετοχή στις εκλογές καθίσταται η πιο αντιδηµο-
κρατική διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ενώ στις προηγούµενες ήταν ο συσχετισµός τέσσερα-τρία,

τέσσερα πλειοψηφία, τρία µειοψηφία, τώρα το κάνατε έξι-τρία.
Για ποιο λόγο; Τι φοβάστε δηλαδή, τις διαφοροποιήσεις; Και
µήπως δεν περάσει µία άποψη της πλειοψηφίας;

Το θέµα των µητροπολιτικών διοικήσεων. ∆εν τους παραχω-
ρείτε αρµοδιότητες κρίσιµες που υπάρχουν σε όλες τις µητρο-
πολιτικές αυτοδιοικήσεις της Ευρώπης. Σας είπα, ενεργειακά
δίκτυα, συγκοινωνίες, όλες αυτές οι λειτουργίες που αφορούν
τους οργανισµούς ρυθµιστικού σχεδίου κ.λπ..

Όσον αφορά τους πόρους, είπαµε ότι δεν υπάρχει καµία αντι-
στοίχιση αρµοδιοτήτων µε τους πόρους. Ένας πρόχειρος απο-
λογισµός, που δεν έχει επικαιροποιηθεί και σύµφωνα µε τις νέες
αρµοδιότητες, θα τα βρείτε µπροστά σας. Είπα, έµµεση εκλογή
δηµάρχου και περιφερειάρχη.

Απαράδεκτη διατύπωση των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
261, όπου ουσιαστικά καθιστά τους δήµους και τους πολίτες διώ-
κτες των φοροφυγάδων, µε τέτοια υποκατάσταση, χωρίς ουσια-

στικά να υπάρχει η δοµή και η αντίληψη του φοροεισπρακτικού
µηχανισµού εκ µέρους των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
Κλέφτες και αστυνόµους θα έχουµε. Κάθε δήµαρχος που τελει-
ώνουν τα οικονοµικά του µέσα θα εξαπολύει εφόδους τέτοιες,
προκειµένου να εντοπίζει αυτούς που φοροδιαφεύγουν.

Όσον αφορά τις αρµοδιότητες, σας αναφέρουµε ότι δεν υπάρ-
χει καµµία αντιστοίχιση. Σας προτείναµε να οριστούν ως νοµαρ-
χιακό συµβούλιο γύρω από τον παντοδύναµο αντιπεριφερειάρχη,
οι περιφερειακοί σύµβουλοι, οι οποίοι αντιστοιχούν στο συγκε-
κριµένο νοµό, ούτως ώστε να υπάρχει ένα όργανο, µία συλλογι-
κότητα.

Και όσον αφορά τις µετατάξεις και τους υπαλλήλους, η κατά-
σταση δεν προµηνύεται καθόλου καλή και κυρίως αυτοί που θα
πληγούν περισσότερο είναι οι υπάλληλοι της Νοµαρχιακής Αυ-
τοδιοίκησης, οι οποίοι θα διασκορπίσουν σε όλα τα µήκη και τα
πλάτη της περιφέρειας και θα δείτε ότι θα διαλυθούν στην ουσία
οικογένειες.

Είναι πάρα πολλά τα θέµατα, τα οποία θα µπορούσαµε να
πούµε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. ∆ιακόσια ογδόντα δύο
άρθρα. Θα µείνει στην ιστορία η τοποθέτηση της Βουλής επί
τόσο σηµαντικού νοµοθετήµατος µε διακόσια ογδόντα δύο
άρθρα, µε δυνατότητα µόνο δώδεκα λεπτών να τοποθετηθούµε
επ’ αυτών.

Έστω, όµως, ας κάνει κάποιες προτάσεις δεκτές για το θεα-
θήναι ο κύριος Υπουργός. Ελπίζω να µη διατυπώσει αυτές τις
προτάσεις αύριο, την τελευταία στιγµή και να µην έχουµε τη δυ-
νατότητα, βεβαίως, να τοποθετηθούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Τσούκαλη.
Μπαίνουµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Τρεις οµιλη-

τές θα µιλήσουν απόψε.
Το λόγο έχει ο κ. Μαγκούφης για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Μετά τα µεσάνυχτα, αυτοί που επι-

θυµούν να προσφέρουν είναι εδώ.
Όταν πήραν την απόφαση να χτίσουν τον Παρθενώνα, ο Καλ-

λικράτης και ο Ικτίνος, έχοντας την εντολή του Περικλή και του
αθηναϊκού λαού, τότε σκέφτηκαν πολύ πώς θα τον κάνουν τον
Παρθενώνα πραγµατικότητα, γιατί θα έφτιαχναν το ναό της λα-
τρείας, της σοφίας, της Θεάς Αθηνάς.

Περίµενα να είναι ετούτη την ώρα εδώ ο κύριος Υπουργός, ως
Καλλικράτης, για να κάνω και εγώ διάλογο, µε το ρόλο του Ικτί-
νου, για να κάνουµε το εγχείρηµα να µοιάσει µε εκείνο της επο-
χής του Παρθενώνα. ∆υστυχώς, για µια ακόµη φορά ο Υπουργός
είναι απών.

Βέβαια µίλησα δύο φορές στην επιτροπή και απάντηση δεν
πήρα ούτε από τον Υπουργό ούτε από τον Υφυπουργό ούτε από
την κυρία Υφυπουργό. Ελπίζω η κυρία Υφυπουργός που είναι
τώρα εδώ να έχει τη δύναµη της σοφίας της Αθηνάς για να πεί-
σει στο µεταξύ χρονικό διάστηµα, από απόψε µέχρι αύριο, τον
κύριο Υπουργό να διορθώσει το εγχείρηµα σε κάποιες ακόµα ελ-
λείψεις που έχει το νοµοσχέδιο. Ευελπιστώ να το κάνετε, κυρία
Τζάκρη. ∆εν ξέρω πόσο θα σας πάρει το βράδυ, αλλά κάποια
πράγµατα πρέπει να γίνουν, γιατί το εγχείρηµα πρέπει να βελ-
τιωθεί.

Πέρα από το χωροταξικό για το οποίο ψηφίσαµε και δεχτή-
καµε βολές από τον εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ που µας είπε ότι άλλα
λέµε και άλλα ψηφίζουµε. Προφανώς δεν κατανόησε ο Βουλευ-
τής του ΛΑΟΣ ότι εµείς έχουµε ιεραρχία στις αξίες µας. ∆εν βά-
ζουµε ούτε το προσωπικό συµφέρον, ούτε τη δηµιουργία ενός
δήµου σε ένα νοµό παραπάνω από τον ίδιο το νοµό ή παραπάνω
από την περιφέρεια και προπαντός παραπάνω από τη χώρα.
Εµείς δεν καταδικάζουµε το δάσος αν πρόκειται να κόψουµε ένα
δένδρο. Υπό αυτήν την λογική, εγώ ψήφισα το νοµοσχέδιο και
το επικροτώ, γιατί είναι ένα βήµα για το µέλλον. Θα µπορούσε
αυτό το βήµα να είναι πολύ καλύτερο αν υπήρχαν καλύτερα
αυτιά, αν ακούγανε καλύτερα αυτά τα αυτιά.

Σε σχέση µε το χωροταξικό θα καταθέσω για τα Πρακτικά τι
είχε γίνει για το Νοµό Τρικάλων, την αρχική πρόταση, που ήταν
µε έξι δήµους, δύο προτάσεις του Υπουργείου Εσωτερικών, η
µία µε έξι δήµους, µία εναλλακτική µε πέντε δήµους και εν κα-
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τακλείδι αυτή που κατατέθηκε στη Βουλή µε τέσσερις δήµους.
Καταθέτω και τις δύο προτάσεις µου για το Νοµό Τρικάλων, µία
µε επτά δήµους και µία µε έξι. Τα καταθέτω στα Πρακτικά για να
γραφούν στην ιστορία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαγκούφης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ας έρθουµε στα άλλα ζητήµατα, που αφορούν τις εξουσίες.
Το νοµοσχέδιο, κυρία Υφυπουργέ, δεν απαντά για τους Βουλευ-
τές αν θα έχουν αύριο το δικαίωµα να θέτουν υποψηφιότητα ως
δήµαρχοι ή ως περιφερειάρχες. Και αν εκλεγούν δήµαρχοι ή πε-
ριφερειάρχες τι θα γίνει µετά; Θα έχουν διττή ιδιότητα; Και του
Βουλευτή και του δηµάρχου; Και του Βουλευτή και του περιφε-
ρειάρχη; Το Σύνταγµα προβλέπει κωλύµατα για τους Βουλευτές;
Κανένας δεν µπορεί να απαγορεύσει στο Βουλευτή να κατέβει
υποψήφιος, αλλά και κανένας δεν µπορεί να καταργήσει το Βου-
λευτή και να καταθέσει την ιδιότητά του.

Πώς απαντά το Υπουργείο Εσωτερικών απέναντι σε αυτά τα
συγκεκριµένα ζητήµατα; Επιθυµούµε την υπερσυγκέντρωση της
εξουσίας στο αυτό πρόσωπο; Θέλετε κάτι τέτοιο; Είναι στις προ-
θέσεις σας. Για να το ξέρουµε. Να πάρουν τότε σειρά οι Βου-
λευτές να κατεβαίνουν για δήµαρχοι και να είναι και Βουλευτές
και περιφερειάρχες και Βουλευτές και δήµαρχοι. Το θέλετε αυτό;
Είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης; Είναι στις προθέσεις του
κ. Ραγκούση; Είναι στις δικές σας προσωπικές προθέσεις; Σε ποι-
ανού είναι; Πρέπει να τα διορθώσετε.

Καταθέτω µία πρόταση στη λογική της τροπολογίας. Προ-
σθήκη στο άρθρο 14 παράγραφος στ’: «Αποτελεί ασυµβίβαστο
το ταυτόχρονο λειτούργηµα Βουλευτή και δηµάρχου. Εάν Βου-
λευτής εκλεγεί δήµαρχος οφείλει να παραιτηθεί εντός ενός µήνα
από το αξίωµα του Βουλευτή. Σε διαφορετική περίπτωση εκπί-
πτει από το αξίωµα του δηµάρχου». Γιατί δεν µπορεί να εκπέσει
και δεν µπορεί κανένας να τον εξαναγκάσει να φύγει από Βου-
λευτής.

∆εύτερον, προσθήκη στο άρθρο 117 παράγραφος 12: «Απο-
τελεί ασυµβίβαστο το ταυτόχρονο λειτούργηµα Βουλευτή και πε-
ριφερειάρχη. Εάν Βουλευτής εκλεγεί περιφερειάρχης οφείλει να
παραιτηθεί εντός ενός µήνα από το αξίωµα του Βουλευτή. Σε
διαφορετική περίπτωση εκπίπτει από το αξίωµα του περιφερει-
άρχη». Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαγκούφης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα επιθυµούσα να είχα µία απάντηση, εάν είστε σε θέση, κυρία
Υφυπουργέ. Εάν δεν είστε σε θέση να µου απαντήσετε, θα πρέ-
πει ο κύριος Υπουργός αύριο να δώσει απάντηση στη Βουλή των
Ελλήνων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Μαγκούφη.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Έκτορας Νασιώκας για έξι λεπτά.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,

αυτό το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο και τα πολλά άρθρα, που
προσπαθούµε να σχολιάσουµε και να παρέµβουµε στα λίγα
λεπτά είναι ένα σηµαντικό νοµοθέτηµα, που υπό προϋποθέσεις
και φυσικά πάρα πολλή δουλειά, µπορεί να ανοίξει νέους δρό-
µους στη διοίκηση, στην αυτοδιοίκηση και στην εξυπηρέτηση των
πολιτών στον τόπο κατοικίας τους και για τις τοπικές υποθέσεις
και για τις κρατικές. Αλλά υπό προϋποθέσεις, όπως χρήµατα,
που δεν έχουµε και πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες και πάρα
πολλή δουλειά. Εδώ θα πρόσθετα, όχι κατ’ ανάγκην στηριζόµε-
νοι στο δυναµικό της, το στελεχιακό αυτοδιοίκησης, που υπάρ-
χει σήµερα στις νοµαρχίες και στους δήµους, αλλά θα έχουµε
περισσότερες πιθανότητες να πετύχουµε, αν καταφέρουµε να
προσελκύσουµε πολλούς ανθρώπους, νέες κοινωνικές δυνάµεις,
ένα ρεύµα για την αυτοδιοίκηση, που θα δώσει αισιοδοξία στην
προσπάθεια αλλαγής των σηµερινών πραγµάτων στον τόπο µας.

Κυρία Υπουργέ, δεν τίθεται θέµα ότι οι τριακόσιοι είκοσι πέντε
δήµοι είναι ισχυρά εργαλεία ανάπτυξης και σε κάθε περίπτωση

ισχυρότερα από τους σηµερινούς υπάρχοντες ΟΤΑ. Με τον
τρόπο, που το νοµοσχέδιο προβλέπει, δίνεται εν µέρει, όχι απο-
λύτως –θα κάνω παρατηρήσεις εδώ- η δυνατότητα να καλλιερ-
γηθεί η δηµοτική συνείδηση στο σύνολο του νέου ενιαίου δήµου.
∆ίνεται η δυνατότητα µε το εκλογικό σύστηµα να ψηφίζονται οι
υποψήφιοι δηµοτικοί σύµβουλοι και από άλλους όµορους, πρώην
καποδιστριακούς δήµους, δηµοτικά διαµερίσµατα ή κοινότητες,
που συνθέτουν το νέο δήµο.

Κυρία Υπουργέ, η δική µου πρόταση είναι πιο διευρυµένη και
αν έχετε τη δυνατότητα, πρέπει να την εξετάσετε. Η σωστή λει-
τουργία γίνεται µε το να εκλέγονται οι δηµοτικοί σύµβουλοι από
όλο τον νέο ενιαίο δήµο. Να υπάρχει η αναλογική εκπροσώπηση
των πρώην δήµων σε αριθµό δηµοτικών συµβούλων.

∆εύτερον, να υπάρχουν µόνο θεµατικοί, καθ’ύλην αντιδήµαρ-
χοι, λίγοι. ∆εν χρειάζονται τόσοι πολλοί, κυρία Υφυπουργέ. Θα
αξιοποιήσουµε τις υπηρεσίες και τους προϊσταµένους. Να είναι
µόνο καθ’ ύλην, όχι τοπικοί. Πρέπει να χτυπήσουµε και εδώ τον
τοπικισµό.

Εκεί, όµως, που το πρόβληµα είναι σηµαντικότερο είναι στις
περιφέρειες. Η νέα, ενιαία περιφέρεια δεν µπορεί να είναι συνο-
µοσπονδία νοµών. Επειδή η έννοια του νοµού είναι πολύ ισχυρή
στη συνείδηση των πολιτών, από το Ρήγα Φεραίο, είναι βέβαιο
ότι το εκλογικό σύστηµα που προδικάζει τους αντιπεριφερειάρ-
χες, δηλαδή σηµερινούς νοµάρχες, προϊσταµένους των υπηρε-
σιών, που θα υπάρχουν σε νοµαρχιακό επίπεδο, οδηγούν σε ένα
µοντέλο δυσκίνητο και κατά την άποψή µου, αναποτελεσµατικό.

Άρα, προτείνω και οι περιφερειακοί σύµβουλοι να εκλέγονται
σε επίπεδο περιφέρειας, µε αναλογική εκπροσώπηση των πρώην
νοµών, που καταργούνται και οι λίγοι αντιπεριφερειάρχες, στην
έδρα των περιφερειών, να ορίζονται από τον αιρετό περιφερει-
άρχη και τους περιφερειακούς σύµβουλους.

Προϊστάµενοι των υπηρεσιών που παραµένουν σε νοµαρχιακό
επίπεδο, να είναι διοικητικοί προϊστάµενοι. Αυτό που ζούµε σή-
µερα στις νοµαρχίες µας µε πέντε αντινοµάρχες επικεφαλής των
υπηρεσιών ο καθένας δηµιουργεί µόνο δυσλειτουργία και τίποτα
παραπάνω. Γιατί και στις υπηρεσίες δεν τους δίνουν τη δυνατό-
τητα να αναπτυχθούν και να λειτουργήσουν και η πολιτική λει-
τουργία του αντινοµάρχη υπερισχύει της υπηρεσιακής
λειτουργίας που είναι αναγκαία, για να προχωρήσουν τα θέµατα
του νοµού.

Άρα είναι βέβαιο, κύριε Υφυπουργέ, ένα χρόνο µετά, δύο χρό-
νια µετά -ακόµα και άριστα να γίνονταν τα πράγµατα από νοµο-
θετικής πλευράς και οι καλύτεροι να είναι περιφερειάρχες και
αντιπεριφερειάρχες- θα έχουµε δυσλειτουργία µεταβατικής πε-
ριόδου εκ των πραγµάτων, στην πιο δύσκολη συγκυρία για τον
τόπο µας πόσο µάλλον εάν το σχήµα δεν είναι λειτουργικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκεί όµως που πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να αλλά-
ξουν τα πράγµατα. Κατά την άποψή µου είναι στις αποκεντρω-
µένες διοικήσεις, στους επτά γενικούς γραµµατείς. ∆εν είναι ότι
δεν θα έχουµε αποτελεσµατικότητα. Κατά την άποψή µου δεν
έχουµε και αποκέντρωση µε αυτοδιοίκηση. Βάζουµε ένα καπέλο
στις περιφερειακές αυτοδιοικήσεις. ∆ηµιουργούµε µία ακόµα
βαθµίδα διοίκησης. Ενώ είναι πολύ εύκολο οι κρατικές υπηρε-
σίες που δεν θα ενταχθούν στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση είτε
στη δηµοτική αυτοδιοίκηση, βεβαίως να παραµείνουν και να λει-
τουργούν, αλλά να υπάγονται σε µία γενική γραµµατεία του
Υπουργείου Εσωτερικών. Να µην υπάρξει επιπλέον βαθµίδα και
να υπάρχει και σύνδεση µεταξύ της αυτοδιοίκησης και της Κυ-
βέρνησης, χωρίς άλλος να παρεµβαίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Φαίνεται αυτό απλό. Φαίνεται ότι είναι τεχνικό. Είναι βαθιά πο-
λιτικό και θα δηµιουργήσει όχι µόνο δυσλειτουργίες, αλλά και νό-
θευση της ίδιας της αυτοδιοίκησης.

Κλείνω, κυρία Υφυπουργέ, µε µία πρόταση για τα τοπικά συµ-
βούλια, στα οποία δίνω ιδιαίτερη σηµασία, γιατί είναι η άµεση δη-
µοκρατία ανθρώπων που θα είναι δίπλα στις κοινότητες, τοπικές
και δηµοτικές. Εκεί απλή αναλογική ή ενιαίο ψηφοδέλτιο. Πάντως
σε κάθε περίπτωση, όχι να παρασύρονται από αυτούς που θα
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κερδίζουν τους δήµους. Αυτό θα δηµιουργήσει ένα ιδιαίτερο κί-
νητρο συµµετοχής πολλών ανθρώπων και την πρώτη βαθµίδα,
το κύτταρο ένταξης σ’ αυτό το κίνηµα της αυτοδιοίκησης. Επειδή
δεν νοµοθετούµε για σήµερα, ούτε για αύριο, ούτε νοµοθετούµε
στη σηµερινή συγκυρία την οικονοµική, ούτε µε τους σηµερινούς
πολιτικούς συσχετισµούς, επειδή όλα αυτά ανατρέπονται και
επειδή νοµοθετούµε για το µέλλον, πρέπει να νοµοθετήσουµε
σωστά, ζητώντας την ευρύτερη συναίνεση την πολιτική και την
κοινωνική και βεβαίως τη στήριξη των πολιτών. Αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση έχουµε υποχρέωση ως Κυβέρνηση να ανοίξουµε το αφτί
µας, να ακούσουµε και να προβούµε και σε αλλαγές εκεί που κρί-
νονται ότι είναι απαραίτητες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Νασιώκα.

Το λόγο έχει ο κ. Όθωνας για έξι λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, κλείνει µία συ-

ζήτηση τριήµερης διάρκειας που προφανώς δεν άφησε τα περι-
θώρια να αναπτυχθεί ένας προβληµατισµός, όσο πλούσιος
απαιτεί η σοβαρότητα της επιχειρούµενης µεταρρύθµισης.

Πρέπει όµως να παρατηρήσω ότι παρακολουθώντας ειλικρινά
µε πάρα πολύ µεγάλη συνέπεια τη συζήτηση που διεξήχθη κατ’
αρχάς επί της αρχής και θέλω µε την ευκαιρία να το τονίσω: δεν
διασκεδάστηκε καθόλου η ανησυχία µου και ο προβληµατισµός
που εξ αρχής είχα ότι δηλαδή το πολιτικό µας σύστηµα δεν µπο-
ρεί δυστυχώς να ξεπεράσει παθογένειες, στερεότυπα πολιτικής
συµπεριφοράς και πρακτικής, τα οποία µας κρατούν καθηλωµέ-
νους. Γιατί ενώ άκουσα πάρα πολύ χρήσιµες, σωστές, λειτουρ-
γικές, δευτερεύουσας όµως πολιτικής σηµασίας, παρατηρήσεις
και από το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και από τα
άλλα κόµµατα, δεν άκουσα ούτε ένα και όχι µόνο εγώ, ελπίζω κα-
νείς που σέβεται τον εαυτόν του και λειτουργεί καλόπιστα, καµ-
µία επί της αρχής βασική πολιτική παρατήρηση, που να
δικαιολογεί και να τεκµηριώνει την καταψήφιση επί της αρχής
αυτού του νοµοσχεδίου.

Και είπα και στην παρέµβασή µου στη συζήτηση επί της αρχής
το πρωί, ότι προφανώς λόγοι συνέπειας, ιεράρχησης του πολιτι-
κού και αξιακού κώδικα που ο καθένας από εµάς ατοµικά, αλλά
και συλλογικά τα κόµµατα έχουν, µας υποχρεώνουν να κάνουµε
υπερβάσεις και να µην εστιαζόµαστε σε πρώτη τουλάχιστον
φάση, όπως είναι µία συζήτηση επί της αρχής ενός νοµοσχεδίου
σε πολλά πραγµατικά επιµέρους προβλήµατα, τα οποία και εγώ
γνωρίζω ότι υπάρχουν και που χρειάζονται την προσοχή και µία
δεύτερη πιο επιµεληµένη µατιά.

Πολλά από αυτά που ακούστηκαν και από τους εισηγητές των
κοµµάτων και από συναδέλφους που µίλησαν από αυτό το Βήµα
πριν από εµένα απόψε, ευτυχώς µε ωφέλησαν στη διαχείριση του
διατιθέµενου χρόνου, γιατί προσυπογράφω σχεδόν το σύνολο
των παρατηρήσεων που έγιναν από τον κ. Νασιώκα, παραδείγ-
µατος χάριν, αλλά και από τους προηγούµενους οµιλητές. Θα
µου δώσουν έτσι τη δυνατότητα να εστιάσω σε τρία σηµεία τα
οποία είχα θέσει και κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην
αρµόδια ∆ιαρκή Κοινοβουλευτική Επιτροπή.

Το ένα το είπε ο κ. Νασιώκας στο κλείσιµό του -θα επανέλθω,
το θεωρώ πολύ κρίσιµο για την ποιότητα της εκλογικής διαδικα-
σίας των αυτοδιοικητικών εκλογών- αφορά τον τρόπο εκλογής
των τοπικών συµβουλίων είτε αυτά αφορούν δηµοτικές ή τοπι-
κές κοινότητες. Πράγµατι η αρχική σκέψη -που ήταν του Υπουρ-
γείου υπενθυµίζω και αυτό εµπεριείχε το αρχικό πλαίσιο, που 10
Ιανουαρίου δόθηκε στη δηµοσιότητα για ενιαίο τρόπο εκλογής
των τοπικών συµβουλίων- έχει αυτονόητα πλεονεκτήµατα που
έχουν να κάνουν µε το ότι διαχωρίζουµε την προγραµµατική
επάρκεια, τη στελεχειακή επάρκεια, την αξιολόγηση του υποψη-
φίου δηµάρχου, από τις πολύ –δυστυχώς- στενές διαπροσωπι-
κές σχέσεις των κλειστών κοινωνιών των χωριών, που όταν όλα
αυτά τα βάλουµε στο ενιαίο ψηφοδέλτιο και το τοπικό συµβού-
λιο, δυστυχώς υπερτερούν ως κριτήρια επιλογής οι διαπροσω-
πικές σχέσεις των κλειστών αυτών κοινωνιών και όλα τα υπόλοιπα
πάνε, δυστυχώς, περίπατο.

Η επιχειρηµατολογία που άκουσα ως απάντηση από το Υπουρ-
γείο -είπα στην επιτροπή, το λέω και σήµερα- δεν µε πείθει. Ξέρω
πολύ καλά τι έγινε. Το λόµπι της αυτοδιοίκησης, που και σε άλλες
περιπτώσεις του νοµοσχεδίου αποδείχθηκε ισχυρότερο του πο-
λιτικού προσωπικού που είναι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, µε το
εφεύρηµα ότι δήθεν δεν θα µπορούν λέει να ανεχθούν δήµαρχοι
να είναι είτε ακροδεξιοί είτε ακροαριστεροί στο ενιαίο ψηφοδέλ-
τιο του τοπικού συµβουλίου, δεν θα τους επέτρεπαν λόγοι αρχής
να συνηγορήσουν σε µία τέτοια λύση, τα θεωρώ εντελώς αστή-
ριχτα.

Το δεύτερο αφορά τη διαδικασία µεταφοράς σε όµορους δή-
µους, δηµοτικών διαµερισµάτων, το άρθρο 283 παράγραφος 5.
Η διαδικασία αυτή ως πάγια διαδικασία είναι σωστή. Όµως επε-
σήµανα την ανάγκη, συµφωνούν αρκετοί συνάδελφοι σε αυτήν
την Αίθουσα από όλα τα κόµµατα, ότι αφού ο χωροταξικός σχε-
διασµός δεν προέβλεπε και σωστά σε αυτήν τη φάση τη διά-
σπαση υφιστάµενων καποδιστριακών δήµων, υπάρχουν
περιπτώσεις -στο Ρέθυµνο υπάρχει µία κραυγαλέα τέτοια περί-
πτωση που αφορά την αποκατάσταση των ορίων της Επαρχίας
Μυλοποτάµου, που είναι σε γνώση του Υπουργείου- που πρέπει
να δοθεί σε τέτοιες περιπτώσεις µέσα από µία διαδικασία ad hoc
νοµοθετικής παρέµβασης που πρέπει να γίνει άµεσα, πριν από
τις επικείµενες αυτοδιοικητικές εκλογές του Νοεµβρίου, η δυνα-
τότητα αποκατάστασης αυτών των στρεβλώσεων του «ΚΑΠΟ∆Ι-
ΣΤΡΙΑ», µετά από µία διακοµµατική και µε την προϋπόθεση της
διακοµµατικής συναίνεσης, για να αποφευχθούν είτε προθέσεις
είτε κατηγορίες για κοπτοραπτική που αφορά την εκλογή των
αυτοδιοικητικών αρχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κλείσω µε δύο παρατηρήσεις που αφορούν το χωροταξικό,
µια και δεν υπήρξε η δυνατότητα στην προηγούµενη διαδικασία
να τοποθετηθώ. Ξέρει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσω-
τερικών πάρα πολύ καλά ότι ήµουν προσωπικά φανατικός υπο-
στηρικτής της άποψης για µεγαλύτερα και πιο βιώσιµα σχήµατα.

Στο νοµό µου έκανα µια πρόταση για ελάχιστους δήµους, συ-
γκρούστηκα πολιτικά. Απέκτησε, όµως, αυτή η πρόταση -και για
µένα- εντυπωσιακή απήχηση στην κοινωνία των ενεργών πολι-
τών, στους κοινωνικούς και παραγωγικούς φορείς και φθάσαµε
στο σηµείο να κάνουµε τελικά πέντε δήµους.

Εµένα δεν µε ενοχλούν οι αριθµοί, δεν έχω προκαταλήψεις.
Απλά βλέπω ότι εν τέλει µε τους πέντε δήµους κάναµε πάλι ένα,
γιατί τις αρµοδιότητες που αναθέτει ο νόµος θα της ασκεί ο
νόµος της έδρας του νοµού και κατά την άποψή µου µόνιµα για
τους άλλους τέσσερις για µακρό χρονικό διάστηµα. Και απλά κά-
νουµε πολίτες δύο και τριών κατηγοριών, γιατί προφανώς οι πο-
λίτες, δηµότες του δήµου της έδρας του νοµού, θα τυγχάνουν
προνοµιακής µεταχείρισης στην παροχή αυτών των υπηρεσιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µε αυτό φτάσαµε στο τραγελαφικό, δεν µπορώ να το χα-

ρακτηρίσω αλλιώς, σηµείο να δέχεται η Κυβέρνηση σήµερα απ’
αυτό το Βήµα την κριτική της συναδέλφου µου Βουλευτού της
Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι έκανε στο Ρέθυµνο, κοµµατική «κοπτο-
ραπτική»…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Όθωνα, µην
απευθύνεστε σε αυτούς τους τόνους. Τέτοια ώρα τέτοια λόγια.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: …την ώρα που η πρόταση που υιο-
θετήθηκε επί της ουσίας, είναι η πρόταση του ΙΤΑ, η πρόταση
της Τοπικής Ένωσης ∆ήµων Κοινοτήτων Ρεθύµνου. Και αυτοί
που υπέβαλαν αυτήν την πρόταση είναι συντηρητικοί πολιτικοί
φίλοι της κ. Κεφαλογιάννη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώστε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτό θα µου επι-

τρέψετε, έχει ιδιαίτερη σηµασία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Όλα έχουν σηµασία,

κύριε Όθωνα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Κάποιοι ατυχείς χειρισµοί, οι οποίοι

µπορεί να είναι δικαιολογηµένοι, οι οποίοι µπορεί να είναι ανα-
πόφευκτοι, δεν επιτρέπεται, όµως, να δίνουν τη δυνατότητα στο-
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χοποίησης όσων τουλάχιστον έχουν την παρρησία να αναλαµ-
βάνουν τις ευθύνες τους, όταν και όπου αυτές υπάρχουν.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας παρακαλώ, κύριε
Όθωνα, µην επεκτείνεστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ: Το Υπουργείο Εσωτερικών, είχε
απευθυνθεί στο δήµο Αµαρίου να µην ανακοινώσει έδρα σε
πρώτη φάση. Ανακοίνωσε, όπως οι ίδιοι είπανε εκ παραδροµής,
τον ∆ήµο Φουρφουρά. Στη συνέχεια είδαν –και σωστά είδαν λέω
εγώ, γιατί έχω το θάρρος της γνώµης µου- και άλλαξαν την έδρα.
Αλλά όλος ο νοµός και πρωτίστως οι ενδιαφερόµενοι χρεώνουν
αυτή την αλλαγή σε παρέµβαση του τοπικού Βουλευτή.

Εγώ, όµως, θέλω να κλείσω εδώ κάνοντας ξανά µια έκκληση
ότι µπορούµε πράγµατι να σηκωθούµε λίγο ψηλότερα απ’ όλες
αυτές τις µικρές δευτερεύουσες τριβές, τα λάθη, τις παραλεί-
ψεις που ήταν αναπόφευκτα σ’ αυτήν τη φάση, να δούµε το κυ-
ρίως αντικείµενο που είναι η κοινωνική και πολιτική στήριξη της
µεταρρύθµισης στην πράξη, γιατί από εδώ και µετά ξεκινά το δύ-
σκολο στοίχηµα. Και για όλα τα υπόλοιπα υπάρχει χρόνος να
διορθωθούν, εφόσον υπάρχει η καλή διάθεση, που πιστεύω ότι
υπάρχει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Όθωνα.

Το λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής κ. Θεοδωρίδης, ο οποίος
ζήτησε να προταχθεί, γιατί πρέπει αύριο να απουσιάσει, για τρία
λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ παρά
πολύ που µου δώσατε το λόγο. Θεωρώ υποχρέωσή µου να κάνω
τρεις παρατηρήσεις.

Η πρώτη αφορά τον ενδιάµεσο βαθµό µεταξύ Υπουργείου
Εσωτερικών και Περιφερειών, είναι κατά τη γνώµη µου ανώφελο
να υπάρχει. Είναι επιπρόσθετη γραφειοκρατία, δεν βλέπω για
ποιο λόγο θα έπρεπε να υπάρχει. Συµφωνώ, δηλαδή, µε το
πνεύµα της οµιλίας του κ. Νασιώκα. Επίσης, τα τοπικά συµβού-
λια έπρεπε να είναι πιο ανοιχτά και όχι στοιχηµένα µε τις δηµο-
τικές πλειοψηφίες, για να έχει πολύ µεγαλύτερο ενδιαφέρον και
να αναδεικνύονται οι αξίες ανεξάρτητα από τις πολιτικές πλειο-
ψηφίες των δήµων.

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά τις περιφέρειες. Η δική µου περι-
φέρεια είναι η δεύτερη περιφέρεια σε όγκο, σε αριθµό πολιτών
στη χώρα. Είναι ένα εκατοµµύριο εννιακόσιες χιλιάδες πολίτες,
από τους οποίους το ένα εκατοµµύριο εκατόν ογδόντα χιλιάδες
είναι στη µητρόπολη και οι οχτακόσιες είκοσι χιλιάδες είναι στους
έξι νοµούς του τόξου της περιφέρειας. Αυτό δηµιουργεί µια ανι-
σορροπία.

Εγώ προσωπικά έχω µεγάλες ανησυχίες επειδή το πολιτικό
πνεύµα σε εκείνα τα επίπεδα και αλλού είναι κυρίως τοπικιστικό,
ότι αυτοί οι συσχετισµοί δύναµης, όπως εκφράζονται στα περι-
φερειακά συµβούλια µε σαράντα δύο συµβούλους στη Θεσσα-
λονίκη και είκοσι εννιά συµβούλους στην περιφέρεια σε σύνολο
εβδοµήντα ένα συµβούλων, δεν θα µπορέσουν να φέρουν σε
πέρας το έργο κατά τρόπο αλληλέγγυο και ισόρροπο ειδικά σε
ό,τι αφορά την κατανοµή των πόρων και την ανάπτυξη του συ-
νόλου της περιφέρειας.

Η τρίτη παρατήρηση που ήθελα να κάνω είναι για το νοµό µου.
Υπήρχαν δύο σχολές σκέψης. Η µια έλεγε για τρεις δήµους, η
άλλη έλεγε για πέντε δήµους. Τελικά οι δήµοι έγιναν τέσσερις.
Αυτό προκαλεί µια ανισορροπία. Ο ένας δήµος του νοµού µου ο
∆ήµος της πόλης των Γιαννιτσών, που θα µετονοµαστεί σε ∆ήµο
Πέλλας, είναι ακριβώς ο µισός πληθυσµός του νοµού. ∆εν έγινε
ένας δήµος αν και πληρούσε τα κριτήρια που ίσχυσαν τελικά. Θα
ήταν ένας δήµος ο οποίος θα µπορούσε να βελτιώσει την ισορ-
ροπία την πολιτική της πληθυσµιακής, της αναπτυξιακής και της
παραγωγικής κατανοµής στο Νοµό Πέλλας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Θεοδωρίδη, γιατί ήσασταν και πολύ επιγραµµατι-
κός.

Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά των συ-
νεδριάσεων της Πέµπτης 6 Μαΐου 2010, της Τρίτης 11 Μαΐου
2010, της Τετάρτης 12 Μαΐου 2010, καθώς και της Πέµπτης 13
Μαΐου 2010 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Συνεπώς τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Πέµπτης 6 Μαΐου 2010, της Τρίτης 11
Μαΐου 2010, της Τετάρτης 12 Μαΐου 2010 καθώς και της Πέ-
µπτης 13 Μαΐου 2010 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.56’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Παρασκευή 28 Μαΐου 2010 και ώρα 10.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, συ-
νέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Νέα αρχιτεκτονική της αυτοδι-
οίκησης και αποκεντρωµένης διοίκησης –Πρόγραµµα Καλλικρά-
της» σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


